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Wie is onrendabel?

Het is een aangrijpende film, van begin tot 

eind. Ik heb het over de film van Marcel van 

Dam, De Onrendabelen. Wat ik zo mooi vond 

aan de film, is dat de levensverhalen van 

deze mensen niet geromantiseerd worden. 

De verhalen wekken geen medelijden op, al 

voel je wel compassie met hen. Maar ook 

hun tekortkomingen en soms duistere kan-

ten komen aan bod.

De kracht van deze film is de koppeling van 

cijfers en feiten aan de levensverhalen van de 

vier hoofdpersonen. Uiteraard ingebed in 

een maatschappelijke en politieke analyse. 

In zijn boek ‘Niemands Land’ schrijft van 

Dam: ‘De oude ideologie dat we met zijn 

allen verantwoordelijk zijn voor elkaar werd 

terzijde geschoven. Iedereen moest voort-

aan voor zichzelf zorgen. Maar er zijn men-

sen die daartoe de vaardigheden niet heb-

ben en die in een alleen op rendement ge-

richte samenleving een nieuwe kaste vor-

men: de onrendabelen.’ Het statement van 

Van Dam in de film en het boek wint aan 

kracht door zijn eerlijkheid. Ook in de Tribune 

gaf hij het al toe: ‘Toen ik het helder zag, was 

het al gebeurd’.

Hij maakte een mooie film en schreef een 

belangwekkend boek om de maatschappe-

lijke discussie aan te zwengelen. Het boek 

begint zo: ‘De tijdsgeest is een spook dat 

pas beschreven kan worden als de geschie-

denis zich erover heeft ontfermd. Maar daar 

kan ik niet op wachten. Dit boek probeert het 

spook te beschrijven terwijl het nog 

ronddoolt.’

Het spook doolt inderdaad nog volop rond. 

De politieke tijdsgeest is nog steeds neolibe-

raal. Aan ons – Jij, Ik, Wij – de taak het spook 

te verjagen. Mensen snakken naar een men-

selijke en sociale wereld, waar het niet ieder 

voor zich is, maar waar we samen verant-

woordelijk zijn voor iedereen. 
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Verzand

Foto’s Pascal Maitre / Hollandse Hoogte

Natuurlijke begroeiing is voor mensen die aan 
de randen van de Sahel wonen van levensbelang. 
Boomwortels houden het woestijnzand vast, 
zodat de bodem niet gaat stuiven. Struiken 
beschermen voedselgewassen tegen langsrazende 
zandstormen. Vaak wordt gezegd dat de Sahel 
voortdurend oprukt, omdat de lokale bevolking 
bomen kapt om aan brandhout en bouwplanken 
te komen. Maar langdurig onderzoek van de Vrije 
Universiteit in Amsterdam duidt erop dat de Sahel 
eb- en vloedbewegingen vertoont. De laatste jaren 
zou er sprake zijn van aanzienlijke (relatieve) 
vergroening in plaats van verwoestijning. 
Opmerkelijk genoeg juist op plekken waar de 
bevolkingsdruk toeneemt. De verklaring lijkt 
simpel: hoe meer monden er te vullen zijn, hoe 
belangrijker het wordt om de oogst veilig te 
stellen, dus hoe tastbaarder het belang voor kleine 
boeren om de natuurlijke vegetatie te koesteren. 
Dit spontane ‘natuurbeheer’ wordt aangevuld met 
projecten om nieuwe bomen en struiken aan te 
planten. In Niger bijvoorbeeld, waar deze foto’s 
zijn genomen. Nieuwe bomen of niet, de trek van 
het platteland naar de stad gaat sowieso door, in 
dit door armoede en conflicten geteisterde land. 
Met alle potentiële gevaren voor het kwetsbare 
ecosysteem van dien.
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ACTUEEL

Een cruciale kogel is door de kerk. 
Of beter gezegd: door de Kamer.

In het debat over de wet van Agnes Kant sprak 
een meerderheid zich uit om de verplichte 
marktwerking uit de thuiszorg te halen. 

Resultaat: de marktdwang is van de baan.  
“Een geweldige ommekeer.”

Den Haag, 9 december. Thuiszorgmedewerkers zijn van heinde 
en verre gekomen om op het Plein voor de Tweede Kamer te 
demonstreren voor een menselijke thuiszorg. Het Enschedese 
‘thuiszorgknokploegje’ rondom Joke Stip (zie Tribune december) 
arriveert als een van de eerste. Maanden geleden al kwamen deze 
vier thuiszorgwerkers in verzet tegen de uitwassen van de markt-
werking in hun werk. Voor hen is het uur U aangebroken. Ook de 
Kamerleden Jolande Sap (GroenLinks) en Fleur Agema (PVV), de 
AbvaKabo FNV en de Ouderenbond ANBO geven acte de 
présence bij de actie, die is georganiseerd door het comité Zorg 
geen Markt. Allemaal ondersteunen ze de wet van Agnes Kant, 
die ’s avonds in de Kamer wordt behandeld. Zou haar voorstel om 
de Europese aanbesteding in de thuiszorg niet langer verplicht te 
stellen, het halen? Kant is ervan overtuigd: “Ik kan me nog goed 
herinneren dat PvdA-leider Wouter Bos tijdens de verkiezings-

Menselijke 
thuiszorg vs. 
Marktwerking

campagne zei, dat zijn partij de marktwerking in de zorg zou 
stoppen. Mijn wet regelt dit voor de thuiszorg en ik reken dus op de 
steun van zijn partij.” Niettemin stijgt de spanning naarmate het 
debat nadert.

Heel wat uren later: opluchting en felicitaties. Het is gelukt. Een 
Kamermeerderheid is ervan overtuigd dat de verplichte aanbeste-
ding in de thuiszorg moet stoppen. Na jarenlange acties, vuist-
dikke rapporten en talloze debatten over de negatieve gevolgen 
van de marktwerking in de thuiszorg heeft de Tweede Kamer 
eindelijk het licht gezien. Dit uiteraard tot groot genoegen van 
Agnes Kant: “Het is een groot succes voor iedereen die zich al die 
tijd voor een menselijke thuiszorg heeft ingezet.” 
Lang lukte het de SP niet om andere partijen ervan te overtuigen 
dat de marktwerking in de thuiszorg moest stoppen. Maar een 

Kamer steunt 
stop verplichte 
marktwerking

1-0
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ACTUEEL Debacle COLUMN

De reden 
van ons 
bestaan

In ruim honderd steden doen we op 3 maart aanstaande mee 
aan de gemeenteraadsverkiezingen. In al die afdelingen loopt 
de spanning merkbaar op. Immers, het uur U nadert. Al over 
twee maanden zullen de inwoners van die steden hun oordeel 
uitspreken over de politiek. Met de slogan ‘JIJ, IK, WIJ. SP’ 
gaan we de krachtmeting aan. We zetten alles op alles om de 
sympathie die we hebben om te zetten in stemmen. 

In de afgelopen maanden heb ik me intensief beziggehouden 
met de voorbereidingen op die verkiezingen. Zo heb ik in 
oktober en november op vier zaterdagen onze ervaringen, 
opgedaan in campagnes, gedeeld met afvaardigingen uit de 
afdelingen. De opkomst was steeds honderd procent. De 
betrokkenheid was erg groot, net als het optimisme trouwens. 
Vrijwel alle aanwezigen voorspelden nieuwe winst voor de SP. 
(De ervaring leert dat afdelingen vrij goed zijn in het maken van 
prognoses, een van de voordelen van vaak onder de mensen 
zijn.) Nieuwe winst voor de derde partij van Nederland zou een 
fantastische prestatie zijn omdat we de vorige keer – bij de 
raadsverkiezingen van 2006 – ook al een enorme sprong 
voorwaarts hebben gemaakt. En toch is de kans groot dat de 
voorspelling van de afdelingen uitkomt. Het congresstuk ‘Jij en 
Ik zijn Wij’ besluit met de volgende passage:
‘Onder invloed van de gebeurtenissen verandert de tijdgeest. 
Mensen zijn op zoek naar een alternatief voor wat gefaald 
heeft. En wij, beter gezegd, onze ideeën vormen dat alternatief. 
Er is geen andere uitweg dan de weg naar meer menselijke 
waardigheid, gelijkwaardigheid en solidariteit. We hebben niet 
alleen de analyse en de opvattingen, we zijn ook nog eens de 
partij die als enige daadwerkelijk actief is en daarom weet wat 
er onder de mensen leeft en speelt. Wij zijn de enigen die de 
mensen gefundeerde hoop kunnen geven, én het vertrouwen 
dat het anders kan. Als we de harten van de mensen kunnen 
bereiken, ze troost kunnen bieden en hoop op een beter leven 
met voldoende welvaart, respect en zekerheid, dan zullen zij 
ons in staat stellen om mét hen de wereld te veranderen. En dat 
is de reden van ons bestaan.’ 

Als voorzitter wens ik u alle goeds in het nieuwe jaar: veel 
geluk, een goede gezondheid en een voldoende dosis strijdlust 
om de puinhopen van het neoliberalisme op te ruimen en een 
nieuwe start te maken. In het bijzonder wil ik alle SP-afdelingen 
heel veel succes wensen in de strijd die aanstaande is. En 
vergeet niet: no guts, no glory!
 

Jan Marijnissen

initiatiefwet van de SP-fractievoorzitter bracht de Kamer in 
beweging. Zoals verwacht steunden GroenLinks en de PVV het 
SP-wetsvoorstel. De VVD niet, maar ook dat was te voorzien. 
Maar wat zouden CDA en PvdA doen? Tevreden kon Agnes Kant 
vaststellen dat ook deze regeringspartijen nu vinden dat de 
verplichte aanbesting moet stoppen. “Ze zijn nog niet overtuigd 
dat ze ook de wet moeten steunen. Maar gelukkig leggen ze de 
Wmo (Wet maatschappelijke ondersteuning –red.) nu wel anders 
uit, in die zin dat deze wet géén verplichte aanbesteding inhoudt. 
Dus lijkt het me gewenst die duidelijkheid ook in de wet te 
regelen.” Het debat wordt deze maand vervolgd.

“Laten we nu alle gemeenten op 
de doorbraak wijzen”   

“Een geweldige ommekeer”, zegt Kant. “Onder Balkenende III 
werd met de invoering van de Wmo van de thuiszorg een markt 
gemaakt, waarbij een deel van de thuiszorg naar de gemeenten 
ging. Waarom? Omdat het moet van Europa, zei staatssecretaris 
Ross toen. En iedereen zei het haar na. Keer op keer.” Het gevolg 
was dat thuiszorgorganisaties elkaar moesten gaan beconcurreren 
om de gunst van de gemeente. Die strijd draaide maar al te vaak 
uit op een race to the bottom. Om maar vooral de goedkoopste te zijn, 
schreven veel organisaties in voor een veel te lage prijs. Daarbij 
werd nauwelijks nog naar kwaliteit gekeken. Organisaties die dat 
wel deden, waren te duur en visten achter het net. Agnes Kant: 
“Duizenden ervaren thuiszorgwerkers verloren hierdoor hun 
baan. Duizenden ouderen kregen te maken met schoonmaakbe-
drijven in plaats van zorginstellingen. Vanaf het begin hebben wij 
erop gewezen dat Europa helemaal niets verplicht en dat markt-
werking in de thuiszorg dodelijk is voor de kwaliteit. En nu een 
meerderheid in de Tweede Kamer dat met ons eens is, zijn 
gemeenten niet langer verplicht om concurrentie tussen instellin-
gen te organiseren.” Maar hoe kan het dan dat zo veel politici al 
die tijd volhielden dat het nou eenmaal zou moeten van Europa? 
“Goeie vraag. Wellicht kwam het de politiek lange tijd goed uit om 
te hameren op die Brusselse marktdwang, ik weet het niet”, zegt 
Agnes Kant. “Hoe het ook zij; nu duidelijk is geworden dat Brussel 
niets verplicht en dat de gevolgen van marktwerking zo schadelijk 
zijn, gaan ook andere partijen overstag. Net als de SP willen zij nu 
dat gemeenten ook kunnen beslissen om gewoon in goed overleg 
afspraken te maken met een betrouwbare organisatie. En dat is 
pure winst: voor de mensen die afhankelijk zijn van zorg én voor 
de thuiszorgwerkers.”
Thuiszorgmedewerker Joke Stip reageert dan ook verheugd. “Ik 
heb echt zo’n gevoel van: yes, dit hebben we in ieder geval bereikt, 
hier hebben we met z’n allen voor gevochten! Maar we blijven de 
vinger aan de pols houden. Zodra er in de thuiszorg iets fout gaat, 
zullen we aan de bel trekken. De thuiszorgbaronnen zijn zeker nog 
niet van ons af.” 
Agnes Kant roept nu alle lokale SP-afdelingen op om gemeentebe-
sturen te wijzen op de doorbraak. “Het staat gemeenten vanaf nu 
vrij om af te zien van het concurrentiemodel. Aan onze afdelingen 
de taak om de gemeenten ervan te doordringen dat de markt-
dwang eraf is.” 

Tekst Rob Janssen 
Foto Suzanne van de Kerk
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Banken mogen 
geen 
clusterbommen 
financieren

Nederlandse financiële 

dienstverleners mogen niet 

meer in clustermunitie investe-

ren. Dat heeft de Kamer 

besloten naar aanleiding van 

een voorstel door SP-Kamerlid 

Krista van Velzen (foto). Dat 

betekent dat de Nederlandse 

banken en pensioenfondsen die 

nu nog geld stoppen in 

bedrijven die clusterbommen 

maken, deze geldkraan moeten 

dichtdraaien. “Dat is goed 

nieuws”, aldus Van Velzen. 

“Maar we zijn er nog niet.” Ze 

wil dat Nederland nu ook 

andere landen aanspoort 

hetzelfde te doen.

Foto Govert de Roos

Acceptatieplicht 

Orthodox-protestantse scholen 

dwingen hun personeel nog 

steeds met een verklaring 

afstand te nemen van de 

‘homoseksuele praxis’. Daar 

moet minister Plasterk een 

stokje voor steken, vindt een 

Kamermeerderheid naar 

aanleiding van een motie van 

SP-Kamerlid Jasper van Dijk. 

“Met deze motie is de accepta-

tieplicht een stap dichterbij 

gekomen”, aldus Van Dijk. “De 

volgende stap is een wettelijk 

verbod op discriminatie door 

scholen en invoering van een 

acceptatieplicht.” 

Door de wetswijziging komt de 

waardestijging van aandelen 

bij verkoop niet meer ten goede 

aan de bestuurder maar aan 

het bedrijf. 

Successiewet: 
cadeau voor de 
allerrijksten 

Ondanks de tegenstemmen van 

de SP-fractie, is de Eerste 

Kamer akkoord gegaan met de 

nieuwe Successiewet. 

“Onbegrijpelijk, onrechtvaardig 

en niet effectief”, zo typeert 

SP-senator Geert Reuten de 

nieuwe wet. De nieuwe 

Successiewet verlaagt de 

belasting op erfenissen, vooral 

voor de rijksten. Volgens de 

berekening van Reuten krijgt 

het toplaagje (1 procent) van de 

erfgenamen een belasting-

reductie die tot wel 224 keer 

groter is dan aan de onderkant 

(erfenissen tot 25.000 euro). 

Reuten: “Terwijl de regering 

voor 2010 draconische 

bezuinigingen voorbereidt, gaat 

het parlement aan de voor-

avond daarvan akkoord met 

een belastingcadeau van vele 

miljoenen aan de allerrijksten.”

Afbeelding sxc.hu

Hoog tijd voor 
herbezinning 
bio-industrie

Na de gekkekoeienziekte, 

mond- en klauwzeer, varkens-

pest en nu de Q-koorts, is het 

hoog tijd voor een herbezinning 

op de bio-industrie, vindt 

SP-Tweede Kamerlid Henk van 

Gerven. “We zijn nu de hele tijd 

branden aan het blussen in 

plaats van te kijken naar 

oorzaken.” Wat de SP betreft 

gaat een commissie onderzoe-

bieder te verkopen, hebben 

sommige topmannen flink 

verdiend aan hun aandelenpak-

ket. Zo hield ABN AMRO-

topman Rijkman Groenink 30 

miljoen euro over aan de 

overname van ‘zijn’ bank. 

Irrgang: “Het persoonlijk belang 

om een bedrijf aan de hoogste 

bieder te verkopen was zo groot 

geworden, dat het zelfs niet 

meer zeker was of bestuurders 

nog wel handelden in het 

belang van hun eigen bedrijf.” 

NIEUWSNIEUWS

NS kondigt een nieuw station aan, in het Brabantse Maarheeze. 
Iedereen blij. Maar diezelfde NS eist vervolgens dat ‘concurrent 
voor de trein’ bus 173 (Weert-Eindhoven) moet verdwijnen. 
Iedereen boos, want voor inwoners van Leende en Cranendonck 
is lijn 173 belangrijk. Helen Vereijken uit Leende kwam in actie en 
haalde vijfduizend handtekeningen op. Voor de presentatie 
daarvan streek in juni een heuse SP-colonne neer in Leende – de 
gloednieuwe SP-touringcar voorop. “Sindsdien bleven honder-
den mensen de actie steunen, best opmerkelijk voor zo’n kleine 
plaats”, vertelt Henk van der Wal van de Brabantse SP. Samen 
met Vereijken benaderde hij gemeenten in de regio om zich sterk 
te maken voor de buslijn. Ondertussen zette SP-Kamerlid Emile 
Roemer lijn 173 regelmatig op de Haagse agenda. Van der Wal: 
“Vlak voor kerst konden we het blijde nieuws vertellen: mocht de 
bus een te grote concurrent voor het nieuwe station blijken, dan 
is het Samenwerkingsverband Regio Eindhoven (SRE) bereid het 
financiële risico van de NS over te nemen. Met andere woorden: 
lijn 173 blijft. De bereidheid is er en dat is een grote stap vooruit.” 
Het SRE-bestuur neemt deze maand een definitieve beslissing.

Komt de bus wel zo?

Foto Tijl Akkerman  

Behoud buslijn 173 
dichterbij

Eindelijk: ‘fusie- 
bestuurders’ 
geen bonus meer

Bestuurders die hun eigen 

onderneming in de verkoop 

zetten, mogen niet meer in 

aanmerking komen voor een 

bonus. Dat vindt de Tweede 

Kamer naar aanleiding van een 

wetsvoorstel van Ewout Irrgang 

(SP) en Paul Tang (PvdA). Door 

hun bedrijf aan de hoogste 
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ken hoe de intensieve veehou-

derij hervormd kan worden. 

“Leidend principe zou moeten 

zijn dat economische belangen 

nooit boven de belangen van de 

gezondheid van mens en dier 

mogen gaan.” Dat er mensen 

zijn overleden aan de Q-koorts 

en dat er duizenden drachtige 

geiten afgemaakt moeten 

worden, toont de noodzaak van 

zo’n grondig onderzoek aan: 

“Doorgaan op deze weg is geen 

optie.” De Commissie-Wijffels 

twijfelde in 2001 al aan de 

noodzaak van bio-industrie in 

Nederland.

 

Schoon genoeg!

“Glimmende vloeren zijn 

belangrijk, net zoals de taken 

van de president”, vindt Turgay 

Sahin, schoonmaker op 

Schiphol en een van de 

honderd deelnemers aan het 

‘schoonmakersparlement’. De 

bijeenkomst werd op 12 

december in het Amsterdamse 

stadhuis geopend door 

SP-Tweede Kamerlid Sadet 

Karabulut. “Schoonmakers 

moeten waardering ontvangen 

voor hun vak,” vindt ze, “omdat 

zij het werk doen waardoor 

miljoenen anderen in een 

schone, frisse omgeving 

kunnen werken.” De schoon-

makers eisen betere arbeids-

voorwaarden, vakopleidingen 

en, indien nodig, de mogelijk-

heid om de Nederlandse taal te 

leren. Tijdens hun parlement 

kondigden de schoonmakers 

acties aan, onder het motto 

‘Schoon Genoeg!’

Foto Pingu1963 /  Flickr.com 

 

Te zot voor 
woorden

Medio december zorgde 

sneeuwval voor chaos op het 

spoor. Door wisselstoringen 

vielen diverse treindiensten uit. 

SP-Tweede Kamerlid Emile 

Roemer heeft er geen begrip 

voor: “Het is te zot voor 

woorden dat er zo veel 

storingen zijn bij een paar 

vlokken sneeuw.” Hij legt de 

schuld bij slecht spoorbeheer 

door ProRail. “Nergens in 

Europa ligt het hele treinverkeer 

op z’n gat bij twee centimeter 

sneeuw, alleen in Nederland. 

Marktwerking heeft achterstal-

lig onderhoud in de hand 

gewerkt, aan wisselverwarmers 

bijvoorbeeld. Terwijl autorijdend 

Nederland stilstaat in de file, 

zijn de treinen nog steeds geen 

alternatief omdat die ook niet 

rijden. Te treurig voor woorden”, 

verzucht Roemer. “Dit soort 

storingen is echt van de laatste 

jaren. ProRail heeft nota bene 

zelfs haar sneeuwschuivers van 

de hand gedaan omdat ze geen 

treinen meer hadden waar die 

op pasten.” 

Foto Matthijs H / Flickr.com

Het mysterie van 
St. Willebrord

Sinds 1993 prijkt het kunstwerk 

‘Variabel 2+3’ op het plein voor 

een zorgcentrum in de 

Dorpstraat van St. Willebrord. 

Het dankt zijn naam aan het feit 

dat water twee grotere en drie 

kleinere buizen in beweging 

brengt, waardoor het kunstwerk 

er voortdurend anders uitziet. 

Maar sinds 2003 beweegt 2+3 

niet meer. ‘Het staat stil als een 

vastgeroeste steiger’, meldt 

NIEUWSNIEUWS

AOW-uitzonderingen 
wassen neus
“Een wassen neus”, vindt SP-Tweede Kamerlid Paul Ulenbelt de 
uitzonderingsregels die het kabinet voorstelt bij het verhogen 
van de AOW-leeftijd van 65 naar 67 jaar. “Bijna niemand in 
Nederland voldoet eraan, zwaar beroep of niet.” Om met 65 in 
aanmerking te komen voor AOW, moet een werknemer 42 jaar 
dienstjaren hebben volgemaakt – waarvan de jaren tussen 60 en 
65 onafgebroken. Dan moet diegene ook nog met 13,4 procent 
minder AOW genoegen nemen. “Dat kost een echtpaar wel 150 
euro per maand, de rest van hun leven.” Ulenbelt is ook kritisch 
over minister Donners definitie van zware beroepen. “Hij sluit 
bijvoorbeeld agenten en leraren uit, terwijl die op hun 65e vaak 
echt op zijn.”

Foto Diederik Olders

65 blijft 65

Armoedebeleid: 
gaarkeuken- 
beleid

Ruim 340 duizend kinderen in 

Nederland leven in armoede, de 

groep ‘werkende armen’ neemt 

toe, en het aantal voedselban-

ken ook. Wekelijks leveren die 

twintigduizend voedselpakket-

ten af. SP-Kamerlid Sadet 

Karabulut kan maar één 

conclusie trekken over het 

armoedebeleid van staatsse-

cretaris Klijnsma: “Het kabinet 

staat erbij en kijkt ernaar. Dit 

beleid leidt weer tot gaarkeu-

kens.” De SP wil dat de 

bureaucratie in het armoede-

beleid drastisch wordt 

verminderd. Sommige mensen 

moeten 36 meter papierwerk 

invullen om een toeslag te 

krijgen, waardoor velen niet 

ontvangen waar ze recht op 

hebben. Karabulut is ook 

teleurgesteld dat Klijnsma niet 

akkoord gaat met de doelstel-

ling om de armoede te halveren. 

“Op onze voorstellen om het 

aantal mensen te verminderen 

dat werkt en nog steeds arm is, 

blijft het al een jaar oorverdo-

vend stil in het kabinet. Ik krijg 

de indruk dat dit kabinet niet 

aan echte armoedebestrijding 

wil doen, maar alleen maar 

pleisters aan het plakken is.” 
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Banken mogen 
geen 
clusterbommen 
financieren

Nederlandse financiële 

dienstverleners mogen niet 

meer in clustermunitie investe-

ren. Dat heeft de Kamer 

besloten naar aanleiding van 

een voorstel door SP-Kamerlid 

Krista van Velzen (foto). Dat 

betekent dat de Nederlandse 

banken en pensioenfondsen die 

nu nog geld stoppen in 

bedrijven die clusterbommen 

maken, deze geldkraan moeten 

dichtdraaien. “Dat is goed 

nieuws”, aldus Van Velzen. 

“Maar we zijn er nog niet.” Ze 

wil dat Nederland nu ook 

andere landen aanspoort 

hetzelfde te doen.

Foto Govert de Roos

Acceptatieplicht 

Orthodox-protestantse scholen 

dwingen hun personeel nog 

steeds met een verklaring 

afstand te nemen van de 

‘homoseksuele praxis’. Daar 

moet minister Plasterk een 

stokje voor steken, vindt een 

Kamermeerderheid naar 

aanleiding van een motie van 

SP-Kamerlid Jasper van Dijk. 

“Met deze motie is de accepta-

tieplicht een stap dichterbij 

gekomen”, aldus Van Dijk. “De 

volgende stap is een wettelijk 

verbod op discriminatie door 

scholen en invoering van een 

acceptatieplicht.” 

Door de wetswijziging komt de 

waardestijging van aandelen 

bij verkoop niet meer ten goede 

aan de bestuurder maar aan 

het bedrijf. 

Successiewet: 
cadeau voor de 
allerrijksten 

Ondanks de tegenstemmen van 

de SP-fractie, is de Eerste 

Kamer akkoord gegaan met de 

nieuwe Successiewet. 

“Onbegrijpelijk, onrechtvaardig 

en niet effectief”, zo typeert 

SP-senator Geert Reuten de 

nieuwe wet. De nieuwe 

Successiewet verlaagt de 

belasting op erfenissen, vooral 

voor de rijksten. Volgens de 

berekening van Reuten krijgt 

het toplaagje (1 procent) van de 

erfgenamen een belasting-

reductie die tot wel 224 keer 

groter is dan aan de onderkant 

(erfenissen tot 25.000 euro). 

Reuten: “Terwijl de regering 

voor 2010 draconische 

bezuinigingen voorbereidt, gaat 

het parlement aan de voor-

avond daarvan akkoord met 

een belastingcadeau van vele 

miljoenen aan de allerrijksten.”

Afbeelding sxc.hu

Hoog tijd voor 
herbezinning 
bio-industrie

Na de gekkekoeienziekte, 

mond- en klauwzeer, varkens-

pest en nu de Q-koorts, is het 

hoog tijd voor een herbezinning 

op de bio-industrie, vindt 

SP-Tweede Kamerlid Henk van 

Gerven. “We zijn nu de hele tijd 

branden aan het blussen in 

plaats van te kijken naar 

oorzaken.” Wat de SP betreft 

gaat een commissie onderzoe-

bieder te verkopen, hebben 

sommige topmannen flink 

verdiend aan hun aandelenpak-

ket. Zo hield ABN AMRO-

topman Rijkman Groenink 30 

miljoen euro over aan de 

overname van ‘zijn’ bank. 

Irrgang: “Het persoonlijk belang 

om een bedrijf aan de hoogste 

bieder te verkopen was zo groot 

geworden, dat het zelfs niet 

meer zeker was of bestuurders 

nog wel handelden in het 

belang van hun eigen bedrijf.” 

NIEUWSNIEUWS

NS kondigt een nieuw station aan, in het Brabantse Maarheeze. 
Iedereen blij. Maar diezelfde NS eist vervolgens dat ‘concurrent 
voor de trein’ bus 173 (Weert-Eindhoven) moet verdwijnen. 
Iedereen boos, want voor inwoners van Leende en Cranendonck 
is lijn 173 belangrijk. Helen Vereijken uit Leende kwam in actie en 
haalde vijfduizend handtekeningen op. Voor de presentatie 
daarvan streek in juni een heuse SP-colonne neer in Leende – de 
gloednieuwe SP-touringcar voorop. “Sindsdien bleven honder-
den mensen de actie steunen, best opmerkelijk voor zo’n kleine 
plaats”, vertelt Henk van der Wal van de Brabantse SP. Samen 
met Vereijken benaderde hij gemeenten in de regio om zich sterk 
te maken voor de buslijn. Ondertussen zette SP-Kamerlid Emile 
Roemer lijn 173 regelmatig op de Haagse agenda. Van der Wal: 
“Vlak voor kerst konden we het blijde nieuws vertellen: mocht de 
bus een te grote concurrent voor het nieuwe station blijken, dan 
is het Samenwerkingsverband Regio Eindhoven (SRE) bereid het 
financiële risico van de NS over te nemen. Met andere woorden: 
lijn 173 blijft. De bereidheid is er en dat is een grote stap vooruit.” 
Het SRE-bestuur neemt deze maand een definitieve beslissing.

Komt de bus wel zo?

Foto Tijl Akkerman  

Behoud buslijn 173 
dichterbij

Eindelijk: ‘fusie- 
bestuurders’ 
geen bonus meer

Bestuurders die hun eigen 

onderneming in de verkoop 

zetten, mogen niet meer in 

aanmerking komen voor een 

bonus. Dat vindt de Tweede 

Kamer naar aanleiding van een 

wetsvoorstel van Ewout Irrgang 

(SP) en Paul Tang (PvdA). Door 

hun bedrijf aan de hoogste 
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NIEUWS

Overijssel tegen 
luchthaven Twente
Amper bijgekomen van de “heugelijke maar problematische” 
bevalling van haar dochtertje, brengt het Overijsselse 
SP-Statenlid Gezina van der Ven haar stem uit tegen een 
luchthaven in Twente. Haar volhardendheid wordt beloond: met 
24 tegen 23 stemmen heeft de provincie de komst van een 
vliegveld afgewezen én valt het provinciale college, omdat 
coalitiegenoot PvdA ook tegenstemde. Nu het draagvlak 
ontbreekt, zit er volgens SP-Kamerlid Emile Roemer maar één 
ding op: “Een streep door de luchthaven Twente.” Hij vindt dat de 
regering nu serieus moet kijken naar alternatieven voor het 
luchthaventerrein. Enkele mogelijke bestemmingen voor het 
terrein zijn zorg, wonen en recreatie. De SP en GroenLinks willen 
er een Kamerdebat over. 

 Foto Marcel van den Bergh / Hollandse Hoogte   

Vlucht wegBN/De Stem. Volgens de krant 

ligt er in de Rucphense 

gemeentekas een bedrag van 

50 duizend euro klaar voor een 

genie dat het kunstwerk weer 

aan de gang krijgt. 

Waarschuwing: zelfs ‘hoogge-

leerden heren’ van de 

Hogeschool Zeeland en de TU 

Twente komen er niet uit. Maar: 

‘In Sint Willebrord zitten veel 

ambachtslieden. De handigste 

mag na het klaren van het klusje 

50 mille ophalen in het 

gemeentehuis.’ 

Eerst verleiden, 
dan 
waarschuwen?

Gezondheidsminister Klink 

geeft bakken met geld uit aan 

reclamespotjes tegen ongezond 

eten, maar mediaminister 

Plasterk weigert snackreclame 

tijdens kinderprogramma’s aan 

te pakken. SP-senator Kees 

Slager hoopt dat de regering 

eerst de kraan dichtdraait, 

alvorens verder te gaan met 

dweilen. Hij wijst erop dat 

andere Europese landen 

tv-reclame voor ongezonde 

voeding tijdens kinderuurtjes 

aan banden hebben gelegd. “In 

Zweden en Denemarken geldt 

zelfs een totaalverbod op 

reclame gericht op kinderen 

onder de twaalf.” Plasterk blijft 

erbij dat hij geen behoefte heeft 

aan beperking van reclame in 

welke zin dan ook. Slager: “Dit 

kabinet geeft dus eerst de 

commercie de ruimte om 

kinderen te verleiden tot het 

consumeren van verkeerde 

zaken, om vervolgens een smak 

gemeenschapsgeld uit te geven 

om te waarschuwen tégen het 

consumeren van diezelfde 

producten.” 

Foto Flickr.com 

Ongeëvenaard 
Obama

Daags na zijn aankondiging 

dertigduizend extra manschap-

pen naar Afghanistan te sturen, 

nam Obama de Nobelprijs voor 

de Vrede in ontvangst. Met een 

37 minuten durende toespraak, 

zonder ook maar één keer het 

woord unprecedented 

(ongeëvenaard) te noemen. 

Opmerkelijk, want het was Witte 

Huis-analisten opgevallen dat 

de president het woord 

‘ongeëvenaard’ een ongeëve-

naard aantal keren heeft 

uitgesproken. Het begon tijdens 

zijn eerste toespraak, waarin hij 

zei voor een ‘ongeëvenaarde 

crisis’ te staan, die vraagt om 

‘ongeëvenaard ingrijpen’. 

SP-Tweede Kamerlid Harry van 

Bommel vindt Obama’s 

Afghanistan-beleid allesbehalve 

unprecedented en is teleurge-

steld dat de Nobelprijswinnaar 

niet breekt met de strategie van 

voorganger Bush. “Meer 

gevechtstroepen betekent meer 

geweld, meer verzet en dus 

meer burgerslachtoffers. 

Natuurlijk wordt er nu ook een 

beroep gedaan op Nederland 

om militair aanwezig te blijven. 

Nederland moet niet toegeven 

aan die druk.” 

 

Slecht nieuws: u 
wordt ouder

Uit de laatste CBS-cijfers blijkt 

dat Nederlanders in 2050 

hoogstwaarschijnlijk gemiddeld 

anderhalf jaar ouder worden 

dan voorheen is berekend. 

Mannen kunnen rekenen op iets 

meer dan 83 jaar en vrouwen 

zullen straks gemiddeld met 85 

hun laatste kaarsje uitblazen. 

De meeste mensen zullen een 

langer leven als goed nieuws 

beschouwen, maar de een z’n 

leven kost de ander z’n brood. 

“Dit komt voor pensioenfond-

sen op het slechtst denkbare 

moment,” klaagt Richard Meijer, 

actuaris bij pensioenadvies-

bureau Watson Wyatt tegen de 

Volkskrant – eerst de kredietcri-

sis en nu dit... Naar verwachting 

moeten pensioenfondsen  

24 miljard meer uitkeren dan 

geraamd. “We hadden niet 

gerekend op een plotselinge 

stijging van de levens-

verwachting.”

Foto Arty Smokes /  Flickr.com 

Nog slechter 
nieuws: u bént 
ouder

Het salaris van oudere 

werknemers moet aan het einde 

van hun loopbaan worden 

verlaagd, vindt minister van 

Sociale Zaken Donner. “Ronduit 

belachelijk”, bestempelt 

SP-Kamerlid Paul Ulenbelt het 

zoveelste voorstel van Donner. 

“Nu doet het kabinet niet alleen 

een aanval op de 65-plusser, 

zoals met de AOW-verhoging, 

maar ook op de oudere 

werknemer.” Donner hoopt dat 

werkgevers door de salarisver-

laging eerder geneigd zijn 
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Nederlanders twee keer 

gepakt.” Roemer vreest dat het 

internationale treinverkeer 

straks alleen toegankelijk wordt 

voor reizigers met een dikke 

portemonnee: “De rest kan 

alleen nog boemelend de 

landsgrenzen over.” Het 

SP-Tweede Kamerlid heeft 

verkeersminister Eurlings 

opgeroepen een stokje voor de 

NS-plannen te steken.

Spook-bushokjes

Met het winterse weer worden 

veel ov-reizigers blootgesteld 

aan de gure elementen. Ook 

veel Zwolse reizigers moeten 

koukleumen, terwijl elders in de 

stad ongebruikte ‘spookbus-

hokjes’ leeg staan. De SP 

Zwolle heeft al tijdens de zomer 

opgeroepen om abri’s van de 

opgeheven lijn 10 in de buurt 

van scholen en ziekenhuizen 

neer te zetten. “Wethouder 

Cnossen heeft ook al in 

augustus beloofd ons voorstel 

over te nemen”, aldus 

SP-raadslid Edwin Koster. Maar 

helaas: “De spookbushokjes 

staan er nog steeds. Nu alleen 

gesloopt.” Hij heeft de 

wethouder om opheldering 

gevraagd. De SP wil dat meer 

reizigers het openbaar vervoer 

verkiezen boven de auto. “Dat 

betekent dat je mensen bij een 

bushalte niet in de regen of kou 

moet laten wachten.”

Foto SP-Zwolle 

NIEUWSNIEUWS

Foto  Tjapko de Heus 

Tiny Kruysbeek samen met haar buurtgenoten
 

Slecht nieuws: u 
wordt ouder

Uit de laatste CBS-cijfers blijkt 

dat Nederlanders in 2050 

hoogstwaarschijnlijk gemiddeld 

anderhalf jaar ouder worden 

dan voorheen is berekend. 

Mannen kunnen rekenen op iets 

meer dan 83 jaar en vrouwen 

zullen straks gemiddeld met 85 

hun laatste kaarsje uitblazen. 

De meeste mensen zullen een 

langer leven als goed nieuws 

beschouwen, maar de een z’n 

leven kost de ander z’n brood. 

“Dit komt voor pensioenfond-

sen op het slechtst denkbare 

moment,” klaagt Richard Meijer, 

actuaris bij pensioenadvies-

bureau Watson Wyatt tegen de 

Volkskrant – eerst de kredietcri-

sis en nu dit... Naar verwachting 

moeten pensioenfondsen  

24 miljard meer uitkeren dan 

geraamd. “We hadden niet 

gerekend op een plotselinge 

stijging van de levens-

verwachting.”

Foto Arty Smokes /  Flickr.com 

Nog slechter 
nieuws: u bént 
ouder

Het salaris van oudere 

werknemers moet aan het einde 

van hun loopbaan worden 

verlaagd, vindt minister van 

Sociale Zaken Donner. “Ronduit 

belachelijk”, bestempelt 

SP-Kamerlid Paul Ulenbelt het 

zoveelste voorstel van Donner. 

“Nu doet het kabinet niet alleen 

een aanval op de 65-plusser, 

zoals met de AOW-verhoging, 

maar ook op de oudere 

werknemer.” Donner hoopt dat 

werkgevers door de salarisver-

laging eerder geneigd zijn 

werknemers te laten doorwer-

ken tot de door hem beoogde 

AOW-leeftijd van 67 jaar. In de 

Telegraaf reageert vakbond 

CNV ook afwijzend: ‘Er zijn zo 

veel vooroordelen over ouderen 

die niet kloppen. Dat ze minder 

productief zijn, dat ze duur zijn, 

noem maar op. Donner 

bevestigt weer eens dat beeld. 

We zouden juist moeten 

investeren in ouderen in plaats 

van ze af te schrijven.’

Huisartsen aan 
het woord

De SP is een grootschalige 

enquête gestart onder 

Nederlandse huisartsen. 

SP-Tweede Kamerlid en 

voormalig huisarts Henk van 

Gerven (foto): “Wij zijn vooral 

benieuwd naar het oordeel van 

huisartsen over de steeds 

groter wordende huisartsen-

posten, de nieuwe 

Zorgverzekeringswet, de 

invoering van marktwerking en 

prestatiebeloning.” Verder 

wordt gevraagd naar hun 

mening over de voorgestelde 

invoering van concurrentie in de 

huisartsenzorg en de dreigende 

toename van de bezuinigingen, 

van 60 tot 127 miljoen euro. De 

SP zal de uitkomsten gebruiken 

in voorstellen om de huisart-

senzorg te verbeteren. “Voor 

ons is het erg belangrijk van de 

huisartsen op de werkvloer te 

horen wat zij verstaan onder 

goede huisartsenzorg en welke 

voorwaarden de politiek moet 

scheppen.”

Huisartsen kunnen zich 

opgeven via www.sp.nl/zorg/

huisartsenenquete

Foto Govert de Roos 

 

Haastige spoed…

Aan de nieuwe HSL-verbinding 

tussen Parijs en Amsterdam is 

de NS zo veel geld kwijt dat het 

spoorbedrijf de betaalbare 

Beneluxlijn naar Brussel en 

vermoedelijk ook de ICE naar 

Frankfurt wil schrappen. “De 

HSL heeft ons al veel ellende 

gebracht bij de aanleg. Nu mag 

dit er niet toe leiden dat er 

betaalbare internationale 

verbindingen geschrapt 

worden”, aldus SP-Kamerlid 

Emile Roemer. “Zo worden de 

SP’er is Beste Buur 
van Nederland
Tiny Kruysbeek, SP-lid uit het Noord-Brabantse plaatsje 
Willemstad, is in de week voor kerst gekozen tot ‘Beste Buur van 
Nederland 2009’. De website Buurtlink – een soort Hyves voor 
woonwijken – organiseerde de verkiezingen voor de derde keer. 
Na een online stemronde wees de jury, waarin onder meer Piet 
Paulusma, het vijftigjarige SP-lid als winnaar van de drie 
koplopers aan. Tiny was voorgedragen door haar buurtgenoten. 
“Ze doet zóveel voor de buurt en voor de verenigingen; en alles 
buiten de spotlights”, zei een van hen. “Iedereen kent Tiny. Ze 
staat altijd klaar voor de buurt, maar ook privé geeft ze steun als 
het moet”, zei een ander. Kruysbeek zelf toonde zich ietwat 
emotioneel toen burgemeester Denie van de gemeente Moerdijk 
haar feliciteerde in het bijzijn van tientallen buurtgenoten, het 
Buurtlink-team en de pers. Een paar dagen later is de emotie 
alweer verdwenen. “Natuurlijk vind ik het allemaal heel leuk”, 
vertelt ze. “Maar bij ons in de buurt zijn heel veel Beste Buren; 
niet alleen ik. En ja, ik ga gewoon door met het werk in onze 
buurt. Niet voor die titel, maar omdat het moet. En omdat het leuk 
is.” De Moerdijkse SP-afdelingsvoorzitter Chris Verschuuren is 
trots om Tiny (“een zeer actief lid”) binnen de gelederen te 
hebben: “Erg mooi dat de Beste Buur 2009 lid is van de partij van 
de buurten.” De prijs bestaat uit een mooi beeldje en een reis 
voor vijftig personen naar het Dolfinarium in Harderwijk.         
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Overijssel tegen 
luchthaven Twente
Amper bijgekomen van de “heugelijke maar problematische” 
bevalling van haar dochtertje, brengt het Overijsselse 
SP-Statenlid Gezina van der Ven haar stem uit tegen een 
luchthaven in Twente. Haar volhardendheid wordt beloond: met 
24 tegen 23 stemmen heeft de provincie de komst van een 
vliegveld afgewezen én valt het provinciale college, omdat 
coalitiegenoot PvdA ook tegenstemde. Nu het draagvlak 
ontbreekt, zit er volgens SP-Kamerlid Emile Roemer maar één 
ding op: “Een streep door de luchthaven Twente.” Hij vindt dat de 
regering nu serieus moet kijken naar alternatieven voor het 
luchthaventerrein. Enkele mogelijke bestemmingen voor het 
terrein zijn zorg, wonen en recreatie. De SP en GroenLinks willen 
er een Kamerdebat over. 

 Foto Marcel van den Bergh / Hollandse Hoogte   

Vlucht wegBN/De Stem. Volgens de krant 

ligt er in de Rucphense 

gemeentekas een bedrag van 

50 duizend euro klaar voor een 

genie dat het kunstwerk weer 

aan de gang krijgt. 

Waarschuwing: zelfs ‘hoogge-

leerden heren’ van de 

Hogeschool Zeeland en de TU 

Twente komen er niet uit. Maar: 

‘In Sint Willebrord zitten veel 

ambachtslieden. De handigste 

mag na het klaren van het klusje 

50 mille ophalen in het 

gemeentehuis.’ 

Eerst verleiden, 
dan 
waarschuwen?

Gezondheidsminister Klink 

geeft bakken met geld uit aan 

reclamespotjes tegen ongezond 

eten, maar mediaminister 

Plasterk weigert snackreclame 

tijdens kinderprogramma’s aan 

te pakken. SP-senator Kees 

Slager hoopt dat de regering 

eerst de kraan dichtdraait, 

alvorens verder te gaan met 

dweilen. Hij wijst erop dat 

andere Europese landen 

tv-reclame voor ongezonde 

voeding tijdens kinderuurtjes 

aan banden hebben gelegd. “In 

Zweden en Denemarken geldt 

zelfs een totaalverbod op 

reclame gericht op kinderen 

onder de twaalf.” Plasterk blijft 

erbij dat hij geen behoefte heeft 

aan beperking van reclame in 

welke zin dan ook. Slager: “Dit 

kabinet geeft dus eerst de 

commercie de ruimte om 

kinderen te verleiden tot het 

consumeren van verkeerde 

zaken, om vervolgens een smak 

gemeenschapsgeld uit te geven 

om te waarschuwen tégen het 

consumeren van diezelfde 

producten.” 

Foto Flickr.com 

Ongeëvenaard 
Obama

Daags na zijn aankondiging 

dertigduizend extra manschap-

pen naar Afghanistan te sturen, 

nam Obama de Nobelprijs voor 

de Vrede in ontvangst. Met een 

37 minuten durende toespraak, 

zonder ook maar één keer het 

woord unprecedented 

(ongeëvenaard) te noemen. 

Opmerkelijk, want het was Witte 

Huis-analisten opgevallen dat 

de president het woord 

‘ongeëvenaard’ een ongeëve-

naard aantal keren heeft 

uitgesproken. Het begon tijdens 

zijn eerste toespraak, waarin hij 

zei voor een ‘ongeëvenaarde 

crisis’ te staan, die vraagt om 

‘ongeëvenaard ingrijpen’. 

SP-Tweede Kamerlid Harry van 

Bommel vindt Obama’s 

Afghanistan-beleid allesbehalve 

unprecedented en is teleurge-

steld dat de Nobelprijswinnaar 

niet breekt met de strategie van 

voorganger Bush. “Meer 

gevechtstroepen betekent meer 

geweld, meer verzet en dus 

meer burgerslachtoffers. 

Natuurlijk wordt er nu ook een 

beroep gedaan op Nederland 

om militair aanwezig te blijven. 

Nederland moet niet toegeven 

aan die druk.” 

 

Slecht nieuws: u 
wordt ouder

Uit de laatste CBS-cijfers blijkt 

dat Nederlanders in 2050 

hoogstwaarschijnlijk gemiddeld 

anderhalf jaar ouder worden 

dan voorheen is berekend. 

Mannen kunnen rekenen op iets 

meer dan 83 jaar en vrouwen 

zullen straks gemiddeld met 85 

hun laatste kaarsje uitblazen. 

De meeste mensen zullen een 

langer leven als goed nieuws 

beschouwen, maar de een z’n 

leven kost de ander z’n brood. 

“Dit komt voor pensioenfond-

sen op het slechtst denkbare 

moment,” klaagt Richard Meijer, 

actuaris bij pensioenadvies-

bureau Watson Wyatt tegen de 

Volkskrant – eerst de kredietcri-

sis en nu dit... Naar verwachting 

moeten pensioenfondsen  

24 miljard meer uitkeren dan 

geraamd. “We hadden niet 

gerekend op een plotselinge 

stijging van de levens-

verwachting.”

Foto Arty Smokes /  Flickr.com 

Nog slechter 
nieuws: u bént 
ouder

Het salaris van oudere 

werknemers moet aan het einde 

van hun loopbaan worden 

verlaagd, vindt minister van 

Sociale Zaken Donner. “Ronduit 

belachelijk”, bestempelt 

SP-Kamerlid Paul Ulenbelt het 

zoveelste voorstel van Donner. 

“Nu doet het kabinet niet alleen 

een aanval op de 65-plusser, 

zoals met de AOW-verhoging, 

maar ook op de oudere 

werknemer.” Donner hoopt dat 

werkgevers door de salarisver-

laging eerder geneigd zijn 
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Het was merkwaardig stil rond Midas Dekkers in het Darwinjaar 2009. Tijd om eens bij te praten 
over de nieuwste inzichten van de biologie en het actuele belang van de evolutieleer van Darwin. Over 

tijgers en wolven, genen en opvoeding, religie en wetenschap.

“Een betere wereld begint  
met betere ouders”

Hij is in 1946 in Haarlem geboren als 
Wandert Dekkers. Die voornaam ruilde hij 
in voor Midas; niet naar koning Midas, 
maar naar een stripfiguur met die naam. Na 
een lang verblijf in Buren, in de Betuwe, 
woont hij nu in het voormalige raadhuis van 
de in 1966 opgeheven gemeente Weesper-
karspel, met aan de voorkant zicht op de 
Vecht en aan de achterkant op de kerk van 
Weesp. We spreken elkaar in de voormalige 
raadzaal, nu de werkkamer van onze 
‘nationale bioloog’. We zijn omringd door 
heel veel boeken (“Bijna allemaal non-fictie, 
hoor”), maar natuurlijk ook door schedels en 
opgezette dieren. Zijn grote bureau staat 
aan het raam, met een oude IBM-typema-
chine erop. Nee, voor hem geen computer; 
geen internet, geen e-mail, geen Word. “Ik 
heb geleerd om eerst na te denken en dan 
pas te gaan typen. Ik ben begonnen toen 
corrigeren nog niet zo makkelijk was. Twee 
velletjes met carbon ertussen, je weet wel.” 
Onze afspraak is tot stand gekomen via 
brieven en kaartjes. Ik weet, we kunnen hier 
een rustige, lange conversatie houden. Over 
de dieren, over de mensen, en over die ene 
mens: Darwin. Een carillon in de omgeving 
pingelt er van tijd tot tijd vrolijk tussendoor. 
We nemen plaats aan de lange tafel, rechts 
van mij liggen twee boeken over de dodo.

De zoon van een kastelein heeft tientallen 
boeken over mens en dier op zijn naam 
staan, voor jeugdigen en volwassenen. De 
Vergankelijkheid, Lief Dier, Lichamelijke 
Opvoeding, titels die allemaal een breed 
publiek hebben bereikt. Dekkers paart zijn 
enorme kennis van mens en dier aan een 
relativerende stijl. Hij bedient zich graag 
van humor en heeft het understatement tot 
kunst verheven. Meer dan vijfentwintig jaar 
was hij elke zondagochtend voor Vroege 
Vogels te horen op de VARA-radio: meer 
dan twaalfhonderd columns heeft hij er 
uitgesproken. Die zijn in twee dikke boeken 
samengebracht onder de titel Alle Beesten. 

Zowat alle dieren komen langs. Van de 
wolfshond tot de luis en van de mier tot de 
steppewisent. Maar ook de schijtlijster en het 
bloedlichaampje, de kloothommel en het 
feestvarken.
In zijn voorwoord bij dit meer dan vijftien-
honderd pagina’s tellende boek schrijft hij: 
Hoe bereik je de waarheid? Met omtrekkende 
bewegingen. Mijd de kortste weg! Kies mijlen op 
zevens, tast rond, keer regelmatig op je schreden terug. 
Komen doe je er zo ook niet, maar je kunt haar soms 
uit de verte zien liggen, de waarheid. Wie recht op 
zijn doel afgaat, wordt nooit een geleerde, laat staan 
een columnist; eerder vindt hij emplooi in de 
transportsector. (…) Raast u maar voort op de 
snelwegen van onze tijd, elektronisch of nog gewoon 
van asfalt, ik weet hier en daar nog een kronkelpaadje 
om te kuieren, een boerenhek met een stuk touw 
eraan, een sloot om in te vallen. Gaat u maar vast 
met de tijd mee, ik kom zo wel. Maar wees 
voorzichtig: mijd de kortste weg!

Waartoe zijn wij op aarde?
“Tot niets.”

Spreek vrijuit.
“Je moet een moderne bioloog nooit vragen 
naar de zin van het leven. Het zijn de meest 
nihilistische mensen die er zijn. Elke 
levensovertuiging heeft tot doel het leven 
draaglijk te maken. Maar biologen hebben 
die prachtige evolutieleer. Wij hoeven geen 
beroep te doen op goden, heksen, tovenaars, 
Klazienen uit Zalk of andere kwakzalvers 
om de wereld te verklaren. Met mijn 
verstand begrijp ik dat we al die onzin niet 
nodig hebben, maar ook mijn hartje zegt me 
dat je voor troost ‘boven’ moet zijn. Biologen 
hebben weinig troost te bieden.”

Toch bijzonder dat mensen 
troost kunnen ontlenen aan iets 
wat waarschijnlijk niet bestaat.
“Religie is een kenmerk van de menselijke 
soort. Zie je iets met een heel lange nek, dan 

heb je waarschijnlijk van doen met een 
giraffe; zie je iets grijs, iets diks met een slurf, 
dan is het bijna zeker een olifant. De mens 
herken je – overal en altijd – aan de religie. 
Open je graven van vijftigduizend jaar 
geleden: het eerste wat je tegenkomt zijn 
geen nuttige dingen, geen hamers, geen 
beitels. Nee, je vindt wierookvaatjes, 
heiligenbeeldjes en zo.”

Hoe lang loopt de mens nu rond 
op deze wereld?
“Het ligt eraan wat je een mens noemt. 
Onze beschaving is tienduizend jaar oud. Je 
kunt van ‘de mens’ spreken vanaf twee- tot 
driehonderdduizend jaar geleden.”

Dan zou je toch ook op dit vlak 
een ontwikkeling moeten kunnen 
zien? Zeker na de Verlichting en 
alle nieuwe, wetenschappelijke 
inzichten.
“Vijfentwintig jaar geleden, toen de 
secularisatie toesloeg, dacht ik nog: dat gaat 
goed. Kerken worden tapijthallen en 
kappelletjes kroegen. We zijn waar we 
wezen willen. Maar even later kwamen er 
mensen vanuit oorden waar, tot mijn 
verbazing, de Verlichting nog niet was 
doorgedrongen. Toen begreep ik dat we hier 
eerder uitzondering waren dan regel. Je 
moet gewoon toegeven dat de mens op dit 
vlak nog steeds in dezelfde fase verkeert 
waarin we ons altijd al bevonden. De 
Verlichting, de nieuwe tijd, de vrije geest? 
We moeten dat relativeren. Het lichaam is 
veel dominanter dan we dachten.”
“Je hebt twee soorten dieren: de solitaire en 
de sociale. Neem nou bijvoorbeeld een tijger. 
Die sjouwt op z’n eentje een beetje door het 
bos en heeft niets met andere tijgers te 
maken. Nou vooruit, een keer per jaar 
misschien: om te neuken. Maar dan de wolf: 
een wolf in z’n eentje, dat wordt niks. Dat is 
geen wolf. En waarom? Een wolf moet 
samenwerken om z’n eten te kunnen 
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“Een betere wereld begint 
met betere ouders”

WAAR WAS MIDAS?
Hij heeft één grote wetenschappelijke 
liefde: Darwin. Daarom de vraag die velen 
zich stelden: waar was Midas Dekkers in 
het Darwinjaar 2009? Vorig jaar herdacht 
de wereld dat Darwin tweehonderd jaar 
geleden werd geboren en dat 
honderdvijftig jaar geleden zijn vermaarde 
boek On the origin of species verscheen. Je 
zou toch juist in dat jaar een tv-serie met 
Midas Dekkers verwachten? “Ik was 
betrokken bij de voorbereidingen van het 
programma Beagle, en zou het ook gaan 
presenteren, maar onderlinge 
meningsverschillen over vorm en inhoud 
maakten dat onmogelijk. Ik ben eruit 
gestapt. Vandaar. Voor een alternatief was 
het toen te laat. Bovendien, het geld was 
op. Heel treurig.”
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bemachtigen. Een kariboe kan hij niet 
alleen te lijf. Dus een poes, afstammeling 
van de tijger, jaagt en verorbert zijn muisje 
alleen; een hond, afstammeling van de wolf, 
wil altijd zijn baasje dienen en alles geza-
menlijk doen. Net als de hond is de mens een 
sociale diersoort. Ook wij moeten, zeker in 
deze moderne tijd, samenwerken om te 
overleven. Alleen zijn we onthand, kunnen 
we niks. We zijn genetisch geprogrammeerd 
op samenwerking, maar tegelijkertijd 
moeten we ook egoïsten zijn. Want als je 
eenmaal met z’n allen de koek hebt 
binnengesleept, begint het gevecht om de 
verdeling. Hier gaat de politiek over; hier 
komen begrippen als menswaardigheid in 
beeld. Het gaat om het evenwicht tussen aan 
de ene kant samenwerken en aan de andere 
kant opkomen voor je eigen belang en het 
belang van je gezin.”

Maar waar komt God dan 
in beeld?
“Dat heeft hier alles mee te maken. Omdát 
wij een sociale diersoort zijn, moeten wij 
mechanismen hebben om bij elkaar te 
blijven. Het beste daarvoor is…een grote 
leider. Maar de baas, Balkenende bijvoor-
beeld, maakt weleens een fout. Het gevolg: 
heibel binnen de groep. De ene wil die baas, 
en de andere wil die ander. Kortom, een 
hoop gedoe. Dus hebben we een baas 
uitgevonden die niet bestaat. En die kan 
bijgevolg ook geen fouten maken. Ga naar 
een kerk en kijk gewoon. Wat zie je? Je ziet 
de mensen buigen, deemoed tonen, knielen, 
God prijzen. Het is precies hetzelfde gedrag 
als van onderdanige wolven. Ook als het om 
straf gaat. Straf opgelegd door de bovenbaas 
wordt nederig aanvaard. Dat zie je ook bij 
honden; poezen en katten reageren heel 
anders. Daarom hebben wij als sociale 
dieren presidenten, koningen en keizers én 
een god. Het zit in onze genen gebakken.”

Toch kiezen veel mensen voor 
een seculier bestaan.
“Als je kijkt naar het verleden, als je kijkt 
naar de rest van de wereld, dan zie je dat de 
gelovigen het over-, overgrote deel vormen. 
Een seculier bestaan is uitzondering. Wij 
zijn abnormaal. We mogen het nu zijn en 
zeggen, maar liefst niet te luid. Het is net als 
met de manier waarop mensen met dieren 
omgaan. Wij gaan hier – met uitzondering 
van de bio-industrie – redelijk aardig om 
met dieren, maar hoe anders is dat in de rest 
van de wereld? Wij vormen een beschaafd 
eilandje in een zee van mensen die helemaal 
niet aardig doen tegen dieren en wel aardig 

doen tegen de baas, tegen God. Wij zijn gek, 
wij doen immers het tegenovergestelde.”

Nu zeggen mensen als Richard 
Dawkins: religie is niet neutraal. 
In naam van de religie wordt veel 
kwaad aangericht.
“Ik ben pacifi st. Dan zou ik dus moeten 
zeggen: we schaffen alle legers af. Je kunt dat 
wel bedenken, je kunt het wel zeggen, maar 
probeer het maar eens te realiseren. De 
biologie heeft aangetoond dat veel van wat 
wij doen, naar de maatstaven van de 
moderne tijd, niet rationeel is. Maar als je nu 
ziet dat de hele mensheid eenzelfde 
krankzinnig gedrag vertoont, dan ga je als 
bioloog al snel denken dat dat aangeboren 
gedrag is. Maar er is meer. Zonder religie 
had de mensheid het waarschijnlijk niet zo 
ver geschopt. Religie heeft ons ook een 

samenbindend middel gegeven. Zonder 
religie zou de mensheid waarschijnlijk al 
lang zijn uitgestorven.”

De bioloog Frans de Waal, 
bekend geworden door zijn 
onderzoek naar agressie en 
empathie bij apen, zegt dat 
moraal al bestond voordat de 
mens verscheen. Hoe verhoudt 
zich dat dan tot wat jij zegt?
“Maar wat Frans – ik ken ’m goed – vergeet 
te zeggen is dat die moraal alleen geldt 
binnen de soort. Eigenlijk alleen binnen de 
groep. Maar buiten de groep, buiten de 
soort, doen we de meest vreselijke dingen. 
Hoe erger, hoe mooier het is. Want dat 
versterkt alleen maar de band binnen de 
groep. Een voorbeeld van Konrad Lorenz. 
Waarom gakken ganzen zo veel en hard, als 

“Het lichaam is een soort bijzettafeltje voor de computer 
met onze hersenen”
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je door een troep ganzen heen loopt? Dat is 
niet zozeer om jou te verjagen, als wel om de 
onderlinge band te versterken. Je kunt dus de 
onderlinge band versterken door aardig 
tegen elkaar te zijn, door elkaar te gaan 
vlooien bijvoorbeeld, maar het kan ook door 
samen een derde uit te vloeken.”

Oké, maar blijft zijn stelling dat 
altruïsme en empathie overal 
voorkomen in het dierenrijk. Ik 
dacht dat het een menselijke 
vinding was.
“Frans de Waal was een van de eersten die 
vaststelde dat er bij apen na agressie ook 
verzoening plaatsvindt, want anders zou de 
oppasser op een ochtend alleen maar botjes 
moeten aantreffen als resten van wat eens 
een welvarende apentroep was. Wat we 
eigenlijk zien is de wisselende verhouding 

tussen samenwerken en opkomen voor je 
eigen belang. Maar, nogmaals, dit geldt 
alleen binnen de groep. Breken apen los in 
de dierentuin en komen ze een zwakkere 
soort tegen, hoed je dan maar. Bij mensen is 
het net zo. Mensen doen alleen maar aardig 
tegen dieren wanneer die dieren op mensen 
lijken, de ogen mooi naar voren staan, ze 
rechtop lopen, een beetje bloot zijn. 
Maar oh wee, als dieren anders zijn. Dan 
vinden we ze eng en willen we er niks mee te 
maken hebben.”

Bestaat er eigenlijk wel een 
kwalitatief verschil tussen de 
mens en de andere sociale 
dieren?
“Nee, nul komma nul.”

Maakt zelfs ons brein niet dat er 
toch een kwalitatief verschil 
bestaat?
“Nee. Vraag aan een giraffe: ‘Waarom zijn 
giraffes de hoogste dieren?’ Hij zal antwoor-
den: ‘Omdat wij de langste nekken hebben.’ 
Daarmee onderscheidt hij zich immers van 
de rest van het dierenrijk. Het is raar om te 
denken dat je door het hebben van een 
onderscheidend kenmerk de hoogste in 
rang bent.”

Maar waar zijn die universiteiten 
van de giraffes dan?
“Dat is het misverstand. Giraffes hebben 
geen universiteiten nodig. Alle dieren wordt 
geboren met de vermogens om in leven te 
blijven. Niet met meer, en ook niet met 
minder. Meer zou alleen maar in de weg 
zitten en minder stelt je niet in staat om te 
overleven. Als een giraffe of een olifant of 
een lintworm kan overleven zonder naar 
de universiteit te gaan, waarom zou-ie dat 
dan willen?”

Door middel van medische 
kennis zou-ie zijn leven kunnen 
verlengen en zijn pijn 
verzachten.
“Kennelijk heeft elk dier voldoende 
middelen tot zijn beschikking om een 
dierwaardig bestaan te leiden. Zonder al 
die fl auwekul van ons. Wij hebben ons 
gespecialiseerd in kennis, steeds meer 
kennis. Andere eigenschappen die we 
hadden, hebben wij in onze ontwikkeling 
veronachtzaamd. En één ding weten we 
zeker: specialisatie loopt in de evolutie 
altijd dood. Giraffes krijgen steeds langere 
nekken waardoor ze anatomisch steeds 
grotere problemen krijgen, bijvoorbeeld 
met lopen. Er hoeft maar iets te gebeuren 
of de giraffes sterven uit. Generalisten 
zoals kakkerlakken echter, die bestaan al 
tweehonderd miljoen jaar. Die hebben het 
vermogen om zich aan te passen aan alle 
mogelijke omstandigheden. Door zich niet 
te specialiseren en door zich te gedragen 
als echte opportunisten kunnen ze 
overleven. Zijn er geen beschuiten met 
muisjes, dan eten ze gewoon uit het 
doucheputje. Wij mensen hebben ons ooit 
toegelegd op ons verstand. Dan kun je wel 
zeggen: we zijn de verstandigste en daarom 
de beste. Maar nee, je kunt niet meer 
zeggen dan: wij zijn binnen ons specia-
lisme het verst gevorderd. Maar ook dit 
specialisme zal doodlopen, net als alle 
andere gespecialiseerde dieren. Het 
gemiddelde bestaan van een gespeciali-

“De zucht naar een opperwezen, naar muziek, naar kennis is 
ons aangeboren”

Tribune_0110_R.indd   15 08-01-2010   16:35:15

14 TRIBUNE JANUARI 2010

JAN MARIJNISSEN IN GESPREK MET MIDAS DEKKERS

bemachtigen. Een kariboe kan hij niet 
alleen te lijf. Dus een poes, afstammeling 
van de tijger, jaagt en verorbert zijn muisje 
alleen; een hond, afstammeling van de wolf, 
wil altijd zijn baasje dienen en alles geza-
menlijk doen. Net als de hond is de mens een 
sociale diersoort. Ook wij moeten, zeker in 
deze moderne tijd, samenwerken om te 
overleven. Alleen zijn we onthand, kunnen 
we niks. We zijn genetisch geprogrammeerd 
op samenwerking, maar tegelijkertijd 
moeten we ook egoïsten zijn. Want als je 
eenmaal met z’n allen de koek hebt 
binnengesleept, begint het gevecht om de 
verdeling. Hier gaat de politiek over; hier 
komen begrippen als menswaardigheid in 
beeld. Het gaat om het evenwicht tussen aan 
de ene kant samenwerken en aan de andere 
kant opkomen voor je eigen belang en het 
belang van je gezin.”

Maar waar komt God dan 
in beeld?
“Dat heeft hier alles mee te maken. Omdát 
wij een sociale diersoort zijn, moeten wij 
mechanismen hebben om bij elkaar te 
blijven. Het beste daarvoor is…een grote 
leider. Maar de baas, Balkenende bijvoor-
beeld, maakt weleens een fout. Het gevolg: 
heibel binnen de groep. De ene wil die baas, 
en de andere wil die ander. Kortom, een 
hoop gedoe. Dus hebben we een baas 
uitgevonden die niet bestaat. En die kan 
bijgevolg ook geen fouten maken. Ga naar 
een kerk en kijk gewoon. Wat zie je? Je ziet 
de mensen buigen, deemoed tonen, knielen, 
God prijzen. Het is precies hetzelfde gedrag 
als van onderdanige wolven. Ook als het om 
straf gaat. Straf opgelegd door de bovenbaas 
wordt nederig aanvaard. Dat zie je ook bij 
honden; poezen en katten reageren heel 
anders. Daarom hebben wij als sociale 
dieren presidenten, koningen en keizers én 
een god. Het zit in onze genen gebakken.”

Toch kiezen veel mensen voor 
een seculier bestaan.
“Als je kijkt naar het verleden, als je kijkt 
naar de rest van de wereld, dan zie je dat de 
gelovigen het over-, overgrote deel vormen. 
Een seculier bestaan is uitzondering. Wij 
zijn abnormaal. We mogen het nu zijn en 
zeggen, maar liefst niet te luid. Het is net als 
met de manier waarop mensen met dieren 
omgaan. Wij gaan hier – met uitzondering 
van de bio-industrie – redelijk aardig om 
met dieren, maar hoe anders is dat in de rest 
van de wereld? Wij vormen een beschaafd 
eilandje in een zee van mensen die helemaal 
niet aardig doen tegen dieren en wel aardig 

doen tegen de baas, tegen God. Wij zijn gek, 
wij doen immers het tegenovergestelde.”

Nu zeggen mensen als Richard 
Dawkins: religie is niet neutraal. 
In naam van de religie wordt veel 
kwaad aangericht.
“Ik ben pacifi st. Dan zou ik dus moeten 
zeggen: we schaffen alle legers af. Je kunt dat 
wel bedenken, je kunt het wel zeggen, maar 
probeer het maar eens te realiseren. De 
biologie heeft aangetoond dat veel van wat 
wij doen, naar de maatstaven van de 
moderne tijd, niet rationeel is. Maar als je nu 
ziet dat de hele mensheid eenzelfde 
krankzinnig gedrag vertoont, dan ga je als 
bioloog al snel denken dat dat aangeboren 
gedrag is. Maar er is meer. Zonder religie 
had de mensheid het waarschijnlijk niet zo 
ver geschopt. Religie heeft ons ook een 

samenbindend middel gegeven. Zonder 
religie zou de mensheid waarschijnlijk al 
lang zijn uitgestorven.”

De bioloog Frans de Waal, 
bekend geworden door zijn 
onderzoek naar agressie en 
empathie bij apen, zegt dat 
moraal al bestond voordat de 
mens verscheen. Hoe verhoudt 
zich dat dan tot wat jij zegt?
“Maar wat Frans – ik ken ’m goed – vergeet 
te zeggen is dat die moraal alleen geldt 
binnen de soort. Eigenlijk alleen binnen de 
groep. Maar buiten de groep, buiten de 
soort, doen we de meest vreselijke dingen. 
Hoe erger, hoe mooier het is. Want dat 
versterkt alleen maar de band binnen de 
groep. Een voorbeeld van Konrad Lorenz. 
Waarom gakken ganzen zo veel en hard, als 

“Het lichaam is een soort bijzettafeltje voor de computer 
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seerde diersoort is zo’n miljoen jaar. 
Generalisten kunnen honderden miljoe-
nen jaren bestaan.”

Wij hebben wel het vermogen om 
onze dijken te verhogen als het 
klimaat verandert.
“Zeker, en die dijken bouwen we al. Daarom 
wonen we op plaatsen in Zuid-Holland op 
wel bijna zeven meter onder zeeniveau. 
Daarmee zijn we natuurlijk erg kwetsbaar. 
Hadden we dat niet gedaan, dan hadden we 
nu allemaal op de Veluwe gewoond. En dan 
hadden we ook geen probleem. Zo eenvou-
dig is het. Elke oplossing creëert zijn eigen 
nieuwe probleem en risico.”

Wat zijn naar jouw idee de 
gevaren die ons bedreigen?
“Kies maar, er zijn er zo veel. Persoonlijk 
denk ik dat we het meest te vrezen hebben 
van een of ander nieuw virus. Zodra een 
virus sneller muteert dan onze Osterhausen 
kunnen bijhouden, hebben we een pro-
bleem. Zelfs nu hebben we alleen een vaccin, 
een echt geneesmiddel hebben we niet. Vlak 
na de Middeleeuwen hebben we de pest 
gehad, waarbij eenderde van de bevolking 
van West-Europa het loodje legde. De pest 
kwam en vertrok, en niemand weet waarom. 
Het was in ieder geval niet zo dat we destijds 
een zalfje hadden tegen de pest. Leefde je 
toen, dan zou je waarschijnlijk zeggen: de 
pestbacil is het hoogst geëvolueerde dier.”

De mens vormt dus niet het 
eindstadium van de evolutie. 
Sterker, we moeten vrezen voor 
ons eigen voortbestaan.
“Ik heb hier de dertiendelige dierenencyclo-
pedie Het Leven der Dieren staan, van 
Grzimek. Vroeger stond de mens altijd in het 
eerste of het laatste deel. Bij Grzimek staat 
‘de mens’ in deel tien. Koeien en paarden 
staan verderop in de serie. De stamboom der 
dieren is geen kerstboom met een brede voet 
en de mens bovenaan: wij zijn ook maar een 
gewone zijtak.”

De evolutie. Wat is de verdienste 
van Darwin geweest?
“Darwin heeft ons een nieuw wereldbeeld 
gegeven, waarbinnen alles zijn plekje vindt 
zonder dat we onze toevlucht moeten nemen 
tot godsdienst.”

Al heeft hij het mysterie van ‘het 
begin’ ook niet opgelost.
“De evolutieleer gaat over de ontwikkeling. 
Van het allereerste begin weten wij nog 

steeds bijna niks. Biologie begint per 
defi nitie bij het eerste leven. Wat Darwin 
beweert, is dat jij en ik, maar ook mijnheer 
Balkenende, het kikkervisje en het griepvi-
rus allemaal afstammen van de ene, 
allereerste oercel. Wij zijn allemaal familie 
van elkaar. Voor Darwin was de biologie 
een soort rariteitenkabinet: veel leuke 
verhalen, maar het hing als los zand aan 
elkaar. Vóór Darwin werd de ordening door 
god verschaft, hij was immers de schepper 
met een bedoeling. Ná Darwin weten we dat 
er een organisch verband bestaat tussen alles 
wat leeft. Als er geen vak geschiedenis zou 
zijn, zou je niet begrijpen waarom er landen 
zijn, waarom ze de vormen hebben die ze 
hebben, waarom er koningen zijn. Weet je 
iets van geschiedenis, dan weet je dat de 
koningin afstamt van haar voorvaderen, 
met een bastaard hier en een bastaard daar, 

iemand de kop afgeslagen, allemaal niet 
fraai. Nou, evolutie is niets anders dan 
geschiedenis.”

Hoe verklaar je dat er in bepaalde 
kringen sprake is van een soort 
opleving van het creationisme?
“Het is nooit weggeweest. Het is altijd de 
hoofdstroming geweest en dat zal het ook 
blijven. Vervelend bijeffect van het Darwin-
jaar is geweest dat er meer aandacht voor het 
creationisme was dan gewenst. Overal 
hebben ze hun prietpraat weer kunnen 
verkopen. In deze tijd van ietsisme vinden 
veel programmamakers dat toch wel 
interessant. Wij biologen kunnen daar 
slechts de rede tegenover stellen. En die is 
voor de meeste mensen niet interessant. 
Mensen hebben de neiging om alleen te 
willen luisteren naar wat ze willen horen.”

“Er is maar één verklaring voor dat het niet deugt en 
toch werkt: de evolutie”
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Wij hebben beiden op een 
katholieke school gezeten, maar 
daar werd het creationisme toch 
niet gepredikt.
“Er is een boekje: Darwin in domineesland. 
Het is het leerzaamste boekje van het hele 
Darwinjaar. Het geeft inzicht in de verschil-
lende wijzen waarop katholieken en 
protestanten om zijn gegaan met de 
evolutieleer. Toen al die dingen van en over 
Darwin bekend werden hadden de katholie-
ken een paus, Leo XIII, die daar allemaal 
niet zo mee zat. Kijk, katholieken zeggen: we 
pakken eerst een pilsje. En dan kijken ze er 
nog eens naar en dan zeggen ze: het valt 
allemaal reuze mee. Neem de jezuïet en 
antropoloog Teilhard de Jardin, al in de 
jaren twintig van de vorige eeuw een 
pleitbezorger van de gedachte dat de mens 
afstamt van de aap. De protestanten echter 
– dat zijn meer van die zelfdenkers – die 
hadden wel door dat het scheppingsverhaal 
en de evolutieleer op geen enkele wijze met 
elkaar te verzoenen zijn.”

Vind je dat de wetenschap de 
plaats in de samenleving heeft 
die ze verdient?
“Ik vind de wetenschap een bron van 
plezier. Net als cultuur, kunst, en muziek. 
Kun je je een maatschappij zonder muziek 
voorstellen? Zeker, maar je kunt je geen 
mens voorstellen zonder muziek. In 
diezelfde graven waar je die wierookvaatjes 
vindt, vind je fluitjes en trommeltjes. De 
zucht naar een opperwezen, de zucht naar 
muziek, de zucht naar kennis is ons 
aangeboren. Al is vaak de kennis van 
vandaag de prietpraat van morgen.”

De blootlegging van het mense-
lijk genoom is toch een enorme 
doorbraak. En wat te denken van 
onze groeiende kennis van de 
werking van de hersenen. Dat is 
morgen toch geen prietpraat?
“In Darwins leer zat één groot gat, en dat 
was de erfelijkheid. In de jaren dertig waren 
er drie topbiologen en die hebben met 
behulp van de genetica het gat in de 
evolutieleer gedicht. In de jaren vijftig en 
zestig hebben we het DNA ontrafeld. Nu zijn 
we op het punt dat we de genen kennen, dat 
we er een uit kunnen halen en ergens anders 
in stoppen. We kunnen genen ‘aan’ en ‘uit’ 
zetten. We zijn ongehoord veel wijzer 
geworden op het gebied van de genetica. En 
het grappige is: alles wat we de afgelopen 
eeuw ontdekt hebben, schraagt de theorie 
van Darwin.”

Sommige mensen zien in al die 
ontdekkingen juist een bevesti-
ging voor de stelling dat god de 
natuur geschapen heeft. Zoveel 
schoonheid.
“Dat is een heel oude opvatting. Die theorie 
zegt: er zijn twee openbaringen. De ene is de 
bijbel, en de andere is de natuur. En als je net 
zo goed in de natuur ‘leest’ als in de bijbel, 
dan herken je overal de hand van god. Deze 
opvatting is vrij eenvoudig te weerleggen, 
want als je echt in de natuur gaat kijken dan 
blijkt er van alles juist niet te kloppen. Er is 
maar één verklaring voor het feit dat het niet 
deugt en toch werkt, en dat is de evolutie.”

Ontlokt de bestudering van de 
evolutie nog wel eens bewonde-
ring of verwondering bij je, een 
minzame lach?
“Het schoolvoorbeeld is het antwoord op de 
vraag hoe de veren zijn ontstaan bij de 
vogel? Veren zijn immers nodig voor de 
vleugels, en die zijn weer nodig om te 
kunnen vliegen. Maar waarschijnlijk zijn die 
veren niet ontstaan om te vliegen, maar 
bijvoorbeeld om lichaamswarmte vast te 
houden. Maar er zijn ook theorieën die 
zeggen dat het om een geslachtskenmerk 
gaat, zoals het gewei bij herten. Daar zijn we 
dus nog niet helemaal uit. Maar waar ik zelf 
echt met verwondering naar kijk, zijn de 
nieuwe inzichten met betrekking tot de 
genen en het feit dat we daar ook iets mee 
kunnen. Het gen dat bij een vogel ervoor 
zorgt dat zijn pootjes en vleugels op de juiste 
plaats zitten, zorgt er bij ons voor dat je 
armen aan je schouders zitten en je benen 
aan je bekken en niet andersom. Hoe verder 
we graven en hoe meer we weten, hoe 
harder de rots wordt waarop de evolutieleer 
is gebaseerd.”

Professor Swaab zegt, kort 
samengevat: we zijn onze 
hersenen. Kun je je voorstellen 
dat mensen moeite hebben met 
die gedachte?
“De centrale vraag is voor iedereen: wie ben 
ik? Sommigen zeggen dan: we hebben een 
lichaam, maar we zijn een geest. Ik heb een 
aardig experiment. We beginnen met ’n arm 
af te hakken. Ben ik dan nog steeds mezelf? 
Ja. Andere arm er ook af. Ik ben nog steeds 
ik. Dan de benen eraf en ik ben nog steeds 
dezelfde. Dan scheiden we de romp en het 
hoofd. De hart- en longfunctie laten we 
overnemen door machines. Je bent nog 
steeds jezelf. De hersenen vormen ons ‘ik’. 
Het lichaam is een soort bijzettafeltje waar 

de computer met onze hersenen op staat. 
Over onze hersenen zijn nog heel veel 
vragen, omdat er over de precieze werking 
nog heel veel onduidelijk is. We hebben 
tegenwoordig wel de scan, maar die heeft 
ons nog lang niet alle antwoorden gegeven. 
De werking van de hersenen is diffuus. Het 
is als met muziek. Je kunt wel in een 
bepaalde volgorde tonen aanslaan op een 
piano, maar dan heb je nog geen muziek. 
We zijn zeker op de goede weg met het 
hersenonderzoek. Het werpt de ene na 
de andere vrucht af, maar we zijn er nog 
lang niet.”

Kun je zeggen dat ons gedrag 
eigenlijk voor een groot deel 
besloten ligt in wie we zijn, in 
onze genetische bagage?
“Dat kun je zeggen.”

In hoeverre kun je dan iemand 
verantwoordelijk houden voor 
zijn gedrag? Ook als het asociaal 
of zelfs crimineel is?
“Dat is ook moeilijk. Neem een gezin met 
vijf kinderen. Ze hebben vaak dezelfde 
opvoeding genoten, maar de uitkomst is 
verschillend. Dat kan alleen maar komen 
door de verschillende genetische bagage. 
Door de nieuwe inzichten die we hebben 
ontwikkeld, komt de eugenetica weer in 
beeld. Voor de Tweede Wereldoorlog was 
het gewoon om daarover te praten, terwijl er 
volstrekt te weinig inzicht bestond. De 
eugenetica is natuurlijk in discrediet geraakt 
door de wandaden van Hitler-Duitsland. 
Maar het is een logisch vervolg op professor 
Swaab, zal ik maar zeggen. Mag ik er in 
ieder geval op wijzen dat Hitler geen 
product was van de eugenetica.”

Wat kan de opvoeding bijdragen 
aan een goede ontwikkeling? En 
moeten de opvoeders niet 
opgevoed worden?
“In z’n algemeenheid wordt de betekenis 
van opvoeding overschat. Mensen moeten 
beseffen dat tot de bevalling die foetus het 
helemaal zelf gedaan heeft, in dat donkere 
holletje. Na de geboorte denken we dat we 
dan de regie in handen moeten nemen, 
terwijl er een aantal ontwikkelingsstadia zijn 
die automatisch in een vooraf vaststaande 
volgorde worden doorlopen. Het kan geen 
kwaad als ouders daar meer over weten, 
zodat ze kinderen niet als kleine volwassenen 
behandelen. Een betere wereld begint met 
betere ouders.”
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seerde diersoort is zo’n miljoen jaar. 
Generalisten kunnen honderden miljoe-
nen jaren bestaan.”

Wij hebben wel het vermogen om 
onze dijken te verhogen als het 
klimaat verandert.
“Zeker, en die dijken bouwen we al. Daarom 
wonen we op plaatsen in Zuid-Holland op 
wel bijna zeven meter onder zeeniveau. 
Daarmee zijn we natuurlijk erg kwetsbaar. 
Hadden we dat niet gedaan, dan hadden we 
nu allemaal op de Veluwe gewoond. En dan 
hadden we ook geen probleem. Zo eenvou-
dig is het. Elke oplossing creëert zijn eigen 
nieuwe probleem en risico.”

Wat zijn naar jouw idee de 
gevaren die ons bedreigen?
“Kies maar, er zijn er zo veel. Persoonlijk 
denk ik dat we het meest te vrezen hebben 
van een of ander nieuw virus. Zodra een 
virus sneller muteert dan onze Osterhausen 
kunnen bijhouden, hebben we een pro-
bleem. Zelfs nu hebben we alleen een vaccin, 
een echt geneesmiddel hebben we niet. Vlak 
na de Middeleeuwen hebben we de pest 
gehad, waarbij eenderde van de bevolking 
van West-Europa het loodje legde. De pest 
kwam en vertrok, en niemand weet waarom. 
Het was in ieder geval niet zo dat we destijds 
een zalfje hadden tegen de pest. Leefde je 
toen, dan zou je waarschijnlijk zeggen: de 
pestbacil is het hoogst geëvolueerde dier.”

De mens vormt dus niet het 
eindstadium van de evolutie. 
Sterker, we moeten vrezen voor 
ons eigen voortbestaan.
“Ik heb hier de dertiendelige dierenencyclo-
pedie Het Leven der Dieren staan, van 
Grzimek. Vroeger stond de mens altijd in het 
eerste of het laatste deel. Bij Grzimek staat 
‘de mens’ in deel tien. Koeien en paarden 
staan verderop in de serie. De stamboom der 
dieren is geen kerstboom met een brede voet 
en de mens bovenaan: wij zijn ook maar een 
gewone zijtak.”

De evolutie. Wat is de verdienste 
van Darwin geweest?
“Darwin heeft ons een nieuw wereldbeeld 
gegeven, waarbinnen alles zijn plekje vindt 
zonder dat we onze toevlucht moeten nemen 
tot godsdienst.”

Al heeft hij het mysterie van ‘het 
begin’ ook niet opgelost.
“De evolutieleer gaat over de ontwikkeling. 
Van het allereerste begin weten wij nog 

steeds bijna niks. Biologie begint per 
defi nitie bij het eerste leven. Wat Darwin 
beweert, is dat jij en ik, maar ook mijnheer 
Balkenende, het kikkervisje en het griepvi-
rus allemaal afstammen van de ene, 
allereerste oercel. Wij zijn allemaal familie 
van elkaar. Voor Darwin was de biologie 
een soort rariteitenkabinet: veel leuke 
verhalen, maar het hing als los zand aan 
elkaar. Vóór Darwin werd de ordening door 
god verschaft, hij was immers de schepper 
met een bedoeling. Ná Darwin weten we dat 
er een organisch verband bestaat tussen alles 
wat leeft. Als er geen vak geschiedenis zou 
zijn, zou je niet begrijpen waarom er landen 
zijn, waarom ze de vormen hebben die ze 
hebben, waarom er koningen zijn. Weet je 
iets van geschiedenis, dan weet je dat de 
koningin afstamt van haar voorvaderen, 
met een bastaard hier en een bastaard daar, 

iemand de kop afgeslagen, allemaal niet 
fraai. Nou, evolutie is niets anders dan 
geschiedenis.”

Hoe verklaar je dat er in bepaalde 
kringen sprake is van een soort 
opleving van het creationisme?
“Het is nooit weggeweest. Het is altijd de 
hoofdstroming geweest en dat zal het ook 
blijven. Vervelend bijeffect van het Darwin-
jaar is geweest dat er meer aandacht voor het 
creationisme was dan gewenst. Overal 
hebben ze hun prietpraat weer kunnen 
verkopen. In deze tijd van ietsisme vinden 
veel programmamakers dat toch wel 
interessant. Wij biologen kunnen daar 
slechts de rede tegenover stellen. En die is 
voor de meeste mensen niet interessant. 
Mensen hebben de neiging om alleen te 
willen luisteren naar wat ze willen horen.”

“Er is maar één verklaring voor dat het niet deugt en 
toch werkt: de evolutie”
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In de fraaie vergaderzaal van het monu-
mentale Doesburgse stadhuis glunderen 
projectwethouder Frans Hofman (D66) en 
ambtelijk projectleider André Putker van 
trots. Op de grote tafel staat de laptop 
klaar met een fl itsende presentatie van de 
nieuw te bouwen wijk Beinum-West. Als 
het aan hen ligt, gaat de eerste spade 
morgen de grond in, of liever nog 
vandaag. Maar ja, de zaak ligt even stil, 
op last van de rechter. “Daar komen we zo 
op,” zegt Putker, “eerst het plan.” 
Doesburg gaat een wijk bouwen waar 
driekwart van de woningen in de catego-
rie goedkope en betaalbare woningen valt: 
ruime een gezinswoningen voor 145.000 
euro en tweekappers voor 172.000 euro. 

In Doesburg bouwen ze betaalbaar

Het kan dus wel!
 De nieuw te bouwen wijk Beinum-West in Doesburg is de samenleving van de toekomst, 

meent SP-wethouder Willem Bouman. Uniek is dat driekwart van de woningen onder de noemer 
betaalbaar valt en dat er geen projectontwikkelaar aan te pas komt. Bouman: “Als we dit hier 

realiseren, doen we iets heel goeds.”

Vijfenzeventig procent van alle woningen 
is koopwoning. Een kwart zal bestaan uit 
vrije kavels, die in de wijk liggen. Een 
perfecte mix van alle doelgroepen, een 
“samen leving van de toekomst”, zoals 
wethouder Willem Bouman van Volks-
huisvesting zegt. Ook nog eens een wijk 
die ruim is van opzet en waar gedacht is 
aan groen en speelmogelijkheden.

“Als gemeente niet uit 
onmacht achter de 
projectontwikkelaars 
aanlopen”

Willem Bouman is bijna acht jaar 
wethouder in Doesburg: “We hadden 

daarvóór steeds een paarse of een CDA/
VVD-meerderheid. Hun redenering was 
dat er in Doesburg verhoudingsgewijs veel 
te veel sociale huurwoningen waren. Om 
meer op het landelijk gemiddelde te 
komen, moesten er meer welgestelde 
mensen naar Doesburg gelokt worden 
door middel van dure woningbouw. Ik heb 
dat altijd een zeer bedenkelijke bevolkings-
politiek gevonden. Je kunt wel raden wat 
het gevolg daarvan is: nieuwe dure wijken, 
die erg eenzijdig samengesteld zijn en 
tegelijk Doesburgers met een minder dikke 
portemonnee die nóg langer op een 
betaalbare woning moeten wachten. Nu 
bouwen we voor de wensen van inwoners 
van Doesburg, en dat betekent veel 

betaalbare woningen – zowel huur als 
koop. In Beinum-West zijn het relatief veel 
koopwoningen; in bestaande wijken zorgen 
we voor meer huurwoningen. Echt een 
breuk met het verleden.” 

Nog voordat er ook maar een huis staat, 
krijgen de Doesburgers verzoeken van 
andere gemeenten in de regio en van 
woningbouwcorporaties om hun succes-
verhaal te komen vertellen. Want hoe krijg 
je zo’n kwaliteit-prijsverhouding voor 
elkaar? “Eigen grond, dat is de eerste stap”, 
zeggen ze in Doesburg. “Kijk,” legt 
Hofman uit, “als je met een projectontwik-
kelaar in zee gaat, lukt dit niet. Die wil 
overal winst op maken. Dat begint al met 
de grond. Die heeft hij in eigendom en 
verkoopt-ie met winst aan de bouwpoot 
van zijn eigen bedrijf. Als gemeente zie je 
dit soort interne transacties vaak niet eens. 
Vervolgens moet er winst worden gemaakt 
op de woningen, die tegen marktwaarde 
worden verkocht. Terwijl wij nu tegen 
kostprijs verkopen.” Dat klinkt simpel, 
maar er komt nog heel wat meer bij kijken, 
zoals een goede samenwerking met een 
woningcorporatie, een doortimmerd 
stedenbouwkundig plan, inspraak van de 
bevolking en een bijzonder proces van 
aanbesteding van de bouw. “Dat hebben 
wij als gemeente allemaal in eigen hand 
gehouden”, verklaart Hofman. 
“Het komt erop aan dat je als kleine 
gemeente zélf genoeg kennis hebt”, valt 
Willem Bouman zijn collega bij. “Vaak zie 
je dat gemeentes uit onmacht maar achter 
de projectontwikkelaars aan lopen. Dat 
wilden wij niet.” 

Met het aantreden van het nieuwe college, 
drieënhalf jaar geleden, is de Wet voor-
keursrecht gemeenten (Wvg) opgelegd aan 
het gebied in Beinum-West. Putker: 
“Hiermee voorkom je dat projectontwik-
kelaars er grond aankopen. Grondeigena-
ren die hun bezit willen verkopen, zijn 
verplicht dit eerst aan de gemeente 
Doesburg aan te bieden. De gemeente 
bezat al een stuk grond in Beinum-West en 
heeft voor bijna 1 miljoen euro terrein 
bijgekocht van boeren.” Hiermee kwam de 
weg vrij om gehoor te geven aan de wens 
van het college om tweehonderd betaal-
bare woningen te bouwen”, vult Hofman 
aan. “Vanaf toen is het snel gegaan”, laat 
Putker zien.” Er is een structuurplan 
gemaakt voor het gebied, waarbij onder-
zoek is gedaan naar alle aspecten, zoals 
bodem, water, geluidsoverlast, bedrijvig-

SP-wethouder Willem Bouman: “Nu bouwen 
we voor de wensen van inwoners van 
Doesburg, en dat betekent veel betaalbare 
woningen
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woningbouwcorporaties om hun succes-
verhaal te komen vertellen. Want hoe krijg 
je zo’n kwaliteit-prijsverhouding voor 
elkaar? “Eigen grond, dat is de eerste stap”, 
zeggen ze in Doesburg. “Kijk,” legt 
Hofman uit, “als je met een projectontwik-
kelaar in zee gaat, lukt dit niet. Die wil 
overal winst op maken. Dat begint al met 
de grond. Die heeft hij in eigendom en 
verkoopt-ie met winst aan de bouwpoot 
van zijn eigen bedrijf. Als gemeente zie je 
dit soort interne transacties vaak niet eens. 
Vervolgens moet er winst worden gemaakt 
op de woningen, die tegen marktwaarde 
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maar er komt nog heel wat meer bij kijken, 
zoals een goede samenwerking met een 
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wij als gemeente allemaal in eigen hand 
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“Het komt erop aan dat je als kleine 
gemeente zélf genoeg kennis hebt”, valt 
Willem Bouman zijn collega bij. “Vaak zie 
je dat gemeentes uit onmacht maar achter 
de projectontwikkelaars aan lopen. Dat 
wilden wij niet.” 

Met het aantreden van het nieuwe college, 
drieënhalf jaar geleden, is de Wet voor-
keursrecht gemeenten (Wvg) opgelegd aan 
het gebied in Beinum-West. Putker: 
“Hiermee voorkom je dat projectontwik-
kelaars er grond aankopen. Grondeigena-
ren die hun bezit willen verkopen, zijn 
verplicht dit eerst aan de gemeente 
Doesburg aan te bieden. De gemeente 
bezat al een stuk grond in Beinum-West en 
heeft voor bijna 1 miljoen euro terrein 
bijgekocht van boeren.” Hiermee kwam de 
weg vrij om gehoor te geven aan de wens 
van het college om tweehonderd betaal-
bare woningen te bouwen”, vult Hofman 
aan. “Vanaf toen is het snel gegaan”, laat 
Putker zien.” Er is een structuurplan 
gemaakt voor het gebied, waarbij onder-
zoek is gedaan naar alle aspecten, zoals 
bodem, water, geluidsoverlast, bedrijvig-

heid, milieu, noem maar op. Daaruit 
kwam onder andere dat het raadzaam was 
zo ver mogelijk van het beschermde 
natuurgebied bij de IJssel en de uiterwaar-
den weg te blijven en dichter bij bestaande 
bebouwing aan te sluiten. Ook is er door 
bureau Companen onderzoek gedaan 
naar de demografi sche ontwik keling van 
Doesburg en de regio, om de woonbehoef-
te tot 2020 vast te stellen. 
De conclusie luidde dat er ongeveer 
vijfhonderd woningen nodig waren, 
waarvan een deel in de vorm van een-
gezinswoningen in het buitengebied. Die 
komen in Beinum-West. De overige 
woningen, waaronder ook appartementen, 
komen dichter bij de binnenstad.”

“Wat je niet moet vergeten,” meent 
Hofman, “is dat er tegenwoordig minder 
mensen in één huis wonen. Ook daardoor 
heb je meer woningen nodig.” De behoefte 
aan woningen voor starters is evident. 
Hofman: “In Doesburg dreigt vergrijzing. 
Voor jonge mensen zijn er geen betaalbare 
woningen, dus trekken ze weg. Dat leidt er 
weer toe dat het voorzieningenniveau 
terugloopt. Winkels verdwijnen bij gebrek 
aan voldoende klandizie. Als het aan hen 
lag, zouden we nog meer bouwen.”

 “Ze concurreerden dus niet 
op prijs, maar op kwaliteit”

Tegenstanders van de nieuwe wijk voeren 
aan dat er maar acht nieuwe woningen per 
jaar nodig zijn om aan de lokale behoefte 
te voldoen. “Onzin”, menen de mensen 
van de gemeente. “Het onderzoek van 
Companen deugt. Van de honderd 
inschrijvingen tot nu toe voor Beinum-

West komen de meeste van Doesburgers. 
Daarnaast zijn er mensen uit de regio die 
hier willen wonen. Dat zijn vaak jongeren, 
die eerder tegen hun zin zijn weggegaan en 
nu de kans aangrijpen om terug te 
komen.” 
In Beinum-West krijgen inwoners van 
Doesburg en mensen met een economische 
binding wel voorrang bij de toewijzing. 
Bouman: “Wat wij in feite doen is 
investeren in de mensen van Doesburg. 
We komen tegemoet aan de woonwensen 
van de Doesburgers zelf. We hebben 
afscheid genomen van de oude politiek.”

De gemeente legde contact met woning-
corporatie Woonservice IJsselland, die de 
woningen moest gaan ontwikkelen en 
verkopen. Vooral de opdracht aan 
potentiële bouwers was uniek, volgens 
Hofman: “Uit een lange lijst hebben we zes 
bouwers uitgenodigd op een gezamenlijke 
bijeenkomst. Dat vonden ze al raar, want 
normaal voer je een-op-een-gesprekken. 
Nog vreemder was dat we hen vroegen een 
ontwerp te maken op basis van een al 
vastgestelde prijs. Ze concurreerden dus 
niet op prijs, maar op kwaliteit. Het beste 
ontwerp zou winnen. Er is niemand die 
dat zo doet, daarin zijn we absoluut 
uniek.” 
Voor de beoordeling van de ontwerpen 
stelde de gemeente een ‘kwaliteitsteam’ 
samen. Naast vertegenwoordigers van 
gemeente en IJsselland was ook de 
welstandscommissie vertegenwoordigd. 
Putker: “Nu eens niet als waakhond 
achteraf, die een ontwerp moet goed-
keuren, maar juist vooraf als mede-
beoordelaar. Ook dat is effi ciënter.”

D66-wethouder Frans Hofman (links) en 
André Putker van de gemeente(rechts) zijn 
verantwoordelijk voor het uitvoeren van het 
plan voor Beinum-West
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Uiteindelijk kwam De Veluwezoom 
Didam als winnaar uit de bus. “Die had de 
meeste punten weten te scoren op zaken als 
duurzaamheid, marktwaarde en beeld-
kwaliteit”, zegt Putker. In het voorjaar van 
2009 startte IJsselland de inschrijving voor 
woningen. En op 1 november zou de bouw 
beginnen. Die is nu uitgesteld in afwach-
ting van een rechtszitting: de Stichting tot 
Behoud van de Stadsweiden vecht de 
rechtmatigheid aan van de ontheffi ng van 
de Flora- en faunawet die de gemeente 
heeft gekregen. De stichting verzet zich 
heftig tegen de bouw van woningen die een 
einde maken aan het vrije uitzicht van een 
aantal bewoners van de reeds bestaande 
wijk in Beinum. “Ze voeren alles aan”, 
verzucht Putker, “van verlies van uitzicht, 
aantasting van privacy, daling van de 
waarde van hun huis tot het schenden van 
de broedplaats van een steenuil.” 
Willem Bouman: “Hun goed recht, maar 
ik ga ervan uit dat het om uitstel gaat en 
niet om afstel. Van tevoren hebben we 
omwonenden en toekomstige bewoners 
betrokken bij de plannen. Daar is bijvoor-
beeld uitgekomen dat er veel groen komt 
tussen de bestaande en de nieuwe wijk. 
Dat was ook een breuk met het verleden: 
mensen in een vroeg stadium écht 
betrekken.”

In het moderne kantoor van Woonservice 
IJsselland vertelt vastgoedmanager Rik ter 
Welle dat de gemeente en zijn corporatie 
een echt team zijn geworden na het 
vaststellen van de grondprijs. “Al meteen 
gingen de onderhandelingen daarover. 

Dat vond ik wel jammer, ik had het liever 
eerst gehad over zaken als energiebespa-
ring en duurzaamheid. We waren wel snel 
akkoord over het bouwen tegen stichtings-
kosten. Door huizen te verkopen met 
Koopgarant, geven we 20 tot 35 procent 
korting op de marktwaarde. Wanneer een 
eigenaar zijn woning wil verkopen, moet 
hij dat doen aan ons. Is de woning meer 
waard geworden, of minder, dan verdelen 
we het verschil. Zo kunnen we woningen 
behouden voor de doelgroep. Als corpo-
ratie zijn wij de ontwikkelaar. Vroeger was 
een corporatie vooral taakstellend: hij 
moest huizen bouwen. In Doesburg zijn 
wij eigenlijk de enige corporatie, met een 
bestand van tweeduizend woningen.” Ter 
Welle is enthousiast over de “optimale 
samen werking met de gemeente”, waarvan 
beide partijen veel hebben geleerd. “Vaak 
lopen projecten vast op knelpunten in de 
samenwerking”, weet hij. Ter Welle is 
tevreden over de manier van selectie van 
een bouwer. “Je moet wel vertrouwen dat 
ze de gangbare kwaliteit leveren, want in 
details kun je niets veranderen.”

Woningbouw als antwoord 
op de crisis

Het beoogde terrein straalt deze nazo-
merse dag een vredige landelijkheid uit. 
Aan de ene kant begrensd door vrijstaande 
huizen van de al bestaande wijk, aan de 
andere kant door het land van boer 
Breukink en de Provinciale Weg. “Deze 
bomen en deze sloot,” wijst Ter Welle, 

“laten we natuurlijk zoals het is. Het vormt 
een perfecte groene afscheiding. Ook in de 
wijk komt veel groen. Volgens Ter Welle 
zal de verkoop van de huizen geen 
probleem zijn, ook niet in deze crisistijd. 
“Als we dit niet kunnen vermarkten, is er in 
Nederland een groot probleem”, meent hij. 
Net als Willem Bouman ziet hij dit project 
eerder als een antwoord op de crisis. “Je 
haalt met deze wijze van betaalbaar 
bouwen de scherpe pieken en dalen in de 
markt weg”, verklaart Bouman: “Als we dit 
hier realiseren, doen we iets heel goeds.” 
Dat vinden zeker ook de potentiële kopers, 
zoals John Reinders en Lonneke Schoo-
nen. Het stel heeft trouwplannen en een 
kinderwens. “Deze wijk is voor ons de 
enige kans om in Doesburg te blijven 
wonen. Want hier zijn geen betaalbare 
woningen voor starters.” Ze huren nu een 
bovenwoning van een particulier, maar 
moeten er binnenkort uit. “De eigenaar wil 
het huis zelf in gebruik nemen. We hopen 
dus dat er snel gebouwd gaat worden.” Dat 
de bouw nu stil ligt, baart hen wel zorgen. 
“Het maakt je onzeker”, meent Schoonen. 
Ze begrijpen de tegenstanders wel, want 
sommige verliezen hun vrije uitzicht. 
“Maar het is belangrijk dat jonge mensen 
in Doesburg kunnen blijven, anders 
verdwijnen hier alle voorzieningen.” ●

Tekst Maja Haanskorf
Foto’s Rob Voss

“Deze wijk is voor ons de 
enige kans om in Doesburg 
te blijven wonen.
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Tijdens de campagne voor de raadsverkiezingen zijn de lokale 
lijsttrekkers het gezicht van de partij. Sommige van die gezichten zijn 

nieuw, andere kennen we al heel wat langer. Jorine Dirks uit Rheden en 
Spencer Zeegers uit Uden zijn twee van die nummers 1. 

“1981, toen werd ik geboren!”

Zij: een jonge ambitieuze vrouw van 28, 
die voor het eerst meedoet aan de 
gemeenteraadsverkiezingen. Hij: een 
trotse opa van 55 die al voor de achtste 
keer de lijst aanvoert. Daarmee behoort 
Spencer Zeegers volgens zichzelf tot de 
dinosauriërs van de SP. “In ’81 ben ik 
gekozen als lijsttrekker en het jaar 
daarop kwam ik voor het eerst in de 
raad. Sindsdien ben ik iedere keer weer 
door het bestuur voorgedragen.” Na zijn 
achtste verkiezing tot lijsttrekker ontving 
hij ook nog de Zilveren Tomaat, een 
SP-onderscheiding. Voor de Rhedense 
leden was Jorine Dirks net zo’n voor de 
hand liggende keuze. “Als voorzitter heb 
ik al een tijdje de afdeling geleid, dus dit 
was een logisch vervolg.” Er valt haar wel 
meteen iets op aan het verhaal van 
Zeegers: “1981, toen werd ik geboren!” 

Als nummer 1 op de lijst zullen Zeegers 
en Dirks tot aan de verkiezingen over-
stelpt worden met debatten, interviews 
en andere campagneactiviteiten. Als 
fractievoorzitter zullen ze ook na de 
verkiezingen het boegbeeld van de 
fractie blijven. Dat moeten ze dan ook 

nog zien te combineren met werk en 
thuisfront. Zeegers is beleidsmedewerker 
bij een organisatie voor geestelijke 
gezondheidszorg en sinds drie jaar opa. 
“Het oppassen op maandagmiddag is  
heilig, want vroeger ben ik veel van huis 
geweest door mijn drive. Natuurlijk houd 
ik ook van huisje, boompje, beestje, 
maar als je ziet hoeveel ellende er in de 
wereld is, wil je daar ook iets aan doen.” 
Dirks werkt vier dagen in de week als 
docent klassieke talen en doet er ook nog 
een studie Griekse en Latijnse taal en 
cultuur naast. “Het is eigenlijk te veel. 
Maar zolang er 24 uur in een dag gaan, 
moet het lukken.”

De verkiezingsavond op 3 maart wordt 
volgens beide lijsttrekkers een feest-
avond. De Rhedense fractie heeft een 
zware periode achter de rug, omdat hun 
eerste collegedeelname misliep. In de 
nieuwe raad hoopt Dirks op een groei 
van drie naar vier of vijf zetels. In Uden 
is de SP met zes van de zevenentwintig 
zetels de grootste partij, maar dat 
tempert de ambities evenmin. “Winst is 
mogelijk, we kunnen best doorgroeien 

naar zeven zetels.” De stemming is 
weleens anders geweest in de Brabantse 
afdeling. “Tussen 1998 en 2002 zaten we 
in het college, maar vervolgens verloren 
we twee zetels bij de verkiezingen. We 
waren zo druk met de raad en het college 
dat we het contact met de bewoners 
verloren.” Dirks herkent deze valkuil 
helemaal: “We waren een frisse nieuwe 
afdeling, maar ook in Rheden hadden 
we daar na één jaar al last van. Sindsdien 
zijn we weer heel actief en we hebben een 
groot bestuur, waarvan de meeste leden 
niet de raad in willen. Dus dat gaat ons 
niet nog een keer gebeuren.”

Aan het einde van hun gesprek willen de 
twee lijsttrekkers graag nog een tip met 
iedereen delen. “Als iedere Tribunelezer 
vanaf nu bij verjaardagsfeestjes en op het 
werk vijf stemmen regelt, krijgen we er 
heel veel stemmen bij. En het mooie is 
dat iedereen dit kan doen. Een poster 
voor je raam hangen helpt uiteraard ook 
enorm!”

Tekst Jola van Dijk
Foto Rob Voss

CAMPAGNE
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Uiteindelijk kwam De Veluwezoom 
Didam als winnaar uit de bus. “Die had de 
meeste punten weten te scoren op zaken als 
duurzaamheid, marktwaarde en beeld-
kwaliteit”, zegt Putker. In het voorjaar van 
2009 startte IJsselland de inschrijving voor 
woningen. En op 1 november zou de bouw 
beginnen. Die is nu uitgesteld in afwach-
ting van een rechtszitting: de Stichting tot 
Behoud van de Stadsweiden vecht de 
rechtmatigheid aan van de ontheffi ng van 
de Flora- en faunawet die de gemeente 
heeft gekregen. De stichting verzet zich 
heftig tegen de bouw van woningen die een 
einde maken aan het vrije uitzicht van een 
aantal bewoners van de reeds bestaande 
wijk in Beinum. “Ze voeren alles aan”, 
verzucht Putker, “van verlies van uitzicht, 
aantasting van privacy, daling van de 
waarde van hun huis tot het schenden van 
de broedplaats van een steenuil.” 
Willem Bouman: “Hun goed recht, maar 
ik ga ervan uit dat het om uitstel gaat en 
niet om afstel. Van tevoren hebben we 
omwonenden en toekomstige bewoners 
betrokken bij de plannen. Daar is bijvoor-
beeld uitgekomen dat er veel groen komt 
tussen de bestaande en de nieuwe wijk. 
Dat was ook een breuk met het verleden: 
mensen in een vroeg stadium écht 
betrekken.”

In het moderne kantoor van Woonservice 
IJsselland vertelt vastgoedmanager Rik ter 
Welle dat de gemeente en zijn corporatie 
een echt team zijn geworden na het 
vaststellen van de grondprijs. “Al meteen 
gingen de onderhandelingen daarover. 

Dat vond ik wel jammer, ik had het liever 
eerst gehad over zaken als energiebespa-
ring en duurzaamheid. We waren wel snel 
akkoord over het bouwen tegen stichtings-
kosten. Door huizen te verkopen met 
Koopgarant, geven we 20 tot 35 procent 
korting op de marktwaarde. Wanneer een 
eigenaar zijn woning wil verkopen, moet 
hij dat doen aan ons. Is de woning meer 
waard geworden, of minder, dan verdelen 
we het verschil. Zo kunnen we woningen 
behouden voor de doelgroep. Als corpo-
ratie zijn wij de ontwikkelaar. Vroeger was 
een corporatie vooral taakstellend: hij 
moest huizen bouwen. In Doesburg zijn 
wij eigenlijk de enige corporatie, met een 
bestand van tweeduizend woningen.” Ter 
Welle is enthousiast over de “optimale 
samen werking met de gemeente”, waarvan 
beide partijen veel hebben geleerd. “Vaak 
lopen projecten vast op knelpunten in de 
samenwerking”, weet hij. Ter Welle is 
tevreden over de manier van selectie van 
een bouwer. “Je moet wel vertrouwen dat 
ze de gangbare kwaliteit leveren, want in 
details kun je niets veranderen.”

Woningbouw als antwoord 
op de crisis

Het beoogde terrein straalt deze nazo-
merse dag een vredige landelijkheid uit. 
Aan de ene kant begrensd door vrijstaande 
huizen van de al bestaande wijk, aan de 
andere kant door het land van boer 
Breukink en de Provinciale Weg. “Deze 
bomen en deze sloot,” wijst Ter Welle, 

“laten we natuurlijk zoals het is. Het vormt 
een perfecte groene afscheiding. Ook in de 
wijk komt veel groen. Volgens Ter Welle 
zal de verkoop van de huizen geen 
probleem zijn, ook niet in deze crisistijd. 
“Als we dit niet kunnen vermarkten, is er in 
Nederland een groot probleem”, meent hij. 
Net als Willem Bouman ziet hij dit project 
eerder als een antwoord op de crisis. “Je 
haalt met deze wijze van betaalbaar 
bouwen de scherpe pieken en dalen in de 
markt weg”, verklaart Bouman: “Als we dit 
hier realiseren, doen we iets heel goeds.” 
Dat vinden zeker ook de potentiële kopers, 
zoals John Reinders en Lonneke Schoo-
nen. Het stel heeft trouwplannen en een 
kinderwens. “Deze wijk is voor ons de 
enige kans om in Doesburg te blijven 
wonen. Want hier zijn geen betaalbare 
woningen voor starters.” Ze huren nu een 
bovenwoning van een particulier, maar 
moeten er binnenkort uit. “De eigenaar wil 
het huis zelf in gebruik nemen. We hopen 
dus dat er snel gebouwd gaat worden.” Dat 
de bouw nu stil ligt, baart hen wel zorgen. 
“Het maakt je onzeker”, meent Schoonen. 
Ze begrijpen de tegenstanders wel, want 
sommige verliezen hun vrije uitzicht. 
“Maar het is belangrijk dat jonge mensen 
in Doesburg kunnen blijven, anders 
verdwijnen hier alle voorzieningen.” ●

Tekst Maja Haanskorf
Foto’s Rob Voss

“Deze wijk is voor ons de 
enige kans om in Doesburg 
te blijven wonen.
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Het Tweede Kamergebouw wordt 
geregeerd door de waan van de dag,  
maar ademt tegelijkertijd de historie van 
de Nederlandse democratie. Zij het soms  
op plaatsen waar je het niet verwacht. 
“Hiernaast is de oude vergaderzaal van  
de Tweede Kamer,” vertelt Sjoerd Uitslag, 
“maar hier in de rooksalon werden de 
echte deals gesloten en verbondjes 
gesmeed. Wanneer de bolknak was uit-
 gemaakt voerden de heren hun toneel-
stukje voor de bühne op.”
Trap op trap af gaat het van het oude 
Binnenhof naar de plenaire zaal, die in 
Nova veel groter lijkt. En naar de  
Handelingenkamer, die met de metalen 
wenteltrap en vele boekenkasten nog het 
meeste weg heeft van de bibliotheek uit de 
Harry Potterfilms. Ieder boek dat een 
Kamerlid nodig heeft, kan worden besteld 
en komt enkele dagen later binnen. “Ooit 
wilde ik iets nazoeken in het Handboek 
Soldaat”, herinnert Kamerlid Harry van 
Bommel zich. “Dat werd vroeger aan alle 
dienstplichtige militairen uitgereikt en 
bevat onder meer adviezen als ‘op de 
grond gaan liggen bij een atoomaanval’, 

maar ook veel nuttige zaken. Het was niet 
in de collectie, dus vulde ik een kaartje in 
om het te bestellen. Het boek bleek 
staatsgeheim te zijn, dus moest een 
procedure gestart worden. Veel te laat 
kreeg ik het vertrouwelijk ter inzage. 
Inmiddels had ik het zelf al lang te pakken 
want het ligt voor een euro bij De Slegte.”

65 blijft 65 trekt nieuwe 
leden aan

Tijdens de picknicklunch vuren de 
kersverse SP’ers vragen af op de Kamer-
leden. “Er is veel mis in de tandzorg”, zegt 
woordvoerder zorg Henk van Gerven, 
kauwend op een krentenbol. De inspectie 
op niet-verzekerde zorg is heel slecht. Privé 
of niet, alle zorg moet veilig zijn. Sowieso 
moet tandzorg terug in het pakket.”
“Het is een ontzettend leuke, informatieve 
dag”, zegt Ira Honings. De Haagse werd 
een halfjaar geleden lid, naar aanleiding 
van de 65 blijft 65-actie, en volgt nu de 
cursus politieke basisvorming. “Ik was nog 
nooit in de Tweede Kamer geweest en het 
is erg interessant om het eens in het echt te 

zien en de Kamerleden persoonlijk te 
spreken.”
Ook Anwar Ghirouwal uit het Limburgse 
Gennep noemt 65 blijft 65 als reden om 
zich aan te sluiten bij de SP. “In je eentje 
begin je daar niets tegen,” zegt hij, “maar 
binnen een partij kun je een vuist maken.”
In de Thorbeckezaal veegt onderwijs-
woordvoerder Jasper van Dijk de vloer aan 
met de uitverkoop van Nederland. “We 
staan voor de publieke zaak”, zegt hij ferm: 
“Voor onderwijs, voor zorg, voor dat wat 
van ons allemaal is.” Dat klinkt de heer 
Van de Vlier uit Nieuwerkerk aan den 
IJssel als muziek in de oren. “Miljoenen 
gaan er naar de JSF, maar voor mijn 
moeder in het verpleeghuis is geen geld.”
De dag wordt afgesloten met een vlam-
mende speech van fractievoorzitter Agnes 
Kant en een dito optreden van Bob Fosko: 
“Blijf niet mokkend aan de kant staan, stel 
een daad en toon je moed. Laat je woede 
hand in hand gaan met het goede dat je 
doet. Doe mee, met de SP!”

Tekst Christine de Vos
Foto Bas Stoffelsen

Vijfhonderd SP’ers in de Tweede Kamer
 De nachtmerrie van rechts voltrok zich op zaterdag 28 november: niet vijfentwintig maar  

vijfhonderd SP’ers bestormden de Tweede Kamer. Alle nieuwe leden van het afgelopen jaar waren 
uitgenodigd in Den Haag.  

‘Salaris SP’ers niet meer naar partij’, kopten de kranten onlangs. Deze maand wordt het wetsvoorstel, 
dat een verbod van de SP-afdrachtregeling behelst, behandeld in de Tweede Kamer. Wat vinden  

SP-volksvertegenwoordigers er zelf van?
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PARTIJTJE  PESTEN

Minister Ter Horst (PvdA) wil omwille van 
de ‘onafhankelijkheid van politici’ 
wettelijk verbieden dat overheden 
vergoedingen van politici rechtstreeks 
naar hun partij overmaken. Dat zou 
betekenen dat de SP-afdrachtregeling, die 
al bestaat sinds de partij voor het eerst in 
de gemeenteraden kwam, haar langste tijd 
gehad heeft. 
Het Overijsselse Statenlid Jean Rouwet 
(68) hoeft niet lang na te denken over een 
reactie: “Wat staat als volksvertegenwoor-
diger centraal: het baantje of het doel 
waarvoor je de politiek in gegaan bent? 
Voor mij nog altijd dat laatste.” De 
afdrachtregeling van de SP is volgens 
Rouwet inherent aan het feit dat de SP 
anders opereert dan andere partijen. “Bij 
de SP gaat het om de wisselwerking tussen 
actie en fractie; beide zijn van wezenlijk 
belang. In die zin zijn gekozen volksverte-
genwoordigers niet belangrijker dan 
andere partijleden die zich actief inzetten.” 
Het nieuwbakken raadslid Linda Hogema 
uit Horst aan de Maas beaamt dat. “Uit 
ervaring weet ik dat SP-raadsleden niet 
per definitie meer tijd aan het raadswerk 
besteden dan andere actieve leden. Een 
afdelingsvoorzitter, bijvoorbeeld, werkt in 
de regel heel hard. Het zou niet eerlijk zijn 
als het ene actieve lid wel, en het andere 
niet betaald krijgt.”

Jessica van Ruitenburg (29) staat hoog op 
de Rotterdamse kandidatenlijst voor de 
komende raadsverkiezingen. “Ik vind het 
vooral een eer om volksvertegenwoordiger 
te zijn”, zegt ze. “Een vergoeding heb ik 
daar niet voor nodig. Kijk, bij de SP doen 
wij dingen nou eenmaal anders en daar sta 
ik achter.” Zou ze zich ook kandidaat 
gesteld hebben als de SP géén afdracht-

regeling zou hebben? “De afdrachtregeling 
was voor mij juist een van de redenen om 
lid te worden; het is een heel wezenlijk 
onderdeel van de partij. Dus die vraag is 
niet aan de orde.” 

“Een verbod levert niks op, 
behalve extra rompslomp”

Hoewel de geïnterviewden aangeven dat er 
weleens discussies zijn over details, blijkt de 
steun voor de afdrachtregeling groot. 
Daarom tekenen SP-volksvertegenwoor  
digers een ‘overeenkomst van cessie’: ze 
machtigen de gemeentelijke, provinciale of 
landelijke overheid om hun salaris aan de 
partij over te maken. Kamerleden krijgen 
daar van de partij een modaal inkomen 
voor terug, Staten- en raadsleden een 
onkostenvergoeding.  
 “Ik vraag me af waar de minister zich mee 
bemoeit”, zegt raads- en Statenlid Sohela 
Hosseini uit het Noord-Brabantse  
Boxmeer. “Het is een zaak van de partij  

en van niemand anders. Als ik besluit om 
geld aan een goed doel te geven, moet ik 
dat immers ook zelf weten. Voor de 
afdrachtregeling heb ik eveneens zelf 
gekozen.” Hosseini staat voor 3 maart 
opnieuw voor Boxmeer op de lijst. 
Linda Hogema: “De afdrachtregeling is 
ook een goed middel om gelukzoekers 
buiten de deur te houden. Mensen die hun 
eigen belang vooropstellen, weten meteen 
wat ze aan de partij hebben. Niks.” 
Kamerlid Hugo Polderman: “Als de 
minister haar zin krijgt, zou dat betekenen 
dat ik het deel van mijn salaris dat ik nu 
afdraag straks toch weer aan de partij ga 
overmaken. Een verbod levert dus niks op. 
Behalve extra rompslomp.”    

Tekst Rob Janssen

Volksvertegenwoordigers aan het woord

Afdrachtregeling: 
“Eerlijk en solidair” 
‘Salaris SP’ers niet meer naar partij’, kopten de kranten onlangs. Deze maand wordt het wetsvoorstel, 

dat een verbod van de SP-afdrachtregeling behelst, behandeld in de Tweede Kamer. Wat vinden  
SP-volksvertegenwoordigers er zelf van?

“Het is een puur politieke wet, die ook nog eens 
rammelt”, zegt SP-Kamerlid Ronald van Raak, woord-
voerder Binnenlandse Zaken, over het wetsvoorstel dat 
minister Ter Horst door de Kamer wil loodsen. “Puur 
politiek, omdat alleen de afdrachtregeling van de SP 
onder de loep wordt genomen; niet die van andere 
partijen. Verder heeft de Raad van State aangegeven 
dat de regering niet uitlegt waaróm de afdracht regeling 
van de SP in strijd zou zijn met de wet. Het wetsvoor-
stel rammelt dus”, aldus Van Raak. “Ter Horst wil 
illegaal maken wat legaal is. Waarom? Partijtje pesten. 
Meer niet.”  

RAMMELEND WETSVOORSTEL
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Het Tweede Kamergebouw wordt 
geregeerd door de waan van de dag,  
maar ademt tegelijkertijd de historie van 
de Nederlandse democratie. Zij het soms  
op plaatsen waar je het niet verwacht. 
“Hiernaast is de oude vergaderzaal van  
de Tweede Kamer,” vertelt Sjoerd Uitslag, 
“maar hier in de rooksalon werden de 
echte deals gesloten en verbondjes 
gesmeed. Wanneer de bolknak was uit-
 gemaakt voerden de heren hun toneel-
stukje voor de bühne op.”
Trap op trap af gaat het van het oude 
Binnenhof naar de plenaire zaal, die in 
Nova veel groter lijkt. En naar de  
Handelingenkamer, die met de metalen 
wenteltrap en vele boekenkasten nog het 
meeste weg heeft van de bibliotheek uit de 
Harry Potterfilms. Ieder boek dat een 
Kamerlid nodig heeft, kan worden besteld 
en komt enkele dagen later binnen. “Ooit 
wilde ik iets nazoeken in het Handboek 
Soldaat”, herinnert Kamerlid Harry van 
Bommel zich. “Dat werd vroeger aan alle 
dienstplichtige militairen uitgereikt en 
bevat onder meer adviezen als ‘op de 
grond gaan liggen bij een atoomaanval’, 

maar ook veel nuttige zaken. Het was niet 
in de collectie, dus vulde ik een kaartje in 
om het te bestellen. Het boek bleek 
staatsgeheim te zijn, dus moest een 
procedure gestart worden. Veel te laat 
kreeg ik het vertrouwelijk ter inzage. 
Inmiddels had ik het zelf al lang te pakken 
want het ligt voor een euro bij De Slegte.”

65 blijft 65 trekt nieuwe 
leden aan

Tijdens de picknicklunch vuren de 
kersverse SP’ers vragen af op de Kamer-
leden. “Er is veel mis in de tandzorg”, zegt 
woordvoerder zorg Henk van Gerven, 
kauwend op een krentenbol. De inspectie 
op niet-verzekerde zorg is heel slecht. Privé 
of niet, alle zorg moet veilig zijn. Sowieso 
moet tandzorg terug in het pakket.”
“Het is een ontzettend leuke, informatieve 
dag”, zegt Ira Honings. De Haagse werd 
een halfjaar geleden lid, naar aanleiding 
van de 65 blijft 65-actie, en volgt nu de 
cursus politieke basisvorming. “Ik was nog 
nooit in de Tweede Kamer geweest en het 
is erg interessant om het eens in het echt te 

zien en de Kamerleden persoonlijk te 
spreken.”
Ook Anwar Ghirouwal uit het Limburgse 
Gennep noemt 65 blijft 65 als reden om 
zich aan te sluiten bij de SP. “In je eentje 
begin je daar niets tegen,” zegt hij, “maar 
binnen een partij kun je een vuist maken.”
In de Thorbeckezaal veegt onderwijs-
woordvoerder Jasper van Dijk de vloer aan 
met de uitverkoop van Nederland. “We 
staan voor de publieke zaak”, zegt hij ferm: 
“Voor onderwijs, voor zorg, voor dat wat 
van ons allemaal is.” Dat klinkt de heer 
Van de Vlier uit Nieuwerkerk aan den 
IJssel als muziek in de oren. “Miljoenen 
gaan er naar de JSF, maar voor mijn 
moeder in het verpleeghuis is geen geld.”
De dag wordt afgesloten met een vlam-
mende speech van fractievoorzitter Agnes 
Kant en een dito optreden van Bob Fosko: 
“Blijf niet mokkend aan de kant staan, stel 
een daad en toon je moed. Laat je woede 
hand in hand gaan met het goede dat je 
doet. Doe mee, met de SP!”

Tekst Christine de Vos
Foto Bas Stoffelsen

Vijfhonderd SP’ers in de Tweede Kamer
 De nachtmerrie van rechts voltrok zich op zaterdag 28 november: niet vijfentwintig maar  

vijfhonderd SP’ers bestormden de Tweede Kamer. Alle nieuwe leden van het afgelopen jaar waren 
uitgenodigd in Den Haag.  

‘Salaris SP’ers niet meer naar partij’, kopten de kranten onlangs. Deze maand wordt het wetsvoorstel, 
dat een verbod van de SP-afdrachtregeling behelst, behandeld in de Tweede Kamer. Wat vinden  

SP-volksvertegenwoordigers er zelf van?
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400.000 ton. Dat is het totaalgewicht dat 
Nederland jaarlijks aan kunststof- en 
plasticverpakkingen weggooit. Daarbij 
kunnen we denken aan drankflesjes, 
shampooflacons, patatbakjes, boterkuip-
jes en folie. Om deze afvalberg te 
verminderen moeten we die verpakkin-
gen sinds 1 januari scheiden van de rest 
van het huishoudelijk afval, zo staat in de 
overeenkomst tussen de overheid, de 
Nederlandse gemeenten en de verpak-
kingsindustrie. Daartoe startte de 
overheid onder het motto Plastic Heroes 
een grootscheepse campagne. Een stoer 
oranje plastic poppetje met de handen in 
de zij werd gelanceerd, begeleid door de 
tekst: ‘Plastic afval kun je beter scheiden’. 
Ongetwijfeld, maar het hoe en waarom 
bleef onduidelijk.
Jannie Visscher, wethouder in Gronin-
gen, ziet niets in genoemde overeen-
komst. Ten eerste zijn er praktische 
problemen: “We hebben in de binnen-
stad van Groningen zoveel mogelijk 
ondergrondse containers voor huishou-
delijk afval. Daar kan geen container 
meer bij voor plastic afval, er is gewoon 
geen plaats voor.” Een structurele 
oplossing voor het afvalprobleem levert 
de overeenkomst volgens Visscher 

evenmin: “In mijn ogen is het dweilen 
met de kraan open: er is geen enkele 
prikkel om afvalproductie te voorkomen, 
ook niet om over te schakelen op meer 
milieuvriendelijke verpakkingen. Wij 
hebben gepleit voor brongerichte 
maatregelen, zoals statiegeld. Alleen 
daarmee maak je het probleem kleiner. 
Visscher verwijst naar een afgelopen 
najaar gehouden congres van de VAOP, 
een vereniging van 175 gemeenten die de 
krachten bundelt bij de inzameling en 
verwerking van huishoudelijk afval. 
“Daar werd gevraagd wie er voor statie-
geld was. Dat wilde de hele zaal. Maar ik 
vrees dat het statiegeld er niet komt. De 
rijksoverheid, het ministerie van VROM, 
heeft helaas te veel macht gegeven aan 
het bedrijfsleven, dat geen statiegeld wil. 
De huidige gang van zaken is niet goed 
voor het milieu, wel voor de portemon-
nee van het bedrijfsleven.”

Succesvolle methode  
stuit op kritiek van het 
bedrijfsleven

De gemeente kan kunststof of plastic 
scheiden door het huis-aan-huis in te 
zamelen, door aparte containers te 

plaatsen of via de zoge-heten naschei-
ding. De gemeenten Grootegast, Leek en 
Marum kregen tijdens het VAOP-congres 
de Recycling Award voor hun milieuzak, 
omdat ze daarmee een recordomvang 
inzamelen. Ruim negen van de tien 
inwoners doen mee. Maar uitgerekend 
deze succesvolle methode stuit op kritiek 
van het bedrijfsleven, omdat in de 
milieuzak ook sappakken worden 
verzameld. Daarom krijgt de gemeente 
hiervoor een lagere vergoeding dan 
gebruikelijk voor kunststof afval. 
“Eén methode is de plastics achteraf uit 
het afval te halen met onze moderne 
scheidingstechnieken”, leggen Leon 
Dirrix en Carlijn Lahaye van Essent 
Milieu uit: “Het wordt betaald uit de in 
2008 ingevoerde Verpakkingenbelasting. 
Op iedere plastic verpakking of draag-
tasje zit een kleine belasting. Het geld 
gaat naar het opgerichte Afvalfonds, dat 
beheerd wordt door de Vereniging 
Nederlandse Gemeenten en Nedvang. 
Dat staat voor ‘Nederland Van Afval Naar 
Grondstoffen’. Nedvang is opgetuigd 
door de verpakkingsindustrie om het 
verpakkingenbesluit uit te voeren. De 
gemeenten konden kiezen voor scheiding 
achteraf, zoals Essent Milieu dat doet, 
maar dan moesten ze wel voor 1 maart 
van dit jaar een contract hebben afgeslo-
ten met een installatie die op 1 mei 2009 
zou werken met bewezen technieken.”
Vooruitlopend op het overheidsbeleid 
heeft Essent Milieu in Groningen een 
nascheidingsinstallatie gebouwd en twee 
jaar geleden begon het bedrijf daar 

Plastic held op sokken
Vanaf deze maand moet kunststof verpakkingsafval gescheiden 

worden van de rest van het huishoudelijk afval.  
‘Plastic Heroes’ heet de campagne die dat moet bevorderen. 

Doeltreffend, of too little too late?

Lopende banden
De scheidingsinstallatie van Essent Milieu te Groningen valt 
op door verschillende lopende banden en ronddraaiende 
trommels waar huisvuil doorheen gaat. In een stoffige, 
industriële omgeving als deze is een helm op het hoofd en 
een stofkapje voor de mond verplicht. 
Carlijn Lahaye van Essent Milieu wijst op de opspringende 
plastic flessen die we kunnen zien door een kijkgat. Ze legt 
uit hoe de technologie werkt: “We hebben infrarood licht 
boven de lopende band met afval. Detectieapparatuur met 
de infraroodscanner zendt een lichtstraal uit naar de 
lopende band. Het licht weerkaatst en de apparatuur 

herkent zo de diverse soorten kunststoffen. Aan het einde 
van de lopende band zitten blaasmondjes. Als een bepaal-
de soort kunststof wordt herkend, blaast een korte, krach-
tige luchtstoot binnen een fractie van een seconde de 
plastic fles weg naar een sorteerbak. Via de sorteerbak gaat 
het plastic naar een balenpers. In een aparte stroom 
scheiden we folies af. Dat zijn bijvoorbeeld de plastic 
draagtasjes en de overige folieverpakkingen. Het gebeurt 
via een soort grijphandjes, waarvan de officiële naam 
filmgrabber is.”
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proeven mee te doen. De nascheiding is 
een in Duitsland gangbare technologie 
bij het sorteren van kunststof materialen. 
Essent Milieu zet deze bewezen techniek 
in voor het nascheiden van kunststoffen 
uit huisvuil. De proeven zijn eerder dit 
jaar afgesloten en de nascheiding is nu 
een onderdeel van het productieproces. 
“We hebben het bewijs geleverd dat het 
technisch kan, we zijn nu nog bezig de 
installatie verder te optimaliseren,” legt 
Lahaye uit. Vijf gemeenten in het 
samenwerkingsverband Afvalbeheer 
Regio Centraal Groningen (ARCG) en 
zestien indivi-duele Groningse gemeen-
ten, samen goed voor 72 procent van de 
bevolking van deze provincie,  hebben 
ervoor gekozen zich aan te sluiten bij de 
nascheidingsinstallatie van Essent 
Milieu. Voor de burger verandert er dus 
niets; geen aparte afvalbak of zak voor 
plastic afval in huis of geloop naar een 
aparte container in dorp of stad. Behalve 
Groningen heeft in Nederland alleen 
Omrin in Oudehaske een nascheidings-
installatie. Nascheiding heeft een 
belangrijk voordeel voor het milieu ten 
opzichte van bronscheiding: er zijn geen 
extra vrachttransporten nodig zijn om de 
gescheiden aangeboden kunststoffen af 
te voeren.

“Als de afzet van deze 
producten stagneert, komt 
er niets van hergebruik 
terecht” 

 “De proeven hebben aangetoond dat 
met nascheiden een grotere hoeveelheid 
recyclebare kunststoffen kan worden 
teruggewonnen dan tot nu toe bij 
broninzameling het geval is. Bij inzame-
ling aan de bron gaat het om de doelstel-
ling dat jaarlijks zo’n zeven kilo plastic 
per inwoner geschikt is voor hergebruik. 
Wij hebben hier bij de nascheiding als 
doel om jaarlijks tien kilo terug te 
winnen voor hergebruik,” stelt Lahaye. 
Dat is overigens minder dan wat de 
inwoners van genoemde gemeenten 
Grootegast, Leek en Marum jaarlijks 
inzamelen. Scheiding aan de bron en 
vooral statiegeld zijn dus het beste, maar 
dan moet wel iedereen meewerken.  
Overigens: niet alle kunststof verpak-
kingen zijn geschikt voor hergebruik. 
Neem de pakken melk of frisdrank. Sinds 
een tijd hebben die schenkdoppen van 
de kunststof PE, hetzelfde materiaal als 
aan de binnenkant van de pakken wordt 
gebruikt om er voor te zorgen dat de 
verpakking lekdicht is. De buitenkant 
van de verpakking bestaat uit karton. 
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CHINA

VERENIGDE 
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HAWAÏ

Stille Oceaan

MEXICO

CANADA

Verpakkingen die bestaan uit een 
combinatie van kunststof met bijvoor-
beeld karton zijn minder geschikt voor 
hergebruik. Die verpakkingen worden in 
Groningen dan ook niet afgescheiden, 
maar gaan naar de vuilverbranding. 
Dirrix legt uit wat er met de kunststoffen 
gebeurt die ze wel hebben afgescheiden: 
“Dit gaat  onder meer naar de firma 
Plastinum in Emmen. Daar is een nieuwe 
techniek ontwikkeld, die het mogelijk 
maakt van de mix aan kunststoffen één 
nieuw soort kunststofkorrel te maken 
ondanks de verschillende eigenschappen 
van die stoffen. Uit die kunststofbrei, dat 
granulaat, maken ze diverse nieuwe 
producten zoals emmers, fleecekleding, 
speelgoed, dashboard van auto’s, 
tennisballen of mobiele telefoontjes.” 
“Dat is mooi”, zegt Visscher, “en gegeven 
het Rijksbeleid is nascheiding het beste 
wat we in Groningen kunnen doen. Maar 
wat als de afzet van deze producten 
stagneert? Ik vrees dat het plastic dan 
alsnog naar de afvalverbranding gaat en 
dat er op die manier niets van hergebruik 
terechtkomt.” 

Tekst Herman Damveld
Foto Chris Jordan 

Plastic afval: een groot probleem
De Kunststofarchipel, ook wel de plastic soep genoemd, is een gebied vol afval in het 
noorden van de Grote Oceaan. De soep bestaat uit enorme hoeveelheden plastic die 
door de verschillende zeestromingen op deze plek bijeen zijn gedreven. Dagelijks 
komt er plastic bij. Fotograaf Chris Jordan fotografeerde de overblijfselen van jonge 
albatrossen in de regio. Jaarlijks sterven er tienduizenden aan het eten van plastic.
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400.000 ton. Dat is het totaalgewicht dat 
Nederland jaarlijks aan kunststof- en 
plasticverpakkingen weggooit. Daarbij 
kunnen we denken aan drankflesjes, 
shampooflacons, patatbakjes, boterkuip-
jes en folie. Om deze afvalberg te 
verminderen moeten we die verpakkin-
gen sinds 1 januari scheiden van de rest 
van het huishoudelijk afval, zo staat in de 
overeenkomst tussen de overheid, de 
Nederlandse gemeenten en de verpak-
kingsindustrie. Daartoe startte de 
overheid onder het motto Plastic Heroes 
een grootscheepse campagne. Een stoer 
oranje plastic poppetje met de handen in 
de zij werd gelanceerd, begeleid door de 
tekst: ‘Plastic afval kun je beter scheiden’. 
Ongetwijfeld, maar het hoe en waarom 
bleef onduidelijk.
Jannie Visscher, wethouder in Gronin-
gen, ziet niets in genoemde overeen-
komst. Ten eerste zijn er praktische 
problemen: “We hebben in de binnen-
stad van Groningen zoveel mogelijk 
ondergrondse containers voor huishou-
delijk afval. Daar kan geen container 
meer bij voor plastic afval, er is gewoon 
geen plaats voor.” Een structurele 
oplossing voor het afvalprobleem levert 
de overeenkomst volgens Visscher 

evenmin: “In mijn ogen is het dweilen 
met de kraan open: er is geen enkele 
prikkel om afvalproductie te voorkomen, 
ook niet om over te schakelen op meer 
milieuvriendelijke verpakkingen. Wij 
hebben gepleit voor brongerichte 
maatregelen, zoals statiegeld. Alleen 
daarmee maak je het probleem kleiner. 
Visscher verwijst naar een afgelopen 
najaar gehouden congres van de VAOP, 
een vereniging van 175 gemeenten die de 
krachten bundelt bij de inzameling en 
verwerking van huishoudelijk afval. 
“Daar werd gevraagd wie er voor statie-
geld was. Dat wilde de hele zaal. Maar ik 
vrees dat het statiegeld er niet komt. De 
rijksoverheid, het ministerie van VROM, 
heeft helaas te veel macht gegeven aan 
het bedrijfsleven, dat geen statiegeld wil. 
De huidige gang van zaken is niet goed 
voor het milieu, wel voor de portemon-
nee van het bedrijfsleven.”

Succesvolle methode  
stuit op kritiek van het 
bedrijfsleven

De gemeente kan kunststof of plastic 
scheiden door het huis-aan-huis in te 
zamelen, door aparte containers te 

plaatsen of via de zoge-heten naschei-
ding. De gemeenten Grootegast, Leek en 
Marum kregen tijdens het VAOP-congres 
de Recycling Award voor hun milieuzak, 
omdat ze daarmee een recordomvang 
inzamelen. Ruim negen van de tien 
inwoners doen mee. Maar uitgerekend 
deze succesvolle methode stuit op kritiek 
van het bedrijfsleven, omdat in de 
milieuzak ook sappakken worden 
verzameld. Daarom krijgt de gemeente 
hiervoor een lagere vergoeding dan 
gebruikelijk voor kunststof afval. 
“Eén methode is de plastics achteraf uit 
het afval te halen met onze moderne 
scheidingstechnieken”, leggen Leon 
Dirrix en Carlijn Lahaye van Essent 
Milieu uit: “Het wordt betaald uit de in 
2008 ingevoerde Verpakkingenbelasting. 
Op iedere plastic verpakking of draag-
tasje zit een kleine belasting. Het geld 
gaat naar het opgerichte Afvalfonds, dat 
beheerd wordt door de Vereniging 
Nederlandse Gemeenten en Nedvang. 
Dat staat voor ‘Nederland Van Afval Naar 
Grondstoffen’. Nedvang is opgetuigd 
door de verpakkingsindustrie om het 
verpakkingenbesluit uit te voeren. De 
gemeenten konden kiezen voor scheiding 
achteraf, zoals Essent Milieu dat doet, 
maar dan moesten ze wel voor 1 maart 
van dit jaar een contract hebben afgeslo-
ten met een installatie die op 1 mei 2009 
zou werken met bewezen technieken.”
Vooruitlopend op het overheidsbeleid 
heeft Essent Milieu in Groningen een 
nascheidingsinstallatie gebouwd en twee 
jaar geleden begon het bedrijf daar 

Plastic held op sokken
Vanaf deze maand moet kunststof verpakkingsafval gescheiden 

worden van de rest van het huishoudelijk afval.  
‘Plastic Heroes’ heet de campagne die dat moet bevorderen. 

Doeltreffend, of too little too late?

Lopende banden
De scheidingsinstallatie van Essent Milieu te Groningen valt 
op door verschillende lopende banden en ronddraaiende 
trommels waar huisvuil doorheen gaat. In een stoffige, 
industriële omgeving als deze is een helm op het hoofd en 
een stofkapje voor de mond verplicht. 
Carlijn Lahaye van Essent Milieu wijst op de opspringende 
plastic flessen die we kunnen zien door een kijkgat. Ze legt 
uit hoe de technologie werkt: “We hebben infrarood licht 
boven de lopende band met afval. Detectieapparatuur met 
de infraroodscanner zendt een lichtstraal uit naar de 
lopende band. Het licht weerkaatst en de apparatuur 

herkent zo de diverse soorten kunststoffen. Aan het einde 
van de lopende band zitten blaasmondjes. Als een bepaal-
de soort kunststof wordt herkend, blaast een korte, krach-
tige luchtstoot binnen een fractie van een seconde de 
plastic fles weg naar een sorteerbak. Via de sorteerbak gaat 
het plastic naar een balenpers. In een aparte stroom 
scheiden we folies af. Dat zijn bijvoorbeeld de plastic 
draagtasjes en de overige folieverpakkingen. Het gebeurt 
via een soort grijphandjes, waarvan de officiële naam 
filmgrabber is.”
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De 42-jarige Anne-Marie Mineur uit De Bilt begon haar carrière in de wetenschap.  
Als taaltechnologe maakte ze informatie toegankelijk via de computer. Inmiddels is Anne-Marie 
overgestapt naar de politiek en werkt ze voor de SP-fractie in de Utrechtse Provinciale Staten.

LINKSVOOR

Tekst Jola van Dijk
Foto Karen Veldkamp

“De wetenschap voelde echt als een ivoren toren” 

Waarom stapte je over naar de politiek?
“De wetenschap voelde echt als een ivoren toren, ik miste het 
contact met de mensen waar het om gaat. Nu probeer ik hun 
spreekbuis te zijn als gemeenteraadslid en afdelingsvoorzitter.”

Wat zijn je ambities in de politiek?
“Voorlopig richt ik me op de gemeenteraadsverkiezingen. Dan 
moeten we het opgebouwde vertrouwen omzetten in stemmen.”

Hoe lang ben je al SP-lid?
“Sinds april 2003.”

Wat was jouw SP-moment?
“Toen in Bilthoven de sloop van een atoombunker met explosieven 
levensgevaarlijk uit de hand was gelopen, heb ik echt het verhaal 
van de geschrokken bewoners onder de aandacht gebracht. De hele 

raad was boos op me omdat ik de wethouder ter verantwoording 
riep, maar de publieke tribune stond achter me.” 

Wat haalt de kapitalist in je naar boven?
“Ik zit altijd en overal met mijn laptop te werken. Als die stuk is, wil 
ik meteen een nieuwe en dan heb ik daar ook best wat geld voor 
over.”  

Wat is je favoriete plek op de wereld?
“De woongroep waar ik nu woon, een oude villa uit zestien-zoveel 
met een groot landgoed eromheen. Door de woningnood in De Bilt 
ben ik puur toevallig op deze prachtige plek terecht gekomen.” 
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ZIEN BELEVEN ZIEN

Planet Earth

Groots, adembenemend, schitterend. Dat 

kan gezegd worden over deze natuurdocu-

mentaire-serie van de BBC. “De definitieve 

blik op de diversiteit van onze planeet”, 

zeggen de makers. De meest uiteenlopende 

dieren, in de meest afgelegen streken, 

worden op betoverende wijze in beeld 

gebracht en van commentaar voorzien van 

David Attenborough. Ook de moeite: de 

ondersteunende muziek van componist 

George Fenton, uitgevoerd door het BBC 

Concert Orchestra. Verkrijgbaar als 6-delige 

DVD-box. (Rob Janssen)

Planet Earth
Verkrijgbaar op dvd

Darwins strijd

Geloof het of niet, maar het heeft er lang 

naar uitgezien dat deze film over het leven en 

werk van Charles Darwin niet in de Verenigde 

Staten uit zou komen. Te controversieel, 

oordeelden de yanks aanvankelijk. De 

evolutietheorie jaagt kennelijk nog steeds 

heel wat religieuze Amerikanen op de kast en 

alleen al dat gegeven maakt Creation de 

moeite van het bekijken waard. De film gaat 

over de innerlijke, sociale en familiaire strijd 

die Darwin leverde om zijn beroemde werk 

On the Origin of Species te voltooien. Dat 

boek kwam in 1859 uit en de controverse 

erover leeft honderdvijftig jaar later blijkbaar 

onverminderd voort. Tenminste in de VS. 

(Rob Janssen)

Creation
Nu in de bioscoop

De wanhoop nabij 

Anorexia nervosa is voor veel mensen een 

onbegrijpelijke ziekte. Waarom blijf je 

voedsel weigeren als je letterlijk omvalt van 

de honger? Journalist Jessica Villerius heeft 

de ziekte zelf gehad en wist het vertrouwen 

te winnen van negen meisjes met anorexia. 

Haar documentaire ‘Vel over probleem’ gaf 

een nietsverhullend beeld van hun leven en 

leidde tot veel discussie, ook in de Tweede 

Kamer. Inmiddels heeft Villerius een vervolg 

gemaakt, waarin ze kijkt hoe het nu gaat met 

de negen meisjes. Met acht van hen gaat het 

ronduit slecht, volgens Villerius  door falende 

hulpverlening. (Jola van Dijk)

Vel over probleem II
Veloverprobleem.kro.nl

Van Dam is een bekende Nederlander. De 
man die ooit begon met peilingen op de 
dag van de verkiezingen, de man die velen 
nog kennen als de Ombudsman, de man 
die voor de PvdA minister van volkshuis-
vesting was, maar ook de man die nog niet 
zo lang geleden een veel bekeken 
discussieprogramma leidde op tv. Kortom, 
een getalenteerde duizendpoot.
Hij schreef dit boek om inzicht te krijgen in 
de uitholling van het Nederlandse sociale 
stelsel. Uitgehold door CDA en VVD, maar 
met de medewerking van Van Dams eigen 
sociaal-democratische partij die in 1994 de 
ideologische banden met het socialisme 
symbolisch doorsneed. 
In Niemands land noemt de schrijver deze 
totale ontmanteling ‘een breuk in de 
beschaving’. Hij geeft aan de hand van zijn 

Niemands land
Door Sjaak van der Velden persoonlijke geschiedenis aan hoe de 

eeuwenlange groei naar een socialere 
samenleving is onderbroken door de 
gedachte dat de markt alle maatschappe-
lijke problemen zou oplossen.
Van Dam relativeert op overtuigende en 
heldere wijze een aantal van de rechtse 
stokpaardjes, zonder te vervallen in 
simplisme. Hij betoogt bijvoorbeeld dat de 
oplossing van criminaliteit niet alleen kan 
worden gevonden in uitbreiding van de 
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Marcel van Dam, Niemands land. 
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ZIEN
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De 42-jarige Anne-Marie Mineur uit De Bilt begon haar carrière in de wetenschap.  
Als taaltechnologe maakte ze informatie toegankelijk via de computer. Inmiddels is Anne-Marie 
overgestapt naar de politiek en werkt ze voor de SP-fractie in de Utrechtse Provinciale Staten.

LINKSVOOR

Tekst Jola van Dijk
Foto Karen Veldkamp

“De wetenschap voelde echt als een ivoren toren” 

Waarom stapte je over naar de politiek?
“De wetenschap voelde echt als een ivoren toren, ik miste het 
contact met de mensen waar het om gaat. Nu probeer ik hun 
spreekbuis te zijn als gemeenteraadslid en afdelingsvoorzitter.”

Wat zijn je ambities in de politiek?
“Voorlopig richt ik me op de gemeenteraadsverkiezingen. Dan 
moeten we het opgebouwde vertrouwen omzetten in stemmen.”

Hoe lang ben je al SP-lid?
“Sinds april 2003.”

Wat was jouw SP-moment?
“Toen in Bilthoven de sloop van een atoombunker met explosieven 
levensgevaarlijk uit de hand was gelopen, heb ik echt het verhaal 
van de geschrokken bewoners onder de aandacht gebracht. De hele 

raad was boos op me omdat ik de wethouder ter verantwoording 
riep, maar de publieke tribune stond achter me.” 

Wat haalt de kapitalist in je naar boven?
“Ik zit altijd en overal met mijn laptop te werken. Als die stuk is, wil 
ik meteen een nieuwe en dan heb ik daar ook best wat geld voor 
over.”  

Wat is je favoriete plek op de wereld?
“De woongroep waar ik nu woon, een oude villa uit zestien-zoveel 
met een groot landgoed eromheen. Door de woningnood in De Bilt 
ben ik puur toevallig op deze prachtige plek terecht gekomen.” 
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PRIKBORD

Marcel van Dam

Naar aanleiding van het interview met Marcel 
van Dam heb ik twee opmerkingen. Ten 
eerste denk ik dat het huidige kabinet 
hartstikke blij is met het cynisme dat Van 
Dam signaleert. Cynische mensen voeren 
geen actie, komen niet in opstand, willen de 
situatie niet veranderen, maar ondergaan 
hem gelaten. Het zou interessant zijn te horen 
of Van Dam denkt dat dit cynisme bewust 
opgewekt is. Misschien dat hij hier nog eens 
wat meer over kan zeggen. Mijn tweede 
opmerking betreft de constatering dat zo’n 
vijftien procent van de bevolking een 
geweldige achterstand opgelopen heeft. Er is 
wetenschappelijk onderzoek gedaan naar de 
verdeling tussen arm en rijk en wat bleek? Als 
je niet actief ingrijpt, wordt het verschil groter. 
Waarschijnlijk omdat je met geld geld maakt. 
Als je streeft naar een klein(er) verschil, dan 
zul je daar dus voortdurend aan moeten 
werken. Verslapt je aandacht even, dan wordt 
het verschil meteen weer groter.

Martin van Raay, Culemborg

Onderwijs 

Recent ontving ik van de SP het boekje ‘De 
leraar aan het woord’. Zeer lezenswaardig en 
veel herkenning. Uit een uitgebreid onder-
zoek onder duizenden leerkrachten blijkt dat 
de afstand tussen management en werkvloer 
als belangrijkste klacht in het onderwijs wordt 
ervaren! Ik heb dit jaar, door falend manage-
ment van mijn directeur, ervaren wat het is 
om niet meer welkom te zijn op mijn geliefde 
werkplek. Ook weet ik nu wat het is om op 
een schandalige manier behandeld te 
worden door het hoofd personeelszaken van 
het schoolbestuur! We proberen in het 
onderwijs de kinderen iedere dag waarden 
en normen bij te brengen, maar de ’’boven-
laag” neemt het niet zo nauw met die 
waarden en normen!

P.G., Mook

ING leeft met u mee

ING-klanten voor wie het gebruik van de 
pinpas riskant is, kunnen een ontheffing 
aanvragen. Een blinde klant had zo’n pasje. 
Geregeld kwam hij geld opnemen bij de 

  Prik mee:
PRIKBORD@SP.NL

balie, vaak met zijn zoontje van twaalf voor 
wie hij als alleenstaande vader de zorg heeft. 
Op een kwade dag ontdekte hij bij toeval dat 
er van zijn rekening steeds bedragen werden 
afgeschreven. Hij deed daarvan aangifte. De 
politie nam contact op met het desbetref-
fende postkantoor. Maar o schrik, de 
camerabeelden toonden aan dat het zijn 
eigen zoontje was, dat buiten zijn medeweten 
met zijn ontheffing de bedragen bij de balie 
had opgenomen. Omdat het geld inmiddels 
was uitgegeven, stelde de vader de toenma-
lige postbank aansprakelijk voor de schade. 
Immers, bij gebruik van de ontheffing is 
legitimatie verplicht, maar steeds hadden de 
baliemedewerkers verzuimd alarm te slaan of 
hem te informeren. Lang werd hij met een 
kluitje in het riet gestuurd. Na drie jaar 
touwtrekken werd de klacht weliswaar 
gegrond verklaard, maar dat leverde hem per 
saldo niets op: ING zou de schade immers 
toch weer verhalen op zijn kind, waarvoor hij 
als vader aansprakelijk was. De blinde 
ING-klant moet rondkomen van een 
minimumsalaris; een vette bonus is voor 
eerzame burgers als hij niet weggelegd. Zou 
het de ING niet gesierd hebben wanneer in 
deze zaak wel clementie was betoond?

Truus Jonker, Nijkerk 

Opslag CO2

Hanneke Kres uit Barendrecht is bezorgd 
over de CO2-opslag in haar woonplaats

(Prikbord in Tribune december 2009). Ik stel 
voor dat we gaan investeren in duurzame 
energie, zoals zon en wind, in plaats van 
energie uit fossiele brandstoffen. Shell hoeft 
dan geen olie meer uit de grond te halen en 
CO2 in de grond te stoppen. 

J.W. van Leenhoff, Leiden

AOW-villa

Zie hier onze actiefoto.

Bert en Caroline ten Hoorn, 
Nieuw Balinge

SP-mobiel

Hiermee wil ik op de Nederlandse wegen de SP landelijk wat extra promoten!

Ronald Broeren, Tholen
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De boot in
Op 15 februari is het dan zover: de ss Rotterdam legt eindelijk de loopplank uit. 
Inwoners van de Rotterdamse wijk Katendrecht, waar het schip aangemeerd ligt, 
mochten de ss Rotterdam deze maand al bezichtigen. Zij konden de oude glorie 
van de Holland Amerika Lijn proeven, want het 220 meter lange cruiseschip is 
hersteld in de originele staat van de jaren vijftig. Prachtig natuurlijk, zo’n stukje 
historie. Maar al dat moois heeft zijn prijs: 240 miljoen euro om precies te zijn. Dat 
bedrag is woningcorporatie Woonbron uiteindelijk kwijt aan de ss Rotterdam. 
Woningcorporatie? Jawel! Woonbron redeneerde namelijk dat het schip als hotel, 
theater en congressaccomodatie gebruikt kon worden en dat zou dan een impuls 
voor Katendrecht moeten betekenen. 20 miljoen euro werd begroot, maar dat 
bedrag vertwaalfvoudigde(!). Voor dat risico werd Woonbron overigens al in 2005 
gewaarschuwd. SP-Kamerlid Paulus Jansen kaartte de kwestie tot vervelens toe 
aan bij de ministers van volkshuisvesting Vogelaar en Van der Laan (beiden 
PvdA). Jansen berekende dat het grapje 1600 euro per Woonbron-huurder heeft 
gekost. En wij maar denken dat betaalbare woningen bouwen en onderhouden de 
kerntaak van een woningcorporatie is.
    
Foto Dirk-Jan Visser / Hollandse Hoogte

UITGELICHT
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Henry en Lucas, © FLW 2010 

CRYPTOGRAM

CITATENRAADSEL

Opdracht: vul de achternamen in van de mensen (allen musici) van wie een citaat is weergegeven. Het citaat kan vertaald zijn. De rode verticale 
balk omhelst een bekende uitspraak uit de ‘pop’muziek (in het Engels). 
Noot: een verbindingsteken telt als een letter. 

1 Geen muziek is vulgair, tenzij op een wijze gespeeld dat zij zo wordt. 
2 Er is niks zo slecht voor de gezondheid als het leven zelf. 
3 Verdriet is zo eenvoudig uit te drukken en toch zo moeilijk uit te leggen. 
4 Je kunt niet in het verleden leven, als je dat muzikaal doet, is dat je einde. 
5 Elke stilte heeft zijn eigen persoonlijke noodzaak. 
6 Het is soms net alsof alles wat ik doe deel uitmaakt van een plan dat ik zelf maar nauwelijks ken. 
7 Vrouwen praten met elkaar zoals mannen met elkaar praten. Maar vrouwen hebben oog voor detail. 
8 Ik ben een operazangeres. Ik kan Brecht en Weil zingen. 
9 Iedereen houdt van je als je zes voet onder de grond ligt. 
10 God is een uit de hand gelopen Sinterklaas. 
11 Ik zou nog liever iemand doodmaken (over het vernielen van een Fender Stratocaster). 
12 Ik heb het geld niet nodig, lieverd. Ik werk voor de kunst. 
13 Deze woorden zijn niet genoeg om mijn ziel te redden. 
14 Op het podium bedrijf ik de liefde met 25.000 verschillende mensen. Dan ga ik alleen naar huis. 
15 Succes is negen keer vallen, en tien keer opstaan. 
16 Ik heb altijd de weerzinwekkende behoefte gehad iets meer te zijn dan een mens. 

Henry en Lucas, © FLW 2010 
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Winnaar december: Loes Verheij
Stuur uw oplossing vóór 2 febrauari naar de Puzzelredactie van de Tribune, Vijverhofstraat 65, 3032 SC Rotterdam of tribunepuzzel@sp.nl.
Onder de inzenders van een goede oplossing wordt een gesigneerd boek verloot uit de SP-boekenstal.

OPLOSSING KRUISWOORDRAADSEL DECEMBER 2009

Horizontaal
1 Actiemoeder in het Russisch parlement. (5)
8 Miss Temperatuur, Miss Neerslag en Miss Windsnelheid. (15)
9 Roken? In Engeland in het pak! (7)
11 De gevolgen van uw aandelen. (8)
12 Volgelingen van heilige koeien. (10)
14 Het uitstekende deel van de zalm. (6)
15 Intiem rumoer in de slaapkamer. (12)
18 ‘Je geld of je leven!’ is het bevel (kan ook met een girootje). (14)
20 Een hoop verliefdheid. (6)
21 Te bescheten? Dat is zonder smaak. (3)
23 Inwonend genezer. (8)
24 Uitbundig plezier is omkeerbaar. (3)

Verticaal
1 Geen slimme kerk. (3)
2 Toom u in. Maar niet al te goed. (5)
3 Raakschieten tijdens de ontmoeting. (7)
4 (geen) Surfvereniging, met ballen. (8)
5 Het meisje met de mandarijn. (10)
6 Ali Baba en zijn kornuiten maken er een zootje van. (11)
7 Dat krijg je ervan, als je brood met een mes te lijf gaat. (7)
10 Breek me de bek niet open! Te laat…bot doormidden. (12)
13 Roep om zomerse lekkernij (in Duitsland). (3)
16 Geglazuurd computerbericht. (5)
17 Baas in de keuken. (4)
19 Werkkleding lijkt algemeen gedragen te worden. (7)
22 Ontvreemdde een veeverblijf. (4)
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CITATENRAADSEL
Opdracht: vul de achternamen in van de mensen (allen musici) van wie een citaat is weergegeven. Het citaat kan vertaald zijn. De rode 
verticale balk omhelst een bekende uitspraak uit de ‘pop’muziek (in het Engels). Noot: een verbindingsteken telt als een letter.

Horizontaal
5) (Code) Napoleon - 6) Rosa (Parks) - 7) (Naomi) Klein - 8) VN 
(Verenigde Naties) - 9) (Jaron) Lanier 0 11) (Floris van) Hall - 12) 
Mahatma (Gandhi) - 13) (Ward) Ruyslinck.
Verticaal
1) (Germaine) Tillion - 2) (Thich Naht) Hanh - 3) (Emmeline) 
Pankhurst - 4) Justinianus - 6) Roel (van Duijn) - 10) 
(Omroepvereniging) LLink - 11) (Otto) Hahn.

A) Engagement
C) Ziel
E) Karma
G) Verbinden
I) Donatie
K) Virtueel
M) Vrede
O) Pais
Q) Geweten

Het gezochte woord is muisklikactivisme

OPLOSSING WOORDRAADSEL DECEMBER 2009
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Was Jan Soldaat echt niet in Irak?

Het XVIe Congres: op naar 3 maart!
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CovER
Foto:  Bart Mühl

laaT zIEN daT jE haRT lINKS zIT

Hang de bijgesloten SP-poster voor het raam, zodat iedereen weet dat je 
hart links zit. Dat is een mooie manier om bij te dragen aan de campagne 
voor de gemeenteraadsverkiezingen. Maak je bovendien een foto van 
jouw persoonlijke postercampagne en stuur je die naar sp@sp.nl dan 
maak je kans op plaatsing in de Tribune van maart. Wie de mooiste foto 
maakt, ontvangt bovendien een attentie.



februari 2010  TRIBUNE 3 

XVIe Congres

Lokaal werk  
in uitvoering

Buurtvader  
in Alkmaar

“Jij en Ik zijn Wij”

“Erop af! Dan draai je 
dingen helemaal om”

De SP maakt het verschil

EN vERdER...
4   Fotoreportage: Impressies van het Congres

6  Actueel: De échte conclusies van de commissie-Davids 

22 Bericht uit Congo en Rwanda: Hulp helpt wél   

25 LinksVoor: Geert Meuffels lijkt op Krimson van Suske en Wiske

26 De zorgfabriek: Is dit nu onze zorg?

IN dIT NUmmER:

16

20

12

8 Nieuws  28 Prikbord  29 Uitgelicht  30 Theo  31 Puzzel 
agnes Kant

Vleugels

Het grootste probleem was nog: wat trek ik 

aan? Grapje. ik bedoel: op mijn congrestoe-

spraak had ik me intensief en langdurig voor-

bereid. ik begreep dat het zaak was onze 

twaalfhonderd afgevaardigden te motiveren 

en te inspireren met mijn speech. immers, 

we staan voor een belangrijke periode met 

drie verkiezingen. 

Het ligt daar prachtig, aan de Maas: het 

Nieuwe Luxor in rotterdam. De partij heeft 

de best mogelijke locatie uitgezocht voor 

haar XVie congres. Toen ik aankwam met 

mijn man Marc (hij zal vandaag op zijn sax 

meespelen in de band van bob fosko), was 

het al hartstikke druk. Sommigen waren om 

5 uur ’s ochtends al vertrokken om op tijd te 

kunnen zijn. Het weer was bar en boos.

De verkiezing van het partijbestuur was een 

formaliteit. Daarna kreeg mijn vriend en oude 

kameraad Herman beekers uit handen van 

onze voorzitter de Gouden Tomaat uitge-

reikt. Herman heeft de onderscheiding meer 

dan verdiend, voor zijn niet aflatende inzet en 

voor zijn vele waardevolle ideeën. Het werd 

spannender toen de congresgangers op-

merkingen mochten maken over de congres-

stukken. ik was aangewezen om als eerste, 

namens de congrescommissie, de beant-

woording op me te nemen. best pittig, maar 

het lukte om duidelijk te maken dat we meer 

moeten doen om ons gelijk te krijgen (het 

neoliberalisme heeft gefaald!).

Het was een heerlijke dag, zoveel enthou-

siaste mensen en zoveel eensgezindheid en 

strijdlust. aan het eind kwamen alle lijsttrek-

kers (109!) op het podium. Zij gingen samen 

met onze band het congres afsluiten en het 

startsein geven voor de campagne. Daar-

voor was het mijn beurt. Onwillekeurig raak 

je gedurende zo’n dag steeds meer gespan-

nen. Op weg naar het podium voelde ik mijn 

hart in mijn keel kloppen. Maar toen ik mijn 

naam hoorde scanderen, kreeg ik vleugels. 

De zaal was even van mij…

Het congres was geweldig, en dat was het! 

De campagne wordt nog beter.
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Serieus
Van links naar rechts: serieus voorbereiden en serieus plezier 
maken tijdens het XVIe Congres in Rotterdam.

Foto’s: Bart Mühl, Bart Stoffelsen. Diederik Olders
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aCTUEEl

Dat ook ‘met de kennis van toen’ het 
internationaal recht de Irak-oorlog onvoldoende 
rechtvaardigde, is door deskundigen al eerder 

bevestigd. Ook de bewering van premier 
Balkenende dat de Kamer ‘niet onjuist’ is 

geïnformeerd, lijkt steeds wankeler. Maar hoe 
terecht is het dat de premier blij is dat de 

commissie-Davids de geruchten over 
Nederlandse militaire inzet zou hebben 

ontzenuwd?

“Er hebben geen Nederlandse commando’s rondgestruind in 
Irak”, zei premier Balkenende triomfantelijk in zijn eerste 
reactie op het Davids-rapport. Harry van Bommel reageert 
verbaasd: “Dat was helemaal geen conclusie van de commis-
sie-Davids.” Het SP-Tweede Kamerlid bestudeerde het 
rapport nauwgezet, maar ontdekte nergens een passage 
waarin Nederlandse militaire inzet wordt uitgesloten. “Davids 
stelt in zijn rapport slechts dat er voor de beweerde inzet van 
Nederlandse Special Forces in het noorden van Irak ‘in feite 
geen enkel bewijs voorhanden is, behalve een anonieme bron 
en drie in vaagheid uitblinkende verklaringen van horen 
zeggen’. Zo’n bron van horen zeggen heb ik ook, maar die 
blinkt helemaal niet uit in vaagheid. Deze persoon meldde 
mij dat hij persoonlijk twee Nederlandse militairen kent en 
gesproken heeft over opdrachten die zij uitvoerden in het 
noorden van Irak kort voor de inval. Zij moesten vijandelijke 
locaties in kaart brengen evenals het aantal verdachte 
personen, eventuele bewapening, mobiliteit en de situatie 
van het terrein. Als dit juist is, dan voerden deze militairen 
dus een geheime operatie uit. Daarover hoeft de Tweede 
Kamer niet te worden ingelicht, sterker nog, als een kernkabi-
net van enkele ministers en de premier hiertoe besluit hoeft 
niet eens de ministerraad te worden geïnformeerd.” Had de 
commissie-Davids dan geen militaire documenten of versla-
gen kunnen achterhalen waaruit zo’n geheime missie 
onomstotelijk vast zou komen te staan? Van Bommel: “Dat 
acht ik niet waarschijnlijk. Er staat op het Ministerie van 
Defensie geen dossierkast met daarop het opschrift ‘versla-
gen geheime operaties’. En de militairen zelf hebben een 
geheimhoudingsplicht, waardoor zij zelfs jarenlang na het 
verlaten van de krijgsmacht niet over geheime operaties 

Was Jan 
Soldaat echt 
niet in Irak?

mogen spreken.” Maar hoe betrouwbaar zijn ‘bronnen van 
horen zeggen’? “Het radioprogramma Argos heeft veel 
onderzoek gedaan, maar helaas nooit een militair kunnen 
laten horen die zei: ‘Ik was erbij in het noorden van Irak.’ 
Toch ben ik ervan overtuigd dat er berichten zullen blijven 
komen over deze beweerde inzet van Nederlandse militairen 
in Irak. Want militairen die in Irak waren zullen zich niet 
lekker – en dus getriggerd – voelen, als ze Balkenende weer 
horen roepen dat er geen Nederlandse militairen in Irak 
waren. Het onderwerp zal steeds terug blijven komen.”  

“Als alle vermoedens waar zijn, is de 
Nederlandse politieke steun aan de oorlog 
gemakkelijk te verklaren” 

De vermoedens van Nederlandse militaire inzet in Irak 
komen niet bepaald uit de lucht vallen. Met name Argos weet 
de zaak op scherp te zetten. Al in maart 2003 ontstaat er 
deining over de aanwezigheid van de Nederlandse luitenant-
kolonel Blom in het rijtje officieren dat de Amerikaanse 
opperbevelhebber Franks in Irak presenteert als zijnde de 
Coalition of the Willing. Wat deed Blom daar? Het was een 
foutje, beweerde het kabinet. Nog zoiets: maanden voor de 
Irak-invasie liet staatssecretaris Van der Knaap zich filmen 
aan boord van de Nederlandse onderzeeër HMS Walrus, die 
in de Golfregio ronddwaalde. Wat die boot daar deed? De 
Amerikanen willen graag weten hoe het gebied eruit ziet, 
aldus Van der Knaap. Was onze marine daar soms inlichtin-
gen aan het verzamelen voor de Amerikanen? Nee, de 
staatssecretaris had zich versproken, aldus het Ministerie van 
Defensie. Verder doen er hardnekkige geruchten de ronde 

Commissie-Davids
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Wilders’ 
wet

Het proces tegen Geert Wilders is begonnen. Ik ben daar 
niet blij mee. De tegenstanders van Wilders die dit hebben 
afgedwongen, gunnen hem deelname aan een loterij 
zonder nieten. In het ergste geval wordt Wilders veroor-
deeld, en kan hij als ‘slachtoffer van de elite’ de voortrek-
kersrol nemen in de strijd voor het vrije woord. Wordt hij 
vrijgesproken dan kan hij zijn beledigingen en andere 
discriminatoire uitlatingen voortzetten, met een stempel 
van de rechter. Verdere vergroving van het debat, binnen 
en buiten de Kamer, en een toename van de tegenstellin-
gen in het land liggen dan in het verschiet.
De opvattingen van Wilders aangaande de islam en de 
mensen die dat geloof aanhangen zijn verwerpelijk. Niet 
omdat hij wijst op de abjecte passages in de koran, maar 
omdat hij consequent een bepaalde bevolkingsgroep 
wegzet. De houding van Wilders, en vooral de door hem 
gebezigde taal tegenover moslims, blijft niet zonder 
gevolgen. Woorden hebben hun betekenis, voor de 
afzender én voor de ontvanger. Alle conflicten op aarde zijn 
met woorden begonnen: vermeend goed en kwaad moet 
immers benoemd worden. Het onderscheid tussen wij en 
zij moet scherp getrokken worden, en dan volgen de 
diskwalificaties, dan de stemmingmakerij, dan de discrimi-
natie, dan de haat, en dan….
Wilders’ opvattingen moeten worden bestreden: in de 
Kamer, in de kantine, op school, op het werk, maar niet in 
de rechtszaal. In de rechtszaal gaat het om de vraag of met 
de uiting van een mening de wet wordt overtreden, niet om 
de vraag of een mening gewenst is of niet. In een levende 
democratie, bestaande uit weerbare mensen, zal iedereen 
die vraag moeten beantwoorden: zijn de opvattingen en 
plannen van Wilders gewenst? Wilt u een ‘kopvoddentax’? 
Wilt u apartheid, wilt u tweederangs-burgers? Wilt u witte 
en zwarte wijken, of juist bestrijding van de segregatie?
Of bent u met mij van mening dat het aanwakkeren van 
tegenstellingen onder de mensen alleen maar leidt tot 
ellende. En dat we de problemen die er zijn moeten 
aanpakken: exit de foute elite, die wel oog heeft voor eigen 
zaken, maar niet voor het algemeen belang; aanpak van de 
groeiende armoede; orde op zaken in onderwijs en zorg; 
een overheid die optreedt in plaats van terugtreedt; en ook: 
geen witte en zwarte scholen; geen witte en zwarte wijken; 
alle migranten leren de taal; en iedereen respecteert de 
belangrijke, heersende waarden.
Laat Wilders’ wil geen wet worden.

Jan Marijnissen

over Nederlandse F16’s die vanuit een basis in Kirgizië 
geheime operaties boven Irak zouden hebben uitgevoerd. 
Ook zouden Nederlandse commando’s zijn ingezet bij 
inlichtingenmissies. Harry van Bommel: “Als al die dingen 
waar zijn, dan is het gemakkelijk te verklaren waarom 
Nederland per se politieke steun aan de Irak-oorlog wilde 
geven. Ik bedoel: ons land heeft ook Amerikaans wapentuig 
beveiligd dat op doorreis was naar Irak. Als je aan de voorbe-
reidingen van een oorlog deelneemt, rust er een plicht op je 
om die ook politiek te steunen.”
Het SP-Kamerlid stelde herhaaldelijk schriftelijk vragen over 
de vermoedelijke Nederlandse militaire inzet. Bijvoorbeeld 
op 1 april 2003: ‘Is het waar is dat Nederlandse F16-piloten 
betrokken waren bij vluchten over Irak, zo ja waar, wanneer 
en in welk kader?’ De antwoorden van het kabinet luidden: 
‘Antwoord op vraag 1: Nee. Voor de verdere vragen: zie 
antwoord op vraag 1.’ Zulke korte, nietszeggende antwoor-
den op schriftelijke vragen zijn hoogst opmerkelijk in de 
parlementaire praktijk. En misschien daarom juist weer 
veelzeggend…
Van Bommel: “Er is nog zoveel onduidelijk. Daarom pleiten 
wij in ieder geval voor een hoorzitting nog vóór het Kamerde-
bat, temeer daar de commissie-Davids ook heeft aangegeven 
dat ze wegens tijdgebrek tientallen mensen niet heeft kunnen 
spreken. Kortom: ik kan me niet voorstellen dat de regering 
hier goed gaat uitkomen.”    

Tekst Rob Janssen 
Foto Martijn Beekman/Hollandse Hoogte
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“Zo ga je niet 
met mensen om”

 

uit solidariteit met de asielzoe-

kers die staatssecretaris 

albayrak in een tentenkamp in 

Oude Pekela wil huisvesten, 

heeft SP-Tweede Kamerlid 

Krista van Velzen er op 

24 januari overnacht. Ze deed 

geen oog dicht. “De dunne 

tussenwandjes houden het 

geluid van hoestende mensen 

en huilende baby’s niet tegen. 

De hele nacht houdt een 

bulderend heteluchtkanon je uit 

de slaap.” Om zes uur worden 

de asielzoekers gewekt door fel 

tl-licht. Ondanks het dalend 

aantal asielzoekers zou het 

tentenkamp ‘nodig’ zijn, omdat 

een aantal opvangplekken is 

gesloten. Het personeel is van 

goede wil, vindt Van Velzen, 

maar albayrak moet echt snel 

met een structurele oplossing 

moet komen. “Deze mensen 

hebben al veel ellende gezien, 

zo ga je niet met ze om.”

Nederland steunt 
krijgsheer

Het Nederlandse leger in 

uruzgan betaalt een krijgsheer 

om konvooien te beschermen. 

Dat bevestigt de beruchte 

bandiet Mathiullah Khan himself 

in Vrij Nederland. Defensie 

ontkent direct aan Khan te 

betalen, maar als lokale 

vervoerders ‘het nodig vinden 

te betalen voor bescherming is 

dat aan hen.’ Khan zelf windt er 

geen doekjes om: ‘Die 

transporten gaan gewoon via 

mij.’ Naar verluidt int hij 

maandelijks tot wel 750 duizend 

dollar beschermgeld van Kamp 

Holland. SP-Tweede Kamerlid 

Harry van bommel heeft al 

meermaals Kamervragen 

gesteld over de vermeende 

inzet van afghaanse krijgsheren 

door iSaf-troepen. “Het is een 

schande dat er, eventueel 

indirect, Nederlands geld bij 

Khan terecht komt. Hij heeft 

belang bij onveiligheid en op 

peiling betekent dus een nee 

tegen de kilometerheffing. Maar 

de aNWb verzoekt hem gas 

terug te nemen; in het aD 

beticht bestuurder Guido van 

Woerkom de CDa-minister van 

een misstap. De aNWb 

benadrukt dat het gaat om een 

peiling om een mening te 

formuleren, geen referendum. 

SP-Tweede Kamerlid roemer 

heeft al een mening: “De 

filebelasting is buitengewoon 

asociaal. bezitters van kleine of 

tweedehands auto’s gaan 

limousines subsidiëren, de 

meeste milieuvriendelijke auto’s 

worden duurder en het aantal 

auto’s zal fors groeien.” 

bovendien kost het project 

miljarden euro’s en is een extra 

belasting nodig om het te 

bekostigen. De SP wil daarom 

dat niet alleen automobilisten 

een duit in het zakje mogen 

doen over het kastje van 

Camiel. Op www.sp.nl kan 

iedereen zijn of haar mening 

kwijt in de enquête. 

Exportproduct: 
kankerverwek-
kend asfalt

Het gebruik van teerhoudend 

asfalt is in europa al sinds 1990 

verboden, maar toch zijn er nog 

grote hoeveelheden afval met 

Teerhoudend asfalt Granulaat 

(TaG). Met thermisch reinigen 

kan het ‘onschadelijk’ gemaakt 

worden voor recycling. Maar 

dat is duur, dus hebben 

verwerkers een maas in de 

europese wetgeving gevonden 

om TaG-afval te exporteren. De 

SP heeft in de Kamer en 

provincies vragen gesteld over 

deze kwestie. Het friese 

SP-Statenlid ad van de Kolk: 

“Nu lopen mensen in onder 

andere Letland, estland en 

Polen door ons wegenafval 

verhoogde kans op long- en 

blaaskanker. Dat kunnen we 

niet accepteren.” Provincies 

betalen asfaltverwerkers voor 

thermisch reinigen terwijl het 

kankerverwekkende asfalt 

zeggen: eigen schuld, dikke 

bult. Krijgen kleine mensen die 

met twee in één stoel passen 

korting bij KLM? Moeten 

zwangere vrouwen ook extra 

betalen? Nee, natuurlijk niet. Dit 

bewijst dat hier sprake is van 

discriminatie.” roemer wil van 

de regering weten of de 

‘obesitax’ ingaat tegen 

europese luchtvaartregels.

Stop de 
kilometerheffing

Verkeersminister eurlings heeft 

laten weten “nooit tegen de wil 

van vier miljoen automobilisten 

zo’n systeem erdoor te willen 

rammen”. ‘Nee’ in de aNWb-

NIEUWSNIEUWS

Met een expositie van tomaat-kunstwerken in het afdelingspand 
opende de SP Roosendaal op 16 januari haar campagne voor de 
gemeenteraadsverkiezingen. Lokale dichters en musici gaven 
acte de présence en ook Jan Marijnissen was erbij aanwezig. 
Volgens dagblad BN/De Stem wordt zijn naam in Roosendaal 
weleens verward met die van de burgemeester: Michel Marijnen. 
Maar anders dan een burgemeester knipte Marijnissen geen 
lintje door. Met een mes, aan hem overhandigd door lokaal 
lijsttrekker Peter den Hartog, moest hij zijn eigen papieren 
beeltenis doorsnijden om de galerij binnen te komen. “Kijk je wel 
uit wat je doet?”, zei hij lachend tegen Den Hartog: “Wij uit Oss 
staan bekend als messentrekkers!”

‘Messentrekker’ opent tomaat-expositie

foto bernd Missal 

SP-expositie in 
Roosendaal

deze wijze organiseren we onze 

eigen tegenstand.” 

Obesitax is 
discriminatie

Het is geen grap, per 1 april wil 

KLM–air france passagiers die 

zo dik zijn dat ze twee stoelen 

nodig hebben extra laten 

betalen. SP-Tweede Kamerlid 

emile roemer gelooft niet dat 

het de luchtvaartmaatschappij 

om comfort van de passagiers 

gaat:  “Het lijkt erop dat KLM 

een manier heeft gevonden om 

snel extra geld te verdienen.” 

Hij wijst er ook op dat overge-

wicht meerdere oorzaken kan 

hebben: “Het is te simpel om te 
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goedkoop wordt gedumpt in 

het buitenland. “De asfaltver-

werkers steken dus ook nog 

eens dikke winsten aan 

gemeenschapsgeld in hun zak.” 

De SP wil dat lokale en 

provinciale overheden ther-

misch reinigen opnemen als 

een eis bij aanbestedingen.

Eerst woorden, 
dan daden

iedere driehonderd miljoen euro 

kan maar een keer uitgegeven 

worden. Daarom wil de SP in 

rotterdam dat de gemeente 

goed nadenkt: een nieuwe 

Stadionpark met een Nieuwe 

Kuip, of het verbeteren van 

wijkvoorzieningen ‘op Zuid’? 

Lijsttrekker Leo de Kleijn 

benadrukt dat hij niet tegen het 

nieuwe stadion is, maar wel wat 

meer bezinning wil in de 

gemeente. “rotterdam kan niet 

alles tegelijk. ik wil daarom dat 

onderzocht wordt hoe de euro’s 

het beste besteed kunnen 

worden om de wijken op Zuid 

economisch en sociaal vooruit 

te helpen.” De Kleijn wil dat de 

wijken Charlois, feijenoord en 

iJsselmonde worden opge-

knapt en sportvoorzieningen in 

de wijk worden verbeterd. 

bovendien is de SP niet blij met 

het feit dat bij het nieuwe 

stadion geen rekening is 

gehouden met de bereikbaar-

heid per openbaar vervoer.   

Kabinet: let op 
de kleintjes!

achtduizend van de twintig-

duizend zelfstandigen zonder 

personeel (zzp’ers) die vorig 

jaar hun bedrijf hebben 

opgezegd zitten werkloos thuis. 

Omdat ze geen WW-premie 

betalen, kunnen ze geen beroep 

doen op een werkloosheids-

uitkering. een groeiend aantal 

is ernstig in de financiële 

problemen beland. 

SP-fractievoorzitter agnes 

Kant vindt dat de overheid zijn 

verantwoordelijkheid moet 

gewoon 65 blijven.” Hij vindt dat 

laagopgeleiden dubbel gepakt 

worden. “Werknemers met een 

lage opleiding leven gemiddeld 

korter dan mensen met een 

hoge opleiding, beginnen 

eerder met werken en verrich-

ten vaak zwaar werk”, aldus 

ulenbelt. De uitzonderingsregel 

die het kabinet voorstelt is 

behalve onuitvoerbaar ook op 

bijna niemand van toepassing 

en resulteert in een aOW-

korting. een deelnemer aan de 

marathonhoorzitting over de 

verhoging van de aOW-leeftijd 

vat de situatie  beeldend 

samen: “We zijn bezig een 

pudding aan de muur 

te spijkeren.”

Stop 
vertroeteling 
inburgeraars

De gemeente Gouda zet 

taxiritjes in om veertig inburge-

raars naar hun cursuslokaal te 

vervoeren, terwijl de locatie 

goed bereikbaar is per 

openbaar vervoer. Het kost de 

Goudse belastingbetaler 

vijfhonderd euro per dag.  De 

SP heeft er collegevragen over 

gesteld en SP-Kamerlid Sadet 

Karabulut  heeft de zaak 

landelijk onder de aandacht 

gebracht. “Dit staat haaks op 

de gedachte van zelfredzaam-

heid”, aldus Karabulut. “De 

inburgeraars kunnen makkelijk 

met de bus of de benenwagen.” 

Handen ineen 
voor conciërge 
Richard

Het Dalton Lyceum in Dordrecht 

is in rep en roer: de populaire 

conciërge richard moet 

verdwijnen. Wegbezuinigd. 

Volgens SP-Kamerlid Jasper 

van Dijk is dit een voorbeeld 

van het zogenaamde ‘leerplus-

arrangement’, waardoor 

bepaalde scholen minder geld 

krijgen voor ondersteunend 

personeel. “Terwijl die mensen 

NIEUWSNIEUWS

Discriminatie 
reclameborden
Van huizen tot maaltijden tot radiozenders, je kunt het zo gek niet 
bedenken of er wordt mee geadverteerd langs de autowegen. Dat 
kunnen wij ook, dacht de afdeling Alphen aan den Rijn en 
plaatste een verkiezingsbord langs de N11. Van tevoren werd nog 
even aan de gemeente gevraagd of daarvoor een vergunning 
nodig was. Het antwoord kwam erop neer dat geen enkel bedrijf 
daar ooit een aanvraag voor heeft ingediend. Maar een billboard 
voor een politiek doel is kennelijk toch andere koek. 
Op 26 januari werd afdelingsvoorzitter Gerard Harmes door de 
gemeente gesommeerd om het twee dagen eerder geplaatste 
bord te verwijderen. De afdeling wil het er niet bij laten zitten.

Foto SP-Alphen a/d Rijn

Bord snel weg?

nemen. “Het kabinet heeft 

bewust ingezet op steeds meer 

flexibilisering van de arbeids-

markt en groei van het aantal 

zzp’ers”, verduidelijkt Kant. 

“Het kabinet houdt de banken 

met miljarden overeind, maar 

veroordeelt zzp’ers tot de 

voedselbank.” De SP wil dat 

zzp’ers net als bedrijven een 

halfjaar recht moeten krijgen op 

deeltijd-WW. “Die wordt 

betaald uit belastingopbreng-

sten. Daaraan hebben ook de 

zzp’ers bijgedragen, dus 

hebben zij hier ook recht op.”

AOW: pudding 
aan de muur

Vakbonden (fNV, CNV, MHP) en 

werkgeversorganisaties 

(VNO-NCW, MKb) zien niets in 

het aOW-plan van het kabinet. 

in een speciale hoorzitting 

noemen ze de uitzonderings-

regel voor zware beroepen 

onuitvoerbaar. Daarmee sluiten 

ze zich aan bij een lange rij 

specialisten en wetenschap-

pers. SP-Tweede Kamerlid Paul 

ulenbelt: “Het fundament onder 

de plannen van het kabinet is 

weggeslagen.” Volgens hem zit 

er maar een ding op nu 

werknemers en werkgevers zich 

tegen de plannen verzetten: “De 

wet moet van tafel, 65 moet 
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NIEUWS

Maar wij hebben Jannie
Een van de troeven van de afdeling Groningen wordt in deze 
verkiezingstijd wel heel opvallend ingezet: Jannie. ‘Jannie, dat is 
SP-lijsttrekker Jannie Visscher, wethouder van Zorg, Ouderen, 
Milieu en Stadsbeheer. Echt door vriend én politieke vijand 
geroemd om haar warmte, betrokkenheid, inzet en deskundig-
heid. Of het nu gaat om buurtouderenorganisaties, milieu- en 
natuuractivisten of gemeenteraadsleden: iedereen is vol lof over 
Jannie’, lezen we op groningen.sp.nl. Jannie zal de komende 
weken naast haar werk als wethouder volop te vinden zijn op 
straat en in de buurten, om haar beleid toe te lichten. Via 
videodagboeken, blogs, Hyves en Twitter kunnen ook niet-
Groningers haar campagne volgen. Waar ze de tijd vandaan 
haalt? Vraag het haar! Of zou de site www.vraaghetjannie.nl 
alleen voor politieke vragen bedoeld zijn?

 foto SP-Groningen 

Jannie 2.0juist van groot belang zijn voor 

goed onderwijs.” Van Dijk heeft 

staatssecretaris Van 

bijsterveldt gevraagd de 

bezuinigingen ongedaan te 

maken. Ondertussen heeft het 

schoolbestuur besloten dat 

richard het jaar mag afmaken 

– mits de leerlingen zelf 500 

euro inzamelen... “De actie van 

leerlingen voor het behoud van 

richard verdient alle steun”, 

aldus Van Dijk. “Hopelijk leiden 

nieuwe acties ertoe dat hij een 

volwaardige aanstelling krijgt. 

Dat de leerlingen 500 euro 

moeten betalen is belachelijk. 

als er te weinig budget is, moet 

de school in Den Haag 

protesteren, niet de rekening bij 

de leerlingen leggen.”

Blauw in 
de kou (1)

 

De ict-organisatie van de politie 

(vtsPN) heeft een manager 

aangesteld voor de royale 

vergoeding van 375 duizend 

euro per jaar. De politie blijkt 

bijna vierhonderd externe 

krachten in te huren, voor 

gemiddeld ruim twee ton per 

jaar. SP-Tweede Kamerlid 

ronald van raak: “Het is 

onbegrijpelijk dat bij deze 

landelijke politieorganisaties 

tientallen miljoenen worden 

weggegooid aan dure externen, 

die ook nog slecht werk 

leveren.” Hij doelt op het 

SP-onderzoek onder agenten 

waaruit blijkt dat computersys-

temen, in beheer van VtsPN, 

niet deugen. 

Blauw in 
de kou (2)

Ondertussen verkeert agent 

rob Oostrom, die vorig jaar een 

dwarslaesie opliep bij een 

steekpartij, in financiële nood 

omdat hij een groot deel van de 

vergoedingen moet inleveren bij 

de fiscus. SP-Tweede Kamerlid 

Van raak vindt dat onverteer-

baar. “Deze agent moet veel 

kosten maken, bijvoorbeeld 

voor aanpassingen aan zijn 

huis. ik wil van minister Ter 

Horst weten waarom door 

bureaucratische regels bij het 

Ministerie van financiën deze 

agent in de problemen dreigt te 

komen.” bij het SP-meldpunt 

voor politiepersoneel regent het 

inmiddels klachten over het feit 

dat agenten geen handschoe-

nen, mutsen en andere warme 

kleding meer krijgen. “Het lijkt 

erop dat de minister de agenten 

letterlijk in de kou laat staan”, 

aldus Van raak. “als de 

minister wil bezuinigen op de 

politie, dan moet ze dat doen 

op de vergoedingen van de 

korpschefs, niet op de kleding 

van de agenten.”

Zorglijke 
bezuiniging

De regering is van plan 1,8 

miljard te bezuinigen op de 

zorgtoeslag, die bedoeld is als 

tegemoetkoming voor lage en 

middeninkomens om de prijzige 

zorgpremie te kunnen bekosti-

gen. SP-fractievoorzitter agnes 

Kant is verbolgen over het 

voorstel. “De premier vindt het 

taboe om een extra bijdrage 

van de hoogste inkomens te 

vragen, maar doet dit zonder 

enig probleem wel van de 

laagste inkomens.” Het kabinet 

grijpt de kredietcrisis aan als 

excuus voor de bezuiniging. 

Kant ziet veel betere, socialere 

manieren om de kosten in de 

zorg te beperken. “bijvoorbeeld 

door het aanpakken van de 

bureaucratie en de hoge 

salarissen van bestuurders en 

specialisten. We moeten 

opletten dat de zwakste 

schouders niet de zwaarste 

lasten dragen.”

Zorgautoriteit 
weigert hulp aan 
kleinschalige 
zorg

Het lijkt wrang. De Nederlandse 

Zorgautoriteit (NZa) heeft ruim 

dertig miljoen gepompt in het 

failliete Meavita maar weigert 

‘dochter’ Vitras CMD minder 

dan vier miljoen om inwoners 

van utrecht kleinschalige 

thuiszorg te blijven verlenen. 

SP-Tweede Kamerlid renske 

Leijten vindt dat onverkoop-

baar. “Puur omdat er een 

overnamekandidaat is, is de 

NZa niet bereid om een 

zorginstelling te steunen.” Vitras 

scheidde zich voor het 

faillissement af van Meavita 

Nederland. “Het is nog maar te 

bezien of de partij die Vitras 

CMD overneemt, streeft naar 

kleinschalige zorg.”

Sóms komt 
zorgautoriteit wel 
tot inkeer

De Nederlandse Zorgautoriteit 

heeft zich onlangs ook van z’n 

goede kant laten zien. De NZa 

heeft het SP-standpunt 

overgenomen dat eigen 

bijdragen voor spoedeisende 

hulp ongewenst zijn. Het 

adviseert daarmee tegen het 

voornemen van minister Klink. 

SP-Tweede Kamerlid Van 

Gerven: “Hiermee voorkomen 

we dat patiënten de spoedei-

sende hulp mijden uit angst 

voor een rekening achteraf. Dat 
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miljoen euro per jaar, aldus het 

Comité. “Waardoor het grootste 

deel van de slachtoffers in de 

kou blijft staan”, zegt Tinka de 

bruin. “Het gaat hier veelal om 

doodzieke en vaak laagopge-

leide mensen. als die met 

juristen van bijvoorbeeld 

verzekeraars te maken krijgen, 

denken ze al snel: het zal wel 

allemaal. De bemiddeling door 

het iaS moet op de schop.” Het 

Comité doet daartoe een aantal 

voorstellen en kaart de kwestie 

tevens aan in Den Haag. De 

bruin: “De politiek moet zich 

maar eens buigen over de vraag 

of het iaS wel geworden is wat 

we voor ogen hadden, toen tien 

jaar geleden werd besloten tot 

de oprichting ervan.”   

Weg met 
Gelderland

Gelderland is als grootste 

provincie van Nederland erg 

onoverzichtelijk. Wat de SP 

betreft is het tijd dat Gelderland 

zich uitspreekt over de 

toekomst van de provincie. 

uitkomst van zo’n referendum 

zou wat de SP betreft de 

opheffing van Gelderland 

mogen zijn. De provincie is te 

log en heeft nauwelijks een 

identiteit, meent 

SP-fractievoorzitter eric van 

Kaathoven. “Vrijwel niemand 

voelt zich echt Gelderlander. 

achterhoeker, Veluwenaar, 

Nijmegenaar, arnhemmer, dat 

wel.” De SP wil dat de provin-

ciale taken zoveel mogelijk 

worden overgedragen aan 

gemeenten, het rijk en naar vier 

nieuwe democratische regio’s: 

achterhoek, Veluwe, 

rivierenland en stadsregio 

arnhem/Nijmegen. Van 

Kaathoven: “Laat de 

achterhoekers hun eigen 

achterhoeks bestuur maar 

kiezen en zelf beslissen of ze 

bijvoorbeeld verder willen met 

Syntus op de trein en bus. 

Daar hebben ze arnhem niet 

voor nodig.”

NIEUWSNIEUWS

Foto  Illuster / flickr.comz 

in-cheque’nzou tot slachtoffers kunnen 

leiden.” 

AWBZ: 
goedkoop, 
duurkoop

er is weer een megabezuiniging 

op komst. Staatssecretaris 

bussemaker wil achthonderd 

miljoen beknibbelen op de 

aWbZ. Dat raakt een grote 

groep mensen, waaronder 

gezinnen met gehandicapte en 

zieke kinderen. SP-Tweede 

Kamerlid renske Leijten vindt 

het onverkoopbaar dat op deze 

“mooie vorm van zorg” wordt 

bezuinigd. “Met begeleiding 

kunnen mensen thuis blijven 

wonen in plaats van in een 

instelling.” Leijten vindt de 

maatregel kortzichtig: 

“iedereen weet dat het 

alternatief van een zorginstel-

ling veel duurder is.” Ook is er 

te weinig nagedacht over de 

gevolgen voor de gemeenten, 

vindt Leijten. “Zo’n megabezui-

niging poets je niet even weg.”

Asbestrapport 
uit doofpot

Het rapport ‘Naleving 

asbestregels’ liegt er niet om. 

uit het door Trouw opgedoken 

document blijkt dat in vijftig tot 

tachtig procent van de gevallen 

asbest nog steeds illegaal uit 

woningen en kantoorpanden 

wordt verwijderd. Die uitslag is 

volgens betrokkenen door de 

opdrachtgevers, de Ministeries 

van Sociale Zaken en Milieu, 

onder in de la geschoven. Daar 

ligt het al sinds juli. SP-Tweede 

Kamerlid remi Poppe: “als 

slopers en aannemers op deze 

grote schaal de regels kunnen 

ontduiken, dan is er iets goed 

mis bij de controle door het 

Ministerie van Milieu. ik vraag 

me af hoeveel doden dit 

inmiddels heeft gekost.” Nu al 

sterven er ieder jaar zevenhon-

derd mensen als gevolg van het 

inademen van asbest. 

“Minister Cramer moet direct 

ingrijpen en de controles fors 

opschroeven.” 

Asbest- 
slachtoffers 
in de kou

Directeur Van der Woude kreeg 

een koninklijke onderscheiding 

en er waren tal van vertegen-

woordigers van werkgevers en 

verzekeraars aanwezig bij de 

eerste lustrumviering van het 

instituut asbestslachtoffers 

(iaS) op 26 januari. Maar de 

mensen om wie het eigenlijk 

gaat – de asbestslachtoffers – 

stonden niet op de gastenlijst 

van het feestje. “Dat is 

tekenend”, zegt Tinka de bruin, 

voorzitter van het Comité 

asbestslachtoffers. Voor het 

Comité, dat in 1995 op initiatief 

van de SP is opgericht en 

binnen het iaS de asbestslacht-

offers vertegenwoordigt, is er 

namelijk allerminst reden voor 

een feestje. Het Comité 

evalueerde de prestaties van 

het iaS en kwam tot de 

conclusie dat vooral werkge-

vers en verzekeraars blij kunnen 

zijn met het instituut. bijna 

tweederde van de asbestslacht-

offers met mesothelioom 

(buikvlieskanker) krijgt na 

bemiddeling door het iaS 

vooralsnog alleen het voorschot 

van de overheid uitbetaald (18 

duizend euro) en vist voor 

smartengeld achter het net. Dat 

bespaart werkgevers en 

verzekeraars in totaal zo’n 19 

OV-chipkaart
Door de invoering van de OV-chipkaart wordt reizen in het 
openbaar vervoer tot wel 22 procent duurder. Bovendien is het 
huidige systeem onveilig en gebruiksonvriendelijk. Dat blijkt uit 
het SP-onderzoek ‘Een kostbare onvoldoende’. Op aandringen 
van de SP laat staatssecretaris Huizinga nu onafhankelijk 
onderzoek doen naar de tarieven van de OV-chipkaart. Roemer: 
“Er schort nog heel veel aan deze kaart.” Zo blijkt het voor 
studenten praktisch onmogelijk om hun OV-kaart te activeren als 
week- of weekendkaart. Roemer: “De student mag niet de dupe 
worden van de chaos door de OV-chipkaart. Ik ga er dan ook van 
uit dat het uitstel geldt totdat de problemen voor alle studenten 
zijn opgelost.” Inmiddels is aangekondigd dat studenten mogen 
blijven reizen met niet-geactiveerde OV-chipkaarten, tot de 
chaos is verholpen. 
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Op 30 januari vond in het Nieuwe Luxor Theater in Rotterdam 
het XVIe SP-Congres plaats. Tevens werd het startschot voor de 
campagne voor de raadsverkiezingen gegeven. De Tribune blikt 

terug en kijkt vooruit met Agnes Kant.

In je speech op het Congres zei 
je dat het kabinet op springen 
staat. Meende je dat nou?
“Ik heb het Congres daarmee duidelijk 
willen maken dat we er rekening mee 
moeten houden dat we dit jaar misschien 
wel twee keer naar de stembus mogen. En 
ja, ik meende het echt. De interne 
spanningen in het kabinet nemen toe. 
Alleen al de reactie op het rapport-Davids 
(over de deelname aan de Irak oorlog 
–red.) leidde tot een enorme spanning. 
Een ander heet hangijzer is natuurlijk 
Afghanistan; de beslissing over wel of niet 
in Uruzgan blijven zorgt ook voor grote 
verdeeldheid. Tenslotte is er grote 
onenigheid over de gigantische bezui-
nigingen die het kabinet van zins is. Men 
probeert de geesten rijp te maken voor 
bezuinigingen van 35 miljard. Bovendien: 
Bos lijkt de laatste tijd meerdere persoon-
lijkheden te hebben. We hebben een 
Wouter Bos in het kabinet en een Wouter 
Bos in de media. En die spreken elkaar 
tegen. Een duidelijke aanwijzing dat 
coalitiepartijen denken dat er misschien 
wel verkiezingen aankomen, is dat Bos 
feitelijk al begonnen is met z’n campagne. 

INTERvIEW

Je voelt het gewoon aankomen: er staat 
iets te gebeuren.”

Je deed tijdens het Congres een 
reeks voorstellen, zoals de 
invoering van een miljonairstax 
en een solidariteitsheffing. 
Dat zijn op een begroting 
toch druppels op een 
gloeiende plaat?
“Nee hoor. Maar eerst het volgende. Wij 
zijn voor solidariteit, juíst in de crisis. Dus 
mag je iets vragen van mensen die zich 
hebben kunnen verrijken in de tijd dat het 
goed ging. Bij die solidariteitsheffing gaat 
het om een belasting op dat deel van het 
salaris dat mensen meer verdienen dan de 
minister-president: 180.000 euro. Daar 
willen we een extra schijf van 60 procent 
invoeren. Dat kan tot een half miljard 
opleveren. En een miljonairstax – een 
belasting op vermogen – hebben we ooit 
gehad in Nederland, maar die is afge-
schaft. Wij willen een vermogensbelasting 
en een belasting op het rendement dat 
mensen daadwerkelijk maken op dat 
vermogen; ook dat kan miljarden 
opleveren. Ik zie niet in waarom je niet 
van mensen die heel veel hebben een 
bijdrage mag vragen. Iets anders is dat de 

belasting op winst van bedrijven sinds de 
jaren tachtig is gedaald van 42 naar 25,5 
procent. Dat gaat dus ook over miljarden. 
Ik zeg niet dat het terug moet naar het 
oude niveau, maar je kunt een aantal van 
die lastenverlichtingen natuurlijk terug-
draaien. Verder zijn er een heleboel 
winstbelastingen die niet eens geïnd 
worden. Er zijn verschillende bedrijven 
zoals Shell, Philips, Unilever en vele 
postbusbedrijven die heel handig hebben 
afgesproken dat ze de winstbelasting niet 
of amper hoeven te betalen. Als je die 
constructies verbiedt, zijn ook daar weer 
een aantal miljarden te innen. Een 
bankenheffing, om de banken een deel 
van de schade die ze hebben veroorzaakt 
terug te laten belaten, kan ook nog eens 
zo’n miljard opleveren.  Tot slot de 
hypotheekrenteaftrek. Nederland is per 
jaar meer dan 9 miljard daaraan kwijt. 
Voor een deel is dat terecht, want het is 
prima dat mensen een eigen woning 
hebben en dat willen we ook mogelijk 
blijven maken. Maar het feit dat iemand 
die miljoenen heeft de rest van de 
bevolking netjes aan zijn villa laat 
meebetalen in de vorm van de hypothee-
renteaftrek, nee, dat vind ik niet kunnen. 
Tel de opbrengsten van al deze voorstellen 
maar eens op en dan zie je dat het om heel 
wat miljarden gaat. De keus is dus helder: 
óf je doet dit, óf je gaat bezuinigen op 
zorg, onderwijs enzovoorts.”
 
Nog een citaat uit je speech: 
‘Meneer Bos en mevrouw Hamer, 
u zou eens wat vaker naar links 
moeten kijken.’ Zie jij in de 
toekomst een links kabinet 
voor je?
“Ik hoorde Wouter Bos laatst zeggen dat 
hij vond dat de marktwerking te ver is 
doorgeschoten. Hoe geloofwaardig dat is 
weet ik niet. Maar ik heb hoop dat er 
samen te werken valt. Maar áls ze heel 
voorzichtig naar links bewegen – en dat 
gebeurt nu na jarenlange heftige bewegin-
gen naar rechts – dan is dat in elk geval de 
goede kant op. Laten we wel wezen: die 
beweging hebben we natuurlijk zelf 
veroorzaakt. De aanwezigheid van de SP, 
onze enorme verkiezingswinst… reken 
maar dat dat invloed heeft op de PvdA.”

XVIe Congres

foto bas Stoffelsen
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INTERvIEW

Nieuw partijbestuur
Het XVie Congres koos een nieuw partijbe-

stuur. Jan Marijnissen is opnieuw gekozen 

tot partijvoorzitter. Hans van Heijningen is 

herkozen als partijsecretaris. Daarnaast zijn 

rosita van Gijlswijk, Hans van Leeuwen, 

renske Leijten, Vincent Mulder, ronald van 

raak, Manja Smits, Sjoerd uitslag, Paul 

ulenbelt en riet de Wit gekozen als alge-

meen bestuurslid. Samen met de al gekozen 

negentien regiovertegenwoordigers en de 

fractievoorzitters agnes Kant (Tweede 

Kamer), Tiny Kox (eerste Kamer) en 

Dennis de Jong (europees Parlement) 

vormen zij het nieuwe partijbestuur.

een Congres is er ook om besluiten te 

nemen. Het debatteren en stemmen over 

voorstellen duurde dit keer kort, want er was 

grote eensgezindheid over het Congresstuk 

‘Jij en ik zijn Wij’; het werd met een kleine 

wijziging vrijwel unaniem aangenomen.

Het Congres stemde daarnaast over twaalf 

moties. Het besloot om na de raadsverkie-

zingen een discussie in de partij te voeren 

over de alternatieven, de strategie en de 

organisatie van de SP. Met als doel de kloof 

te overbruggen tussen gelijk hebben en 

gelijk krijgen. De afgevaardigden stemden 

ook vóór voorstellen om lokale hulpdiensten 

te ondersteunen met een digitale vraag-

baak, om meer werk te maken van bond- en 

bedrijvenwerk en om versterking van rOOD 

lokaal en landelijk prioriteit te geven. 

Twee meer inhoudelijke voorstellen kregen 

ook eensgezinde steun van het Congres. De 

eerste is dat de SP zich verzet tegen het 

kraakverbod, zolang er geen oplossing is 

voor leegstand en speculatie. De tweede 

gaat over de filebelasting: besloten werd 

dat de SP het verzet tegen dit oneerlijke 

voorstel opvoert.

GeNomeN besluiteN: eeNsGeziNdheid
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INTERvIEW

GoudeN tomaat voor hermaN beekers
“Och, ik ben niet zo van de cadeautjes. Maar deze onderscheiding en 

vervolgens ook nog zo’n warm applaus vat ik op als een teken dat ik 

mijn werk blijkbaar toch nog niet zo slecht gedaan heb.” Zo reageert 

Herman beekers (58), nuchter als altijd, nadat Jan Marijnissen hem de 

Gouden Tomaat heeft opgespeld. Het kleinood wordt uitgereikt aan 

mensen die zich jarenlang op bijzondere wijze hebben ingezet voor 

de SP. 

Sinds zijn negentiende(!) is de huidige SP-webmanager al ‘van de 

partij’. in de jaren zeventig en tachtig een van de drijvende krachten in 

de afdeling Nijmegen, later verantwoordelijk voor de SP-drukkerij in 

Maar de peilingen wijzen de 
andere kant op: D66 en de PVV...
“Peilingen zijn peilingen. Natuurlijk 
trekken wij ons daar wel wat van aan. 
Maar als we straks naar de stembus 
moeten, dan gaat het om de koers van het 
land. En dan gelden andere criteria dan: 
‘Hé, die zegt lekker waar het op staat’ en 
‘Goh, wat doet hij het toch leuk’.”

Zijn dat jouw kwalificaties voor 
de heren Wilders en Pechtold?
“Pechtold doét het leuk. Absoluut. Maar ik 
ben ervan overtuigd dat de populariteit 
van Pechtold geen bal te maken heeft met 
waar zijn partij voor staat. Ik vraag 
me af hoeveel mensen weten dat D66 de 
AOW-leeftijd liever gisteren dan vandaag 
naar 67 wil tillen. D66 wil fors bezuinigen 
op de zorg en het eigen risico verhogen. 
De studifinanciering? Gewoon overboord 
zetten. De flexibele arbeidsmarkt, 
marktwerking in de zorg, het verpatsen 
van de energiebedrijven; D66 is de 
kampioen van de marktwerking en 
Alexander Pechtold is een rechtse rakker.”

rotterdam. bovendien jarenlang lid van het partijbestuur, waar hij nu 

om gezondheidsredenen mee stopt. Halverwege de jaren negentig 

wees beekers de partij al op het toekomstige belang van internet, 

waar hij aanvankelijk nog weinig handen mee op elkaar kreeg. Maar 

hij had het goed ingeschat en in 2002 werd www.sp.nl onderscheiden 

als beste politieke website van Nederland. Maar bovenal: acht jaar 

lang was hij hoofdredacteur van de Tribune en hij legde de grondslag 

voor het blad zoals het nu is. en nog steeds is hij adviseur, visionair  

en inspirator van het Tribune-team.

schooN GeNoeG!
Judy Lock van fNV-schoonmaak kondigt 

tijdens het Congres acties van de schoon-

makers aan. eerder die week is het overleg 

met de werkgevers vastgelopen. “Vandaag 

is de dag dat schoonmakers zeggen: schoon 

genoeg, tot hier en niet verder.” in haar 

toespraak bedankt zij de SP voor de steun 

tot nu toe: “Sadet Karabulut is inmiddels ook 

een beetje van ons geworden – ze hield zelfs 

een toespraak op een wc-pot midden tussen 

de actievoerders op Schiphol.” alle congres-

gangers kregen een poetsdoek, waarop ze 

hun handtekening konden zetten. Die 

doeken worden aan elkaar genaaid om de 

grootste poetsdoek ter wereld te maken. 

Judy Lock: “als toonbeeld van onze 

groeiende kracht. We weigeren de uit-

geperste sinaasappel te blijven van de 

grote bedrijven.”

foto bas Stoffelsen
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INTERvIEW

En de PVV?
“Ik begrijp dat mensen een uitlaatklep  
zoeken voor hun boosheid. De mensen 
zien dat de problemen niet op- en 
aangepakt worden, dat de problemen in 
de buurten niet opgelost worden. Maar 
men moet zich wel realiseren dat Wilders 
uit de schoot van de VVD komt. Je ziet 
weliswaar kleine verschuivingen, zoals bij 
de verhoging van de AOW-leeftijd, waar 
ook hij tegen is. Maar hoe geloofwaardig 
is dat? Want het liberalisme is wel zijn 
ideologie. De PVV van Wilders is voor 
bezuinigingen op kinderbijslag. Tegen 
inkomensafhankelijke ziektekosten-
premies. Voor afschaffen van de ont-
wikkelingshulp aan de allerarmsten in 
de wereld. En tegen élke aanpak van de 
hypotheekrenteaftrek. Zelfs voor de 
allerduurste villa’s.
Iets anders is dat hij discrimineert en een 
bevolkingsgroep wegzet. Zelf vindt hij dat 
hij vrijheid van meningsuiting heeft en 
alles rond mag tetteren, maar vervolgens 
wil hij andere mensen de koran verbieden. 
Het is de vrijheid die hij voor zichzelf 

volledig opeist. Dat is Wilders’ willekeur. 
De PVV zoekt zondebokken. De SP zoekt 
oplossingen. De PVV is de partij van hekel 
en haat. De SP is de partij van hoop en 
verandering.”

En hoe staat de SP er voor?
“Tegen de beeldvorming in zeg ik dat de 
partij er heel goed voor staat, want...”

Wacht even, welke beeldvorming 
bedoel je?
“Nou, we worden toch wel een beetje 
genegeerd. Dat heeft ermee te maken dat 
wij consistent zijn. Hoe vaak krijg ik niet te 
horen: ‘Ja, ik weet wel wat de SP ervan 
vindt.’ Het is voor sommige media 
interessanter als je vandaag iets anders 
vindt dan gisteren.” 

Oké dan: hoe staat de partij er 
écht voor?
“De partij is goed op orde, we weten waar 
we naartoe willen en we weten waarom, 
we zijn organisatorisch op orde, we 
kunnen heel veel aan als er acties georga-

aftrap
bob fosko trapt samen met alle 109 lokale 

lijsttrekkers de verkiezingscampagne af met 

het nieuwe campagnelied ‘Jij.Ik.Wij.SP.’

niseerd moeten worden, de inzet van de 
mensen is enorm, zeker ook buiten 
verkiezingstijd. We doen bij de raads-
verkiezingen in meer gemeenten mee dan 
ooit, dus ook daar zit gestage groei in. We 
hebben alle reden tot zelfvertrouwen. En 
ook alle reden tot onbescheidenheid, want 
onze analyses – die we soms 25 jaar 
geleden al maakten! – zijn juist gebleken. 
De  SP is voor de mensen de enige hoop op 
verandering. Wij zijn de enige partij die 
dingen kan veranderen. Er is geen enkele 
andere partij die ervoor kan zorgen dat we 
weer teruggaan van afbreken naar 
opbouwen, van afpakken naar terugpak-
ken. Dat schept een grote verantwoorde-
lijkheid, maar die kunnen én willen we 
aangaan. Jij, Ik, Wij zijn er klaar voor.”

Tekst Jola van Dijk, Rob Janssen 
en Diederik Olders 
 

Op www.sp.nl is meer te vinden over het 
Congres. Onder andere de filmpjes die te 
zien waren.
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“Waar kom je vandaan? Waar ga je 
naartoe?” Aan elke jongere die buurtvader 
Mohamed Ezhar op straat tegenkomt, stelt 
hij dezelfde vragen. Niet dat er veel 
jongeren op straat zijn; het is een van de 
koudste januaridagen. In de Alkmaarse 
wijk Overdie kent hij iedereen van elke 

“Culturele verschillen leiden 
tot lange tenen”

Als buurtvader pakt SP’er Mohamed Ezhar onveiligheid in de buurt zelf aan. Je zou verwachten dat 
welzijnsorganisaties en gemeente zulke actieve bewoners van harte ondersteunen, maar zo eenvoudig 

is het niet in een prachtwijk.

leeftijd en afkomst, en iedereen kent hem. 
Het antwoord van de jongeren is steevast 
aanleiding voor een kort gesprekje. 
Volgens Ezhar is praten een prima manier 
om te werken aan veiligheid in de buurt. 
Niet in vergaderzaaltjes, maar vooral op 
straat. 

Overdie is een van de veertig Vogelaar-
wijken, een wijk waar problemen zich 
opstapelen. Armoede, criminaliteit, 
verloedering. In Overdie overheersen de 
rijtjeswoningen, met flats aan de rand en 
aan de Melis Stokelaan, die midden door 
de wijk loopt. Zowel rijtjeswoningen als 
flats zijn de laatste jaren flink opgeknapt. 
Maar de sociale problemen zijn niet zo 
gemakkelijk te ‘renoveren’. Ezhar: “Er is 

veel werkloosheid. Ook wonen er, zeker in 
Nieuw-Overdie, relatief veel allochtonen. 
Culturele verschillen leiden tot onbegrip 
en lange tenen.” Hij laat de Marokkaanse 
moskee zien en vertelt over lange tenen: 
“Hier klagen buurtbewoners veel over. Dat 
er op vrijdag zoveel mensen hier komen. 
Maar de mensen van de moskee letten zelf 
goed op dat er niet op de stoep wordt 
geparkeerd en dat mensen niet te lang 
buiten blijven discussiëren. Het verhaal dat 
mensen in de moskee worden aangezet tot 
haat, tot radicalisering, is hier gelukkig 
niet van toepassing. Andersom hebben 
moskeegangers wel te maken met figuren 
die naar ze staan te schreeuwen dat de 
moskee weg moet, of dat Marokkanen 
niets te zoeken hebben in Nederland. 

REpoRTagE

Buurtvader vecht voor veiligheid van onderop
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Gelukkig gebeurt dat niet vaak. Maar 
klagen, dat gebeurt wel veel. Iedereen 
heeft nu lange tenen. Klagen dat het 
allemaal niet goed gaat, dat de jeugd alles 
aan het verzieken is. Maar als ik met die 
mensen terugga naar hun jeugd, dan 
moeten ze toegeven dat ze ook rottigheid 
uithaalden. Er wordt nu veel sterker op 
gereageerd. Dat komt volgens mij door wat 
mensen lezen in de krant en zien op tv. 
Men is in Alkmaar bang voor dingen 
die bij wijze van spreken in Limburg 
gebeuren.”

Mohamed Ezhar verhuisde zelf op zijn 
dertiende naar Nederland: “Wij kwamen 
uit een klein dorpje in Midden-Marokko. 
Mijn vader en moeder zijn hier nooit 
geweest; mijn oudste broer heeft mij 
meegenomen hiernaartoe. Hij haalde zijn 
vrouw en twee dochtertjes naar Nederland 
toen mijn vader net overleden was. Toen is 
het idee ontstaan om mij ook mee te 
nemen, om zijn gezin een beetje bij te 
staan. Ik ben toen begonnen in de vierde 
klas lagere school en heb uiteindelijk de 
vakschool gedaan van Corus, dat toen nog 
Hoogovens heette. En daar werk ik nog 
steeds. Als machine-bedieningsman, in 
ploegendienst. Het is zwaar werk, in 
ploegen. Maar ik heb wel vaak vrij als 
anderen geen vrij hebben.”

Ezhar laat de ruimte zien die de buurt-
vaders sinds een paar weken mogen 
gebruiken om te overleggen. Woning-
bouwvereniging Woonwaard heeft dit 
mogelijk gemaakt. Wijkmeester Piet Lippe 
van Woonwaard is ook een bekende van 
Ezhar; ze hebben samen onder andere een 
tuintjes-opknapactie georganiseerd. 
Volgens Lippe is integratie een groot 
probleem in Overdie: “In dit deel van 
Overdie is maar liefst 65 procent alloch-
toon. Die mensen zeggen zelf: wij kunnen 
in deze wijk niet integreren, want we 
komen bijna geen Nederlandse mensen 
tegen.” Ezhar: “Er is ook geen toewijzings-
beleid dat voor spreiding zou kunnen 
zorgen. En nou hoor je vaak: maar ze 
zoeken elkaar altijd op en gaan bij elkaar 
wonen– en ‘ze’ dat zijn dan Turken of 
Marokkanen. Dat is niet de reden. Veel 
allochtonen zitten in de laagste inkomens-
groepen: ze kijken waar de goedkoopste 
woningen zijn.” Lippe vult aan: “En door 
onbekendheid met subsidieregelingen 
letten ze vooral erg op de kale huurprijs. 
Nu heb je heel veel woningen hier met een 
heel lage kale huurprijs.” Ezhar kan er 

over meepraten: “Ik betaal aan kale huur 
363 euro, voor een prachtwoning.”

Het buurtvaderproject dat Ezhar opstart-
te, stamt uit begin 2007. Tijdens de 
jaarwisseling van 2006 op 2007 was het 
misgegaan in de wijk. De flats op de Melis 

mij langsgekomen en we hebben een 
afspraak gemaakt, mijn zoon mocht zich 
zelf op het bureau melden. Ik zei: ‘Zo had 
je het ook moeten doen bij de anderen – ik 
wil niet de uitzondering zijn.’ De opge-
pakte jongens hebben toen drie dagen in 
de politiecel doorgebracht. Zij werden ook 

REpoRTagE

Stokelaan stonden toen in de steigers 
vanwege de renovatie. Jongeren uit de 
buurt richtten daar tijdens de nieuwjaars-
nacht in een paar uur voor meer dan 
tachtigduizend euro schade aan. Er waren 
brandjes, er werden winkelwagens van 
hoog in de flat naar beneden gegooid en er 
sneuvelde veel glas. De aanpak van de 
politie om de schuldigen te vinden zette 
volgens Ezhar veel kwaad bloed in de wijk: 
“De politie kwam er maar niet achter wie 
die jongens waren. Drieënhalve maand 
later pakten ze een jongen op, die bij de 
Lidl aanstekers in zijn zak gedouwd had. 
Hij werd meegenomen naar het bureau en 
zo onder druk gezet, dat hij namen ging 
noemen. Die jongen noemde vervolgens 
alle namen die hij kende. Ook die van mijn 
kinderen, want ze spelen bij dezelfde 
voetbalclub. Nu waren wij met oud en 
nieuw met de kinderen bij familie in 
Heerhugowaard, dus de namen die hij 
noemde klopten niet helemaal. Wat deed 
de politie? ’s Morgens om half vijf, half zes 
belden ze aan bij alle huizen waar de 
genoemde jongens wonen, en dreigden met 
het intrappen van de deur; ze hebben echt 
commotie veroorzaakt. Bij mij hebben ze 
het anders gedaan, ik denk omdat ik 
bekend ben in de buurt. De wijkagent is bij 

weer onder druk gezet en ze gingen weer 
nieuwe namen roepen. Dus die groep werd 
steeds groter. Dat waren niet alleen 
Marokkanen en Turken; er zaten ook 
Nederlandse jongetjes tussen de namen die 
genoemd werden. Toen ben ik samen met 
de wijkcoördinator gaan praten en heb ik 
voorgesteld om vaders uit de buurt bij 
elkaar te brengen om te praten over een 
oplossing. Dat is het begin geweest van de 
buurtvaders, want we hebben ook 
besproken hoe we dit soort rottigheid in de 
buurt kunnen voorkomen. Uiteindelijk zijn 
zo’n dertien jongens gestraft en werden 
twaalf jongetjes die op de verdachtenlijst 
stonden vrijgesproken, waaronder mijn 
zoon.”

Sindsdien is er een groep Marokkaanse, 
Turkse en Nederlandse vaders, die als 
buurtvaders regelmatig op straat een oogje 
in het zeil houden. Met oud en nieuw lopen 
ze op volle sterkte in de wijk. En het helpt. 
De buurtvaders proberen ook structureel 
iets aan de veiligheid te doen, bijvoorbeeld 
door ervoor te zorgen dat de jongeren 
ergens terechtkunnen. Ezhar: “Er is hier 
een jongerencentrum, Foxy. Daar hebben 
we jarenlang drie keer in de week activitei-
ten voor jongeren boven de veertien jaar 
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georganiseerd. Tafeltennis was er, een 
pooltafel, een computer waarop ze e-mails 
kunnen sturen – het hoeven geen dure 
dingen te zijn. Daar kwamen tot tachtig 
jongeren op af, op één avond. Met EK’s, 
WK’s en Champions League voetbal 
huurden we een groot scherm. Dat ging zo 
goed, tweeënhalf jaar zonder schade, 
zonder ruzie, zonder probleem. Totdat 
Kern8, de welzijnsorganisatie, bedacht: 
wij gaan dat doen, in plaats van die 
vrijwilligers.”

Met het tienerhonk ging het volgens Ezhar 
zonder de vrijwilligers snel achteruit: “De 
openingstijden zijn bijvoorbeeld niet goed. 
Als de jongetjes vakantie hebben en vrij 
zijn van school, dan zijn die gasten die 
ervoor betaald krijgen er niet. Tent dicht. 
’s Avonds is de boel ook dicht. Dan komen 
die jongens uit school en dan kunnen ze 
nergens terecht. Dan gaan ze hangen op 
straat en dan komt er rottigheid.”

“In de gemeenteraad is een voorstel 
aangenomen voor een budget van 
vijftigduizend euro om ons als buurtvaders 
te ondersteunen. Dat is naar Kern8 
gegaan, maar we hebben niks van dat geld 
gezien. Ja, de buurtvader-jassen. En er was 
een mevrouw die twee keer per week met 
ons kwam vergaderen, in totaal zes uur per 
week. Van de centen die voor de buurt-
vaders bedoeld waren; en er kwam niks 
concreets uit.” In een reactie laat Frans 
McGonicle, directeur van Kern8, weten 
dat Kern8 zich over de besteding van de 
subsidie heeft verantwoord bij de gemeen-
te: “De gemeente is opdrachtgever. Wij 
hebben geen negatief oordeel over onze 
afrekening gekregen.” De SP-fractie in 
Alkmaar heeft vragen gesteld over de 
besteding van de vijftigduizend euro. 
Ezhar is zelf ook SP’er en werd bij de 
vorige gemeenteraadsverkiezingen met 
voorkeurstemmen in de raad gekozen. 
“Een hele eer om de SP daar te mogen 
vertegenwoordigen”, zegt hij daarover.

Vóór de kerst heeft Ezhar de dame van de 
welzijnsorganisatie verteld dat de buurt-
vaders niet tevreden zijn over de onder-
steuning. Dat werd een rel, omdat Ezhar 
volgens Kern8 de dame in kwestie had 
bedreigd. Ezhar: “Ik heb altijd samenge-
werkt met Kern8. Samen een voetbaltoer-
nooi organiseren, ik ging met ze mee naar 
de Efteling, naar Artis – ze gebruikten me 
als vrijwilliger. Prima, dat doe ik graag. 
Maar nu had ik commentaar op de 

begeleidster. Ik heb natuurlijk niemand 
bedreigd. De wethouder riep ons op het 
matje en de mensen die erbij waren, onder 
anderen een politieagent, wisten hem te 
vertellen dat er van bedreiging absoluut 
geen sprake was. Toch heeft Kern8 nu 
besloten niets meer met de buurtvaders te 
doen. Dat is lastig. Gevolg is bijvoorbeeld 
dat we niet meer kunnen vergaderen in het 
tienercentrum. Gelukkig heeft woning-
bouwvereniging Woonwaard ons de 
mogelijkheid gegeven om in een van hun 
ruimtes te vergaderen. Maar ook afspra-
ken met het sportcomplex in de buurt 
lopen nu vast. De jongeren kunnen daar 
sporten en kunnen terecht in de kantine. 
En nu doen de mensen van het sport-
complex ineens heel moeilijk over dingen 
die eerst geen probleem waren.”

Tijdens de tocht door de wijk brengen we 
ook een bezoek aan Lydia Schaddelee en 
Hennie van der Pol van de bewonerscom-
missie. Zij werken vaak samen met 
Mohamed Ezhar. Schaddelee woont op de 
tiende verdieping van Zonkant, een van de 
flats aan de Melis Stokelaan. Midden in de 
woonkamer staat een tafel met onder het 
glazen tafelblad allerlei kleurige stenen. 
Voor Schaddelee staat die verzameling 
symbool voor haar buren, die bijna 
allemaal een niet-Nederlandse achter-
grond hebben: “Als mijn buurkinderen op 
vakantie gaan en vragen: ‘Buuf, wat zal ik 
meenemen’; dan zeg ik: ‘Het mooiste 
steentje dat je kan vinden.’ Dus ze komen 
uit Marokko, Turkije, Afghanistan. Iran, 
Irak, van de Chinese muur, Suriname, 
alles ligt ertussen.” Schaddelee woont nu 
ruim tien jaar in de flat, maar heeft er 
vroeger ook al gewoond, een paar etages 
lager: “In de tussentijd was er veel 
veranderd. Er gebeurden heel erge dingen. 
Stel je voor, je komt in de kelder en daar 
staan vijf jongens van twintig met een 
meisje van vijftien: verkracht. Ik heb staan 
overgeven. Meisje weggebracht, politie 
gebeld. Dat zijn erge dingen.”

Ook Schaddelee gelooft in de kracht van 
met elkaar praten als er problemen zijn: 
“Erop af! Dan draai je dingen helemaal 
om. Er zat een meisje te plassen in de gang. 
Ik heb haar aangesproken en gezegd dat 
als ze het nog een keer deed, ik haar 
moeder en de huismeester ervan zou 
vertellen. Later zat ze bij mij tekeningen te 
maken dat je niet mag plassen in de hal, 
dat je geen vuil moet neergooien, en die 
tekeningen hingen hier beneden in de 

flat.” Schaddelee houdt van tienhoog de 
boel goed in de gaten. Als ze wat ziet, dan 
belt ze Ezhar: “Die komt meteen aan-
rennen. De politie komt niet meer als je ze 
belt.” Ze voelt zich vaak in de steek gelaten 
door de gemeente: “Ik zeg al jaren, gooi 
die Foxy open voor de groep van dertien 
jaar en ouder. Niks helpt. Als het slecht 
weer is, gaan de jongeren de flat in. En dan 
krijg je de ellende. Maar ze kunnen ook 
nergens heen. Mijn kleinzoon is enig kind, 
die heeft een grote kamer waar hij kan 
zitten gamen met vrienden en zo. Maar 
deze jongens komen uit gezinnen met veel 
kinderen, hebben geen eigen kamer. 
Dus ze zoeken het op straat. Moeten ze 
wel. Ze hebben geen ruimte om anderen 
te ontmoeten.”

Gemeente en welzijnsorganisatie hebben 
geen benul van wat er nodig is in de buurt, 
vinden alle aanwezigen. Schaddelee: “Ze 
huren mensen in uit Amsterdam, Schagen, 
weet ik waar, om dingen over te nemen die 
goed worden gedaan door vrijwilligers 
zoals Mohamed die de buurt kennen. En 
hébben ze een keer een echt goede 
jongerenwerker, wordt die om iets lulligs 
ontslagen. Ibrahim heet hij. Die jongen 
heeft zo gigantisch ingegrepen. In een 
paar maanden tijd had hij het allemaal 
onder controle. Was hartstikke te gek, je 
kon het aan alle kanten merken. Hij werd 
ontslagen, omdat hij volgens Kern8 
meisjes alleen had gelaten met een 
vrijwilliger. Weet je waarom hij dat deed? 
Hij had een gesprek met die meiden, en hij 
wordt op dat moment opgebeld door een 
jongen hier uit de flat – Turkse jongen, net 
zijn vader kwijt. Die vertelt huilend dat zijn 
fiets is gestolen, dat hij niet naar huis durft 
want zijn moeder heeft geen geld voor een 
fiets, en hij moet weer naar school. 
Ibrahim zegt: ‘Ik ben met een kwartiertje 
terug. Dit moet ik effe oplossen.’ Heeft-ie 
gedaan. Kwartier: fiets terug, jongen 
hartstikke blij. Ibrahim werd op staande 
voet ontslagen.” Ook hierover is een 
reactie aan Kern8 gevraagd. Directeur 
McGonicle kan niet vrijuit spreken over 
redenen voor ontslag: “Het is voorgelegd 
aan de kantonrechter, en als wij gekke 
dingen zouden doen, komen we daar bij de 
rechter niet mee weg.”

Ezhar: “Soms lijkt het wel of de gemeente 
en Welzijn de slechte situatie in de buurt 
willen behouden, misschien omdat er 
zoveel geld voor komt van het Rijk. Het 
gaat om veel geld, maar dat komt te weinig 
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terecht bij de bewoners.” Een paar 
buurtvaders hebben het opgegeven, maar 
Ezhar gaat gewoon door.

“Waar komen jullie vandaan?”, vraagt 
Ezhar aan twee jongens als het donker 
begint te worden. “Van de Turkse 
moskee.” Ezhar legt uit dat het gebrek aan 
ontmoetingsplaatsen de tweedeling 
versterkt: “Deze jongens van Turkse 
afkomst voelen zich in de Turkse moskee 

in ieder geval welkom, zodat ze bij gebrek 
aan beter daar maar naartoe gaan.” De 
jongens, allebei een jaar of achtttien, 
beamen dat: “In de moskee kunnen we 
achter de computer, en met dit weer is 
binnen zitten toch beter. Maar ik zou 
liever iets willen waar alle jongeren uit de 
buurt terechtkunnen. Dat is beter voor de 
integratie, maar het is ook leuker voor ons. 
Wij zitten in de moskee tussen de ouderen. 
We gedragen ons anders als de ouderen 

erbij zijn. Bijvoorbeeld schelden: dat doen 
we niet als de ouderen erbij zijn. Niet dat 
we anders de hele dag lopen te schelden, 
maar je voelt je toch vrijer als je met 
alleen jonge mensen samen bent.” 
“Waar gaan jullie naartoe?” “We gaan 
naar huis, eten.”

Tekst Diederik Olders
Foto’s Bart Mühl

Lydia Schaddelee, Mohammed Ezhar en Hennie van der Pol
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Zorg is bij uitstek een SP-thema. Op 
dat gebied zijn dan ook heel wat lokale 
successen geboekt. De afgelopen 
periode hebben de SP-afdelingen 
bijvoorbeeld veel aandacht besteed aan 
de thuiszorg. Door de aanbestedingen 
kwam de kwaliteit van de zorg in 
gevaar en kwamen de lonen van 
thuiszorgwerkers onder druk te staan. 
Elke SP-afdeling heeft wel actie 
gevoerd en SP’ers in gemeenteraden 
hebben voorstellen ingediend om de 
thuiszorg menselijk te houden. 
Bijvoorbeeld voor fatsoenlijke uur-
lonen voor thuiszorgwerkers. In Den 
Haag is dankzij de SP het uurloon 
opgetrokken van 13 naar 20 euro. De 
SP’ers in Hengelo zijn er trots op dat 
dankzij hun inzet thuiszorgwerkers een 
hoger uurloon hebben dan waar ook in 
Twente. In Weert wist de SP via acties 
met het comité Stop Uitverkoop 
Thuiszorg Weert een geplande 
loonsverlaging tegen te houden. Voor 
sómmigen in de thuiszorg zijn de lonen 
juist te hoog: in Nijmegen, waar de SP 
in het gemeentebestuur zit, mogen 
bestuurders van thuiszorginstellingen 
daarom niet langer meer verdienen 
dan de Balkenendenorm. 

Nog zo’n steen des aanstoots: telefo-
nisch indiceren. Dat houdt in dat de 
gemeente met niet meer dan een 
telefoongesprek bepaalt hoeveel 
thuiszorg iemand nodig heeft. Terwijl 
er natuurlijk iemand bij mensen thuis 
langs moet gaan om een goed beeld te 
krijgen van de behoefte aan thuiszorg. 
In onder andere Brielle, Hengelo, 
Zoetermeer en Weert heeft de SP het 

Wij maken het verschil
Zijn inwoners in gemeentes met actieve SP-afdelingen beter 

af? Zonder twijfel. De SP zorgt overal in het land voor 
menselijker en socialer gemeentebeleid. Een greep uit de 
successen van de afgelopen tijd op vier terreinen: zorg, 

armoede, huisvesting en openbaar vervoer.

voor elkaar gekregen dat zulke 
bezoeken nu ook weer plaatsvinden.

Ook in andere zorgsectoren valt vaak 
nog veel te verbeteren. In Steenwijker-
land is de SP in actie gekomen toen 
bleek dat mensen in zorginstellingen te 
lang in natte luiers rondliepen, te 
weinig eten en onvoldoende douche-
beurten kregen. De SP kreeg klachten 
binnen van cliënten, hun familie en 
van het personeel zelf. Met een 
zorgkrant en acties is de druk opge-
voerd en de zorginstellingen hebben 
inmiddels verbeteringen doorgevoerd.

aRmoEdE
Als de SP het niet doet, wie dan? Op 
gemeentelijk niveau valt veel werk te 
verzetten om armoede aan te pakken. 
In veel plaatsen nemen SP-afdelingen 
dan ook initiatieven om te voorkomen 
dat mensen – en hun kinderen – in een 
sociaal isolement terechtkomen door 
geldgebrek. Zo wordt er eerste hulp 
geboden bij bureaucratie. Bijvoorbeeld 
in Heerlen en Assen zorgde de SP voor 
‘formulierenbrigades’: mensen die 
minima wegwijs maken in het web van 
bijzondere gemeentelijke potjes. Veel 
financiële tegemoetkomingen blijven 
immers in de kas zitten omdat mensen 
die het nodig hebben ze niet kunnen 
vinden.

Ook is er nog een wereld te winnen met 
het versoepelen van allerlei regeltjes 
om bijvoorbeeld in aanmerking te 
komen voor bijzondere bijstand. Zo 
hebben veel gemeentes na aandringen 
van de SP de inkomensgrens verhoogd 

voor witgoedregelingen. Die zijn 
bedoeld om ervoor te zorgen dat de 
armsten niet in de problemen komen 
als de wasmachine of koelkast het 
begeeft. In Steenwijkerland, Uden en 
Rheden is de inkomensgrens verhoogd 
naar 120 procent van de bijstands-
norm. In Raalte knokt de SP door, want 
115 procent was daar tot nog toe het 
hoogst haalbare. Ook zijn er SP-afde-
lingen die ervoor gezorgd hebben dat 
schoolgaande kinderen uit arme 
gezinnen over een computer kunnen 
beschikken (Steenwijkerland en Den 
Bosch) of goedkoop kunnen sporten 
(Vlissingen, Emmen, Nijmegen). In 
Heerlen, waar de SP het al een paar 
jaar voor het zeggen heeft, zijn de 
lokale lasten met 18 procent gedaald.

oPENBaaR vERvoER
Goed openbaar vervoer is belangrijk 
voor het milieu, houdt ouderen mobiel 
en werkt beter tegen files dan Eurlings’ 
filebelasting. In heel wat plaatsen met 
een SP-afdeling wordt geëxperimen-
teerd met gratis ov voor ouderen. In 
Rotterdam pleitte de SP met succes 

loKalE SUCCESSEN

Actievoerders in Hengelo con-
fronteren de wethouder tijdens 
de succesvolle thuiszorgactie. 
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voor nog een jaar gratis ov voor 
65-plussers, in Heerlen was de proef 
succesvol. In Nijmegen is de probeer-
fase voorbij en is gratis ov voor ouderen 
inmiddels ingevoerd. 

Meerdere SP-afdelingen hebben weten 
te voorkomen dat hele buslijnen 
moesten verdwijnen. Zo zijn leden van 
de afdeling Utrechtse Heuvelrug 
meegereden met lijn 51 om alle 
gebruikers te mobiliseren. Ze verzamel-
den ook handtekeningen bij zorginstel-
lingen. In Den Haag dreigde lijn 13 te 
verdwijnen. Door de massale handteke-
ningenactie en een busreisje van 
bewoners naar de gemeenteraad rijdt 
bus 13 nu weer. Na een gezamenlijke 
actie van Amsterdam en Diemen is 
daar bus 46 teruggekomen. En ook bus 
77 in Rotterdam is gered.

Niet alleen werden er buslijnen gered, 
dankzij de inspanningen van een 
aantal SP-afdelingen kwamen er ook 
nieuwe lijnen bij. In Amsterdam reed 
er in september bijvoorbeeld voor het 
eerst een bus tussen IJburg en station 
Bijlmer. Ook in Boxtel en Sint-Oeden-
rode is het buurtbusnetwerk uitgebreid 
en in Zevenaar rijdt bus 248 nu door 
naar de industrieterreinen. Bovendien 
worden er in de spits extra bussen 
ingezet, zodat jongeren naar het 
voortgezet onderwijs in Doetinchem 
kunnen. 

BETaalBaaR WoNEN
Goede huisvesting is belangrijk om 
buurten leefbaar en veilig te houden, 
en mensen beter in hun vel te laten 
zitten. Helaas worden lang niet alle 
betaalbare woningen goed onderhou-
den door de woningcorporaties, die 
soms handenwrijvend zitten te wachten 
op het moment dat ze de slopershamer 
erop los kunnen laten. Lokale SP-afde-
lingen maken zich met bewoners sterk 
voor goed onderhoud en tegen 
onnodige sloop. In Den Haag zouden 
in zeven jaar tijd achtduizend wonin-
gen gesloopt worden, maar dat is op 
initiatief van de SP behoorlijk afge-
remd. Nu moeten eerst de braaklig-
gende terreinen worden volgebouwd 
voordat er nog meer huizen gesloopt 
worden. In Hengelo heeft de afdeling 
eenzelfde succes behaald door de 
‘Hengelose prairies’ ter discussie te 
stellen. 

Door het hele land is de sloop van 
woonwijken voorkomen. Zo staat de 
Van der Pek-buurt in Amsterdam-
Noord nog overeind, is de sloop van 
het Kwikstaartpad in Amersfoort 
voorkomen en zijn unieke wederop-
bouwwoningen in de Nijmeegse wijk 
Heseveld gered van de sloophamer. In 
Vlissingen en de Delftse Bomenwijk 
kon een groot deel van de sloop 
worden tegengehouden en in Weert is 
de sloop van seniorenwoningen 

voorkomen. In al deze wijken zijn 
woningcorporaties nu bezig met 
renoveren. 

SP’ers in het college van Burgemeester 
en Wethouders maken duidelijk 
verschil: in Groningen is het slopen 
van sociale huurwoningen zo goed als 
gestopt. En alles wat uit noodzaak toch 
gesloopt moet worden, wordt ook 
meteen weer teruggebouwd. In 
Doesburg werden voorheen alleen 
dure koopwoningen gebouwd, nu ligt 
de nadruk op sociale koop- en huurwo-
ningen. De SP is ook een warm 
voorstander van gemengde wijken 
– voor álle wijken. In Nijmegen worden 
vrijkomende huurhuizen in gewilde 
wijken daarom voortaan zelfs  uitslui-
tend toegewezen aan mensen met een 
minimuminkomen, zodat ook mensen 
met een laag inkomen een huurwoning 
in een chiquere wijk kunnen 
bemachtigen.

ER IS mEER…
Er is zelfs véél meer. Veel lokale 
successen van andere afdelingen 
konden we niet kwijt op deze twee 
pagina’s. En ook op thema’s als 
veiligheid, natuur en integratie zijn 
SP-afdelingen goed bezig. 
Neem eens een kijkje op uw lokale 
SP-website, te vinden via 
www.sp.nl/partij/afdelingen/

loKalE SUCCESSEN

In Nijmegen stelt de SP-afdeling 
haar afdelingspand beschik-
baar voor de voedselbank. 

Rotterdammers knok-
ten samen met de SP 
voor de terugkeer van 
bus 77. Met succes! 

Het anti-sloophuis van 
de SP-Amsterdam waarin 
handtekeningen werden 
verzameld tegen sloop in 
Amsterdam-Noord. 
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Het is moeilijk voor te stellen dat je 
volwassen mannen moet gaan uitleggen 
dat ze niet moeten verkrachten. Toch 
gebeurt het. SP-Tweede Kamerlid Ewout 
Irrgang reisde met een Kamerdelegatie 
naar de Democratische Republiek Congo 
en zag er hoe een ontwikkelingsorganisatie 
met behulp van een film aan honderdvijf-
tig Congolese soldaten duidelijk probeert 
te maken dat ze van vrouwen moeten 

Kunstmest voor vrede

Al trekt Nederland bij een ramp massaal de portemonnee, er is veel discussie over het nut van 
ontwikkelingssamenwerking. Ewout Irrgang was begin januari in Congo en Rwanda. Zijn conclusie: 

er is meer, maar vooral bétere hulp nodig.

afblijven. Hoe kun je aan ontwikkeling en 
opbouw denken, als mensen dat nog niet 
eens snappen? “Toen ik dat zag, zonk bij 
mij ook heel even de moed in de schoe-
nen”, vertelt Irrgang. “Maar let wel, die 
soldaten hebben geleerd dat ze mogen 
verkrachten. Verkrachting wordt als 
wapen ingezet; vernedering van de 
vrouwen van de tegenpartij hoort bij de 
oorlogstactiek. Er is onvoorstelbaar veel 

geweld in Oost-Congo als gevolg van de 
oorlog tegen de Rwandese Hutu-rebellen, 
verenigd in de FDLR.”
 
Congo, het voormalige Zaïre, is zestig keer 
zo groot als Nederland en telt circa vijftig 
miljoen inwoners. Na de onafhankelijk-
heid van België, in 1960, vergaarde 
dictator Mobutu er een privévermogen dat 
in de jaren tachtig even groot werd geschat 

foto Nature Picture Library / Hollandse Hoogte

Registratie voor voedselhulp in een 
vluchtelingenkamp in Oost-Congo
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als de nationale schuld van het land. 
Jarenlang was Congo een bondgenoot van 
de Verenigde Staten, maar de Amerikanen 
zagen het land niet meer staan toen de 
Koude Oorlog beëindigd was. Het 
straatarme en door Mobutu uitgewoonde 
Congo raakte vervolgens betrokken in 
nogal onoverzichtelijke oorlogen met 
diverse buurlanden, waaronder Rwanda. 
Irrgang: “Het land krabbelt nu weer een 
beetje omhoog. Maar in het oosten zitten 
nog steeds veel rebellen. Tot voor kort 
steunde Rwanda de Tutsi-rebellen en 
Congo de Hutu-rebellen. De FDLR heeft 
het op Rwanda voorzien. In de jaren 
negentig pleegden zij de genocide op de 
Tutsi’s maar ze werden verdreven door de 
huidige regering van Rwanda. Vorig jaar 
zijn Rwanda en Congo plotseling samen 
gaan vechten tegen de FDLR.” 
Tijdens een diner met Congolese politici in 
de hoofdstad Kinshasha viel het Irrgang 
op dat de Congolezen van mening zijn dat 
die Rwandees-Congolese samenwerking 
mede tot stand is gekomen dankzij het feit 
dat Nederland de hulp aan de overheidsbe-
groting van Rwanda stopte. Daar heeft 
Irrgang samen met de VVD en het CDA 
in de Kamer voor gepleit, maar minister 
Koenders van Ontwikkelingssamenwer-
king wilde er aanvankelijk niet aan. Een 
VN-rapport waarin stond dat Rwanda de 
Tutsi-rebellen steunde, trok Koenders over 
de streep. Irrgang: “Bij ontwikkelingshulp 
via begrotingssteun moet je erop kunnen 
vertrouwen dat het geld goed besteed 
wordt. Rwanda was betrokken bij de 
oorlog in Oost-Congo; het risico dat het 
geld aan wapens zou worden uitgegeven 
was levensgroot. Dan moet je stoppen met 
die steun voor de begroting.”

“De opbrengst is zo laag dat 
je beter rebel kunt worden”

Volgens Irrgang komt het er dan op aan 
dat je op een andere manier hulp biedt: 
“Met meer controle en waarborgen. 
Allereerst is het zaak dat er noodhulp en 
humanitaire hulp geboden wordt in 
crisisgebieden zoals Oost-Congo. Verder 
moet er gekeken worden naar mogelijkhe-
den voor meer structurele hulp zoals het 
verbeteren van scholen, ziekenhuizen en 
infrastructuur. Ik bezocht in het oosten 
van Congo een Nederlands wegenherstel-
project. Door de oorlog werden bijna alle 
wegen in dat gebied vernield. Als je daar 
niks aan doet, kunnen boeren hun 
producten niet vervoeren en verkopen. 

Mocht het tot hongersnood komen in dat 
gebied, dan is de ramp niet te overzien. In 
hetzelfde gebied zag ik ook een mooi 
project van ontwikkelingsorganisatie 
ICCO om boeren betere landbouwzaden 
te geven. En een initiatief dat boeren helpt 
om kunstmest te gebruiken. De streek is 
zeer vruchtbaar, maar de grond raakt 
zonder kunstmest uitgeput. De opbrengst 
is zo laag dat je beter rebel kan worden. Zo 
leidt armoede tot oorlog. Vandaar dat de 

gaan doen. Ontwikkelingshulp gaat 
immers over hulp om te ontwikkelen. Je 
kunt die landen niet zo maar aan hun lot 
overlaten.” 

“Ontwikkelingsbudget 
niet langer bevuilen met 
militaire operaties”

En dus gaat het niet om de vraag óf hulp 
moet worden gegeven, maar hoé. 
Eind vorige maand bracht de Wetenschap-
pelijke Raad voor het Regeringsbeleid 
(WRR) het rapport ‘Minder pretentie, 
meer ambitie’ uit. Belangrijkste conclusie: 
ontwikkelingshulp moet anders. Het moet 
professioneler georganiseerd worden, 
waarbij kennis en specialisatie verbeterd 
moeten worden. Er is bovendien nog te 
veel sprake van versplintering van de 
Nederlandse hulp, aldus de WRR. Ewout 
Irrgang spreek van een goed, kritisch 
rapport: “Hopelijk kan het een aanleiding 
zijn voor een discussie over hoe het beter 
kan.” 
Het rapport komt op een moment dat het 
thema ontwikkelingshulp steeds meer ter 
discussie komt te staan. Met name vanuit 
rechts wordt de roep steeds luider om flink 
te snijden in het budget voor ontwikke-
lingshulp en de 0,7 procent BNP-norm los 
te laten. Ewout Irrgang kan dat cynisme 
wel plaatsen. “Twintig, dertig jaar lang 
stond het thema ontwikkelingshulp niet ter 
discussie, dat was een soort taboe. Terwijl 
er ook dingen verkeerd zijn gegaan. Met 
andere woorden: het kan inderdaad beter. 
Maar je moet geen wonderen verwachten 
als je niks doet aan eerlijke handel en de 
democratisering van bijvoorbeeld de 
Wereldbank en het IMF.” Irrgang stelt om 
te beginnen voor om het ontwikkelings-
budget niet meer te vervuilen met zaken 
die geen echte hulp zijn. Onder meer door 
de ontwikkelingsbegroting niet langer te 
laten belasten met een deel van de uitgaven 
voor militaire (vredes)operaties. 
Irrgang: “Wereldwijd wordt per jaar zo’n 
honderd miljard euro aan hulp uitgegeven, 
tegenover duizend miljard euro aan 
militaire doeleinden. Militaire missies 
kunnen beter uit die pot van duizend 
miljard betaald worden, zodat het 
ontwikkelingsbudget minder belast wordt. 
Er zijn de nodige vredesmissies te noemen 
waar het woordje ‘vrede’ bij nader inzien 
toch niet zo erg centraal is gebleken. Ik 
bedoel: er is een stevige lobby om meer 
militaire uitgaven als ‘hulp’ te kwalifice-
ren. De Amerikanen willen het liefst de  

hulp helpt wél
Met een diverse groep betrokkenen heeft 

ewout irrgang het initiatief genomen tot een 

manifest met als titel ‘Hulp helpt wel’. Het is 

een pleidooi voor internationale solidariteit 

en tegen de westerse dominantie bij 

internationale instellingen. ‘Grootschalige 

belastingvrijstelling, –ontduiking en 

–ontwijking door multinationals kosten 

ontwikkelingslanden veel meer geld dan wat 

ze aan hulp krijgen. Minstens zo belangrijk 

als ontwikkelingssamenwerking is dat deze 

oneerlijke machtsverhoudingen en struc-

turele problemen in de wereld worden 

veranderd’, schrijven de initiatiefnemers 

onder andere. ‘er is een onevenredig grote 

nadruk op wat er misgaat bij ontwikkelings-

samenwerking. Dit doet geen recht aan de 

noodzaak voor blijvende internationale 

solidariteit om miljoenen mensen in de 

wereld te ondersteunen in de strijd tegen 

extreme armoede, ongelijkheid en onrecht.’

Nederlandse initiatiefnemer spreekt over 
‘kunstmest voor vrede’. De opbrengst kan 
met kunstmest namelijk vervijfvoudigen.”

Het zijn lichtpuntjes die de burger weer 
moed geven. Ook in Rwanda trof Irrgang 
hoopgevende ontwikkelingen aan. Het 
land zit economisch gezien aardig in de 
lift, maar de genocide van 1994 (waarbij 
bijna een miljoen Tutsi’s werden afge-
slacht) hangt volgens Irrgang nog steeds 
als een donkere wolk boven het land. Ook 
de situatie rondom vrijheid en mensen-
rechten is zorgelijk. Tel daarbij de 
bloedige, zich voortslepende conflicten in 
Oost-Congo en de gigantische corruptie in 
datzelfde land en het is duidelijk dat 
ontwikkelingshulp alleen niet genoeg is om 
de problemen op te lossen. Irrgang: “Waar 
het om gaat is dat je hulp biedt bij projec-
ten; uiteindelijk moeten die landen het zelf 
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oorlog in Afghanistan uit het hulpbudget 
betalen. Ook in Nederland willen CDA 
en VVD graag via de achterdeur het 
defensiebudget verhogen.”

Zelf publiceerde Irrgang in 2007 vijfen-
zestig voorstellen voor een beter ontwik-
kelingsbeleid, in het rapport ‘Een betere 
wereld begint nu’. Een van de punten om 
te komen tot versterking van de internatio-
nale solidariteit is concentratie op de 
allerarmste landen waar de nood het 
hoogst is. Irrgang: “Zuid-Afrika – nota 
bene organisator van de wereldkampioen-
schappen voetbal – is 54 keer rijker dan 
Sierra Leone. Maar Sierra Leone geven 
we geen directe hulp en Zuid-Afrika wel. 
Landen als Zuid-Afrika, Egypte en 
Colombia, die niet tot de allerarmste 
landen behoren, krijgen wel directe 
Nederlandse hulp. Veel armere landen in 
Afrika ontvangen niets. Zeventien van de 
drieëndertig ‘partnerlanden’ van Neder-
land behoren zelfs niet tot de groep van 

economieën te privatiseren en te liberalise-
ren, wat vaak dramatische gevolgen had. 
Dan moet je je afvragen: hebben wij al die 
jaren werkelijk ontwikkeling nagestreefd of 
voornamelijk onze eigen belangen 
bediend?” 

Tekst Rob Janssen

Lees en onderteken het manifest  
op www.hulphelptwel.nl

Het SP-rapport ‘Een betere wereld begint 
nu’ is te lezen en te downloaden  
op www.sp.nl 
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Bukavu, Oost-Congo: Ewout Irrgang met een VN-politieagent

foto archief ewout irrgang

haiti: Nooit tot 
oNtwikkeliNG GekomeN
ewout irrgang wil dat minister Koenders 

zich hard maakt voor het kwijtschelden van 

de schulden van Haïti bij het internationaal 

Monetair fonds (iMf) en de Wereldbank, in 

totaal zo’n miljard dollar. “Het zou een mooi 

gebaar van solidariteit zijn dit kwijt te 

schelden om het land er weer bovenop te 

helpen. De internationale gemeenschap 

moet dan vanzelfsprekend wel controleren 

of het vrijkomende geld goed wordt 

besteed. De aardbeving in Haïti maakt 

duidelijk dat Nederlanders staan voor 

internationale solidariteit in woord en daad. 

De hartverwarmende initiatieven om geld 

in te zamelen brengen het beste in 

ons boven.” 

al voor de aardbeving was Haïti een van de 

armste landen ter wereld. Jarenlang was het 

land in de greep van de dictators Duvalier 

(‘Papa Doc’ en later zijn zoon ‘baby Doc’), 

die door het westen gesteund werden. 

Onder druk van het iMf en de Wereldbank 

moesten in 1995 invoertarieven worden 

verlaagd, waardoor het land werd over-

spoeld met geïmporteerde amerikaanse 

rijst. Haïtiaanse boeren redden het 

daardoor niet meer, terwijl Haïti ooit zelf kon 

voorzien in rijst. bovendien betaalde Haïti 

bijna honderd jaar lang compensatiegelden 

aan voormalig kolonisator frankrijk, dat een 

potje nodig had voor de verloren inkomsten 

uit de slavernij. ‘Je vraagt je af wat er met 

dat geld, nu zo’n 15 miljard euro, niet aan 

orkaan- en aardbevingresistente gebouwen 

en infrastructuur had kunnen worden 

neergezet’, schreef columnist alex van 

Stipriaan Luïscius onlangs in de Volkskrant. 

vijftig allerarmste landen in de wereld.” 
Andere voorstellen behelzen onder meer 
democratisering van internationale 
instituties zoals het IMF en de Wereld-
bank, betere en eerlijke handel en betere 
financiering.” 
Het SP-Kamerlid onderkent dat ontwik-
kelingssamenwerking geen toverformule 
is. “Het gaat vaak maar om een paar 
procenten van de economie van het land 
dat je hulp biedt. Het is naïef om te denken 
dat dat heel erg veel effect heeft. Maar als 
je het niét doet, verslechtert de situatie in 
zo’n land nog meer. En dat is geen optie.”
Irrgang wijst er niettemin op dat er landen 
zijn die mede dankzij ontwikkelingshulp 
tot bloei zijn gekomen. “Zuid-Korea is een 
goed voorbeeld van een land dat zich met 
de nodige westerse hulp heeft kunnen 
ontwikkelen. Maar dat kon ook omdat dat 
land een eigen groeistrategie kon toepas-
sen en de eigen industrie wist te bescher-
men. In de jaren tachtig en negentig 
werden landen met ‘hulp’ gedwongen hun 
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Pianist Geert Meuffels (41) staat ook wel bekend als Captain Krimson van Starship Frunobulax.  
Hij werkt als muzikaal begeleider van improvisatietheater en reist met een lelijke eend door Europa. 

Daarnaast maakt hij Frank Zappa-achtige nummers met zijn band Sundive en is hij actief 
voor de SP Hengelo.

lINKSvooR

Tekst Jola van Dijk
foto roy Kuis

“Handtekeningen ophalen bij min tien”

Captain Krimson van Starship Frunobulax?
“Dat komt uit de eendrijderswereld. Met mijn zwarte kleding en sik 
lijk ik op Krimson van Suske en Wiske. En door de vele gemaakte 
kilometers ziet mijn eend eruit als een chaotisch ruimteschip, met 
veel loshangende draden en zo.” 

Waar komt die passie voor de eend vandaan?
“Mijn vader reed ook eend en ik had boeken met foto’s van 
eendreizen. Vanaf 1998 realiseerde ik me dat als mijn leven nog 
eens interessant moest worden, ik daar echt zelf voor moest zorgen. 
Dus toen kocht ik een eend en ben ik op reis gegaan.” 

Hoe lang ben je al lid van de SP?
“Sinds 2001, toen Amerika Afghanistan binnenviel. Ik werd lid, 
ging mee folderen en heb toen meteen de ‘harde kern’ van de 
afdeling leren kennen.” 

Wat was jouw SP-moment?
“Dat zijn er heel veel geweest, bijvoorbeeld toen we in januari bij 
min tien graden handtekeningen ophaalden voor het behoud van 
een volwaardig ziekenhuis in Hengelo. Veel mensen wilden 
tekenen – het was duidelijk dat we er niet voor niets stonden. 
We kregen veel waardering.”

Wat brengt de kapitalist in je naar boven?
“Ik heb gisteren een heel erg mooie gitaar gekocht, met dat heerlijk 
ranzige geluid dat je in oude blues vindt. Dat maakt de kapitalist in 
me wel los.”

Waar is je favoriete plek op de wereld?
“In de Alpen, op een karrenspoor op zeventienhonderd meter 
hoogte, en dan met mijn lelijke eend en eendrijdende vrienden 
om me heen.”
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Productie draaien in de zorg 
dE zoRgfaBRIEK

De veel bekeken documentaire ‘De 
zorgfabriek’ ging afgelopen najaar in 
première op het documentairefestival 
IDFA en is kort daarna uitgezonden op tv. 
In zestien minuten wordt de kijker 
meegenomen in de dagelijkse praktijk van 
een Hilversums verzorgingshuis. De 
tv-uitzending trok 216 duizend kijkers en 
wordt nog vaak bekeken bij Uitzending 
Gemist. ‘De zorgfabriek’ begon als 
afstudeerproject van Kim Brand (22), die 
daarmee haar opleiding audiovisuele 
media aan de Hogeschool voor de Kunsten 
in Utrecht afrondde. In zestien minuten 
trekt een gemiddelde dag uit een Hilver-
sums wooncentrum voor ouderen voorbij. 
“Proost, op uw gezondheid”, zegt een 
bewoner in het slotstuk. Grappig, maar 
ook onthutsend. Is dit nu onze zorg?

Ze kon niet anders dan deze documentaire 
maken, zegt ze. “Ik liep al een tijdje met 
het idee rond en zag precies voor me hoe ik 
het wilde maken. De reacties van mensen 
die werken in de zorg, zijn steevast: ‘Goed 
dat dit nu eens in beeld wordt gebracht.’ 
Het is voor hen de dagelijkse praktijk, waar 
ze weinig aan kunnen veranderen. Zelfs de 
manager die meewerkte in de documen-
taire is een gevangene van dit systeem. 
Toen ik vijftien was, ben ik als weekend- en 
vakantiehulp in dit verzorgingshuis gaan 
werken. Mijn moeder werkte er ook. Ik 
hielp mee in de huiskamer van de zoge-
naamde ‘meerzorgafdeling’, kopjes koffie 
inschenken en zo. Al snel ging ik meer 
dingen doen, zoals de krant voorlezen, 
koekjes bakken of naar buiten met de 
bewoners. Ik had erg veel plezier in mijn 
werk en kon het goed vinden met de 
bewoners en de medewerkers. In de jaren 
dat ik er werkte heb ik gezien hoe diverse 
veranderingen ten koste gingen van het 
personeel en daarmee van de bewoners. 
Voorbeelden? We werkten altijd met een 
vaste groep verzorgenden. Op een gegeven 
moment moest iedereen in het hele huis en 
later ook op andere locaties inzetbaar zijn. 
Dat is waarschijnlijk efficiënter in te 
plannen. Maar veel verzorgenden die 

Zijn de gevolgen van de toenemende bureaucratie in de zorg in zestien minuten samen te vatten? Menig 
politicus zal er moeite mee hebben, maar in de documentaire ‘De Zorgfabriek’ gebeurt het haarfijn en 

zonder al te veel woorden. Is dit nu onze zorg?

vervolgens op de meerzorgafdeling 
kwamen, kenden de mensen niet. Dus alles 
wordt nauwkeurig geregistreerd en in 
dossiers vastgelegd. Langzaam maar zeker 
werden mensen nummers en dat zie je 
letterlijk terug in de film. Daarna werd een 
registratiesysteem ingevoerd, dat werkt 
met een soort van pieper waarmee de 
verzorgenden bij iedere kamer kunnen 
inloggen en uitloggen. Plaatsen en tijden 
worden dan via een computer vastgelegd. 

helemaal niet over de zorg maken. “Toen 
ik aan de hogeschool begon, moest ik op 
een bepaald moment stoppen met het werk 
in het wooncentrum. Ik heb er nog weleens 
gefilmd, maar dacht echt dat ik er wel 
klaar mee was.
Toch kwam het weer ter sprake bij de 
voorbereiding op het eindexamen. Een 
van de docenten reageerde meteen toen ik 
over de zorg in het wooncentrum sprak. 
En ik merkte dat ik veel positieve reacties 

“Hard maar geen klaagzang”

Documentairemaakster Kim Brand

De bewoners begrepen daar niets van.”
Was er dan geen protest tegen die piepsys-
temen? “Er werd in het begin wel over 
gemopperd, maar we konden er niets tegen 
doen. Het was nodig voor de registratie. 
Zo wordt duidelijk hoeveel zorg iemand 
krijgt en hoe efficiënt de zorg wordt 
uitgevoerd. Het voelde niet prettig om zo 
te moeten werken en er zijn mensen die 
daarom zijn vertrokken. Inmiddels is het 
geaccepteerd. Wat moet je anders?”

De jonge Utrechtse documentairemaak-
ster wilde aanvankelijk haar eindopdracht 

kreeg toen ik het op papier ging zetten. 
Door al die reacties ging het leven en ben 
ik naar de instelling gestapt met de vraag 
of ze wilden meewerken. Dat was heel 
spannend, maar ze begrepen mijn 
bedoelingen meteen.”

Het is een kritische film, alleen al door de 
titel. Het is toch niet overal zo in de zorg? 
“Ja, de titel is hard, dat klopt. Maar toch is 
de film bewust geen klaagzang geworden. 
Wat je ziet is een zuivere registratie van het 
werkproces. Er is alleen maar vanuit de 
gang gefilmd en zoveel mogelijk vanuit de 
verzorgenden. Door de gestileerde aanpak 
voel je als het ware de afstand die de 
nieuwe werkwijze schept tussen verzorgen-
den en bewoners. Ik heb lange tijd 
getwijfeld over de titel, maar niemand wist 
uiteindelijk een betere te verzinnen. En de 
meest gehoorde reactie is: ‘Ja, het is 
tegenwoordig net een fabriek.’
Mijn oordeel is bewust niet expliciet. Bij 
Nova of Netwerk krijgt zo’n onderwerp 
meteen een stempel: ‘schandalig’, of 
andere krachttermen. Dat wilde ik niet. Ik 
wilde het niet vertellen, maar laten voelen. 
Door een specifiek gebruik van camera, 
muziek en sounddesign heb ik wel degelijk 
het systeem willen aanklagen. Maar let op: 
het ligt niet aan het personeel of de leiding. 
Die doen hun uiterste best om een zware 
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Stills uit ‘De Zorgfabriek’ van Kim brand 

dE zoRgfaBRIEK

taak goed te volbrengen. Ik wilde hen geen 
seconde de schuld geven van dit systeem. 
Dit is iets wat we als maatschappij met 
elkaar bedacht hebben.

Probleem is ook dat ouderen te weinig 
gezien worden, ze worden onder één 
noemer geschaard. Als ik met de mensen 
in het huis praat, geniet ik. De mensen 
hebben veel kennis en levenservaring. Ik 
heb zulke mooie verhalen van ze gehoord 
over vroeger. Dat is heel waardevol en 
soms ook leerzaam. Waarom wordt er niet 
meer gekeken naar de waarde van deze 
mensen en hun ervaring? Iemand die goed 
kan zingen, krijgt niet meer de kans om 
dat te doen. Er is geen tijd meer voor. 
Ouderen staan in dienst van het systeem. 
Dat vind ik een heel groot probleem.
Wat mij zo ontzettend verbaast, is dat het 
systeem niet meer uitgaat van wat mensen 
willen en nog kunnen. Als je dat als basis 

neemt, kom je tot heel andere zorg. Ik vind 
het ook erg om te zien dat familie vaak zo 
weinig omkijkt naar hun ouders of 
grootouders. Sommige mensen krijgen 
echt maar eens per maand bezoek. Dan is 
personeel dat enkel binnen komt rennen, 
zoef-zoef bezig is en weer uitklokt, geen 
echte aanvulling voor sociaal contact.”

Je hebt een prijs gewonnen, de première 
was op het internationale documentaire-
festival IDFA, de documentaire is al 
uitgezonden op tv: een flitsende start als 
documentairemaker. Maar de lat voor de 
volgende film ligt wel hoog. Weet je al wat 
je nu gaat doen? “Ik wil nu een heel andere 
film gaan maken. Over de initiatierituelen 
van vrouwen in Afrika. Daarna? Tja, het 
thema ouderenzorg heeft me nog wel even 
te pakken. Dankzij het IDFA gaat ‘De 
Zorgfabriek’ inmiddels naar internatio-
nale festivals, onder andere in Moskou en 

mogelijk Korea. Ik ben heel benieuwd hoe 
daar wordt gereageerd. Ik ga als vervolg 
met Human waarschijnlijk een paar 
documentaires maken over hoe het óók 
kan in de ouderenzorg. Maar ik heb 
ook nog andere ideeën liggen, dus ik 
zie het wel.
Wat ik ook zal maken, mijn documentaires 
zullen altijd maatschappelijke thema’s 
hebben. Maar ik heb een hekel aan het 
opgeheven vingertje. Dat is niet meer van 
deze tijd. Ik wil de kijker via beeld en 
geluid iets laten voelen, maar wel zijn eigen 
oordeel laten vellen.”

Tekst Renske Leijten

De Zorgfabriek’ is te bekijken op 
human.nl en via uitzendinggemist.nl
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Achterstallig treinonderhoud

Hierbij een kanttekening bij het nieuwsartikel 
‘Te zot voor woorden’ (Tribune januari). 
Gesuggereerd wordt dat de problematiek 
rond het achterstallig onderhoud van treinen 
een Nederlands probleem is. Vervelend en 
onverantwoord: ja. Typisch Nederlands: nee. 
Ook Finland, een land dat bij uitstek 
voorbereid moet zijn op winterse omstandig-
heden heeft haperende treinen. Op 4 januari 
jl. sloeg er zelfs een op hol en reed het aan 
het station van Helsinki gelegen Hilton hotel 
aan gort. Deze treinen heeft de (rechtse) 
regering besteld in Italië, ongetwijfeld voor 
een ‘markttechnische’ prijs maar met een 
voor onderhoudslui zeer onhandig ontwerp. 
Treinkaartjes zijn er overigens sinds het 
aantreden van de conservatieven zeer fors in 
prijs gestegen.

Marcel Ruijters, Rotterdam

Plastic afval

Grappig verslag van Herman Damveld over 
onze nieuwe sokken-held (Tribune januari). 
Wat echter ontbreekt, is dat er gemeentes 
zijn waar je moet betalen per weggegooide 
huisvuilzak. Die werp je in een verzamelcon-
tainer. Daar betaal je jaarlijks een voorschot 
voor: zet je de container vaker aan de weg, 
dan moet je bijbetalen en zit je daar onder, 
dan krijg je geld terug. Zo móét je wel 
nadenken of je iets in de vuilcontainer gooit 
of in de GFT-container; en je laat het zeker 
wel uit je hoofd om oud papier bij het huisvuil 
te doen. Ik durf te wedden dat bijna alle 
inwoners van deze gemeentes meedoen met 
scheiden aan de bron. Ik denk verder dat er 
wel voldoende afnemers voor plastic afval 
zijn, mits de kostprijs voor gerecycled plastic 
vele malen lager is dan nieuw plastic. Gezien 
het feit dat voor de productie van plastic olie 
nodig is (wat steeds schaarser en duurder 
wordt), zal dit vast geen probleem zijn. 

Vincent Voois, Lelystad

Midas Dekkers

Nog altijd een sympathieke, geestige man, 
die Midas Dekkers. Maar hij vertoont wel de 
typische arrogantie van de verlichtingsfunda-
mentalist. Van de natuur weet hij veel, maar 
van godsdienst heeft hij duidelijk weinig kaas 
gegeten. Veel religie stoelt inderdaad op 
onderdanigheid maar van het christendom 
kun je dat juist niet zeggen. Het revolutio-
naire van het christendom is dat God geen 
verering van mensen verlangt maar dat we 
recht doen (zo kwam ik bij de SP terecht). En 
dat God zijn zoon, zijn ‘avatar’, naar de aarde 
zond om te dienen, niet om te heersen. 
Welke meester wast de voeten van zijn 
leerlingen? Van dit tegendraadse evangelie 
heeft Dekkers niets begrepen. Hij noemt 
zichzelf nihilistisch. Ieder zijn visie. Maar 
deze visie staat haaks op het idealisme van 
de SP. En wat Darwin betreft: de doorsnee 
christen, of hij nu katholiek of protestant is, 
kan de evolutieleer heel goed combineren 
met het Genesisgedicht. Het onwetenschap-
pelijke en oneerlijke van Dekkers, Dawkins 
en consorten is dat ze de SGP-variant 
voorstellen als stereotype voor het christen-
dom. Zwak hoor! Redactie, laat ook weer 
eens een christelijk SP-lid aan het woord, 
Huub Oosterhuis is toch de enige niet?

Henk van Loenen, Vianen

Reizen met een handicap 

Discriminatie mag niet, dat staat in wetten en 
internationale verdragen. Maar in de praktijk 
komt hier weinig van terecht. Neem het recht 
op reizen door Europa per trein, bus en 
vliegtuig. In de praktijk zijn veel voorzienin-
gen niet toegankelijk voor gehandicap-
ten. Een recht is pas een recht als er effectief 
gebruik van kan worden gemaakt.

Cornelis Douw, Tilburg

Afvalproductie

Afval, daar is veel geld mee te verdienen. Dat 
weten de ouderen onder ons maar al te 
goed. Zo was er de schillenboer, de 
lorrenboer, enzovoorts. Hoe ga jij met je afval 
om? Hoe bied je het aan, en aan wie? Blijf je 
de lokale overheid hiermee spekken? Jij, ik, 
wij allemaal, blijven verantwoordelijk voor 
ons eigen afval.

Corrie van der Horst

Minister Verhagen en
gerechtigheid

De Duitse kanselier Willy Brandt bood in 
Auschwitz excuus aan voor de misdaden die 
Duitsland tegen de joden had begaan. Tot op 
de dag van vandaag ontvangen nakomelin-
gen van de slachtoffers financiële steun van 
de Duitse regering. Brandt was er niet 
persoonlijk verantwoordelijk voor. Berlusconi 
heeft 5 miljard dollar compensatie betaald 
aan de slachtoffers van het Italiaanse 
koloniale regime in Libië. Ook bood hij 
excuus aan voor de misdaden die tijdens dat 
regime werden begaan. Hij was daar niet 
persoonlijk bij betrokken. De Amerikaanse 
justitie heeft Libië veroordeeld tot betaling 
van 10 miljoen dollar per familie voor de 
‘militaire operatie’ in Lockerbie. In Rawagede 
werden in december 1947 door Nederlandse 
militairen 431 onschuldige mannen ver-
moord. Minister Verhagen zegt: “Ik ben in 
1956 geboren en niet verantwoordelijk voor 
wat in Rawagede is gebeurd.” 

Maurice Ferares, Amsterdam

Sorry Suzanne...

De foto’s bij het interview van Jan Marijnissen 

met Midas Dekkers in de Tribune van januari 

zijn gemaakt door Suzanne van de Kerk. 

Helaas was de vermelding weggevallen.

  Prik mee:
PRIKBoRd@SP.Nl
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UITgElIChT
Hoezo zwaar?!

“Badmeester, ben ik al bruin?” Het 
klinkt zo ontspannen, werken in een 
zwembad. Wie wil er nou niet zo’n 
baan? Bij het Bureau Beroepsziekten 
van de vakbond FNV weten ze wel 
beter. Zwemleraar is een zwaar beroep. 
De voortdurende blootstelling aan 
chloordampen, de constante herrie en 
de verantwoordelijkheid om voortdu-
rend alles in de gaten te houden, 
trekken een zware wissel op de lichame-
lijke een geestelijke gesteldheid. Veel 
zwemleraren raken dan ook arbeidson-
geschikt voordat ze de pensioenleeftijd 
van 65 hebben bereikt. Toch valt dit 
beroep niet onder de uitzonderingen 
die minister Donner eventueel wil 
toevoegen aan zijn wetsvoorstel om de 
algemene pensioenleeftijd op te 
trekken naar 67 jaar. Het is een van de 
vele voorbeelden van beroepen die 
buiten de boot vallen, maar wel degelijk 
zwaar zijn. Volgens SP-Tweede Kamer-
lid Paul Ulenbelt is een definitie van 
zware beroepen dan ook niet te geven. 
“Ook militairen, politieagenten, 
verpleegkundigen en VMBO-leraren 
vallen bijvoorbeeld buiten Donners 
uitzonderingsvoorstellen”, zegt hij. 
“Maar die uitzonderingsvoorstellen zijn 
sowieso een wassen neus. We moeten 
de discussie niet daarnaartoe laten 
verleggen: 65 moet 65 blijven voor 
iedereen.”

www.65blijft65.nl

Foto Kees Scherer/MAI Hollandse Hoogte
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Winnaar januari: letty Kolthoff uit Bovenkarspel

Stuur uw oplossing vóór 2 maart naar de Puzzelredactie van de Tribune, vijverhofstraat 65, 3032 SC Rotterdam of tribunepuzzel@sp.nl.
onder de inzenders van een goede oplossing wordt een gesigneerd boek verloot uit de SP-boekenstal.

oPloSSINg CITaTENRaadSEl jaNUaRI 2010

Horizontaal
1 Op die manier is het nogal wat. (6)
6  Kei in het ontvoeren van dames. (13)
10  Aanbedene is een afgodsbeeld. (5)
11  Orgelpijpencatalogus. (8)
12  Advies: besteed het bedrag op uw mobieltje overmatig
 correct. (9 en 3,2,4)
13  Apostel draagt last van de NS, als waarschuwing. (7)
15  Zij heeft een vistuig voor het kapsel. (9 en 4,5)
16  Wederhelft om te slaan. (4)
17  (Duits) Staatsman leidt de vakvereniging. (14)
19  Eerste vrouw verbindt economisch Liechtenstein met 

Noorwegen, IJsland en Zwitserland. (3 en 3,afk.)
21  Geliefkoosd gespreksonderwerp: kinderspeelgoed. (11)

Verticaal
1  Inham is niet rijk aan zout water. (6)
2  Roerloos? Zeker…als aan de grond gespijkerd! (12)
3  (geheugen-)Steuntje voor een domoor die niet weet hoe 
 water over te steken. (14)
4  Werk(terrein) van een soldaat. (10)
5  Behandeling afgerond. Toch nog kommernis. (6)
7  Hierdoor ga je ondergronds, en deels te gronde. (10)
8  Gulzig etend de zeilen naar de wind richten. (7)
9  Bezitter van een stukje doet mee. (10)
14  Winnen met honkbal? Dit is de manier. (8 en 3,5)
18  Kamer voor een lui socialist. (5)
20  Onaangepaste Japanse vulkaan. (3, ook verkorting)
22  Dit amfibie is weg. (3)
23 24-uursgroet. (3)

1

CRYPTOGRAM

Diagram

1 2 3

4 5

6 7 

8

9 10  11  

12 13  

14

15 16  

17 18 

19 20

21  22  23  

Henry en Lucas, © FLW 2010 

CRYPTogRam

ImagINaIRE WooRdENlIjST
Opdracht: de bedoeling is een zo spitsvondig, interessant of verrassend mogelijke betekenis te vinden voor de 20 - tot op heden 
onbestaande - woorden onder ‘Opgaven’. De meest originele inzendingen worden door de redactie als prijswinnaar bestempeld.

Horizontaal
1) Doema 8) Klimaatmodellen 9) Smoking 11) Effecten  
12) Aanhangers 14) Neusje 15) Liefdesleven 18) Betaalopdracht  
20) Stapel 21) Laf 23) Huisarts 24) Lol.

Verticaal
1) Dom 2) Matig 3) Treffen 4) Golfclub 5) Clementine 6) 
Roversbende 7) Sneetje 10) Kaakfractuur 13) Eis 16) Email  
17) Chef 19) Overall 22) Stal.

oPloSSINg CRYPTogRam jaNUaRI 2010

1)  Irritour
2)  Aanwerpsel
3)  Liefdederving
4)  Groenboek-kabouter
5)  Megamanie
6)  Beweegtax
7)  Kennisbreuk
8)  Televisionair
9)  Liefdadigheidsembargo
10) Serofoon

11)  Polipenibel
12)  Complexlositeit
13)  Transtourisme
14)  Drafsukkeltje
15)  Spamverklaring
16)  Nalatigheidsdeskundige
17)  Supercelibattoir
18)  Redelijkheidsverduistering
19)  Sociaalmindering
20)  Beltekort

Opgaven

OPLOSSINGSDIAGRAM

1 K A R A J A N
2 B R E L
3 M I T C H E L L
4 M A R T Y N
5 G R O O T
6 A N O U K
7 W I N E H O U S E
8 H A G E N
9 L E N N O N
10 B R O O D
11 R I C H A R D S
12 C A L L A S
13 H A M M I L L
14 J O P L I N
15 J O V I
16 B O W I E

De oplossing is: All you need is love (John Lennon). 

OPLOSSINGSDIAGRAM

1 K A R A J A N
2 B R E L
3 M I T C H E L L
4 M A R T Y N
5 G R O O T
6 A N O U K
7 W I N E H O U S E
8 H A G E N
9 L E N N O N
10 B R O O D
11 R I C H A R D S
12 C A L L A S
13 H A M M I L L
14 J O P L I N
15 J O V I
16 B O W I E

De oplossing is: All you need is love (John Lennon). 
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Onze nieuwe fractievoorzitter Emile Roemer

“De eerste klap is een daalder waard”
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CovER
Foto:  ANP / Valerie Kuypers

vERSTERK jE  
CamPagNE-TEam
9 Juni 2010 wordt een belangrijke dag 
voor de SP en voor ons land. Wie worden 
er getroffen door de bezuinigingen van 
35 miljard euro? Gaan we voor een land 
waarin verschillende bevolkingsgroepen 
samenleven en samenwerken of sluiten 
we bevolkingsgroepen uit? Ga als 
afdeling de komende week bij je leden 
langs om te zien of zij een actieve rol 
willen spelen in de campagne. Er zijn 
altijd mensen die zich (weer) actiever in 
willen zetten en we hebben veel actieve 
leden nodig om de kiezers van het 
belang van de verkiezingen te overtuigen 
en op 9 juni SP te stemmen.

Wegens personeelswisseling heeft de SP een vacature op haar partijbureau:
Medewerker webteam (webmaster)

Voor meer informatie:  www.sp.nl/vacatures

vaCaTURE SP
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Emile Roemer

Interview

Raadsverkiezingen 
2010

Geen nonsens

Verslag van een bewogen 
verkiezingsavond

Jan Marijnissen in gesprek 
met Robbert Dijkgraaf

EN vERdER...
4   Actueel: En weer viel er een kabinet-Balkenende

12  In woord en beeld: Agnes Kant 

17  Hart voor de zaak: Steun voor de kleine zelfstandige

26 LinksVoor: Angela Geurts heeft oog voor kinderen met problemen

IN dIT NUmmER:

14

20

10

6 Nieuws  27 Gespot 28 Prikbord  29 Uitgelicht  30 Theo  31 Puzzel 

Agnes

Verbijstering, woede en verdriet wisselden 
elkaar in hoog tempo af nadat agnes de 
fractie had laten weten dat ze ermee ging 
stoppen. Het negatieve beeld dat over 
haar ontstaan was, kreeg steeds meer de 
overhand. alle inspanningen ten spijt, je 
zag agnes ongelukkiger worden. Het 
negatieve beeld zou de komende weken 
de campagne blijven overheersen. agnes 
koos voor het partijbelang en besloot te 
stoppen als fractievoorzitter en zich ook 
niet meer kandidaat te stellen als lijsttrek-
ker bij de komende tweede Kamer-  
verkiezing. Twintig jaar niet aflatende inzet 
voor de SP werd abrupt beëindigd.
De hele fractie zat er verslagen bij.  
“Dit verdient agnes niet.” 
En dit verdiende agnes zeker niet. Heel 
verzorgend en verplegend Nederland 
droeg haar op handen. als fractievoorzitter 
kwamen daar politieagenten, buurtbewo-
ners en buschauffeurs bij. maar ook in de 
fractie werd ze op handen gedragen en 
heeft ze op geweldige wijze de fractie 
geleid. De nieuwe Kamerleden werden 
begeleid en zichtbaar beter. Er kwamen 
grootschalige onderzoeken onder 
politieagenten, binnenschippers, leraren, 
huisartsen en ga zo maar door. Dat 
leverde, behalve inzicht in hoe het zit, 
volop munitie om in ieder debat te kunnen 
overtuigen. tijdens het laatste congres 
bleek dat ook de leden vol enthousiasme 
achter haar stonden. Een terechte staande 
ovatie was haar deel nadat ze in haar 
toespraak de toestand in Nederland 
beschreef, en de ideeën van de SP voor 
een beter Nederland. 
En toch ontstond er een beeld van een 
fractievoorzitter die soms te fel was en te 
boos keek. Dat beeld kreeg ten onrechte 
alle aandacht – ten koste van agnes’ 
sociale hart, ten koste van haar enorme 
kennis van zaken, ten koste van haar 
eindeloze inzet. agnes worstelde, maar 
kwam helaas niet boven. Een moedig 
besluit tot gevolg. Nederland in het 
algemeen en de SP in het bijzonder  
is agnes onvoorstelbaar veel  
dank verschuldigd.

Emile roemer
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Door de val van het kabinet-Balkenende IV kregen de raadsverkiezingen een sterk landelijk karakter. 
Dat egotripperij en geruzie in het kabinet daaraan ten grondslag hadden gelegen, werd al snel 

vergeten. Hoe de ministers Bos en Verhagen pokerden en uiteindelijk de troefkaart in handen van  
de kiezer speelden. 

Verlengde Uruzgan-missie: nee, ja, toch maar niet. Of wel, 
maar dan als trainingsmissie. Zonder F16’s. Of nee: doe maar 
wel met F16’s. Zegt de NAVO. Wouter Bos weet ervan. Beweert 
Verhagen. Gedeeltelijk dan. Of toch niet?
Is verwarring nog het juiste woord, of verwees het toch al 
wankele kabinet-Balkenende IV tijdens de Uruzgan-crisis zijn 
geloofwaardigheid definitief naar de moppentrommel? Feit is 
dat de Tweede Kamer de kolderieke draaikonterij over de 
verlenging van de missie niet pikte en in het debat de vloer 
aanveegde met het kabinet. Bovendien: de PvdA-ministers 
bleven tegen de verlenging van de missie, de CDA-ministers 

Val Balkenende IV

bleven voor. Op 20 februari om vier uur ’s nachts was het 
over: Balkenende IV was geschiedenis. “Het kabinet is 
gevallen door egotripperij en geruzie. Schrijnend dat men 
daar niet overheen heeft kunnen stappen”, zei Agnes Kant – 
toen nog SP-fractievoorzitter – enkele uren na het inmiddels 
derde achtereenvolgende Balkenende-échec. 
De SP zat op één lijn met de PvdA wat betreft verlenging van 
de militaire missie. Maar dat die inhoud niet de werkelijke 
reden was om de stekker uit het kabinet te trekken, kan als 
een feit worden beschouwd. Want een Kamermeerderheid 
had zich al lang tegen een nieuwe missie uitgesproken. “Dat 
was zogezegd al binnen. Het is dus echt profileringsdrift 

Pokerspel met  
waardeloze kaarten
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9 juni: de 
dag van de 
waarheid

Zolang de SP in de Tweede Kamer zit – vanaf 1994 – hebben 
we het neoliberalisme aan de kaak gesteld. Want wij zijn voor 
kleinere inkomensverschillen; voor goed onderwijs en goede 
zorg; voor een sterke en correcte overheid; en voor een 
publieke moraal die zegt dat je samenleven niet alleen kunt. 
De afgelopen jaren is voor iedereen het faillissement van het 
neoliberalisme zichtbaar geworden. Een bankencrisis en een 
economische crisis, naast de internationale crises die we al 
hadden. Overheden hebben vele miljarden in de banken 
moeten steken omdat ze te groot waren om failliet te laten 
gaan.

De vraag op 9 juni is: hebben we onze les geleerd, of blijft het 
pappen en nathouden? Na de eerste drie kabinetten 
Balkenende is er met het kabinet Bos–Balkenende geen 
kentering gekomen. De hele erfenis van Balkenende I, II en III 
is intact gebleven, en het nieuwe beleid was niet nieuw maar 
slechts een voortzetting van het oude beleid.

De elektriciteitsbedrijven werden verkocht aan de markt; de 
thuiszorg moest worden georganiseerd door middel van 
commerciële aanbestedingen; onderwijs en zorg zijn niet 
verbeterd; de bewoners van de volkswijken hebben hoege-
naamd niets gemerkt van verbetering; de sloop van woningen 
ging overal door; van strijd tegen de segregatie was niets te 
merken. Het is niet moeilijk deze hele column te vullen met 
voorbeelden van falend beleid. Wouter Bos zei onlangs in zijn 
Den Uyl-lezing dat hij nu ook de nadelen van ‘meer markt en 
minder overheid’ inziet. Rijkelijk laat, zeker voor een sociaal-
democraat. Maar daden die bewijzen dat dit nieuwe inzicht 
ook echt tussen de oren zit, zijn er helaas niet.

Ik ben ervan overtuigd dat zonder de SP het beleid in het 
volgende kabinet geen haar beter wordt dan het beleid van de 
achtereenvolgende kabinetten van de afgelopen vijfentwintig 
jaar. Ik ken de politiek inmiddels goed genoeg om dat te 
kunnen zeggen. 9 Juni wordt de dag van de waarheid. Trappen 
de mensen weer in de mooie praatjes, of kijken ze naar wat 
partijen gedáán hebben? Dat laatste geeft namelijk een 
betrouwbaarder beeld van de ware aard van de partijen dan 
hun slogans.

Ook als het om de SP gaat, nodig ik u uit om te kijken naar wat 
we gedaan hebben de afgelopen jaren, binnen en buiten de 
Kamer. Laat u s.v.p. daardoor overtuigen.

Jan marijnissen

geweest waarover het kabinet viel. Ik denk dat het CDA en de 
PvdA elkaar daarbij een loer gedraaid hebben”, aldus Kant. 
Ondanks dat de Tweede Kamer tegen verlenging van de 
missie was, is er alle reden om aan te nemen dat het kabinet 
achter de schermen wel degelijk alle opties voor Afghanistan 
openhield en besprak. De PvdA-ministers hielden zich 
waarschijnlijk in eerste instantie op de vlakte en gaven niet 
duidelijk aan dat verlenging voor hen geen optie was.
Het breekpunt vormde echter de brief van de NAVO van 4 
februari. Hierin verzocht secretaris-generaal Rasmussen 
Nederland om nog een jaar langer te blijven. Dit om onder 
meer trainingspersoneel voor het Afghaanse leger te leveren. 
Maar ook langere aanwezigheid van Nederlandse F16’s in 
Kandahar stelde de NAVO op prijs. Daarmee kwam de PvdA 
in de problemen. Agnes Kant: “Wouter Bos moet zich toen 
kapot geschrokken zijn. Ofwel van die brief van de NAVO, 
ofwel van de reacties uit zijn eigen partij; dat weet ik allemaal 
niet.” De NAVO doet geen officieel verzoek, tenzij van tevoren 
de betreffende regering de boodschap afgeeft dat daar 
positief op geantwoord zal worden. Kant: “Ik denk inderdaad 
dat Verhagen op zijn beurt wel de maximale ruimte heeft 
opgezocht bij de NAVO en zelf voor verlenging van de missie 
is gegaan. Binnen alle opties die Verhagen op zak had, heeft 
hij ook wel de grenzen opgezocht.” 

Uit angst bleven Bos en Verhagen  
de inzet verhogen

Volgens SP-buitenlandwoordvoerder Harry van Bommel was 
een verlengde militaire missie sowieso tot mislukken ge-
doemd, net zoals de hele militaire operatie die in 2001 werd 
ingezet. “Een trainingsmissie was om te beginnen helemaal 
niet haalbaar. De militaire vakbonden gaven aan dat de 
krijgsmacht veel te weinig trainingspersoneel heeft. Verder 
gaat het ook om de nationale geloofwaardigheid. Nederland 
heeft namelijk al twee keer verlengd: eerst zou de Nederland-
se bijdrage aan de NAVO-macht ISAF in 2008 aflopen, maar 
dat werd verlengd tot 2010. Opnieuw een verlenging zou 
ertoe kunnen leiden dat de hele wereld denkt: och, die 
Nederlanders zeggen altijd het ene, maar doen uiteindelijk 
toch iets weer iets anders. Internationaal word je dan totaal 
niet meer serieus genomen.” 
En zo speelden Verhagen en Bos een soort pokerspel, waarin 
ze allebei met waardeloze kaarten zaten. Uit angst die 
kaarten op tafel te moeten leggen, bleven ze allebei de inzet 
maar verhogen. Totdat de maximale inzet bereikt was: de 
geloofwaardigheid en uiteindelijk het voortbestaan van het 
kabinet. De ‘showdown’ was even desastreus als onvermijde-
lijk: de val van Balkenende IV op 20 februari. 
Op dezelfde dag stond Agnes Kant in Zwolle en Enschede om 
in het kader van SP on Tour het officiële startschot te geven 
voor de SP-raadsverkiezingscampagne. Het begin van de 
bustour langs zestien steden was uiteraard al gepland; het 
struikelen van het kabinet in de nacht daarvoor natuurlijk 
niet. Dát pokerspel was definitief uit. Nu heeft de kiezer de 
kaarten in handen. Op 9 juni. 

Tekst Rob Janssen
Foto Martijn Beekman  / Hollandse Hoogte
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FC mbo

De skyboxen van profclubs zijn 

niet langer exclusief terrein van 

sigaren rokende zakenlui, ook 

mbo-scholen steken duizenden 

euro’s in het betaald voetbal. 

Uit een inventarisatie van de SP 

blijkt dat zeker veertien mbo’s 

profclubs sponsoren of 

beschikken over business 

seats. SP-tweede Kamerlid 

Jasper van Dijk wil dat 

staatssecretaris Van 

Bijsterveldt deze verkwisting 

van belastinggeld een halt 

toeroept. “terwijl roc-bestuur-

ders geld uitgeven aan business 

seats, klagen mbo-leerlingen 

over lesuitval en chaos op de 

opleidingen. Dat is buitenge-

woon wrang.” Onder de 

topclubs die steun ontvangen 

van mbo-scholen zijn eredivi-

sieclubs NEC, Heracles,  

FC Groningen en Sparta. 

 

Balkenende-
normen?

Fries SP-Statenlid ad van der 

Kolk kon het niet geloven. Jan 

Peter Balkende bezocht een 

politieke markt in Leeuwarden 

en Van der Kolk improviseerde 

snel een protestbordje: 

‘Balkenende, leugenaar, Irak’. 

Drie beveiligers van Balkenende 

vonden vrijheid van meningsui-

ting blijkbaar zo bedreigend dat 

zij hem besprongen, zijn bordje 

afpakten en hem aan de politie 

uitleverden. SP-Kamerlid Harry 

van Bommel zag het gebeuren: 

“Dit soort taferelen ken ik uit het 

rusland van Poetin. Sinds 

wanneer is de vrijheid van 

meningsuiting afgeschaft in dit 

land?” Bewakers die op kosten 

van de overheid campagnevoe-

ren voor het CDa en anderen de 

Osdorp toch
toeristische 
trekpleister

Of je nou in Buitenveldert, 

Bijlmer, de binnenstad of 

Osdorp woont; sinds kort woont 

elke amsterdammer in een 

toeristisch gebied. De gemeen-

teraad heeft namelijk een 

voorstel aangenomen van 

Pvda-wethouder Lodewijk 

asscher om koopzondagen 

voortaan door de hele hoofd-

stad in te voeren. Voorheen kon 

dat alleen in stadsdelen die 

konden aantonen een ‘toeristi-

sche zone’ te zijn. alleen SP en 

CDa stemden tegen. 

SP-raadslid Laurens Ivens: 

“Kleine ondernemers hebben 

het al moeilijk door de economi-

sche crisis. Nu ze min of meer 

gedwongen worden om de 

deuren elke zondag te openen 

terwijl consumenten geen euro 

extra uitgeven, zal het voor veel 

ondernemers een faillissement 

betekenen.”

Italiaanse burger
door de 
gehaktmolen

Uit het land dat de wereldkeu-

ken verrijkte met pizza, pasta 

en tiramisu komt de nieuwste 

sensatie van mcDonald’s: de 

mcItaly. Deze ‘mac’ met 

pancetta-spek, asagio-kaas en 

artisjokkensaus valt niet bij 

iedereen goed. Culinair 

journalist matthew Fort spreekt 

in de Engelse krant the 

Guardian zelfs van ‘nationaal 

verraad’ door landbouwminister 

Luca Zaia, die zich voor de 

heuglijke gebeurtenis zelfs 

heeft laten fotograferen in een 

schort van de hamburgerketen. 

Fort: ‘als er één beeld is dat het 

morele bankroet van Silvio 

NIEUWS

ingestemd met een SP-motie 

om postbezorging eerlijker te 

maken, blijkt die voorbeeld-

functie niet vanzelfsprekend. De 

Belastingdienst en UWV laten 

hun post bezorgen door 

bedrijven die het stukloon 

hanteren en het minimumloon 

aan hun laars lappen. Het CDa 

wil zelfs een verbod op het 

eisen van fatsoenlijke arbeids-

voorwaarden omdat dit de 

concurrentie belemmert. 

“Onvoorstelbaar asociaal”, 

vindt Gesthuizen, die ook 

oproept tot een onafhankelijk 

onderzoek naar de zoge-

naamde krimp van de post-

markt. Die wordt aangevoerd 

om elfduizend van de vijftig-

duizend banen weg te bezuini-

gen bij tNt. 

Voor de zoveelste keer had het kabinet-Balkenende de ouderen in 
het vizier om een gat in de begroting te vullen. Ditmaal door het 
versneld afschaffen van de AOW-partnertoeslag in 2011. Roel 
Hartkamp (64) uit Barneveld zag zijn toekomstdroom in duigen 
vallen omdat zijn gezin zeshonderd euro per maand zou verliezen. 
“Het was zelfs de vraag of we ons huis nog konden houden. Ik heb 
alle fracties in de Tweede Kamer een brief geschreven. De SP 
nodigde ons meteen uit in de Kamer en samen hebben we een 
actiecomité opgericht. Al snel meldden zich bijna tweehonderd 
gezinnen en met hun persoonlijke verhalen hebben we de media 
en de politiek bestookt.” Dankzij doeltreffend actievoeren 
verdween het onzalige plan in de prullenbak. Tijdens een 
interview op radio 1 stelde staatssecretaris Jetta Klijnsma van 
Sociale Zaken dat de vele persoonlijke verhalen haar over de 
streep getrokken hadden. Hartkamp: “Ik had de tranen in mijn 
ogen staan. We kunnen gewoon weer gaan léven.”

Proficiat

Foto SP 

Partnertoeslag blijft

Berlusconi’s regering verbeeldt 

is het dit wel.’ Zaia spreekt op 

zijn beurt van een complot door 

‘onwetende Stalinisten’ om de 

burger in diskrediet te brengen. 

Foto flickr.com

Pluim voor 
gemeenten

SP-tweede Kamerlid Sharon 

Gesthuizen is verheugd dat een 

groeiend aantal gemeenten 

ervoor kiest om arbeidsvoor-

waarden te stellen bij de 

aanbesteding van postbezor-

ging. “De overheid zou voorop 

moeten gaan in de strijd voor 

goede arbeidsvoorwaarden.” 

maar hoewel de Kamer heeft 



maart 2010  TRIBUNE 7 

Dit spoort niet

De extra intercity’s tussen 

Zwolle en Groningen rijden 

razendsnel meppel, 

Hoogeveen en Beilen voorbij. 

Desondanks rept de Drentse 

gedeputeerde Bats van een 

goede ontwikkeling voor zijn 

provincie. “Bats spoort niet”, 

vindt de Drentse SP-fractie- 

voorzitter Philip Oosterlaak. 

Volgens hem willen bestuur-

ders in noordelijke provincies 

koste wat het kost een 

verbinding tussen Groningen 

en de randstad doordrukken. 

“als het geen magneetzweef-

trein is, dan een HSL en anders 

toch minstens een extra 

intercity die flink door kan 

gassen. maar hoe zit het dan 

met reizigers met andere 

Drentse bestemmingen?” 

Dit spoort 
ook niet

met de invoering van de 

OV-chipkaart zal een op de 

acht passagiers het openbaar 

vervoer de rug toekeren. Dat 

blijkt uit cijfers van de 

Provincie Zuid-Holland. 

SP-fractievoorzitter Emile 

roemer is verbijsterd: “De 

OV-Chipkaart maakt het reizen 

dus niet alleen duurder, maar 

jaagt de mensen ook nog eens 

de auto in.” De SP eist van 

staatssecretaris Huizinga dat 

de strippenkaart landelijk geldig 

blijft. Uit de cijfers blijkt dat de 

gemiddelde reis maar liefst 28,7 

procent duurder wordt. “Het 

bewijs is geleverd dat het 

veiligstellen van de winst van 

vervoersbedrijven belangrijker  

is dan de belangen van de 

reiziger.”

Foto flickr.com 
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mond snoeren: de norm in het 

Nederland van Balkenende?

Foto Youtube / EenVandaag 

PvdA terug in
coalitie (van
Overijssel)

De lijmpoging van oud-commis-

saris Hendriks is geslaagd: de 

Pvda heeft zich weer aangeslo-

ten bij de Overijsselse coalitie-

genoten CDa en VVD. In het 

coalitieakkoord lijkt de Pvda 

plotseling ook alle bezwaren 

tegen een vliegveld in het 

twentse groene hart overboord 

te hebben gegooid. De 

Overijsselse SP-fractievoorzitter 

Jean rouwet is met stomheid 

geslagen: “Waarom nog langer 

doorgaan op een heilloze weg? 

Waarom weer vijf jaar verloren 

laten gaan in het zoeken naar 

een onvindbare exploitant?” De 

SP wil een alternatief plan, 

zonder luchthaven; en meer 

samenwerking met omliggende 

gemeenten, waaronder het 

Duitse münster-Osnabrück dat 

al een vliegveld heeft. 

Jongeren geen
wegwerpwerk-
nemers

Staand in een rij kliko’s voerden 

jongeren op 10 februari actie 

onder het motto ‘Jongeren zijn 

geen wegwerpwerknemers’. 

Het ludieke protest van rOOD 

en FNV Jong is gericht tegen de 

nieuwe plannen van minister 

Donner, die het mogelijk wil 

maken om jongeren tot 28 jaar 

maximaal vier tijdelijke 

contracten aan te bieden. Nu 

mag dat hooguit drie keer. “De 

Wet menselijke thuiszorg 
noodzakelijk
Ruim 85 procent van de gemeenten houdt zich niet aan het 
minimumtarief van 22 euro voor thuiszorg. Dat blijkt uit een 
inventarisatie van de FNV onder 200 gemeenten. Agnes Kant ziet 
hierin extra aanleiding om haar wetsvoorstel voor een basistarief 
uit te voeren. “Dit bewijst dat de wet voor menselijke thuiszorg 
echt noodzakelijk is,” aldus Kant, “zodat er niet onder de 
kostprijs deals kunnen worden gesloten met thuiszorginstellin-
gen.” Verder sluit het wetsvoorstel van Kant aanbestedingen uit 
en worden gemeenten verplicht het geld dat zij ontvangen voor 
thuiszorg ook daadwerkelijk te besteden. Voor meer informatie 
zie www.menselijkethuiszorg.nl. 

Foto Bas Stoffelsen

Gemeenten te krenterig

minister zegt dit plan door te 

willen voeren om jongeren meer 

zekerheid te bieden in tijden 

van crisis”, aldus rOOD-

voorzitter Leon Botter. “Wat hij 

echter doet is de zekerheid van 

werknemers nog verder 

afbreken”. Jeroen de Glas, 

voorzitter van FNV Jong, deelt 

die kritiek: “Jongeren worden 

straks gewoon een jaartje 

langer aan het lijntje 

gehouden.” 

Foto ROOD 
 

Op gelul kun je
niet dansen

met deze spitsvondige leus 

roepen rOOD-jongeren in 

amersfoort de plaatselijke 

politici op om haast te maken 

met een disco in hun 

gemeente. “Bijna alle politieke 

partijen zijn van mening dat de 

dansgelegenheid er moet 

komen. toch gebeurt er niets.” 

De gemeente heeft het bedrijf 

Krijco het alleenrecht gegeven 

om een disco te exploiteren in 

de binnenstad, maar die 

investeerder heeft vorig jaar 

alle bestaande plannen naar 

de prullenbak verwezen. De 

door rOOD opgerichte 

actiegroep Disc033 wil dat de 

gemeente nu zelf zijn belofte 

nakomt. “De disco is een doel 

voor de lange termijn, maar de 

gemeente laat zich hinderen 

door korte-termijndenkwerk. 

amersfoort wil een discotheek 

voor nu en generaties die 

volgen!”
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CDA blokkeert
gratis parkeren
gehandicapten

De tweede Kamer, inclusief de 

CDa-fractie, heeft een voorstel 

voor gratis parkeren voor 

gehandicapten goedgekeurd. 

maar het plan dreigt in de Eerste 

Kamer alsnog te sneuvelen. 

SP-senator Sineke ten Horn 

constateert tot haar grote 

verbazing dat haar ‘schijnheilige’ 

CDa-collega’s het plan alsnog 

willen blokkeren. “Veel CDa’ers 

zitten prominent in gehandicap-

tenorganisaties, maar nu laten ze 

diezelfde gehandicapten lelijk in 

de kou staan.” Het CDa draagt 

staatsrechtelijke argumenten aan, 

zoals de gemeentelijke autono-

mie. ten Horn: “Om dat nu in te 

zetten tegen een heel praktische 

verbetering voor gehandicapten 

die van hun auto afhankelijk zijn, 

vind ik wel erg vergezocht.” Ze 

roept alle SP-raadsfracties en 

gehandicaptenorganisaties op om 

druk uit te oefenen op het CDa. 

“De tijd dringt.” 

Foto Eduardo Deboni / flickr.com

(Niet) passend
onderwijs

De invoering van ‘passend 

onderwijs’ komt erop neer dat 

gehandicapte leerlingen 

gedwongen worden naar 

reguliere scholen te gaan. Ook in 

de Kamer zwelt de kritiek aan, 

constateert SP-tweede 

Kamerlid manja Smits. Zij heeft 

zich van meet af aan verzet 

NIEUWS

Strippen voor een kamer
In universiteitssteden is veel vraag naar studentenkamers. Zó 
veel vraag, dat sommige huisbazen zich wel erg veel menen te 
kunnen permitteren. Wim Bulten (foto) is er zo een. Deze 
Groningse huisjesmelker deinst er zelfs niet voor terug om 
studentes die een kamer zoeken te vragen om voor hem te 
strippen. Degene die dat het beste doet, krijgt dan de kamer. 
Andere klachten die ROOD, Jong in de SP en de Landelijke 
Studenten Vakbond (LSVb) over Bulten hebben ontvangen 
variëren van het onveilig verwijderen van asbest tot het psycho-
logisch onder druk zetten van studenten. Zelfs bedreiging en 
mishandeling zou hij niet schuwen. Redenen te over om hem uit 
te roepen tot Huisjesmelker van het Jaar. 

 Foto rOOD 

Foute baas

tegen ‘passend onderwijs’. “Het 

is een bezuiniging op het 

onderwijs, met een ideëel 

sausje. andere partijen beginnen 

dit ook te zien, waardoor de 

kans op afwijzing toeneemt.” De 

SP vreest dat niet alleen het 

onderwijs van leerlingen met een 

stoornis of handicap er onder zal 

leiden, maar ook de druk op 

andere leerlingen, ouders en 

leraren zal worden verhoogd. 

meer informatie op 

PassendOnderwijsPastNiet.nl.

Toch nog even
over Irak...

Door de kabinetsval, zou men 

bijna het geklungel van 

Balkenende IV rondom Irak 

vergeten. Het demissionaire 

kabinet had naar eigen zeggen 

acht lessen getrokken uit het 

dossier van de commissie-

Davids. maar agnes Kant, op 

dat moment nog SP-fractie- 

voorzitter, was er niet van 

overtuigd dat de conclusies 

helemaal waren bezonken. “Er 

is geen erkenning dat het toen- 

malige kabinet een illegale 

oorlog heeft gesteund.” De 

conclusie dat het ‘van wijsheid 

had getuigd’ om alle informatie 

boven tafel te houden, was 

volgens Kant niet afdoende. 

“Het was niet enkel ‘wijs 

geweest’, het had gewoon 

gemoeten!” De SP wil nog 

steeds een gedegen parlemen-

taire enquête.

 

Van uitstel komt
 afstel?

Het competentiegericht leren is 

weer uitgesteld, ditmaal tot 

augustus 2011. Het omstreden 

systeem zou al in 2008 

ingevoerd worden, maar wat 

SP-Kamerlid Jasper van Dijk 

betreft mag uitstel uiteindelijk 

afstel worden. “Het competen-

tieleren leidt tot enorme 

ergernis bij docenten. 

Leerlingen worden aan hun lot 

overgelaten, vakkennis 

verdwijnt naar de achtergrond 

en het gedoe rond het afvinken 

van competenties is onwerk-

baar.” De SP wil dat docenten 

meer vrijheid krijgen om zelf 

hun onderwijs vorm te geven 

met centrale examens als 

ijkpunten.

Nieuwe NAVO

Behalve regeringen moeten ook 

volksvertegenwoordigers van 

de 27 lidstaten mee kunnen 

praten over de toekomst van de 

NaVO, vindt SP-senator tiny 

Kox (foto). In november 

vergadert de machtigste 

militaire alliantie ter wereld in 

Lissabon over een nieuw 

strategisch concept. ter 

voorbereiding wil de 

Nederlandse NaVO-delegatie, 

waar Kox deel van uitmaakt, het 

zogenaamde ‘comité van 

experts’ onder leiding van de 

voormalige amerikaanse 

minister van Buitenlandse 

Zaken madeleine albright 

uitnodigen om in het parlement 

van gedachten te wisselen. 

Jamie Shea, directeur beleids-

planning in de NaVO, verwel-

komt dit. Kox is daar zeer blij 

mee: “als we het alleen aan 

onze regeringen overlaten, ligt 

er straks iets op tafel waar 

niemand gelukkig van wordt.” 

Foto Bas Stoffelsen
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voorbij, de provincie moet alles 

op alles zetten om Sankt Ludwig 

te behouden.” Volgens hem gaat 

de geloofsgemeenschap, 

dankzij de steun van de 

gemeente roerdalen en het 

provinciebestuur, tot het uiterste 

om dit belangrijke monument af 

te breken. De SP vindt dit 

onacceptabel en wil dat het 

monument in ere wordt hersteld. 

“De druk moet flink worden 

opgevoerd.”  

Defensie op 
zwart zaad

“Het ministerie heeft al het geld 

er nu al doorheen gejaagd”, 

constateerde SP-tweede 

Kamerlid Krista van Velzen 

verontwaardigd op 2 maart. 

Gebleken is dat het defensie-

budget voor materieel voor het 

jaar 2010 al op is. Volgens Van 

Velzen leeft Defensie op te grote 

voet: “Dat is puur wanbeleid. Ik 

wil weten waar al het geld is 

gebleven. Daarnaast eis ik de 

garantie van de staatssecretaris 

dat de veiligheid van het 

personeel niet in gevaar komt. 

De militairen mogen niet de 

dupe worden van het wanbeleid 

van staatssecretaris De Vries.” 

Op haar initiatief moeten de 

minister en de staatssecretaris 

van Defensie zich hierover 

komen verantwoorden in de 

Kamer.

Foto flickr.com 

 

Zuid-Holland 
stopt dump
teerhoudend
asfalt

De provincie Zuid-Holland laat, 

op aandringen van de 

SP-Statenfractie, vastleggen dat 

aannemers teerhoudend asfalt 

thermisch moeten reinigen. 

Daarmee wordt voorkomen dat 

het kankerverwekkende asfalt 

wordt gedumpt in Oost-Europa. 

Statenlid Lies van aelst: “We zijn 

blij dat het college onze inzet 

steunt en haar beleid aanpast.” 

Volgens het Landelijk 

afvalbeheersplan is thermisch 

reinigen al verplicht maar 

verwerkers omzeilen die regels 

door het materiaal in landen als 

Letland, Estland en Polen te 

dumpen. “De gezondheid van 

mensen kunnen we niet op het 

spel zetten vanwege een maas 

in de Europese regels.” Ook 

andere SP-Statenfracties 

hebben hun provinciebestuur 

opgeroepen de export van het 

teerhoudend asfalt te stoppen. 

SP-tweede Kamerlid remi 

Poppe heeft opgeroepen tot een 

landelijk verbod.

Foto flickr.com 

 

Mosquito in
museum

met maar liefst twee verkiezin-

gen in drie maanden heeft het 

rotterdamse museum tENt zijn 

tentoonstelling The People 

United Will Never Be Defeated 

niet beter kunnen plannen. tot 

en met 18 april zijn daar 

verschillende voorwerpen te 

NIEUWS

Operatie marktwerking

Schandalig 
overheidsoptreden 
Atriumziekenhuis
Het Atriumziekenhuis in Heerlen dreigt het zoveelste slachtoffer 
van marktwerking in de zorg te worden. Gezondheidsminister 
Klink weigert bij te springen om de broodnodige renovaties door 
te voeren. De operatiekamers zijn dusdanig verouderd dat 
enkele ingrepen niet meer uitgevoerd mogen worden. “Het 
ministerie schuift de hete aardappel naar de provincie door”, 
zegt SP-Statenlid Linda Haex. Limburg wordt daarmee wederom 
voor het blok gezet. “Eigenlijk moet de provincie geen bank 
spelen en is ze niet verantwoordelijk voor het financieren van de 
ziekenhuiszorg. Maar wat als de zorg voor tweehonderdduizend 
mensen in gevaar komt? De CDA-minister kan dus lekker 
achterover leunen terwijl de provincie het vuile werk opknapt. 
Deze houding is schandalig.” 

Foto maar10 fotografie / flickr.com 

zien waarmee de verhoudingen 

tussen kunst en politiek kritisch 

worden belicht. Een van de 

pronkstukken is de door de SP 

bewerkte mosquito die door de 

rotterdamse SP-fractie-  

voorzitter theo Coskun tijdens 

een raadsvergadering werd 

gedemonstreerd. Coskun: “Ik 

ben blij dat tenminste één 

mosquito nu staat waar-ie 

thuishoort: in het museum.” 

Burgemeester aboutaleb heeft 

de helft van de 37 mosquito’s 

inmiddels uitgeschakeld. 

Dankzij SP-protest worden er in 

Leiden geen mosquito’s ingezet 

tegen hangjongeren. rOOD: 

“Nu nog die ruim honderd 

andere gemeentes die denken 

dat de mosquito wél een 

oplossing is.” 

Actie voor
historisch
klooster

Het klooster Sankt Ludwig in 

Vlodrop moet een rijksmonu-

ment blijven. Dat vindt niet 

alleen de Limburgse SP maar 

ook de bezwaarschriften-

commissie van het ministerie 

van Onderwijs. toch blijft de 

eigenaar, de maharishi-

gemeenschap, pogingen 

ondernemen om het pand te 

slopen. SP-Statenlid thijs 

Coppus: “De tijd van praten is 
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INTERvIEw

Emile Roemer nieuwe voorzitter Tweede Kamerfractie

“De eerste klap  
is een daalder waard”

Wereldberoemd in Boxmeer was hij al. Met flair presenteert hij zich op 5 maart als nieuwe 
fractievoorzitter van de SP in de Tweede Kamer, daags na het onverwachte vertrek van Agnes Kant 

uit de politiek. In één klap landelijk bekend: Emile Roemer.

De Tribune spreekt Roemer de ochtend  
na zijn verkiezing, vlak voor een radio- 
optreden bij Spijkers met koppen. Een 
cameraploeg van Omroep Brabant is 
onderweg, en de telefoon gaat voort-
durend. Ondanks de hectiek neemt 
Roemer de tijd voor onze vragen. Wie is 
het nieuwe gezicht van de SP?

In 1980 werd je actief voor de SP 
in Boxmeer. Door een fietsenrek 
maakte je al snel naam als 
geen-nonsenspoliticus. Wat was 
er loos? 
“Er stond een fietsenrek tegenover het 
zwembad, aan de overkant van de straat. 
Ik sprak met ouders die zich daar zorgen 
over maakten: kinderen komen daar 
aanfietsen om lekker te gaan zwemmen, 
gooien de fietsen in het rek en rennen dan 
de straat over. Je kunt op je klompen 
aanvoelen dat het een keer fout gaat. Een 
telefoontje naar het gemeentehuis leverde 
de belofte op dat ze het zouden opnemen 
‘in de begroting van volgend jaar’. Dan 
slaan bij mij alle stoppen door. Dus met 
een man of zeven hebben we dat rek  
’s nachts naar de andere kant van de straat 
gesleept en een briefje achtergelaten: 
‘gratis en voor niets, graag gedaan’.”

Je bent acht jaar raadslid  
geweest en vier jaar wethouder. 
Wat voor wethouder was je?
“SP’ers hebben de goede naam dat we 
altijd de mensen opzoeken om wie het 
gaat. Ook als wethouder – nee, juist als 
wethouder moet je daarvoor zorgen. Als ze 
een wethouder willen spreken zijn mensen 
gewend dat ze een nummertje mogen 
trekken, als ze geluk hebben een kopje 
koffie krijgen en na een gesprek van tien 

minuten weer buiten staan. Ik zit zo niet in 
elkaar. Als mensen een probleem hebben 
vraag ik of ze thuis zijn, want dan kom ik 
eraan. Zo voelen ze zich echt serieus 
genomen, ook al kun je niet altijd hun 
probleem meteen oplossen.”

Vind je dat de politiek alles moet 
oplossen?
“Nee, dat kan niet altijd en als het wel kan, 
moet je ook kijken naar wat de mensen zelf 
kunnen. Ik had bijvoorbeeld eens te maken 
met bewoners die steen en been klaagden 
dat er te hard gereden werd in de wijk. We 
hebben afgesproken dat we er tijdens een 
bijeenkomst over zouden praten. Ter 
voorbereiding heb ik een kentekenonder-
zoek in de buurt laten doen. Toen de zaal 
begon te mopperen over het harde rijden 
heb ik gezegd dat het hartstikke terecht 
was, maar dat bijna negentig procent van 
de hardrijders in de buurt woont. Moet ik 
daar drempels voor aanleggen? Met tien 
minuten stond ik weer buiten. De mensen 
hebben het onderling geregeld. Je moet als 
politicus niet populair willen doen en 

meteen die drempels aanleggen, maar 
eerst goed kijken wat er aan de hand is.”

Eergisteren, de dag na de  
verkiezingsavond kondigde 
Agnes Kant plotseling haar 
vertrek aan.
“Ja, dat was een schok. Haar analyse is 
moedig: dat ze signalen krijgt dat het beeld 
dat nu geschapen is, overheerst. Je weet dat 
je het er voor 9 juni ook niet meer uit krijgt, 
dat anderen daar continu misbruik van 
zullen blijven maken. Wij weten dat het zó 
onterecht is en absoluut niet verdiend. Het 
was het moedigste besluit dat iemand ooit 
heeft kunnen nemen. Dat is Agnes ten 
voeten uit. Ze verdient een standbeeld.”

En toen moest er een vervanger 
komen en moest je erover 
nadenken of jij kandidaat was.
“Ja. Al snel werd duidelijk dat de nieuwe 
lichting binnen de fractie op moest staan. 
Een aantal collega’s heeft toen wel aan me 
gevraagd om er serieus over na te denken.”

Geboren: 24 augustus 1962, Boxmeer
Woonplaats: Sambeek (gemeente Boxmeer)
Gezin: echtgenote aimée, dochters Nynke en merle
Opleiding:  mavo, havo en pedagogische academie
Werkervaring: onderwijzer (1985-2002), wethouder (2002-2006)
Politieke ervaring: oprichter SP Boxmeer, afdelingsvoorzitter (1980 – 2007), 
voormalig regiovertegenwoordiger en lid partijbestuur, gemeenteraadslid en 
fractievoorzitter SP Boxmeer (1994 – 2002), wethouder Boxmeer (2002 – 2006), 
tweede Kamerlid SP, woordvoerder Verkeer en Waterstaat (sinds 2006)

Emile Gerardus Maria Roemer
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INTERvIEw

Voordat je in 2006 Kamerlid werd, 
ben je al eerder gepolst voor een 
plaats op de lijst. Toen heb je 
geweigerd vanwege je gezin. 
Hoe ging dat nu?
“De kinderen waren toen nog klein. De 
avond na Agnes’ persconferentie ben ik 
naar huis gegaan en hebben we twee uur 
met z’n vieren op de bank gezeten om heel 
goed te bespreken in wat voor wereld we 
terecht gaan komen. Maar vrij snel zeiden 
ze gekscherend: ‘Als jij het niet doet, doen 
wij het wel voor je.’ ’s Nachts heb ik weinig 
kunnen slapen door alles wat er door mijn 
kop ging – het was natuurlijk vooral een 
heel vervelende dag. En de volgende 
ochtend moet je wel het briefje schrijven 

waarin je je kandidaat stelt en moet je 
zeker weten dat je het echt gaat doen.”  

En toen brak de ochtend van 
5 maart aan en moest je definitief 
besluiten.
“Na het schrijven van de brief heb ik eerst 
Agnes gebeld, ik wilde dat zij als eerste zou 
weten dat ik het zou doen. Daarna heb ik 
op verzenden gedrukt en was de brief weg, 
toen kon ik niet meer terug. Later die dag 
werd per koerier een lekkere fles wijn met 
een hele lieve brief van Agnes bezorgd. 
Dat zegt ook veel over Agnes, dat ze 
daaraan denkt terwijl ze zelf een heel 
moeilijke tijd heeft.”

En ineens waren alle ogen van de 
media op jou gericht.
“Dat was ook nodig, want over tien weken 
zijn de landelijke verkiezingen. In 
Boxmeer kent iedereen me, maar daarbui-
ten houdt het snel op. Ik ben erg blij dat we 
een goede persconferentie neergezet 
hebben, want je krijgt maar één kans.”

Denk je als fractievoorzitter op 
dezelfde manier te kunnen gaan 
werken als in Boxmeer?
Ik zit alweer een tijdje in Den Haag. Ook 
hier moet je bij elk onderwerp weten hoe 
het in elkaar zit en wat de gevolgen voor de 
mensen zijn. Kijk, de discussie of de 
AOW-leeftijd verhoogd moet worden van 
65 naar 67, lijkt een technische vraag. 
Maar als je praat met mensen die in de 
vijftig zijn, hun baan kwijt zijn, al honder-
den sollicitatiebrieven geschreven hebben 
en die dus zeggen: ‘Zorg eerst maar eens 
dat ik werk heb tót 65’, dan pas weet je 
waar de verhoging van de AOW-leeftijd 
echt over gaat.”

Je stelt je ook meteen kandidaat 
als lijsttrekker, waarom?
“Omdat de SP en Nederland gebaat zijn 
bij stabiliteit. Niet eerst Agnes, dan iemand 
anders en over drie maanden weer iemand 
anders. Het is nu dus aan mij om het 
congres ervan te overtuigen dat ik het kan. 
We hebben de taak om het vertrouwen te 
herwinnen van de SP-stemmers die thuis 
zijn gebleven bij de gemeenteraadsverkie-
zingen of deze keer op een andere partij 
gegokt hebben. We moeten vooral naar 
onszelf kijken. Maar ik denk dat het een 
kleine stap is om dat vertrouwen te 
herwinnen. Want we hebben gewoon de 
beste ideeën, de beste analyses en de beste 
mensen. Gisteren bij de persconferentie 
hebben we een heel mooie start gemaakt. 
De eerste klap is een daalder waard.”

Sommigen zeggen dat het  
met een nieuw gezicht nooit  
gaat lukken tussen allemaal 
bekende politici. 
“Ik wil dat omdraaien. Nederland heeft 
het helemaal gehad met de oude gezichten, 
met het geruzie zonder veel resultaat. Er 
zal een nieuwe lichting politici op moeten 
staan, en ik ben de eerste.”

Tekst Jola van Dijk
Foto Suzanne van de Kerk

5 maart: Emile Roemer presenteert zich als de nieuwe fractievoorzitter van de SP
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Trots ben ik ook op mijn inzet, mijn toewijding en de prestaties van 
de fractie onder mijn leiding. Op mijn initiatief heeft de fractie 
grote waardevolle onderzoeken onder politieagenten, leraren en 
werkers in de zorg gehouden. De betrokkenheid met de mensen in 
de samenleving is voor ons SP’ers de kern van volksvertegenwoor-
diger zijn. Teleurstellend is dat deze waardevolle werkwijze van de 
SP onvoldoende voor het voetlicht komt.
Na de slechte verkiezingsuitslag bij de afgelopen gemeenteraads-
verkiezingen en peilingen werd mij veelvuldig de vraag gesteld of ik 
wel kon blijven. Mijn antwoord daarop was dat wat voor mij het 
zwaarste weegt, het vertrouwen is dat de partij en vele mensen in 
mij hebben. En ik voel en ervaar: dat vertrouwen is er nog volop.

Ik ben dankbaar voor dat vertrouwen.

Helaas gaat het in de huidige politiek om meer. Onmiskenbaar 
wordt de slechte verkiezingsuitslag en lage peiling gekoppeld aan 

mijn optredens als boegbeeld van de SP.
Of dat terecht is, daar zullen de meningen over verdeeld zijn.

De kans is groot dat deze koppeling de komende maanden de 
campagne blijft overschaduwen.

Daarom heb ik gemeend het partijbelang te dienen door af te zien 
van het lijsttrekkerschap voor de verkiezingen in juni en per direct 
het fractievoorzitterschap te beëindigen.

De inzet voor een betere samenleving was voor mij de afgelopen 20 
jaar een roeping, waar ik me met hart en ziel voor heb ingezet. Ik 
heb er alle vertrouwen in dat de partij en fractie mensen kan 
overtuigen en binden om samen te werken aan een menselijk en 
sociaal Nederland.”

Agnes Kant:

“Trots en dankbaar voor  
20 jaar werk met hart en ziel”

“Vol overtuiging en vol overgave nam ik bijna twee jaar geleden het fractievoorzitterschap over van 
Jan Marijnissen. Dat dit niet makkelijk zou zijn, zo niet een welhaast onmogelijke opgave, wist ik. 

Desalniettemin had ik er alle vertrouwen in en had en gaf de fractie en de partij mij het volle 
vertrouwen. Daar was en ben ik trots op.

Afscheidsrede van Agnes Kant

Agnes Kant en collega Jan de Wit tijdens de persconferentie op 4 maart 2010
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Dag Agnes

Bedankt voor 20 jaar enorme inzet, altijd met  
de menselijke maat.
 
Rechtsboven: Doesburg, 1993: Agnes (rechts) in touw voor betaalbare 
huren. Rechts: 2008, Agnes in actie tegen marktwerking in de zorg. 
Rechtsonder: 1998, Agnes komt in de vijfkoppige Kamerfractie. 
Linksonder: 2002, protest tegen de oorlog in Irak. Linksboven: 2009, 
tijdens de acties tegen de verhoging van de AOW-leeftijd.
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UITslag gEmEENTERaadsvERkIEzINgEN maaRT 2010

’s-Gravenhage  4 7,7 4,0 2 

’s-Hertogenbosch  5 12,3 7,8 3 

Alkmaar  5 14,1 7,7 3 

Almelo  3 8,0 7,3 3 

Almere  4 9,3 4,8 2 

Alphen aan den Rijn  4 11,7 7,3 2 

Amersfoort  3 9,0 5,3 2 

Amstelveen (n) -           - 5,2 2 

Amsterdam  6 13,3 7,2 3 

Apeldoorn (n) - - 5,7 2 

Arnhem  6 15,4 17,5 7 

Assen  3 9,0 6,4 2 

Bellingwedde (n) - - 18,7 2 

Bergen op Zoom (p) 2 5,8 3,2 1 

Bernheze  3 15,1 14,3 3 

Boxmeer  6 25,4 21,0 4 

Boxtel  2 10,6 8,8 2 

Breda (p) 4 10,1 7,2 3 

Brielle  3 17,4 22,0 4 

Capelle aan den IJssel (p) (n)   - - 4,7 1 

Culemborg  5 21,2 10,2 2 

De Bilt  3 10,9 7,6 2 

Delft  3 8,8 5,5 2 

Den Helder  4 11,4 9,4 3 

Deventer  2 7,0 5,2 2 

Diemen  3 13,6 8,9 2 

Doesburg  6 38,3 27,5 4 

Doetinchem (n) - - 9,0 3 

Dongen 4 18,2 19,0 4 

Duiven (n) - - 7,0 1 

Eindhoven  6 12,9 8,7 4 

Emmen  2 6,4 4,9 2 

Enkhuizen  2 12,3 20,9 3 

Enschede  3 8,5 6,9 3 

Geertruidenberg 2 10,3 7,8 1 

Geldrop-Mierlo (n) - - 6,2 1 

Goes (n) - - 9,8 2 

Goirle (n) - - 10,0 2 

Gorinchem (p) 4 13,7 10,2 2 

Gouda 2 7,0 3,8 1 

Groningen  7 17,3 10,6 4 

Haarlem  7 18,0 12,3 5 

Harlingen (n) - - 10,5 2 

Heerlen  11 29,5 22,6 9 

Hellevoetsluis (n) - - 4,9 1 

Helmond (p) 4 10,6 9,2 3 

Hengelo  5 14,1 12,2 4 

Hilversum  4 10,5 8,6 3 

Hof van Twente (n)  - - 5,9 1 

Hoogeveen (n)  - - 5,3 1 

Hoorn (p) (n) - - 5,9 2 

Hulst  1 6,4 6,1 1 

IJsselstein (n) - - 7,4 1 

Kampen (n) - - 5,2 1 

Kerkrade  2 8,6 6,1 1 

 zetels  % % zetels
Gemeente 2006 2006 2010 2010

 zetels   % % zetels
Gemeente 2006  2006 2010 2010

Landgraaf  2 9,9 7,7 2 

Leeuwarden  4 11,1 5,8 2 

Leiden  7 16,4 10,0 4 

Lelystad 4 10,9 5,2 2 

Maassluis  2 7,6 4,1 1 

Maastricht  3 8,1 4,9 2 

Menterwolde  2 12,1 10,0 1 

Middelburg  3 9,2 6,6 2 

Moerdijk  2 10,1 7,0 1 

Nieuwegein  4 12,4 9,2 3 

Nijmegen  7 16,9 12,3 5 

Oosterhout 2 7,6 5,0 1 

Pekela  3 20,1 16,6 3 

Purmerend  4 11,0 6,4 2 

Raalte  3 11,4 7,0 2 

Rheden  3 12,6 9,4 2 

Rijswijk (n) - - 5,4 1 

Roermond  3 10,6 4,9 2 

Roosendaal (p) 3 9,2 9,3 3 

Rotterdam  3 6,6 5,6 2 

Schagen  2 9,2 8,5 1 

Schiedam  5 14,2 6,6 2 

Schijndel  3 15,9 18,6 4 

Sittard-Geleen (n) - - 4,4 1

Smallingerland  3 8,3 5,7 2 

Soest (n) - - 2,4 - 

Spijkenisse (n) - - 4,9 1 

Stadskanaal (p) (n) - - 7,1 1 

Steenwijkerland  2 6,7 4,7 1 

Terneuzen (n) - - 3,1 1 

Tholen (p) (n) - - 9,4 2 

Tilburg  5 12,2 8,9 4 

Uden  6 20,3 17,6 5 

Utrecht  5 11,0 6,0 3 

Utrechtse Heuvelrug  2 7,2 4,5 1 

Valkenburg aan de Geul  4 23,5 6,2 1 

Veenendaal  1 4,8 2,9 1 

Veghel (p) 3 13,1 9,9 2 

Velsen 4 12,1 6,1 2 

Vlaardingen  4 12,8 9,1 3 

Vlissingen (p) 3 10,0 7,3 2 

Vught  5 22,9 10,4 2 

Wageningen  3 13,4 5,5 1 

Waterland (n) - - 7,5 1 

Weert  3 12,5 9,7 3 

Wijk bij Duurstede  3 14,1 14,4 3 

Winterswijk (n) - - 10,3 2 

Wormerland (n) - - 15,8 3 

Zaanstad  5 12,4 6,8 3 

Zeist  2 7,6 4,3 1 

Zevenaar  2 10,0 5,2 1 

Zoetermeer  5 12,4 6,9 3 

Zutphen  3 9,7 6,5 2 

Zwolle  4 10,7 6,8 3

 

Totaal 306    249 

In de tabel: alleen SP-afdelingen die in maart 2010 meededen
(n) = deed in 2006 niet mee
(p) = prognose (op maandagmorgen 8 maart)

In Amsterdam en Rotterdam waren ook deelraadsverkiezingen. 
Uitslagen Amsterdam: Noord 3 zetels (was 4), West 3 (0), Oost 3 (0), 
Centrum 3 (5), Zuidoost 2 (3), Nieuw-West 2 (0) en Zuid 2 (0).  
Uitslag Rotterdam: Charlois 2 zetels (was 0).
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REpoRTagE

Rotterdam, 3 maart, half negen ’s avonds. 
Op de zestiende verdieping van het 
Golden Tuliphotel in de havenstad is het 
uitzicht adembenemend. De Maas en de 
Erasmusbrug lijken omlijst door miljoenen 
lichtjes. De zaal waar de SP-verkiezings-
avond plaatsvindt, heet niet voor niets 
Panoramazaal. Maar hoe fantastisch het 
uitzicht ook is, de meeste ogen zullen 
vanavond gericht zijn op de grote video-
schermen met uitslagen. Blijft het aantal 
raadszetels gelijk aan de monsterscore van 

Gemeenteraadsverkiezingen 2010

Een bewogen uitslagenavond  
in de Panoramazaal

Een beperkt verlies van 57 zetels in het hele land. Na het grote succes in 2006 geen reden tot feest, 
maar de meeste afdelingen kunnen leven met deze uitslag. Tijdens de uitslagenavond in Rotterdam 

spreekt Agnes Kant voor het laatst als politiek leider.

2006? Zit er winst in? Of wordt het een 
teleurstelling? De driemansband ‘Heeren 
van het Goede Leven’ speelt jazzy deuntjes 
en de eerste drankjes worden genuttigd. 
Bekende gezichten komen binnendrup-
pelen, zoals Krista van Velzen, Bob Fosko, 
Jan Marijnissen, Paul Ulenbelt en Sharon 
Gesthuizen.
Rond de klok van negen uur klimt 
partijsecretaris Hans van Heijningen op 
het podium voor een korte terugblik op de 
campagne, die volgens hem over het 

algemeen zeer goed verlopen is: “Ondanks 
het barre weer zijn duizenden SP’ers 
constant op straat geweest. Daar kunnen 
we trots op zijn.” Maar de campagne loopt 
dóór deze keer, vervolgt Van Heijningen, 
doelend op de komende Tweede Kamer-
verkiezingen. “Want landelijk staat er heel 
wat op het spel.”

Even later trekt via het videoscherm de 
NOS de aandacht. De eerste uitslag is 
binnen. In het Gelderse Rozendaal, naar 

Gemeenteraadsverkiezingen 2010
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REpoRTagE

verluidt de rijkste gemeente van Neder-
land, is Belangen Gemeenschap  
Rozen daal de grootste geworden. Bij een 
opkomst van 78 procent. Dat dit laatste erg 
hoog is, wordt in de Panoramazaal meteen 
ingezien. Want het landelijke opkomstcijfer 
is met 56 procent schrik barend laag. En 
iedereen weet: lage opkomstcijfers werken 
meestal niet in het voordeel van de SP.
Voor verontruste gezichten zorgt ook een 
virtuele Tweede Kamerpeiling bij de 
NOS: de SP zou 14 van de huidige  
25 zetels verliezen. Maar dat verhindert 
niet dat Agnes Kant om half tien met luid 
applaus en gejuich verwelkomd wordt in 
de Panoramazaal. Meteen staan verslag-
gevers van radio, tv en kranten in de rij. 

enkele bestaande SP-fractie uit een 
gemeenteraad, en lukt het de afdelingen 
die voor het eerst meedoen allemaal om 
ten minste een zetel in de gemeenteraad te 
bemachtigen. Op een na: de afdeling Soest 
komt 250 stemmen tekort voor een zetel. 
In Culemborg levert de SP drie van de vijf 
zetels in. Een flinke klap. Lijsttrekker Thijs 
Heemskerk baalt, maar rekende vooraf 
niet op winst: “In 2006 viel alles net goed 
voor ons. Landelijk stond goed, we waren 
niet netjes uit het college gezet en de 
Culemborgers wisten dat. We hadden een 
bekende en geliefde wethouder. Alles zat 
mee, en nu niet. Maar eerlijk is eerlijk: we 
zijn te weinig op straat geweest de afge- 
lopen jaren. De kiezer helpt ons bij onze 
prioriteiten: er moet meer actie en – voor-
lopig – wat minder fractie komen.”

Doesburg haalt van alle SP-afdelingen de 
hoogste score: meer dan een kwart stemde 
op de SP. Wethouder en lijsttrekker 
Willem Bouman: “We verliezen, maar 
blijven veruit de grootste partij – voor de 
vijfde keer op rij.” De enorme winst in 
2006 (38,3 procent) is niet herhaald. 
Bouman: “Er was toen geen concurrentie. 
De stadspartij was pas net begonnen, 
GroenLinks deed niet mee. De andere 
partijen hadden in een lokale kwestie het 
vertrouwen van de Doesburgers verspeeld, 
de SP niet. Dat effect is nu weg. Verlies 
dus, maar nog ruime steun van de kiezers.” 
De SP in Amsterdam gaat van zes naar 
drie zetels. Lijsttrekker Laurens Ivens: 
“We mochten na 2006 niet meedoen aan 
een links stadsbestuur, wat mede daardoor 
helemaal niet zo links bleek. De SP is, 
samen met de andere linkse partijen, 
afgestraft door de teleurgestelde kiezer. 
Volgens ons onterecht. Maar het is zo.”

zullen ze water bij de wijn moeten doen.” 
In Bellingwedde viert lijsttrekker Dick 
Heinen ondertussen ook feest: “We 
winnen dankzij vele acties. Zo hebben we 
het ontslag van zestig thuiszorgwerkers 
voorkomen. We zijn nu van nul naar bijna 
negentien procent van de stemmen 
gegaan!”

Tegen de klok van elven gaat Agnes Kant 
de zaal toespreken. Ook zij blikt terug op 
de campagne: “Ik wilde al die mensen die 
zich tijdens de campagne hebben ingezet 
bedanken, maar ik heb me bedacht. Ik ga 
ze bedanken voor hun jarenlange inzet 
voor de samenleving! Want dat is waar het 
om gaat.” Over het tegenvallende resultaat 
en de landelijke peiling: “Is dat erg? Ja, dat 
is vervelend. Maar we hebben nog drie 
maanden. Er is vandaag een onderzoek 
gedaan dat mij veel hoop geeft. Het 
onderzoek heeft aangetoond dat ons verlies 
voor de helft komt doordat mensen zoveel 
vertrouwen verloren hebben in de politiek, 
dat ze niet meer naar de stembus gaan. 
Het is een belangrijke taak voor ons om 
duidelijk te maken dat als zij verandering 
willen, dat er dan voor hen maar één 
antwoord is: niet thuisblijven maar 
stemmen voor een menselijk en sociaal 
Nederland, en dus op het enige alternatief: 
de SP.”
Uiteindelijk zal de SP in heel het land 57 
zetels verliezen. Op de keper beschouwd 
peanuts vergeleken bij bijvoorbeeld de 672 
verloren zetels bij de PvdA. Toch komt er 
een dag later nieuws dat vriend en vijand 
verrast en verbaast: Agnes Kant stapt op. 
Ze verklaart: “Onmiskenbaar wordt de 
slechte verkiezingsuitslag en lage peiling 
gekoppeld aan mijn optredens als boeg-
beeld van de SP. Of dat terecht is, daar 
zullen de meningen over verdeeld zijn.  
De kans is groot dat deze koppeling de 
komende maanden de campagne blijft 
overschaduwen.” Voor haar is het over. 
Op het partijbureau komen honderden 
mails en telefoontjes binnen van leden die 
hun waardering uitspreken voor Agnes en 
haar opstappen betreuren. Nog een dag 
later wordt Emile Roemer gekozen om 
haar op te volgen als fractievoorzitter.

Tekst Rob Janssen
Foto Suzanne van de Kerk

“oNdaNks hET BaRRE 
wEER voERdEN 
dUIzENdEN sp’ERs op 
sTRaaT campagNE”

“De peiling is niet goed,” beaamt ze, 
“maar we hebben drie maanden campag-
ne voor de boeg. Dat wordt een historische 
campagne waarin de vraag centraal staat: 
‘Wat wordt de toekomst van Nederland?’ 
Voor die vraag hebben de mensen nog niet 
gestaan. Op de vraag: ‘Wie gaat de crisis 
betalen?’, hebben de mensen nog geen 
antwoord kunnen geven. Dat kunnen ze 
wél op 9 juni.”
Dan komen de eerste voorlopige resultaten 
uit het land. Vooralsnog lijkt het erop dat 
de SP consolideert, hier en daar licht 
verliest. Zo ook in Rotterdam. Lijsttrekker 
Leo de Kleijn reageert verbaasd: “De 
kiezers hebben zich weer laten gijzelen 
door de vraag of de PvdA of  Leefbaar 
Rotterdam de grootste wordt. Al met al 
een slechte uitslag voor Rotterdam.” 
Tegen de klok van half elf wordt duidelijk 
dat het beeld dat tot dan toe heerst – over-
wegend gelijk blijven, met incidenteel 
zetelverlies – toch bijgesteld moet worden. 
Tegenover knappe winst in bijvoorbeeld 
Brielle, Schijndel en Arnhem komen zware 
verliezen te staan in onder meer Amster-
dam, Den Haag en Culemborg. Ook in 
gemeenten met SP-colleges worden dit 
keer zetels ingeleverd, zoals in Groningen, 
Boxmeer, Tilburg, Doesburg, Heerlen en 
Nijmegen. Daarentegen verdwijnt er geen 

BEllINgwEddE:  
“wE wINNEN daNkzIj 
vElE acTIEs”

Er zijn ook winnaars. Lijsttrekker Gerrie 
Elfrink van de SP-Arnhem leeft mee met 
de afdelingen die verliezen, maar is blij met 
de eigen overwinning: “Arnhem is alle 
prestigeprojecten zat en heeft daarom 
massaal SP gestemd. De PvdA heeft nét 63 
stemmen meer en eist daarom het initiatief 
voor collegebesprekingen op. Maar wij 
hebben gewonnen en zij verloren, dus 
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haRT vooR dE zaak

Willy’s Warenhuis Natuurlijk Wonen staat 
vol mooie tweedehands spullen: met zorg 
uitgezocht, gerenoveerd en gepresenteerd. 
Fotolijstjes, tafels, kasten, theeserviezen, 
textiel, kleding, sieraden, alles ziet er 
verzorgd uit. Er zijn themahoekjes, een 
keukenhoek, een koffietafel en een zithoek 
met een mooie oude piano. Wageningse 
Willy Knuiman, de eigenaar van de winkel, 
krijgt vaak de vraag hoeveel de piano kost. 

Steuntje in de rug voor startende 
ondernemers hard nodig

Voor de economie, voor de werkgelegenheid, voor de buurt: kleine zelfstandigen doen ertoe. Toch 
worden ze maar al te vaak gemangeld tussen regels en wetten die zijn toegesneden op grote bedrijven. 
Winkelierster Willy Knuiman worstelt met koopzondagen, reclamebelasting en huurcontract: “Je moet 

onderscheid maken tussen de kleine zelfstandige en het grootbedrijf.”

Maar, zo zegt ze: “Die gaat niet weg. Op 
zaterdagmiddag spelen er klanten op, of 
mijn dochter. Maar de piano is ook beschik-
baar voor kinderen van de muziekschool die 
op zaterdag een uurtje voor publiek willen 
spelen.”

Na vanaf haar zestiende in loondienst te 
hebben gewerkt, begon ze zo’n tien jaar 
geleden in haar achtertuin haar onderne-

ming. Samen met haar man had ze een 
kruidentuin met verschillende soorten  
kruidenthee en keukenkruiden. Deze 
verkocht ze en dat liep goed. Al snel werd dit 
uitgebreid met theekannen, mooi oud servies 
en tafelkleden. Ze ging markten af, op zoek 
naar mooie oude spullen. En nu huurt ze 
sinds vorig jaar een winkelpand in 
Wageningen.
 

Willy Knuiman (links) in haar winkel
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haRT vooR dE zaak

Het idee achter de winkel is een mix van 
commercieel inzicht en idealen. Willy: “Er 
wordt veel gepraat over duurzaamheid. 
Volgens mij begint dat bij jezelf, door niet te 
veel mee te doen aan de wegwerpmaat-
schappij. Door de vergrijzing heb je nu grote 
groepen mensen die kleiner gaan wonen; 
mensen die hun huis vol hebben staan met 
vaak nog prachtige spullen, die willen ze 
kwijt. Wij geven die spullen een nieuw leven. 
Nog goede massief houten kasten worden 
gerenoveerd en geverfd of beschilderd. Deze 
kasten kunnen nog tientallen jaren mee. Dat 
is een stuk duurzamer dan steeds weer een 
nieuwe kast kopen, die vaak ook nog minder 
kwaliteit heeft.”

Willy spreekt over ‘we’, want ze heeft twee 
vrouwen in dienst, waarvan een op vaste 
basis. De een knapt meubels op, de ander 
doet de styling in de winkel. Willy: “Perso-
neel is voor een kleine ondernemer erg duur. 
Maar ik wil ze wel een vaste aanstelling 
geven als ze dat willen. Die zekerheid vond 
ik vroeger ook fijn. En zo draag je de 
onderneming toch meer samen. Ik loop wel 
risico op deze manier, maar als ik dat risico 
helemaal op hen zou afschuiven dan voelen 

ze zich ook minder verantwoordelijk voor de 
winkel. Als er een erg ziek wordt, dan moet 
ik twee jaar doorbetalen. Vanwege de hoge 
kosten heb ik me daar niet voor verzekerd. Ik 
neem het risico.”

SP-Tweede Kamerlid Sharon Gesthuizen 
presenteerde onlangs het boekje ‘Hart voor 
de zaak’, met SP-voorstellen om de kleine 
ondernemer een steuntje in de rug te geven. 
Voor kleine zelfstandigen is het probleem 
van doorbetalen van werknemers bij ziekte 
een groot finan-cieel risico; en verzekeren is 
erg duur. Daarom stelt de SP voor om de 
plicht om door te betalen voor kleine 
ondernemers te beperken tot een halfjaar, in 
plaats van twee jaar. De werknemer wordt 

verder betaald uit een gezamenlijke pot van 
grote en kleine bedrijven. Willy vindt dat 
wel een oplossing: “Al vraag ik me af of grote 
bedrijven wel willen meebetalen aan mijn 
zieke werknemers. Maar een regeling is een 
goed idee, of het nou via zo’n potje wordt 
georganiseerd of via de overheid.”

Een andere klacht die Gesthuizen veel 
hoorde, gaat over de soms belachelijke 
stijgingen van de huurprijs van een winkel. 
De huurcontracten zijn altijd tijdelijk en 
worden om de zoveel jaar verlengd – regel-
matig met een fikse huurverhoging. Willy 
herkent het probleem: “Ik zie bij veel 
collega’s dat dit echt een probleem is. De 
investering die je als ondernemer doet in je 
winkel, gaat zo voor een groot deel naar de 
verhuurder.” In Hart voor de zaak wordt een 
betere huurbescherming voor kleine 
ondernemers voorgesteld. Zo wil de SP de 
huurstijging maximeren, zoals dat ook bij 
huurwoningen werkt. Willy vindt dat een 
prima idee: “Binnenkort moet ik mijn 
contract voor het eerst gaan verlengen en ik 
maak me ernstig zorgen over de financiële 
gevolgen. Met een voorspelbare huurverho-
ging kan ik beter plannen maken.”

wINkElhUREN mogEN 
ENoRm sTIjgEN, vooR 
dE wET TElT allEEN 
hET BElaNg vaN dE 
vERhUURdER

De piano is niet te koop, die heeft een sociale functie
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Sharon Gesthuizen was zelf ook ondernemer, voordat ze voor de SP de tweede 
Kamer inging. als Kamerlid spreekt ze veel ondernemers, kleine en grote. In al die 
gesprekken viel haar op dat veruit de meeste regels en wetten prima uitpakken 
voor de grote bedrijven, maar voor kleine ondernemers óf niets uithalen, óf een 
kleine ramp zijn. Gesthuizen: “Bij overheidsopdrachten vallen kleine ondernemers 
te vaak buiten de boot. Gemeentes combineren vaak meerdere gelijksoortige 
opdrachten tot één grote opdracht. Dan moet je als bedrijf aan hoge omzeteisen 
voldoen om de opdracht te krijgen – en heb je als kleine ondernemer dus geen 
kans. Of wat dacht je van nieuwe etiketten-voorschriften uit Brussel, waardoor 
ambachtelijke bakkers en slagers tienduizenden euro’s moeten investeren om aan 
die regels te kunnen voldoen. Dat kost ze de kop.”

“Een ander voorbeeld: in de huurwet is een VVD-amendement opgenomen, 
namelijk dat de rechter bij onenigheid tussen zakelijke huurder en verhuurder 
alléén maar naar de economische belangen van de verhuurder mag kijken! 
mensen die al twintig, dertig jaar in een zaak zitten, worden er zonder pardon 
uitgegooid als de verhuurder de boel wil renoveren – en ze hoeven niet meer terug 
te komen. Dan hebben die kleine ondernemers dus geen poot om op te staan.”

Gesthuizen presenteerde onlangs het plan ‘Hart voor de zaak: steun de kleine 
ondernemer’. In het plan staan enkele tientallen praktische voorstellen om de 
positie van kleine ondernemers te verbeteren. 
Bijvoorbeeld oplossingen voor het doorbetalen 
van ziek personeel, voor de gebrekkige huurbe-
scherming en voor de problemen bij het krijgen 
van financiering. Machtsmisbruik door grote 
bedrijven kan daardoor worden aangepakt en de 
overheid kan dan zorgen dat kleine ondernemers 
ook een kans hebben om overheidsopdrachten 
binnen te halen.

‘Hart voor de zaak’ is te bestellen via  
www.sp.nl/shop bij rapporten.

sp-plaN haRT vooR dE zaak
Willy laat trots de kasten met kruiden uit 
eigen tuin zien. Ze verkoopt allerlei bijzon-
dere theekruiden en in de zomer heeft ze 
geurige kruidenboeketten. De kruidentuin 
geeft wel veel extra werk. De winkel is open 
van woensdag tot en met zaterdag; de 
zondag, maandag en dinsdag heeft ze nodig 
voor de tuin, inkoop en natuurlijk het 
administratieve werk dat er als ondernemer 
bijhoort. “Een 40-urige werkweek zit er voor 
kleine zelfstandigen echt niet in. Ik klaag 
niet, want ik doe wat ik leuk vind. Maar een 
rustdag is erg belangrijk. Er is veel druk van 
grote bedrijven om alle zondagen de winkels 
open te gooien. Dat lukt mij niet. Grote 
winkels kunnen personeel laten rouleren. In 
een winkel als de mijne kan dat niet. Ook al 
omdat kleine winkeliers vaak meer gespecia-
liseerd zijn. Ik weet zelf heel veel van de oude 
merken die ik verkoop, de periodestijlen. Ik 
krijg veel klanten die specifiek vragen naar 
bijvoorbeeld art deco, merken serviesgoed, 
bijzonder textiel. Om op zondag ook open te 
zijn zou ik iemand moeten vinden die 
dezelfde kennis heeft, dat is niet gemakke-
lijk.” Willy heeft niet alleen praktische 
bezwaren tegen de koopzondag: “Ook hier 
zie je de druk om maar meer en meer te 
consumeren. De economie gaat voor alles. 
De wereld gaat er kapot aan. We moeten 
bereid zijn om een economie te baseren op 
meer kwaliteit, in plaats van op steeds meer 
kwantiteit.”  

Knuiman maakt zich erg druk over de vorig 
jaar in Wageningen ingevoerde reclamebe-
lasting. Iedere winkel met letters op de gevel 
of een bord aan de buitenkant, betaalt 450 of 
600 euro per jaar, afhankelijk van de locatie. 
Ook hier heeft de eigenzinnige winkelierster 
een mix van principiële en praktische 
bezwaren: “Het is hier bedacht om geld te 
innen voor het organiseren van dingen om 
mensen naar winkelgebieden te trekken. Dat 
laatste is op zich een goed idee, maar ik wil 
kunnen kiezen of ik eigenlijk wel mee wil 
doen aan zo’n markt waar bijvoorbeeld 
voornamelijk uit kinderarbeid-landen 
geïmporteerde spullen te koop zijn. Ik vertik 
het, en heb daarom ook geen bord boven 
mijn winkel hangen.” Verzet dus, maar 
ondernemers mogen toch ook wel meebeta-
len aan een levendige stad? “Jawel, maar je 
moet onderscheid maken tussen de kleine 
zelfstandige en het grootbedrijf. Voor een 
fietsenmaker of schoenmaker komt die 
reclamebelasting bovenop een toch al 
enorme stapel aan vaste lasten.”

Een winkel als Willy’s Warenhuis Natuurlijk 
Wonen is meer dan een plaats waar geld 
verdiend wordt. Kleine bedrijven in de buurt 
hebben vaak een belangrijke sociale functie. 
De pianosessies voor kinderen van de 
muziekschool zijn al genoemd. Een van 
Willy’s werknemers is gepensioneerd en zegt 
het niet voor het geld te doen, maar om bezig 
te zijn met haar hobby en voor het sociale 
aspect: actief, onder de mensen. En dan is er 
nog het ‘inkoopnetwerk’ van de winkel; een 
stuk of tien gepensioneerden die het leuk 
vinden om voor Willy ‘op jacht’ te gaan naar 
mooie spullen. Want ze koopt geen goed-
kope, grote partijen meubels in het buiten-
land. Dat vindt ze niet duurzaam. In 2009 
telde Nederland een recordaantal van maar 
liefst 10.559 faillissementen Daar zitten 

ongetwijfeld veel kleine ondernemers tussen 
die het met een beetje maatwerk wél hadden 
gered. Willy zegt dat zij het hoofd wel boven 
water zal blijven houden: “Maar ik héb al 
een redelijke pensioenvoorziening omdat ik 
lang een vaste baan heb gehad, en ik woon 
in mijn eigen huis. Voor jonge, startende 
ondernemers is het nog veel moeilijker. Voor 
hen is een steuntje in de rug heel hard nodig. 
Als de zaken een tijdje wat minder gaan, 
bijvoorbeeld nu door de crisis, is het anders 
snel voorbij.”

Tekst Diederik Olders
Foto’s Rob Voss
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Beschaving wordt weleens omschreven als ‘weten en geweten’. Maar wat hebben deze elementen van 
de beschaving met elkaar? Doet de wetenschap wat ze moet doen? Hoe staat het met haar aanzien? 

En, zijn mensen gelukkiger als ze meer weten? De president van de Koninklijke Nederlandse Akademie 
van Wetenschappen geeft antwoord.

Ons gesprek vindt plaats in de prachtige, 
stijlvolle bestuurskamer van de KNAW, 
gevestigd in het Trippenhuis aan de 
Kloveniersburgwal in Amsterdam. De 
gebroeders Trip, rijk geworden in de 
internationale wapenhandel (“Niemand in 
ons land is nu zo rijk als zij toen waren”), 
lieten het monumentale gebouw in de 
zeventiende eeuw neerzetten ter meerdere 
eer en glorie van henzelf. De schoorstenen 
hebben de vorm van een kanonnenloop, 
zodat de bron van de geëtaleerde rijkdom 
niet verscholen blijft. Onder de Fransen, 
ten tijde van koning Lodewijk Napoleon, 
broer van de keizer, werd het pand 
opgeëist ten behoeve van het Koninklijk 
Instituut van Wetenschappen, Letteren en 
Schoone Kunsten, de voorloper van de 
huidige Akademie.

We hebben aardig wat te danken 
aan die Franse bezetter van 
destijds.
“Inderdaad. Ten onrechte is het tijdens 
geschiedenislessen, wanneer deze periode 
van 1800 tot 1815 aanbreekt, meestal fast 
forward. Veel van onze centrale instituties, 
zoals rijksmusea, rijksacademies, en dat 
Amsterdam onze hoofdstad is – het stamt 
allemaal uit die tijd. Maar ook de bestuur-
lijke inrichting van ons land, het Burgerlijk 
Wetboek, het Wetboek van Strafrecht, de 
Burgerlijke Stand, onze straatnamen en 
huisnummers, de dienstplicht: noem maar 
op, het is in die tijd ingevoerd.”

Je hebt de KNAW weleens de 
belichaming van de ziel van de 
wetenschap genoemd. Wat is de 
ziel van de wetenschap?
“Mensen zien in het dagelijks leven de 
resultaten van de wetenschap in de vorm 
van producten, of nemen kennis van de 
inzichten die de wetenschap voortbrengt. 
Maar voor wetenschappers is er meer: zij 

willen de wereld begrijpen, ’m kunnen 
duiden. En dat op een hoog niveau. De ziel 
van de wetenschap is het kwetsbare 
vlammetje van het willen weten dat de 
brand heeft aangestoken.”

Hebben wij dat allemaal, dat 
vlammetje?
“Ja. Je ziet het goed bij kinderen. Er is geen 
kind dat zich niet verwondert over de 
wereld. De nieuwsgierigheid maakt de 
mens tot mens. Net als de wil om kennis 
over te dragen, generatie op generatie. Het 
brein definieert ons. Omdat we ons 
verwonderen en op onderzoek uitgaan, is 
er vervolgens nog meer om ons over te 
verwonderen: het is een olievlek die 
uitdijt.”

Maar hoe meer we weten, hoe 
meer we ontdekken wat we 
allemaal niet weten? 
“Dat is juist. Als we onze kennis zien als 
een uitdijende olievlek, wordt de rand van 
de olievlek ook steeds groter. Er zijn steeds 
meer vragen te stellen. Maar de opper-
vlakte groeit sneller dan de lengte van de 
rand. Dat is bemoedigend.”

Wat is wetenschap?
“Poeh.” Hij lacht. “Er zullen vast allerlei 
mooie definities zijn, maar ik zeg: de 
kennis van de wereld die je door middel 
van systematisch onderzoek hebt opge-
daan. In de natuurwetenschap komen we 
aan die kennis door middel van proefon-
dervindelijk onderzoek. In de literatuur-
wetenschap gaat het meer om de redene-
ring. Maar elke wetenschap streeft naar 
objectiviteit. Je probeert iets te begrijpen 
wat nog niet begrepen is. Echt iets 
bewijzen blijft buiten de wiskunde altijd 
moeilijk. Vaak is het een kwestie van 
aannemelijk maken. Het materiaal waar 
een paleontoloog zijn stelling mee moet 
bewijzen is vaak heel beperkt –  die paar 
fossielen die zijn overgebleven. In de 

wetenschap horen we de onzekerheid dus 
ook een plaats te geven.”

Hoe wetenschappelijk is de 
economie bijvoorbeeld? 
“Hier gaat het om de voorspellende 
waarde. De wetenschap moet niet te 
pretentieus zijn en aangeven waar het 
speculatie wordt omdat vaste grond onder 
de voeten ontbreekt. Sociale wetenschap-
pen komen vaak met conclusies waarvan 
mensen zeggen: dat wist ik allang. Immers, 
met introspectie komt ieder mens al een 
heel eind. Maar de wetenschap kan dat 
objectief bevestigen. En toch komt men 
soms met nieuwe inzichten die ons 
vermoeden tegenspreken. In zekere zin 
hebben de sociale wetenschappen het 
moeilijker dan de fysica bijvoorbeeld. De 
psychologie van de mens is zo ingewikkeld 
dat we rustig kunnen stellen dat we pas aan 
het begin staan van onze ontdekkingsreis.”

Hoe kun je met zekerheid  
iets zeggen over de klimaat- 
ontwikkeling wanneer er zo  
veel variabelen zijn? 
“Ja, dat is een goed voorbeeld. Je ziet een 
hele keten in de meningsvorming, die 
begint met wetenschappers die kwantita-
tief onderzoek doen, metingen verrichten, 
vervolgens modellen bouwen en dan 
komen met mogelijke scenario’s voor de 
toekomst, inclusief allerlei onzekerheden. 
Maar dan komen er activisten of politici 
die zeggen: ‘Zo, en nu graag alles op één 
A4’tje.’ Onvermijdelijk ontstaat er dan een 
karikatuur van een wetenschappelijke 
mening. Je ziet dat nu gebeuren. Maar, 
sprekende over het klimaat, de essentie is 
duidelijk. De discussie gaat eerder over de 
mate van onzekerheid, of er nu negentig of 
vijfennegentig procent kans op is dat het 
fout gaat. De wetenschap heeft ons 
gewezen op de risico’s, het is aan de 
maatschappij en de politiek om iets te doen 
met die boodschap.”

“Het verhaal van de mens is het verhaal 
van zijn nieuwsgierigheid en kennis”
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Prof. dr. Robbert Dijkgraaf (1960) is een 
man van de wetenschap en van de wereld. 
Momenteel is hij, naast zijn hoogleraar-
schap aan de Universiteit van Amsterdam, 
president van de Koninklijke Nederlandse 
Akademie van Wetenschappen. Na een 
middelbare schooltijd waarin hij zich 
ontpopte als jonge onderzoeker ging hij 
natuurkunde studeren. Dat werd echter 
een afknapper. Het werd de Rietveld 
Academie, waar hij de geheimen van de 

schilderkunst ontdekte. De natuurkunde 
bleef echter zijn grote liefde. En in 1986 
slaagde hij alsnog, cum laude. De promotie 
volgde in 1989. Voor onder andere zijn 
onderzoek naar de ‘snaartheorie’ kreeg hij 
in 2003 de Spinozaprijs, de hoogste 
wetenschappelijke onderscheiding van 
ons land. Wie leest over zijn leven komt 
verwijzingen tegen naar plekken overal op 
aarde: Princeton, Cambridge, Bonn, 
Stanford, Dublin, Parijs, Harvard, Berkeley 

en Kyoto. De uitzending van VPRO’s 
Zomergasten, waar hij in 2005 te gast 
was, is nog altijd de best bekeken 
aflevering. Met zijn warme stem en 
sympathieke uitstraling is hij een 
geboren intermediair tussen de weten-
schap en de geïnteresseerde leek. Iets 
wat hij regelmatig demonstreert in 
programma’s als De Wereld Draait Door, 
Hoe? Zo!, en voor kinderen op de website 
proefjes.nl.
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Er bestaat dus een risico van een 
kwalitatieve omslag in het kli-
maat. Daar kunnen we ons op 
voorbereiden. Maar kunnen we 
die omslag ook voorkomen?
“Er is geen een-op-eenrelatie tussen de 
hoeveelheid geld die je uitgeeft om tot 
CO2-reductie in de atmosfeer te komen en 
de stijging van de temperatuur. Zo hard is 
die correlatie niet, al bestaat er wel een 
verband tussen de aanwezigheid van 
broeikasgas en de temperatuur op aarde.”

Als je thuis op de bank zit en je 
kijkt naar die milieuconferentie in 
Kopenhagen, wat denk je dan?
“Daar wordt een spel gespeeld, waarbij 
iedereen zijn rol heeft. De wetenschap staat 
daar grotendeels buiten. Het is goed dat het 
geagendeerd is en dat men er serieus over 
nadenkt, maar het is wel van belang dat er 
een steviger wetenschappelijke basis komt. 
We moeten beter begrijpen wat er precies 
aan de hand is. De kans bestaat dat we over 
vijftig jaar terugkijken naar de discussie 
van vandaag over het milieu zoals we dat 
nu doen naar de discussie in de jaren vijftig 
over de schadelijkheid van het roken.”

Maar kunnen we nu al zulke 
vergaande conclusies trekken  
dat een investering van duizen-
den miljarden wereldwijd  
gerechtvaardigd is?
“Let wel: de conclusies van de wetenschap 
gaan minder ver dan wat je in de manifes-
ten tegenkomt. De wetenschap levert goed 
werk met alle mitsen en maren die erbij 
horen. Anderen gaan daarmee aan de 
haal. Al Gore bijvoorbeeld: die gaat in zijn 
film drie, vier stappen verder dan de 
wetenschap rechtvaardigt.”

Heeft wetenschap met waarheid 
te maken? Zo ja: wat is waarheid?
“Zeker, wetenschap en waarheid hebben 
alles met elkaar te maken. Het is onze 
opdracht als wetenschappers om dichter en 
dichter bij de waarheid te komen. De 
absolute, totale waarheid bereiken we niet. 
Maar binnen een bepaalde tolerantie, 
binnen een foutenmarge, kunnen we een 
heel eind komen. We proberen die marges 
steeds verder te verkleinen. Elke keer 
krijgen we weer nieuwe inzichten. Soms 
denken we dat we er zijn, en dan blijkt het 
toch weer net even anders te liggen. Dat is 
niet erg, onderwijl weten we wel steeds 

meer. Essentieel is dat we open zijn over de 
foutenmarges.”

In de wetenschap is geen plaats 
voor een objectieve én een 
subjectieve waarheid?
“In zekere zin wel, want wetenschap kan 
niet zonder de wetenschapper. Er zit dus 
altijd een subjectief element in. Als we de 
wereld duiden, dan doen we dat op een 
menselijke manier. Ik werk veel met 
formules, maar ik ben er nog nooit een in 
de vrije natuur tegengekomen. Wat we 
doen, doen we met ons brein dat een 
resultaat is van een lange evolutie. Het kan 
best dat onze zintuigen dingen niet zien die 
er wél zijn. De kans daarop wordt wel 
steeds kleiner. Einstein zei: ‘Het grootste 
wonder is dat de wereld überhaupt te 
begrijpen is’.” 

Welke ontwikkeling heeft het 
begrip ‘waarheid’ in onze Wes-
terse geschiedenis doorlopen?
“De grote omslag is gekomen toen onze 
voorouders beseften dat wetenschap slechts 

zinvol kon zijn wanneer ze zo veel mogelijk 
objectief te werk zou gaan. Er kwam 
proefondervindelijk onderzoek. We hebben 
het dan over eind zestiende, begin zeven-
tiende eeuw. Vanaf dat moment hebben we 
door middel van experimenten steeds meer 
uitspraken aan de natuur kunnen ontlok-
ken. Omdat veel van de onderzoeken 
herhaald konden worden door anderen, 
kon er na verloop van tijd consensus 
ontstaan over bepaalde inzichten. En elk 
inzicht is weer een bijdrage aan het 
bouwwerk van de kennis.”

Wat wij nu onder waarheid 
verstaan, is dus wat anders dan 
wat mensen in de Middeleeuwen 
voor waar aannamen?
“Zeker. Waarheid toen was meer een 
mening. Toen kon je zeggen: ‘De wereld 
bestaat uit atomen’, en dat was je persoon-
lijke filosofie. Maar nu kun je zeggen: ‘De 
wereld bestaat uit atomen, en hier is de foto 
waarop je ze kunt zien.’ Dat is toch heel wat 
anders. Er zijn natuurlijk wetenschappen 
die zich niet of moeilijk kunnen baseren op 
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de proefondervindelijke methode. Je ziet 
dan ook dat de meningen en opinies daar 
meer de overhand hebben.”

De laatste vraag in de definitie-
sfeer: wat is een academicus?
“Dat is iemand die zich de academische 
waarden heeft eigen gemaakt. Ik improvi-
seer nu, want eigenlijk willen we de 
definitie liever open laten. Maar een 
academicus is op de eerste plaats kritisch, 
vooral op zichzelf. Wetenschap is één groot 
gevecht tegen vooringenomenheid en 
ijdelheid, tegen blinde vlekken. Een ander 
belangrijk kenmerk waar een goed 
academicus aan moet voldoen is de 
bereidheid tot debat. Je moet immers altijd 
bereid zijn om op zoek te gaan naar data 
die je ongelijk aantonen. Ook moet een 
wetenschapper zichzelf en zijn werk in een 
grotere context kunnen zien. Hoe verhoudt 
mijn werk zich tot de rest van de maat-
schappij, nu en in de toekomst. Een 
academicus moet ook de samenhang der 
dingen zien.”

Voldoen onze hedendaagse aca- 
demici aan deze omschrijving?
“Je kunt het doen van onderzoek vergelij-
ken met het zoeken naar goud. Naarmate 
de tijd verstrijkt moet je steeds verder, 
dieper graven. Dat geldt ook voor weten-
schappelijk onderzoek. Zo krijg je mensen 
die hele diepe mijnen ingaan, die van heel 
weinig heel veel weten. Dat is belangrijk 
om vooruitgang te boeken. Maar toch zie 
ik graag dat academici zich ook bewust zijn 
van het grotere geheel. In de opleidingen 
hebben we dat de afgelopen jaren te veel 
links laten liggen.”

Heeft dat ermee te maken dat we 
veel meer studenten aan de 
universiteiten hebben dan veertig 
jaar geleden?
“Het is een verdienste van onze tijd dat we 
zo veel jongeren een universitaire opleiding 
kunnen laten volgen. Alleen, we moeten 
wel het systeem aanpassen. Het is nogal een 
verschil: een paar procent van de bevolking 
dat gaat studeren zoals vijftig jaar geleden 
of, zoals nu, twintig procent.”

Maar gaan die enorme aantallen 
niet ten koste van de kwaliteit? 
“Zeker. We hebben nu meer studenten die 
de academische waarden niet met de 
paplepel ingegoten hebben gekregen. Maar 
dat op zichzelf is geen bezwaar. Alleen zijn 
die instellingen te grootschalig geworden 
en daardoor is een deel van de samenhang 
verloren gegaan. Daarmee is de intimiteit 
verdwenen en is er geen sprake meer van 
een natuurlijke verbondenheid tussen de 
specialisaties. Het systeem is uit zijn voegen 
gegroeid.”

Is de wetenschap niet te veel 
afwezig buiten de universiteit?
“Ik ben het ermee eens dat de wetenschap 
te veel afwezig is in de samenleving, in het 
publieke debat. Het relatieve isolement van 
de wetenschapper is van recente datum. 
Door de enorme aanwas van studenten, 
waar we net over spraken, is het een wereld 
op zich geworden. Vroeger stonden 
wetenschappers in nauwer contact met de 
buitenwereld dan nu. Dat vind ik jammer. 
Anderzijds is de wetenschap via de 
toepassingen tot in de haarvaten van de 
samenleving doorgedrongen. Het gaat om 
de opleiding en de cultuur die je over-
draagt. De wetenschap moet niet alleen 
meer aanwezig zijn buiten de universitei-
ten, de samenleving moet ook meer aan de 
orde zijn in de collegebanken. De universi-
teit moet het brandpunt zijn waar alle 
dingen samenkomen. Dáár moet gespro-
ken worden over de maatschappij, over de 
problemen van vandaag en morgen. Het is 
immers de toekomst die de collegezalen 
bevolkt. Nu richt de universiteit zich te veel 
op de interne, disciplinaire verdeling en te 
weinig op haar maatschappelijke 
betekenis.”

Zijn mensen gelukkiger als ze 
meer weten?
“Ja. Uiteindelijk wel. Er zijn verschillende 
vormen van geluk, sterk gerelateerd aan 
een domein. Kennis vergroot niet alleen je 
wereld, je weet er ook meer van. Daardoor 
word je minder snel verrast door de feiten 
van het leven. Je wordt meer meester over 
de omstandigheden. Het verhaal van de 
mens is het verhaal van zijn kennis. Het 
aantal begrippen dat we gebruiken om alle 
facetten van de werkelijkheid die we 
kennen te benoemen is werkelijk 
geëxplodeerd.”
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Beschaving wordt wel omschre-
ven als ‘weten en geweten’.
“Dat is een mooie samenvatting.”

Maar als we de universiteit 
omschrijven als de tempel van de 
beschaving. Wordt daar dan wel 
genoeg gedaan aan ‘geweten’?
“Nee, ik denk het niet. In de vorige eeuw 
zijn veel wetenschappers geconfronteerd 
met de gevolgen van hun ontdekkingen, 
denk aan de natuurkundigen die aan de 
eerste atoombom werkten, en daardoor tot 
andere inzichten gekomen. In een heel 
vroeg stadium moet je zowel weten als 
geweten overal bij betrekken. Kennis is 
één, maar verantwoord met die kennis 
omgaan is net zo belangrijk. Ik heb zelf 
ooit een lerares gehad in Rotterdam, die 
zei: ‘Jullie hebben het gymnasium er nu 
bijna opzitten. Dat is mooi, maar omdat 
jullie waarschijnlijk allemaal belangrijk 
werk gaan doen voor de samenleving, wil 
ik jullie wijzen op de verantwoordelijkheid 
die dat met zich meebrengt.’ We zaten toen 
in de klas allemaal een beetje schaapachtig 
te lachen, maar ik heb het wel onthouden 
en het heeft iets met me gedaan. Ik heb ook 
onthouden dat zij de enige is geweest die 
dat ooit tegen mij gezegd heeft.”

Toen de natuurkundige en 
Nobelprijswinnaar Hendrik 
Lorentz in 1928 werd begraven, 
waren er tienduizenden op de 
been. Het land lag drie minuten 
stil. Zoiets kun je je nu toch niet 
voorstellen.
“Dat sluit mooi aan bij het voorafgaande. 
Lorentz, een van mijn voorgangers als 
president van de KNAW, heeft in 1917 een 
brief geschreven aan de minister-president 
met de vraag: wat kan de wetenschap doen 
voor de maatschappij? Daar is later het 
TNO uit voortgekomen. Hij werd ook de 
eindverantwoordelijke voor de afsluiting 
van de Zuiderzee. Hij heeft daar acht jaar 
van zijn leven aan gewijd, terwijl hij zich 
tot dan toe alleen maar had beziggehou-
den met elementaire deeltjes. Hij was 
politiek actief en voorzitter van de 
Onderwijsraad. Hij genoot groot aanzien, 
ook internationaal. Het enorme medeleven 
tijdens zijn begrafenis is een expressie van 
twee dingen: enerzijds de wetenschapper 
die zich inzet voor de samenleving, en 
anderzijds de brede waardering die hij 
daarvoor ondervond. De interactie tussen 
de wetenschap en de maatschappij was 

toen beter dan nu. De wetenschap had 
toen een groot gezag.”

Toen. Nu gaat bij de baarmoeder-
halskankervaccinatie de helft 
niet. Bij de Mexicaanse-
griepvaccinatie komen mensen 
niet omdat ze denken dat ze 
geheimzinnige nanodeeltjes 
ingespoten krijgen. 
Homeopathie, mensen die 
geloven in het ‘geheugen van 
water’. Kwakzalverij. Waar waren 
jullie wetenschappers?
“Dat is een goed punt.”

Ik snap het niet. Je zou denken: 
we worden verstandiger. Dommer 
worden, dat gaat niet.
“Voor een deel komt dat doordat mensen 
mondiger zijn geworden. Ten tijde van 
Lorentz was het vooral eenrichtingsver-
keer. Er was toen ook sprake van vanzelf-
sprekende gezagsverhoudingen. Heden ten 

dage zijn mensen veel meer actief betrok-
ken bij de samenleving en zijn ze hoger 
opgeleid. Nu moet je het gezag meer 
verdienen dan toen. Een rapportje 
schrijven is niet genoeg. Je moet er ook de 
boer mee op: communicatie dus.”

Maar hoe valt dat verschil in 
waardering voor de wetenschap 
tussen toen en nu te verklaren? 
Toename van mondigheid hoeft 
toch niet noodzakelijk te leiden 
tot een toename van domheid?
“Ik heb daar geen simpel antwoord op. De 
wetenschap zoekt naar haar rol in de 
moderne tijd. Het paradoxale is dat de 
kennis alleen maar is toegenomen. De 
wetenschap heeft veel vooruitgang 
geboekt, maar ook de toegankelijkheid van 
die kennis is toegenomen. Aan de andere 
kant zie je dat mensen in zijn algemeen-
heid achterdochtiger zijn geworden 
richting autoriteiten, en dus ook richting 
de wetenschap. De wetenschap kan en 
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mag daar niet autoritair op reageren. Zo’n 
houding past namelijk helemaal niet bij de 
wetenschap. Kritiek en zelfkritiek behoren 
binnen de wetenschap tot het hoogste 
goed. De onderlinge controle is 
gigantisch.”

Wat te doen?
“Waar wantrouwen heerst, is transparan-
tie de oplossing. De ramen moeten open. 
Laat iedereen maar binnenkomen en 
rondkijken. Vertel en leg uit.”

De verplichting om opdrachten 
van het bedrijfsleven binnen te 
halen, de dubieuze rol van de 
farmaceutische industrie, de leer-
stoelen die te koop zijn. Leiden 
deze zaken niet tot aantasting 
van de beroepseer en de profes-
sionele autonomie, en daarmee 
tot uitholling van het gezag van 
de wetenschap?
“De academische waarden horen altijd 
centraal te staan op de universiteit. Dat 
leerstoelen de naam dragen van een bedrijf 
of fonds, vind ik nog het minste probleem, 
áls de onafhankelijkheid, de objectiviteit 
en de openheid maar gewaarborgd zijn. 
Kijk naar de VS: daar zijn zelfs hele 
universiteiten genoemd naar rijke families. 
Stanford is de naam van de familie 
Stanford. Die universiteit wordt nu gezien 
als een van de parels in de wetenschap. En, 
vergeet niet: ook het bedrijfsleven heeft 
belang bij de waarheid, bij onafhankelijk 
onderzoek. Dat gezegd zijnde, geef ik toe 
dat velen – en niet de minsten – hebben 
gewezen op de soms kwalijke rol van de 
farmaceutische industrie als het gaat om 
onderzoek. Zo blijkt dat gesponsord 
onderzoek meer positieve resultaten 
oplevert dan niet-gesponsord onderzoek. 
Hier zitten duidelijk een aantal zaken 
structureel niet goed. We moeten ons 
behoeden voor morsige tussenstructuren. 
Dus ook geen professoren meer die in 
opdracht van Campina zeggen dat melk 
drinken goed is.”

Je genen krijg je van je ouders, 
net als de eerste jaren van je 
opvoeding; allebei erg bepalend 
voor wie je wordt of bent. Wat 
betekent het begrip ‘vrije wil’ dan 
eigenlijk nog?
“Op dit terrein komen we steeds meer te 
weten. Een recent nieuw inzicht is 
bijvoorbeeld dat bij volwassenen het IQ 
voor vijftig procent bepaald wordt door de 

genen. Alleen, welke vijftig procent weten 
we nog niet. Er is zeker sprake van een 
mate van determinisme, al zullen we de 
toekomst nooit met zekerheid kunnen 
voorspellen. Zelfs het weer van overmor-
gen voorspellen is al erg moeilijk. We 
hebben in ieder geval de illusie van de vrije 
wil, die praktisch niet te onderscheiden is 
van de echte vrije wil. Wat ik denk en doe, 
bepaal ik gelukkig in grote mate zelf.”

Sommigen werpen tegen: ‘Ook 
willen moet je kunnen.’
“We moeten de mens niet zien als een 
marionet, die door middel van touwtjes 
van binnen en van buiten gestuurd wordt. 
Ik vind wel dat we moeten nadenken over 
de omstandigheden, de omgeving. 
Kunnen we daar wat aan doen? Wat 
kunnen we met onze talenten, kennis en 
‘vrije wil’ doen aan de samenleving om ons 
heen?”

Maar wat doen we met de tien tot 
vijftien procent van de mensen 
die geen regisseur van hun eigen 
leven zijn?
“We komen van ver. In de Middeleeuwen 
lag dat percentage misschien wel boven de 
negentig procent. De vraag is nu: welke 
factoren hebben die vooruitgang nu 
bewerkstelligd? De wetenschap komt dan 
al snel in beeld. En niet alleen omdat 
dankzij onze kennis onze levensverwach-
ting verdrievoudigd is. De toegenomen 
kennis over onszelf en onze omgeving stelt 
ons ook in staat om meer invloed uit te 
oefenen. De groep die je noemt, mag niet 
aan onze aandacht ontsnappen. Je kunt 
veel doen via het onderwijs, via de media, 
via de politiek. Daar is nog heel veel winst 
te halen. Ik ben daarvan overtuigd. Als je 
kijkt naar plekken elders op de wereld, dan 
zie je dat dit percentage veel hoger is. Het 
is duidelijk een kwestie van ontwikkeling, 
iets waar we wat aan kunnen doen. 
Onderwijs en kennis zijn daarbij de 
hefbomen. De capaciteit van ons brein is 
onmetelijk. Ons IQ blijft maar stijgen. 
Iedere volgende generatie is weer slimmer. 
Daarom moet de gemiddelde norm van 
IQ-testen ook steeds naar beneden worden 
bijgesteld.”

Ligt hier nog ergens een rol voor 
de genetica?
“Je moet hier erg oppassen niet te veel te 
beloven, terwijl je weinig kunt waarmaken. 
Maar het is zeker niet uit te sluiten dat op 
lange termijn onze genetische bagage geen 

vaststaand gegeven meer zal zijn, maar 
een startpunt. Nu is de meeste winst te 
boeken door na te denken over de opvoe-
ding en de omgeving. Bij een kind van vier 
wordt het IQ slechts voor tien procent 
bepaald door het genenmateriaal. 
Negentig procent is dus de omgeving: 
ouders, vriendjes, opvang. Kinderen van 
nu ondervinden in de eerste levensjaren 
veel meer stimuli dan kinderen honderd 
jaar geleden. We hoeven niet aan het DNA 
te sleutelen om een enorme winst te 
behalen. We kunnen ons nu beter concen-
treren op de leefomgeving.”

Wat zouden we kunnen doen?
“Kinderen tot zes jaar kunnen veel meer 
dan wordt aangenomen. Deze kinderen 
kunnen al tellen en logisch redeneren. Ze 
kunnen het niet opschrijven, maar dat is 
ook een aparte vaardigheid. Muziek, 
wiskunde, patronen herkennen, sociale 
interactie, ze kunnen het allemaal. Daar 
zit een enorm groeipotentieel. Te veel 
kinderen groeien op in een arme leefomge-
ving, waarin ze te weinig worden uitge-
daagd. Kunnen we die kinderen geen 
betere toekomst geven door ze een betere 
start te geven? Juist in arme volkswijken 
zouden de buurt en de overheid op dit 
terrein veel kunnen betekenen. Als ik hoor 
dat sommige kinderen ’s ochtends in het 
donker alleen de trap afkomen om naar 
school te gaan, krijg ik tranen in mijn 
ogen. Het lijkt een uitzichtloze situatie en 
toch is het ook mooi, want dat kind wil dus 
wel. Waarom? Omdat we samen hebben 
afgesproken dat jonge kinderen naar 
school moeten. Met andere woorden: we 
kunnen meer dan we vaak denken.”

Welke drie ontdekkingen zullen 
ons binnen nu en vijftig jaar 
versteld doen staan?
“Vast drie zaken die we nu niet eens kun- 
nen bedenken! We gaan in ieder geval heel 
veel meer ontdekken over de werking van 
ons brein. Daarmee vergaren we kennis 
over hoe we in elkaar zitten, hoe we leren 
en hoe onze vorming verloopt. Er zal een 
versmelting komen van de technologie en 
het leven. De nanotechnologie biedt vele 
mogelijkheden. En tot slot: we zullen een 
doorbraak beleven op het punt van onze 
kennis over het ontstaan van het heelal. 
Waar we uit bestaan, waar we vandaan 
komen en waar we naartoe gaan.”

Tekst Jan Marijnissen
Foto’s Suzanne van de Kerk

jaN maRIjNISSEN IN gESPREK mET RoBBERT dIjKgRaaf



26 TRIBUNE maart 2010

lINKSvooR

Angela Geurts (26) uit Weert stond vorig jaar op de voorkant van het SP-rapport ‘De leraar aan het 
woord’. Ze werkt op een basisschool in Maarheeze, is actief voor de lokale SP-afdeling en zet zich met de 

‘Werkgroep voor iedereen’ in voor mensen die buiten de samenleving dreigen te vallen. 

tekst Jola van Dijk
Foto Karen Veldkamp

“Kinderen met problemen verdienen meer aandacht”

Wat voor werk doe je op de basisschool?
“Ik val in bij groep 8, ben parttime groepsleerkracht van groep 1 
en 2 en een paar uur per week begeleid ik leerlingen met 
gedragsproblemen.”

En toen gaf je ineens een gezicht aan de leerkrachten 
in Nederland.
“Ja, ik stond op de voorkant van het SP-onderzoek. Toen Manja 
Smits net Tweede Kamerlid was, is ze bij mijn school op werkbe-
zoek geweest. Alle foto’s voor het onderzoek zijn ook bij mij op 
school gemaakt. Wat me in het onderzoek vooral treft, is de 
conclusie dat leerkrachten vinden dat ze zorgleerlingen niet genoeg 
kunnen begeleiden. Kinderen met problemen verdienen meer 
aandacht.”

Waarom werd je lid van de SP?
“Ik was al een paar maanden actief voor de partij, maar wilde me 
nog niet binden. In 2005 merkte ik op een regiobijeenkomst in 

Roermond dat je als lid meer invloed hebt. Toen ben ik zelf ook 
lid geworden.”

Wat brengt de kapitalist in je boven?
“Dat is eigenlijk geheim natuurlijk, dat zijn mijn zwakke plekken. 
Mijn vriend zou zeggen: ‘Schoenen!’, maar ik lees ook erg veel 
boeken. Daar heb ik altijd te weinig geld voor.”

Heb je hobby’s?
“Samen met mijn vriend heb ik een volkstuintje en met drie 
andere mensen vorm ik de Werkgroep voor iedereen.”

Wat doet die werkgroep?
“We zorgen ervoor dat niemand in Weert alleen hoeft te zijn met 
kerstavond. We houden een kerstpakkettenactie, organiseren een 
kerstmaaltijd en gaan naar het asielzoekerscentrum.”
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Sander de Kramer is hoofdredacteur van 
het Rotterdamse Straatmagazine en 
columnist van de Telegraaf. Sinds kort 
presenteert hij het tv-programma Stinkend 
rijk & dakloos, waarin mensen met veel geld 
een tijdlang als dakloze leven. Over dit 
onderwerp schreef De Kramer al eerder 
een boek: Van miljonair tot krantenjongen, 
waarin hij met schrijnende, waargebeurde 
verhalen liet zien dat dakloos zijn geen 
keuze is. Hij is verder met zijn Sunday 
Foundation actief in Sierra Leone, waar 
hij kindslaven uit de diamantmijnen redt 
en zorgt dat ze een toekomst hebben.

Voor iemand die met de donkerste kanten 
van het leven te maken heeft, schrijft De 
Kramer af en toe opvallend luchtige 
boekjes. Botsauto door Rotterdam leidt de 
lezer langs hilarische situaties in en om 
Rotterdam. Echte, waargebeurde 
verhalen. Zoals van de gemeente Dor-
drecht, die prachtige nieuwe parkeerme-
ters aanschafte die het verschil tussen 
zomer- en wintertijd niet bleken te kennen 
– met vele onterechte parkeerbonnen tot 
gevolg. Of het plan om criminelen in de 
beroemde kubuswoningen op te sluiten. 
Omdat deze woningen zeer gewild zijn, 
maakt De Kramer zich ernstig zorgen om 
de ontelbare stadsgenoten die ooit hebben 
gezegd dat ze er een moord voor zouden 

doen om in een kubuswoning te wonen. 
De ‘Rotterdamcode’ van Leefbaar 
Rotterdam, waarvan een van de regels is 
dat iedereen Nederlands moet spreken, is 
ook reden tot hilariteit: ‘Verplicht 
Nederlands... hoe krijgen die pretletters 
het verzonnen?’, schrijft De Kramer. ‘En 
ik zie ’t al voor me, dat de piloot van een 
vliegtuig uit Australië zich op z’n zwe-
tende kruin krabt, omdat hij maar niet 
snapt wat de verkeersleider van Rotter-
dam Airport nou toch steeds bedoelt met: 
de linker landingsbaan nemen.’

Vooral over de politie kan De Kramer 
zich vrolijk maken. Schitterende nieuwe 
politiebusjes die bij tegenwind niet harder 
dan 100 kilometer per uur konden, 
therapie voor agenten met rij-angst (‘Als u 
wilt dat we sneller komen, dan moet u ons 
effe komen halen!’), sportgeld voor te 
dikke agenten (‘Er was ontzettend veel 
blauw op straat, maar... ze stonden 
allemaal bij Jamin voor de deur.’); 
blijkbaar maakt oom agent iets los bij De 
Kramer. Aan de telefoon zegt hij hierover: 
“Ik heb veel waardering en respect voor 
politieagenten. Maar er zitten ook een 
paar types tussen die denk ik wat te 
compenseren hebben. Daar kan ik heel 
slecht tegen. Misschien ook omdat ik veel 
met daklozen te maken heb, en meemaak 

dat die een boete krijgen omdat ze een 
biertje in het park drinken. Dakloosje 
pesten, want als ik daar zit met een biertje 
gebeurt er niets.”

De Kramer lucht zijn ergernis met een 
knipoog en heeft een neus voor belache-
lijke plannen: “Het boekje gaat niet 
toevallig over Rotterdam. We zijn hier erg 
van het ‘niet lullen maar poetsen’. Niet te 
lang nadenken. Gecombineerd met een 
pretpakket aan roeptoeter-raadsleden 
zorgt dat voor veel ondoordachte plannen, 
die meteen worden ingevoerd.” Verplicht 
leesvoer dus voor (toekomstige) bestuur-
ders die om zichzelf kunnen lachen. Een 
aantal van de cartoons in het meer dan 
tachtig verhaaltjes tellende boek is 
getekend door Paul Bosvelt, de populaire 
ex-Feyenoordspeler. Bosvelt: “Tekenen 
biedt mij ontspanning. Ook tijdens 
trainingskamp was ik vaak aan het 
tekenen.” De voetbalclub waar hij 
beroemd werd komt ook nog aan bod: er 
blijkt in de wijk Feijenoord een heus 
voetbalverbod te gelden. ‘Dit is toch wel 
het ultieme bewijs dat onze stad bestuurd 
wordt door figuren die er de eh... ballen 
verstand van hebben!’

Tekst Diederik Olders
Foto Arie Kievit

gESPoT

Pretletters en roeptoeter-raadsleden

Het is de tijd van college-onderhandelingen, waarin 
verkiezingsbeloftes hopelijk in daadkracht worden omgezet. Het 
boekje ‘Botsauto door Rotterdam’ van Sander de Kramer is een 

(leuk!) medicijn tegen een al te hoge dosis daadkracht.

Sander de Kramer en Paul Bosvelt
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pRIkBoRd

Agnes

Dankjewel voor je voortrekkersrol die je altijd 
zo voortreffelijk hebt vervuld. Dat je je nooit 
de mond hebt laten snoeren. Dat je altijd 
gezegd hebt waar het op staat. Dat je altijd 
bent opgekomen voor wat je werkelijk en 
echt voelde en dacht. Dat je zoveel zorg en 
liefde voor de mensen hebt laten zien. Dat je 
ook in dit besluit laat zien dat je geen 
compromissen wilt sluiten met de leugen en 
hoe consequent je daar in bent. Het is 
gewoon je constitutie. Wij vinden je prachtig, 
een heel mooi en goed mens. En we hopen 
dat je, wat je nu ook gaat doen, heel erg 
gelukkig wordt.

Toi van Gelder, Den Haag

Agnes (2)

Ik vond en vind je opmerking over Wilders en 
zijn zoeken naar zondebokken heel terecht. 
Het mag en moet echt weleens gezegd! 
Wilders vormt, ook mijns inziens, met zijn 
aanwijzen van zondebokken een gevaar voor 
de samenleving. De geschiedenis wijst 
inderdaad uit dat dit tot grote ellende kan 
leiden. En dat slaat zeker niet alleen op de 
Tweede Wereldoorlog (zoals ervan gemaakt 
wordt), maar door de tijden heen en op veel 

  Prik mee:
pRIkBoRd@sp.Nl

plaatsen in de wereld was dit zo. Het is 
discriminatie die leidt tot tweespalt in de 
samenleving en tot onschuldige slachtoffers. 
En ondertussen worden de problemen van 
de mensen niet opgelost. Alleen een elite 
profiteert. Dus wij gaan met de SP door met 
werken aan een menselijker en socialer 
samenleving.

Gonnie Oosterbaan, Utrecht

Plastic afvalscheiding

Wat minister Cramer heeft geflikt met d’r 
scheiding van plastic slaat nergens op. Ze 
had naar de fabrikanten moeten gaan om 
hen te verplichten om milieuvriendelijke 
verpakkingen te laten maken, zodat het 
gewoon in de container kan die we al van de 
gemeente hebben. In Limburg staat een 
afvalverwerkingsfabriek, die ook het plastic 
scheidt. Waarom moeten de mensen het dan 
ook nog eens doen? Het afval naar Limburg 
brengen en alles automatisch laten verwer-
ken en scheiden is goedkoper dan dat de 
mensen zelf alles nog eens moeten 

scheiden. Wat je straks gaat krijgen is dat er 
meer zwerfafval in de stad komt. Er staan op 
twee plaatsen in Breda containers waar je 
die heroeszakken naar toe kunt brengen. Die 
zitten al bommetjevol en de zakken worden 
ernaast gezet. Hoezo zwerfvuil creëren?

Maayke Jong- Doppen, Breda

Agnes (3)

Als medewerker in de zorg wil ik graag 
reageren op het vertrek van Agnes Kant uit 
de politiek. Ik heb altijd de indruk gehad dat 
zij begreep hoe verschraald de zorg is. Zij 
was de enige die dit bespreekbaar maakte 
op een wijze waarvan ik dacht: eindelijk 
iemand die weet hoe de zorg eruit ziet. Ik wil 
haar graag bedanken voor haar inzet. 
Ondanks dat ik weet dat de echte socialist 
niets met het koningshuis heeft, zou ik willen 
dat ik Hare Majesteit kon vragen aan Agnes 
de hoogste koninklijke onderscheiding uit  
te reiken.

Willy Erdhuizen, Doetinchem

Agnes (4)
 
Ik moest even slikken toen het nieuws van 
Agnes bekend werd. Ze stond voor een 
onmogelijke taak, dus ze mag de resultaten 
zichzelf niet aanrekenen. Maar… daarna dit 
bericht: Emile Roemer. Ik ken die man 
helemaal niet, maar deze man heeft DE 
SP-uitstraling. Gefeliciteerd dus! Met een 
lach en een traan.

Ilja Hardebol, Noordwijkerhout

Prem

De media beweren dat Prem Radhakishun 
lijsttrekker wil worden bij de verkiezingen. 
Mochten jullie ook maar overwegen deze 
schertsfiguur voor te stellen als lijsttrekker, 
dan zal ik helaas mijn lidmaatschap moeten 
opzeggen. Doe normaal en hou het bij Emile. 
Prima keuze.

Pieter Spieringshoek en Trix Berga, 
Gouda

Winnaar fotowedstrijd:Netty Meijer, Nijmegen
Proficiat, Netty!
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UITgElIchT
Ontluikende liefde

Zeg het met bloemen, moeten de 
boeren hebben gedacht die zijn 
verenigd in de Nieuwe Vrije Agrarische 
Federatie (NVAF). Zij namen het 
initiatief om een tulpensoort te 
vernoemen naar de partijvoorzitter van 
de SP, als dank voor zijn inzet voor 
agrarisch Nederland. De nieuwe tulp 
– een rode – is op 2 maart officieel 
gedoopt door Jan Marijnissen en Meiny 
Prins, Zakenvrouw van het jaar 2009.

De boeren van de NVAF trekken ten 
strijde tegen de ‘productschappen’ in 
de agrarische sector. De productschap
pen hebben een wettelijke taak om de 
belangen van hun leden te behartigen. 
Het lidmaatschap is voor alle agrariërs 
verplicht, inclusief betaling van het 
lidmaatschapsgeld. De leden hebben 
echter geen enkel stemrecht en de 
bestuurders worden niet gekozen maar 
benoemd. Onaanvaardbaar, vindt de 
NVAF. De enige politieke partij die de 
federatie hierin steunt, is de SP. 
Volgens de NVAF heeft de SP hart voor 
agrarisch Nederland. Het CDA, dat 
traditioneel veel aanhang heeft onder 
boeren, begint juist aanhang te 
verliezen. Ook de steun voor Balken
ende neemt af: het blad Boerderij vroeg 
achthonderd lezers wie ze als premier 
wilde. Meer dan de helft bleek Balken 
ende beu te zijn. Misschien kan de  
SP hem als troost een bosje bloemen 
sturen?

Foto: Fetse Visser



30 TRIBUNE maart 2010



maart 2010  TRIBUNE 31 

Winnaar februari: W.m. Schutte uit vianen
 
Stuur uw oplossing vóór 30 maart naar de Puzzelredactie van de Tribune, vijverhofstraat 65, 3032 SC Rotterdam of tribunepuzzel@sp.nl.
onder de inzenders van een goede oplossing wordt een gesigneerd boek verloot uit de SP-boekenstal.

Horizontaal
 2  Restant: een mantel. (7 en 4,3)
 5  Het zijn geen hippe marktkramen waar de     
  koopwaar geëtaleerd wordt. (10 en 3,7)
 8  Oma van formaat. (11 en 5,6?)
 9  Vechtlustige militair met kermisact. (10)
 10  Om de zwabber kun je lachen. (3)
 11 Klusmateriaal? De keukenplank is al klaar! (11 en 6,5)
 13  Kunststuk is niet van de leerling. (11)
 14 Nobel en dapper zijn (een teken van onbaatzuchtigheid).   
  (10 en 4,6)
 15  Opstootje aan zee? Welnee, een pretpark. (8)
 17  Strafkwijtschelding is elegant. (6)
Verticaal
 1 Vrijetijdsbesteding is het lot van mensen met tenten en   
  caravans. (18)
 3  In dit vervoermiddel zijn piloten schorem, en stewardessen   
  gewelddadig. (9)
 4  Ooit had de bron toch een goede reputatie. (6)
 6  Niet bepaald spraakzaam, en nog gruwelijk saai ook. (13 en 4,9)
 7  De kosten van een brief naar een stad in Portugal. (5)
 10  Vriendschapsbesluit? (9)
 12  Worden hier gevangenen op kwaliteit bij elkaar gelegd? (10)
 13  Bepaal de lengte van de eindstreep! (4)
 16  Snaarinstrument lijkt hard te klinken. (4)

CRYPTogRam

SPIRaalTjE
Beste puzzelaars, opnieuw tijd voor wat Anagrammatica. Hoe het werkt: begin linksboven. 
Vind allereerst een 10-letter woord dat samengesteld kan worden uit alle individuele letters 
van de omschrijving onder ‘1’ en plaats dit in de linkerbalk. Plaats vervolgens een woord 
van 11 letters op de onderste regel, volgens de omschrijving onder ‘2’, etcetera. Volg de 
spiraal: het derde woord gaat van onder naar boven, het vierde van rechts naar links etc. 
Iedere laatste letter van een woord is de beginletter van het volgende woord. De 4 
‘hoekletters’ zijn al ingevuld.
Veel plezier!
Noot: de ‘lange ij’ is altijd 1 letter.

Irritour: Een ritje met de OV-chipkaart (Wim Musch)
Aanwerpsel: Onnodige aanvulling op een standpunt. Specialiteit van 
Kamerleden. Ze halen een boon uit de pot en doen die er met veel omhaal 
weer in en denken dan, dat zij een punt gemaakt hebben. (Gerard Hubers)
Liefdederving: Grootschalige uiting van liefde jegens iemand die er geen 
klap meer aan heeft, oa na overlijden, zie ook Pim Fortuyn, André Hazes.
(Martin Kooistra)
Groenboek-kabouter: Biologisch-dynamisch kookboek van Marianne 
Thieme (recepten) en Rien Poortvliet (illustraties) (Wim Musch)
Megamanie: Nu Lithium niet meer als recept vergoed wordt, gaan 400.000 
manisch-depressieven demonstreren op het Malieveld. (Wim Musch)  
Supercelibattoir: Pauselijke badkamer (Ben Pegman)

Horizontaal
1) Zoveel 6) Schaakmeester 10) Idool 11) Register 12) Beltegoed 
13) Andreas 15) Haarnetje 16) Gade 17) Bondskanselier 19) EVA 
21) Stokpaardje.
Verticaal
1) Zeearm 2) Vastgenageld 3) Ezelsbruggetje 4) Schietbaan 5) 
Nazorg 
7) Keldertrap 8) Brassen 9) Deelhebber 14) Verslaan 18) Salon 
20) ASO 22) Pad 23) Dag.

oPloSSINg CRYPTogRam fEBRUaRI 2010 algEhEEl oRIgINEElSTE ImagINaIRE WooRdENlIjST: 
maRTIN KooISTRa

1

CRYPTOGRAM

Diagram
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11 12 

13 

14 

15 16

17 
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SPIRAALTJE 

DIAGRAM

Beste puzzelaars, opnieuw tijd voor wat Anagrammatica. Hoe het werkt: begin 
linksboven. Vind allereerst een 10-letter woord dat samengesteld kan worden uit 
alle individuele letters van de omschrijving onder ‘1’ en plaats dit in de linkerbalk. 
Plaats vervolgens een woord van 11 letters op de onderste regel, volgens de 
omschrijving onder ‘2’, etcetera. Volg de spiraal: het derde woord gaat van onder 
naar boven, het vierde van rechts naar links etc. Iedere laatste letter van een 
woord is de beginletter van het volgende woord. De 4 ‘hoekletters’ zijn al 
ingevuld.
Het is niet uitgesloten dat u een ander woord vindt dan wij als oplossing geven: 
zolang het een correct Nederlands woord is en u alle letters uit de 
corresponderende omschrijving gebruikt, mag dat natuurlijk. 
Veel plezier! 

Noot: de ‘lange ij’ is altijd 1 letter.
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1 Bagger knol
2 Boer komt los
3 Kwam bidden
4 Bubbel zee (eigennaam)

5 Brand zes (achternaam)
6 Bolzaad
7 Brakke
8 Kerel

9 Polo
10 Lip
11 Al

omSChRIjvINgEN
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Mooie start voor Emile Roemer
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Comité Asbest-
slachtoffers

HET KAN

Schoonmakers 
staken

“Bedrijven wisten donders 
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Zekerheid in 
crisistijd

in tijden van economische voorspoed 
riepen politici om het hardst dat we 
moeten bezuinigen: op de publieke sector, 
op de sociale zekerheid. als voorbereiding 
op slechte tijden. Die zijn nu aangebroken. 
Bankiers hebben onze spaarcenten 
vergokt, bestuurders onze publieke 
voorzieningen verkocht en politici hebben 
het allemaal laten gebeuren. Maar opnieuw 
klinkt dezelfde roep om meer marktwer-
king en minder sociale zekerheid. Of het 
nu goed of slecht gaat, het lijkt wel of we 
altijd moeten bezuinigen. Sociale zeker-
heid is echter geen luxe waar je ongestraft 
op kunt bezuinigen. Juist in tijden van 
economische crisis moet de overheid 
mensen zekerheid bieden. Het is ongeloof-
waardig dat politici die tientallen miljarden 
hebben uitgegeven om commerciële 
banken te redden nu niet in staat zouden 
zijn om mensen die hun baan (dreigen te) 
verliezen, zieken en ouderen bij te staan. 
Het is pervers dat bankiers elkaar hogere 
bonussen geven dan ooit en bestuurders 
zichzelf tonnen aan vergoedingen toeken-
nen. Het is nog erger dat ondertussen 
thuiszorgmedewerkers niet kunnen 
rondkomen, postbodes voortaan stukloon 
krijgen en schoonmakers weken moeten 
staken voor een paar dubbeltjes extra. 
politici zullen in de komende verkiezings-
campagne zeggen dat de economie bij 
ons in slechte handen is. Maar hoe 
geloofwaardig is dat uit de mond van 
mensen die onze economie aan de rand 
van de afgrond hebben gebracht? politici 
zullen zeggen dat de Sp ouderwets blijft 
vasthouden aan de verzorgingsstaat. Maar 
hoe geloofwaardig is het om in crisistijd de 
sociale verworvenheden overboord te 
gooien, mensen gemakkelijker te kunnen 
ontslaan en ouderen twee jaar aOW te 
ontnemen? ik vrees dat we de komende 
maanden in de politiek weinig bondgeno-
ten hebben. Maar verkiezingen gaan niet 
om de gunst van de bestuurders, maar om 
de bevolking. De komende maanden 
moeten we de kiezers laten zien dat wij 
juist nu de zekerheid kunnen bieden die zij 
zo hard nodig hebben. HET KaN!

Emile roemer
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Goed nieuws: we zijn in 2009 dichter bij een doodstrafvrije we-
reld gekomen, aldus het jaarrapport over doodstraf van Amnesty 
International (Death sentences and Executions in 2009).  
Burundi en Togo schaften de doodstraf af, zodat het aantal 
landen zonder doodstraf steeg naar 95. Voor de eerste keer sinds 
Amnesty dit bijhoudt, vonden er in Europa geen executies plaats. 
Maar wereldwijd is de strijd tegen de doodstraf nog lang niet 
voorbij. China, Iran, Irak, Saoedi-Arabië en de VS zijn de lan-
den waar veruit de meeste executies plaatsvinden.

Linksboven: Protest van Amnesty International tegen doodstraf-
fen in de Verenigde Staten. Foto: Gerhard van Roon
Links: De in Texas ter dood veroordeelde Hank Skinner belt met 
de pers; zijn doodstraf werd een uur voor voltrekking uitgesteld 
door de Hoge Raad, vanwege de weigering van Texas om  
dna-onderzoek uit te voeren. Foto: ZUMA Press
Linksonder: Demonstratie van de Nederlandse Volks-Unie vóór 
de doodstraf in 2007. Foto: Luuk van der Lee / Hollandse 
Hoogte
Rechtsboven: Kamer in de Huntsville-gevangenis in Texas, waar 
veroordeelden een dodelijke injectie krijgen.  
Foto: Aurora
Rechtsonder: De cel in de Huntsville-gevangenis waar  
ter dood veroordeelden hun laatste uren doorbrengen.  
Foto: Aurora
Onder: Protest-graffiti in Londen. Foto: Joost van den Broek/ 
de Volkskrant

Doodstraf
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ACTUEEl

Slikken of stikken. Dat lijkt een treffende omschrijving als het gaat om de redding van Griekenland, 
dat kampt met een steeds hoger oplopend begrotingstekort. Daardoor kan het land steeds moeilijker 

geld lenen op de kapitaalmarkt, waardoor uiteindelijk de waarde van de euro onder druk kan komen 
te staan. De Europese landen hebben nu gekozen voor noodhulp via het IMF. SP-Kamerlid Ewout 

Irrgang: “Niets doen kan leiden tot verdere escalatie.”

“Laten we eerlijk zijn: de Griekse overheid heeft ons drie keer 
belazerd.” Ewout Irrgang laat er geen gras over groeien. Het 
SP-Kamerlid kaartte de Griekse fratsen met overheidsfinanciën 
vier jaar geleden al aan. Het land zou inkomsten uit onder meer 
illegale prostitutie, smokkel en witwassen meetellen in het bruto 
nationaal product. “Eerst spiegelde Griekenland ons voor dat het 
financieringstekort kleiner was dan drie procent, zodat het land 
kon toetreden tot de euro. In 2006 heb ik aan minister Bos 
gevraagd om naar aanleiding van dat gesjoemel toch eens bij de 
Grieken in de boeken te gaan kijken. Nooit meer iets van gehoord. 
En nu blijkt het Griekse tekort niet zes, maar twaalf procent te zijn. 
Erg geloofwaardig is het land dus niet”, aldus Irrgang.
Binnenkort loopt een deel van de leningen aan Griekenland af, 
terwijl het tekort veel hoger is –  daar moeten dus nieuwe leningen 
voor worden aangegaan. Door het gebrek aan vertrouwen in de 
Griekse staatsfinanciën vragen beleggers enorme rentes om het 
risico af te dekken. En dat is voor de lange termijn onbetaalbaar 
voor de Grieken. 

Geloofwaardig of niet; feit is dat niet alleen de Grieken maar ook 
de andere eurolanden nu met een groot probleem zitten. ‘Want niet 
alleen Griekenland staat voor duivelse dilemma’s. De hele Euro-
pese Unie kan Griekenland steunen, wat mogelijk geld kost. Maar 
niets doen en de Grieken aan hun lot overlaten kan leiden tot 
verdere escalatie van de situatie waardoor de euro onder steeds 
grotere druk kan komen te staan.
De Griekse regering heeft er in ieder geval voor gekozen om iets te 
doen aan de gigantische schuldenlast. Belastingverhoging en 
accijnsverhoging op tabak en brandstof behoren tot de maatrege-
len, net als het bezuinigen op ambtenaren en het verhogen van de 
pensioenleeftijd. Dat leidde tot massale protesten en stakingen. 
Ook hier stelt men zich de vraag: wie betaalt de crisis? Irrgang: 
“De huidige sociaal-democratische regering moet het puin ruimen 
dat de vorige conservatieve regering heeft achtergelaten. Daarbij 
legt ze wel de rekening neer bij de gewone mensen. Ik vind dat een 
deel van die rekening ook bij degenen moet worden gelegd die 
profiteren van het geringe vertrouwen in de Griekse economie. Dat 
zijn onder meer de beleggers die torenhoge rentes op Griekse 
staatsobligaties krijgen. Een dergelijke herstructurering van 

De Griekse tragedie
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ACTUEEl ColUmN

Amerika 
wordt 
beschaafder

President Obama heeft het gered: zijn plan voor een ziektekosten-
verzekering voor alle Amerikanen heeft het gehaald in het Huis 
van Afgevaardigden. De ruim veertig miljoen Amerikanen die nu 
geen enkele vorm van verzekering tegen ziektekosten hebben, 
zijn hier echt mee geholpen. De Verenigde Staten zijn daarmee 
een beschaafder land geworden. En dat is een felicitatie waard 
aan het adres van alle mensen die zich hier al decennialang voor 
inzetten, president Obama en de Democratische Partij.

Geen enkele Republikein in het Huis heeft voor de wet gestemd. 
Allen waren tegen. Sterker, ze hebben alles gemobiliseerd om 
hun democratische collega’s onder druk te zetten, de president 
zwart te maken (‘Hij is net zo erg als Hitler!’), en de plannen 
vernietigd te krijgen. Zonder succes.

Ik ben een aantal keren in de VS geweest, en niemand heeft mij uit 
kunnen leggen waarom het toch zo moeilijk was om deze regeling 
in een wet vastgelegd te krijgen. Het enige wat ik te horen kreeg 
was: in tegenstelling tot de Europeanen vinden veel mensen in de 
VS dat de rol en invloed van de overheid zo klein mogelijk moet 
zijn. ‘Washington’ wordt vaak gezien als de vijand die de vrijheid 
wil inperken en markten wil reguleren. Daarom lukt het ook maar 
niet om het particulier wapenbezit te verbieden. De overheid is  
a priori verdacht en overheidsingrijpen wordt gediskwalificeerd 
met termen als ‘communistisch’ of ‘fascistisch’.

Mijn vermoeden is dat de kredietcrisis ook de Amerikanen ervan 
overtuigd heeft dat overheidsingrijpen soms nuttig is. Want is het 
niet zo dat wanneer de overheid de banken had verboden met 
hypotheken te rommelen, de mensen een hoop ellende bespaard 
zou zijn gebleven?

Met name de mensen van mijn generatie hebben een heel sterk 
door de oorlog in Vietnam gevormd (negatief) beeld van de VS. 
Ten tijde van die oorlog was er in de VS ook nog een scherpe 
rassenscheiding. Dat negatieve beeld is gebleven omdat het 
steeds weer werd bevestigd. Door de oorlogen die door de VS 
werden begonnen, door hun arrogantie, door de enorme inko-
mensverschillen, door hun ziektekostenstelsel, noem maar op. 
Voor velen stond vast: het is een achterlijk land. Zij zagen, en 
deels zien nog steeds, over het hoofd dat er een verschil is tussen 
de Amerikanen en (de politiek van) Amerika. De progressieve 
beweging is in de VS altijd groot en strijdbaar geweest. Laten we 
hopen dat de mensen die onderdeel uitmaken van die beweging 
het na de duistere periode van de neoconservatieve liberalen 
meer en meer voor het zeggen krijgen.

schulden is niet eenvoudig, want het land bevindt zich momenteel 
bepaald niet in de positie om zoiets te doen. Maar Griekenland zou 
daarbij geholpen moeten worden.”

“Nóg meer macht van Europa  
is voorkomen”

Onlangs stemde de Tweede Kamer – met steun van de SP – in met 
noodhulp voor Griekenland via het Internationaal Monetair Fonds 
(IMF), waarna de eurolanden eventueel aanvullende leningen 
kunnen verstrekken. 
Ewout Irrgang is blij met het feit dat het IMF het voortouw neemt. 
Volgens de SP’er was het scenario ‘die Grieken zoeken het maar uit’ 
geen optie. “Om te beginnen is het IMF ervoor in het leven 
geroepen om dergelijke financiële hulp te bieden. Kijk, de gewone 
man in Griekenland wordt er niet beter van als we niks doen. 
Verder is het zeker niet uitgesloten dat, als Griekenland in een acute 
betalingscrisis blijft, er via landen als Italië, Spanje en Portugal een 
kettingreactie ontstaat en er een nieuwe algehele financiële crisis 
ontstaat die gevolgen kan hebben voor de waarde van de euro.”   
Wat bij Irrgangs afweging zeker ook meespeelde was het feit dat 
Frankrijk, de Europese Centrale Bank en de Europese Commissie 
ervoor pleitten om de eurolanden zelf in de geldbuidel te laten 
tasten. “Dat had een puur politieke achtergrond en een heel 
verkeerde ook”, analyseert Irrgang. “Frankrijk en de Europese 
Commissie waren erop uit om de Griekse crisis te gebruiken om de 
invloed van de EU te vergroten. Hun voorstel zou in feite een stap 
richting een zogenaamde Europese Politieke Unie zijn geweest; een 
federaal Europa, waarin de lidstaten nog meer bevoegdheden aan 
Brussel afstaan. Uiteindelijk heeft Duitsland dat weten te voorko-
men – met steun van Nederland.”   
Maar ligt het gevaar niet op de loer dat het IMF in ruil voor steun 
allerlei liberaliseringseisen stelt? Immers: het liberaliseren en 
privatiseren van overheidsdiensten en –bedrijven behoort tot de 
corebusiness van het IMF. Irrgang: “De IMF-interventie is 
inderdaad niet zonder risico. Er ligt een taak om goed in de gaten 
houden dat het fonds zich beperkt tot het op orde helpen brengen 
van de Griekse financiën. Maar let wel: als de EU het voortouw had 
genomen in de steun aan Griekenland, in plaats van het IMF, was 
het gevaar van een grote uitverkoop ook aanwezig geweest.”

Het is een scenario waarvoor menig euro-scepticus gewaarschuwd 
heeft; ook de SP was tegen de Europese monetaire gelijkschakeling 
met de euro. Inmiddels is duidelijk: het euro-stabiliteitspact heeft 
niet kunnen zorgen voor stabiliteit. Griekenland kan niet meer op 
eigen houtje zijn valuta beïnvloeden – vroeger een probaat middel 
om tijdelijk de export te stimuleren. En wanbeleid in één euroland 
maakt de euro voor álle eurolanden zwakker. Iedereen zit aan 
iedereen vast, alles kleeft aan elkaar. Nu het zover is gekomen, is het 
kiezen uit twee kwaden. Niets doen is nog erger. Een duivels 
dilemma, zoals in de klassieke Griekse tragedies.

Tekst Rob Janssen
Illustratie Arend van Dam

Jan Marijnissen
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Bulldozer 
Eurlings

Ondanks alle bezwaren van 
gemeenten en omwonenden, 
heeft demissionair minister 
Eurlings toch zijn krabbel gezet 
voor de aanleg van de omstre-
den A4 Midden Delfland. “Hij 
gedraagt zich als een bulldozer”, 
aldus SP-Kamerlid Hans van 
Leeuwen: “Deze minister wilde 
hoe dan ook de laatste minister 
zijn die een besluit over deze 
weg zou nemen.” De A4 Midden 
Delfland vernielt het natuurland-
schap en bezorgt de gemeenten 
Delft, Schiedam en Vlaardingen 
overlast. “Problemen worden 
hiermee niet opgelost, alleen 
verplaatst. En dat kost de 
gemeenschap 1 miljard euro. 
Het doordrukken van deze 
prestigeweg is gewoon oliedom.”

Foto flickr.com

Motieloos 
regeren

In 1997 deed toenmalig minister 
Zalm nog wenkbrauwen fronsen 
toen hij uitriep, in antwoord op 
de vraag wat de regering van 
plan was met een aangenomen 
motie: “We voeren hem niet uit!” 
Maar anno nu lijkt het niet 
uitvoeren van moties schering 
en inslag, vindt SP-Tweede 
Kamerlid Harry van Bommel. Zo 
weigert de regering de aangeno-
men motie uit te voeren om te 
ijveren voor een internationaal 
moratorium op wapens met 
verarmd uranium: “Een politieke 
uitspraak van de Kamer wordt 
zomaar in de prullenbak 
gegooid.” Munitie met verarmd 
uranium wordt gebruikt om door 
de pantserlaag van militaire 

NIEUWS

Terwijl studeren alsmaar duurder wordt, overwegen onderwijs-
raden en politieke partijen (VVD, D66, PvdA, en GroenLinks) om 
de studiefinanciering af te schaffen. ROOD vreest dat een hogere 
opleiding voor steeds meer jongeren een onhaalbare kaart wordt. 
“Naar verwachting besluit tenminste eenderde van de jongeren 
niet te gaan studeren als ze het geld voor hun studie moeten 
lenen”, aldus ROOD-woordvoerder Lieke Smits. “Een goede 
opleiding volgen lijkt dus weer een voorrecht voor de rijken te 
worden.” Iedereen die de afschaffing van de studiefinanciering 
wil tegengaan, kan op www.stufimoetblijven.nl een petitie 
ondertekenen. Smits: “De hele samenleving heeft baat bij veel 
goed opgeleide mensen.”

Nog een baantje er bij nemen?

Foto Archief ROOD 

Stufi moet blijven

voertuigen te schieten, maar is 
zo giftig dat het een gevaar 
vormt voor de volksgezondheid 
in gebieden waar het is gebruikt.

OV-sh*tkaart

Door chaos rondom de invoering 
van de OV-studentenchipkaart 
kunnen ongeveer veertigduizend 
studenten geen gebruik maken 
van het openbaar vervoer. Ze 
moeten zelf een kaartje kopen of 
riskeren een boete. Staatssecre-
taris Bijsterveldt legt de schuld 
bij de studenten zelf. “Schande”, 
vindt SP-Tweede Kamerlid 
Manja Smits, die talloze klachten 
heeft ontvangen van veront-
waardigde studenten. “Ze 
betalen driehonderd euro per 
jaar om dit reisrecht te hebben. 
Als door de slechte organisatie 
bij de overheid de OV-chipkaart 

na vijf maanden nog niet is 
geregeld, moet de student niet 
de dupe worden.”
 

Klink, de 
marktkoopman

Gezondheidsminister Klink 
‘verkent’ de mogelijkheid om de 
AWBZ te laten uitvoeren door 
zorgverzekeraars, zodat het 
volgende kabinet ‘snel een 
besluit kan nemen’. SP-Kamerlid 
Renske Leijten is niet blij met de 
verkenningstocht van de 
CDA-minister: “Klink praat voor 
zijn beurt en moet in zijn 
demissionaire hok blijven. Als 
het aan het CDA ligt wordt de 
hele zorg één grote markt. Daar 
zijn onze ouderen, gehandicap-
ten en mensen met psychiatri-
sche problemen niet mee 
geholpen.”

Vogelvrije 
postmarkt

Slechts een half procent van alle 
postbezorgers bij de nieuwe 
postbedrijven heeft een vast 
contract. Een jaar geleden, bij de 
liberalisering van de postmarkt, 
is beloofd dat dit 12 procent zou 
zijn, oplopend tot 80 procent in 
2012. “Maar die afspraak is 
boterzacht”, zegt SP-Tweede 
Kamerlid Sharon Gesthuizen, 
die een debat heeft aange-
vraagd met minister Van der 
Hoeven (Economische Zaken). 
“De 99,5 procent bezorgers die 
tegen stukloon werken, hebben 
een uitgekleed bijbaantje zonder 
enige sociale zekerheid.” Door 
de lage lonen zijn de nieuwe 
bedrijven goedkoop. “Daarmee 
bedreigen ze ook nog eens de 
vaste contracten en salarissen 
van de ‘oude’ postbodes van 
TNT.” Tienduizenden banen 
staan er op de tocht.

ING ontwijkt 
belastingblauw

ING ontwijkt jaarlijks vele 
tientallen miljoenen aan 
BTW-afdrachten door diensten 
in Zwitserland in te kopen. Dat 
blijkt uit een onthulling van het 
Financieel Dagblad. SP-Tweede 
Kamerlid Farshad Bashir wil dat 
demissionair minister van 
Financiën De Jager er een stokje 
voor steekt. “Het is onvoorstel-
baar dat ING een beroep doet op 
de overheid om overeind te 
blijven, om daarna diezelfde 
overheid om de tuin te leiden.” 
Bashir wil weten of de fiscus op 
de hoogte is van de constructie. 
“Het is onacceptabel dat de 
rekening van de crisis bij 
gewone mensen wordt gelegd, 
terwijl grote bedrijven voor 
miljoenen de belastingdienst 
omzeilen.”
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Business seats 
mbo aangepakt

De regering moet richtlijnen 
vaststellen voor de sponsoring 
door MBO-scholen. Dat zegt de 
Tweede Kamer naar aanleiding 
van een voorstel van SP-Kamer-
lid Jasper van Dijk. Uit onder-
zoek van de SP blijkt namelijk 
dat mbo-scholen duizenden 
euro’s besteden aan business 
seats en sponsoring van 
professionele sportclubs. Van 
Dijk is blij dat er nu duidelijke 
richtlijnen komen. “Scholen  
moeten het onderwijsgeld 
gebruiken voor onderwijs, niet 
voor allerlei prestigezaken  
zoals het lidmaatschap van 
businessclubs.” 

Megastallen 
houdoe!

Brabant zegt nee tegen nieuwe 
megastallen in de provincie. Dat 
is het resultaat van een door de 
SP gesteund burgerinitiatief van 
33 duizend Brabanders. Maar de 
intensieve veehouderij dreigt 
over te lopen naar andere 
provincies. Daarom willen ook 
andere SP-statenfracties zo snel 
mogelijk een verbod op 
megastallen. Alhoewel het 
voorstel daartoe deze zomer 
wordt ingediend, verkondigt de 
Limburgse CDA-gedeputeerde 
Driessen nu al dat een verbod 
op megastallen niet voor de 
hand ligt. Thijs Coppus, 
SP-fractievoorzitter in de 
Provinciale Staten van Limburg, 
vindt deze uitspraken voorbarig: 
“Niet hij, maar de Staten nemen 
uiteindelijk de besluiten.” De SP 
wil kleinschalige, gezonde 
boerenbedrijven die zich 

NIEUWS

Commerciële ambulance 
van de baan
Er komt geen marktwerking in de ambulancezorg. Tijdens het 
Kamerdebat over dit onderwerp is het voorstel van tafel gescho-
ven. SP-Tweede Kamerlid Henk van Gerven noemt het een 
overwinning voor de betrokken vakbonden en actievoerend 
ambulancepersoneel. Hij is vooral blij dat demissionair gezond-
heidsminister Klink nu expliciet het SP-standpunt heeft erkend 
dat met vermarkting de continuïteit en kwaliteit van de ambulan-
cezorg onder druk zou komen te staan. “De marktwerking in de 
zorg is op zijn retour.”

Foto Bas Stoffelsen

Marktwerking op zijn retourProcederende 
ziekenhuizen 
bizar

Het Academisch Ziekenhuis 
Maastricht stapt naar de rechter 
om te voorkomen dat de 
provincie Limburg noodlijdende 
ziekenhuizen in de provincie een 
helpende hand biedt. SP-Twee-
de Kamerlid Henk van Gerven 
noemt deze juridische stappen 
zeer ongepast en bizar. “De 
ziekenhuizen in Limburg moeten 
samenwerken in plaats van 
procederen.” Hij vindt het terecht 
dat Limburg – noodgedwongen 
– ingrijpt, omdat de nationale 
overheid het Atrium in Heerlen 
en Orbis in Sittard niet wil 
helpen. “Wil het AZM soms dat 
andere regionale ziekenhuizen 
over de kop gaan? Het gaat hier 
om marktmacht en niet om het 
belang van de patiënt, dat is een 
kwalijke zaak.” Het kort geding 
staat gepland voor 20 april.

Fileleed door 
ov-bezuiniging

Zo hoort u het ook eens van 
iemand anders: het toenemend 
fileleed is het gevolg van 
jarenlange bezuinigingen op 
regionaal openbaar vervoer. Dat 
zegt de werkgeversvereniging 
voor het beroepsvervoer KNV 
(Koninklijk Nederlands Vervoer). 
De uitspraak is gebaseerd op 
bevindingen van het toonaange-
vende onderzoeksbureau NEA 
Transportonderzoek. Sinds 1980 
is volgens het NEA het percen-
tage van het nationaal inkomen 
dat door de regering wordt 
geïnvesteerd in regionaal 
openbaar vervoer gehalveerd: 
van 0,55 naar 0,27 procent. 
KNV-directeur Ad Toet denkt dat 
de filedruk in de spits gehalveerd 
kan worden als de overheidsbij-
drage structureel wordt 
verhoogd: “We moeten ingrijpen. 
De files drukken zwaar op onze 
economie en hebben ernstige 
gevolgen voor ons milieu.”

Collegestof

Terwijl het stof van de gemeen-
teraadsverkiezingen langzaam 
neerdaalt, gonst het in de 
wandelgangen van de geruchten 
over collegeformaties. De SP zit 
onder andere om de tafel in 
Groningen, Heerlen en Wijk bij 
Duurstede. “Wat mij betreft doen 
wij vanaf nu volwaardig mee aan 
de onderhandelingen”, aldus de 
Groningse lijsttrekker en (nu 
nog) wethouder Jannie Visscher. 
De inzet is duidelijk: “In de 
campagne hebben wij ons sterk 
gemaakt voor het behouden van 
buurtvoorzieningen en mensen 
in de knel. Daar zullen we in de 
onderhandelingen aan vasthou-

den.” Steden als Nijmegen, Eind-
hoven en Boxtel, dreigen hun 
SP-wethouders te verliezen. 
Brielle is een verhaal apart. De 
SP won er een zetel en is 
daarmee de tweede partij. De 
VVD is de grootste en sprak, bij 
monde van onderhandelaar 
Klaas Schipper, vertrouwen uit in 
de SP als coalitiepartner. Maar 
daar staken de leden van de 
VDD vervolgens een stokje voor 
en nu wordt de tweede partij 
buiten de deur gehouden. 
SP-fractievoorzitter Maarten de 
Pijper is teleurgesteld: “De SP 
was zeer bereid om medeverant-
woordelijkheid te dragen.” 
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verhoging van het eigen risico is 
een politiek besluit om de 
solidariteit tussen ziek en 
gezond uit te hollen.” De SP ziet 
liever dat de kosten worden 
doorberekend in een inkomens-
afhankelijke premie, zodat 
gezond en ziek samen de  
lasten dragen.

Senaat tekent 
blanco cheque

Na ruim twaalf uur vergaderen 
heeft de Eerste Kamer de 
complexe Crisis- en Herstelwet 
goedgekeurd. De SP stemde 
tegen. “Deze wet ontneemt 
burgers inspraak, maar of hij 
werkt tegen de crisis weten we 
niet”, zegt SP-senator Arjan 
Vliegenthart. “Wat we wel weten 
is dat dit jaar bij geen enkel 
project de schop in de grond 
gaat. In 2010 helpt deze wet 
geen enkele bouwvakker aan 
het werk.” Experts zijn uiterst 
kritisch over de Crisis- en 
Herstelwet die een groot aantal, 
meest infrastructurele, projecten 
bundelt in één complexe 
wetgeving. Vliegenthart kan er 
met zijn verstand niet bij dat de 
PvdA-fractie uiteindelijk voor 
stemde: “Hier heeft politiek 
opportunisme het toch echt 
gewonnen van het gezonde 
verstand.”

Foto Suzanne van de Kerk

CBR eindelijk 
op de schop

Op verzoek van de SP heeft 
verkeersminister Eurlings 
toegezegd orde op zaken te 
gaan stellen bij het Centraal 
Bureau Rijvaardigheidsbewijzen 

NIEUWS

Maar liefst zo’n 220 miljoen euro is er opgepot door de NVMP, de 
stichting die afgedankte elektrische apparaten moet verwerken. 
NVMP maakt namelijk honderden miljoenen winst op recycling en 
illegale export naar Afrika, blijkt uit onderzoek van het consumen-
tenprogramma Kassa. Demissionair milieuminister Huizinga moet 
daarom direct de verwijderingsbijdrage op elektronische 
apparaten afschaffen, vindt SP-Tweede Kamerlid Remi Poppe: 
“Het is pervers dat de consument moet betalen om oude appara-
ten weg te brengen, waar vervolgens ook nog eens dik aan 
verdiend wordt.” Hij roept consumenten op om te weigeren de 
verwijderingsbijdrage te betalen. Ook de VVD en de Raad van de 
Nederlandse Detailhandel zijn voor afschaffing.

Weg ermee!

Foto Sp 

Verwijderingsbijdrage 
pervers

onderscheiden door kwaliteit. 
“Nederland moet niet willen 
concurreren met lagelonenlan-
den waar meer ruimte is. Dat 
wordt een race to the bottom.”

Foto Flickr.com

Zelfstandigen 
foutief beboet

Duizenden zelfstandigen die 
vanuit de WW een eigen bedrijf 
begonnen, zijn voor hun inzet 
‘beloond’ met boetes, terugvor-
deringen en zelfs strafrechtelijke 
vervolging. Namens de SP heeft 
de Nationale Ombudsman de 
zaak onderzocht en ontdekt dat 
dit kon gebeuren omdat UWV en 
Belastingdienst verschillende 
definities hanteren voor 
gewerkte uren. SP-Kamerlid 
Paul Ulenbelt wil dat minister 
Donner een oplossing zoekt 
voor de zelfstandigen. “De 
fouten moeten zo snel mogelijk 
worden rechtgezet door 
verkeerde besluiten terug te 
draaien. Boetes en terugvorde-
ringen moeten ongedaan 
gemaakt worden.” Een meerder-
heid van de Kamer heeft zijn 
voorstel gesteund.

Foto Govert de roos

Mosquito in 
strijd met 
mensenrechten

De mosquito behandelt jongeren 
‘alsof ze ongewenste vogels of 
ongedierte zijn’. Dat is het 
onomwonden oordeel van de 
Raad van Europa, de Europese 
waakhond voor mensenrechten. 
Unaniem stemden de leden van 

de Raad van Europa voor een 
Europees verbod op de 
apparaatjes die in Nederlandse 
steden wordt ingezet om 
hangjongeren te verjagen. Ze 
druisen volgens de Raad in 
tegen de mensenrechten en de 
Universele Rechten van het 
Kind. De Rotterdamse SP-frac-
tievoorzitter Leo de Kleijn vindt 
dat burgemeester Aboutaleb 
zo’n krachtige veroordeling niet 
kan negeren: “De vraag die ik 
hem wil stellen is: wie vindt u dat 
er meer recht van spreken heeft 
als het gaat om mensenrechten? 
De Raad van Europa, of u?” 

Draconische 
verhoging eigen 
zorgrisico

De laatste cijfers van het 
Centraal Plan Bureau tonen aan 
dat het begrotingsprobleem 
minder acuut is dan het kabinet 
heeft voorgesteld. SP-Kamerlid 
Ewout Irrgang benadrukt dat 
door de stijgende kosten van de 
vergrijzing inperking van het 
begrotingstekort nodig blijft, 
maar beticht het CPB ervan 
politiek te bedrijven. Wat hem 
steekt is dat het CPB ervan 
uitgaat dat het eigen risico in de 
zorgverzekering zal oplopen van 
165 euro tot maar liefst 775 euro 
in 2015. “Zo’n draconische 
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Excuses voor 
stigmatiseren homo’s
Volgen voormalig NAVO-opperbevelhebber John Sheehan waren 
Nederlandse militairen in 1995 niet in staat om de Bosnische 
moslimenclave Srebrenica te verdedigen omdat zij openlijk 
homoseksuelen in hun rangen hadden. SP-Tweede Kamerleden 
Harry van Bommel en Krista van Velzen vroegen de ministers 
Verhagen en Van Middelkoop formeel hun afkeuring uit te spreken 
over deze uitlatingen. Van Bommel: “Hij brengt de Nederlandse 
krijgsmacht in diskrediet, om nog maar niet te spreken over het 
stigma dat hij homo’s oplegt.” Stichting Pink Army wilde Sheehan 
voor de rechter dagen wegens smaad en belediging, een ruime 
Kamermeerderheid steunde dit initiatief. Alle ophef heeft 
geholpen: Sheehan biedt zijn excuses aan. Vera Bergkamp van 
homobelangenvereniging COC denkt dat Sheehans knieval voor 
homovriendelijk beleid ook invloed in de VS zal hebben: “We 
hopen dat het president Obama lukt ook deze Dutch Approach 
over te nemen.”

Foto via sxc.hu

Roze leger wint(CBR). Dat werd tijd, vindt 
SP-Tweede Kamerlid Paulus 
Jansen: “De oude directie heeft 
er een puinhoop van gemaakt op 
het gebied van financiën en ICT 
en ondertussen de eigen 
beloning verhoogd.” De Raad 
van Toezicht stak de kop in het 
zand. Ondanks voorvallen van 
wanbestuur is het loon van de 
algemeen directeur vorig jaar 
verhoogd tot 450 duizend euro. 
Eurlings heeft toegezegd  
voor de nieuwe directie de 
Balkenende-norm te hanteren. 
Jansen wil dat ook het toezicht 
op de examentarieven wordt 
aangescherpt: “Wij willen niet 
dat het tarievenbeleid overgela-
ten wordt aan de directie.”

Oosterhuis 
vage soep?

‘We moeten als kerk onszelf zijn. 
Ik heb liever geen vage soep.’ 
Met die woorden verduidelijkt de 
bisschoppelijke censor Cor 
Mennen in de Volkskrant het 
besluit van de katholieke kerk 
om zeventien populaire 
kerkliederen in de ban te doen. 
Huub Oosterhuis, van wie vier 
liederen zijn geschrapt, noemt 
het ‘een idiote vorm van terreur’ 
om mensen te verbieden wat ze 
zingen. Ook SP-Tweede 
Kamerlid en geboren katholiek 
Ronald van Raak toont zich 
verontwaardigd: “Als de 
Rooms-Katholieke kerk niet wil 
dat de liedjes van Lady Gaga 
worden gezongen, heb ik daar 
alle begrip voor. Maar die van 
Huub Oosterhuis? Gelovigen 
vinden er veel troost in.”

Foto Flickr

H-woord niet eng

Het is een taboe in Den Haag: 
iets willen veranderen aan de 
hypotheekrente-aftrek.  Politici 
durven het woord niet eens te 
noemen en hebben het over het 
‘h-woord’. Hypotheekrente-
aftrek: hoe meer je verdient, en 
hoe duurder je huis, hoe groter 
de subsidie van de overheid. De 

SP wil hier al jaren paal en perk 
aan stellen. Uit een onderzoek 
van Maurice de Hond blijkt nu 
dat 55 procent van de onder-
vraagden het voorstel van de SP 
steunt, namelijk om de aftrek te 
maximeren tot 350.000 euro en 
dit geleidelijk in te voeren. 
SP-fractievoorzitter Emile 
Roemer: “Met het voorstel van 
de SP wordt de subsidie op 

villa’s afgeschaft maar brengen 
we zekerheid voor gewone 
huizenbezitters.”

Havenloos

In Arnhem was de SP de grote 
winnaar. Mede door het 
jarenlange gevecht tegen de in 
Arnhem veelbesproken plannen 
voor een peperdure plezierha-
ven: ‘Haven? Nee! Stem SP.’ 
Nadat de kiezers de Arnhemse 
SP’ers aan de college-onder-
handelingstafel hadden gezet, 
werd het tijd om deze verkie-
zingsbelofte in te lossen. Hoewel 
de onderhandelingen bij het ter 
perse gaan van deze Tribune 
nog niet waren afgerond, kon de 
Arnhemse SP-fractievoorzitter 
Gerrie Elfrink al wel melden dat 
dit punt binnen is: “Wij houden 
ons woord: de haven komt er 
niet. Onderhandelingspartners 
D66 en GroenLinks, die vóór de 
haven waren, en de VVD, die al 
begon te twijfelen, volgen ons 
hierin. Een overwinning voor de 
Arnhemse kiezer.”

Bezuinigen 
duur grapje

De ‘ambtelijke werkgroepen’ zijn 
er uit: een grote lijst met 
bezuinigingsvoorstellen, bedacht 
in opdracht van het gevallen 
kabinet. Er zitten bekende 
SP-voorstellen bij, zoals iets 
doen aan de hypotheekrenteaf-
trek voor de hoogste inkomens 
en geen JSF-bommenwerpers 
kopen. Maar een groot deel van 
de voorstellen noemt SP-leider 
Emile Roemer “foute boel”. De 
SP ziet weinig in het afschaffen 
van de basisbeurs, een eigen 
risico in de zorg van 775 euro, 
spreekuurbelasting en het 
uitkleden van de WW. Roemer: 
“Zieken, werklozen en studenten 
worden de stuipen op het lijf 
gejaagd, terwijl er geen bankier 
of multinational zal schrikken.” 
De voorstellen zijn op 1 april 
gepresenteerd. Het zal toch 
geen ambtenarengrapje zijn?
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Bob Ruers en Tinka de Bruin

Al heel wat jaren timmeren ze met het Comité Asbestslachtoffers aan de weg en wisten ze menig 
doorbraak te forceren. Voorzitter Tinka de Bruin en advocaat mr. Bob Ruers bestrijden woede en 

verdriet met gedrevenheid en optimisme, en niet alleen in Nederland. “Toen ze vroegen of we wilden 
opstappen, wisten we zeker dat we moesten blijven.”

“Asbest eist meer  
slachtoffers dan het verkeer”

De Bruin: “Mijn vader is in 1999 overle-
den. Aan mesothelioom: asbestkanker. Ik 
weet nog goed dat we bij hem op bezoek 
waren in het ziekenhuis en dat hij zei: ‘Mijn 
hele leven heb ik in de staatsloterij gespeeld 
en nooit gewonnen. Maar dit lot treft mij 
wel.’ Ik heb een tijdje gedacht dat de kans 
dat je die ziekte krijgt inderdaad even groot 
is als de kans dat je de loterij wint. Maar 
toen ik me erin begon te verdiepen, 
ontdekte ik dat de kans vele malen groter is 
dat je mesothelioom krijgt dan dat je de 
staatsloterij wint. Dat kon ik niet zomaar 
accepteren, ik vond dat er iets moest 
gebeuren. En toen bleek er een Comité 
Asbestslachtoffers te bestaan. Sinds 1999 
ben ik daarin actief.” 
Ruers: “Twaalf jaar geleden overleed 
Marino Grotenhuis, hij was 32 jaar. Zijn 
vader had in de jaren zestig en zeventig een 
jaar of drie bij asbestfabriek Eternit 
gewerkt en ging altijd in zijn bedrijfsoverall 
naar huis toe. De kleine, vijfjarige Marino 
kroop bij z’n vader op schoot en 25 jaar 
later kreeg hij mesothelioom. Een jaar later 
was hij dood. Hij stond op het punt om te 
trouwen. Diep- en dieptriest, ik heb het er 
emotioneel erg moeilijk mee gehad. En let 
wel: er is geen beroepsziekte in Nederland 
die zo fataal, omvangrijk en ingrijpend is 
en bovendien zo veel slachtoffers maakt als 
deze. Tot nu toe spreken we over zesdui-
zend dodelijke slachtoffers, daar moet je de 
longkankerslachtoffers die door een 
asbestziekte zijn overleden eigenlijk nog 

bijtellen. Hetzelfde aantal nog eens erbij 
dus. Maar als je naar mesothelioom alleen 
kijkt, dan krijgen we de komende 25 jaar te 
maken met zo’n tien- tot vijftienduizend 
dodelijke slachtoffers. Er gaan momenteel 
meer mensen dood aan asbest dan in het 
verkeer. Die mensen zijn de dupe van een 
zeer onrechtvaardig systeem en hebben 
heel veel moeite om een beetje recht te 
halen.”

Wat is er zo onrechtvaardig aan 
‘het systeem’?
Ruers: “Het feit dat asbest gebruikt is, dat 
mensen eraan blootgesteld zijn, dat ze ziek 
worden en met lege handen achterblijven: 
dát is zeer onrechtvaardig. Want bedrijven 
wisten donders goed dat asbest levensge-
vaarlijk was en is. En toch zijn ze ermee 
doorgegaan. En als de mensen vervolgens 
ziek worden, laten ze hen in de kou staan. 
Kijk, als het gaat om een stof waarvan 
niemand weet dat die gevaarlijk is, dan zeg 
je gewoon: pech gehad, kan gebeuren. Als 
er een fietser overlijdt doordat er een tak 
van een boom valt: domme pech. Maar bij 
asbest gaat het om ziektes die veroorzaakt 
zijn door een stof die in de productie 
gebruikt is terwijl men al honderd jaar 
geleden wist dat het gevaarlijk was. Een 
wereldkartel van asbestproducenten heeft 
tientallen jaren lang een vertragings- en 
uitwijkgedrag aan de dag gelegd dat erop 
gericht was dat de productie moest 
doorgaan en de winsten op peil moesten 

blijven. En dat hebben ze op alle mogelijke 
manieren voor elkaar gekregen. En wat zie 
je in Nederland; toen in 1993 het gebruik 
van nieuw asbest werd verboden? De 
wetgever maakte een blunder en laat veel 
werkgevers wegkomen met verjaring.”  

Leg eens uit?
Ruers: “Eigenlijk was eind vorige eeuw 
iedereen het erover eens dat er iets moest 
gebeuren aan de verjaringstermijn van 
dertig jaar. Want het was gekkenwerk: op 
het moment dat je ziek wordt, is het al 
verjaard. De tijd tussen blootstelling en 
ziekte kan wel zestig jaar bedragen! Op die 
manier heeft een asbestslachtoffer vrijwel 
nooit de kans om naar de rechter te gaan. 
Nou, in 2003 werd de Wet Verjaring 
Personenschade van kracht, maar niét met 
terugwerkende kracht! De nieuwe wet was 
alleen van toepassing op mensen die na 
2003 zijn blootgesteld. Dus 99 procent van 
de slachtoffers viel buiten de boot. Ik zat 
toen namens de SP in de Eerste Kamer en 
samen met Jan de Wit, die in de Tweede 
Kamer zat, hebben we alles op alles gezet 
om de nieuwe wet om te buigen. Ik 
herinner me dat minister Donner op een 
openhartig moment erkende dat er in 1997 
binnenskamers afspraken waren gemaakt 
tussen werkgevers en de regering. Want we 
waren bezig om het Instituut Asbestslacht-
offers (waarin onder meer overheid, 
werkgevers, verzekeraars en het Comité 
Asbestslachtoffers zich inzetten voor slacht-
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offers van asbestziekten –red.)  op te 
richten en de werkgevers en verzekeraars 
zijn toen naar het ministerie gegaan en 
hebben gezegd dat ze alleen meewerkten 
aan de oprichting van het Instituut als de 
nieuwe wet geen terugwerkende kracht zou 
krijgen. Op die manier konden ze ongeveer 
de helft van de schadevergoedingen in hun 
zak steken en miljoenen per jaar verdienen. 
Nou, dan kom je als schuldige, veroorza-
kende partij toch goed weg. Dat komt puur 
door de politieke macht die de werkgevers 
en verzekeraars hebben.” 
De Bruin: “De slachtoffers blijven dus 
achter met 17 duizend euro vergoeding van 
de overheid. Uit de belastingpot dus. We 
hebben uitgerekend dat de industrie maar 
aan een kwart van de rond vijfhonderd 
jaarlijkse mesothelioomslachtoffers 
schadevergoeding betaalt. Het feit dat 
slachtoffers alleen een overheidsregeling 
krijgen is schandalig. Er zijn partijen die 
hiervoor aansprakelijk te stellen zijn, 
namelijk bedrijven die mensen met asbest 
hebben laten werken en producenten die 
asbestproducten op de markt hebben 
gebracht. En die gaan nu gewoon vrijuit.”

Wat doen jullie daaraan?
Ruers: “Ik procedeer bijna permanent, op 
alle fronten, voor slachtoffers die met 
verjaring te maken hebben. Zojuist werd ik 

nog gebeld door een 69-jarige meneer die 
tussen 1956 en 1967 aan asbest blootge-
steld werd. Hij heeft op een scheepswerf 
van Wilton Feyenoord gewerkt en bij hem 
is twee jaar geleden mesothelioom 
vastgesteld. Het Instituut Asbestslachtof-
fers heeft tegen die man gezegd: ‘Sorry, 
Wilton Feyenoord is aansprakelijk gesteld 
maar beroept zich op de verjaring. U hebt 
17 duizend euro van de staat gehad, ga 
maar naar huis.’ En ze hebben hem geen 
advies gegeven om nog verder te gaan. 
Heel slecht is dat. Ik voer dus veel procedu-
res. Maar er moet ook een politieke 
verandering komen. Onder andere om die 
verjaringstermijn van tafel te krijgen.” 

Over dat Instituut Asbestslachtof-
fers; daar hebben jullie pas 
geleden nog mee in de clinch 
gelegen. Waarom?
De Bruin: “Wij vinden dat het Instituut 
zijn werk niet goed doet, waardoor te veel 
slachtoffers worden afgescheept met die 
voorschotregeling van de overheid. Als het 
Instituut zijn werk beter zou doen of z’n 
beperkingen zou kennen en de mensen zou 
doorsturen naar deskundigen, naar ons 
bijvoorbeeld, dan zijn de mensen veel beter 
af. Wij hebben bij het Instituut herhaalde-
lijk aangekaart dat de resultaten onvol-
doende zijn. Uit cijfers bleek namelijk dat 

zestig procent van de slachtoffers alleen het 
voorschot van 17 duizend euro van de over-
heid krijgt. Slechts veertig procent van de 
mensen krijgt schadevergoeding, dus na 
bemiddeling door het Instituut. Wij hebben 
steeds gezegd: dan moet je iedereen die bij 
jullie niet meer dan het voorschot krijgt 
naar een advocaat sturen. Met onze 
know-how en juridische kennis halen wij er 
veel meer uit. Maar ja; de zwaarste partijen 
in het Instituut zijn de verzekeraars en de 
werkgevers....”
Ruers: “Tijdens de laatste vergadering van 
de raad van toezicht, waar ik namens 
Comité Asbestslachtoffers in zit, was het 
oorlog. Ze wilden ons kwijt en hebben me 
drie keer gevraagd of ik wilde opstappen. 
Toen wist ik zeker dat we erin moesten 
blijven.” 
De Bruin: En waarom? Omdat onze cijfers 
klopten en we die naar buiten brachten! 
Stel je voor: ze vragen de vertegenwoordi-
ger van de slachtoffers om zich terug te 
trekken!” 

Jullie zijn net terug uit Turijn, 
Italië. Wat hebben jullie daar 
gedaan?
Ruers: “Er is een groot proces gaande van 
asbestslachtoffers van Eternit in Italië. De 
Eternit-fabriek in Casale Monferrato, niet 
ver van Turijn, is in 1986 gesloten en er zijn 
honderden, misschien wel duizenden 
slachtoffers die tijdens hun werk zijn 
blootgesteld aan asbest. Kijk, in al die 
Eternit-fabrieken over de hele wereld zie je 
hetzelfde: dezelfde werkwijze, dezelfde 
blootstelling, dezelfde ellende onder 
slachtoffers. De mensen in Italië hebben 
iets voor elkaar gekregen wat in Nederland 
nooit is gelukt: namelijk dat er strafrechte-
lijke vervolging is ingesteld. In Nederland 
kan dat niet, vanwege de verjaring, maar 
in Italië wel. De rechtszaak leeft daar 
enorm, de hele omgeving, hele dorpen 
doen mee, de provinciale overheid ook; 
iedereen staat er achter. Het bijzondere is, 
dat de officier van justitie de topmannen 
van het Eternit-concern heeft gedagvaard 
in een strafzaak. Zij zijn de verdachten. En 
dan blijkt het in het Italiaanse strafrecht 
ook nog zo te zijn dat je je als civiele partij 
kunt voegen in zo’n strafzaak en dat 
hebben de mensen massaal gedaan. Er zijn 
zesduizend civiele eisers: familieleden, 
slachtoffers en hun nabestaanden.”
De Bruin: “Wij zijn erheen gegaan omdat 
de slachtofferorganisatie daar heeft 
gevraagd om internationale ondersteu-
ning. En omdat wij erg veel ervaring 
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hebben met Eternit in Nederland; ten 
opzichte van andere landen hebben wij een 
voorsprong als het gaat om schadevergoe-
ding. Dus hebben wij gezegd: we moeten 
internationale solidariteit laten zien, we 
gaan ernaar toe.” 
Ruers: “Zo was was er onlangs ook een 
conferentie van asbestslachtoffers uit de 
hele wereld. Vanuit hun positie in hun land 
vertelden ze hoe zij ervoor stonden, wat ze 
tegenkwamen en hoe ze het hebben 
aangepakt. Echt een praktische vorm van 
internationale solidariteit, waaraan we 
zeker iets hebben kunnen bijdragen. 
Bijvoorbeeld in de vorm van het boek ‘Het 
asbestdrama: Eternit en de gevolgen van 
honderd jaar asbestcement’ dat ik samen 
met Nico Schouten van het Wetenschap-
pelijk Bureau van de SP heb geschreven. 
Dat boek hebben we in het Engels laten 
vertalen en dat is heel goed gevallen in het 
buitenland. Plus dat er zojuist een zeer 
belangrijke uitspraak is geweest in de 
zaak-Langezaal. Die gaat over een man die 
lang geleden in zijn werk aan asbest was 
blootgesteld. Die baas bestond niet meer 
dus die konden we niet meer aanspreken. 
Toen hebben we Eternit als producent 
aangesproken en die zaak hebben we 
gewonnen. Echt een doorbraak. Het 
vonnis hebben we ook laten vertalen en op 
die conferentie toegelicht. Ook dat werd 
zeer goed ontvangen.”

Dus ik begrijp dat jullie aan de 
winnende hand zijn?
Ruers: “Ja en nee. Het is niet eenduidig. 
Opvallend genoeg zijn we bij Eternit, onze 

grootste tegenstander, het verst. Daar 
hebben we tot nu toe eigenlijk alles 
gewonnen. Kijk, wij verdelen de slachtof-
fers in vier categorieën. Ten eerste de 
werknemers die blootgesteld zijn en ziek 
worden. Als tweede de huisgenoten, die er 
via de kleding mee in aanraking zijn 
gekomen. Dan als derde de milieuslachtof-
fers: bijvoorbeeld mensen die Eternit-afval 
als plaveisel op het erf hebben liggen. En 
tot slot hebben we de consumenten, de 
particulieren; mensen die gewoon thuis 
asbestplaten van Eternit vertimmeren.
En tot nu hebben we in alle vier de 
categorieën gewonnen bij de rechter en 
hebben we een heel grote groep slachtoffers 
kunnen helpen. Maar dat geldt lang niet 
voor alle andere slachtoffers. De verja-
ringsproblematiek speelt ons parten. Daar 
hebben we bij Eternit eigenlijk weinig last 
van gehad.” 

Wat hebben jullie voor de 
toekomst nog allemaal in petto?
Ruers: “Eind dit jaar wil ik gaan promove-
ren op het thema asbest. Met mijn 
proefschrift wil ik er de aanzet toe geven 
dat de verjaringstermijn van dertig jaar 
wordt geschrapt. Daartoe wil ik de hele 
asbestgeschiedenis gaan evalueren; feiten 
boven tafel krijgen om aan te tonen dat de 
verjaring een groot maatschappelijk 
onfatsoen is. Kijk, momenteel halen we bij 
de rechter zeker een en ander binnen; we 
komen vooruit. Maar het is natuurlijk 
belachelijk dat een slachtoffer door die 
verjaring naar de rechter moet. In mijn 
ogen heeft het slachtoffer recht op steun, op 

compensatie voor zover dat kan. Want je 
moet wel altijd bedenken dat elke juridi-
sche procedure en elke schadevergoeding 
tekortschiet. Mensen zeggen weleens met 
enige ironie tegen mij: ‘U mag het geld 
houden als u me weer gezond maakt.’ 
Bovendien zijn er mensen die niet durven 
procederen vanwege het financiële risico. 
Dan haken ze af en krijgen ze niks. Een 
grote misstand in onze samenleving is het.”
De Bruin: “Zolang asbest nog overal 
aanwezig is, zullen er ook slachtoffers 
bijkomen; ieder jaar weer. En het ís overal 
aanwezig: in allerlei openbare gebouwen, 
in scholen, in theaters, maar ook in de 
agrarische sector, waar heel veel asbest 
verwerkt is in bijvoorbeeld daken van 
stallen, noem maar op. Neem nou de V&D 
in Hoorn, waar vorig jaar bij de verbou-
wing van het filaal asbest werd geconsta-
teerd. Daar zijn mensen dus langdurig aan 
asbest blootgesteld, asbest dat afkomstig 
was uit plafondplaten. Wij hebben toen een 
oproep in de krant geplaatst waarin we 
werknemers opriepen om zich te melden. 
Zo van: wij willen alles weten over jullie 
werksomstandigheden en of jullie bekend 
waren met de risico’s. Daar kregen we de 
nodige reacties op en we kregen het beeld 
dat de werknemers wel gewaarschuwd zijn, 
maar dat er vervolgens niets aan die 
plafondplaten gebeurde. Dan denk je: wat 
gaat daar mis? Ik ben toen verder gaan 
speuren en kwam een presentatie tegen van 
een directeur van Vroom en Dreesman die 
zegt: ‘We willen er wel wat aan doen, maar 
de regelgeving is zo onduidelijk.’ Tsja... 
Maar goed, het gevolg is dat we binnenkort 
in gesprek gaan met de directie van V&D. 
Ook wij zijn niet blij dat het bedrijf op deze 
manier in de publiciteit kwam, maar het 
geeft ons in ieder geval een ingang om aan 
te geven: bedrijven, neem je maatschappe-
lijke verantwoording. Ik wil maar zeggen: 
inventariseren en samenwerken is de enige 
manier waarop je van dit probleem af kunt 
komen en het aantal slachtoffers op termijn 
een halt toe kunt roepen.”
Ruers: “Kortom: mensen moeten zich 
altijd melden bij het Comité Asbestslacht-
offers als er problemen zijn met asbest. 
Zowel de slachtoffers als de mensen die 
gevaar lopen.”

Voor meer info: 
www.comiteasbestslachtoffers.nl

Tekst Rob Janssen
Foto’s Rob Voss 
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‘Van mij had je echt niet weg gehoeven!’, 
dat is de grote gemene deler van de 
berichtenstroom die op gang kwam nadat 
Agnes Kant op 4 maart haar vertrek uit de 
politiek aankondigde. Zij wilde de Tweede 
Kamerverkiezingen niet laten overschadu-
wen door de beeldvorming over haar 
optreden in de media. Het nieuws sloeg in 

Agnes

Tegen de stroom in voortdurend de aandacht weten te vestigen op misstanden in de zorgsector. Een 
rem zetten op de marktwerking in de thuiszorg. De enorme macht van de farmaceutische industrie 

inperken. Het lijkt onmogelijk, maar onze Agnes kreeg het voor elkaar.

achTERgRoNd

Twintig jaar op volle kracht

als een bom. Meer dan zesduizend mensen 
klommen in de pen om hun waardering uit 
te spreken voor alles wat Agnes met de SP 
voor elkaar heeft weten te boksen.

‘Ik wil je heel erg bedanken dat je altijd op 
de bres en de barricades gestaan hebt voor 
de zieken en gehandicapten. Ik ben zelf 

reumapatiënt en was vroeger werkzaam in 
de thuiszorg. Jullie reclamespot met die 
oudere dame vond ik ijzersterk’, schrijft 
Paula van den Bos. Maar al te vaak was 
Agnes Kant de eerste die problemen in de 
zorg aan de kaak stelde en ze op de agenda 
van de Tweede Kamer wist te krijgen. Zo 
trok ze aan de bel over het ontstaan van 
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Agnes

achTERgRoNd

voorkruipzorg; en voor ouderen in 
verpleeghuizen die nog maar een keer per 
week mochten douchen. Om haar punt 
kracht bij te zetten kwam ze samen met 
patiënten en zorgmedewerkers in actie. 
Ruim honderdduizend mensen sloten zich 
aan bij de actie ‘Stop de uitverkoop van de 
thuiszorg’, in juni 2008 werd zelfs een 
aantal gemeentehuizen bezet. Ook werd 
het met een Gouden Loekie bekroonde 
televisiespotje gemaakt, waarin een oudere 
dame zich steeds verder uitkleedt.
De lange adem werd in december beloond, 
toen een Kamermeerderheid erkende dat 
de verplichte aanbesteding helemaal niet 
‘moet van Europa’ – het argument 
waarachter de regering zich steeds heeft 
verscholen. Na ruim drie jaar van intensief 
actievoeren is die marktwerking nu dus van 
de baan. Gemeentes worden niet meer 
gedwongen om thuiszorg tegen de laagste 

prijs in te kopen. Thuiszorgmedewerkers 
hoeven daardoor niet meer uitgeknepen te 
worden en mensen kunnen weer door een 
vaste thuishulp worden geholpen.

‘Ik ben als directeur werkzaam in de 
ziekenhuiszorg. Jouw kennis van de 
gezondheidszorg, jouw oprechtheid en je 
gedrevenheid hebben me altijd geïnspi-
reerd. Jouw strijd tegen de negatieve 
neveneffecten van marktwerking is voor 
mij steeds heel herkenbaar geweest.’ Maria 
Schonewille, de afzender van dit bericht, is 
niet de enige bestuurder die Agnes 
erkentelijk is. Het binnenhalen van 80 
miljoen euro om kleinschalige woonvoor-
zieningen voor ouderen te realiseren, 10 
miljoen extra voor intensieve zorg voor 
gehandicapten: ook dat kreeg Agnes Kant 
voor elkaar door onvermoeibaar tegen de 
parlementaire stroom in te roeien. Zo 
werden in 2004 oude verhogingen van de 
eigen bijdrage voor de thuiszorg geschrapt. 
Met de grootschalige SP-protestkaartenac-
tie No claim No way en verhitte debatten in 
de Kamer werd in datzelfde jaar voorko-
men dat mensen moesten gaan betalen om 
de huisarts te spreken. Maar liefst vijftien-
honderd huisartsen namen bovendien deel 
aan een grote manifestatie van de actie-
groep Zorg Geen Markt, tegen de markt-
werking in de nieuwe zorgverzekeringswet, 
in 2005.

In 2006 gaven huisartsen bij een onderzoek 
van het vakblad voor geneeskunde 
Medisch Contact massaal de voorkeur aan 
Agnes Kant als nieuwe minister voor 
Volksgezondheid. Niet voor niets wordt ze 
vaak geroemd vanwege haar kennis van de 
gezondheidszorg: weinig mensen weten zo 
goed wat er speelt achter de deuren van 
zorginstellingen en artsenpraktijken als zij. 
Die kennis heeft ze vergaard door voortdu-
rend werkbezoeken af te leggen en 
onderzoek te doen onder patiënten en 
medewerkers. Dankzij haar gedegen 
kennis is het zelfs gelukt om de macht van 
de farmaceutische industrie in te perken. 
Ze kreeg de Tweede Kamer achter de 
SP-stelling dat het belang van de patiënt 
voorop moet staan – en dat artsen dus 
moeten kunnen bouwen op onafhankelijk 
medicijnenonderzoek. Ook werden er 
dankzij haar acties bepaalde ‘symptoomre-
clames’, bedoeld om het verbod op 
medicijnreclames te omzeilen, uit de lucht 
gehaald. Kant heeft het de famaceutische 
industrie dus vaak moeilijk gemaakt. Maar 
ook daar dwong ze respect af. Zo schrijft 

Ad Antonisse van AstroZeneca BV dat hij 
haar vertrek erg jammer vindt. ‘We waren 
het niet altijd met elkaar eens, maar vaak 
ook wel. En in beide gevallen ben ik altijd 
onder de indruk geweest van de argumen-
tatie, de gedrevenheid en het hart voor de 
gezondheidszorg dat op de juist plek klopte. 
Ook als je het niet eens was, heb ik altijd 
gemerkt dat jullie wel luisteren en ook 
openstaan voor goede argumenten.’

‘Wat hebben wij een geluk gehad al die 
jaren met iemand die zó bevlogen was, zó 
begaan en bereid om zo veel energie erin te 
steken!’ (Annemarie Bottin, SP-lid) Ook op 
andere beleidsthema’s waarover Agnes 
Kant het woord heeft gevoerd is terug te 
zien dat ze altijd gedegen te werk gaat. Zo 
deed ze bijvoorbeeld uitgebreid onderzoek 
naar de speelruimte die kinderen nodig 
hebben, en deed ze een voorstel om de 
kinderbijslag inkomensafhankelijk te 
maken. Toen ze vanaf juni 2008 leiding 
ging geven aan de SP-Tweede Kamer-
fractie, werd haar manier van werken  
nog breder toegepast. Onder meer onder 
gevangenispersoneel, jeugdhulpverleners, 
politieagenten, binnenschippers en leraren 
werd uitgebreid onderzoek verricht en er 
lopen ook nog onderzoeken onder huisart-
sen en medewerkers in de ouderen- en 
gehandicaptenzorg. Uiteraard allemaal 
met als doel om vanuit de politiek een 
concrete bijdrage te kunnen leveren aan 
het signaleren en oplossen van problemen.

Agnes Kant doet het nu even rustig aan, 
maar dat zal vast niet lang duren. Ook veel 
briefschrijvers verwachten haar in de 
toekomst nog tegen te komen. Zo sluit 
Maria Schonewille haar bericht af met de 
woorden: ‘Je hebt het heel goed gedaan. Ik 
hoop dat je je voor de gezondheidszorg 
blijft inzetten. En daar heb ik alle vertrou-
wen in. Weet dat heel veel mensen achter je 
staan.’ Tegelijkertijd zien briefschrijvers in 
Emile Roemer een waardig opvolger en 
Agnes sluit zich daarbij aan: ‘Uiteraard 
had ik daar alle vertrouwen in, anders had 
ik deze moeilijke stap nooit kunnen 
nemen.’

Tekst Jola van Dijk
Foto Suzanne van de Kerk

Met dank aan Renske Leijten,  
Jan Marijnissen, Ineke Palm  

en Jessica van Ruitenburg
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Bescheiden en bedachtzaam is ze. Helen 
Vereijken (50) spreekt kalm en kiest haar 
woorden zorgvuldig. Ze werkt fulltime bij 
de gemeente Eindhoven als financieel 
medewerker. Met partner Martin en twee 
kinderen woont ze in een twee-onder-een-
kapwoning in Leende, iets ten zuiden van 
de lichtstad. “Mama zorgt ervoor dat de 
bus blijft”, zeggen die. 
Het begon allemaal een kleine twee jaar 
geleden. Een berichtje in de krant: buslijn 
173 van Weert via Leende naar Eindhoven 
verdwijnt. “Ik weet nog dat ik dacht: dat 
kán toch niet”, vertelt Vereijken. “Ik nam 
contact op met de dorpsraad in Leende. 
Ook die vond dat de bus moest blijven en 
wilde een enquête gaan houden. Ik liet 
weten dat ik die graag wilde ondersteunen. 
Maar er gebeurde niets en ik hoorde ook 
niets meer. Maanden later kreeg ik te 

horen dat ze zouden gaan overleggen en 
via pers en website iedereen op de hoogte 
zouden houden. Maar opnieuw gebeurde 
er niets. Ik weer mailen naar de dorpsraad. 
Toen kreeg ik reacties als: ‘We mogen ons 
niet met politiek bemoeien van de gemeen-
te’, en ‘Ach, het is toch vechten tegen de 
bierkaai.’ Tsja... Toen besloot ik om het zelf 
maar te gaan doen.” 
Ze begon met het maken van handtekenin-
genlijsten. “Die heb ik bij de winkels in 
Leende neergelegd: bij de supermarkt, de 
bakker, de huisarts, overal in bakjes met 
een pen erbij. Elke dag haalde ik de volle 
lijstjes op en legde ik weer nieuwe blaadjes 
neer. Al snel had ik 2100 handtekeningen 
opgehaald, dat is half Leende!” 
Wat de reddingsactie voor Lijn 173 
ingewikkeld maakte, was dat de opheffing 
van de bus samenhing met de aanleg van 
een nieuw treinstation in het nabijgelegen 

Maarheeze. De NS zag in buslijn 173 
namelijk een ‘concurrent voor de trein’. Zo 
werden in de regio potentiële treinreizigers 
uitgespeeld tegen tevreden busreizigers. 
Blij met de trein? Jammer dan voor de bus. 
Dit terwijl de bus cruciaal is voor inwoners 
van de plaatsen Leende en Cranendonck. 
Studenten, forenzen en winkelpubliek: 
allemaal zijn ze aangewezen op lijn 173. 
Eerst naar het nieuwe station in Maar-
heeze en dan met de trein verder naar 
Eindhoven zou veel langer duren en veel 
meer kosten. Ook voor Helen Vereijken. 
“Met die bus 173 ga ik iedere dag naar mijn 
werk, het is een prima verbinding tussen 
Leende en Eindhoven. Maar het gaat niet 
alleen om mensen zoals ik. Denk ook aan 
ouderen, mensen die slecht ter been zijn of 
slechtziend. Als die met de trein naar het 
station in Eindhoven moeten, hebben ze 
een groot probleem.” 

De lange adem van Helen Vereijken
Vroeger was ze verlegen en bleef ze liever op de achtergrond. Maar om een buslijn te 

redden overwon Helen Vereijken uit Leende haar schroom en trok wethouders, 
Kamerleden en een minister aan hun jas. Met succes!   
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“Ik heb dat SP-Kamerlid 
gewoon gebeld en even later 
zat hij bij mij thuis”

Hoewel de lokale handtekeningenactie 
uitstekend was verlopen, realiseerde 
Vereijken zich dat ze meer hulp nodig had. 
“Ik zat te denken aan een landelijke 
politieke partij met hart voor het openbaar 
vervoer. Én ik wilde een politicus strikken 
die wist hoe deze regio in elkaar zit. Al snel 
kwam ik uit bij de SP en Tweede Kamerlid 
Paul Lempens. Hij woont in Weert: 
toevallig langs de route van buslijn 173. Ik 
heb hem gewoon gebeld voor een afspraak. 
Niet veel later zat hij met een aantal SP’ers 
uit de regio bij mij thuis. Samen hebben we 
toen een enquête op touw gezet.” 
Dat was in januari 2009. Rond dezelfde 
tijd liep Vereijken op haar werk Erik van 
Merrienboer tegen het lijf, verkeerswethou-
der van Eindhoven en bovendien bestuurs-
lid van het Samenwerkingsverband Regio 
Eindhoven (SRE) – de concessiehouder 
van het openbaar vervoer in de regio. Ook 
bij hem vond Vereijken gehoor. Maar met 
de komst van het station in Maarheze in 
het achterhoofd wilde Van Merrienboer 

vooralsnog geen onvoorwaardelijke steun 
uitspreken. Vereijken schreef ook minister 
Eurlings aan, maar tot meer dan een 
afhoudend antwoordbriefje van het 
ministerie leidde dat niet.
Op 22 juni vorig jaar presenteerde 
Vereijken vijfduizend handtekeningen, 
voor een deel samen met de SP opgehaald 
in Leende en Cranendonck. Ook maakte 
ze de uitkomst van de enquête bekend, 
waaruit bleek dat nagenoeg iedereen in 
genoemde plaatsen de bus wil behouden. 
Vereijkens actie werd die dag ondersteund 
door een ware SP-colonne. Zelfs de 
gloednieuwe SP-touringcar met landelijke 
kopstukken als Jan Marijnissen, Agnes 
Kant en Emile Roemer streek neer op het 
dorpsplein in Leende. Emile Roemer had 
toen al meermaals over de bedenkelijke 
ruilhandel rond Lijn 173 aan de bel 
getrokken in de Tweede Kamer. Maar 
‘Den Haag’ wenste niet in te grijpen. 
Vereijken: “Dik vierhonderd plaatsgenoten 
kwamen naar het dorpsplein toen de 
SP-karavaan daar neerstreek. Allerlei 
media waren aanwezig, ik moest het ene na 
het andere interview geven. Ik was een 
bekende Leendenaar geworden.” 

“Ik was het beu dat de bus 
zomaar uit Leende zou 
verdwijnen” 

Prachtig natuurlijk, maar het resultaat was 
nog steeds niet bereikt. Dus werd er weer 
een tandje bijgeschakeld. Een speciale 
actie-website ging de lucht in en samen met 
SP-regiobestuurder Henk van der Wal, de 
lokale SP en Emile Roemer werd een plan 
opgesteld om alle 21 SRE-gemeentes te 
bezoeken. Maar zover kwam het niet meer. 
Of beter gezegd: zover hoéfde het niet meer 
te komen, want vlak voor kerst 2009 kwam 
het bericht waarop zo lang was gehoopt. 
Het SRE toonde zich bereid het financiële 
risico van de NS over te nemen. Oftewel: 
reddingsactie geslaagd, lijn 173 blijft. 
Op 18 januari knalden de kurken, tijdens 
een feestelijke bijeenkomst in zaal De 
Scheuter in Leende. Helen Vereijken, 
Emile Roemer en SRE-woordvoerder Erik 
van Merrienboer feliciteerden de inwoners. 
“Ik was de gedachte beu dat de bus uit 
Leende zou verdwijnen en vroeg me af: 
kunnen we daar iets tegen doen?”, blikte 
Helen Vereijken terug. “Een goedgebruikte 
buslijn die door concurrentie zou verdwij-
nen; ik kon het niet meer aanzien”, 
motiveerde Emile Roemer zijn landelijke 
inzet. “Dit is het startschot om het 
samenspel tussen bus en trein te verbete-
ren”, aldus Erik van Merrienboer. 
Een dag later meldde Helen Vereijken zich 
aan als lid van de SP. “Ik wilde nog even 
onafhankelijk blijven totdat de actie 
helemaal achter de rug was”, legt ze uit.  
Helen Vereijken geeft het toe: de moeilijke, 
maar uiteindelijk succesvolle actie 
veranderde haar. “Ik was nooit gewend om 
veel te praten, ik bleef liever op de achter-
grond. Ook al kende ik de mensen goed, ik 
was vaak onzeker als ik veel tegen ze moest 
praten. Toch zette ik de busactie op touw, 
ja. Omdat ik vond dat toch iemand moet 
opstaan. Uit eigen ervaring weet ik dat 
mensen dat niet gauw doen. Als ik terugkijk 
naar mezelf, dan weet ik dat mensen wel 
mopperen en dat ze dat meestal goed 
bedoelen. Maar écht iets doen, dat is voor 
velen toch een stapje te ver. Voor mij nu 
niet meer. Daar ben ik helemaal overheen.”    
Waarvan acte. Na de gemeenteraadsver-
kiezingen, waarbij de SP in Helens afdeling 
haar eerste zetel pakte, werd ze gekozen tot 
afdelingsvoorzitter. 

Tekst Jola van Dijk en Rob Janssen
Foto’s Jan Staal
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Strijd van 
schoonmakers 
gaat om meer 
dan een paar 
dubbeltjes

De schoonmakers voeren actie voor een betere cao. Zij willen 
waardering voor hun belangrijke werk en met respect worden 

behandeld. Nu al oogsten zij respect door aan de rest van Nederland 
te laten zien wat solidariteit en volharding betekenen.

Respect
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Het is een historische strijd. De schoon-
makers voeren al maanden actie en 
staken inmiddels acht weken. Het is de 
grootste schoonmaakstaking ooit in 
Nederland. Het is de langste sector-
brede staking sinds de visserijstaking in 
1933. Ron Meyer is SP-fractievoorzitter 
in Heerlen en als bestuurder bij FNV 
Bondgenoten verantwoordelijk voor 
deze actie: “Dat de schoonmakers zo 
lang en massaal moeten staken voor een 
looneis van twee dubbeltjes, dat zegt 
iets over het beschavingsniveau van een 
rijk land als Nederland.”

Na maanden acties en korte stakingen 
besloten de schoonmakers in februari 
om het werk nu echt neer te leggen. Zij 
willen een nieuwe cao met een normale 
loonstijging, reiskostenvergoeding en 
de mogelijkheid om een opleiding te 
volgen. Schoonmakers zijn de dupe van 
het systeem van uitbesteden: opdracht-
gevers huren schoonmaakbedrijven in 
en zijn op zoek naar de laagste prijs. De 
schoonmaakbedrijven doen dan ook 
een zo laag mogelijk bod, en proberen 
vervolgens de loonkosten zo laag 
mogelijk te houden. Al jaren zitten de 
schoonmaakcontracten in een neer-
waartse spiraal. Met als resultaat dat de 
schoonmakers steeds harder moeten 
werken, er steeds minder vaste contrac-
ten worden aangeboden, en op alles 
beknibbeld wordt. Zo houden werkge-
vers – de schoonmaakbedrijven – en 
opdrachtgevers, zoals NS en Schiphol, 
elkaar in een houdgreep. De schoon-
makers zijn de klos.

Nederlands leren
Half maart 2010. De stakende schoon-
makers voeren de druk op. Op Utrecht 
centraal station verzamelen zich 
honderden stakers uit heel het land 
voor een ‘sit-in’. Zij zijn van plan om met 
een groep te blijven slapen in de 
stationshal tot de werkgevers weer 
willen praten. Kapi Lijfrock is 29 jaar en 
werkt nu zes jaar als treinschoonmaker 
in Eindhoven. Hij is trots dat er zo veel 
collega’s zijn: “We zijn vandaag goed 
bezig. Met zo veel mensen is de bood-
schap duidelijk: doe een fatsoenlijk bod 
en kom de afspraken na. Met de bond is 
vorig jaar afgesproken dat iedereen een 
opleiding kon doen. In ruil daarvoor 
zouden startende schoonmakers iets 
minder verdienen. Van de 14.000 
hebben er nu 140 een opleiding 
gedaan. Maar dat geld hebben de bazen 
wel in de zak gestoken.” Onder de 
schoonmakers vind je veel migranten. 
Zij willen graag Nederlands leren. 
Volgens Annie van Leeuwen, trein-
schoonmaker in Den Haag, is dat ook 
erg belangrijk voor de veiligheid: “Ik 
ben voorvrouw en heb de verantwoor-
delijkheid voor een team. Ik moet 
zorgen dat het werk gedaan wordt, 
maar ook dat het veilig gebeurt. We 
werken op het spoor. Als ze me niet 
verstaan op het moment dat er een 
gevaarlijke situatie is, gaat het fout. Nu 
spreek ik gelukkig vloeiend Turks, goed 

Engels en een beetje van andere talen. 
Maar ik heb als regel: tijdens het werk 
praten we Nederlands.”

Iemand met zoveel talenkennis en 
verantwoordelijkheid zal toch wel 
redelijk wat verdienen? Van Leeuwen: 
“Ik verdien 1340 euro bruto voor 40 uur 
werken. Dat is niet veel, zeker omdat ik 
veel reiskosten heb. Ik woon in Spijke-
nisse zodat ik dicht bij mijn kleinkinde-
ren kan zijn. Ik werkte in Rotterdam, 
maar in de nachtdienst heb ik een 
ongeluk gehad. Nu is mijn knie defect 
en mag ik niet meer ongelijk lopen. In 
Rotterdam moet je de perrons op en af 
en in de nachtdienst moet je de treinen 
in en ze hebben in Rotterdam geen 
schoonmaakperron. Dus moest ik naar 
Den Haag, waar alles gelijkvloers is. 
Daardoor heb ik meer dan 300 euro 
reiskosten per maand – en die worden 
niet vergoed.” Een van de eisen van  
schoonmakers is dat reiskosten vergoed 
worden. Nu geldt daarvoor een grens 
van 60 kilometer per dag.

Op de eerste avond van de sit-in wordt 
bekend dat de werkgevers wel willen 
praten, maar pas over een week. De 
schoonmakers reageren woedend. Judy 
Lock is schoonmaakster op Schiphol en 
kreeg samen met de vakbond vorig jaar 
een betere cao voor de schoonmakers 
daar voorelkaar. Nu zet ze zich in voor 

Emile Roemer krijgt uitleg over  
loon en lasten. Roemer: “Veel 
schoonmakers behoren tot de 
werkende armen”

“ Pijn in de buik na de onderhandelingen”

Sadet Karabulut staat (en zit)  
al tijden schouder aan schouder  
met de actievoerders

Remi Poppe en Manja Smits 
monteren veldbedden voor de 
schoonmakers.  
Poppe: “Oude tijden herleven”
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een goede cao in heel Nederland; 
tijdens het laatste SP-congres sprak ze 
de zaal toe om de stakingen aan te 
kondigen. Zij verwoordt de woede: “In 
de schoonmaak is er veel gebrek aan 
respect; er wordt slecht met mensen 
omgegaan. De bazen zeggen nu dat ze 
volgende week een keer met ons willen 
praten; dat vind ik ook niet van respect 
getuigen, als je al vijf maanden bezig 
bent.” Later op de avond blijkt dat de 
onderhandelaars van FNV Bondgeno-
ten het toch voor elkaar hebben 
gekregen om de volgende dag met de 
werkgevers te onderhandelen. Het 
eindbod van de werkgevers is echter 
belachelijk laag. De schoonmakers gaan 
door.

Steun in woord en daad
De SP steunt de schoonmakers. Al vanaf 
het begin van de acties hebben SP’ers 
laten zien dat zij ook vinden dat de 
schoonmakers meer verdienen. 
SP-Tweede Kamerlid Sadet Karabulut 
kent de actievoerders inmiddels goed. 
Zij steunt ze in woord en daad. Zo heeft 
zij in een motie in de Tweede Kamer 
aan de regering gevraagd de schoonma-
kers te hulp te schieten: “Het kabinet 
heeft als grootaandeelhouder enorm 
veel invloed bij NS en Schiphol. Deze 
bedrijven zeggen maatschappelijk 
verantwoord te ondernemen. In de 
praktijk gaan ze niet goed om met 
personeel, ook al huren ze deze mensen 
in. Er zijn ook bij deze bedrijven 
stakingsbrekers ingezet: mensen die het 
werk van de stakers overnemen, zodat 
de klanten er minder last van hebben. 

Dat mag niet, anders zou het recht om 
te staken waardeloos zijn. De motie 
vraagt het kabinet: gebruik nou al je 
invloed zodat dit conflict tot een goed 
einde komt. Die motie is aangenomen. 
Het is goed dat de schoonmakers weten 
dat ze steun hebben van een meerder-
heid in de Tweede Kamer.”

Ook SP-fractievoorzitter in de Tweede 
Kamer Emile Roemer laat zien dat hij 
de schoonmakers steunt. Hij praat met 
stakers, doet mee met de sit-in en steekt 
de mensen met een vlammende 
toespraak een hart onder de riem. Hij 
zegt over zijn betrokkenheid: “Dit is 
meer dan een gewone actie. Die mensen 
knokken voor respect. Hun gevecht legt 
bloot hoe de tweedeling tussen arm en 
rijk steeds groter wordt. Veel schoonma-
kers behoren tot de werkende armen 
van Nederland. Als de samenleving dit 
laat gebeuren, dan moeten we ons 
eigenlijk rotschamen.”

Al snel schenkt de SP veldbedden en 
goede luchtmatrassen aan de overnach-
ters op Utrecht centraal station. Het is 
een idee van SP-Tweede Kamerlid Remi 
Poppe: “Het idee komt uit 1979. Er was 
een grote sleepbootstaking. Een paar 
sleepbootstakers waren gearresteerd en 
zaten in de cel. De vrouwen hadden 
ontdekt aan welke kant van de gevange-
nis ze zaten. Ze gingen elke avond 
samen met collega-slepers in dat 
straatje zitten. Toen hebben we stoeltjes 
en stretchers gegeven, zodat ze daar dag 
en nacht konden blijven. Nu hoorde ik 
van Sadet dat de schoonmakers op van 
die schuimplastic matjes liggen. Da’s 
niks – de vloer is hier hartstikke koud. 
SP-partijbureau bellen, stoeltjes, 

stretchers, en nu zit ik ze in mekaar te 
zetten. De oude tijden keren terug.”

Pijn in de buik
De acties van de schoonmakers worden 
steeds beter opgepikt door de media. 
Een week later willen de werkgevers 
weer onderhandelen. Maandagavond 
wordt er onderhandeld; de vakbond 
organiseert op dinsdag een bijeen-
komst waar de stakers over het resultaat 
kunnen stemmen. Het wordt een 
emotionele bijeenkomst. Het eindbod 
van de werkgevers blijkt erg mager; 
eigenlijk het oude onderhandelingsre-
sultaat, plus een cadeaubon voor de 
stakers van 25 euro. Hanneke Lelieveld 
uit Nieuw-Vennep en Cynthia Kerkho-
ven uit Helmond waren namens de 
schoonmakers bij de onderhandelin-
gen. Kerkhoven was vooral boos: “Op 
de werkgevers. Diep beledigd dat ze je 
met zoiets afschepen.” Lelieveld: “Ik 
had pijn in de buik na de onderhande-
lingen. Wat vinden ze ervan? Hoe 
brengen we dit? Gaan de mensen het 
opgeven?” 

Maar de schoonmakers gaven niet op. 
Er vloeiden tranen over het vernede-
rende bod. In de pauze stemden de 
schoonmakers in groepjes over het 
voorstel. De uitslag werd door de 
stakingsleiders aan de zaal verteld. De 
conclusie was duidelijk en unaniem: het 
verdriet was omgeslagen in boosheid en 
een nog grotere actiebereidheid. 
Lelieveld: “Het was heel emotioneel. Ik 
had echt kippenvel op het podium. Ik 
kon mijn tranen ook moeilijk bedwin-
gen. Als je zo’n solidariteit voelt, in zo’n 
grote volle zaal.” Mari Martens van FNV 

Mehmet Mercan zingt voor zijn 
stakende collega’s; hierdoor dreigt 
hij ontslagen te worden

Boze reacties op het vernederende 
bod van de werkgevers – een 
kadobon van 25 euro

Stakers stemmen in groepjes over 
het onderhandelingsresultaat. 
‘Doorgaan!’ is de conclusie

Tribune_0410_C.indd   22 02-04-2010   15:51:33



april 2010  TRIBUNE 23 

REpoRTagE

Bondgenoten vat de conclusie samen: 
“Ik heb een prachtig groen shirt aan, 
gekregen van een collega van de 
Zweedse transportarbeidersbond. Er 
staat op: Ik hou van ruig. Jullie hebben 
besloten dat we doorgaan met de actie. 
We gaan naar de opdrachtgevers toe, 
om ze te wijzen op hun verantwoorde-
lijkheid. Elke week pakken we er een. 
Het gaat ruig worden!”

Dreigen met ontslag
Het is lastig om veel schoonmakers op 
de been te krijgen. Het is al jaren een 
trend om vaste contracten te vervangen 
door tijdelijke contracten en uitzend-
werk. Contractanten en uitzendkrach-
ten gaan niet graag staken, omdat zij 
zich minder beschermd voelen tegen 
ontslag. Schoonmaakbedrijven maken 
hiervan gebruik door met ontslag te 
dreigen als ze gaan staken. Zij proberen 
dit zelfs bij mensen met een vast 
contract, omdat het vaak mensen met 
een lage opleiding zijn, die niet goed op 
de hoogte zijn van hun rechten. En het 
blijft niet bij dreigen. Mehmet Mercan is 
schoonmaker op Utrecht centraal 
station. Hij staakte niet mee, omdat hij 
nog geen vast contract had en eerst 
zeker wilde weten dat hij niet in de 
problemen kwam: “Maar ‘s avonds heb 
ik mijn collega’s gesteund, en ben bij de 
sit-in geweest. Ik heb getrommeld en 
gezongen. Een chef van de NS zag mij 
en die heeft tegen mij gezegd: je mag 
hier niet meer werken. Ik werk niet voor 
de NS, maar voor schoonmaakbedrijf 
Robbers. Maar toen ik mijn baas sprak, 
zei hij hetzelfde. Toen ben ik maar echt 
gaan staken.” Mercans situatie is 
meteen besproken met de organisator 
van de vakbond (de organizer) in 
Utrecht en die houdt goed in de gaten 
of Mercan niet echt ontslagen wordt. 
Dat dat zin heeft, bewijst het verhaal 
van Abdel Ilah Sbihi. Ashna Kamta is 
ook organizer; ze vertelt dat Abdel bij het 
hoofdkantoor van de Telegraaf werkt 
en nog in zijn proeftijd zat: “Bij het 
begin van de staking werd hij bedreigd 

door zijn voormannen, en inderdaad: 
hij heeft nu een brief dat ze niet 
doorgaan met hem. FNV Bondgenoten 
ging met zeshonderd stakers naar de 
Telegraaf en eiste dat dat werd terugge-
draaid. Het hoofd inkoop van de 
Telegraaf belde meteen de directeur 
van GCA, het schoonmaakbedrijf. Die 
kwam langs en nu is geregeld dat Abdel 
na de staking mag terugkomen.” Een 
voor Abdel Ilah Sbihi belangrijke 
overwinning, maar ook voor het succes 
van de staking, volgens Kamta: “Wij 
willen meer stakers en zo laten we zien 
dat mensen zich niet bang hoeven te 
laten maken door hun baas. Ook heel 
belangrijk is dat de schoonmakers zien 
dat je met solidariteit heel wat voor 
elkaar kunt krijgen.”

Zelf spieren kweken
De acties zijn in volle gang. Ron Meyer 
maakt lange dagen: “Laten we zeggen 
dat ik niet veel slaap. Maar als je wat wilt 
bereiken moet je volhouden. De 
schoonmakers geven daarin het goede 
voorbeeld. Ik word als SP’er ook 
geïnspireerd door de solidariteit en 
kracht van deze mensen. De FNV is als 
een sportschool: van lidmaatschap 
alleen word je niet gespierd. Daarvoor 
moet je wel zelf de gewichten oppakken. 
Dat is de strijd die we ook in de samen-
leving moeten voeren. Vanmiddag gaan 
we naar Schiphol om directeur Nijhuis 

de bonus te geven van 25 euro die de 
stakers was aangeboden. Hij heeft net 
naast zijn salaris van ruim 3,5 ton een 
bonus van bijna 200.000 euro gekregen. 
Met dat geld zou het onderhandelings-
verschil voor al zijn schoonmakers 
betaald kunnen worden. En dat zijn er 
duizend! We stellen nu een convenant 
op, waarin we vragen van opdrachtge-
vers om zich bereid te tonen om de 
prijsstijging te accepteren die het gevolg 
is van de loonstijging van de schoonma-
kers. Zij zijn verantwoordelijk voor de 
prijzenoorlog waar de schoonmakers de 
dupe van zijn. Ze hebben het steeds 
over maatschappelijk verantwoord 
ondernemen: teken dan maar.”

Meyer roept SP’ers op om in de bedrij-
ven waar ze werken, in de gemeentehui-
zen en in de provinciehuizen schoon-
makers aan te spreken en ze te 
motiveren om ook te gaan staken. 
Meyer: “FNV Bondgenoten werkt samen 
met maatschappelijke organisaties om 
dit tot een succes te maken. Politieke 
partijen horen daar bij, zolang duidelijk 
is dat het hier om de schoonmakers 
gaat. Ook andere partijen zijn welkom. 
Maar voorlopig zie ik alleen de SP echt 
steun bieden.”

tekst en foto’s Diederik Olders

“ Het gaat 
 ruig worden”
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1994. De kiezer stuurt voor het eerst SP’ers naar de Tweede 
Kamer: Jan Marijnissen en Remi Poppe. Zij maken de verkiezings-
leus ‘Stem tegen, stem SP’ waar, door als enigen fel oppositie te 
voeren tegen de dan nog verse politieke mode van het neolibera-
lisme. De tweekoppige fractie legt de basis voor de goede naam van 
de SP: niet bang om stevig te debatteren, maar altijd onderbouwd.

Pioniers
2010. Zonder veel tam-tam verdwijnen de twee pioniers uit de 
Tweede Kamer; zowel Jan als Remi zijn niet meer verkiesbaar, elk 
om zijn eigen redenen. Gelukkig is de partij nog niet van ze af en 
zullen ze zich ermee blijven bemoeien – stevig en altijd onderbouwd.

Foto Paul Stolk / ANP
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op NaaR 9 jUNI

Nee, een “buukske” met Emile Roemer 
hoeft ze niet. De oudere mevrouw is 
duidelijk, als een Boxmeerse SP’er haar de 
Tribune met de SP-leider op de cover 
aanbiedt. En ze heeft een reden: “Ik ken 
Emile beter dan jullie. Ik heb z’n kinderen 
zien opgroeien.” Zo gaat dat op deze 
zaterdagmiddag in Boxmeer. Iedereen kent 
Emile en Emile kent iedereen, zo lijkt het. 
In winkelcentrum De Kloostertuin doet de 
SP-leider, begeleid door een twintigtal 
partijgenoten, ongeveer een half uur over 
honderd meter want om de haverklap 
wordt hij aangesproken door bekenden. 
“Hee Emile, hoe is het?” Felicitaties en 
gelukwensen alom. Een andere voorbijgan-
ger is iets opgevallen: “Emile jonge, woar 
hedde ow stropdas gelaten?” “Och Sjef, ’t is 
zaterdag hè”, antwoordt Roemer lachend 
aan de zoveelste bekende.       

Even tevoren heeft Roemer eigenhandig de 
allereerste ‘HET KAN’-megabanner 

geplakt. Met vaste hand en flinke klodders 
lijm (“Ik heb dertig jaar ervaring hiermee”) 
bracht hij de levensgrote slogan ‘HET 
KAN – ZORG VOOR IEDEREEN’ aan 
op een van Boxmeers raadsverkiezingsbor-
den die sinds 3 maart staan te wachten op 
de landelijke verkiezingscampagne. 
Boxmeer is de eerste van 140 lokale 
SP-afdelingen waar de nieuwe megaban-
ners opgeplakt worden. Roemer: “De echte 
verkiezingscampagne begint met ons 
congres op 24 april. Maar de komende 
maand is voor ons het perfecte moment om 
met z’n allen de straat op te gaan en met 
iedereen het gesprek aan te gaan over hoe 
het volgens ons óók kan in ons land. Terwijl 
anderen het vooral menen te moeten 
hebben over hoofddoeken en theedrinken, 
gaan wij het hebben over wat er in crisistijd 
echt toe doet. Hoe houden we de AOW op 
65? Hoe geven we mensen met weinig geld 
wat meer en vragen we aan mensen met 
veel geld wat extra? En hoe leggen we de 
rekening van de crisis vooral daar waar die 

thuishoort: bij banken, beleggers, specu-
lanten en grootverdieners?” 

“Een beter Nederland  
in de steigers zetten”

Eerder die week had Roemer het SP- 
conceptverkiezingsprogramma ‘Een beter 
Nederland voor minder geld’ gepresen-
teerd. Daarmee komt de partij met een 
ambitieus, haalbaar en betaalbaar 
programma waarmee gekozen wordt voor 
zekerheid in crisistijd. Speerpunten zijn 
een eerlijke verdeling van de pijn van de 
crisis, het geven van zekerheid aan mensen 
in crisistijd – onder meer door bescherming 
van de publieke sector – en perspectief 
bieden door middel van de opbouw van 
een menselijker, socialer en duurzamer 
Nederland. Roemer: “Na alle gemiste 
kansen van Balkenende IV kan alleen een 
stabiele regering voor een socialer en 
duurzamer beleid zorgen. De SP is klaar 
voor zo’n regering en zoekt samenwerking 
met andere partijen die een beter Neder-
land in de steigers willen zetten.”

Tekst Rob Janssen
Foto Bas Stoffelsen

Op 27 maart zette Emile Roemer in zijn woonplaats Boxmeer 
alvast de toon voor de rit naar de Kamerverkiezingen op 9 juni.

HET KAN voor ’t eerst in Boxmeer!
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Veel SP’ers zijn duizendpoten, maar Henk van Huisstede (60) uit Hilversum spant de kroon.  
De betonafwerker en vakbondsman was snelwandelkampioen, zette in 1974 het wereldrecord 

marathonschaken op 103 uur en 45 minuten, tekent stripverhalen en schrijft boeken over de geschiedenis 
van de vakbeweging.

Tekst Daniël de Jongh
Foto Karen Veldkamp

“Je leeft maar een keer, 
dan moet je ’t ook gelijk goed doen!”

Hoe lang ben je al lid van de SP?
“Sinds 1978. De afdeling stond toen nog in de kinderschoenen, ik 
heb het echt zien groeien, vanaf de eerste stem op de SP.”

Wat was jouw SP-moment?
“Tijdens de bouwstaking van 1984 belde Jan Marijnissen me op: 
‘Henk, mag ik morgen met je mee?’ Hij maakte een reportage voor 
de Tribune. Hij was toen nog niet zo bekend, maar ik vond het een 
heel bijzondere ontmoeting.”

Wat is je favoriete plek op de wereld?
“Mijn huis, met mijn groentetuin en mijn werkkamer.”

Er staan nogal wat archiefdozen in die werkkamer.
“Ja, al meer dan dertig jaar berg ik alles op wat er over de SP 
verschijnt: netjes in plastic en voorzien van datum. Van de 
schaakbond heb ik ook veel, en over de vakbeweging natuurlijk.”

Heb je nog meer hobby’s?
“Ik ben jeugdleider geweest bij het voetbal en heb 24 jaar lang 
jeugdschaakles gegeven bij de Bergse Kasteelridders. Weet je wat 
mooi was: het ledental liep op van drie naar 125 jeugdschakers, 
daarvan kwamen er veel bij mijn voetbalclub vandaan.”

Hoe doe je het toch allemaal?
“Och, je leeft maar een keer, dan moet je ’t ook gelijk goed doen!”
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Veel SP’ers zijn duizendpoten, maar Henk van Huisstede (60) uit Hilversum spant de kroon. 
De betonafwerker en vakbondsman was snelwandelkampioen, zette in 1974 het wereldrecord 

marathonschaken op 103 uur en 45 minuten, tekent stripverhalen en schrijft boeken over de geschiedenis 
van de vakbeweging.

LEZEN HOREN ZIEN

K’s Choice terug van 
weggeweest

Eindelijk is er weer een nieuw album 

verschenen van de Vlaamse band K’s 

Choice: Echo Mountain. In de jaren negentig 

brak de band van broer en zus Bettens door 

met hits als Not an addict en Everything for 

free. Na tien jaar samenwerking was de lol er 

wel vanaf en besloten ze hun eigen weg te 

gaan, om tien jaar later vol enthousiasme nu 

toch weer bij elkaar te komen. Het resultaat 

is een dubbel-cd met zowel uptempo 

nummers als ballads. De karakteristiek 

dromerige, ietwat melancholische inslag is 

behouden, maar wel verrijkt met een 

decennium aan extra muzikale inspiratie. 

(Jola van Dijk)

Echo Mountain
K’s Choice
Sony Music

Pietje Bell bij de SP

Op zijn walmende JAWA-motor trok 

Tribune-verslaggever Paul Waayers begin 

jaren negentig door het land om reportages 

te maken over mensen die door de grote 

media werden genegeerd. Met grote 

betrokkenheid en een fl inke snuif brutaliteit 

schreef hij over het vergeten leed van 

mijnwerkers die stikten in hun ademhaling, 

bouwvakkers met asbestkanker en getergde 

fl atbewoners met stacaravans. Zijn boek 

over de ‘jongensjaren’ van de SP leest als 

een kwajongensboek: geschreven vol spot, 

humor en vaart, kritisch (ook op de partij) en 

met het hart op de goede plaats. (Daniël de 

Jongh)

De SP van binnenuit
Paul Waayers
De Witte Uitgeverij

Krabat

Van het beroemde (kinder)boek van Otfried 

Preussler  ‘Meester van de Zwarte Molen’ – 

in het buitenland bekend als ‘Krabat’  - werd 

al eens een tekenfi lm gemaakt, waarin het 

duistere doch ontroerende verhaal over 

onderdrukking, zwarte magie en liefde 

voortreffelijk werd weergeven. Daarnaast 

herbergt het verhaal de nodige verwijzingen 

naar historische, sociale en volkenkundige 

aspecten. In deze spectaculaire verfi lming 

ligt de nadruk echter vooral op de special 

effects. Prachtig om te zien natuurlijk, maar 

het meeslepende mysterieuze sfeertje van 

eeuwenoude sagen en legenden verdwijnt in 

deze fi lm naar de achtergrond. Boek en 

tekenfi lm zijn eerlijk gezegd beter. (Rob 

Janssen)

Meester van de Zwarte Molen
Nu op dvd

Reactie Franciscaanse Beweging op een 

hulpvraag (Franciscus, beschermheilige 

van de armen!): ‘Wat een aangrijpend 

verhaal heeft u ons gestuurd. Maar wat fi jn 

dat God u de kracht geeft om te schrijven! 

We wensen u vrede en alle goeds!’

Het valt niet mee om jarenlang van een 

uitkering te moeten leven. In het boek 

‘Komt ’n vrouw bij de sociale dienst’ 

maakt Tineke Nussbaum korte metten met 

de gedachte dat er in Nederland ‘voor 

alles wel een potje’ is. Volgens haar is 

armoede allesbehalve een keuze en is er 

van de verzorgingsstaat nog maar weinig 

over. Dat illustreert ze met korte verhalen 

en anecdotes uit haar dagelijks leven. De 

aanvraagprocedures voor bijzondere 

Komt ’n vrouw bij de sociale dienst
Door Daniël de Jongh

bijstand, het dedain van allerhande 

hulpverleners, de uitzichtloosheid van het 

reïntegratietraject, de weldoeners die 

met liefdadigheid een stoel in de hemel 

denken te reserveren en niet te vergeten 

de venijnige verleidingen van de postor-

derbedrijven – Nussbaum schrijft ze 

allemaal de hel in. Haar toon is lichtvoetig 

en ironisch, maar ook boos en bij vlagen 

zwartgallig. Nussbaum is immers een 

‘onrendabele’, iemand die  volgens 

moderne maatschappelijke inzichten de 

samenleving meer kost dan opbrengt. De 

term ‘onrendabelen’ is ontleend aan de 

gelijknamige fi lm van Marcel van Dam (zie 

ook Tribune november 2009). Hij schreef 

ook het voorwoord bij dit boek en prijst 

daarin het lef waarmee Nussbaum 

‘beeldend, vlijmscherp en niet zonder 

humor’ schrijft over haar leven 

als ‘moeder van de eeuwigdurende 

bijstand’.

Komt ’n vrouw bij de sociale dienst

Tineke Nussbaum

Uitgeverij Gigaboek

LEZEN
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Robbert Dijkgraaf (2)

De interviews met allerlei uiteenlopende men-
sen door Jan Marijnissen geven beslist een 
meerwaarde aan de Tribune. Het laatste 
gesprek met Robbert Dijkgraaf was daar ook 
weer een goed voorbeeld van. Maar hoewel 
de teneur van het gesprek was dat alles het 
verdient om ‘open minded’ benaderd en 
bestudeerd te worden geldt dat blijkbaar niet 
voor mensen die een eigen verantwoordelijk-
heid nemen ten aanzien van hun gezondheid. 
Met een stelligheid die van iemand van 
‘Scepsis’ had kunnen zijn, worden zij 
weggezet als ‘domme mensen’ die te rade 
gaan bij kwakzalvers. Zo kende ik Jan 
eigenlijk niet... 

Jalf Flach, Aalten

Ziekenfonds

Ik hoor vaak van mensen die het in deze 
periode moeilijk hebben, in verband met de 
recessie, dat ze de zorgverzekering een hoop 
geld vinden. Waarom gaan we niet terug naar 
het oude systeem: ieder onder een bepaald 
inkomen in het ziekenfonds verzekerd en 
boven dat bedrag particulier verzekerd. Door 
de invoering van het zorgstelsel zijn natuurlijk 
weer de grootverdieners de winnaar 
geworden, zij hoeven minder te betalen.

F. J. van Schip, Weesp

Lintje voor Agnes?

We zullen het toch niet beleven dat SP’ers 
zich sterk gaan maken voor een koninklijke 
onderscheiding voor Agnes Kant (ingezonden 
brief Prikbord maart). Weliswaar zijn grote 
groepen in de samenleving haar veel dank 
verschuldigd, maar ik neem toch niet aan dat 
Agnes prijs stelt op zo’n mallotige onder-
scheiding. Het doet mij altijd weer deugd als 
ik lees dat deze of gene voor de eer bedankt 
heeft.

Aart Stijntjes, Diemen

pRIkBoRd

Verharding in de samenleving

Met angst en beven zie ik hoe de partijen over 
elkaar heen rollen om de ‘zieltjes van de 
kiezer’ te winnen. De een haalt nog harder uit 
dan de ander. Partijen die hoofddoekjes willen 
verbieden! Vrijheid van meningsuiting is een 
groot goed in Nederland, maar ik hoop 
vrijheid van kleding ook. Partijen die roepen 
dat homo’s niet meer prominent aanwezig 
mogen zijn in Amsterdam, of een partij die wil 
dat een burgemeester binnen 24 uur gaat 
bepalen wie er tuig zijn – zodat ze een 
enkelband om krijgen. Dit schijnt tegenwoor-
dig de taal van het volk te zijn, taal waar je 
kiezers mee wint. Het gaat in de pers niet 
langer over mensen die tot hun 67e door 
moeten werken. Schoonmakers met een 
salaris dat schandalig laag is. We spreken 
niet meer over de lange wachtlijsten in de 
jeugdzorg of het feit dat de Nederlander met 
kiespijn loopt omdat de tandarts niet langer 
onder de (veel te dure) verzekering valt.
Links en rechts heeft niet langer met het 
economisch beleid te maken, maar met de 
vraag of de partij voor of tegen de allochtoon 
is. Ik heb een wens: zouden wij niet met zijn 
allen willen proberen een leuk land voor 
iedereen te maken, een land waar iedereen 
mag meedoen. Een land waar je ook als kind 
uit een minima-gezin nog toekomst hebt. Een 
land waar partijen geen politiek meer 
bedrijven door iedere dag de krant te lezen en 
het nieuws te kijken om vervolgens een zo 
mooi mogelijke oneliner naar de pers te 
gooien. Maar mensen die zich echt boos 
maken om het onrecht in Nederland. En 
oprecht nadenken wat het beste is voor de 
mens. Zonder dubbele agenda. Mijn stem 
gaat in ieder geval naar de partij die dat in 
mijn optiek nog steeds doet. Mijn stem gaat 
naar de partij voor de mens, de partij voor het 
dier, en de partij voor de wereld.

Deborah Theijn, Hoorn

  Prik mee:
pRIkBoRd@sp.Nl

Belastingtip

Als belastingconsulent ontdekte ik dat veel 
mensen niet op de hoogte zijn met de Wet op 
de Doorwerkbonus, van 1 januari 2009. De 
bonus is beschikbaar voor mensen vanaf 61 
jaar. Deze bonus is niet verwerkt in de 
loonprogramma’s. Daardoor lopen mensen 
die normaal geen aangifte doen, bijvoorbeeld 
omdat ze alleen inkomen hebben uit 
dienstbetrekking en geen eigen woning 
hebben, de bonus mis als zij deze niet zelf 
aanvragen. Ze worden niet automatisch 
benaderd door de belastingdienst.
Als zij de bonus willen ontvangen, moeten zij 
een T-biljet aanvragen of downloaden bij 
belastingdienst.nl. Aangezien hier nagenoeg 
geen openbaarheid aan wordt gegeven, lijkt 
het mij nuttig de SP-leden hierop attent te 
maken.

F. J. van Schip, Weesp

Robbert Dijkgraaf (1)

Na lezing van het interview van Jan Marijnis-
sen met Robbert Dijkgraaf (Tribune, maart 
2010) (moet me wat) van het hart. Jan maakt, 
door zijn vraagstelling, de indruk niet te 
geloven in het broeikaseffect. Dat mag hij als 
mens geloven, maar als politicus maakt hij 
dan wel een cruciale fout. De overheid heeft 
namelijk de taak om te zorgen voor zijn 
inwoners en kan dus domweg niet het risico 
nemen dat er echt iets gaande is en er dan 
niets tegen doen. Niets doen en straks 
allemaal natte voeten hebben, is politiek 
gezien geen optie. Laat ik het zó zeggen: dat 
we een leger hebben, is niet omdat we in 
oorlog zijn, maar omdat we niet in oorlog 
willen komen. 

Martin van Raay, Culemborg
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UITGELICHT

Broeikasgas
Waar moet dat heen?

Bij wijze van proef zal er onder de 
Barendrechtse wijk Carnisselande 
CO2-gas worden opgeslagen. Maar de 
bewoners en het gemeentebestuur 
willen dat niet. CO2, oftewel koolstofdi-
oxide, is op zich niet giftig. Maar als het 
gas door onvoorziene omstandigheden 
ontsnapt en in hoge concentraties in de 
atmosfeer terechtkomt, kan een 
levensgevaarlijk zuurstoftekort ont-
staan. Daar komt bij dat de techniek 
voor afvang van CO2 nog in de kinder-
schoenen staat; ook wetenschappers 
hebben kritiek op het plan. Toch gaf 
het kabinet Balkende IV vorig jaar 
groen licht. Via wettelijke inspraakpro-
cedures wil de gemeente Barendrecht 
dat besluit aanvechten. Die mogelijk-
heid blijkt het kabinet echter via een 
sluiproute te hebben geblokkeerd: door 
de Barendrechtse opslag onder de 
Crisis- en Herstelwet te laten vallen. 
Deze wet heeft tot doel om in crisistijd 
de werkloosheid te bestrijden door de 
uitvoering van grote projecten te 
versnellen. Daartoe worden inspraak-
procedures buitenspel gezet – maar die 
zijn er niet voor niets! De ondergrondse 
CO2-opslag in Barendrecht hoort ook 
helemaal niet onder de Crisis- en 
Herstelwet te vallen, vindt SP-Tweede 
Kamerlid Paulus Jansen: “Dit is geen 
project dat Barendrecht banen gaat 
opleveren.” 
Op de foto een testinstallatie voor 
CO2-afvang op de Maasvlakte in 
Rotterdam. 

Foto Martijn Beekman, Hollandse Hoogte
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Winnaar maart: J.M.M. van Schilt - Bax uit St. Philipsland 
Stuur uw oplossing vóór 20 april naar de Puzzelredactie van de Tribune, Vijverhofstraat 65, 3032 SC Rotterdam of tribunepuzzel@sp.nl.

Onder de inzenders van een goede oplossing wordt een gesigneerd boek verloot uit de SP-boekenstal.

Horizontaal
2   Ploegt heen en weer dankzij het scherp van het mes. (4)
6   Zo blinkt de dapper krijgsman uit door moed 

(maar niet door intelligentie). (9 en 4,2,3)
8   Geen enkel ding is zonder betekenis. (5)
10   De vlakke letter(s) van het alfabet. (5)
11   Zinnebeeld van een slaperig drogist. (5)
12   Met de kwajongen is het goed dorsen. (6)
13   Is manmoedig kip. (5)
14   Arbeid(skader) van een prostituee. (8)
15   Gedrag van een gelovig sprinkhaan? (6)
16   Volkomen geschift slagwapen. (5)
17   Dit deel van het hout is toegewijd werkzaam. (5)
18   Korte behandeling voor een malle streek. (4)
20   Is dit de afmeting van een bevriend matroos? (11)
21   Helemaal beu, zó een speeksel-overvloed! (8 en 5,3)

Verticaal
1   Het besturen van de sleutelstad. (6)
3   Gelijkgestemde religieuzen hebben ook seks. (18)
4   Kortstondige, maar heel gelijkende sculpturen. (11 en 4,7)
5   Slecht gekleed hoor, die allerarmste arbeiders. (18)
7   Zeker: het is niet onterecht ontvangen, het loon. (11 en 3,8)
9   Neerhalen die vlag (voor zij onder het ijzer gaat). (7)
11   Het gesticht is waanzinnig
19   Gepasseerd toneel? (5)
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WINDMOLENPARK.JPG

Installatie
waarmee men 
elektrische energie 
kan opwekken.  
Kernwoorden: 
interne; externe; 
generator; 
ononderbroken; 
UPS; levering.

3

De originele auto's van Henry Ford 
waren gemaakt om hierop te rijden. Ook 
de eerste dieselmotor van de Franse 
uitvinder Rudolf Diesel liep op pure 
plantaardige olie, namelijk pindaolie. 
Kernwoorden: hout; houtskool; 
gedroogde uitwerpselen; dierlijk vet; 
jatropha-olie; DME; PPO; vast, vloeibaar 
& gasvormig; groen gas; ecobalans; 
energiebalans; duurzaam alternatief.

STRALINGS-
GEVAAR.JPG

TRIANGEL
In deze puzzel moeten vier woorden ingevuld worden. Thema van de 
puzzel is Energie. De ‘omschrijvingen’ staan in het diagram.

1 (verticaal) - plaatje linksboven
2 (verticaal) - plaatje rechtsonder
2 (horizontaal) - omschrijving rechtsboven
3 (horizontaal) - omschrijving linksonder

CRYPTOGRAM

CRYPTOGRAM
Horizontaal
2 Overjas • 5 Uitstallen • 8 Grootmoeder • 9 Vuurvreter • 10 Mop 
11 Gereedschap • 13 Meesterwerk • 14 Edelmoedig • 15 Duinrell 
17 Gratie.

Verticaal
1 Vakantiebestemming • 3) Vliegtuig • 4 Weleer • 6 Stomvervelend 
7 Porto • 10) Maatregel • 12 Sorteerbak • 13 Meet • 16 Luit.

SPIRAALTJE
De volgorde van de gezochte woorden in de citatenslang is:
Galgenbrok; Koortsbloem; Middenkwab; Beelzebub; Barendsz; 
Zaadlob; Bakker; Rekel; Loop; Pil; La

OPLOSSINGEN MAART 2010

G B U B E Z L E E B
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L R L E K E R W
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E N O A K N

N D P I L K E

B S A D

R Z A A D L O B D
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K O O R T S B L O E M
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CovER
Foto: Bas Stoffelsen

9 Juni Tweede Kamerverkiezingen:
niet alleen Emile Roemer gaat 
campagne voeren. Mensen van de 
kandidatenlijst voeren overal in 
Nederland debatten, op straat 
overtuigen actieve SP-leden de 
mensen om SP te stemmen. 

En Tribune-lezers? Die hangen de 
ingevouwen campagneposter voor 
het raam! Het is in een campagne 
heel belangrijk dat kiezers vaak aan 
de SP herinnerd worden. En als uw 
buurtgenoten aan uw raam zien dat 
die leuke, verstandige buurman of
-vrouw (u dus) ook SP stemt, 
snappen ze dat ze bij de SP goed 
zitten. Hang ’m op!
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Emile Roemer

Staken

XVII SP-Congres

“Het zal echt niet langer over 
hoofddoeken en theemutsen 

gaan”

Laat jij je beurs jatten?

Schoonmakers winnen 
historische strijd!

En vERdER...
10 Collegevorming: vertrouwen in de SP

14 Interview: Jan Marijnissen in gesprek met Ruth Oldenziel

20 Bezuinigingen: “Bangmakerij”

26 Linksvoor: Harry van Kampen verzamelt legervoertuigen
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Grote Schoonmaak

een congres van de SP is iedere keer weer 
een hoogtepunt. Je ontmoet honderden 
partijgenoten en komt elke keer weer tot 
de ontdekking dat je lid bent van de beste 
partij van Nederland. Voor mij was het 
zeventiende een bijzonder congres. ik 
kreeg het vertrouwen van al die mensen 
om lijsttrekker van de SP te mogen zijn. 
een enorme eer, en een grote uitdaging die 
ik graag aan ga.
Het voorjaar is begonnen. Dat gevoel 
heerste ook op ons congres in Amster-
dam. De Grote Schoonmaak is van start!
Met de Grote Schoonmaak zetten wij de 
oude vertrouwde schuurspons op een 
voetstuk. De spons staat aan de basis van 
menig SP-succes. ik weet nog goed hoe 
de eerste lichting sponzen bezorgd werd: 
in enorme zakken, per aanhangwagen. 
Partijgenoten sloegen van verbazing 
achterover: hoe berg je tienduizend 
sponzen (in één zak!) op in de schuur?
Maar na de verbazing volgt het enthou-
siasme. De spons blijkt een ultiem middel 
in de strijd die wij als SP voeren. We 
ruimen op wat nutteloos en overbodig is. 
We maken schoon wat vervuild is. We 
schrobben weg wat vervet is. een grote 
schoonmaak is nodig. We boenen de 
commercie en dure bestuurders uit de 
publieke sector. We schrobben vette 
topsalarissen en smerige bureaucratie 
weg. We gebruiken de frisse ideeën van 
onderwijzers, verpleegkundigen en 
agenten om hun sector een Grote Schoon-
maak te geven. 

Het congres heeft gesproken. Met de 
spons in de hand poetsen we de verhoging 
van de AOW-leeftijd weg. Met één 
sponsbeweging wissen we de bezuiniging 
op de studiefinanciering. De grote 
schoonmaak maakt een einde aan de 
armoede in Nederland. De spons heeft een 
geschiedenis binnen onze partij. Symbo-
lisch en praktisch doet de spons wat hij 
moet doen. Schoonmaken wat vies is en 
opfrissen wat vuil is. We hebben daarom 
vast anderhalf miljoen sponzen besteld. De 
SP is er klaar voor. Grote Schoonmaak! 
Spons erover, NU! 

emile Roemer
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INTERvIEw

SP-lijsttrekker Emile Roemer vol  
zelfvertrouwen de verkiezingen in

“Nederland is toe aan  
een grote schoonmaak”

We spreken Emile Roemer op een 
woensdagavond in het Tweede Kamer-
gebouw. Eerst nog even eten, want daar is 
de nieuwe SP-lijsttrekker nog niet aan 
toegekomen. Tijdens het eten in het 
restaurant van de Tweede Kamer blijkt 
hoezeer zijn rol als fractievoorzitter hem  
op het lijf geschreven is. Een jonger 
SP-Kamerlid heeft een frustrerende week 
(de PvdA heeft het af laten weten bij de 
stemmingen) en vraagt Emile om advies. 
Na een korte gedachtewisseling weet hij 
haar frustratie om te buigen naar een plan 
om wat te gaan doen. Ze vertelt later dat 
Emile die adviserende rol al had voordat 
hij fractievoorzitter werd, en dat terwijl 
Emile Roemer ook pas sinds 2006 in de 
Tweede Kamer zit.

Emile neemt de tijd voor het interview; hij 
straalt rust uit ondanks de hectiek om hem 
heen. Vooral zijn balboekje bij de media is 
goed gevuld. “De media weten me goed te 
vinden. Vandaag ben ik bijvoorbeeld naar 
Hilversum gereden voor een interview met 
RTL Z, toen ik klaar was stond er buiten 
een fotograaf te wachten voor foto’s voor bij 
een interview in de Volkskrant, daarna een 
interview voor het onderwijsblad van het 
CNV, een interview voor het radiopro-
gramma ‘Met het oog op morgen’, een 
interview voor het radio 1-journaal, een 
quote op het RTL Nieuws. En dat is alleen 
vandaag. Maar mij hoor je niet klagen! Het 
is voor onze campagne belangrijk dat ik 
veel te zien en te horen ben. Ik had op het 

gebied van bekendheid nog wat in te halen, 
dus dan is het een goed teken dat journalis-
ten je interessant vinden.”

Wat willen ze allemaal van je 
weten?
“Iedereen wil weten waar de verkiezingen 
over gaan, en waarop de SP gaat bezuini-
gen.”

En? Waar gaan de verkiezingen 
over?
“Over de vraag hoe we uit deze crisis 
komen. Zonder twijfel. Het zal echt niet 
langer over hoofddoeken en theemutsen 
gaan. De verkiezingen gaan over de vraag: 
behoud ik mijn baan? Wat gebeurt er als ik 
mijn baan niet behoud? Wat ben ik kwijt 
aan mijn ziektekosten? Kunnen mijn 
kinderen nog betaalbaar studeren? 
Ontzettend belangrijke vragen, waar de 
politiek niet omheen kan.”

Ben je niet bang dat mensen zich 
toch weer laten meeslepen door 
de vraag: wie wordt de premier?
“Ik denk dat veel mensen daar doorheen 
prikken. De vorige keer was het ook: wordt 
het Bos, wordt het Balkenende? Balkenen-
de noemde Bos een leugenaar, Bos zei dat 
hij nooit onder Balkenende vice-premier 
zou worden. De SP won de verkiezingen, 
maar Balkenende wilde niet met ons en 
Bos durfde niet. Dus gingen verliezers 
samen regeren. Kregen we Balkenende én 
Bos. Niemand wilde dat en het leidde ook 
tot drie jaar stilstand.

Tegen iedere kiezer die ik tref zeg ik: dat 
laat je toch niet nog een keer gebeuren? 
Stem op de partij die je het beste vindt, 
waar je echt van op aan kunt. Ons dus! Een 
stem op de SP maakt ons sterk, trekt de 
PvdA naar links, stuurt Balkenende het 
Torentje uit en zorgt dat de VVD daar 
wegblijft. Vier keer prijs voor één stem.  
Dat is een heel mooi aanbod!”

Als het niet moet gaan over de 
vraag wie premier wordt, is dan de 
vraag wie het met wie gaat doen 
wel interessant?
“Ja, maar de eerste vraag is: wát gaan we 
doen? Wij weten het: wij willen voorkomen 
dat de mensen die geen schuld hebben aan 
de crisis wél met de rekening worden 
opgezadeld. Dan is het de vraag: waar zie 
je kansen om samen te werken? We leven in 
een land dat geregeerd wordt door coalities 
van partijen die in hun eentje geen 
meerderheid hebben. Dan moet je 
samenwerken met andere partijen. En 
waar ga je dan als eerste naar kijken? Naar 
partijen die programmatisch het dichtst bij 
je staan. Linkse partijen dus. Om in zo’n 
coalitie de SP herkenbaar te laten zijn, is 
het wel nodig dat je ertoe doet, dus moet je 
groot genoeg zijn.”

Heb je PvdA-lijsttrekker Job 
Cohen al uitgenodigd?
“Jazeker. Ik praat met hem, maar ook met 
anderen. Halsema, Pechtold. En met de 
voorzitter van de grootste vakbond, Agnes 
Jongerius.”

Wat Emile Roemer al eerder voorspelde, gebeurt nu. De verkiezingen gaan niet langer over 
hoofddoeken en theemutsen. Op 9 juni is dé grote vraag hoe we uit de crisis komen. Een sociale uitweg 

is zonder een sterke SP onmogelijk, zegt de zelfbewuste nieuwe lijsttrekker van de SP.
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“Laat je niet wijsmaken dat het allemaal niet anders kan”
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INTERvIEw

Hoe kijk je tegen de PvdA aan?
“De PvdA zat in de afgelopen regering, dat 
was een ramp. Drie jaar op de handen 
zitten terwijl het land in crisis kwam. Heel 
slecht. Dat ben ik nog niet vergeten! Maar 
de toon van het nieuwe PvdA-verkiezings-
programma is behoorlijk links. Ze hebben 
aardig wat van ons overgenomen. Daar 
ben ik blij om. Het laat zien dat wij ertoe 
doen. Daarom zegt de PvdA nu dingen 
waar ze eerder niet aan dacht. Maar bij de 
PvdA is altijd de grote vraag hoe hard hun 
verkiezingsbeloftes zijn. Houdt Cohen zijn 
beloften na 9 juni? In 2006 beloofde Bos 
ook van alles. Een referendum over de 
Europese Grondwet, geen gemorrel aan de 
AOW, geen JSF kopen, geen marktwerking 
in de zorg. Maar na de verkiezingen was 
het allemaal ingeleverd voordat we met 
onze ogen hadden geknipperd.”

Wie zegt dat de PvdA dat nu niet 
weer gaat doen?
“Niemand. Wie de PvdA naar links wil 
trekken, doet er daarom wijs aan ons zo 
sterk mogelijk te maken. Dat is de enige 
garantie die ik kan bedenken. Nederland is 
erbij gediend dat de PvdA niet met rechtse 

partijen een meerderheid vormt. Daarom 
wil ik dat de PvdA vóór de verkiezingen 
kiest. Gaan we Nederland sociaal uit de 
crisis helpen, met een sociaal blok? Of gaat 
de PvdA weer aanschuiven bij rechts, zodat 
het weer vier jaar pappen en nathouden 
wordt? Ik vind dat we als sociaal, links blok 
tenminste de volgende voorstellen aan de 
kiezer moeten voorleggen: stop de markt-
werking in de publieke zaak en draai die zo 
veel mogelijk terug. Zorg voor toeganke-
lijke zorg en beter onderwijs voor iedereen. 
Werk aan kleinere inkomensverschillen, 
dus handen af van de sociale zekerheid. 
Maak mogelijk dat er voor iedereen een 
betaalbaar huis is, gehuurd of gekocht. En 
zorg ervoor dat de belastingen eerlijk 
verdeeld zijn. Dat zijn voorstellen waar 
mensen iets aan hebben en waar Neder-
land beter van wordt.”

Toch nog even de vraag – en je zult 
hem wel vaker krijgen – zie je 
samenwerking met de PVV zitten?
“Een partij die zoveel mensen wegzet en 
achterstelt, is het tegendeel van wat wij 
willen. Daar hebben we dus helemaal niks 
mee. En vergeet niet, de PVV laat de 

verschillen tussen inkomens fors oplopen! 
Wilders laat de tweedeling doorgaan. Wij 
niet! Hij laat villabewoners schaamteloos 
miljarden incasseren via de hypotheekren-
teaftrek. Wij steken dat geld in fatsoenlijke 
huurhuizen en zorgen dat de hypotheek-
renteaftrek tot 350.000 euro gegarandeerd 
wordt voor mensen met een eigen huis. En 
wat heb je aan een partij die het alleen over 
repressie heeft, in plaats van kansen te 
bieden aan mensen? Af en toe roept-ie iets 
wat hij bij ons gezien heeft. Mooi, elk punt 
van ons mogen anderen overnemen. Maar 
vergeet niet: hij is een VVD’er die voor 
zichzelf is begonnen, net als Verdonk.”

Tijdens het interview vallen af en toe 
Kamermedewerkers binnen met een snel 
vraagje of mededeling. Roemers telefoon 
staat op stil, maar licht voortdurend op als 
hij overgaat.

Hoe houd je het hoofd koel?
“Je moet je niet gek laten maken. Ik zorg 
ervoor dat ik af en toe even tijd maak om 
de kop leeg te maken. Het is hier in het 
Tweede Kamergebouw een zoete inval van 
journalisten en van alles en iedereen. Heel 
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fijn, maar als het nodig is trek ik mijn eigen 
plan en ga ik ergens anders naartoe om 
alles op een rijtje te zetten. En ik ben ook 
graag thuis, in Boxmeer. Nederland is 
groter dan Den Haag.”

Past het bij je, de rol die je nu 
hebt?
“Ik ben altijd al een generalist geweest in 
de politiek. Er zijn zo veel onderwerpen die 
ik belangrijk en interessant vind. Als 
lijsttrekker moet je overal over meepraten. 
Niet als specialist, maar je moet wel 
begrijpen hoe het zit. Ik heb daar geen 
moeite mee. Ik ben van veel markten 
thuis.”

Ook als het over geld gaat?
“Reken maar. Ik ben wethouder van 
financiën geweest op een moment dat de 
gaten in de begroting heel groot waren. Ik 
heb de zaak op orde gekregen. Ik vind 
trouwens dat elke politicus over sociaal-
economische onderwerpen mee moet 
kunnen praten, niet alleen lijsttrekkers en 
specialisten economie. Deze verkiezingen 
gaan over hoe we uit de crisis komen en bij 
wie de rekening van de crisis terechtkomt.”

Wat vind je van de bezuinigings-
plannen die door de ambtenaren 
zijn opgesteld in opdracht van het 
inmiddels gevallen kabinet?
“Verloren tijd. Die duizend pagina’s zijn 
duizend redenen om op de SP te stemmen! 
Terwijl de banken gered zijn en nu alweer 
winsten maken en bonussen uitkeren, 
komen ambtenaren met plannen om de 
rekening vooral bij de slachtoffers van de 
crisis te leggen. Plannen die enthousiast 
door rechtse partijen in hun verkiezings-
programma’s worden overgetypt. Ik kan 
daar niks mee. Wij leggen de rekening van 
de crisis bij de veroorzakers. Dat is niet 
alleen eerlijker, het is ook een eerste stap 
om herhaling te voorkomen.”

Maar er moet toch ook bezuinigd 
worden?
“Zeker. Maar met verstand, niet met de 
botte bijl. Rechtse partijen willen in vijf 
jaar alle bezuinigingen voor de komende 
vijftig jaar regelen. Onzin en levensgevaar-
lijk voor de economie. Bezuinigen doen wij 
op defensie. Als we stoppen met de oorlog 
in Afghanistan, en ophouden militaire 
avonturen in te gaan, kan er veel geld 
worden bespaard. We zetten het mes in 

onnodige bureaucratie. Hef de logge 
UWV’s op en laat dat werk door gemeen-
ten doen. Een consulent in de buurt, in het 
gemeentehuis, kan veel beter mensen 
helpen werk te vinden. De waterschappen 
doen erg nuttig werk, maar je hebt er geen 
aparte bestuurslaag voor nodig. Onder-
brengen bij provincies of grote gemeenten 
dus.”

 Wil de SP de lasten dan niet 
verhogen?
“Nee, de meeste mensen zijn juist veilig bij 
ons. Die hebben het al zwaar genoeg. Maar 
ja: we willen wel wat meer van degenen die 
dat ook best kunnen missen. Topinkomens 
mogen van ons ook een topbelastingtarief 
krijgen, van 65 procent. Let op: dat gaat 
over mensen die meer dan 150.000 euro 
verdienen. Da’s véél geld hoor! En grote 
vermogens mogen ook wat meer belasting 
betalen. Het gaat om eerlijk delen. Toen er 
fors verdiend werd, zijn hun salarissen 
omhoog gevlogen en hebben ze hun 
bonussen niet geweigerd. Dan mag je ook 
wel een keer wat terugvragen. Als je kijkt 
naar de totale belastingdruk hebben we 
trouwens in Nederland, ook met de in-  
voering van de 65 procent-belastingschijf, 
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een lagere belastingdruk dan de ons 
omringende landen. Dat kan dus best  
wat lijden.”

Toch laten mensen zich  
gemakkelijk bang maken  
voor lastenverzwaringen.
“Dat is inderdaad de verkiezingsretoriek 
van rechts. ‘Wij doen niet aan lastenver-

zwaring’, zeggen rechtse partijen. Onzin. 
Ze jagen het eigen risico in de zorg 
omhoog. Dat is lastenverzwaring voor 
zieke mensen. Ze nemen studenten hun 
studiefinanciering af. Die moeten voortaan 
lenen. Lastenverzwaring dus. Bezuinigen 
op het minimumloon en uitkeringen: 
allemaal harde lastenverzwaringen voor de 
mensen die het helemaal niet kunnen 

missen. Rechts doet dat allemaal wel, maar 
wil mensen met veel geld en vermogen uit 
de wind houden. Dat is de wereld op zijn 
kop. Wij bezuinigen met beleid en 
verstand. Netto komen wij uit op zo’n tien 
miljard voor de eerste vijf jaar. Maar we 
komen niet aan de kwaliteit van de 
gezondheidszorg en het onderwijs; wij 
gaan er zelfs in investeren. En we verhogen 

“Wij leggen de rekening van de crisis bij de veroorzakers”
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het minimumloon met 5 procent! Het is 
gewoon een kwestie van kiezen. Laat je  
niet wijsmaken dat het allemaal niet  
anders kan.”

Gaat het op 9 juni ook nog over de 
verhoging van de AOW-leeftijd?
“Zeker weten. Bijna alle partijen, van 
PvdA tot VVD, doen alsof het al besloten is 
dat de AOW-leeftijd verhoogd wordt. 
Maar dat is helemaal niet zo. Veel mensen 
in de achterban van die partijen zijn het op 
dit punt roerend eens met ons: 65 moet 65 
blijven. Dan kan ook als we zorgen dat alle 

mensen ónder de 65 jaar aan het werk 
kunnen. Van de 64-jarigen werkt nu nog 
maar 13 procent. De AOW-leeftijd 
verhogen naar 67 laat mensen dus niet 
langer doorwerken, maar langer in de 
uitkering zitten. Het is niets meer dan een 
asociale bezuiniging, mensen hun 
opgebouwde rechten afpakken. Maar op  
9 juni kun je daar ‘nee’ tegen zeggen door 
SP te stemmen.”

Gaan we goed scoren op 9 juni?
“Ik heb mensen opgeroepen te reageren op 
de rechtse bezuinigingsvoorstellen. Onze 

Op de nieuwe website emileroemer.nl 
vind je columns, interviews, video’s en 
een uitgebreide biografie van Emile 
Roemer. Op de agenda is te zien waar 
Emile de komende tijd is, en of hij 
optredens in de media heeft. Er is 
campagnenieuws en bezoekers kunnen 
reageren op stellingen van Emile, zoals: 
‘De studiefinanciering moet blijven’.

Wie echt goed geïnformeerd wil zijn, 
meldt zich op www.sp.nl aan voor de 
e-mailnieuwsbrief van Emile. Elke week 
krijg je dan post van Emile. Hij vertelt je 
wat er gebeurt in de campagne en stuurt 
je het allerlaatste nieuws.

Nog NIET gENoEg?  
Emile Roemer is natuurlijk ook te vinden 
op de bekende sociale netwerken, zoals 
Hyves en Facebook. Roemer: “Maar ik 
ga niet elke keer als ik mijn veters strik 
een berichtje maken. Wel snap ik dat 
mensen snel willen weten waar ik mee 
bezig ben in de campagne. Die worden 
op hun wenken bediend.”

EmIlE hoUdT jE op dE hoogTE

mailbox loopt over met boze reacties. 
Mensen snappen niet hoe politici het in 
hun hoofd halen de rekening van de crisis 
bij hen neer te leggen. En ze begrijpen dat 
als je niks doet, het allemaal wél doorgaat. 
Steeds meer mensen weten de SP weer te 
vinden. En snappen dat ze op 9 juni niet 
moeten thuisblijven, maar hun stem zo 
slim mogelijk gebruiken. Nederland is toe 
aan een grote schoonmaak. En zonder ons 
kan dat niet.”

Tekst Diederik Olders
Foto’s Suzanne van de Kerk
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SP’ers willen, ook lokaal, meebesturen onder voorwaarde dat 
ze het verschil kunnen maken. “Wij hebben hier wellicht een 
van de meest linkse colleges van Nederland.” Dat zegt Mariska 
ten Heuw, de kersverse SP-wethouder van Hengelo. De 
Twentse stad (ruim 80.000 inwoners) wordt de komende vier 
jaar bestuurd door een vijf-partijencollege van PvdA, D66, 
GroenLinks, Burgerbelangen en SP. Het CDA en de PvdA 
kwamen na de raadsverkiezingen als grootste uit de bus, maar 
de laatstgenoemde partij zette haar zinnen op een progressief 
stadsbestuur over links met de SP. “We zijn al die jaren in de 
oppositie een stabiele en constructieve factor geweest”, vertelt 
Ten Heuw: “Dat heeft ertoe geleid dat we als een betrouwbare 
partner te boek staan.”
Een soortgelijk geluid laat René Roovers uit Dongen horen. 
De SP boekte daar op 3 maart een knappe winst en vormt nu 
met CDA, VVD en Democratisch Podium het gemeente- 
bestuur. Roovers: “Stabiliteit was een van de handelsmerken 
van de SP in Dongen. We gaven altijd duidelijk aan hoe wij het 
verschil wilden maken, dat de tijd rijp was voor een ander 
gemeentebestuur. Ook belangrijk: steeds namen we als 
oppositiepartij verantwoordelijkheid voor onze standpunten. 
In Dongen zeiden vriend en vijand: de SP moet deze keer in 
het college. Dat vertrouwen hebben we weten te verzilveren.” 
Vertrouwen kreeg ook de Arnhemse SP-voorman Gerrie 
Elfrink, en wel op een bijzondere manier. “We wonnen de 
verkiezingen en werden op een haar na de grootste partij. Ik 
ging met de PvdA de onderhandelingen in, maar we kwamen 
er niet uit. Toen hebben de VVD, GroenLinks en D66 mij 
gevraagd om als formateur op te treden. Het is vervolgens 
gelukt om met die partijen een coalitie te vormen”, aldus 
Elfrink. 

Arnhem: zes wethouders  
voor de prijs van vijf
 
De nieuwe Arnhemse coalitie zette meteen een streep door 
het zwaar omstreden en peperdure Rijnhaven-plan, waar-
tegen de SP jarenlang fel van leer trok. Ook opmerkelijk in het 
nieuwe zogenaamde ‘Arnhems Lente-akkoord’ is de installatie 
van een extra wethouder. Elfrink: “We gaan het doen met zes 

in plaats van vijf wethouders. Om dat financieel mogelijk te 
maken, brengen alle wethouders een loonoffer van twintig 
procent. De extra mankracht is bedoeld om meer de stad en 
de wijken in te gaan, om meer met belanghebbenden en 
bewoners te praten vóórdat er mega-plannen en -projecten op 
tafel komen.” 

In de traditionele SP-bolwerken Heerlen, Doesburg en 
Boxmeer blijft de partij zoals verwacht wethouders leveren. 
Ook in Groningen, Pekela en Leiden (met een onderbreking) 
zit de SP weer in het college. In andere plaatsen zijn we 
wethouderszetels kwijtgeraakt door het verlies bij de gemeen-
teraadsverkiezingen.  Zoals in Nijmegen, waar een einde 

Vertrouwen in SP-bestuur
In de meeste gemeenten zijn ze eruit: na de raadsverkiezingen van 3 maart zijn de nieuwe coalities en 

colleges gevormd en gepresenteerd. Nijmegen is niet meer ‘Havana aan de Maas’, nu een rechtser 
college is gevormd – dus zonder de SP. In onder andere Wormerland, Arnhem en Dongen kreeg de SP 

voor het eerst het vertrouwen om mee te besturen.

acTUEEl
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kwam aan ‘Havana aan de Maas’: de coalitie van PvdA, 
GroenLinks en SP. Fractievoorzitter Hans van Hooft jr.: “Bij de 
verkiezingen verloren we twee zetels, maar voortzetting van 
die linkse coalitie was mogelijk geweest. GroenLinks en PvdA 
zagen echter meer brood in een rechtsere koers met D66. De 
geschiedenis zal uitwijzen of ze daar spijt van krijgen.” 
In het Noord-Hollandse Wormerland neemt Anna de Groot 
(“Coalitiegenoot Liberaal Wormerland kwam ons zeer 
tegemoet”) namens de SP voor het eerst plaats op een wethou-
dersstoel; Rein van Moorselaar doet hetzelfde in het Brabant-
se Bernheze. In Enkhuizen en Wijk bij Duurstede zit de SP 
nog aan de onderhandelingstafel. 
Een volbloed links college met PvdA, GroenLinks en SP is 
geformeerd in het Amsterdamse stadsdeel Noord. Met Willem 
Paquay, voorheen wethouder in Oost-Watergraafsmeer, heeft 
de SP daar een ervaren bestuurder. In het Rotterdamse 
deelgemeente Charlois gaat de SP’er Theo Coskun (voorheen 
Cornelissen) de college-honneurs waarnemen. Al sinds 
januari ten slotte is SP’er Rikus Brader wethouder in het 
Groningse Oldambt, waar eind vorig jaar herindelingsverkie-
zingen plaatsvonden.

Landelijk SP-secretaris Hans van Heijningen is positief over 
het feit dat de SP de komende jaren opnieuw deel uitmaakt 
van het bestuur in een aantal grote en kleine gemeenten. 
“Natuurlijk was het nog beter geweest als we een verkiezings-
resultaat hadden behaald dat het ons mogelijk had gemaakt 
om in meer plaatsen mee te besturen, maar dat is helaas niet 
gelukt. In steden als Nijmegen en Eindhoven hebben we de 
afgelopen jaren goed bestuurd, maar dat hebben we op  
3 maart niet om weten te zetten in meer stemmen op de SP. 
Dan zit er niets anders op dan de komende jaren in en buiten 
de raad te laten zien dat onze partij de belangen van de 
burgers goed behartigt. Dat doe je door samen met de mensen 
te knokken voor veilige en plezierige buurten. 
Het vertrouwen winnen van de mensen is niet eenvoudig en 
kost tijd. In steden waar de SP geworteld is, hebben partijgeno-
ten daar soms tientallen jaren hard aan gewerkt. En dan nog 
kun je niet op je lauweren rusten, want vertrouwen komt te 
voet en gaat te paard. Het wortelen van onze partij in de 
samenleving is voor ons allen een permanente uitdaging. 
Uiteindelijk moet je als SP-afdeling net zo populair zien te wor-
den als de plaatselijke voetbalclub: dus scoren en je verdedi-
ging op orde hebben.” 

Tekst Rob Janssen

illustratie Len munnik

colUmN

Go, Emile, go!

In totaal ben ik tien keer lijsttrekker geweest. Voor het eerst in 
meer dan dertig jaar ben ik bij verkiezingen waar ik rechtstreeks 
bij betrokken ben, niet de lijsttrekker van de SP. Sterker, ik sta 
niet eens op de lijst. De dag in mei 1994 waarop Remi Poppe en 
ik werden beëdigd als Kamerlid, kan ik me herinneren als de 
dag van gisteren. 

Vanaf nu zaten we ook in de Tweede Kamer. Remi en ik wisten 
vanaf die allereerste dag dat we goed in de gaten gehouden 
zouden worden, door de andere fracties, door de pers, en 
vooral door onze stemmers. En de opluchting was dan ook 
groot toen we vier jaar later, bij de eerste verkiezingen na onze 
intrede, stegen van twee naar vijf zetels. We hadden het 
vertrouwen dat de mensen in ons hadden gesteld niet be-
schaamd, we hadden door ons optreden in en buiten de Kamer 
zelfs meer mensen overtuigd dat een stem op de SP geen 
verloren stem is. Daarna ging het snel. Van vijf naar negen, en 
daarna vijfentwintig Kamerzetels in 2006. Zelfs regeringsdeel-
name kwam in het vizier. Wij allen hoopten dat het CDA en de 
PvdA wilden opschuiven zodat er ruimte zou komen voor ons in 
het kabinet. Maar daarvan was geen sprake. Het CDA, en later 
ook de PvdA, gaven er de voorkeur aan het oude beleid voort  
te zetten. Het resultaat hebben we de afgelopen drie jaar 
kunnen zien…

Emile Roemer is bij deze verkiezingen de lijsttrekker van de SP. 
Als jonge jongen heeft hij de afdeling Boxmeer opgericht. Hij 
bouwde de afdeling uit, werd raadslid en daarna wethouder. 
Sinds 2006 is hij Kamerlid en verdienstelijk woordvoerder 
Verkeer en Waterstaat, en nu dus de eerste man van de SP. Ik 
ken Emile al zo lang we allebei actief zijn voor ‘de Beste Partij 
van Nederland’. Velen zien in hem de joviale Brabander (is-ie 
ook); anderen zien ’m als de onderwijzer, die-ie ooit was (is-ie 
nog steeds); weer anderen zien de vastberaden aanvoerder van 
de strijd voor een eerlijke inkomensverdeling en goed onder-
wijs en goede zorg (is-ie nog het meest). Ik zie in hem de man 
die leiding geeft aan de Tweede Kamerfractie, anderen inspi-
reert en motiveert, en altijd scherp ons doel in het vizier houdt. 
Emile, en al die ander SP’ers, zet ’m op! Er is een wereld te 
winnen voor de gewone mensen van dit land; de mensen die de 
haver verdienen maar ’m niet krijgen.

Jan marijnissen

acTUEEl
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Anti-antibiotica

Terwijl het Rijksinstituut voor 
Volksgezondheid en Milieu 
(RIVM) de noodklok luidt over 
het gebruik van antibiotica in de 
pluimveesector, geven de 
betrokken ministeries niet thuis. 
“Minister Verburg pakt de 
pluimveesector met fluwelen 
handschoenen aan en minister 
Klink slaapt verder”, typeert 
SP-Kamerlid Hugo Polderman 
de houding van het demissio-
naire kabinet. Dit terwijl het 
RIVM een niet mis te verstane 
waarschuwing afgeeft: doordat 
kippenfarms sproeien met 
antibiotica, worden Nederlan-
ders meer blootgesteld aan de 
‘superbacterie’ ESBL – terwijl 
normale antibiotica als penicil-
line niet meer werken.

Foto sxc.hu

Tjeenk Willink,
SP-lid?

Marktwerking en privatisering 
moeten plaatsmaken voor 
schaalverkleining en de 
menselijke maat, vindt Tjeenk 
Willink (PvdA), vice-voorzitter 
van de Raad van State. “Is hij 
soms lid geworden van de SP?”, 
informeren verbaasde partijge-
noten bij Ronald van Raak. “Ik 
kan onze linkse vrienden 
geruststellen, Tjeenk Willink is 
nog steeds lid van de PvdA. 
Maar ik begrijp hun verwarring...” 
Goed nieuws voor de ‘onderko-
ning van Nederland’: als hij lid 
wil worden van de SP mag dat. 
Sinds vorige maand mogen ook 
leden van partijen die geen rege-
ringsdeelname op hun naam 

NIEUwS

Stufidieven Alexander P., Job C. en Mark R. moeten niet raar opkij-
ken als ze binnenkort ontmaskerd worden. De bezuinigingen op 
onderwijs en studiefinanciering zijn namelijk een doorn in het oog 
van ruim vijftig ROOD-jongeren, die in het weekend van 10 en 11 
april hebben gebrainstormd over de verkiezingscampagne. 
ROOD-voorzitter Leon Botter: “Ze hebben zelf jarenlang kunnen 
profiteren van studeren op kosten van de staat, maar willen de 
studiefinanciering nu voor ons afschaffen. De jongeren zijn woest 
en hebben met de leus ‘Poten van af van de stufi, stem SP!’ de 
oorlog verklaard aan de hypocrisie van PvdA, D66 en VVD.”

Let op uw beurs

Foto Suzanne van de Kerk

ROOD in de aanval

hebben staan, benoemd worden 
in de Raad van State. Al blijft dat 
een theoretische optie. De SP is 
nog steeds tegen politieke 
benoemingen. 

Betere 
bescherming 
tegen 
uithuwelijking

Een Kamermeerderheid heeft 
een voorstel van SP-Tweede 
Kamerlid Sadet Karabulut 
gesteund waarmee met name 
minderjarige vrouwen beter 
beschermd worden tegen 

uithuwelijking. “Het gebeurt nu 
nog veel te vaak dat meisjes 
ineens zijn uitgehuwelijkt en 
naar het buitenland verdwijnen”, 
licht ze toe. Alhoewel strafbaar, 
blijkt het uithuwelijken van 
minderjarigen nog lang niet 
uitgeroeid. Met de nieuwe wet 
kunnen de meisjes sneller onder 
toezicht geplaatst worden van 
jeugdzorg. Maar er moet ook 
harder opgetreden worden tegen 
de daders, vindt Karabulut: “Dit 
is een eerste stap.”

Brussel United

De Europese Commissie wil met 
het ‘Actieprogramma Sport’ 
meer Europeanen aan het 
bewegen krijgen. Een goed 
streven, vindt SP-Tweede 
Kamerlid Renske Leijten, maar 
geen taak voor Europa. “Het 
stimuleren van sport is een taak 
van lidstaten”, aldus Leijten. “Ik 
ben bang dat het vooral een 
overbodig subsidiepotje wordt.” 
Ze heeft minister Klink (van 
Volksgezondheid, Welzijn en 
Sport) gevraagd er een stokje 
voor te steken. Leijten vreest dat 
de Brusselse bemoeizucht na 
het in werking treden van het 
verdrag van Lissabon (Europese 
Grondwet) alleen maar toegeno-
men is. “Nog geen half jaar na 
het ingaan van het verdrag, wil 
de Europese commissie al sport-
beleid gaan maken.”

Foto Daniel Cohen

Van Velzen blij 
met Van Velzen-
experiment

Door de toegenomen regelzucht 
komen veel personeelsleden in 
de reclassering niet meer aan 
hun basistaken toe. In 2007 
heeft de Kamer ingestemd met 
een voorstel van SP-Tweede 
Kamerlid Krista van Velzen om 
de situatie te verbeteren. Bij 
wijze van proef is in Eindhoven 
vorig jaar het ‘Van Velzen-expe-
riment’ gestart, waarbij reclas-
seringswerkers meer ruimte 
krijgen om recidive te voorko-
men. “Dat kan een kwestie zijn 
van net iets langer toezicht of 
een specifieke oplossing voor 
een man met psychische 
problemen”, aldus Van Velzen. 



mei 2010  TRIBUNE 13 

Halverwege het experiment is de 
naamgeefster optimistisch over 
de voorlopige resultaten: “Dit 
zou in het hele land moeten 
worden ingevoerd, daar wordt de 
samenleving veiliger van.”

Zakcentje in 
zorginstelling

Kan iemand in een zorginstelling 
fatsoenlijk leven van 288 euro en 
37 cent? Ook als daar zorgver-
zekering en eigen bijdragen van 
betaald moeten worden? De SP 
vindt dit minimumbedrag, en iets 
minder dan 450 euro voor een 
echtpaar, veel te laag voor 
zak- en kleedgeld. “Deze 
grenzen dateren van begin deze 
eeuw en zijn zwaar achterhaald”, 
aldus SP-Kamerlid Renske 
Leijten. Ze wijst op de stijgende 
kosten en niet alleen in de zorg. 
“Oók mensen in zorginstellingen 
willen financiële ruimte voor 
nieuwe kleren of een lidmaat-
schap van een vereniging. Het 
leven stopt niet wanneer je zorg 
nodig hebt.” Ze wil dat minister 
Klink nog voor de zomer de 
grens verhoogt, in goed overleg 
met organisaties voor patiënten 
en ouderen.

Mooi uitzicht: 
HET KAN

‘HET KAN’ weinig mensen 
ontgaan zijn: de SP voert 
campagne. Her en der heeft de 
partij megaposters geplakt op 
de borden die er nog staan van 
de gemeenteraadsverkiezingen. 
Niet iedereen kan het initiatief 
waarderen. VVD’er Maarten 
Koster uit De Bilt stelde 
gemeenteraadsvragen en 
‘twitterde’ verontwaardigd: ‘Is 
dit uitzicht gewenst op Konin-
ginnedag?’ Ook in Etten-Leur 
kwamen klachten. SP-voorzitter 

Europees Parlement in Brussel. 
“Stop de liberalisering in jullie 
landen zolang het nog kan”, 
spraken SP-Tweede Kamerlid 
Sharon Gesthuizen en Euro-
parlementariër Dennis de Jong 
de demonstranten toe. Landelijk 
pleit de SP ervoor dat de 
overheid een meerderheidsaan-
deel in TNT Post neemt. 
Gesthuizen: “Of staat het kabinet 
toe dat na de energiebedrijven 
vorig jaar ook deze nutsvoorzie-
ning een speelbal wordt van de 
markt?” Meer informatie:  
www.reddepostbode.nl.

Foto flickr.com / Lukas Vermeer 

Vage taal

SP en PvdA spreken klare taal 
in hun verkiezingsprogramma’s 
en krijgen daarvoor op website 
Vaagtaal een ruime 8. Het 
CDA-programma is het vaagst 
en krijgt een 5,1 – onder andere 
vanwege een pleidooi voor ‘een 
innovatieraad die tot taak krijgt 
om de strategische kennis- en 
innovatieagenda te coördineren 
en te implementeren’. Gechar-
meerd is Vaagtaal van passa-
ges in het SP-programma als: 
‘Politici hebben gefaald’, ‘Zij die 
zichzelf belachelijke salarissen, 
bonussen en winsten toeken-
den’ en ‘De crisis van het 
casinokapitalisme’. De Tribune-
redactie acht het nu voor 
zichzelf een uitdaging om dit 
leermoment op duurzame wijze 
te implementeren.

Foto Jacco de Boer

NIEUwS

De man van 30 miljoen
De SP heeft een heuse drukkerij: in de kelder van het partijkan-
toor in Rotterdam staat een vierkleuren-drukpers. Die wordt al 
jaren met veel zorg bediend door Jos Baghuis. De Tribune wordt 
er niet meer gedrukt, de oplage is de kelder ontgroeid. Baghuis: 
“Daar zou ik een maand over doen. Ik druk de Spanning, het 
briefpapier, folders, jaarkranten, posters.” Begin april stond de 
teller van de huidige drukpers op 30 miljoen – terwijl die pas sinds 
1999 in gebruik is. Een record, maar drukker en hondenliefhebber 
Baghuis is een bescheiden man. Hij ontvluchtte zelfs een 
partijcongres om niet en public een Gouden Tomaat opgespeld te 
krijgen. Maar dit kleine eerbetoon kan onze Jos niet voorkomen: 
hij ziet het pas als het van een vreemde drukpers komt rollen...

Foto Diederik Olders

Druk, drukker, Jos!

Piet Kas blijft er koel onder: 
“Kennelijk zijn andere partijen 
niet op het idee gekomen. We 
doen niets illegaals.” Immers, 
de gemeente heeft geen regels 
vastgelegd over de verkiezings-
posters en het plakken van de 
‘normale’ verkiezingsposters 
begint pas zes weken voor de 
landelijke stembusgang. 
Desondanks zijn de SP-posters 
inmiddels per hogedrukspuit 
verwijderd. Kas: “Dan plakken 
we toch gewoon nieuwe?”

Red de postbode

De liberalisering van postbezor-
ging moet gestopt worden. Dat is 
in het kort de boodschap die 
ruim vijfhonderd postbodes uit 
achttien landen op 14 april 
persoonlijk afleverden bij het 
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Obama heeft zijn voorstel voor een ziektekostenverzekering voor alle Amerikanen door het Huis 
van Afgevaardigden weten te loodsen. Dat is een succes te noemen. Gaan de Verenigde Staten 
een andere kant op? Staan we aan de vooravond van een progressieve doorbraak? Wat is de 

staat van het land na één jaar Obama? Ik vraag het aan prof. dr. Ruth Oldenziel, Amerikaniste.

“Wij kunnen leren van de 
Amerikaanse ervaring met migratie”

Over Bush en Obama, de VS en Nederland, en de war on terror

Het was een dinsdagochtend, 11 
september 2001, en toen gebeurde 
het: 2.700 doden. Wat is uiteinde-
lijk de impact geweest van die 
aanslagen?
“Op het moment dat het gebeurt heeft 
het natuurlijk een enorme impact, maar 
als historica wist ik toen al dat het 
uiteindelijk, hoe erg de gebeurtenis ook 
was, minder impact zou hebben dan 
velen toen dachten. Ik was in die 
periode dagenlang in radio- en tv- 
studio’s. En ik moet je eerlijk zeggen: Ik 
vond het allemaal nogal gênant. Want, 
als je er objectief naar kijkt: het ging om 
relatief weinig doden, als je het verge-
lijkt met rampen elders. Het was vooral 
een media event. Soms dacht ik: ik zit 
naar de film Towering Inferno te kijken. 
Ik zal nooit vergeten hoe verschillend 
de reacties binnen de VS zelf waren. In 
Washington en New York, de plaatsen 
waar de aanslagen hadden plaatsgevon-
den, was men ontzet. Alsof men een 
oorlog had meegemaakt. Maar ik was 
drie weken na de aanslagen in Califor-
nië, en daar ging het leven gewoon z’n 
gangetje.”

Je bedoelt te zeggen: 9/11 is geen 
nationaal trauma geworden?
“Nou, politiek natuurlijk wel. Er zijn 
krachten geweest die die aanslagen uit 
en te na hebben uitgebuit. Het is de 
opmaat geworden naar een nieuw 
vijandbeeld, iets wat we eerder hebben 
gezien in de Amerikaanse geschiedenis. 
Ik zeg altijd: als toen Gore president was 
geweest, hadden we een andere 
politieke reactie meegemaakt. Hadden 
we dan oorlog gevoerd tegen Irak?”

In die tijd is zelfs vaak gesugge-
reerd dat er sprake zou zijn van 
een complot. De aanslagen 
zouden te zeer passen in de 
agenda van Bush en neoconser-
vatieven.
“Die kunnen we allemaal naar het rijk 
der fabelen verwijzen.”

Hoe staat het nu met de ‘war on 
terror’ die toen begonnen is?  
Hoe leeft die oorlog onder de 
Amerikanen?
“Er worden twee oorlogen gevoerd in 
Verweggistan. En men snapt niet 
waarom Amerika in Afghanistan is. 
Velen hadden gehoopt dat Obama het 
helemaal anders zou gaan doen, maar 
er is veel meer continuïteit gebleken 
dan de burgers van dat land lief is. Het 
Amerikaanse leger brengt nu onder 
Obama meer mensen om – met onbe-
mande vliegtuigjes – dan Bush in zijn 
hele ambtstermijn.”

Maar houdt het de mensen bezig?
“De mensen maken zich veel meer 
zorgen over de economie, de werkloos-
heid en de vraag of ze hun huis en hun 
rekeningen wel kunnen betalen.”

Maar toch nog even: de VS hebben 
nu duizend bases over de hele 
wereld. Het leger bestaat uit twee 
miljoen mensen: militairen en 
burgers. Dat is gigantisch.  
Hoe staat het met het militair-
industriële complex waar 
Eisenhower bij zijn afscheid als 
president al voor waarschuwde?
“Dat complex is sinds Eisenhower alleen 

maar verder gegroeid. Hij noemde het 
trouwens military-industrial-university 
complex. Het grote taboe – zeker sinds de 
jaren tachtig – is, dat het maatschappe-
lijke leven gemilitariseerd is. Het hele 
denken en culturele leven is ervan 
doortrokken. Kritiek op het leger is 
voor Republikeinen én Democraten not 
done. Dat is in zekere zin ook de tragiek 
van Obama. Hij vond en vindt de oorlog 
in Irak fout, maar de oorlog in Afghani-
stan vindt hij een goede oorlog.”

Toch heeft hij lang geaarzeld  
over hoe verder te gaan met 
Afghanistan.
“Zeker, maar uiteindelijk heeft hij 
ervoor gekozen de oorlog verhevigd 
voort te zetten. Iets anders is de vraag: 
hoe groot is eigenlijk de speelruimte 
van een president? De mensen die hem 
voorlichten zijn natuurlijk de mensen 
die in dat complex zitten, waar we het 
net over hadden.”

Wat gaan wij – de VS en de NAVO 
– achterlaten in Afghanistan, 
wanneer we vertrekken? 
“Vergis je niet. De VS hebben wel hun 
vertrek aangekondigd, maar neem van 
mij aan, ze gaan daar nooit meer weg. 
Ze zullen zich terugtrekken uit de 
straten van Kabul, maar niet uit de 
legerkampen. Er zijn 192 soevereine 
landen, in 154 landen zijn de VS militair 
aanwezig. Het complex is dus levend, en 
groeit en groeit. Zoals ik al zei, er zijn 
maar weinig verschillen tussen Bush en 
Obama.”
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We spreken elkaar in de University Club, op 
de campus van de Technische Universiteit 
vlakbij het centrum van Eindhoven. De 
campus is bekend terrein voor me. Ik was 
hier eerder om met docenten en studenten 
te praten, debatten te jureren en om zelf te 
debatteren. Een jongen spreekt me aan. Hij 
studeert zelf in Nijmegen en woont in 
Helmond. Vandaag kuiert-ie wat rond om 
eens te kijken hoe het er hier allemaal 
uitziet.
Dr. Ruth Oldenziel. In de jaren zeventig was 
ze fel tegenstander van wat de Amerikanen 
in Zuidoost-Azië uitspookten. Maar om 
haar Engels te verbeteren besloot ze om 
toch naar de VS te gaan. Ze zou er vele 
jaren blijven, want het land kreeg haar in 
zijn greep. Ze studeerde en doceerde er van 
1981 tot 1992. Momenteel is ze hoogleraar 
Amerikaans-Europese techniekgeschiede-
nis aan de TU Eindhoven. Ze schrijft boeken 
en artikelen op het terrein van de Amerika-
nistiek, genderstudies en techniekgeschie-
denis. Haar bekendheid onder het grote 
publiek dankt ze echter vooral aan haar 
oordeelkundige commentaren op radio en 
tv naar aanleiding van belangrijke gebeur-
tenissen in de VS.
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Is er überhaupt sprake van enige 
verandering in het buitenlands 
beleid van de VS sinds het aan-
treden van Obama?
“Nogmaals, de speelruimte is erg klein. 
De grote lijnen staan vast, daar kan ook 
Obama weinig aan veranderen, zo hij 
dat al wil.”

Nou, hij beloofde de Amerikaanse 
arrogantie af te leggen en meer 
samenwerking te zoeken.
“Klopt. Hij hecht meer waarde aan de 
internationale rechtsorde dan zijn 
voorganger. Zo is de contributie aan de 
VN betaald. Maar kijk je naar Guantá-
namo Bay, maar ook naar Bagram, 
Diego Garcia en sommige vliegdeksche-
pen, het zijn allemaal plekken waar de 
VS het internationaal recht heeft 
opgeheven, zogenaamde extraterritori-
ale gebieden zodat mensen daar zonder 
vorm van proces vastgehouden kunnen 
worden of erger. Sprekende over het 
Amerikaanse buitenlands beleid: 
Obama is wel onmiskenbaar iemand die 
met respect de ander tegemoet treedt. 
Je kunt dat cosmetisch noemen, maar ik 
denk dat dit in de diplomatie een 
voorwaarde voor succes is.”

Laten we eens kijken naar het 
Midden-Oosten. Heeft Obama 
daar al iets tot stand kunnen 
brengen?
“Nee, het is teleurstellend wat daar 
gedaan en bereikt is. Obama heeft wel 
nadrukkelijk Netanyahu op het matje 
geroepen. Er zijn dus wel stappen gezet, 
maar veel levert het niet op. Er zal 
moeten worden doorgepakt. Maar ja, 
dan zou je bijvoorbeeld de exportgaran-
ties moeten stopzetten. En dat gaat wel 
erg ver. Eén ding is wel veranderd en dat 
is dat bij de politieke elite en het leger 
het besef is doorgedrongen dat het lot 
van de Palestijnen effect heeft op de 
veiligheid in de hele wereld, ook in de 
VS. Als Obama aan die nieuwe lijn  
vasthoudt kan dat alsnog een nieuwe 
koers opleveren.” 

Denk je dat Obama blij was met de 
Nobelprijs voor de Vrede?
“Tsja, in de tekst stond dat hij hem 
kreeg voor de belofte. Maar ik denk dat 
hij de prijs meer als een last heeft 
gevoeld en nog voelt.”

We kennen de Amerikaanse 
karakteristieken ‘van krantenjon-
gen tot miljonair’, ‘de Amerikaanse 
droom’, ‘you can do it’. De vraag 
is: kloppen ze? Kun je spreken van 
een Amerikaanse volksaard?
“Laat ik beginnen met te zeggen dat de 
Nederlandse en de Amerikaanse 
maatschappij erg op elkaar lijken. Maar, 
dat gezegd zijnde, er zijn wel verschil-
len. Een voorbeeld is de andere manier 
waarop Amerikanen aankijken tegen 
bankroet gaan. Geen probleem. Het 
gaat erom dat je daarna weer opstaat. In 
Nederland is het feit dat je gevallen bent 
de grootste zonde. En dat blijft je dan 
ook eeuwig achtervolgen. Een ander 
voorbeeld is de andere omgang met 
nieuwkomers. Die zijn – de Verenigde 
Staten zijn natuurlijk een land van 
immigranten – nooit het probleem, 
maar altijd de belofte. In Amerika hoor 
je heel vaak: ‘How are you doing?’ en 
‘Where are you from?’ Wij vinden dat al 
snel oppervlakkig, maar het verwelko-
men is in de VS erg belangrijk. Kom je 

hier als vreemde op een feestje, dan 
word je nogal eens aan je lot overgela-
ten. In Amerika niet. Amerikanen zijn 
zich meer bewust dan wij van de 
kwetsbaarheid van het bestaan, zeker 
voor nieuwkomers. Dat verklaart, denk 
ik, die hartelijkheid en openheid, die 
ook zo typerend is.”

Kunnen wij wat van de 
Amerikanen leren als het om 
immigratie gaat?
“Oh ja, zeker. Wij zijn nu waar de Ameri-
kanen lang geleden waren op dit vlak. 
De grote toestroom van immigranten 
uit Europa was in de VS aan het eind 
van de negentiende eeuw. In 1924, na 
de Eerste Wereldoorlog, kwam er een 
omslag met een nieuwe restrictieve 
immigratiewet: men werd xenofoob en 
besloot de grenzen te sluiten. In 1964 is 
dat weer veranderd en waren vreemden 
weer welkom. Deze keer vooral uit 
niet-westerse landen. Voor de VS is het 
ook een heel lang leerproces geweest, 
dat zo’n honderd jaar heeft geduurd. 

jan maRIjnISSEn In gESPREK mET RuTh oldEnzIEl

“Het Amerikaanse leger brengt nu onder Obama meer 
mensen om – met onbemande vliegtuigjes – dan 
Bush in zijn hele ambtstermijn”
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En dat kunnen wij van hen leren: ga er 
ontspannen mee om, want de algemene 
omarming van een diversiteit aan 
culturen duurt lang. En het land, de 
cultuur die migranten ontvangt, moet 
duidelijk maken wat die specifieke 
cultuur behelst. De Amerikanen 
hebben daar speciaal instituties en 
rituelen voor in het leven geroepen. 
Neem de inburgering, waar je ook 
examen voor moet doen. Het salueren 
voor de vlag. Wij denken dat die zaken 
de trots en de eenheid van de Amerika-
nen laten zien. Dat is in zekere zin ook 
zo, maar dat kan niet verhullen dat er 
onderling gigantische verschillen zijn, 
regionaal, maar ook van etniciteit en 
van klasse. Juist vanwege die grote 
verschillen hebben de VS zo’n behoefte 
aan rituelen die verbinden. Feitelijk 
bestaat dé Amerikaan helemaal niet.”

Waarom heeft het toch honderd 
jaar moeten duren vooraleer de 
tijd rijp was voor een algemene 
verzekering tegen ziektekosten?

“Tot 1950 liepen de VS en Europa gelijk 
op als het gaat om welvaart en de 
verzorgingsstaat. Vanaf de jaren zestig 
is er een heel sterke tegenbeweging op 
gang gekomen. En dat heeft begin jaren 
tachtig geculmineerd in de vrijemarkt-
ideologie van Reagan en Thatcher. 
Toen is het experimenteren met allerlei 
systemen begonnen. En daarom zie je 
overal verschillende regelingen voor, 
het is net een lappendeken. De VS kun 
je beter vergelijken met hoe Europa nu 
is: zesentwintig landen met allemaal 
hun eigen ziektekostenverzekering en 
Brussel die probeert om dat allemaal 
enigszins te harmoniseren. Nu zijn in 
de VS sommigen hartstikke goed 
verzekerd en anderen helemaal niet. 
Maar denk niet dat Amerikanen dus 
niet geïnteresseerd zijn in collectieve 
verzekeringen, want het leger heeft 
bijvoorbeeld een eigen gezondheids-
zorg met door de staat betaalde 
ziekenhuizen en dokters, zoals in de 
beste socialistische landen. Bedrijven 
hebben hun eigen collectieve regelin-

gen; en de federale overheid zorgt voor 
chronisch zieken en ouderen. Er bestaat 
dus een lappendeken aan zorgarrange-
menten, die echter niet dekkend is voor 
de hele bevolking.”

Maar dat 46 miljoen van de 308 
miljoen Amerikanen niet verze-
kerd zijn tegen ziektekosten, dat 
vinden wij toch onbestaanbaar?
“Ja, en de meeste Amerikanen vinden 
dat nu gelukkig ook.”

De VS geven jaarlijks 2.500 miljard 
dollar uit aan gezondheidszorg. 
Dat is 15 procent van de nationaal 
geproduceerde welvaart, het bbp. 
Wij geven slechts tien cent van 
elke euro uit aan de zorg. Hoe 
verklaar je dat grote verschil?
“Dat komt vooral omdat de Amerikaan-
se zorg hightech geworden is. In sommige 
segmenten zijn ze superieur. Ze hebben 
dus prima zorg voor degenen die 
toegang tot de gezondheidszorg 
hebben. Wij in Nederland zijn meer 
over de hele linie gemiddeld goed, maar 
technisch niet vooraanstaand.”

Speelt de zorg in de Amerikaanse 
politiek net zo’n grote rol als in 
ons land?
“Deze discussie is in de VS helemaal 
naar de achtergrond gedrongen door 
een veel urgenter probleem. Veel 
mensen verliezen hun verzekering door 
het feit dat ze hun baan kwijt raken. 
Vaak is dat het begin van een hoop 
ellende. Want je bent ontslagen en hebt 
dus minder inkomen. Maar omdat je 
niet meer verzekerd bent, draai je bij 
ziekte zelf op voor de kosten. Er zijn 
sowieso veel mensen die door ziekte 
financieel in de problemen komen, en 
daardoor bijvoorbeeld hun huis 
verliezen. Bij bijna veertig procent van 
de mensen die hun huis uit moeten is 
dat het geval. Dit was voor Obama een 
van de belangrijkste argumenten vóór 
die algemene verzekering. Obama ziet 
de hervorming bovendien als een 
instrument om uit de financiële crisis te 
komen. De meeste Amerikanen zijn 
gevoelig voor het argument dat ziek zijn 
niet onder je ‘eigen verantwoordelijk-
heid’ valt.”

Is die agitatie van de 
Republikeinen tegen belastingen 
niet een beetje doorzichtig? Ze 

jan maRIjnISSEn In gESPREK mET RuTh oldEnzIEl

“Velen hadden gehoopt dat Obama het helemaal 
anders zou gaan doen, maar er is veel meer 
continuïteit gebleken dan de burgers lief is”
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steunen immers de enorme militai-
re uitgaven. Ze moeten toch 
toegeven dat dit alleen maar 
betaald kan worden door het 
innen van belastinggeld?
“De Republikeinse Partij is tegen 
overheidsbemoeienis, maar het leger is 
de grootste werkgever. Ze hebben de 
beste gezondheidszorg, met eigen 
ziekenhuizen. Ze hebben van alles het 
beste en voor iedereen. Het is eigenlijk 
een socialistische enclave binnen een 
neoliberale omgeving. Voor veel 
jongeren is het leger dan ook een prima 
alternatief voor de uitzichtloosheid van 
het bestaan. Ze krijgen goed onderwijs, 
goede gezondheidszorg, en zekerheid. 
Daarom zie je ook zoveel afro americans 
en hispanics in het leger.”

We noemen de VS een democra-
tie. Maar welke kanttekening valt 
daarbij te plaatsen?
“Amerika is lokaal de meest open en 
meest democratische samenleving die 
je je maar kunt voorstellen. Bijna 
iedereen zet zich ook in voor lokale 
zaken. Maar naarmate je hoger komt in 
de politieke hiërarchie wordt het 
problematischer. Neem de Senaat, daar 
heeft elke staat – groot en klein, dun- en 
dichtbevolkt – dezelfde invloed, twee 
stemmen namelijk. En vergis je niet, de 
macht van een senator is groot. Kijken 
we naar de buitenlandse politiek, dan 
zien we dat de VS zich vaak verbinden 
aan landen met foute en zeer ondemo-
cratische regimes.”

Maar wat denk je van zaken als de 
grote invloed van lobbygroepen 
en de sponsoring van partijen 
door bedrijven?
“Je kunt rustig zeggen: de macht van het 
geld is te groot, dat is een probleem.”

Wordt dat door de Amerikanen 
ook als een probleem gezien of 
zegt men: nou ja, fact of life?
“Hun wedervraag is dan: ‘Wat is het 
alternatief? Bij jullie geeft de overheid 
geld aan de politieke partijen. Wij 
willen dat niet.’ En voor wat betreft de 
invloed van de lobbyisten: Obama wilde 
geen mensen in zijn regering die in de 
twee jaar voor hun benoeming actief 
waren als lobbyist. Maar of dat echt 
helpt? Het zit eigenlijk zo: zitten de 
Democraten in het Witte Huis, dan zijn 

de Republikeinen te vinden in de 
lobbygroepen, en andersom.”

Wat vind je eigenlijk van de op-
stelling van de Republikeinen nu?
“Ik had wel wat verwacht, maar niet dat 
ze zo hard en frontaal in de aanval 
zouden gaan. Het is rabiaat. Bush heeft 
de geest uit de fles gelaten en de vraag 
is: wie zorgt ervoor dat die weer ín de 
fles komt.”

Wie is eigenlijk het gezicht van de 
Republikeinen?
“Daar wordt nu om gestreden. Wordt 
het Sarah Palin, die nu furore maakt op 
de Tea Parties, of de zakenman Mitt 
Romney, meer de kandidaat van de 
partij? Vast staat in ieder geval dat de 
Republikeinen bij de verkiezingen in 
november gaan winnen. En de vraag is: 
wat gaan ze uit die overwinning 
afleiden? Wordt het dan nog rabiater, 

nog meer verschroeide aarde, nog feller 
tegen Obama om hem zo het regeren 
onmogelijk te maken, of worden er 
andere lessen getrokken?”

In hoeverre is wat je ziet bij die Tea 
Parties representatief voor heel 
rechts en de Republikeinen?
“Onder Bush was de Republikeinse 
Partij een samenwerking tussen small 
town America, de ‘kleine luiden’ met 
allerlei racistische en xenofobe onder-
buikgevoelens, de grote bedrijven, en 
fanatieke christians. De mensen van de 
Tea Party zijn voornamelijk van de 
eerste categorie en zij bepalen het debat 
bij de Republikeinen. Binnen de 
Democratische Partij ligt het anders: 
die is heel breed georiënteerd en 
minder ideologisch. Je komt er allerlei 
soorten mensen tegen, van heel 
progressief tot heel conservatief.”

jan maRIjnISSEn In gESPREK mET RuTh oldEnzIEl

“Het economisch team van Obama bestaat helemaal uit mensen 
afkomstig van Wall Street”
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Wat hebben de kredietcrisis en de 
economische crisis gedaan met 
de gedachten van de Amerikanen 
over de relatie overheid-markt? 
“Ik zei al eerder dat de war on terror al 
lang niet meer het gesprek van de dag 
is, dat is nu de crisis en de gevolgen 
daarvan. Heb ik een baan? Word ik uit 
mijn huis gezet? De woede en het stille 
leed zijn in Amerika enorm groot. Hier 
schuilt ook de tragiek van zoveel jaar 
neoliberalisme, omdat veel mensen 
zichzelf blameren voor de ellende 
waarin ze zitten. Obama heeft van alles 
gedaan voor de auto-industrie en er zijn 
hypotheken gered, maar heel veel 
Amerikanen zien dat niet. Obama en de 
Democraten zijn zo bezig geweest met 
besturen dat ze het beleid, waar ze mee 
bezig zijn, veel te weinig hebben 
uitgelegd. Daarom zitten ze nu in de 
problemen. Als ze slim zijn dan gaan ze 
allemaal weer het land in en zeggen ze: 
de banken, dát zijn de bad guys. Maar 
wat zie je? Het economisch team van 
Obama bestaat helemaal uit mensen 
afkomstig van Wall Street. Het is 
daarom zeer de vraag of hij ook echt 
iets gaat doen aan het toezicht op de 
banken.”

Hoe staat het met de populariteit 
van Obama? Zijn de mensen nog 
steeds betoverd door hem?
“Nee, niet meer, dat is absoluut voorbij. 
Zeer velen die alles voor hem hebben 
gedaan tijdens de campagne voor zijn 
verkiezing zijn nu ziek van teleurstel-
ling. Hij had een prachtige organisatie 
die een grote belofte in zich droeg, die 
de nieuwe media combineerde met het 
oude politieke handwerk, maar op 5 
november 2008 zijn de deuren dicht 
gegaan. Hij heeft een gigantische 
database, maar daar heeft hij nadien 
niets meer mee gedaan, in tegenstelling 
tot zijn belofte. Obama betrekt de 
mensen er niet bij, hij inspireert niet, hij 
mobiliseert niet langer, zeer tot teleur-
stelling van zijn eigen activisten van 
weleer.”

Waarom heeft de Democratische 
Partij die belofte dan niet  
ingelost?
“Je kunt de Amerikaanse partijen niet 
vergelijken met de Nederlandse. 
Bovendien, de kracht van Obama was 
nu juist dat hij een eigen organisatie en 

infrastructuur had náást de partij met 
activisten van ook buiten de partij. Veel 
mensen van het toenmalige kader 
hebben een baantje van hem gekregen 
en de rest is naar huis gegaan, en er is 
geen nieuwe organisatie opgebouwd.”

Laten we eens een korte check-up 
van het land doen, aan de hand 
van de vier vrijheden zoals die 
zestig jaar geleden door Roosevelt 
zijn geformuleerd. Hoe staat het 
met vrijheid van meningsuiting?
“Lokaal bestaat die zeker, in de steden, 
op de universiteiten, absoluut. Maar op 
nationaal niveau is dat aanzienlijk 
minder het geval. Je hebt in de VS eigen-
lijk ook geen nationale conversatie. 
Amerika is wel een land, maar nog veel 
meer een lappendeken van allerlei 
sociale, politieke, culturele kringetjes. 
De meeste mensen kijken naar de lokale 
tv en lezen de lokale krant, áls ze al een 
krant lezen. Wij denken dat de New 
York Times overal gelezen wordt in de 
VS, maar dat is niet zo. Het is echt 
gewoon de lokale krant van New York. 
In San Francisco kun je hem niet 
krijgen. Het gevolg is dat de critici van 
het beleid bijna geen podium krijgen, er 
is bijna geen nationale ruimte. En 
daarom is er ook bijna geen nationaal 
debat. De media zijn een soort echoput 
van Washington geworden waar je 
steeds maar weer dezelfde geluiden 
hoort.”

De vrijheid van godsdienst. Hoe 
komt het toch dat er zoveel 
religieuze sekten zijn in de VS?
“Amerika is een multireligieuze 
samenleving waarbinnen respect 
bestaat voor de andersgelovigen. 
Natuurlijk zijn alle wereldgodsdiensten 
vertegenwoordigd, en daarbinnen het 
hele scala van orthodox tot liberaal. 
Voor veel mensen heeft de kerk ook een 
sociale functie, is het een plek waar je 
geborgenheid vindt, juist vanwege een 
zwak sociaal vangnet. Opmerkelijk is 
verder dat sinds de jaren vijftig, ten tijde 
van de Koude Oorlog, de religie steeds 
meer is binnengedrongen in het 
politieke leven. Bush is daar een heel 
duidelijk voorbeeld van.”

Roosevelt bepleitte ook  
dat mensen ‘vrij van gebrek’ 
zouden zijn.

“Er zijn heel veel mensen die gebrek 
lijden. Kijk, de revolutie die Roosevelt 
begon, is natuurlijk nooit afgemaakt. In 
de jaren zestig is er een tegenbeweging 
gekomen die onder het neoliberalisme 
zijn hoogtepunt beleefde. Aan Obama 
nu de opdracht om weer een kentering 
tot stand te brengen. Het verhaal van 
krantenjongen naar krantenmagnaat is 
een fictie. Er zijn in ieder geval geen 
cijfers die deze mythe kunnen onder-
bouwen.”

Tot slot, Roosevelt wenste men-
sen ‘vrij van vrees’. Laten we eens 
naar de criminaliteitscijfers kijken.
“Ja, die gaan naar beneden. Men is 
anders gaan aankijken tegen wat drugs 
met mensen doet, al of niet door de war 
on drugs. Crack is zo goed als verdwe-
nen. Het gaat eigenlijk heel goed met de 
criminaliteit, maar de Amerikanen zijn 
wel nog steeds heel angstig. Met name 
de middenklasse. Ze zijn angstig voor 
het leven. Dat heeft alles te maken met 
het ontbreken van een sociaal vangnet. 
Het gevoel dat je altijd kwetsbaar bent, 
dat je het niet redt, dat houdt mensen 
dagelijks bezig. Het is heel paradoxaal. 
Je zou verwachten dat het resultaat 
daarvan is dat mensen alleen met 
zichzelf bezig zijn, maar het tegendeel is 
het geval. Heel veel mensen doen 
vrijwilligerswerk. En dat doen ze omdat 
hun inlevingsvermogen hen dat ingeeft. 
Immers, jij kunt de volgende zijn die de 
steun van anderen nodig heeft.”

Wat is de toekomst van de 
Verenigde Staten?
“Het einde van de wereldmacht Ame-
rika is al een aantal keren aangekon-
digd in de laatste dertig jaar. Voorlopig 
blijft Amerika nog wel het centrum van 
de macht, al was het maar vanwege het 
grote militaire overwicht en vanwege de 
wederzijdse economische afhankelijk-
heid van Amerika en China door de 
schuldenlast. De grote vraag is op welke 
manier Amerika de macht gaat delen; 
want delen zal het land wel moeten. 
Hopelijk – maar dat is meer een hoop, 
denk aan het Britse rijk – doet de 
Amerikaanse elite dat op een waardige 
manier.”

Tekst Jan Marijnissen

Foto’s Suzanne van de Kerk

jan maRIjnISSEn In gESPREK mET RuTh oldEnzIEl
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Wat is eigenlijk de status van de 
bezuinigingsvoorstellen?
Van Raak: “Niks-nul-nada. Het aankon-
digen van bezuinigingen is ook nog 
nooit zo gegaan. Ambtenaren zijn 
plannen gaan maken omdat de rege-
ring zelf al die tijd niets gedaan kreeg. 
Het maken van plannen liet Balkenen-
de IV aan anderen over. Aan die 
ambtenaren is meegegeven dat het 
eindbedrag voor bezuinigingen 30 
miljard euro moest zijn.”
Irrgang: “Dat zie je terug in het feit dat 
er bij die bezuinigingsvoorstellen totaal 
geen sprake is van een gezonde visie op 
de samenleving. Het is snoeihard 
snijden in de overheidsuitgaven, meer 
niet. De politieke opdracht was daarbij 
overduidelijk: kijk naar crisisoplossin-
gen over rechts. Naar links kijken was 
de ambtenaren blijkbaar verboden. We 
hebben de afgelopen tijd enorme 
stapels rapporten gekregen over hoe je 
de overheidsuitgaven kunt beperken. 
Maar hoe je overheidsinkomsten kunt 
verhógen, daar hoorden we niemand 
over. Behalve dan over de aanpassing 
van de hypotheekrenteaftrek.”

Maar dat is toch ook een visie?
Van Raak: “Eigenlijk heb je daar gelijk 
in. Die zou dan moeten luiden: meer 
markt, minder overheid. Het is dezelfde 
formule die feitelijk tot de crisis geleid 
heeft. Want laten we niet vergeten dat 
de crisis waarin we nu verkeren niet 
zomaar uit de lucht is komen vallen. Die 
is door mensen veroorzaakt: door 
bankiers die het spaargeld van de 
mensen vergokt hebben, door mana-
gers die onverantwoord bezig waren. Én 
door politici die het allemaal lieten 
gebeuren. Je zou denken dat die laatste 

“Pure bangmakerij”
Ze staan op nummer vijf en zes op de SP-kandidatenlijst: de huidige Tweede Kamerleden Ronald van 

Raak en Ewout Irrgang. De veelbesproken bezuinigingsvoorstellen van 30 miljard zijn volgens de 
woordvoerders Binnenlandse Zaken en Financiën visieloos, destructief en bovendien onnodig. “Angst 

zaaien moet je bestrijden met hoop bieden.”

Bezuiningen onder de loep

groep nu alles op alles zou gaan zetten 
om te voorkomen dat het nog eens 
gebeurt. Maar nee. Dezelfde politici die 

destijds ‘meer marktwerking’ van de 
daken schreeuwden, roepen nu dat de 
overheid moet bezuinigen en dat de 

Ewout Irrgang en Ronald van Raak
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gewone man de broekriem moet 
aanhalen.”
Irrgang: “En wat dan helemaal wrang 
is, is dat het mes wordt gezet in ontwik-
kelingssamenwerking. Oké, wij hebben 
altijd gezegd dat dat beter kan. Niet 
minder, maar béter. Maar op de manier 
die nu wordt voorgesteld, worden de 
allerarmsten twee keer gepakt. Door de 
wereldwijde crisis zijn er tientallen 
miljoenen mensen extra in de proble-
men gekomen. Als landen als Neder-
land dan ook nog hun budget voor 
ontwikkelingssamenwerking gaan 
verlagen, wordt het voor de aller-
armsten nog moeilijker.” 

Concreet: waar wrikt de schoen?
Irrgang: “Dan kun je beter vragen waar 
de schoen niét wrikt, want dan ben ik 
veel sneller klaar! Wel, er worden een 
paar bezuinigingsvoorstellen gedaan 
die we goed vinden. Zoals geen geld 
voor nieuwe JSF-gevechtsvliegtuigen, 
vanaf 2015 minder uitgaven aan 
inburgeringscursussen die weinig of 
niets toevoegen, inkomensafhankelijke 
verkeersboetes en de inperking van de 
hypotheekrente-aftrek. Maar veruit de 
meeste voorstellen komen neer op 
snoeihard rechts beleid, vooral in de 
zorg en het onderwijs. De verhoging 
van het eigen risico in de zorg naar  
775 euro, de verschraling van het 
basispakket in de ziektekostenverzeke-
ring, de afschaffing van de basisbeurs, 
het verhogen van de collegegelden.  
De mensen met de kleine beurs, de 
ouderen, studenten, zieken vallen  
weer in de prijzen.”

Maar de SP wil toch  
ook bezuinigen?
Irrgang: “Ja. Forse bezuinigingen zijn 
mogelijk op defensie en de uitgaven 
voor externe managers door rijksover-
heid en lagere overheden, op de 
bureaucratie in de zorg, het onderwijs 
en bij de overheid. Daar staat tegenover 
dat er de komende jaren ook miljarden 
nodig zijn voor verbetering van de 
publieke sector en bestrijding van  
de armoede. Samenvattend willen  
wij 14 miljard bezuinigen en 10 miljard 
extra uitgeven.”

Red je het daarmee?
Irrgang: “Ja. Het Nederlandse begro-
tingstekort is namelijk veel minder 
acuut dan ons voorgespiegeld werd 

door het kabinet. Het Centraal Planbu-
reau (CPB) voorspelt dat bij ongewij-
zigd beleid – anders gezegd: als je niets 
doet – het huidige begrotingstekort van 
35 miljard euro krimpt naar 18 miljard 
in 2015. Het CPB verwacht namelijk dat 
de belastinginkomsten zullen herstel-
len. Dat zou betekenen dat het begro-
tingstekort op 2,9 procent van het bruto 
binnenlands product uitkomt, nog net 
onder het Europese maximum van drie 
procent. Kortom: de begrotingssituatie 
is minder slecht dan vaak gesuggereerd 
wordt. Wel dreigen er de komende 
decennia nieuwe kosten, onder meer als 
gevolg van de hogere kosten van de 
vergrijzing. Als je die allemaal mee-
neemt, ja, dán kom je inderdaad uit op 
zo’n 30 miljard. Maar dat zijn kosten op 
de veel langere termijn. Je moet niet 
proberen om de komende vijf jaar de 
problemen van de komende vijftig jaar 
op te lossen. Want op die manier is het 
natuurlijk een uitgemaakte zaak dat 
bijvoorbeeld het eigen risico oploopt 
van 165 euro nu, naar 775 euro in 2015.” 
Van Raak: “Dat bedrag van 30 miljard 
euro dat nu overal wordt rondgetetterd, 
vlak voor de verkiezingen, wordt 
gebruikt om de mensen bang te maken 
voor de toekomst. Want let maar op: als 
het straks lager blijkt uit te vallen, 
bijvoorbeeld 10 of 20 miljard, dan 
roepen hele volksstammen: ‘Oh, dat 
valt nog mee dan.’ En vergis ik me nou, 
of wordt er altijd bezuinigd op de 
sociale voorzieningen? Als het slecht 
gaat met de economie wordt daarop als 
eerste bezuinigd, maar als het goed 
gaat ook! Altijd zijn zorg, onderwijs en 
sociale zekerheid als eerste aan de 
beurt. Maar zie jij andere partijen die 
trots hun plannen presenteren voor een 
beter Nederland? Nee dus. In plaats 
daarvan zaaien ze angst, maken ze 
mensen bang, om opnieuw het mes te 
kunnen zetten in de sociale zekerheid. 
Zodat het internationale bedrijfsleven 
ervan kan profiteren, met dank aan 
hun lobbyisten.” 

Wat zetten jullie daar  
tegenover dan?
Van Raak: “Om te beginnen willen wij 
juist bezuinigen op degenen die van die 
bangmakerij profiteren. Maar nog veel 
belangrijker: tegenover angst zetten wij 
hoop en vertrouwen in de toekomst. 
Een toekomst met beter onderwijs, 
meer veiligheid, beter openbaar 

• Afstemming van het begrotingsbeleid 
op de kracht van het economisch 
herstel. Indien dat herstel onvoldoende 
doorzet, al te grote bezuinigingen 
uitstellen zodat het herstel niet teniet 
wordt gedaan. 

• Bij voldoende herstel door middel van 
bezuiniging en lastenverzwaring het 
begrotingstekort aan het eind van de 
komende kabinetsperiode onder de  
2 procent brengen. De maatregelen 
die we nemen leiden daarna nog tot 
zo’n 6 miljard aan extra besparingen.

• Forse bezuinigingen zijn mogelijk op 
Defensie en externen bij rijks- en 
lagere overheden, tevens op bureau-
cratie in de publieke sector.

• Versterking overheidsinkomsten door 
meer belasting op hoge inkomens, 
vermogens en winsten.

• Een strafheffing voor Nederlandse 
bedrijven die zich vestigen in belas-
tingparadijzen.

• De hypotheekrenteaftrek wordt 
gegarandeerd tot maximaal  
350.000 euro. 

• Invoering van een inkomensafhanke-
lijke belastingkorting om werken 
lonend te maken voor mensen met een 
minimuminkomen of net daarboven.

Uit: Een beter Nederland voor minder geld

EEN BETER NEdERlaNd:  
ENkElE SpEERpUNTEN  
vooR gEzoNdE fINaNcIëN

vervoer, betaalbare energievoorziening. 
Met ons verkiezingsprogramma ‘Een 
beter Nederland voor minder geld’ 
laten we juist in crisistijd zien dat het 
anders kan. De SP heeft daarin een 
unieke positie. Alle andere partijen 
– van VVD tot GroenLinks – leggen de 
rekening van de crisis neer bij de 
ouderen, de studenten en zelfs de 
werknemers, door de uitholling van de 
ontslagbescherming. Vandaar dat 9 juni 
een uitermate belangrijk moment voor 
ons land is. Centraal staat de vraag: 
gaan we verder met afbreken of gaan we 
Nederland in de steigers zetten en 
eindelijk beginnen met opbouwen?”

Tekst Rob Janssen
Foto Suzanne van de Kerk
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Nieuwe lijsttrekker Emile 
Roemer start de campagne

Studenten in boevenpak stormen het podium op: ‘Laat jij je beurs jatten?’ Thuiszorgmedewerkers 
vertellen over uitgeklede arbeidsvoorwaarden en een muziekkoor bezingt de grote schoonmaak. Het 

XVII congres: een afwisselende dag van discussie, inspiratie en besluitvorming.

De grote schoonmaak kan beginnen!

Op het eerste gezicht is het ietwat 
bevreemdend, de wirwar van stalen 
buizen, leidingen en afsluitkranen in 
combinatie met de strakke vuurrode 
vormgeving van het podium. Maar wat 
wil je? De Amsterdamse Convention 
Factory, toneel van het XVII congres, 
was vroeger een fabriek van Stork. Het 
industriële voorkomen doet vermoeden 
dat hier in het verleden hard werd 

gewerkt. En laat ‘werk’ nu een van de 
hoofdthema’s van het SP-congres zijn.
Wilma Waaijenberg uit Enschede werkt 
in de thuiszorg en zet al vroeg op de dag 
de toon. Op het podium, geïnterviewd 
door partijvoorzitter Jan Marijnissen, 
schildert ze in vogelvlucht de desastreu-
ze gevolgen van marktwerking voor 
haar beroepsgroep. Geen feeling meer 
met collega’s en zorgbehoevenden; 

minder loon. Twee cateringmedewer-
kers vertellen een vergelijkbaar verhaal. 
Door uitbesteding moesten zij  
30 procent loon inleveren! Een post-
bode vertelt dat zij tegenwoordig 
uitkomt op 4 euro per uur – en dan 
moet de belasting er nog af. Waaijen-
berg: “We zijn bezig om landelijk in 
actie te komen.” Dat hebben de schoon-
makers al gedaan. Met succes: na negen 
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weken staken sleepten zij een CAO-
akkoord met een fatsoenlijke loonstij-
ging in de wacht. Kapi Lijfrock, schoon-
maker in Eindhoven, bedankt de partij 
namens de schoonmakers voor de 
enorme steun. Volgens hem was de SP 
de enige partij die de stakende schoon-
makers steunde, overal en altijd. 
Vakbondsbestuurder Ron Meyer, 
nummer 22 op de SP-Kamerkandida-
tenlijst, krijgt vervolgens door Jan 
Marijnissen de Gouden Tomaat 
opgespeld. Hij speelde als vakbondsbe-
stuurder een belangrijke rol bij de 
overwinning van de schoonmakers. 
Meyer: “Deze schoonmakers zijn 
veranderd van grijze muizen in ontem-
bare leeuwen. Zij hebben de race to the 
bottom op arbeidsvoorwaarden doorbro-
ken. Ik ben ervan overtuigd dat hun 
inzet gemeengoed gaat worden in álle 
beroepsgroepen.” 

‘Iedereen is van de wereld en de wereld 
is van iedereen’ klinkt het refrein van 
de rock-klassieker van The Scene, 
waarop een video-hommage wordt 
gebracht aan Agnes Kant. Agnes, tot 
dan toe onopvallend zittend in de zaal, 
staat op en neemt een minutenlange 
staande ovatie van de congresgangers 
in ontvangst.
In de lunchpauze staat een vorstelijk 
‘groen’ buffet op de congresgangers te 
wachten. De meeste Kamerleden 
worden intussen aangesproken door 
partijgenoten die graag een babbeltje 
willen maken. Ewout Irrgang wordt 
aangeschoten met een vraag over 
zzp’ers, Harry van Bommel blijkt een 
gewild persoon om mee op de foto te 
gaan en Paul Lempens doet een boekje 
open over intensieve veehouderij in zijn 
woonplaats Weert. 
Na de lunchpauze is het woord aan 
ROOD, jong in de SP. In zwart-wit 
gestreepte boevenpakjes kraken ze de 
plannen van alle andere politieke 
partijen om het mes te zetten in de 
studiefinanciering, onder het motto: 
‘Laat jij je beurs jatten?’ Het standpunt 
is helder: óf je levert direct je studie-
beurs in, óf je stemt SP.

Als degene met de smallere beurs – of 
die nou werkt, studeert, ziek of oud is – 
de rekening gepresenteerd krijgt van de 
crisis en onverminderd gebukt blijft 
gaan onder zoiets achterhaalds als 
marktwerking in de publieke sector, en 

ERvaREN lIjST
Over de kandidatenlijst voor de Tweede 
Kamer was weinig discussie; het voorstel 
van het partijbestuur is helemaal overgeno-
men. De twee tegenkandidaten haalden 
het niet. Het resultaat is een sterke lijst met 
veel ervaren mensen. De top 14 bestaat uit 
huidige Kamerleden. Nine Kooiman is de 
eerste ‘nieuweling’, maar dat betekent niet 
dat zij onervaren is: ze is nu Tweede 
Kamerfractiemedewerker jeugd. De relatief 
lage plaats van Krista van Velzen, nummer 
21, kwam voor velen als een verrassing. 
Het populaire en succesvolle Kamerlid wil 
het even rustiger aan doen en alleen 
terugkeren in een grote fractie.

STERk vERkIEzINgSpRogRamma
Voorafgaand aan het congres zijn 395 
wijzigingsvoorstellen ingediend. Veel 
daarvan waren al overgenomen dus er 
werd niet over alle voorstellen gestemd. 
Het congres heeft nog twee extra wijzigin-
gen aangenomen: het verplichte inburge-

ringsexamen in het buitenland voor 
gezinsmigranten wordt afgeschaft, en 
jongeren onder de 27 jaar krijgen weer 
recht op bijstand. Het eindresultaat is veruit 
het sociaalste verkiezingsprogramma van 
deze verkiezingen. Met een solide financi-
ele onderbouwing, zodat we met recht 
kunnen zeggen: het kán, ook in crisistijd.

dRIE moTIES
Behalve wijzigingsvoorstellen zijn drie 
moties aangenomen. 1. Het congres vraagt 
het partijbestuur de kandidaatstellingspro-
cedure te evalueren zodat de lijst nog meer 
een afspiegeling is van de maatschappij.  
2. Het congres roept de regering en andere 
parlementen op om de motie-Van Velzen 
resoluut uit te voeren, zodat Nederland en 
Europa kernwapenvrij wordt. 3. Het 
congres vraagt de Tweede Kamerfractie 
aan te dringen op onafhankelijk onderzoek 
naar het gewelddadige ingrijpen van China 
tijdens vreedzame protesten in de  
autonome Oeigoerse regio Xinjiang.

BESlUITEN xvII coNgRES

als de bankiers en de managers hun 
zakken kunnen blijven vullen, dan is 
het tijd voor de grote schoonmaak. Dat 
is de boodschap van de nieuwe lijsttrek-
ker Emile Roemer, die tegen het einde 
van het congres de ideeën, zorgen, 
waarschuwingen en vooral kansen voor 

een beter Nederland in een vlammende 
speech samen laat komen. Hij conclu-
deert: “De bezem erdoor, de spons 
erover!”
 
Tekst Rob Janssen

Foto’s Suzanne van de Kerk

Op www.sp.nl vindt u de kandidatenlijst en het verkiezingsprogramma.
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Nummer 2: Harry van 
Bommel (47), politicoloog. 
Tweede Kamerlid sinds 1998, 
woordvoerder buitenlandse 
en Europese zaken.

Nummer 15: Nine Kooiman 
(30), hoogste nieuwe binnen-
komer. Zet haar ervaring als 
jeugdhulpverlener en 
gezinsvoogd nu  in als 
Tweede Kamerfractiemede-
werker en gemeenteraadslid 
in Nieuwegein.

“Ik heb jarenlang gezien hoe 
gezinnen en kinderen lijden 
onder armoede, slechte 
huisvesting en slechte jeugd-
zorg. Je doet als hulpverlener 
je best, maar toch krijgen 
jongeren vaak te weinig goede 
jeugdzorg. Daar wil ik de 
komende vier jaar het nodige 
aan veranderen. Door het 
beleid van het huidige kabinet 
brengen de hulpverleners veel 
tijd door achter de computer. 
Ze zijn vaak 80 procent van 
hun tijd kwijt aan indicaties, 
verslagen en veiligheidslijstjes. 

Nummer 9: Jasper van Dijk 
(39), politicoloog. Was 
docent, daarna fractiemede-
werker in de Tweede Kamer 
en het Europees Parlement 
en raadslid in Amsterdam. 
Tweede Kamerlid sinds 2006, 
woordvoerder onderwijs.

“Het wordt tijd dat iedere kiezer 
in gaat zien dat je echt bij de SP 
moet zijn als je onderwijs 
belangrijk vindt. Wij breken de 
studiefinanciering niet af, maar 
verbeteren die juist. Daarnaast 
maken we studeren toeganke-
lijk voor jongeren met minder 
geld, door de aanvullende 
beurs te verhogen. Verder 
willen we de topinkomens 
aanpakken, bijvoorbeeld in de 
publieke sector. Eigenlijk 
zouden die salarissen ook 
onder een cao moeten vallen. 
Pas dan komen de inkomens 

“Stop Europese bemoeienis  
met publieke zaak”

“Mensen helpen mensen” “Aanvullende beurs verhogen”

op dE lIjST

“Als SP willen we dat iedere 
uitzending van Nederlandse 
militairen grondig wordt 
geëvalueerd door het parle-
ment. Bij Afghanistan hebben 
we kritiek op de uitvoering – 
een opbouwmissie werd een 
vechtmissie, we bleven langer 
dan we wilden, de kosten lopen 
volledig uit de hand. Je moet 
oppassen dat de samenleving 
militairen iets gaat verwijten; zij 
voeren alleen maar politieke 
besluiten uit. Politieke ver-
wachtingen moeten dus 
realistisch zijn en dan móét je 
leren van het verleden. Verder 
gaan we een halt toeroepen 
aan Europese bemoeienis met 
de publieke zaak. Bijvoorbeeld 
onderwijs, gezondheidszorg en 
openbaar vervoer moet je niet 
aan de markt overlaten.  
Wat je kwijtraakt krijg je nooit 
meer terug.” 

Maar met papier en bureaus 
help je geen mensen: alleen 
mensen kunnen mensen 
helpen.”

van leraren, agenten en ver- 
pleegkundigen meer op gelijke 
voet te staan met die van hun 
managers en directeuren.”

“Goede zorg voor iedereen”

Nummer 4: Renske Leijten 
(31). Tweede Kamerlid sinds 
2006, woordvoerder op de 
thema’s zorg, sport, jonge-
ren en studenten. Daarvoor 
studeerde ze Nederlandse 
taal en cultuur en was ze 
voorzitter van ROOD, jong  
in de SP.

“De kern is voor mij dat we 
oplossen dat kinderen in 
armoede opgroeien. In wat 
voor samenleving leef je als 
kinderen die nog met hun 
leven moeten beginnen al aan 
de kant staan? Daarnaast wil 
ik goede zorg voor iedereen 
die het nodig heeft. Samen 
met de mensen in de zorg wil 
ik me daar de komende vier 
jaar weer voor in gaan zetten. 
We moeten echt af van de 
‘zorgzwaartepakketten’.  
Dat hele concept maakt van 

mensen die in een instelling 
wonen een pakket. Dat is 
werkelijk absurd.”
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Nummer 3: Jan de Wit (64), 
werkte als sociaal advocaat, 
Tweede Kamerlid sinds 
1998. Woordvoerder justitie 
en vreemdelingenbeleid en 
voorzitter van de parlemen-
taire onderzoekscommissie 
kredietcrisis (commissie- 
De Wit).

“Zaken als die van Lucia de 
Berk laten zien dat het in de 
rechtszaal helemaal verkeerd 
kan lopen. Het is heel moeilijk 
om fouten van rechters boven 
tafel te brengen. De SP stelt 
daarom een Revisieraad voor, 
een instantie die buiten de 
rechterlijke macht om fouten 
onderzoekt. Vervolgens moet 
de rechter die gaan herstellen. 
Ik ben ook erg trots op onze 
voorstellen om een crisis zoals 
die ons is overkomen te 
voorkomen. En de lasten daar 

Nummer 50: Lies van Aelst 
(21), lijstduwer en jongste 
kandidaat op de lijst. Kwam 
in 2007 als jongste Statenlid 

“Fouten van rechters  
boven tafel”

“Betaalbare woningen”

op dE lIjST

ooit in de Provinciale Staten 
van Zuid-Holland, een functie 
die ze combineert met haar 
studie geschiedenis. 

“Ik ken zo veel mensen die 
zonder aanvullende beurs nooit 
waren gaan studeren. Je kunt 
niet eisen dat studenten niet te 
veel werken tijdens hun studie, 
voorzichtig zijn met lenen en 
snel afstuderen; als je onder-
tussen de toelages steeds 
verder afschaft. Veel partijen 
zeggen voor een kennisecono-
mie te zijn, maar bezuinigen 
vervolgens op onderwijs. De 
SP is anders. Hetzelfde geldt 
voor betaalbaar wonen: er 
wordt wel geroepen dat 
iedereen overal moet kunnen 
wonen, maar de betaalbare 
woningen zijn er gewoon niet. 
Wij zijn heel duidelijk: 700 euro 
per maand is niet betaalbaar.”

Nummer 10: Sharon Gesthui-
zen (34), was zelfstandig 
ondernemer in videoproduc-
ties. Tweede Kamerlid sinds 
2006, woordvoerder econo-
mische zaken. Studeerde 
Nederlands recht en Engels, 
deed de kunstacademie in 
Arnhem en was bestuurslid 
van de Landelijke Studenten 
Vakbond LSVb. 

“Het is heel belangrijk dat er nu 
eindelijk een goede cao komt 
voor alle postbezorgers. Door 
stuk- of stoploon krijgt nu 
namelijk niet eens iedereen het 
minimumloon. Daarnaast is de 
positie van kleine zelfstandigen 
een speerpunt. De grote 
bedrijven krijgen vaak de 
meeste aandacht, maar 95 
procent van alle bedrijven 
behoort tot het kleinbedrijf. Wij 
willen de kleine zelfstandigen 

“Steun voor kleine zelfstandigen”

steunen, onder meer door 
ervoor te zorgen dat bij 
ziekteverzuim de lasten 
eerlijker worden verdeeld en 
door betere huurbescherming.”

“65 blijft 65”

Nummer 8: Paul Ulenbelt 
(58), arbeids- en organisatie-
psycholoog. Hij werkte tien 
jaar voor de FNV. Tweede 
Kamerlid sinds 2006, 
woordvoerder sociale zaken. 

“Voor mij is het belangrijkste 
dat de AOW-leeftijd 65 blijft. 
Mensen die hun hele leven 
gewerkt hebben, moeten 
zekerheid hebben wanneer ze 
eindelijk de rust krijgen die ze 
verdienen. Een ander belang-
rijk punt is de positie van 
uitzendkrachten. Vast werk zou 
alleen nog maar gedaan 
moeten worden met vaste 
contracten. Op die manier kan 
een kassière ook een toekomst 
opbouwen binnen de super-
markt. De komende vier jaar wil 
ik bovendien voor elkaar 
krijgen dat uitzendkrachten net 
als gewone werknemers 

ontslagvergoeding krijgen en 
dat ze eerder recht hebben op 
een vast contract.”

te leggen waar ze veroorzaakt 
zijn, bijvoorbeeld door een ban-
kenheffing. Zodat er over vijf 
jaar niet weer een commissie-
De Wit moet komen.”

Foto’s Suzanne van de Kerk
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Harry van Kampen (54) uit het Overijsselse Stoevinghe heeft iets met motorvoertuigen. Hij werkt als 
buschauffeur en verzamelt legervoertuigen uit de Koude Oorlog. Als gemeenteraadslid in Raalte 

richt hij zich op openbaar vervoer en wegen en hij was ook nog chauffeur van de SP-brandweerauto. 

“SP’ers stralen iets vrolijks uit”

Hoe lang ben je al lid van de SP?
“Sinds 2000. Door wat acties van een SP’er binnen FNV 
Bondgenoten groeide mijn interesse. Het leuke aan SP’ers 
vind ik dat ze altijd iets vrolijks uitstralen. Al zijn ze kritisch, ze 
weten het aardig te brengen en dan bereik je ook meer 
mensen.”

Heb je nog politieke ambities?
“Ik ben beschikbaar, maar als er een betere is, is het helemaal 
goed. We moeten het als club voor elkaar krijgen. Het is niet 
zo interessant wie het doet, als het maar gebeurt.”

Wat haalt de kapitalist in je naar boven?
Cold War trucks: ik spaar historische militaire tenten, auto’s en 
toebehoren. Geweldig, hoe stevig ze dat toen maakten.  
We zijn ooit zo stom geweest om het te kopen. Nu kun je  
het beter veiligstellen en aan mensen laten zien, dan er ruzie 
mee maken.”

Waar  láát je dat allemaal?
“Ik woon op een klein bosperceeltje met recreatiewoningen, 
en daarnaast heb ik in het dorp een schuur gehuurd van een 
voormalige kringloopwinkel. Daar staan de aanhangwagens 
en zo.”
 
Wat is je laatste grote aankoop?
“Een groene shovel die munitiekisten kan tillen. Die hebben 
we gebruikt in de carnavalsoptocht. Door er een rolstoel op te 
zetten hebben we uitgebeeld dat het ov rolstoeltoegankelijk 
moet zijn.”

Wat is je favoriete plek op de wereld?
“In m’n jeugd gingen we iedere zomer op de fiets naar de 
Kennemerduinen om te kamperen. Nu doe ik dat nog steeds 
regelmatig, met een historische tent achter de Landrover.”

Tekst Jola van Dijk
Foto Karen Veldkamp

lINkSvooR



mei 2010  TRIBUNE 27 

gEwoNNEN

Drieënhalf procent loonsverhoging, de 
mogelijkheid om Nederlandse taalles-
sen te volgen, een bonus na afronding 
van de opleiding, en veel respect in het 
land. Na een historisch lange staking 
van negen weken (zie Tribune april) 
deden de werkgevers eindelijk een goed 
bod voor een nieuwe cao. De schoon-
makers stemden massaal en juichend in 
met het akkoord.

Tweede Kamerlid Sadet Karabulut 
(nummer zeven op de SP-kandidaten-
lijst voor de komende verkiezingen) was 
als SP-woordvoerder Sociale Zaken al 
vroeg betrokken bij de strijd van de 
schoonmakers. “Dat is alweer meer dan 
twee jaar geleden. Iemand van de 
schoonmakersvakbond vertelde me 
over de schoonmakers – onderbetaald, 
respectloze behandeling, slechte 
arbeidsvoorwaarden. Het was logisch 
dat de SP hen ging steunen. Ik heb de 
strijd, maar ook de mensen die de strijd 
voerden, zien groeien. Met steeds meer 
mensen, geweldige creativiteit, strijd-
baarheid en doorzettingsvermogen 
groeide de kracht van de schoonma-
kers. Het respect dat ze eisten, dat 
hadden ze in mijn ogen allang.” 

Kapi Lijfrock is schoonmaker in 
Eindhoven. Tijdens het SP-Congres 
bedankte hij namens de schoonmakers 
de SP voor de enorme steun: “De SP is 
de enige partij die ons steunde, overal 
en altijd.” De strijd is volgens Lijfrock 
nog niet voorbij: “We moeten opletten 
dat de bazen onze winst niet op de 
werkvloer terugpakken. We zijn nu veel 
sterker; we zijn nu een groep.” Volgens 
vakbondsbestuurder en SP’er Ron 
Meijer hebben de schoonmakers iets 
bijzonders voor elkaar gekregen: “Er 
komt deze zomer een schoonmakers-
convenant, waarin opdrachtgevers 

Schoonmakers winnen historische strijd
De stakende schoonmakers hebben de strijd gewonnen! “Dit is nog 
maar het begin”, zegt de vakbond. Volgens Sadet Karabulut geldt 

dat niet alleen voor de schoonmakers: “Zij hebben de rest van 
Nederland laten zien dat strijden helpt.”

beloven rekening te houden met 
fatsoenlijke arbeidsvoorwaarden.”

“De crisis wordt  
gebruikt als smoes”

Volgens Karabulut moet niet worden 
onderschat wat de schoonmakers 
hebben bereikt: “Dat convenant kan het 

loonsverhoging voor jullie. Maar zij 
hebben teruggevochten en nu is hun 
succes een belangrijke eerste stap voor 
heel veel werkenden in Nederland. De 
SP gaat met de mensen de strijd aan. 
Wij willen de positie van mensen met 
flexcontracten versterken; door het 
aantal tijdelijke contracten te beperken 
en een einde te maken aan flexibele 
contracten voor vast werk. In ons 
verkiezingsprogramma gaan minimum-
loon en sociale uitkeringen met 5 
procent omhoog – ik zie dat als het 
begin van eerlijk delen. De SP pakt 
topsalarissen aan, onder andere door 

“Overwinning op de koude marktwerking”

begin zijn van het terugdraaien van de 
koude marktwerking en de uitbeste-
dingsgolf. Het is heel wat dat grote 
opdrachtgevers en zelfs minister 
Donner erkennen dat werknemers 
uitgeperst worden als alles altijd maar 
goedkoper moet. Eerlijk loon voor 
eerlijk werk en geen afbraak maar 
opbouw van werknemersrechten: daar 
gaan ook de verkiezingen over. De crisis 
wordt gebruikt als smoes om wéér de 
verschillen tussen arm en rijk te 
vergroten. De werkgevers zeiden eerst 
tegen de schoonmakers: er is niets 
mogelijk vanwege de crisis, geen 

bonussen te verbannen en de salarissen 
van de mensen aan de top ook gewoon 
onder de cao te laten vallen. We kunnen 
het tij keren door strijd en solidariteit.”

Tot slot: in de vorige Tribune werd melding 
gemaakt van Mehmet Mercan, voor wie 
ontslag dreigde omdat hij meestaakte. 
Intussen is hem, onder druk van de stakers 
en de vakbond, alsnog een contract aangebo-
den. In het cao-akkoord is afgesproken dat 
deelname aan de staking uitzendkrachten 
niet hun baan mag kosten. 

Tekst en foto Diederik Olders
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Papa Wouter Bos

Met alle respect voor zijn zware taak van de 
afgelopen jaren, maar mag papa Bos nu met 
behulp van wachtgeld ongestoord genieten 
van zijn opgroeiende kroost? De opmerking 
dat dochter Bos aan het juichen was toen hij 
vertelde dat papa geen werk meer had 
dankzij de kabinetscrisis is een uitzonde-
ringspositie. Heel veel vaders en moeders, 
gewone burgers, hebben dankzij de economi-
sche crisis hun baan verloren. Kinderen van 
de gewone burger staan niet te juichen als 
papa of mama dankzij een crisis zijn of haar 
baan is verloren. 

Jacqueline Woudenberg, Amsterdam

(Z)onder de rook van schiphol

Wat een rustig geluk
Al die vliegtuigen uit de lucht
(i.v.m. tijdelijke vluchtstop)

Corry van der Kolk, Opperdoes

PRIKBoRd

AOW-leeftijd

Op mijn vijfentwintigste moest ik, of ik nou 
wilde of niet, voor pensioenopbouw gaan 
betalen. Financieel zat ik krap, maar ja, wet is 
wet. Thans zijn er partijen die de pensioen-
leeftijd van 65 naar 67 willen verhogen. Sinds 
2001 ben ik geveld door kanker. Sinds een 
zware operatie in 2003, waarbij mijn maag en 
slokdarm zijn weggenomen, ben ik geheel op 
de WAO aangewezen. Dit betekent 75 procent 
van mijn laatste salaris. Geen vetpot! Normaal 
gesproken zou ik dan op mijn vijfenzestigste 
jaar van 75 procent naar 80 procent van mijn 
laatste salaris gaan. Bij verhoging van de 
AOW-leeftijd naar 67 jaar wordt er dus over 
twee jaar 5 procent verduisterd door de 
overheid. Immers: ik ben vanaf mijn vijfentwin-
tigste jaar verplicht gaan betalen. In mijn 
optiek is een afspraak een afspraak. Nu wordt 
de overheid een partner waar dus geen 
afspraak mee valt te maken. Eenzijdig een 
afspraak ongedaan maken is net zoiets als 
tijdens de wedstrijd de spelregels veranderen. 
Hoe onbetrouwbaar kan je als overheid 
worden? Maling hebben aan zieken en 
ouderen dus.

John Heeres, Haarlem

  Prik mee:
PRIKBoRd@SP.nl

Bestuurders zonder vakkennis

CDA-minister Klink van Volksgezondheid 
heeft geen enkele kennis van het reilen en 
zeilen van de zorg in Nederland. In de zorg 
lopen al zoveel bestuurders zonder vakkennis 
en ervaring rond, er zit al zoveel zand tussen 
de raderen van de machine, dat een man als 
Klink aan het roer op rampen aanstuurt. De 
geldstromen in de zorg zijn niet meer te 
volgen door de invoering van DBC (diagnose-
behandelingcombinatie –red.), die zou in 
ieder geval afgeschaft moeten worden. Het 
kan ertoe leiden dat een behandeling door 
het ene ziekenhuis drie keer duurder uitvalt 
dan in het andere. Of meer. In ieder geval is 
de zorg er veel duurder door geworden. En 
het EPD (elektronisch patiëntendossier –red.) 
kan toch niet afdoende beveiligd worden en is 
ook zo’n bedenksel van een outsider. Zet dat 
ook maar in de ijskast.

G. Magendans-Stadt, Driel

‘Ooit zaten alle linkse mensen in één partij, 

tegenwoordig zijn ze verdeeld over 

meerdere organisaties’, vermeldt de 

achterflap van ‘Links: PvdA, SP en 

GroenLinks’. Het nieuwste boek van 

historicus Sjaak van der Velden gaat over 

linkse samenwerking. Of beter gezegd, 

over het afbrokkelen van de vroegere 

eenheid en de pogingen om toch weer met 

verschillende stromingen door één deur te 

kunnen. Het boek is doorspekt met 

anekdotes, die soms vermakelijk zijn, 

soms tenenkrommend en vaak herken-

baar. Dat is ook precies waar het Van der 

Velden om te doen is. Zijn analyse van de 

ontstaansgeschiedenis van de drie huidige 

linkse partijen en hun achterban verheldert 

LINKS: PvdA, SP en GroenLinks
 
Door Daniël de Jongh

waarom ze vaak zo onverzettelijk 

tegenover elkaar staan. “De meeste 

mensen weten maar weinig van hun 

geschiedenis,” vertelt hij, “terwijl de 

vooruitzichten voor linkse samenwerking 

veel beter te begrijpen zijn als je weet 

waar ‘de anderen’ vandaan komen.” Een 

actueel thema in de campagne voor de 

komende Tweede Kamerverkiezingen.

Links: PvdA, SP en GroenLinks

Sjaak van der Velden

Uitg. Aksant

gESPoT
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PvdA, SP en GroenLinks

Sjaak van der Velden

Sjaak van
 d

er V
eld

en

De kiezer is op drift. Ooit stemden grote groepen steevast op dezelfde partij. Van die rituele gang naar de stembus is al tientallen jaren geen sprake meer. De keuze wordt niet alleen meer gemaakt op grond van het verleden, maar ook op grond van het leukste snoetje, de gladste praatjes of de beste oneliners. Een nieuwe lijsttrekker kan in de wekelijkse peilingen zomaar tien zetels schelen.Begin 2010 raakte de Haagse politiek op drift. Agnes 
Kant van de SP trok de conclusie dat ze beter op kon 
stappen na de dramatische nederlaag van haar partij bij de 
gemeenteraadsverkiezingen. Boze stemmen beweren dat 
Wouter Bos van de PvdA om dezelfde reden vertrok na de 
ook voor zijn partij dramatische verlopen verkiezingen. Ook 
in andere partijen rommelde het.Niet vergeten mag natuurlijk worden dat het uiteindelijk 
vooral gaat om de keuzes die moeten worden gemaakt. De 
lijst van voormalig VVD-kamerlid Geert Wilders trok veel 
stemmen met zijn bewering dat alles wat fout gaat de schuld 
is van de islam of van linkse hobby’s.Linkse partijen hebben een andere analyse van de 
problemen van de maatschappij. Ooit zaten alle linkse 
mensen in één partij, tegenwoordig zijn ze verdeeld over 
meerdere organisaties: PvdA, SP en GroenLinks.Het boek ‘Van SDB tot SP’ dat enige jaren geleden 

verscheen, is bijgewerkt met de laatste ontwikkelingen en 
gebeurtenissen. Ook deze nieuwe uitgave laat zien hoe 
verschillende opvattingen hebben geleid tot het uit elkaar 
vallen van de linkse stroming in meerdere partijen. De 
visies en oplossingen die zij aandragen zijn handzaam 
weergegeven, waarbij ook de nodige kritische noten worden 
gekraakt.
De auteur schreef eerder het drieluik 'Werknemers in actie', 
'Werknemers georganiseerd' en 'Van SDB tot SP'.

ISBN 978-90-5260-375-9

978-90-5260-375-9_Links.indd   1

25-03-2010   12:23:55
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uITgElIChT
Irak, 2007

“Eigen schuld, als ze hun kinderen meenemen naar 
een gevecht.” Het is misschien wel de schokkendste 
uitspraak in een onlangs door klokkenluiderssite 
Wikileaks.org onthuld filmpje van een schietincident 
in Bagdad in 2007. Op de beelden openen Amerikaan-
se militairen het vuur op een groepje burgers, omdat 
ze de camera van een Reutersjournalist aanzien voor 
een wapen. Even meedogenloos wordt enkele minuten 
later geschoten op passagiers van een busje, die zich 
ontfermen over de gewonden en de dode lichamen. 
Twaalf mensen verliezen het leven en onder de zwaar-
gewonden zijn twee jonge kinderen. De beelden zijn 
gemaakt vanuit een Amerikaanse legerhelicopter. 

Veel mensen reageren woedend op de vrijgekomen 
beelden en spreken schande van de militairen die zo Beeld: screenshots Wikileaks.org

lichtvaardig mensen doden. Terecht, volgens 
SP-Tweede Kamerlid Harry van Bommel, maar er is 
meer aan de hand: “Wat deze beelden vooral tonen is 
dat de ‘schone oorlog’ een mythe is. Het geavanceer-
de camerasysteem voorkomt niet dat soldaten 
verkeerde inschattingen maken. Degene die de 
trekker overhaalt, doet dat in opdracht van de 
politiek, volgens de geweldsinstructie die door de 
politiek bedacht is. Veel militairen komen, als ze 
eenmaal uit de gevechtssituatie zijn, in grote gewe-
tensproblemen. De grootste misdaad die deze 
beelden tonen is die van het politieke besluit om 
burgers én soldaten in deze situatie te brengen.”
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Stuur uw oplossing vóór 19 mei naar de Puzzelredactie van de Tribune, vijverhofstraat 65, 3032 SC Rotterdam of tribunepuzzel@sp.nl.
onder de inzenders van een goede oplossing wordt een gesigneerd boek verloot uit de SP-boekenstal.

Horizontaal
2   Tweederangs nobiliteit moet schooien. (1,6 en 7)
7   Om zaken (en vrouwenhanden) moet je wedijveren. (6)
8   Ontroerd? Dan heb je niet stilgestaan. (7)
12   Werkendam, Werkhorst en Werkhoven. (15)
14   Motief om te sporten. (11)
15   Vis met papillen. (4)
17   Met ex-libris een roman labelen. (10 en 4,6)
18   Doek om over na te denken. (4)
20   Waterplas draait in de rondte. (4)
21   De vlucht nemen naar impopulaire stadsdelen. (8)
22   Woonboot voor dieren? (3)
23   Italiaanse rivier gaat tegen eigen stroom in. (4)
24   Aanlegplaats voor bouwvakkers. (7)
25   Vocht van huilende walvis. (5)

Verticaal
1  Arts is echte gentleman. (10)
3   Slotstuk van uw toetsenbord. (3)
4   Evident verbroken relatie. (3,11,4)
5   Hier winkelt een matroos. (6)
6   Lichaamsdeel ruikt naar knoflook. (4)
9   Rel in de boksring. (9)
10   In militaire dienst is de aalmoezenier je beste kameraad. (12)
11   Groepen akkerbouwers maken haast in wielercompetitie? (13)
13   Oprispingen door oerhollands zuivelproduct? (10)
16   Venijnig cadeau. (4)
19   Prettig godsdienstig zijn. (3)
21   Passage naar buiten is niet meer in gebruik. (7)

CRYPTogRam

oPloSSIng CRYPTogRam aPRIl 2010 

Horizontaal
2) Egge 6) Heldendom 8) Niets 10) Effen 11) Gaper 12) Vlegel 
13) Kloek 14) Raamwerk  15) Bidden 16) Knots 17) Noest 
18) Kuur 20) Scheepsmaat 21) Spuugzat

Verticaal
1) Leiden 3) Geloofsgemeenschap 4) Evenbeelden 
5) Lompenproletariaat 7) Welverdiend  9) Strijken 
11) Gekkenhuis 19) Revue

oPloSSIng TRIangEl aPRIl 2010
1 (v) Windmolenpark 2 (h) Stroomvoorziening 
2 (v) Stralingsgevaar 3 (h) Biobrandstof

WInnaaR aPRIl 2010
Tine van het Veld, uit Amsterdam

1

CRYPTOGRAM

Diagram

1

2 3 4 5

6

7  8  9  

10 11

12 13 

14 15  16

17  18  

19

20 21  

22  

23

24  

25

Henry en Lucas, © FLW 2010 
MENGLETTERS

Plaats de in het bovenste deel van het diagram staande, door elkaar gehusselde letters zó in het 
onderste deel dat een citaat ontstaat, toegeschreven aan oud minister-president Wim Kok. De 
gegeven letters ‘vallen’ steeds recht naar beneden (in dezelfde kolom). Ook ieder leesteken dient u 
in een apart vakje te plaatsen. De beginletter (een i) is reeds geplaatst. 

Diagram

d i t

o r i n o

u v e g , e n n

i k d l e c . m l o

k a s z e e z a t l t

I k n s e r h t y p e

I

Henry en Lucas, © FLW 2010 

mEnglETTERS 

Plaats de in het bovenste deel van het diagram staande, 
door elkaar gehusselde letters zó in het onderste deel 
dat een citaat ontstaat, toegeschreven aan oud minister-
president Wim Kok. De gegeven letters ‘vallen’ steeds 
recht naar beneden (in dezelfde kolom). Ook ieder 
leesteken dient u in een apart vakje te plaatsen. De 
beginletter (een i) is reeds geplaatst.

Henry en Lucas, © FLW 2010

Henry en Lucas, © FLW 2010
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“Leg de rekening van de crisis bij de veroorzakers”
Lijsttrekker Emile Roemer:
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“9 juni:  
 De belangrijkste verkiezingen in dertig jaar”
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mET EEN STERKE SP Na 9 jUNI:

•  hoeft de AoW niet omhoog nAAr 67 en de WW niet omlAAg

•  verdWijnt het eigen risico in de zorg en blijft  
dE STUdIEBEURS

•  rijzen de huren niet de pAn uit en knAppen We  
WooNWIjKEN oP

•  Wordt tot 350.000 euro hypotheek de belAstingAftrek  
gEgaRaNdEERd

•  gAAn We Weg uit AfghAnistAn en op Weg nAAr een  
duurzAme toekomst.

5 x overtuigend

WWW.sp.nl/2010/progrAmmA
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Emile Roemer

Onderzoek 

Geliberaliseerde 
postmarkt

“Goede score op 9 juni”

Pesterijen bij de posterijen

Meerderheid Nederlanders 
achter SP-programma

en verder...
 

IN dIT NUmmER:

12

18

10

SCHIETEN OF DELEN
KOSTEN VAN WAPENTUIG IN PERSPECTIEF

OV-jaarkaart voor alle MBO’ers, 110 miljoen

Aanvullende beurs omhoog, 100 miljoen

1500 extra agenten, 135 miljoen

Meer handen aan het bed, 600 miljoen

Investeren in openbaar vervoer, 640 miljoen

Studiefinanciering behouden, 820 miljoen

De JSF alleen al zou in totaal

zo’n 6 miljard Euro kosten

Een kleinere krijgsmacht levert

de komende jaren 2,4 miljard op.

WE KUNNEN GELD MAAR ÉÉN KEER UITGEVEN
DE SP KOOPT GEEN NIEUWE STRAALJAGERS
MAAR INVESTEERT IN PUBLIEKE VOORZIENINGEN

Bronnen: CPB, Ministerie van Financiën

Veel steun, dus 
grote kansen

Opiniepeiler Maurice de Hond heeft 
onderzocht wat de mensen vinden van 
onze belangrijkste standpunten. De 
uitkomsten bevestigen wat wij als SP’ers al 
langer weten: de meeste mensen zijn het 
eens met wat wij zeggen. 
Op veel punten verschillen wij van mening 
met vrijwel alle andere partijen. Op zich 
geen verrassing. Maar dat die partijen ook 
van mening verschillen met hun eigen 
achterban, komt wat minder vaak voor het 
voetlicht.

•	 Vrijwel	alle	partijen	willen	de	AOW- 
leeftijd verhogen naar 67. De SP niet. 
De meeste mensen ook niet.

•	 Vrijwel	alle	partijen	willen	een	eigen	
risico in de zorg van honderden euro’s. 
De SPniet. De meeste mensen ook niet. 

•	 Vrijwel	alle	partijen	willen	de	basisbeurs	
afschaffen. De SP niet. De meeste 
mensen ook niet.

Zo kunnen we een hele riedel opnoemen. 
Vooral	mensen	die	overwegen	PvdA	of	
GroenLinks te stemmen zijn het op 
cruciale punten vaker met ons eens dan 
met die partijen.
Maar	ook	de	meeste	CDA-aanhangers	
steunen onze voorstellen om banken te 
laten meebetalen aan de kosten van de 
crisis, en een bonusverbod bij banken die 
staatssteun krijgen. 
Een toptarief van 65 procent voor salaris-
sen	boven	de	Balkenende-norm,	gegaran-
deerde hypotheekrenteaftrek tot 350.000 
euro hypotheekschuld, geen jSF en alle 
militairen	dit	jaar	terug	uit	Afghanistan.	De	
meeste kiezers kunnen zich er goed in 
vinden. Ook mensen die nog niet weten 
wat ze gaan stemmen en óf ze wel gaan 
stemmen. Dat geeft meteen aan welke 
kansen er liggen om de SP groter en het 
land dus een stukje socialer te maken. 
Wat	die	mensen	over	de	drempel	kan	
helpen? Een goed gesprek met jou! Op het 
werk, op het schoolplein of in de universi-
teitskantine, aan de eettafel thuis, op 
straat of in het 
buurtcafé: daar 
zijn de mensen te 
overtuigen dat wie 
een beter neder-
land wil, beter SP 
kan stemmen.

Succes!

Emile Roemer8, 20, 27 Nieuws  28 Prikbord  29 Uitgelicht  30  Theo  31 Puzzel

 4  Fotoreportage: Campagne in beeld
 6  Actueel: PvdA draait wéér over Uruzgan 
 17  Economische crisis: snoeiharde conclusies van de  
  Commissie-De Wit  
 21  Studiefinanciering: Kun je er straks naar fluiten?
 22  Ten voeten uit: de vaste coalitiepartners van de SP
 24  65 blijft 65: werkgevers én werknemers tegen verhoging  
  AOW-leeftijd
 25  SoeP Express internationaal: Olala, Soupe Hollandaise!
 26  LinksVoor: Paula van Dijnen heeft voor het eerst een balkon
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Linkerpagina met de klok mee:
Sponsjes uitdelen in Den Haag
Warme SoeP in regenachtig Leudal
Sadet steunt gemeentereinigers  
in Amsterdam (en ze wonnen!) 
Emile debatteert met Pechtold in Het Lagerhuis 

Rechterpagina met de klok mee:
ROOD op het bevrijdingsfestival in Groningen  
Ingepakte beelden met een boodschap in Sittard-Geleen  
Droog blijven én opvallen in Utrecht
Harry bij de Libelle-Zomerweken in Almere
Ook in Nieuwegein is de SP de eerste op het verkiezingsbord
Emile in geprek in Den Helder

Foto’s SP-Den Haag, SP-Leudal, Jos van Zetten, Klaas Fopma Foto’s Sandra Beckerman, SP-Sittard-Geleen, SP-Utrecht, Monique 
Butot Visser, SP-Nieuwegein, Klaas Fopma
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‘Voortschrijdend inzicht’, zo noemde minister Verhagen 
(CDA) van Buitenlandse Zaken enigszins ironisch de nieuwe 
stellingname van PvdA-lijsttrekker Job Cohen over een nieuwe 
missie in Afghanistan. SP-Tweede Kamerlid Harry van 
Bommel gebruikt andere woorden: “Bizar en beschamend.” 
Van Bommel wijst erop dat de PvdA dit voorjaar uit het 
kabinet stapte vanwege de eis dat ‘de laatste soldaat dit jaar 
nog uit Uruzgan zou terugkeren’. De val van de regering 
leidde tot de vervroegde verkiezingen op 9 juni. “Aanvankelijk 
leek de PvdA resoluut. Een week voor Cohens opmerkelijke 
draai stemde de PvdA-Kamerfractie nog tegen een voorstel 
om politieagenten en militairen naar Afghanistan te sturen. 
Amper een week later draaide Cohen dat besluit van zijn 
fractie alweer de nek om.” 

Overigens: genoemd Kamervoorstel was opvallend genoeg 
afkomstig van D66 en GroenLinks. Van Bommel: “Recent 
onderzoek heeft  uitgewezen dat 66 procent van de huidige 
D66-kiezers voor terugkeer van alle Nederlandse militairen 
uit Uruzgan is; bij GroenLinks is dat 79 procent (zie ook 
p.18-19 –red.). Van de PvdA-achterban wil zelfs 83 procent 
geen missie-verlenging. Met deze verbrede steun lijkt een 
nieuwe missie in Afghanistan echter toch weer dichterbij te 
komen.” En dat is volgens de SP’er zeer ongewenst. “Om te 
beginnen is een politiemissie met militaire steun gewoon een 
militaire missie. De Nederlandse militairen die ter bescher-
ming worden meegestuurd opereren op basis van hoofdstuk 7 
van het VN-Handvest dat het gebruik van geweld toestaat. De 
betreffende VN-resoluties staan alle noodzakelijke maatrege-

Draaimolen Uruzgan
Doordat de PvdA voet bij stuk hield struikelde het kabinet Balkenende IV erover, maar tot ieders 

verbazing zei PvdA-voorman Job Cohen onlangs ineens weer ‘ja’ tegen een door honderden militairen 
begeleide politiemissie naar Afghanistan. Volgens Harry van Bommel gaat het gewoon om een nieuwe 

militaire missie. Die een ruime meerderheid van de kiezers niet wil.

PvdA ‘eigenlijk toch maar wel’  
voor nieuwe missie Uruzgan

aCTUEEl
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len toe voor het creëren van een veilige omgeving, ook 
offensieve acties. Eerder zagen we een opbouwmissie al 
veranderen in een gewone vechtmissie. We moeten ons niet 
een tweede keer laten misleiden.” Bovendien wordt volgens 
Harry van Bommel met een nieuwe missie steun gegeven aan 
“een door en door corrupt bewind. President Karzai is via 
openlijke fraude bij de laatste verkiezingen aan de macht 
gebleven en met de steun van krijgsheren met bloed aan hun 
handen heeft hij zijn machtsbasis verbreed. De buitenlandse 
troepenmacht heeft dat verergerd door krijgsheren fors te 
betalen in ruil voor veiligheid. Onze aanwezigheid is onder-
deel van het probleem geworden. Kortom: het geweld neemt 
toe en de steun van de bevolking neemt af.” 

“De verkiezingen krijgen een extra 
dimensie”

Voor Van Bommel vertonen de sociaal-democraten al jaren-
lang gelijkenissen met een draaitol als het om Afghanistan 
gaat. “Vergeet niet dat de PvdA al eerder draaide op de 
Nederlandse deelname aan de hopeloze oorlog in Afghani-
stan. Door die draai zaten we er twee jaar langer dan eerst 
afgesproken. Over een onderzoek naar de oorlog in Irak 
draaide de PvdA ook al voortdurend rond. Eén ding is zeker: 
als het over oorlog gaat, weet niemand wat je aan de PvdA 
hebt.” 
Met dat laatste bedoelt Van Bommel niet alleen de kiezers en 
politici, maar ook de militairen. “Kijk, dienst nemen bij de 
krijgsmacht betekent sinds enkele jaren vrijwel zeker uitgezon-
den worden naar Afghanistan. Door de eerdere, duidelijke 
stellingname van de PvdA zou er een einde komen aan de 
missie. Als die partij daar nu weer op terugkomt en zegt: ‘Ja 
goed, we zeiden dat toen wel maar we willen het eigenlijk toch 
weer anders’, dan ontstaat er toch weer onzekerheid onder de 
militairen én bij het thuisfront. Dat kun je niet maken; zo ga je 
niet met werknemers om. Iets anders is de vraag wat de rest 
van de wereld wel niet van ons moet denken. Dit gedoe maakt 
Nederland tot een wispelturige bondgenoot. Zo wordt het 
signaal afgegeven dat afspraken met ons land niet zwaar 
wegen, zelfs niet voor onze politieke leiders.”

Blijft de vraag waaróm de PvdA opnieuw zo aan het draaien is 
geslagen over Afghanistan. Harry van Bommel heeft geen 
idee. “Ook ik kan het allemaal niet plaatsen. Het enige wat ik 
me zou kunnen voorstellen is dat de PvdA hiermee probeert 
om vlak voor de verkiezingen toch nog wat stemmen van haar 
concurrenten CDA en VVD af te snoepen. Hoe dan ook, voor 
ons is het gedrag van de PvdA een politieke teleurstelling. Wij 
waren juist blij met de realiteitszin omtrent Afghanistan die de 
PvdA eerder dit jaar aan de dag legde.” 
Wel krijgen de Kamerverkiezingen een extra dimensie, zo stelt 
Van Bommel. “De verkiezingen op 9 juni worden nu nog 
belangrijker. Ze gingen er al om hoe we sociaal uit de enorme 
economische crisis komen, maar nu ook om hoe we dit jaar uit 
de hopeloze oorlog in Afghanistan komen. De meeste 
Nederlanders willen dat; de politiek doet echter maar wat. Dat 
moet maar eens afgelopen zijn.”

Tekst Rob janssen

illustratie Len Munnik

Op naar 9 juni!

Op woensdag 9 juni hebt ú het voor het zeggen, samen met alle 
andere stemgerechtigde Nederlanders. Het wordt een span-
nende dag, waarop een aantal vragen door de kiezers beant-
woord zullen worden. Bijvoorbeeld: heeft men geleerd van de 
fouten van het neoliberalisme? Heeft men écht de buik vol van 
de afbraak van de sociale zekerheid en de verloedering van 
onderwijs en zorg? Wil men écht een eind aan de oorlog in 
Afghanistan? En, heel belangrijk: wil de meerderheid weer over 
rechts, of nu dan toch maar eens over links?

Er zijn op de avond van 9 juni drie mogelijke uitkomsten: verder 
pappen en nathouden met het CDA van Balkenende, aangevuld 
met PvdA of VVD; over rechts met de VVD, de PVV en het CDA; 
of over links. Is dat laatste het geval, dan kan dat niet zonder 
onze SP.

De SP was de laatste twintig jaar de enige partij die consequent 
stelling heeft genomen tegen het neoliberalisme. Wij stelden de 
vergroting van de inkomensverschillen aan de kaak. Wij 
klaagden de zakkenvullers in de private én de publieke sector 
aan. Wij vroegen aandacht voor de groeiende armoede. Wij 
kozen steeds vastberaden tegen oorlog als middel om aan 
landen en volkeren onze wil op te leggen. We deden letterlijk 
alles om de bezuinigingen op onderwijs en zorg tegen te 
houden. We vochten onvermoeibaar tegen de uitverkoop van 
ons gas en licht, de post, en de thuiszorg. We hebben geknokt 
tegen de liberalisering van de financiële markten.

Door steeds als eerste in verzet te komen, hebben we getoond 
de beste analyse te hebben. Inmiddels wordt dat ook door 
vriend en vijand erkend. Ik durf te stellen dat we nu weer gelijk 
hebben met onze oplossingen voor de problemen van vandaag. 
Onze plannen zijn haalbaar en betaalbaar en – nog belangrijker 
– we hebben de juiste instelling. Wij zijn er voor de mensen en 
niet andersom. Wij weten dat politiek gelijkstaat aan inzicht en 
inzet. Van beide geven we dagelijks blijk. 

De hele partij is gemobiliseerd om iedereen in Nederland te 
wijzen op het belang van deze verkiezingen. Natuurlijk, elke 
verkiezing is belangrijk, maar deze volgt direct op de grootste 
crisis van het kapitalistisch systeem sinds de jaren dertig. Nú is 
het moment om daar van te leren en een nieuwe koers in te 
slaan. Als voorzitter vraag ik u alles te doen om anderen te 
overtuigen van het belang van een stem op de SP. Juist nu.  
Op naar 9 juni!

jan Marijnissen

ColUmNaCTUEEl
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Solidariteitsprijs
2010

“Juist als mensen in actie 
komen, en zeker als dit langer 
duurt, is het organiseren van 
concrete solidariteit van belang.” 
Wijze woorden van het Utrecht-
se gemeenteraadslid Michel 
Eggermont (SP). Dat hij ze ook 
in de praktijk brengt, is onder 
meer gebleken tijdens de negen 
weken durende schoonmaaksta-
king van februari tot en met april 
2010 waarvoor hij zich dag en 
nacht heeft ingezet. Hij sliep 
mee tijdens de ‘sleep in’ op 
Utrecht cs, hij deed mee aan 
acties; hij was was er eigenlijk 
altijd. Daar mag hij wel eens 
voor in de schijnwerpers worden 
gezet, vond het Schoonmakers-
parlement en koos hem tot 
winnaar van de solidariteitsprijs 
2010.

Foto	Alexander	Begheyn

Tomatengroen

De SP heeft volgens Natuur-
monumenten een hoog groen 
gehalte. De natuurorganisatie 
onderzocht het stemgedrag en 
de voorstellen van partijen in de 
Tweede Kamer over natuur en 
landschap. “Het onderzoek laat 
zien dat de groene beloftes die 
de SP in haar verkiezingspro-

NIEUWS

Veel mensen weten het niet eens, maar er slapen in Nederland 
kinderen noodgedwongen op straat. Asielzoekers en migranten 
die uitgeprocedeerd zijn worden door de Nederlandse overheid 
létterlijk in de kou gezet. Dat moet stoppen, vinden organisaties 
als Unicef en Defence for Children, verenigd in de coalitie ‘Geen 
kind op straat’. Op 19 mei hielden ze acties in het land, van harte 
ondersteund door SP-Tweede Kamerlid Krista van Velzen. “Het 
gaat vaak om mensen die rechtmatig in Nederland zijn maar geen 
recht op opvang hebben”, legt ze uit. “Dat is krom, dat is onrecht-
vaardig.” De dag na de acties dwong Van Velzen minister Hirsch 
Ballin met steun van de Tweede Kamer om een einde aan deze 
praktijk te maken. CDA, zelfbenoemde ‘gezinspartij’, stemde 
overigens tegen de motie.

CDA partij van gezinnen op straat

Foto Bas Stoffelsen

Geen kind op straat

gramma verwoordt, in de praktijk 
worden waargemaakt. Dit in 
tegenstelling tot veel andere 
partijen, met name ter rechter-
zijde,” zegt SP-Tweede Kamerlid 
Krista van Velzen. ”De SP staat 
bekend om de inzet voor goede 
zorg en armoedebestrijding, 
maar ook voor een groen en 
mooi Nederland kun je bij de SP 
goed terecht.” 

Foto	sxc.hu

Emile blogt best 

De website bestewebpoliticus.nl 
en het communicatiebureau 

Hendrikx Van der Spek zijn eruit. 
De beste politieke blogger is 
onze eigen Emile Roemer. 
PvdA’er Cohen schrijft ‘lang, 
warrig en saai’ en GroenLinkser 
Halsema gebruikt te veel ‘wollige 
beleidstaal’. Maar de weblogs 
van Emile zijn volgens de jury 
‘fris en aansprekend’, ‘helder en 
daadkrachtig’, ‘begrijpelijk, 
enthousiast en persoonlijk’. 
Leest u ze al? Kijk op www.
emileroemer.nl en zie waarom 
deskundigen over Emile 
schrijven: ‘De andere politici 
kunnen dus nog wat van hem 
leren.’

Linkse opmars 
in Duitsland

In Duitsland zet Die Linke haar 
opmars in de westelijke 
deelstaten voort. In Noordrijn-
Westfalen, de dichtstbevolkte 
deelstaat, pakten de socialisten 
tijdens de verkiezingen op 9 mei 
onverwacht elf zetels en traden 
ze voor het eerst toe tot het 
parlement. Behalve in Beieren, 
Rijnland-Palts en Baden-Würt-
temberg is Die Linke nu in alle 
Duitse deelstaten vertegenwoor-
digd.

Niet kappen

In Nijmegen is de SP buiten het 
college gehouden. Voor (nu dus) 
ex-wethouder Hans van Hooft sr. 
geen reden om te stoppen met 
werken. De nieuwe Nijmeegse 
coalitie van GroenLinks, PvdA 
en D66 wil het bos ‘Heumens-
oord’ verkopen. Gevolg zal zijn 
dat ruim 500 voetbalvelden aan 
bos gekapt zal worden. Als 
wethouder heeft Van Hooft sr. de 
verkoop acht jaar lang tegenge-
houden. En nu houdt hij vol; de 
dag na zijn afscheid richtte hij 
een actiegroep op. “Wekelijks 
gebruiken honderden mensen 
uit Nijmegen en omstreken 
Heumensoord om te sporten of 
er op een andere manier te 
recreëren. We moeten dit bos 
behouden voor de mensen.”

Sponsjes sociaal
‘omkatten’

En zo heb je als SP-afdelingen 
Utrecht, De Bilt, Zeist, Amers-
foort en Wijk bij Duurstede nog 
twintigduizend sponsjes met 
een kaartje eraan met Agnes 
Kant. Hoe gewaardeerd ze ook 
is, daar kun je tijdens deze 
campagne niet mee aankomen. 
Maar waar haal je als afdeling 
de tijd vandaan om twintigdui-
zend kaartjes te vervangen? 
Door de sociale werkplaats 
BIGA BV in te schakelen, slaan 
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de afdelingen volgens de Biltse 
afdelingsvoorzitter Anne-Marie 
Mineur drie vliegen in één klap: 
“We zijn zuinig met het milieu. 
We hebben onze nieuwe 
sponsjes op tijd, omdat we met 
een regionaal bedrijf werken. 
En we gunnen de klus graag 
aan de medewerkers van BIGA 
BV, van wie we weten dat ze het 
werk goed kunnen gebruiken. 
Ook zij hebben last van de 
economische crisis.”

Moderne Florence 
Nightingales in 
verzet

Met een petitie eisen meer dan 
tienduizend zorgwerkers een 
parlementaire enquête naar 
marktwerking in de zorg. Op 12 
mei, de geboortedag van de 
beroemdste verpleegkundige 
aller tijden Florence Nightinga-
le, nam SP-Tweede Kamerlid 
Renske Leijten de petitie in 
ontvangst. “Hier ga ik zeker de 
andere Kamerleden weer de 
oren mee wassen. Het wordt 
hoog tijd dat er een parlemen-
taire enquête komt over de 
rampzalige gevolgen van het 
marktdenken voor onze zorg.” 
De petitie is aangeboden tijdens 
een zorgmanifestatie in Den 
Haag. Georganiseerd door 
allerlei actiegroepen uit de zorg; 
gesteund door de SP. Leijten: 
“Als zorgwerkers zich niet 
luidkeels verzetten, zal er niets 
veranderen.”

Foto Suzanne van de Kerk

tie werd een jaar later ‘verzelf-
standigd’. Het heeft Elsen geen 
windeieren gelegd. Volgens de 
Telegraaf verdiende hij in 2009 
maar liefst 182.464 euro en 
incasseerde mede-directeur 
Annemiek Jenniskens ook nog 
eens een slordige 156.000 euro. 
SP-Tweede Kamerlid Ewout 
Irrgang eist opheldering en wil 
dat de subsidie aan SNV wordt 
stopgezet als de salarissen niet 
worden verlaagd. 

OV-chipleed 
on tour

Tweede Kamerlid Manja Smits 
en Zuid-Hollands Statenlid Erik 
Maassen nemen samen met 
lokale SP’ers enquêtes af in 
gemeenten in Zuid-Holland. De 
SP wil weten wat de reizigers 
vinden van de OV-chipkaart. Na 
vele losse klachten over 
duurder reizen, chipproblemen 
en onhandige regels werd het 
tijd om systematisch klachten te 
gaan verzamelen. In Gelderland 
doet de SP dat sinds februari op 
meldpuntovchip.nl. Dat heeft al 
geleid tot een zwartboek, 
waarin de vele problemen met 
de OV-chipkaart te vinden zijn. 
Paar voorbeelden: meer dan 
verdubbeling ritprijs, automaat 
checkt wel in maar niet uit, 
enorme rompslomp om 
onterechte afschrijvingen terug 
te krijgen. De SP verzet zich 
tegen het doordrukken van de 
dure en klantonvriendelijke 
OV-chipkaart.

NIEUWS

‘Kant’-wetten stoppen 
marktwerking thuiszorg!
Op de allerlaatste dag voor het verkiezingsreces behaalde Agnes 
Kant in de Tweede Kamer een historische overwinning aan het 
zorg-front. Op 20 mei werden haar initiatiefwetten voor een 
menselijke thuiszorg aangenomen door de Kamer, waarmee 
marktwerking in die sector stevig aan de ketting komt te liggen. 
Gemeenten zijn vanaf nu niet meer verplicht om huishoudelijke 
hulp aan te besteden. Een cruciaal punt omdat in de praktijk bleek 
dat menig gemeente deze zorg veel te goedkoop inkocht, zodat de 
kwaliteit vaak ver onder maat was. Een andere stap vooruit is dat 
gemeenten het geld dat bestemd is voor thuiszorg niet meer aan 
iets anders mogen uitgeven; iets wat eveneens maar al te vaak 
gebeurde. Agnes Kant: “Ik ben vooral erg blij voor de mensen die 
zorg nodig hebben en voor al die mensen die werken in de zorg. 
De werkers in de zorg betaalden de kortingen op de tarieven met 
lagere salarissen. Dit hoeft nu niet meer en dat is meer dan goed 
nieuws”.       

Foto Bas Stoffelsen

Scoren in de laatste minuut

Zelfverrijking met
ontwikkelingsgeld 

‘Zakelijke idealisten’ werden ze 
in de jaren negentig genoemd, 
de managers uit het bedrijfsle-
ven die de non profitsector wel 
even zouden gaan ‘professiona-
liseren’. Hebben de negatieve 
bijwerkingen van de managers-

cultuur zich in sectoren als zorg 
en onderwijs zich al langere tijd 
gemanifesteerd, nu komen ook 
in de ideële sector schandalen 
bovendrijven. Dirk Elsen, groot 
geworden bij bedrijven als Shell 
en ABN Amro, trad in 2002 aan 
als directeur van ontwikkelings-
organisatie SNV. Saillant detail: 
de toenmalige overheidsinstan-
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Lijsttrekker Emile Roemer:

“Kiezers willen zekerheid. 
En ze weten: de SP draait niet”

De laatste weken van de verkiezings
campagne zijn de belangrijkste. 
SPlijst trekker Emile Roemer verschijnt 
steeds vaker op tv om te debatteren met 
andere lijsttrekkers. Ook andere 
SPleden worden steeds zichtbaarder 
naarmate 9 juni dichterbij komt. 
Volgens Roemer is dat logisch: “Als de 
verkiezingen nog ver weg zijn, leeft het 
onder de mensen minder dan in de 
krantencolumns en de discussiepro
gramma’s laat op de avond. Maar nu  
9 juni vlakbij is, gaan mensen serieus 
nadenken over wat ze gaan stemmen. 
De SP moet dan overal zijn om aan 
mensen uit te leggen dat het echt over 
links moet, als je de rechtse bottebijl
bezuinigingen wilt voorkomen. En dat 
lukt alleen met een grote SP.”

Je voorspelling dat de verkiezin-
gen over economische en sociale 
onderwerpen zouden gaan, komt 
uit.
“Mensen beginnen door te krijgen wat 
alle bezuinigingsplannen voor hen 
betekenen. Dat ze, als de veroorzakers 
van de crisis ’m nu ook mogen oplossen, 
van de regen in de drup komen. De SP 
wil linkse samenwerking, zodat Neder
land socialer uit de de crisis komt. 
Daarom is het jammer dat de PvdA zo’n 
onduidelijke koers vaart. Job Cohen 
draaide al op Afghanistan. Maar nu 
maakt hij zelfs een sociaaleconomische 
ommezwaai. Eerst waarschuwde Cohen 
dat we de economie niet kapot moeten 
bezuinigen. En nu wil de PvdA ineens 
net zoveel bezuinigen als de VVD! Het 
lijkt wel een wedstrijdje ver plassen. En 

de samenleving mag de prijs betalen. 
De PvdA laat zijn sociale achterban 
links liggen. De SP is consequent. Een 
sociaal en haalbaar programma. 
Daarom heb ik er zo veel vertrouwen in 
dat we op 9 juni goed kunnen scoren.”

Kunnen SP-leden wel verschil 
maken? Alles loopt toch via 
televisie tegenwoordig?
“De tv en andere media zijn inderdaad 
veel belangrijker dan vroeger. Maar de 
SP is juist de partij die pleit voor de 
menselijke maat, voor het persoonlijk 
contact. Mensen waarderen het dat 
actieve SP’ers altijd aanspreekbaar zijn: 
bij acties, in de buurt of op de markt. 
Steeds meer mensen krijgen door dat 
de SP er ook is búíten verkiezingstijd. 
Een partij die de wijken in gaat en tot 

Emile Roemer voorspelt een goede uitslag bij de verkiezingen voor de Tweede Kamer. 
“Veel meer mensen dan je denkt zullen op het laatste moment een SP-vakje rood 

kleuren. Wacht maar af. Beter nog: niet afwachten, maar meehelpen!”

In het eerste boek van lijsttrekker Emile Roemer 
vertelt hij over zijn eigen geschiedenis en wat hij 
wil bereiken. Roemer ziet te veel maatschap-
pelijk onrecht en wil de samenleving vooruit-
helpen. Dat betekent dat we niet meer moeten 
geloven in de ‘neoliberale prietpraat’. Het is 
volgens Roemer: ‘in de praktijk een botte manier 
om de publieke sector af te breken, de particu-
liere rijkdom te vergroten en de tweedeling te 
bevorderen. Tot hier en niet verder, vind ik.’

Behalve een analyse van wat er misgaat in 
Nederland en de wereld, geeft Roemer zijn visie 
over waar we naartoe willen. Dat begint met een 

offensief tegen wat hij noemt de ‘nieuwe 
armoede’: het probleem van de werkende 
armen. Volgens Roemer kunnen we 
Nederland socialer en menselijker 
maken, door mensen weer vertrouwen 
en zeggenschap te geven en door 
zekerheid in crisistijd te bieden. Vandaar 
het tweede deel van de titel van het boek: 
‘En nu verder’.

‘Tot hier. En nu verder.’ van Emile Roemer is 
te bestellen in de SP-shop: www.sp.nl/shop. 
U kunt ook bellen: (010) 243 55 55.

Tot hier. En nu verder.
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“Kiezers willen zekerheid. 
En ze weten: de SP draait niet”

INTERvIEW

de laatste minuut energiek strijdt voor 
elke stem maakt meer kans om mensen 
te overtuigen, dan een club die niet 
zichtbaar is. Daarvan denken de 
mensen: die kunnen blijkbaar niet eens 
hun eigen leden van hun krent krijgen. 
Bij de verkiezingen van 2006 won de SP 
nog een hoop zetels in de laatste dagen. 
Naarmate de verkiezingen dichterbij 
kwamen werd iedereen enthousiaster, 
en met dat optimisme slaagden we erin 
om nog een heleboel mensen over de 
drempel te helpen.”

Een oproep aan alle leden om de 
straat op te gaan?
“Nee hoor. Hoewel ik het iedereen van 
harte aanbeveel, want er is niets zo 
inspirerend als het politieke gesprek op 
straat. Wat net zo belangrijk is: overtuig 
vrienden, familie, buren en collega’s. 
Als elk SPlid een paar mensen in zijn of 

haar omgeving overtuigt om SP te 
stemmen, kan het heel hard gaan. 
Vergeet niet dat we ook in ledental de 
derde partij van Nederland zijn. Van dat 
voordeel moeten we gebruikmaken.”

In het tv-programma De Wereld 
Draait Door voorspelde je een hele 
goede uitslag voor de SP.
“Daar heb ik alle reden toe. Enorm veel 
mensen besluiten pas in het stemhokje 
wat ze kiezen. En vaak blijkt dat ze dan 
voor zekerheid kiezen. De SP biedt dat 
als geen andere partij. Wij versterken 
rechten van werknemers, verhogen het 
minimumloon en houden de AOW op 
65. Dát is de zekerheid die mensen 
willen in crisistijd. De SP gaat niet door 
met de missie in Afghanistan. De SP 
garandeert de hypotheekrenteaftrek tot 
350.000 euro. De SP weet hoe je meer 
blauw op straat krijgt. En mensen 

hebben bij ons nog een extra zekerheid: 
de SP draait niet! Mensen weten heel 
goed dat wij niet ineens toch nog rechts 
beleid gaan voeren.

Ik ben ook zo vol vertrouwen omdat uit 
elk onderzoek blijkt dat de meerderheid 
van de Nederlanders het helemaal eens 
is met onze belangrijkste standpunten 
– standpunten waarmee we ons onder
scheiden. Als het mij lukt dat duidelijk 
te maken in de media en in debatten, 
als dat al die andere SP’ers lukt op straat 
of in gesprek met bekenden; dan zullen 
veel meer mensen dan je denkt op het 
laatste moment een SPvakje rood 
kleuren. Wacht maar af! Beter nog: niet 
afwachten, maar meehelpen! Laten we 
als SP’ers samen voorkomen dat rechts 
Nederland kapotbezuinigt.”

Kijk op www.emileroemer.nl voor het 
laatste campagnenieuws, columns, 
filmpjes en optredens in de media

Tekst Diederik Olders
Foto Klaas Fopma

“Overtuig vrienden, familie, buren en collega’s”

 
Emile Roemer deelt het kinderboek 
‘Weet jij het al?’ uit, een verhaal over 
kiezen van Rindert Kromhout (links  
op de foto)
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Naar de wc? Eerst netjes vragen. Ziek thuis? Blijf maar naast de telefoon zitten. Bij TNT Post kent de 
creativiteit om medewerkers het bloed onder de nagels vandaan te halen geen grenzen. De ijzeren 

wetten van de liberalisering: werken voor veel minder loon, en anders krijg je straf.     

REPoRTagE

Intimidatie, pesterijen en vernederingen bij TNT Post

Postbodes betalen de prijs  
van liberalisering

Als de bedrijfsleider van het TNT- 
sorteercentrum in Rotterdam bovenop 
de sorteermachine klimt, dan is het 
hommeles. Want dan weten de mede-
werkers dat ze de zogenaamde ‘opleg-
norm’ weer eens niet gehaald hebben. 
Er zijn te weinig pakketjes per uur 

verwerkt. “Dan staat hij een tijdje te 
kijken en vervolgens krijgen wij de wind 
van voren”, vertelt TNT’er Rob van der 
Post, die het tafereel meer dan eens 
meemaakte. “Vervolgens worden de 
teamcoaches erbij gehaald, maar die 
durven er niks van te zeggen. De 

meesten van ons trouwens ook niet.” 
Niet dat de verbale oorvijg van de 
bedrijfsleider iets uithaalt. “Omdat hij 
nooit met iets opbouwends komt, 
bereikt hij eerder het tegenovergestelde 
en gaat het juist steeds langzamer. Het 
enige wat hij bereikt is dat de sfeer 
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deur beschadigt? Nog zoiets: als je bij 
ons ziek thuiszit, kun je goed drie keer 
per dag gebeld worden. Wij maken hier 
bij TNT weleens de grap dat je termi-
naal ziek moet zijn voordat ze je met 
rust laten”, aldus Van der Post.
Een postbode uit Noord-Brabant, die 
post rondbrengt met de auto, vertelt het 
volgende: “Ik heb een keer een sigaretje 
gerookt in de bestelauto. Dat mag niet 
en ik had het niet moeten doen. Ze 
kwamen erachter en meteen moest ik 
bij de teammanager op het matje 
komen. Hij zei: ‘Als je dat nog één keer 
flikt, vlieg je eruit.’ Daar ben ik behoor-
lijk van geschrokken, ja.” 

“Iedereen loopt hier naar 
boven te likken en naar 
beneden te trappen”

Hoewel er in Nederland zo’n zestigdui-
zend mensen werken bij TNT – nota 
bene de grootste private werkgever in 
Nederland – is het niet gemakkelijk om 
medewerkers te vinden die openlijk 
over de misstanden in hun bedrijf 
spreken. Uit angst voor maatregelen 
blijven de meeste liever anoniem. 
SP-Tweede Kamerlid Sharon Gesthui-
zen, die zich binnen en buiten het 
parlement voor de postmedewerkers 
inzet, stelt: “Postmedewerkers komen in 

de regel niet snel in verzet, omdat de 
meeste nog altijd hart voor het bedrijf 
hebben. TNT heeft voorheen als 
overheidsbedrijf geopereerd en de 
postwerkers hebben daarin altijd een 
uiterst belangrijke publieke taak 
vervuld. Daarom zijn ze extra gevoelig 
voor een dreigement als: ‘Wou jij gaan 
staken? Dan lopen onze klanten weg 
naar de concurrenten van Sandd en 
Selektmail.’ Daar zie je dus een van de 
kwalijke kanten van de liberalisering: 
het postwezen is versnipperd, er is geen 
eenheid meer. De sector kan niet meer 
met één mond spreken. Dan moet je 
heel erg moedig zijn om te zeggen: ‘Ik 
pik dit niet meer.’”  
Daar kwam vakbond AbvaKabo FNV al 
in 2007 achter, tijdens een ‘Meldweek 
werkdruk en intimidatie TNT’. Uit 
angst voor maatregelen meldden de 
meeste bellers zich anoniem. Uit de 
resultaten bleek overigens dat de toen 
nieuwe ‘norm- en voorbereidingstijden’ 
bij TNT door de helft van de medewer-
kers als niet realistisch bestempeld 
werden. De snelheid van de machines 
was te hoog en de fysieke belasting te 
zwaar. Bovendien werden in veel 
gevallen overuren niet uitbetaald en 
volgden op klachten en kritiek maar al 
te vaak intimidatie en badinerende 
opmerkingen van de kant van leiding-
gevenden. Er is sinds 2007 kennelijk 
weinig veranderd. Rob van der Post:  
“Soms werken er hele gezinnen bij TNT. 
Als zij ervoor kiezen om zich rustig te 
houden op de werkvloer, dan kan ik me 
daar iets bij voorstellen.”          
Een Gelderse postbode kan zich op zijn 
beurt iets voorstellen bij de opstelling 
van de managers en teamcoaches. “Zij 
kunnen er in feite ook niks aan doen. 
Zij staan weer onder druk van de 
vestigingsmanager en die moet weer 
uitvoeren wat de grote bazen helemaal 
boven in de organisatie zeggen. 
Kortom: op de werkvloer hangt bij 
iedereen, ook bij de managers en de 
teamcoaches, het mogelijke baanverlies 
als een zwaard van Damocles boven het 
hoofd. En wat krijg je dan? Iedereen 
probeert zoveel mogelijk naar boven te 
likken en naar beneden te trappen. 
Over werksfeer gesproken.”
Maar als iedereen begrip voor elkaar 
heeft, wie draagt er dan schuld aan de 
misstanden? Want op de een of andere 
manier kun je het ‘de grote bazen’ ook 
niet kwalijk nemen, want zij zien natuur-

steeds grimmiger wordt. Ook tussen  
de medewerkers onderling”, aldus Van 
der Post.
Minstens even ‘spannend’ is het als je 
als TNT-postbode in Zaltbommel naar 
de wc moet, terwijl je ’s ochtends je wijk 
aan het voorbereiden bent. “Bij ons 
word je geacht dat in de pauze te doen”, 
vertelt een postbode die liever anoniem 
blijft. “We beginnen om acht uur en 
daarna mag je eigenlijk niet meer 
opstaan van je plek. Als je twee keer 
naar de wc moet? Ja, dan zit je definitief 
in het verdachtenbankje. Niet dat je er 
meteen uit vliegt, maar de spanning is 
meer dan ooit om te snijden. En niet 
alleen bij ons. Ik spreek regelmatig 
collega’s van andere vestigingen. Laatst 
nog een chauffeur uit Tiel, die zei: ‘Oh, 
bij ons is het nog veel erger.’”
TNT-postbode Appie Zwaans uit 
Schaijk werd na jarenlange dienst in 
deeltijd een voltijdscontract in het 
vooruitzicht gesteld. “Maar toen het 
eindelijk zo ver was, wilden ze er niet 
aan. Ik zei dat ik dan juridische stappen 
ging zetten. ‘Dat zou weleens kwalijke 
consequenties kunnen hebben’, kreeg 
ik te horen. Maar ik deed het toch. En 
warempel: niet veel later kreeg ik het 
gewenste contract alsnog.” 

Menig opa heeft vergelijkbare verhalen 
verteld, als hij zijn kleinkinderen een 
indruk wilde geven van hoe het er ‘voor 
de oorlog’ in de schoolbanken aan 
toeging. Alleen gaat het bij TNT niet 
om schoolkinderen uit de jaren dertig, 
maar om werknemers anno 2010. Zoals 
Rob van der Post uit Rotterdam, die al 
37 jaar bij de post werkt. “Om de 
kleinste dingen wordt tegenwoordig al 
heisa gemaakt. Dan moet je denken aan 
een paar minuten te laat uit de kantine 
komen. En als je een foutje maakt bij 
het invullen van een vrachtbrief voor 
een chauffeur, komt dat meteen in je 
dossier.” Voor het geval hij zich schuldig 
maakt aan een dergelijk ‘vergrijp’ heeft 
Van der Post thuis in zijn pc een soort 
‘sorry-bestand’ opgeslagen. “Dat is een 
standaard mea culpa. Ik hoef alleen de 
datum te veranderen en dan kan ik ’m 
zo printen en inleveren.” 
“Kijk, als er iemand post openmaakt of 
achterover drukt, dan vind ik het niet 
meer dan logisch dat er maatregelen 
worden genomen. Maar dit? Iemand 
salaris inhouden of op non-actief zetten 
als hij per ongeluk in het gebouw een 

ToT aaN hET KooKPUNT
Op de website van het actiecomité  
Red de Postbode is een arsenaal aan 
gemelde pesterijen jegens TNT-personeel 
aanwezig. Een kleine greep hieruit:

• Naar de wc? Eerst netjes vragen. 
Indien nee; ophouden die boel!

• Ziek? Hou er rekening mee dat er 
vakantiedagen kunnen worden 
afgeschreven.

• Hard en/of lang gewerkt? Bedankt, 
maar misschien worden de uren niet 
betaald.

• Bedrijfsarts? Neu, de bedrijfsleider 
beoordeelt wel of je kunt werken.

- Droge mond? Opgepast: kauwgom  
is verboden op straffe van een 
schorsing.

- Dorst? Water drinken op de 
werkvloer mag niet.

 
www.reddepostbode.nl 
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lijk ook dat door de concurrentie van 
nieuwe  postbedrijven als Sandd en 
Selektmail (die met het voor de werkne-
mer veel ongunstigere stukloon 
werken) de spoeling steeds dunner 
wordt. 
Sharon Gesthuizen beschouwt vooral 
de politiek als hoofdverantwoordelijke 
voor de wantoestanden. Volgens het 
Kamerlid was de keuze voor liberalise-
ring, begonnen bij de privatisering en 
opsplitsing van staatsbedrijf PTT, een 
uiterst ongelukkige. “De chaos in de 
postmarkt is te wijten de aan politieke 
keuzes van vier kabinetten-Balkenende. 
Nederland wilde vooroplopen bij het 
liberaliseren van de Europese post-
markt.” 
Volgens Rob van der Post gaan ook de 
TNT-bazen niet vrijuit: “TNT heeft een 
dochterbedrijf opgericht dat ook post 
bezorgt: Netwerk VSP. Alleen werkt het 
met veel slechtere arbeidsvoorwaarden. 
TNT concurreert dus met zichzelf.” En 
daarmee wordt het idee dat de post-
markt, onder meer als gevolg van 
internet, steeds kleiner wordt naar het 
rijk der fabelen verwezen. Het ‘Onder-
zoek Marktwerkingsbeleid’ van het 
ministerie van Economische Zaken 
bevestigt dit. De postbode wordt 
feitelijk niet gemangeld door concur-
rentie op de postmarkt, maar door 
concurrentie op arbeidsvoorwaarden. 

“Werkloos? Goed voor u!”

In april demonstreerden vijfhonderd 
postbodes uit heel Europa tegen 
verdere liberalisering van de postmarkt. 
SP-Europarlementariër Dennis de Jong 
was er bij. “Het was interessant om te 
zien dat bijvoorbeeld Oostenrijkse 
postbodes vernamen dat zij met 
dezelfde problemen te maken hebben 
als hun Nederlandse collega’s. In heel 
Europa zie je namelijk hetzelfde beeld. 
Tegen de achtergrond van het feit dat 
de Europese postmarkt niet groeit en 
niet krimpt, is er voor bedrijven maar 
één mogelijkheid om het hoofd boven 
water te houden: snijden in de kosten. 
Dat kan enerzijds door de service af te 
slanken: op minder dagen post bezor-
gen, en minder postkantoren en 
brievenbussen. Anderzijds door het mes 
te zetten in de arbeidsvoorwaarden van 

het personeel.” De Jong maakt zich er 
momenteel sterk voor dat de liberalise-
ring van de Europese postmarkt 
tijdelijk wordt stilgezet: een morato-
rium, zoals dat zo mooi heet. 
Tijdens de acties in Brussel raakte een 
groepje actievoerders in gesprek met 
een topambtenaar die de Europese 
Commissie adviseert over de posterijen. 

Deze legde een opmerkelijke visie aan 
de dag: “Als u werkloos wordt dan is dat 
heel goed voor u, want dan kunt u wat 
uitrusten en rustig op zoek gaan naar 
een andere baan.” Dennis de Jong: 
“Ongelooflijk. Alsof postbodes net 
zulke riante afvloeiingsregelingen als 
deze Brusselse ambtenaar hebben. Dat 
hij dat niet eens weet, zegt genoeg.” 
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“Het kabinet verklaart 
postwerkers vogelvrij en 
levert zelf het eerste schot”

Maar ook van de Nederlandse overheid 
hoeft de postbode weinig solidariteit te 
verwachten. Eind vorig jaar liet die 
doodleuk weten haar postverwerking 
aan Sandd te gunnen, daarmee 
schijnbaar achteloos TNT passerend. 
Sharon Gesthuizen: “Sandd heeft 
mensen in dienst die nog niet eens het 
minimumloon verdienen. Een nieuwe 
medewerker vertelde me dat hij na twee 
uur werk, 9,3 kilo post en 67 adressen 
een bedrag van 3 euro en 77 cent kreeg. 
Dat komt neer op een loon van nog 
geen 2 euro per uur. Dat is schandalig 
weinig en ligt bovendien ver onder het 
minimumloon. Het kabinet zou zich 
met zulke bedrijven niet in moeten 
laten.” Sandd won de bezorging van 70 
miljoen poststukken. Daar zitten onder 
meer poststukken bij van het UWV en 
de Belastingdienst. De gunning van de 
overheid aan Sandd zet de arbeidsvoor-
waarden in de gehele postsector onder 
druk, waardoor postbodes van TNT nu 
moeten inleveren of worden ontslagen. 
Gesthuizen: “Waarom heeft het Rijk 
niet geëist dat een bedrijf dat haar 
postverwerking doet ten minste het 
minimumloon betaalt? Door de markt 
te liberaliseren heeft het kabinet de 
postwerkers vogelvrij verklaard en met 
de gunning aan Sandd levert ze zelf het 
eerste schot!”

Op 11 mei volgde voor de TNT-mede-
werkers op de sorteercentra de zoveelste 
vernedering. Die dag kregen ze name-
lijk te horen of ze in het kader van een 
reorganisatie mochten blijven of niet. 
Wat vooraf al werd gevreesd, werd 
bewaarheid: ongeveer de helft van de 
voltijdswerkers moet weg. Voor de rest is 
de kust allerminst veilig, getuige de 
status ‘mogelijk overcompleet’ die veel 
van hen aan hun broek kregen.  Op 
dezelfde dag stroomde het gastenboek 
van het actiecomité Red de Postbode – 
dat samen met de SP opkomt voor de 
belangen van postwerkers – vol met 
woedende reacties richting de TNT-
directie. Opvallend zijn tevens de 
talrijke oproepen van heel wat schrij-
vende bezoekers aan de vakbonden om 
nu toch echt in het geweer te komen. Of 
dat gaat gebeuren is overigens zeer de 
vraag: in februari lieten AbvaKabo en 

over zo’n 5,2 miljard poststukken per 
jaar. De winstcijfers van TNT zijn 
evident: zo’n 3 procent per jaar. Maar 
het past blijkbaar in de filosofie van de 
huidige multinationals om dat niet 
meer genoeg te vinden. Winst is niet 
meer voldoende; het gaat om méér 
winst. Zo is het een feit, dat er met 
exprespost meer verdiend wordt dan 
met de reguliere post. Denk verder aan 
de arbeidsvoorwaarden  die constant 
onder druk staan plus de verplichte 
zaterdagdiensten bij de post en je weet 
hoe laat het is: men wil er liever vanaf”, 
legt Gesthuizen uit. 
De manier waarop TNT het eerder 
genoemde dochterbedrijf Netwerk VSP 
aanprijst is in dat verband wellicht 
veelzeggend. Een persbericht meldde 
reeds op 11 juli 2007 dat VSP Netwerk 
‘ruim vierentwintigduizend bezorgers’ 
beschikbaar heeft voor distributie van 
folders, magazines, etcetera. Vieren-
twintigduizend? ‘Toevallig’ is dat ook 
het totaal aantal postbodes bij TNT...
Is er dan een operatie gaande, waarbij 
vele duizenden postwerkers weggepest 
worden, om ze vervolgens voor veel 
minder geld hetzelfde werk te laten 
doen? 
Rob van der Post acht een dergelijk 
uitkleedscenario allerminst uitgesloten. 
“Voor die elfduizend mensen die eruit 
moeten heeft TNT gewoon geen 
oplossing. Alles wijst erop dat het 

FNV Bondgenoten weten dat wat hen 
betreft aan de voorwaarden is voldaan 
om de postmarkt snel te liberaliseren...

“Als de overheid TNT Post 
weer terugpakt, levert dat de 
staat geld op”

Het is frappant om te zien dat er 
ondertussen gewoon winst wordt 
gemaakt met postverwerking en 
-bezorging. Gesthuizen. “We praten 

‘SoCIalE’ PoST
Reïntegratiebedrijf WAA Groep NV in Venlo 
is sinds enige tijd ook actief op de post-
markt. Volgens de WAA-website gaat het 
om ‘zakelijke post’ in opdracht van uitke-
ringsinstanties, overheden, bedrijven en 
collega-reïntegratiebedrijven. Daarbij biedt 
het bedrijf ‘werkzoekenden met een 
(dreigende) grote achterstand tot de 
arbeidsmarkt begeleiding aan die gericht is 
op het (her)vinden van een duurzame en 
passende werkplek’. Post voor Venlo wordt 
binnen 24 uur bezorgd; ophalen, sorteren 
en frankeren gebeurt ‘op uw locatie’. In de 
telefoongids heeft de WAA Groep de 
aanduiding ‘sociale werkvoorziening’ 
meegekregen... Zo wordt dus met over-
heidsgeld dat is bedoeld voor reïntegratie, 
oneerlijke concurrentie gesubsidieerd.

SP-Europarlementariër Dennis de Jong en SP-Tweede Kamerlid  
Sharon Gesthuizen bij de postdemonstratie in Brussel
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bedrijf zichzelf doelbewust leeg wil 
laten eten, onder andere door het eigen 
VSP Netwerk. Straks is er geen geld 
meer, zit er alleen nog ongemotiveerd 
personeel en is het aandeel niks meer 
waard. Met wat er dan nog van het 
bedrijf over is, gaat men dan naar de 
Nederlandse staat en zegt: ‘Hier heb je 
de boel weer terug.’ Let maar op, dat 
gaat gebeuren.” 
Zo ver wil Sharon Gesthuizen het echter 
niet laten komen. Ze wil dat de staat 
TNT nu al terugpakt. Eind april stelde 
ze een onderzoek voor naar nationa-
lisatie van de postdivisie van TNT. Ze 
constateert dat, ruim vier jaar na de 
start van de liberalisering van de 

betalen uit de winst die TNT post 
maakt. Die winst was de afgelopen jaren 
tussen de 600 en 800 miljoen euro; de 
overheid houdt zelfs geld over.”

“Ons prachtberoep glijdt af 
naar een bijbaantje”

Malu Lüer  bezorgt al zeven jaar post in 
Amsterdam-centrum. In die tijd zag ze 
veel veranderen. Niet alleen haar 
uniform, dat van rood-bruin in oranje-
zwart veranderde – er zijn ook minder 
postbodes en meer postbezorgers. Die 
laatstgenoemden zijn goedkoper want 
zij sorteren geen post; ze bezorgen 
alleen en doen dat in de regel enkele 
uren per dag. Volgens Lüer leidt dat tot 
kwaliteitsverlies voor de consument. 
“De parttimers krijgen niet echt de tijd 
om een wijk en de mensen die er wonen 
goed te leren kennen. Soms komt de 
post dan niet op de goede plek omdat 
bezorgers er gewoon niet uit komen. Ik 
vind dat ik als postbode ook een sociale 
functie vervul. Als ik een kerstkaartje 
heb voor iemand van wie ik weet dat die 
verhuisd is, dan doe ik mijn best dat dat 
kaartje toch op de juiste plek komt. En 
omdat ik de mensen in de wijk ken, lukt 
dat meestal ook. Helaas werken de 
meeste parttimers maar tijdelijk. Vaak 
gaat het om mensen die even niet 
kunnen rondkomen. Voor hen is het 
dus maar een bijbaantje. Dat is de 
trend: de postbode was vroeger een 
ambtenaar met een eerlijk salaris, 
tegenwoordig wordt het steeds meer 
een bijbaantje.” Ook Rob van der Post 
benadrukt de sociale functie van de 
postbode: “Ik ken een mevrouw in mijn 
wijk die altijd in haar woonkamer zit en 
zwaait als ik voorbij kom. Op een 
gegeven moment ga je daar als post-
bode op letten: als ze er een keer niét 
zit, is er misschien iets aan de hand. 
Geloof me, ik vind postbode nog steeds 
het mooiste beroep dat er is; je bent 
altijd buiten en je hebt contact met de 
mensen. Ik behoor inmiddels tot de 
oude hap die nog een echt post-hart 
heeft. Maar ons beroep is aan het 
afglijden tot een bijbaantje, als onder-
deel van een commercieel wanproduct. 
Terwijl het een prachtberoep is dat 
absoluut toekomst heeft.” 
  

Tekst Rob janssen

postmarkt, de situatie voor zowel 
werknemers als consumenten alleen 
maar verslechterd is. Gesthuizen: “Er is 
een chaotische situatie ontstaan voor 
werknemers en consument. Bovendien 
bestaat er het risico dat de uitvoering 
van de postbezorging in gevaar komt als 
gevolg van de grillen van hijgerige 
aandeelhouders en opkoopfondsen.” 
Minister Van der Hoeven (CDA) 
reageerde echter niet bijster enthousiast 
op het voorstel. Ze is bang dat de 
belastingbetalers opdraaien voor de 
kosten. Gesthuizen: “Volgens mij 
begrijpt de minister het niet helemaal. 
Een overname van TNT kan de staat 
namelijk juist geld opleveren. De 
overheid kan de kosten voor het lenen 
van geld voor de overname gemakkelijk 

REPoRTagE

Dennis de Jong en Sharon Gesthuizen in gesprek met Neil Anderson, het 
hoofd van de internationale postvakbond UNI
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“De brutaliteit waarmee bankiers nu 
omgaan met politici is bijna een bedreiging 
van de democratie” – top-accountant Jules 
Muis. “Achteraf gezien denk ik dat ik in het 
voorjaar van 2007 had moeten aftreden” 
– voormalig ABN Amro-bestuurder Rijkman 
Groenink. “De crisis is een demasqué van de 
professionals” – oud-minister Gerrit Zalm. 
Een greep uit opmerkelijke uitspraken 
die de kranten haalden tijdens de 
verhoren van de commissie-De Wit. 
Deze parlementaire onderzoekscom-
missie, die officieel de Tijdelijke 
Commissie Onderzoek Financieel 
Stelsel heet, is vorig jaar ingesteld om 
de achtergronden van de financiële 
crisis in kaart te brengen.

Op maandag 10 mei presenteerde 
SP-Tweede Kamerlid Jan de Wit als 
voorzitter van de commissie het 
rapport. De titel, ‘Verloren krediet’ 
heeft zowel een letterlijke als een 
figuurlijke betekenis, legde hij uit. “Wat 
begon als een uiteenspattende huizen-
marktzeepbel in de Verenigde Staten is 
uitgegroeid tot een wereldwijde 
economische crisis, die ook in ons land 
hard heeft toegeslagen. Er zijn miljar-
den verdampt. Regeringen moesten 
bijspringen om banken overeind te 
houden, staatsschulden zijn enorm 
opgelopen. Burgers en bedrijven 
betalen het gelag – in de vorm van 
bezuinigingen, lastenverzwaringen, 
ontslagen en werkloosheid. Het 
vertrouwen in de financiële wereld  
is geschonden.”

Snoeiharde conclusies

“De commissie-De Wit trekt snoeiharde 
conclusies over het tekortschietende 
toezicht op de overname van ABN 
Amro en op Icesave”, zegt SP-Tweede 
Kamerlid en financieel specialist Ewout 

CRISIS

Irrgang. Volgens de commissie was er 
ruimte om de overname van ABN 
Amro tegen te houden, terwijl minister 
van Financiën Wouter Bos en president 
Nout Wellink van De Nederlandsche 
Bank dat altijd hebben ontkend. 
Irrgang: “Bos en Wellink zijn door hun 
tekortschietende toezicht medeverant-
woordelijk voor het debacle van ABN 
Amro.” Ook bij het toezicht op Icesave 
heeft DNB de bevoegdheden om in te 
grijpen te krap geïnterpreteerd en 
waarschuwingen in de wind geslagen.

De gedegenheid van het rapport is na 
de presentatie alom geprezen, en de 
kritische conclusies worden breed 
gedeeld. In het rapport worden niet 
alleen de tekortkomingen benoemd 
van banken, toezichthouders en 
politici; er worden ook voorstellen 
gedaan voor verbetering. Zo pleit de 
commissie ervoor om nutsbankactivi-

Verloren krediet
Commissie-De Wit kritisch na gedegen analyse

Omgevallen banken, economische crisis – hoe heeft het zover kunnen komen? De commissie-De Wit, 
met als voorzitter SP’er Jan de Wit, zocht het uit. Minister van Financiën Wouter Bos en Nout Wellink 

van de Nederlandsche Bank gaan niet vrijuit.

teiten, zoals betalen, sparen en lenen af 
te scheiden van zakenbankactiviteiten. 
Dat verkleint het risico dat gewone 
klanten de dupe worden van riskante 
speculaties.
Met de publicatie van het rapport is  
het eerste deel van het onderzoek 
afgesloten, naar de oorzaken van de 
financiële crisis. Hierna volgt nog een 
tweede deel, waarin de crisismaatrege-
len van de regering om de financiële 
sector overeind te houden onder de 
loep worden genomen. SP, CDA, VVD, 
PVV en GroenLinks eisen dat dit 
onderzoek de vorm zal krijgen van een 
parlementaire enquête, waarbij 
verhoren onder ede worden afgeno-
men. De beslissing daarover zal na de 
verkiezingen worden genomen, door  
de ‘nieuwe’ Tweede Kamer.

Tekst Daniël de jongh

Foto Suzanne van de Kerk

Jan de Wit tijdens de presentatie van ‘Verloren krediet’
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Meerderheid kiezers 
eens met de SP

Het SP-programma zou radicaal zijn en niet realistisch, 
volgens sommige critici. Onderzoek van Maurice de Hond én 

doorrekening door het CPB bewijzen hun ongelijk.

SP koopkrachtkampioen

aChTERgRoNd

Zijn VVDstemmers onvoorwaarde
lijk voor de hypotheekrenteaftrek? Is 
er geen meerderheid meer voor het 
behoud van 65 jaar als AOWleeftijd? 
Maurice de Hond legde in opdracht van 
de SP de twintig belangrijkste punten 
uit haar verkiezingsprogramma voor 
aan een representatieve groep van 
twaalfhonderd mensen. De uitkomst: 
negentien SPkernpunten worden door 
een meerderheid van de kiezers ge
steund. Arjan Vliegenthart is SPEerste 
Kamerlid en politicoloog aan de Vrije 
Universiteit Amsterdam. Hij zegt over 
het onderzoeksresultaat: “Dit onderzoek 
laat zien dat de kant die de SP in deze 
tijd van economische crisis op wil met 
Nederland door brede lagen van de sa
menleving gedragen wordt. Sterker nog, 
vaak is er ook bij stemmers van andere 
partijen een meerderheid voor onze 
standpunten. Zelfs tegen het verkie
zingsprogramma van hun eigen partij 
in. Een groot deel van de GroenLinks 
en PvdAstemmers is bijvoorbeeld 
voor behoud van de basisbeurs en een 
AOWleeftijd van 65 jaar. En VVD’ers 
zijn massaal voor het garanderen van de 
hypotheekrenteaftrek tot 350.000 euro. 
Zo kan ik nog wel even doorgaan, want 
op een na worden alle kernpunten uit 
ons verkiezingsprogramma door de Ne
derlandse bevolking gesteund.” Alleen 
het plan om strafrechtelijke boetes 
inkomensafhankelijk te maken werd 
niet met zoveel enthousiasme ontvan

gen, al kan dit voorstel nog altijd op de 
steun van een respectabele 45 procent 
van de kiezers rekenen. Vliegenthart 
weet waarom de SP, in tegenstelling tot 
veel andere partijen, zo’n breed gedra
gen verkiezingsprogramma heeft. “Als 
partij kiezen we er bewust voor om te 
praten met de mensen waar het over 
gaat voordat we ons standpunt bepalen. 
Wij kijken niet zoals de VVD naar wat 
het beste is voor grote ondernemin
gen, maar vinden het veel belangrijker 
wat goed is voor gewone mensen. Een 
voorbeeld hiervan is de hypotheekren
teaftrek. Die is nooit bedoeld om villa’s 

te subsidiëren. Voor ons is het uitgangs
punt dat gewone mensen in staat zijn 
om hun huis te houden.” 

SP volgens CPB kampioen 
koopkracht
Al deze plannen van de SP kunnen dus 
op een meerderheid rekenen, maar zijn 
ze ook financieel haalbaar? Volgens 
het Centraal Planbureau (CPB), dat de 
verkiezingsprogramma’s van de meeste 
politieke partijen doorgerekend heeft, 
in ieder geval wel. Het SPprogram is 
financieel kloppend, aldus het CPB. SP
Tweede Kamerlid Ewout Irrgang: “Een 

SCHIETEN OF DELEN
KOSTEN VAN WAPENTUIG IN PERSPECTIEF

OV-jaarkaart voor alle MBO’ers, 110 miljoen

Aanvullende beurs omhoog, 100 miljoen

1500 extra agenten, 135 miljoen

Meer handen aan het bed, 600 miljoen

Investeren in openbaar vervoer, 640 miljoen

Studiefinanciering behouden, 820 miljoen

De JSF alleen al zou in totaal

zo’n 6 miljard Euro kosten

Een kleinere krijgsmacht levert

de komende jaren 2,4 miljard op.

WE KUNNEN GELD MAAR ÉÉN KEER UITGEVEN
DE SP KOOPT GEEN NIEUWE STRAALJAGERS
MAAR INVESTEERT IN PUBLIEKE VOORZIENINGEN

Bronnen: CPB, Ministerie van Financiën
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HEILIG HUISJE?
DE HYPOTHEEKRENTE-AFTREK GARANDEREN
TÓT € 350.000 STOPT VILLASUBSIDIE

De helft van het geld gaat nu
naar de 20% hoogste inkomens.

Belastingvoordeel per inkomensgroep, in miljarden euro
Bron: CBS

€            miljard

1,6

2,8

5,0

0,2
0,6

aChTERgRoNd

dE TIjd IS ER RIjP vooR: 
hypotheekrente-Aftrek eerlijker
Volgens SP-Kamerlid Paulus Jansen is met de economische crisis de tijd rijp om de 
hypotheekrente-aftrek eerlijker te maken. Jansen: “Het is belangrijk dat de overheid 
garandeert dat iedereen een fatsoenlijk dak boven zijn hoofd heeft, maar het 
subsidiëren van villa’s is zeker nu niet meer te verdedigen. De huurtoeslag is beperkt 
tot mensen met een laag inkomen en een redelijk bescheiden inkomen, maar de 
hypotheekrenteaftrek wordt juist groter naarmate je een groter huis en inkomen hebt. 
Dat is niet logisch. De SP pleit daarom voor een gegarandeerde aftrek tot 350.000 
euro tegen een maximaal aftrekpercentage van 42 procent. Voor de meeste mensen 
verandert er niets, maar je stopt wel de bizarre situatie dat de buurman met exact 
hetzelfde huis minder belasting hoeft te betalen omdat hij een hoger inkomen heeft. 
Nu gaat nota bene de helft van de hypotheekrenteaftrek naar de 20 procent van de 
mensen die dat het minste nodig hebben.”

beter Nederland hoeft niet meer geld te 
kosten. Ook wij bezuinigen 10 miljard 
in de komende vier jaar, maar doen dat 
door bijvoorbeeld overbodige bureau
cratie weg te snijden en een einde te 
maken aan overmatige defensieuitga
ven. Zo bezuinigen we de economie 
niet kapot, en hebben we ook nog geld 
weten te vinden voor belangrijke inves
teringen in bijvoorbeeld onderwijs, zorg 
en politie. Doordat we het subsidiëren 
van villa’s uit de hypotheekrenteaftrek 
halen, besparen we vanaf 2015 ook 
nog fors, dat is goed met het oog op de 
vergrijzing. Het is ons gelukt om een 
programma te maken dat zowel sociaal, 
haalbaar als betaalbaar is.”
De doorrekening van het Centraal Plan 
Bureau van het verkiezingsprogramma 
van de SP laat zien dat de SP van alle 
partijen kampioen koopkracht is. Onze 
plannen verkleinen de inkomensver
schillen in Nederland. De SP verbetert 
als enige partij de sociale zekerheid. 
Met de SPvoorstellen daalt de werkloos
heid en als geen andere partij versterkt 
de partij de koopkracht van gewone 
mensen. Ook het MKB is bij de SP goed 
af. Kleine ondernemers kunnen bij de 
SP rekenen op een lastenverlichting van 
2,8 miljard. Ewout Irrgang: “De SP wil 
juist in crisistijd zorgen voor zekerheid.”

Tekst jola van Dijk

Illustraties	Bob	van	Vliet	/	Sjokola

20 keer goed
De twiNtig SP-kerNPuNteN waarover Maurice De HoND De SteuN oNDer NeDerlaNDerS oNDerzocHt

•  De basisbeurs in het onderwijs blijft bestaan

•  Banken gaan bijdragen in de kosten  
van de financieel-economische crisis

• Voor wat men meer verdient dan de minister-president,  
geldt 65 procent belasting

•  Er worden geen JSF-gevechtsvliegtuigen gekocht

•  Strafrechtelijke boetes worden inkomensafhankelijk

•  Er komt een stop op marktwerking in de zorg

•  Het eigen risico in de zorgverzekering verdwijnt

•  Banken die staatssteun ontvangen, mogen geen  
bonussen meer betalen

•  Werknemers in grote bedrijven kiezen de helft van  
het aantal commissarissen

•  Scholen en gemeenten zorgen voor gemengd onderwijs

•  De kinderbijslag wordt inkomensafhankelijk

•  Het zorgverzekeringspakket wordt niet verkleind

•  De zorgpremie wordt inkomensafhankelijk

•  Het ontslagrecht mag niet worden versoepeld
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NIEUWS

Het kleinbedrijf kan op de SP rekenen
Met het SP-plan ‘Hart voor de zaak’ laat Kamerlid Sharon Gesthuizen zien dat het kleinbedrijf goed 
zit bij de SP. Vice-voorzitter van MKB-Nederland Michael van Straalen verwoordde het tijdens de 

presentatie zo: “Dit plan zou in geen enkel verkiezingsprogramma misstaan.”

Ondernemers enthousiast over SP-plan

Het kleinbedrijf is veruit de grootste 
werkgever: 95 procent van het Neder
landse bedrijfsleven bestaat uit kleine 
ondernemingen. Vooral in crisistijd 
blijkt hoe kwetsbaar hun positie is. Uit 
recent onderzoek onder 1.185 zelfstan

Gesthuizen, ooit zelf kleine zelfstandige, 
heeft met veel ondernemers gesproken. 
Zij ervaart veel steun voor de voorstellen 
uit het plan. Tijdens de presentatie zei 
Michel van Straalen, vicevoorzitter van 
MKBNederland: “Dit plan zou in geen 
enkel verkiezingsprogramma misstaan.” 
Gesthuizen: “De SP is een partij voor en 
met ondernemers. Ook bij de verkiezin
gen van 9 juni zal onze inzet zijn: het 
kleinbedrijf kan op de SP rekenen!”

Tekst Diederik Olders

Foto Klaas Fopma

Meer informatie, zoals het filmpje 
‘Hart voor de zaak’, op  
www.sp.nl/economie

Slap verhaal van Verhagen 
over kernwapens
Aan duidelijkheid liet de motie van 
SPTweede Kamerlid Krista van Velzen 
niets te wensen over: minister Verhagen 
moet president Obama duidelijk maken 
dat de Amerikaanse kernwapens die in 
Europa zijn gestationeerd niet langer 
welkom zijn en dat terugtrekking dus 
gewenst is. Dat vond een meerderheid 
van de Tweede Kamer ook en dus was 
er feitelijk steun in de rug van Obama, 
die al eerder had laten weten wereldwijd 
van kernwapens af te willen. Van Velzen 
vlak na haar succes: “In oorlogstijd wor
den de Amerikaanse kernwapens aan 
de Nederlandse Luchtmacht overgedra
gen. Dat is een regelrechte schending 
van het nonproliferatieverdrag, dat 
vastlegt dat het bezit van kernwapens tot  
de vijf kernmogendheden wordt be
perkt. Nu is het aan Verhagen om zich 
rechtstreeks tot Obama te wenden met 
dit klemmende verzoek.”
Die kans liet Verhagen enige tijd later  

tijdens de VNkernwapenconferentie in 
New York liggen. Krista van Velzen was 
zelf als lid van de Nederlandse delegatie 
daar aanwezig en hoorde Verhagen tot 
haar verbazing enkel wat vertellen over 
kernwapenreductie. “Reductie is wat 
anders dan terugtrekking. Het is een 
slap verhaal dat te weinig bijdraagt aan 
een kernwapenvrij Europa. Eindelijk 
maakt een Amerikaanse president echt 
werk van ontwapening en dan werkt 
dit kabinet slechts halfslachtig mee. We 
hadden het  
begin kunnen zien van de oplossing, 
het begin van een kernwapenvrije zone 
in Europa, maar deze demissionaire 
minister permitteert zich om een Ka
mermotie niet uit te voeren en kiest er 
zo voor om onderdeel van het probleem 
te blijven.”

Tekst Rob janssen

Gesthuizen en Van Straalen

Krista van Velzen in New York

digen blijkt dat eenderde in de eerste 
drie maanden van 2010 niet voldoende 
verdiende om rond te komen. De SP 
steunt de kleine ondernemer. ‘Hart 
voor de zaak’ bevat tientallen voorstel
len om ruimte en steun te geven aan 
honderdduizenden kleine zelfstandi
gen. Gesthuizen: “De SP maakt zich 
bijvoorbeeld hard voor een goede en 
betaalbare mogelijkheid voor zelfstan
digen om zich te verzekeren tegen 
arbeidsongeschiktheid. Nu loopt 50 
procent onverzekerd rond, omdat het 
veel te duur is.” Ook pleit de SP voor 
mkbvriendelijke aanbestedingsregels 
en voor betere huurbescherming voor 
ondernemers. Verder staan in ‘Hart 
voor de Zaak’ voorstellen om regeldruk, 
criminaliteit en kredietproblemen aan 
te pakken. 
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Slap verhaal van Verhagen 
over kernwapens Op het Museumplein is het deze 

vrijdag- middag goed toeven. De 
zomerzon laat zich eindelijk weer 
eens zien en het publiek kan genieten 
van CQC-televisiereporters Jelte 
Sondij en Tom Roes die het podium-
gedeelte presenteren met sprekers 
van politieke partijen en universitei-
ten en muziek van een viertal dj’s. 
Afwezig op de demonstratie zijn 
‘Alexander P.’, ‘Mark R.’ en ‘Job C’. 
Blijkbaar hebben deze ‘stufi-dieven’, 
zoals ze door de ROOD-jongeren 
genoemd worden, door dat ze betrapt 
zijn. De ROOD-jongeren stormen 
deze weken immers overal in het land 
leslokalen en collegezalen binnen om 
– verkleed als de lijsttrekkers van 
PvdA, D66 en VVD – in boevenpak-
ken de studenten te vragen hun beurs 
in te leveren. Om jongeren eraan te 
herinneren dat het op 9 juni ook over 
toegankelijk onderwijs gaat, heeft 
ROOD massaal fluitjes uitgedeeld: 
Wil jij fluiten naar je studiefinancie-
ring?

Fluiten naar je studiefinanciering?
Studenten strijden voor het behoud van hun studiefinanciering en tegen bezuinigingen op het 

onderwijs. 21 mei komt die strijd tot een voorlopig hoogtepunt met een massale demonstratie op  
het Museumplein in Amsterdam.

In Amsterdam nemen lijsttrekker 
Emile Roemer, kamerlid Jasper van 
Dijk en ROOD-jongeren temidden 
van duizenden studenten de SP-
honneurs waar. De 9e juni wordt 
volgens Van Dijk cruciaal voor 
studenten: “Het afschaffen van de 
studiefinanciering, het extra betalen 
voor je tweede studie, de ov-kaart die 
verdwijnt in zijn huidige vorm en het 
verhogen van collegegelden circule-
ren al een tijdje als mogelijke bezuini-
gingsmaatregelen. De SP is de enige 
partij die de basisbeurs wil behouden 
en de aanvullende beurs wil verho-
gen. Daarnaast pleiten we voor extra 
geld voor onderwijs, zodat massale 
opleidingen hun studenten niet meer 
met honderden tegelijk college 
hoeven te geven maar juist in kunnen 
zetten op meer persoonlijke begelei-
ding.” 

Ondertussen probeert GroenLinks 
aannemelijk te maken dat het juist 
goed is om een zogenaamde studietax 

in te voeren. Maar volgens Van Dijk 
zijn studenten slim genoeg om deze 
politieke “truukjes” te doorzien. “Er 
zit helemaal geen verschil tussen een 
belastingheffing na je studie of het 
afbetalen van een lening na je studie: 
beide zijn ongewenst. Het argument 
dat studenten meer gaan verdienen is 
onzinnig. Voor de solidariteit tussen 
arm en rijk hebben we een prima 
middel, namelijk de inkomsten-
belasting.” Van Dijk wordt gesteund 
door een onderzoek van de 
Landelijke StudentenVakbond: ‘42 
procent van de jongeren ziet af van 
een studie als ze alles moeten lenen. 
En dat zijn niet alleen maar universi-
taire studenten, er zijn ook ruim 
200.000 MBO’ers die je hun basis-
beurs afneemt.’

Tekst jola van Dijk

Foto jos van Zetten
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Onze vaste coalitiepartners

Tijdens de campagne hoor je steeds weer de vraag: met wie wil de SP in een coalitie? 
Wat de uitslag ook wordt op 9 juni, de SP voor én na de verkiezingen bouwen op onze 

vaste coalitiepartners: de mensen die het werk doen. We stellen er vier aan u voor.

“ dE SP WEET WaT ER lEEfT,  
oP STRaaT EN IN dE  
PolITIEoRgaNISaTIE”
Anthony van Baal, wijkagent  
in het politiedistrict Venlo

“Het werk als wijkagent past goed bij me. Het is een heel 
directe manier om mensen te kunnen helpen. Je bent vaak de 
eerste die bij een gezin met problemen over de vloer komt. 
Mensen denken vaak dat de politie alleen op boeven jaagt en 
boetes uitdeelt. Toch is het juist die signalerende functie, en 
het constant werken aan het voorkómen van onveiligheid, wat 
ons werk interessant maakt.

Er zijn twee grote problemen in de politieorganisatie. Ik heb 
te weinig collega’s en er is te veel bureaucratie. Als ik iemand 
aanhoud die met tien biertjes op autorijdt, dan ben ik zo vier 
uur bezig met het invullen van een stuk of twintig formulie
ren. Al die tijd ben ik niet op straat. En voor de veertigduizend 
mensen in mijn wijken is er ’s avonds en ’s nachts maar één 
auto op straat.

Als er één partij is die zich daadwerkelijk inzet voor de 
politieorganisatie, dan is het de SP. Veel partijen roepen al 
jaren dat de agent zo belangrijk is, maar diezelfde partijen 
bezuinigen al jaren op de politie. De SP weet wat er leeft, op 
straat en in de politieorganisatie. Een agent met hart voor zijn 
werk stemt wat mij betreft op de enige partij met hart voor ons 
werk: de SP.”

“dE SP gEEfT lERaREN  
hET vERTRoUWEN TERUg”
Daan Jonas, docent gymnastiek op  
het Alfrink College in Zoetermeer

“Je wilt leraar worden omdat je kinderen iets wilt meegeven. 
Over je vak natuurlijk, maar vooral ook levenswijsheid. Het is 
prachtig om een kind te mogen begeleiden bij het opgroeien 
tot een zelfstandig mens. Ik heb zelf ook een inspirerende 
leraar gehad. De man straalde rust uit en kon je met een paar 
woorden een stap verder helpen. Ik hoop dat ik dat bij mijn 
leerlingen ook doe.

Mensen denken dat leraren het gemakkelijk hebben: lekker 
om vier uur klaar en veel vakantie. Leraren weten dat het 
anders ligt. Er is veel werkdruk. Je krijgt beter onderwijs als de 
klassen kleiner worden en als er ruimte is voor extra begelei
ding en extra uitdaging van leerlingen. Ik moet een hele 
administratie bijhouden van vaardigheden, met plussen en 
minnen. Georganiseerd wantrouwen is dat – leraren gaan 
liever aan de slag met die vaardigheden dan dat ze tijd 
besteden aan het creëren van een schijnwerkelijkheid op 
papier.

De SP is de enige partij die leraren het vertrouwen weer 
teruggeeft. De enige die naar ze luistert, ook buiten verkie
zingstijd. De SP blijftinvesteren in onderwijs. Ik stem op 9 juni 
op de partij die weet wat er in de klas nodig is.”
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“dE SP STaaT KlaaR vooR  
SChooNmaKERS”
Christine Monk-Simon, schoonmaakster in  
het Erasmus Medisch Centrum in Rotterdam

“Als schoonmaker heb je belangrijk werk. Ik doe het graag. 
Het is fijn als mensen met plezier in een schone omgeving 
kunnen werken. In een ziekenhuis is dat extra belangrijk. Ik 
ben trots op mijn werk.

Ik ben ook trots op onze staking. We hebben maandenlang 
gestaakt en we hebben gewonnen. Wij wilden respect en een 
eerlijk loon. Dat hebben we gekregen. Alles wordt duurder. 
Waarom mogen schoonmakers er niet een beetje op vooruit 
gaan?

Collega’s zijn heel trots op mij, omdat ik nu vaak voor ze 
opkom. Ik zeg tegen ze: ‘Bedank ook de vakbond en de SP 
maar!’ De SP staat altijd klaar voor ons. Bij de staking was de 
SP er, dag en nacht. Alle schoonmakers die staakten weten dat 
alleen de SP ons steunde. Ik stem daarom SP. Maar ook omdat 
de SP mensen met 65 jaar met pensioen laat gaan. Mijn 
kinderen studeren. Andere partijen willen de studiebeurs 
afschaffen. De SP wil hem juist verhogen! Ik zeg tegen al mijn 
collega’s: ‘Kijk wat de SP doet.’ Ik denk dat heel veel schoon
makers op 9 juni SP gaan stemmen.”

“de sp is dé pArtij voor de zorg”
Iris Jonkers, werkt met verstandelijk  
en visueel gehandicapten in Groningen

“Zoals zo veel mensen in de zorg wil ik mensen bij wie het 
geestelijk of lichamelijk niet meezit, helpen. Helpen een zo 
menswaardig mogelijk leven te hebben. Ik zie dat dat het beste 
gaat als er tijd is voor menselijk contact. Geen productie 
draaien, maar samen vooruitkomen. Al zijn het soms kleine 
stapjes; ik haal daar veel voldoening uit.

Jarenlang beleid van steeds meer marktwerking, bezuini
gingen op de werkvloer en achterlijk hoge salarissen in de top 
van de zorg, is desastreus geweest. De patiënten en werk
nemers zijn de dupe. In mijn eigen werk zie ik dat er steeds 
minder mensen in vaste dienst werken en dat er steeds meer 
gebruik wordt gemaakt van invallers. Dat is goedkoper, en als 
er weer eens gefuseerd wordt, ben je ze ook gemakkelijker 
kwijt. Maar het is slecht voor de patiënten, die steeds weer 
nieuwe gezichten zien.

De politiek kan andere keuzes maken. De SP is al jaren dé 
partij voor de zorg. Dat komt omdat ze onderzoek doen en met 
de mensen praten die het werk doen. De SP staat voor klein
schalige, menselijke zorg. Met meer vertrouwen in de verpleeg
kundigen dan in de managers. Het is de enige partij die dat 
ook ná de verkiezingscampagne zegt. Ik stem SP omdat hun 
zorgstandpunten niet alleen goed zijn, maar ook nog eens 
voortkomen uit een idee over een menselijke samenleving.”
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Voor zeven van de acht 64-jarigen geldt dus: hoezo dóórwerken?

Help oudere werklozen eerst maar eens aan werk!

NOG LANG EN GELUKKIG
DE AOW VERHOGEN OF EERST MAAR EENS
WERKEN TÓT 65 JAAR?

1 8OP
MAAR      DE
64-JARIGEN
WERKT NOG

 

Bron: CBS

65 blijft 65

“Van tafel met deze asociale maatregel!”

Bijna niemand wil doorwerken na 65 jaar
Recente onderzoeken bevestigen: veruit de meeste werknemers én werkgevers voelen niks voor de verhoging 

van de AOW-leeftijd naar 67 jaar. Op 9 juni is het woord aan u.

Slechts 13 procent van de werknemers wil doorwerken na het 
65e levensjaar. Dat blijkt uit de door TNO uitgevoerde 
Nationale Enquête Arbeidsomstandigheden (NEA) 2009. 
Voor SP-Tweede Kamerlid Paul Ulenbelt is dat onderzoeksre-
sultaat de zoveelste ondersteuning voor zijn pleidooi om de 
AOW-leeftijd niet naar 67 jaar te verhogen. 
“De PvdA en andere partijen willen de AOW-leeftijd verho-
gen, zodat er straks meer mensen aan het werk zijn. Nu blijkt 
dat bijna niemand door wil werken, is dit argument van tafel. 
Wat overblijft is wensdenken van de PvdA en een ordinaire 
bezuinigingsmaatregel waardoor velen in uitkeringen terecht 
zullen komen, of door zullen moeten solliciteren tot hun 67e. 
Ruim 1 miljoen mensen onder de 65 die willen werken staan 
aan de kant. Als we de mensen ónder de 65 die willen werken 
aan een baan helpen, hoeven we niemand te verplichten om 
na zijn 65e door te werken.”
In het TNO-onderzoek, dat gehouden werd onder 22.000 
werknemers, geeft ongeveer 58 procent aan niet langer te 
willen doorwerken en de rest – 29 procent – weet het nog niet. 
De bereidheid door te werken na het 65e levensjaar verschilt 
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65 blijft 65

Bijna niemand wil doorwerken na 65 jaar

overigens tussen werknemersgroepen. Hoogopgeleide 
werknemers geven vaker aan door te willen werken  
(18 procent) dan laag opgeleide (10 procent) en middelbaar 
opgeleide werknemers (11 procent).

Werkgevers ook al weinig enthousiast

Ook werkgevers blijken weinig behoefte te hebben aan 
verhoging van de AOW-leeftijd. In de eveneens door TNO 
opgestelde Arbobalans 2009 staat dat slechts een op de vijf 
werkgevers het voor de personele bezetting van belang vindt 
dat werknemers tot hun 65e moeten kunnen doorwerken; 
amper 8 procent vindt doorgaan tot 67 van belang. 
Eerder dit jaar onderzocht het Nederlands Interdisciplinair 
Demografisch Instituut (NIDI) de manier waarop werkgevers 
de crisistijd het hoofd bieden. Bij driekwart van hen is het met 
vervroegd pensioen sturen van hun oudere werknemers 
favoriet. Arbeidstijdverkorting en het stimuleren van vrijwillig 
vertrek komen ook veel voor. 
Paul Ulenbelt: “Werkgevers zien verhoging van de AOW-leef-
tijd niet zitten, om de simpele reden dat ze blijkbaar niet goed 
weten wat ze met deze leeftijdsgroep in hun bedrijf aan 
moeten. Als straks de AOW-leeftijd naar 67 zou gaan, bieden 
een hoop mensen zich aan op de arbeidsmarkt, terwijl het 
gros van de werkgevers niet op ze zit te wachten.” 
Volgens Ulenbelt moet er absoluut ruimte zijn voor degenen 
die na hun 65e door willen werken. “Maar de komende 
regering moet zich eerst tot het uiterste inspannen om 
mensen tot hun 65e aan het werk te houden of te krijgen. 
Zolang dat niet gebeurt, betekent verhoging van de pensioen-
gerechtigde leeftijd naar 67 gewoon dat 65-plussers twee jaar 
in een uitkering terechtkomen. Kortom, een ordinaire 
bezuinigingsmaatregel en daar zien wij als SP niks in. Help 
eerst al die mensen onder de 65 aan werk! Op 9 juni is het 
woord aan de kiezers en voor wat betreft de AOW is het zeker 
nog geen gelopen race. De SP en de PVV zijn tegen de 
verhoging van de AOW-leeftijd. Alle andere partijen zijn voor, 
maar zijn het onderling zeer oneens over het hoe en wanneer. 
Dan kun je beter meteen zeggen: van tafel met deze asociale 
maatregel!” 

Tekst Rob janssen

Illustatie	Bob	van	Vliet	/		Sjokola

Foto Bas Stoffelsen

Alle financiële, maatschappelijke en economische argumenten voor 
het behoud van 65 jaar als AOW-leeftijd vindt u op: 
www.65blijft65.nl

“SP, is dat een afkorting van Soupe Populaire?”, vragen 
voorbijgangers nieuwsgierig. Maar nee, het is geen gaarkeuken. 
De SoeP Express, door Henk en Teunie van de Wal behendig 
door het drukke Parijse verkeer gemanoeuvreerd, trekt veel 
bekijks. Zelfs voormalig president Jacques Chirac komt even 
een kijkje nemen, als het rode gevaarte recht tegenover zijn 
kantoor wordt geparkeerd. Daar zit namelijk het Institut Néerlan-
dais, een van de plekken waar dit voorjaar een grote overzichts-
tentoonstelling is gehouden van het werk van ontwerpbureau 
Thonik. Honderden Parijse bezoekers en voorbijgangers 
genoten van de Thonik-ontwerpen, waaronder veel objecten in 
de SP-huisstijl, én van een lekker kopje soep. 

Olala, Soupe 
Hollandaise

soep express
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Paula van Dijnen (28) uit Amsterdam is net verhuisd, maar heeft als kersverse voorzitter van de grootste 
SP-afdeling nog niet veel tijd gehad om van haar balkon te genieten. Ook haar deeltijdstudie Nederlands gaat 

binnenkort even in de ijskast, zodat ze meer tijd heeft voor haar werk en de afdeling.

“Zonder cynisme de tweedeling tegengaan”

Hoe lang ben je al lid van de SP?
“Sinds 2005. Ik kan heel boos worden over de grote verschil-
len in ons land. Ik wilde mijn eigen cynisme tegengaan en iets 
doen tegen de tweedeling.”

Wat zou je willen bereiken?
“Gemengde scholen en buurten, en er moet genoeg ruimte 
zijn voor jongeren. Ze moeten ergens kunnen hangen waar ze 
niet meteen overlast veroorzaken.” 

Wat doe je in het dagelijks leven?
“Ik ben beleidsmedewerker van de scholierenorganisatie 
LAKS. Momenteel staat de telefoon weer roodgloeiend en 
puilt de mailbox uit door de jaarlijkse eindexamenklachten-
lijn. Vorig jaar kregen we 88 duizend klachten binnen.”

En dan ook nog de verkiezingscampagne?
“Ja, niet zo handig en vooral erg druk. Maar het is wel erg leuk 
om te doen”

Heb je nog tijd voor hobby’s?
“Niet veel, maar in de winter schaats ik en nu probeer ik weer 
te gaan hardlopen. En ik zing poprocknummers uit de jaren 
negentig, met mijn coverbandje Red Hot Radio.”

Wat haalt de kapitalist in je naar boven?
“Mijn nieuwe huis, dat ik zelf gekocht heb. Voor het eerst in 
mijn leven heb ik een balkon! Nu ik het huis eenmaal heb, wil 
ik dat het er leuk uitziet. Dus heb ik bijvoorbeeld een nieuwe 
keuken gekocht. Een rode, dus een echte SP-keuken.”

Tekst jola van Dijk
Foto	Karen	Veldkamp

lINKSvooR
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Met een grote sprong in het diepe heeft de Arnhemse SP-wethouder Gerrie Elfrink het nieuwe zwemseizoen van openluchtzwem-
bad Klarenbeek geopend. “Ik was net een dag wethouder en dit was mijn eerste officiële handeling. Dan kun je natuurlijk gewoon 
een lintje doorknippen, maar van mij mag het wel wat losser. Dus ik ben in pak van de duikplank gesprongen.” Ook voor collega en 
loco-burgemeester Margriet Bleijenberg hoeft het allemaal niet zo formeel. Dus nam ze gewoon de bus toen ze voor het eerst met 
de ambtsketting op stap moest. “Burgemeester Krikke kon er niet echt om lachen, terwijl ik toch keurig mijn jas over de ketting 
heen droeg.”

Vliegende start SP-wethouders Arnhem
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Havana aan de ...
 
In de laatste Tribune schrijft Rob Janssen 
over Havana aan de Maas. Was het maar zo. 
We gaan voor Havana aan de Vecht, de Rijn, 
de Maas, de Waal en ga zo maar door.  
Voor nu moet het natuurlijk Havana aan de 
Waal zijn.

Luuk van Geffen, Arnhem

Democratie in de VS

Volgens Ruth Oldenziel kunnen suggesties 
van een complot met betrekking tot de 
aanslag van 11 september 2001 in de 
Verenigde Staten naar het rijk der fabelen 
worden verwezen (Tribune mei 2010). Dit lijkt 
me wel erg kort door de bocht. Er zijn zeker 
nog vragen die nog niet beantwoord zijn. Het 
zou president Obama dan ook sieren als hij 
een onafhankelijk en onpartijdig onderzoek 
zou instellen naar de ware toedracht van 
deze ramp. Het probleem met de democratie 
in de VS is dat ongeveer de helft van de 
stemgerechtigde kiezers thuisblijft. Een grote 
drempel is dat de kiezers zich van tevoren 
moeten laten registreren, voordat ze hun 
stem mogen uitbrengen. Veel mensen 
stemmen niet, omdat ze zich niet vertegen-
woordigd voelen door de twee grote partijen. 
Als gevolg van het Angelsaksische districten-
systeem worden kleine partijen, zoals 
socialistische en groene, weggevaagd door 
de grote. 

J.W. van Leenhoff, Leiden

Veiligheid

Bij verkiezingen wordt er vaak gekozen voor 
een partij die het meeste blauw op straat wil, 
in combinatie met strengere straffen. Dat is 
dweilen met de kraan open als de mensen 
niet veranderen. Want veiligheid wordt 
verkregen door burgers zelf. Als er veel 
mensen zijn die andere mensen beschermen, 
is dat honderd maal krachtiger dan extra 
politie op straat. Risicoberoepen (beroepen 
waar personeel met agressie te maken krijgt) 
worden veilig als er genoeg mensen zijn die 

geestelijke steun bieden. Op straat kunnen 
mensen dan ook op hun gedrag aangespro-
ken worden. De mentaliteit van de mensen is 
het belangrijkste. Behandel anderen zoals je 
zelf behandeld wilt worden. Als je anderen 
beschermt, bescherm je jezelf!

Henk van Daalen, Sliedrecht

Rekening van de crisis
 
Tien jaar geleden wensten de regeringshoof-
den van de EU dat ze in 2010 de Europese 
Unie tot de meest concurrerende kenniseco-
nomie van de wereld konden maken. Maar 
helaas, de kapitalistische wereld heeft een 
financiële en economische crisis veroorzaakt. 
Sommige politieke partijen in Nederland 
willen nu bezuinigen op onderwijs en 
studiefinanciering, dus schrijf die kenniseco-
nomie maar af. De economische toekomst is 
ook niet veilig, vanwege het slagveld van de 
vrije markt waar de grote spelers de kleintjes 
wegvagen. Ook de euro slokte andere 
munten op en als de eurocrisis nu niet 
grondig wordt opgelost verspreidt die zich 
vanuit het zuiden van de EU, met alle 
negatieve gevolgen van dien. Toename van 
armoede, faillissementen, werkloosheid, 
criminaliteit, migratie; afname van investerin-
gen en export etc. Oneerlijke politici zoeken 
oneerlijke oplossingen. Ze willen de AOW-
leeftijd verhogen naar 67 maar erkennen niet 
dat de meerderheid niet zo lang kan en wil 
doorwerken en dat er veel werkloze 50-plus-
sers zijn die niet aan de bak komen. Rechtse 
politici verzinnen onlogische argumenten om 
mensen die de crisis hebben veroorzaakt 
geen bijdrage te laten betalen aan de 
oplossing. Volgens elke logica moeten 

veroorzakers van problemen betalen. Maar 
voor de huidige en volgende crises betalen 
de slachtoffers. De veroorzakers gaan door 
voor meer winst en hogere salarissen en 
bonussen. Dus de schoonmakers, de 
arbeiders, de politieagenten, de studenten, 
de leraren, de verpleegkundigen, de 
postbodes, de gehandicapten, de ouderen, 
de spaarders enz. gaan de crisis betalen – 
terwijl de crisis echt het symptoom van 
grenzeloze en ongereguleerde vrije markt is.

Mahmud Said, Alphen aan den Rijn 

Schreeuw om aandacht

In een land waar veel gebeurt, een burger-
oorlog, bloedige rassenrellen, terroristische 
aanslagen, daar valt één schreeuw niet op. 
Wie voor het slaken van een kreet gearres-
teerd en voor langere tijd in hechtenis 
genomen wil worden, moet daarvoor in 
Nederland zijn, tijdens de dodenherdenking. 
Eén schreeuw en alle kippen zijn van de leg, 
in kippenhok Nederland. Grote bezorgdheid 
vult het publieke scherm en de voorpagina’s. 
Veiligheidsbobo’s schilderen de gebruikelijke 
angstscenario’s. Kunnen we de dodenher-
denking nog wel in alle openheid vieren? En 
het bevrijdingsfeest? Koninginnedag? 
Misschien moeten we, om het risico te 
beperken, al die nationale feestdagen 
samentrekken en Pasen en Pinksteren op 
een dag laten vallen. Je mag je langzamer-
hand in alle ernst afvragen wat persvrijheid 
betekent in een land waar de media slechts 
nog met het zaaien van paniek aan de kost 
kan komen. 

Johan Nijzink, Nijverdal

Mijn huis is er weer klaar voor.

John Hoekstra, Vlaardingen

  Prik mee:
prikbord@sp.nl

Verkiezingen
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Machtig

De Eyjafjallajökull: de meeste mensen 
kennen de naam niet, laat staan dat ze 
hem kunnen uitspreken. Het is de naam 
van de IJslandse gletsjer waar de 
vulkaanuitbarstingen plaatsvinden die 
voor zo veel problemen zorgen voor het 
Europese vliegverkeer. De aswolken zijn 
gevaarlijk voor vliegtuigmotoren en 
sinds 15 april hebben veertig Europese 
landen regelmatig het luchtruim 
moeten afsluiten. Vulkanologen stellen 
dat uitbarstingen als deze vaak in 
groepen optreden; we zouden er de 
komende jaren nog niet vanaf zijn. De  
grotere vulkaan Grimsvötn, vlakbij  
Eyjafjallajökull, kwam in 1783 voor het 
laatst tot een grote uitbarsting. Door de 
enorme aswolk mislukten oogsten in de 
jaren daarna en was er hongersnood in 
onder andere Frankrijk – volgens 
sommigen een van de aanleidingen 
voor de Franse Revolutie. De macht van 
de natuur gaat verder dan het onmoge
lijk maken van een welverdiende 
vakantie.

NordicPhotos / Atli Mar Hafsteinsson / HH

UITgElIChT
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stuur uw oplossing vóór 29 juni naar de puzzelredactie van de tribune, vijverhofstraat 65, 3032 sc rotterdam of tribunepuzzel@sp.nl.
onder de inzenders van een goede oplossing wordt een gesigneerd boek verloot uit de sp-boekenstal.

Horizontaal
1  Informatie voor een fooitje. (3) 
3  Bezopen huisdier. (5) 
7  Illegaal preken, onwettelijk zegenen en in het 

geheim hosties uitdelen? (8) 
9  Wesp hanteert vistuig. (5) 
10  Twee (achter elkaar). (2,3,7 en 12)  
12  Oscar voor astronomen? (12) 
13  Proef tevens voorbereiding op de proef. (4) 
14  Het accent ligt op de extra editie. (6) 
15  Er is geen betere plaats in Nederland. (4) 
18  Alleen deze vinger is altijd 2,54 cm lang. (4) 
19  Vaartuig voor Venetiaanse glazenwassers. (6) 
21  Rijk worden door een haven aan te doen. (11) 
23 Om de kippen mee naar bed te slaan. (4) 
24  Geliefde is niet meer in functie. (2) 
 
Verticaal 
2  Een baan bij het leger geven. (2,6,5)   
3  Bureaulandschap met een groen tintje. (11) 
4  Grote broer overtreft de slavink. (8) 
5  Om 100 cm neerslag in op te vangen. (10) 
6  Hierarchie onder dieven. (7) 
8  Wekelijks 24 uur onweer. (9) 
11  Onbeschaafde taal heeft geen diepte. (4) 
16  In de kern een samensmelting van bedrijven. (5) 
17  Griekse godin van onze afstandsmaat. (7 en 2,5) 
20  Wielerronde in de galerij. (6) 
22  Een vrouw als een boom. (3) 

cryptogrAm

oplossing cryptogrAm mei 2010 
Horizontaal
2) Bedelen 7) Dingen 8) Bewogen 12) Arbeidsplaatsen 14) Beweegreden 15) Tong  
17) Boekmerken 18) Stof 20) Kolk 21) Uitwijken 22) Ark 23) Adda 24) Steiger 25) Traan.

Verticaal
1) Geneesheer 3) End 4) Een uitgemaakte zaak 5) Zeeman 6) Teen 9) Opstootje  
10) Wapenbroeder 11) Ploegentijdrit 13) Boerenkaas 16) Gift 19) Fijn 21) Uitgang.

oplossing mengletters juni 2010
Ik leg alle adviezen onder mijn kussen, tot ik rechtop zit.

WinnAAr juni 2010
Irene Hof uit Tilburg

1

CRYPTOGRAM

Diagram

1 2 3 4 5 

6

7 8 9  

10  

11

12  

13
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18 19 20  

21 22 

23 24

Henry en Lucas, © FLW 2010 

CITATENRAADSEL

Opdracht: vul de achternamen in van de mensen (sommigen niet uit Nederland) van wie een politiek citaat is weergegeven. Het citaat kan vertaald 
zijn. De rode verticale balk omhelst de oplossing (die met de Nederlandse politiek te maken heeft). 

1 De idealisten hebben gelijk, maar de afschuwelijke realisten krijgen het. 
2 Politiek is één groot complot tegen eenvoudige sukkels als u en ik. 
3 Politiek is vloeibare geschiedenis. Geschiedenis is gestolde politiek. 
4 Wat in de politiek met angst begint, eindigt meestal in dwaasheid. 
5 Het beste wat ons kan overkomen is dat de SP volstrekt overbodig wordt. 
6 Politiek is een spel en ik probeer het goed te spelen. 
7 De politiek is een toneel waarop de souffleurs vaak harder spreken dan de acteurs. 
8 Politiek is de kunst van het mogelijke. 
9 ‘Politiek van de macht’ is een diplomatieke naam voor ‘de wet van de jungle’. 
10 Geen politiek is beter dan de doelstellingen die zij zich stelt. 
11 Van de politiek was het een gemakkelijke stap naar stilte. 
12 Binnenlandse politiek? Ik voer oorlog. Buitenlandse politiek? Ik voer oorlog. Ik voer alleen maar oorlog.
13 Een rechtvaardig man is rechtvaardig, zelfs in de politiek. 
14 Zij die een scheiding willen maken tussen politiek en moraal, zullen nimmer een van beide begrijpen. 
15 Aan vriendschap heb je iets in alle andere zaken dan politiek en liefde. 
16 Politiek is de afdeling amusement van de industrie. 
17 Macht zonder misbruik verliest haar charme. 
18 De mens is van nature een politiek dier. 
19 Ik heb al jaren geen verstand meer van politiek. 

Henry en Lucas, © FLW 2010 

mENglETTERS 
Opdracht: vul de achternamen in van de mensen (sommigen niet uit Nederland) van wie een politiek citaat is weergegeven. 
Het citaat kan vertaald zijn. De rode verticale balk is de oplossing (die met de Nederlandse politiek te maken heeft). 

Henry en Lucas, © FLW 2010
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vooR dE TaallIEfhEBBERS
Tot (!) de vorige Tribune heeft er jarenlang 
een spelfout in de Tribune gestaan – jaren-
lang dezelfde. In de vorige Tribune is die 
verbeterd. Wie ons de verbeterde spelfout 
opstuurt, maakt kans op een leuke prijs. 
De prijs heeft te maken met de plaats waar 
de spelfout stond…
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Kamerverkiezingen

Catering-
medewerkers aan 
de winnende hand

Jan Marijnissen in 
gesprek met Witte 
Hoogendijk

Analyses, commentaren, 
uitslagen, impressies

“De grootste psychiatrische 
instelling ter wereld is een 

gevangenis”

“Het hóéft allemaal niet zo te 
zijn”

EN vERdER...
 

IN dIT NUmmER:

20

36

14

Hervormen 

We zeiden het al tijdens de campagne: de 
komende tijd gaat het om de vraag welke 
mensen de kosten van de crisis op het 
bordje krijgen. Het lijkt erop dat de VVD, in 
welk kabinet dan ook, die vraag gaat 
beantwoorden. En met de VVD aan het roer 
kennen we het antwoord al. Het is een partij 
die nog altijd bewondering koestert voor, en 
inspiratie put uit, het werk van Margaret 
thatcher en Ronald Reagan: snoeien, 
bezuinigen en korten. Meer markt en 
minder mens. 

De sP wordt voorlopig nadrukkelijk buiten 
het proces van regeringsvorming gehou-
den. De sP wil niet ‘hervormen’, zo wordt 
gezegd.  De gevestigde partijen misbruiken 
het woord hervormen om af te breken wat 
overeind moet blijven. De WW, aOW en 
ontslagbescherming moeten eraan. De 
uitkeringen gaan omlaag en de bonussen 
omhoog. De ontslagbescherming wordt 
afgebroken en de marktwerking in de zorg 
verder opgetuigd. grootverdieners halen 
opgelucht adem en jan met de Pet betaalt 
het gelag. Dergelijke hervormingen noemen 
ze dan progressief. ik zeg: dat is destructief.  

laat de sP hervormen en het gaat heel 
anders. Wij verstevigen wat goed is en 
passen aan wat fout is. Niet alleen de crisis 
van een fout systeem bestrijden, maar de 
structurele gebreken van het casinokapita-
lisme aanpakken. als de sP gaat hervor-
men verandert de financiële sector en 
maken we Nederland socialer. 

als de sP hervormt zijn binnen een jaar de 
inkomensverschillen kleiner. We hervormen 
de zorg zodat deze kleinschaliger en 
menselijker wordt. We hervormen het 
onderwijs zodat de scholen kleiner worden 
en de onderwijzer meer zeggenschap krijgt. 
snoeiharde systeemwijzigingen waar menig 
liberaal politicus zenuwachtig van wordt.  

laat niemand dus nog zeggen dat de sP 
niet wil hervormen. geen symptoombestrij-
ding maar structuurhervorming. De sP is de 
grootste hervormer van ons land. Want wie 
de oorzaken van 
deze crisis 
ongemoeid laat, 
slaat een doodlo-
pende weg in naar 
de volgende crisis.

Emile Roemer
11 Jan Marijnissen 12 Nieuws 43 Gespot 44 Prikbord 45 Puzzel 46 Theo
47 Uitgelicht

 4  Fotoreportage: Grensgevallen
 10  Actueel: Zorgactie succesvol, maar we zijn er nog niet
 19  Afscheid I: Kamerlid Marijnissen krijgt symposium als dank
 26  België: Verkiezingen op zondagochtend
 28  Thuishaven: Het geheim van Boxmeer
 30 Gaza-konvooi: Het relaas van een opvarende 
 34  Afscheid II: “Als Kamerlid zal ik vooral de werkbezoeken missen”
 39  Bloody Sunday: Eindelijk gerechtigheid
 42  LinksVoor: Michiel van Nispen voelde het ineens
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Fotograaf Piet den Blanken brengt al  
vanaf midden jaren negentig de toestroom 
van vluchtelingen en migranten naar de 
Europese Unie in beeld, alsmede de
omstandigheden waarin deze mensen 
terechtkomen. Van 30 augustus t/m  
3 september staan deze thema’s centraal op 
een foto-expositie van Den Blanken in het 
Europees Parlement in Brussel. 

“Tijdens de Koude Oorlog zei men dat het 
IJzeren Gordijn mensen in hun vrijheid 
beperkte,” licht Piet den Blanken zijn 
fascinatie voor het onderwerp toe, “maar 
wat gebeurde er nadat het Gordijn viel? 
Arbeidsmigranten van buiten de Europese 
Unie worden op grote schaal uitgebuit en 
in de Middellandse Zee sterven mensen  
die in gammele bootjes Europa proberen  
te bereiken.”

De tentoonstelling wordt op 31 augustus 
geopend door SP-Europarlementariër
Dennis de Jong. De SP nam het initiatief 

voor de tentoonstelling in het hoofdgebouw 
van het parlement om zo de uitbuiting  
van migranten en de schrijnende omstan-
digheden aan de grenzen van de EU onder 
de aandacht te brengen van het Europees 
Parlement. Na Brussel zal de tentoonstel-
ling vanaf  10 september te zien zijn in het 

gemeentehuis in Dongen (Noord-Brabant) 
en vervolgens op andere locaties in 
Nederland.

Tekst Rob Janssen
Foto’s Piet den Blanken

Migranten aan de grenzen van Europa

gRENsgEvallEN

1 Spanje: een gestrande Marokkaan wordt bij de Straat van Gibraltar gearresteerd door 
de Guardia Civil

2 Spanje: Afrikaanse exodus naar Tenerife
3 Engeland: migranten die vanuit Frankrijk met de boot het Kanaal zijn overgestoken 

krijgen in Dover kleding van het rode Kruis
4 Turkije: in tegenstelling tot de etalagepoppen die zij voor West-Europese winkels 

fabriceren, komen deze illegale Iraakse arbeiders de EU niet in
5 Turkije: voor de stroom Aziatische en Afrikaanse illegalen is Istanbul  

de draaischijf
6 Spanje: Afrikaanse migranten slapen langs de snelweg op Gran Canaria
7 Spanje: met de boot weg uit Afrika
8 Griekenland: migranten wonen op een rangeerterrein in Athene

1

SP’ers die bij de opening van de tentoonstelling willen zijn of de tentoonstelling in het 
Europees Parlement willen bezoeken: stuur een mailtje naar eurofractie@sp.nl
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Migranten aan de grenzen van Europa

gRENsgEvallEN

2
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gRENsgEvallEN

3
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gRENsgEvallEN

4

5
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gRENsgEvallEN
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7
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gRENsgEvallEN
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ACTUEEl

Het was ook wel een beetje te gek. Terwijl zorgminister Klink 
op 21 juni ‘live’ vanuit Johannesburg zich met Jack van Gelder 
in tv-programma Studio Sportzomer druk zat te maken over 
het lot van voetbalminnende meiden in oranje jurkjes, kwam 
in Nederland een bezuinigingspakket van 1,4 miljard euro op 
de zorg op tafel te liggen. Vanuit het niets eigenlijk. Voorge-
steld door nota bene een demissionair kabinet. Tijd voor de 
Kamer om zich voor te bereiden en te beslissen: een week...
Samengevat kwamen Klinks voorstellen op het volgende neer: 
voor logopedie, ergotherapie en dieetadvisering is een eigen 
bijdrage van 10 euro per behandeling voorzien. Voor fysio-
therapie niet langer negen, maar twaalf behandelingen voor 
eigen rekening. En voor psychologische zorg in de tweede lijn 
zou straks 80 tot 175 euro moeten worden bijbetaald. Tenslotte 
zou de tandzorg van 18- tot 22-jarigen uit het pakket verdwij-
nen. Loophulpmiddelen voor ouderen? Uit het pakket! 
Allemaal schijnbaar achteloos vanuit Zuid-Afrika op de 
Nederlandse borden gedropt. Het was dat SP-Kamerlid 
Renske Leijten de bezuinigingsvoorstellen überhaupt geagen-
deerd had, anders waren ze door de Kamer wellicht spreek-
woordelijk ‘ter kennisgeving aangenomen’. Leijten eiste een 

Klink-klaar: bezuiniging eigen 
bijdrage van de baan

Supersnelle actie tegen snel verzonnen zorgbezuinigingen: samen met patiënten- en zorgorganisaties 
boekte de SP belangrijk succes.

spoeddebat, maar kreeg daarvoor opvallend genoeg alleen 
steun van GroenLinks. Misschien wilden andere partijen de 
stoelendans rondom de kabinetsformatie vooral niet verstoren 
met zo’n spoeddebat. In plaats daarvan zouden Klinks 
gewraakte voorstellen tijdens een zogenaamd Algemeen 
Overleg op 29 juni behandeld worden, maar pas enkele dagen 
daarvoor werd dat bekend. Haast was dus geboden, temeer 
daar de Kamer op 1 juli met reces zou gaan. Bovendien: 1 juli 
was ook de uiterste datum waarop zorgverzekeraars uitsluitsel 
moesten hebben over de invulling van de nieuwe polissen.  
Ondertussen was de woede over Klinks voorstellen onder 
meer onder logopedisten, ergotherapeuten en diëtisten tot 
het kookpunt gestegen. Een mail-offensief van hun kant 
richting de Tweede Kamer had al laten blijken dat de voorge-
stelde bezuinigingen bij hun in het verkeerde keelgat was 
geschoten. Toen duidelijk werd dat het uur U op dinsdag 29 
juni zou zijn, handelden ook zij razendsnel. Met in allerijl 
gefabriceerde T-shirts en protestborden togen ze, soms samen 
met patiënten, massaal naar het Haagse Plein waar de SP op 
die dinsdag met evenveel spoed een manifestatie had georga-
niseerd. 
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Van Rotterdam 
naar Amersfoort

Toen de SP in 1972 van start ging, hadden we ons 

hoofdkantoor aan de Dominicanenstraat in Nijmegen. We 

waren nog klein en we hadden genoeg aan de begane 

grond van het woonhuis op nummer 1. In de kelder stond 

een offsetpers, en op de etages boven woonden studen-

ten. In Rotterdam hadden we een dependance aan de 

Zaagmolendrift. Toen bleek dat de partij aansloeg en we 

bijgevolg gingen groeien, werd het pand in Nijmegen snel 

te klein en verhuisden we naar Rotterdam, de stad waar 

de partij eens was opgericht.

Vanaf 1977 was Vijverhofstraat 65 in Rotterdam ons 

nieuwe adres. Het gebouw ligt verscholen in een woon-

wijk, de Agniesebuurt, niet ver van het centraal station. 

Aan de voorkant zie je eigenlijk alleen een loopdeur en 

een kanteldeur, maar daarachter vind je een gang die 

toegang geeft tot een complex van drie verdiepingen. 

Toen we het pand kochten was het van binnen hoege-

naamd leeg, het was daarvóór een magazijn. In de loop 

van de jaren is er veel verbouwd. Nu is in de kelder de 

opslag en de drukkerij; op de begane grond een verga-

derzaal en kantoren; en op de eerste verdieping zitten de 

administratie, de redactie en de opmaak. In tegenstelling 

tot de bewering van het gossipblaadje HP/De Tijd dat het 

pand aangekocht zou zijn met ‘Chinees geld’, is het pand 

helemaal door de leden gefinancierd. Met leningen van 

1.000 gulden droegen veel leden bij aan het kapitaal dat 

nodig was.

Sinds 1977 heeft de partij vrijwel onafgebroken groei 

gekend, in leden- en afdelingental, en in electorale 

aanhang. Het resultaat: ons pand werd te klein, en 

gaandeweg moesten we meer en meer ruimte bijhuren. 

Daarom ontstond al jaren geleden de wens te verkassen 

naar een groter pand, centraal in het land en goed 

bereikbaar met het openbaar vervoer en de auto. Na lang 

zoeken hebben we dat pand gevonden in de nabijheid van 

het NS-station van Amersfoort. Op 26 juni heeft de 

partijraad unaniem ingestemd met de aankoop van het 

oude Rabobankfiliaal aan de Snouckaertlaan. De kosten 

voor aankoop en verbouwing belopen om en nabij de vijf 

miljoen euro, deels te financieren uit eigen middelen, 

deels door middel van een lening.

Met weemoed zullen we over anderhalf jaar afscheid 

nemen van Rotterdam. De partij is immers om tal van 

redenen innig met die stad verbonden. Maar het is de 

vooruitgang… Die dwingt ons om vooruit te kijken, uit te 

kijken naar een verdere groei van de stem van socialis-

tisch Nederland.

  jan Marijnissen

ColUmNACTUEEl

Klink-klaar: bezuiniging eigen 
bijdrage van de baan

 “U vult gaatjes in de begroting met 
gaatjes in het gebit” 

Op genoemde dinsdag staan niet minder dan 500 demon-
stranten op het Plein. Al snel blijkt hoe verstrekkend de 
bezuinigingen in de praktijk kunnen zijn. Zo vragen de 
logopedisten zich hardop af, of bijstandsmoeders straks in 
de supermarkt moeten kiezen tussen eten of spraakles voor 
hun kind. En: “Moeten afasie- en Parkinsonpatienten die 
weer willen leren praten straks iedere week 10 euro huis-
houdgeld meenemen? Die mensen kunnen zich niet eens 
hierover beklagen, want ze hebben deze hulp nodig om hun 
stem terug te krijgen!” 
De diëtisten benadrukken dat één op de vier thuiszorgcliën-
ten ondervoed is, waardoor  ernstiger ziektes zich eerder 
openbaren. Met als gevolg juist 1,7 miljard euro méér 
zorgkosten; meer nog dan wat Klink nu wil besparen. Een 
veelzeggende vraag ook van de Federatie Opvang: “Moet je 
een verslaafde of een mishandelde vrouw die na jaren 
eindelijk de stap gezet heeft om hulp te vragen, wegsturen 
als die geen 170 euro eigen bijdrage bij zich heeft?”
Leuzen, gescandeerd of opgeschreven op protestborden, 
vullen het Plein. Zoals: ‘Gaat de voedingsindustrie overge-
wicht bestrijden?’, ‘Ziekteverzuim kost meer’ of ‘Klink-klare 
onzin’. Sommige actievoerders schuiven ‘de rollator van de 
toekomst’ voor zich uit: een winkelwagentje. 
Renske Leijten is blij met de strijdbaarheid van de actievoer-
ders: “Deze demonstratie en deze opkomst tonen de kracht 
van de mensen in de zorg. Ze laten zien dat wij onze bescha-
ving nog niet verloren hebben. Hoogste tijd om deze 
minister zometeen in het debat eens goed de oren te 
wassen.”
Dat debat zou uiteindelijk vier uur duren. Vier uur waarin 
Leijten de minister de oren wast. “We lezen bijna dagelijks 
over wantoestanden, verspilling en verschraling in de zorg. 
De minister lost deze problemen niet op, maar schuift de 
rekening door naar de patiënten. Mensen die om financiële 
redenen afzien van zorg zijn geen besparing voor de 
staatskas; verergerende kwalen en ziekten komen onherroe-
pelijk terug op de begroting. Niet alleen bij de zorg, maar 
ook bij politie en justitie.” Leijten over het schrappen van de 
rollator: “Beschouwt de minister die soms als luxe waarop je 
jezelf trakteert?” En over de tandzorg: “U vult gaatjes in de 
begroting met gaatjes in het gebit.”
Uiteindelijk stemt een meerderheid van de Kamer tegen het 
voorstel de eigen bijdrage te heffen voor geestelijke gezond-
heidszorg, logopedie, ergotherapie en dieetadvisering. 
SP-Kamerlid Renske Leijten is blij met het resultaat: “Het 
blijkt dat actievoeren helpt. Iedereen snapt dat Klink met 
deze bezuinigingen de rekening bij de verkeerde mensen 
legt. Hij moet niet met de kaasschaaf op zoek naar bezuini-
gingen gaan, maar de bureaucratie en de topsalarissen 
aanpakken. Nog niet alles is binnen: Ik sta in de startblok-
ken om in het najaar ook nog de pil en rollator in het 
basispakket te houden.”

tekst jola van Dijk en Rob janssen

Foto Bas stoffelsen
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WK niet tegen 
elke prijs

Als Nederland en België het WK 
voetbal van 2018 of 2022 
organiseren, mogen er geen 
nieuwe wetten komen om de 
commerciële belangen van de 
FIFA te beschermen. Die 
garantie wil SP-Kamerlid Renske 
Leijten van de overheid. “We 
zien nu in Zuid-Afrika dat de 
FIFA lokale initiatieven blok-
keert, en de belangen van grote 
bedrijven behartigt”, aldus 
Leijten. “Onder deze voorwaar-
den kan Nederland geen WK 
organiseren.”

Foto Flickr.com

Roemer-norm 
toch 
aangenomen

Ministeries moeten het inhuren 
van dure externe deskundigen 
en managers drastisch terug-
dringen, heeft de Tweede Kamer 
vlak voor de verkiezingen 
besloten. Demissionair premier 
Balkenende wilde dit echter 
doorschuiven naar een volgend 
kabinet. Maar daar kwam hij niet 
mee weg. “De premier moet de 
Kamer niet schofferen”, vond 
SP-leider Emile Roemer en 
vroeg prompt een spoeddebat 
aan. Zijn voorstel om de 
uitgaven aan externen te 
beperken tot maximaal tien 
procent van de personeelskos-
ten werd alsnog aangenomen. 
Daardoor kan ruim 400 miljoen 
euro bespaard worden.
 

NIEUWS

Op 30 mei werd in Elckerlyc, de Osse speeltuin met een speciale 
band met de SP, feestelijk een nieuwe (grote!) zand-watertafel 
geopend. De speeltuin drijft op vrijwilligers en speelt een 
belangrijke sociale rol in de buurt. Emile Roemer maakte zich 
even los van de campagne voor een bezoekje.

Buiten spelen

Foto Paul Peters

Elckerlyc

De rekening van 
kinderopvang

Het demissionaire kabinet zet 
ouders met lage inkomens in de 
kou door de kinderopvang 
duurder te maken, vindt 
voormalig SP-Tweede Kamerlid 
Marianne Langkamp. “In de 
campagne gaven CDA en 
ChristenUnie nog aan hoe 
belangrijk de kinderopvang voor 
hen was, dit blijken nu loze 
woorden te zijn geweest.” 
Gezinnen met een minimumin-
komen moeten door de 
bezuinigingen volgend jaar 
maandelijks 21 euro meer 
neertellen. Langkamp: “Zeker 
voor ouders met lage inkomens 
wordt het steeds lastiger om 
kinderopvang te betalen en te 

kunnen blijven werken.” De SP 
wil de kinderopvang inkomensaf-
hankelijk maken en koppelen 
aan het aantal uren dat ouders 
werken.

Uitstel minder erg 
dan afstel

De Tweede Kamer heeft de 
initiatiefwet aangenomen van 
voormalig SP-Tweede Kamerlid 
Krista van Velzen en Harm 
Waalkens van de PvdA om het 
fokken van nertsen te verbieden. 
Daardoor komt een verbod op de 
nertsenhouderij weer dichterbij. 
Om het draagvlak in de Eerste 
Kamer te vergroten is de 
ingangsdatum van het verbod 
verschoven van 2018 naar 2024. 

Dit geeft nertsenhouders de 
kans om over te schakelen op 
andere bedrijfsactiviteiten 
zonder dat daar een financiële 
compensatie tegenover hoeft te 
staan. De aanpassing is gedaan 
omdat partijen in de Eerste 
Kamer bezwaar maakten tegen 
het oorspronkelijke voorstel. 
“Het gaat mij om het uiteindelijke 
resultaat dat het fokken van 
nertsen puur voor de pels niet 
meer kan”, licht Van Velzen toe. 
“Als het voorstel hierdoor een 
meerderheid krijgt is dat een 
noodzakelijk compromis.”

Veteranenwet

Als een van zijn laatste 
wapenfeiten in de Haagse 
politiek heeft SP-Kamerlid Remi 
Poppe een voorstel ingediend 
voor een veteranenwet. 
“Veteranen met ernstige 
problemen worden vaak van het 
kastje naar de muur gestuurd. 
Als deze wet wordt aangeno-
men, wordt de bijzondere 
zorgplicht van de overheid in de 
wet vastgelegd.” De wet moet de 
(na)zorg voor militairen, 
veteranen en hun relaties 
regelen. Poppe: “Ik heb de 
ingrijpende gevolgen van 
traumatische ervaringen van 
missies in oorlogsgebieden 
gezien.” Ook de fracties van 
PvdA, GroenLinks en D66 
hebben meegewerkt aan de 
initiatiefwet. “Voor mij persoon-
lijk is het erg bijzonder dat ik op 
de valreep als volksvertegen-
woordiger kon meewerken aan 
deze wet.” 

Foto govert de Roos
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Meldpunt 
gehandicapten-
zorg

Op aandringen van de SP gaat 
de Inspectie voor de Gezond-
heidszorg een proef doen voor 
een meldpunt voor de gehandi-
captenzorg. “Hiermee kunnen 
misstanden in instellingen 
sneller aan het licht komen en 
kan de Inspectie sneller 
ingrijpen”, aldus SP-Tweede 
Kamerlid Renske Leijten. “De 
overheid heeft de plicht om 
bewoners van gehandicaptenin-
stellingen te beschermen en 
moet voldoende toezicht 
houden.” Het meldpunt start  
op 1 september en heeft een 
voorlopige looptijd van drie 
maanden. Misstanden kunnen 
ook anoniem worden aange-
kaart.

Exit wapen-
beurzen 
Amsterdam

De Amsterdamse SP is 
verheugd dat het college van 
burgemeester en wethouders 
‘nee’ heeft gezegd tegen 
wapenconferenties. De VVD was 
de enige die er nog een 
‘economisch en innovatief 
belang’ in zag. SP-fractievoorzit-
ter Laurens Ivens: “Gelukkig 
blijkt dat dit VVD-standpunt niet 
door het College gedeeld wordt.” 
Waarnemend burgemeester 
Lodewijk Asscher (PvdA) heeft 
de organisatoren laten weten dat 
ze niet welkom zijn. Ivens: “Wij 
steunen hem daar van harte in.” 
In 2005 en 2006 hebben er grote 
wapenbeurzen in Amsterdam 
plaatsgevonden. Asschers 
partijgenoot en voorganger Job 
Cohen noemde die wapenbeur-

politie opleggen. Maar SP-Twee-
de Kamerlid Ronald van Raak 
stak er een stokje voor. Zijn 
voorstel om de voorgenomen 
bezuinigingen stop te zetten 
haalde op 29 juni een Kamer-
meerderheid. Van Raak: “Meer 
dan de helft van de politiekorp-
sen verkeert in financiële 
problemen. Overal hebben 
agenten een gebrek aan 
collega’s en kunnen de roosters 
nauwelijks worden gevuld. 
Volgens de politiebonden draait 
de politie op dit moment al op 
crepeersterkte. Het is onverant-
woord om de politie nu honder-
den miljoenen te laten bezuini-
gen. Ik ben blij dat de Tweede 
Kamer haar verantwoordelijk-
heid heeft genomen en de 
regering heeft teruggefloten.”

Onderzoek 
werkdruk 
postbodes

De Tweede Kamer steunt de SP 
in de eis voor een onderzoek 
van de Arbeidsinspectie naar de 
werkdruk bij Postbedrijf TNT. Dat 
bleek bij de laatste stemmingen 
van de Tweede Kamer voor het 
zomerreces. SP-Tweede 
Kamerlid Sharon Gesthuizen 
(foto) drong aan op een 
onderzoek omdat er al jaren 
problemen zijn in de postsector 
en bij postbedrijf TNT. De 
arbeidsvoorwaarden hebben te 
lijden onder de harde concurren-
tie als gevolg van de liberalise-
ring van de sector. En veel 
TNT’ers klagen over intimidatie.

Foto Bas stoffelsen

NIEUWS

Brusselse bemoeizucht 
beteugeld
Op runderlapjes en versgebakken broodjes hoeft straks geen 
etiket met voedingswaarden te prijken. SP-Europarlementariër 
Dennis de Jong is verheugd met de Europese uitzondering: 
“Tijdens de verkiezingscampagne voor het Europees Parlement 
stonden we zij aan zij met de ambachtelijke winkels om te 
voorkomen dat deze ondernemers bedolven zouden worden 
onder onuitvoerbare Europese etiketteringsvoorschriften. Zo 
zouden bakkers en slagers enorme etiketten moeten plakken op 
onverpakt voedsel. Dit zou voor veel kleine zelfstandigen geleid 
hebben tot onaanvaardbare kosten.” De SP is al jaren een warm 
pleitbezorger van de belangen van kleine ondernemers. Zo bracht 
Tweede Kamerlid Sharon Gesthuizen onlangs het tweede 
actieplan Hart voor de Zaak uit, met concrete voorstellen om de 
positie van het midden- en kleinbedrijf te versterken.

Foto Bas stoffelsen

Niet te plakkerig

zen destijds al ‘onwenselijk’, 
maar beweerde er niets tegen te 
kunnen doen.

Foto sxc.hu

Bezuinigingen 
politie van de 
baan

Bezuinigingen die oplopen tot 
192 miljoen euro per jaar, wilde 
oud-minister Ter Horst (PvdA) de 

Voedingswaarde per 100 gram:

158 kcal

7,5 vet

1,5 verzadigd vet

2,4 koolhydraten

Bewaren: Gekoeld bewaren (max. 7°C)

Bereidingsadvies: Lekker om de worst even op te 
warmen in de magnetron (1 minuut op 700 watt).

Naam producent of verkoper: 

Slager Worst, Vleesstraat 3, Rijswijk

kip grillworst
Ingrediënten:
Kipvlees (90%), keukenzout, soja, eiwit, 
stabilisator E 450-E452, smaakversterker 
E621, E627, antioxidant E300, E301,
conserveermiddel E 250, gefermenteerde rijst, 
tuinkruiden (koriander, gember, cardamon, 
foelie), kruidenextract, woodvinegar 
(houtazijn)

Allergie-informatie: bevat soja en gluten

Te gebruiken tot: 25-04-2009
Kg: 50 gram €/kg: 10.40
Prijs: € 0,52

Een voorbeeld van Brusselse bemoeizucht
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Op 9 juni hield de SP haar verkiezingsavond in De Rode Hoed in Amsterdam. Het werd een avond 
van spanning en opluchting, trots en overpeinzing. Maar ook van strijdbaarheid en optimisme.  

UITslagENavoNd

“Zeg, ik ken een waarzegger die de 
laatste drie verkiezingsuitslagen tot op 
de zetel nauwkeurig heeft voorspeld. 
Hij heeft gisteren gezegd dat de SP 
twintig zetels haalt.” Het is Harry van 
Bommel, de nummer twee op de 
SP-kandidatenlijst, die dit opmerkelijke 
nieuwtje een half uur voor de eerste 
prognose aan de Tribune-verslaggevers 
toevertrouwt. Afgaande op de nét iets te 
olijke grijns op zijn gezicht, moeten we 
zijn uitspraak niet al te serieus nemen. 

Aan de andere kant: hebben we Harry 
eigenlijk ooit slechtgehumeurd gezien?

Het is half negen in De Rode Hoed in 
Amsterdam. Verkiezingsavond. Het is 
anders dan anders. Iedereen weet hoe 
de kaarten zo’n beetje liggen. Ging het 
tijdens eerdere Kamerverkiezingen 
vooral om hoe groot de winst van de SP 
zou uitpakken; deze keer staat de vraag 
centraal in hoeverre het verlies beperkt 
zal blijven. Want dat de enorme klapper 

van 2006 met 25 zetels niet herhaald 
gaat worden, lijkt voor de hand te 
liggen. Maar toch: iedereen weet ook 
dat de partij met Emile Roemer als 
nieuw boegbeeld een indrukwekkende 
eindsprint wist in te zetten. 
Naarmate de eerste prognose nadert, 
kunnen er bekende gezichten gesigna-
leerd worden. Naast SP-Kamerleden en 
-senatoren zien we bijvoorbeeld Prem 
Radhakishun, zoals altijd druk conver-
serend. We zien een stralende Agnes 

Verlies met een  
gouden randje
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UITslagENavoNd

beperkt, want: “De meeste waardering 
verdienen wat mij betreft onze duizen-
den activisten die zich tot en met 
vandaag uit de naad hebben gewerkt 
om de mensen ervan te overtuigen om 
op de beste partij van Nederland, de SP, 
te stemmen. Er is geplakt, gefolderd en 
wat natuurlijk het allerbelangrijkste is, 
we hebben met heel veel mensen 
gesproken op markten, pleinen en bij 
stations. De uitslag weten we nog niet, 
maar wat we wel weten is dat heel veel 
mensen de SP een warm hart toedra-
gen, dat we een goede naam hebben 
onder het volk.”

En dan is het 21:00 uur. De bekende 
tabel verschijnt op het videoscherm en 
iedereen houdt de adem in. Eerst het 
CDA. Die partij krijgt een vreselijk pak 
slaag van de kiezer: 20 van de 41 zetels 
gaan verloren. Ook de PvdA verliest 
twee zetels en houdt er 31 over. Dan de 
SP. Vijftien zetels, een verlies van tien. 
Dat er toch een luid gejuich opstijgt in 

De Rode Hoed is gezien de peilingen 
van twee weken eerder wel te begrijpen; 
tussen half en eind mei werden de SP 
nog amper acht zetels toegedicht. De 
VVD komt met 31 zetels naast de PvdA, 
ook GroenLinks en D66 winnen en pak-
ken elk 10 zetels. De PVV wint echter de 
meeste zetels. De partij van Geert 
Wilders komt uit op 23 zetels; een winst 
van 14. De ruk naar rechts is evident.
Vijftien zetels voor de SP. Een verlies 
van tien. Een klap in het gezicht, of een 
opluchting, omdat het er lange tijd nog 
veel slechter had uitgezien? In De Rode 
Hoed lijkt de balans vooralsnog naar 
dat laatste uit te slaan. Campagneleider 
Tiny Kox klimt op het podium. Hij 
windt er geen doekjes om: “We hebben 
onze historische overwinning van 2006 
niet kunnen herhalen. Dit resultaat is 
een grote stap terug en we zullen hier 
goed over na moeten denken.” Felicita-
ties richting de winnaars van Groen-
Links, PVV, VVD en D66 volgen. Toch 
appelleert ook Kox aan het dubbele 

Kant, die we vragen hoe het met haar is. 
Eigenlijk hoeft dat niet eens, want we 
zien het zo wel: Agnes maakt het 
uitstekend. We lopen Bob Ruers van het 
Comité Asbestslachtoffers tegen het lijf, 
evenals Bob Fosko, Jan Marijnissen en 
Kamer-oudgediende Fenna Vergeer. En 
wat te denken van een kleine veertig 
partijgenoten uit Boxmeer en omstre-
ken, die een busreis van in totaal vier 
uur alleszins de moeite waard vonden 
om ‘hun’ Emile een hart onder de riem 
te komen steken? 

“De meeste waardering 
verdienen onze duizenden 
activisten”

Even voor negenen is het woord aan 
partijsecretaris Hans van Heijningen, 
die de ruim 500 aanwezigen toespreekt. 
“Als jullie enthousiasme maatgevend is 
voor de uitslag van deze verkiezingen, 
dan komt het vanavond helemaal goed.” 
Hij houdt de reeks dankbetuigingen 
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UITslagENavoNd

gevoel: “Tijdens de laatste weken van de 
campagne wisten we het tij te keren. En 
vergeet niet: vijftien Kamerzetels is nog 
altijd het op een na beste resultaat uit 
de geschiedenis van de partij.”              

“We hebben het vertrouwen 
in de partij teruggewonnen”

Langzaam komen de uitslagen per 
gemeente binnen, te beginnen met 
Vlieland. Duidelijk wordt dat de 
verliezen in traditionele SP-bolwerken 
als Nijmegen en Heerlen zwaar zijn. 
Ook in de ‘grote vier’ – Amsterdam, 
Den Haag, Utrecht en Rotterdam –  
levert de partij flink in. De VVD doet 
bijna overal goede zaken, veelal ten 
koste van het CDA. In Midden- en 
Zuid-Limburg is het de PVV die de 
meeste stemmen trekt. Toch zijn er ook 
lichtpuntjes te melden. Zo blijft de SP in 
Oss de grootste. En in Boxmeer, de 
thuisbasis van Emile Roemer, haalt de 
SP met 33, 7 procent een monsterscore. 
Ook in Cuijk en het Noord-Limburgse 
Gennep, buurgemeenten van Boxmeer, 
blijken de meeste kiezers op de SP 
gestemd te hebben. In De Rode Hoed 
geeft dat natuurlijk extra feest bij de 
veertig ‘Emile-supporters’ uit die regio. 
Die vreugde slaat naar de rest over, als 
de tweede prognose uitkomt op zestien 
zetels voor de SP. 

Vroeger had Amsterdam De Beer van 
de Meer: Piet Schrijvers, de legendari-
sche keeper van Ajax. Vandaag heeft de 
hoofdstad De Beer van Boxmeer in 
huis: Emile Roemer. Omringd door 
camera’s en microfoonhengels en 
vergezeld door de nieuwe Kamerfractie 
betreedt hij het podium. “Een verlies 
met een gouden randje”, noemt hij de 
voorlopige uitslag. “Na de fantastische 
overwinning met 25 zetels van vier jaar 
geleden hebben we het zwaar gehad. 
Velen hadden ons zelfs al helemaal 
afgeschreven. Maar dan kennen ze de 
SP nog niet. Ongelooflijk veel SP’ers 
hebben zich de benen onder het lijf uit 
gelopen om mensen ervan te overtui-
gen dat we Nederland sociaal uit de 
crisis moeten krijgen. De grootste winst 
zie ik dan ook in het feit dat we de 
afgelopen weken het enthousiasme en 
het vertrouwen in de partij hebben 
teruggewonnen. Deze vijftien, wellicht 
zestien zetels zijn voor de SP pas het 
begin. We gaan doen wat we beloofd 
hebben: aan de stem op de SP op 9 juni 
hebben de mensen op 10 juni ook nog 
wat. Ze zullen van ons horen.” Zijn 
inspanningen tijdens de campagne 
draagt hij tot slot op aan Agnes. Beider 
voornamen worden nog minutenlang 
gescandeerd. 

“Ah ja, dat is die grote brede, 
die nieuwe van de SP”

Op basis van wat de partijsecretaris, de 
campagneleider en de lijsttrekker 
erover gezegd hebben, lijkt de voorbije 
SP-campagne op een race-auto in vrije 
loop, die pas de eindsprint inzet als het 
juiste toerental is bereikt en de juiste 
versnelling is gekozen. Hoe ging dat in 
zijn werk?      
“Voor de SP was de verkiezingsstrijd 
deze keer een echte uphill battle”, blikt 
campagneleider Tiny Kox terug: “In het 
begin was het echt tegen de stroom in 
werken, om te proberen het tij te keren. 
Het verschil met 2006 was dat we toen 
de wind in de rug hadden en we ons 
konden richten op het maximaliseren 
van de stemmenwinst. Hoe anders dan 
deze keer. Toen de campagne begon 
stonden we in de peilingen op een 
historisch dieptepunt. We hadden 
binnen korte tijd twee keer te maken 
gehad met een wisseling van leider-
schap. De SP was uit de gratie geraakt 
vanwege de niet-deelname aan de 
regering. Bovendien waren het steeds 
andere partijen die in de picture 
stonden: de PvdA die Job Cohen als 
lijsttrekker lanceerde, de opmars van de 
PVV en de VVD, D66 dat piekte en toch 
weer terugviel. We zaten in een heel 
moeilijke positie aan het begin van de 
campagne.” De omslag vond volgens 
Kox plaats tijdens het tv-debat in Carré 
op 26 mei, waarin Emile Roemer tijdens 
zijn eerste grote tv-optreden verrassend 
sterk voor de dag kwam. “Toen keerde 
het tij. Binnen twee weken gingen we in 
de peilingen van acht naar vijftien 
zetels. Moesten we ons vóór het Carré-
debat nog verdedigen om niet nog 
verder weg te zakken, daarna was het 
ónze beurt om aan een opmars te 
beginnen.” Met nog twee weken te gaan 
vond de SP-campagne het juiste 
toerental en de juiste versnelling. Kox: 
“Vanwege Emiles aanvankelijke 
onbekendheid voerden we eerst 
campagne met het ‘Grote Schoon-
maak’-materiaal, om te laten zien dat 
de SP nog steeds de SP is. Pas na het 
Carré-debat, waarin Emile zich zo 
voortreffelijk profileerde, zetten we de 
affiches en folders met Emile in. Er 
ontstond een beeld dat klopte; men 
kreeg in de gaten dat ‘die Roemer’ er 
toch echt weer eentje van de SP is.” Uit 
tal van afdelingen kreeg Kox vervolgens 

te horen dat het campagnemateriaal 
met de steeds bekender wordende 
Roemer met de dag enthousiaster en 
gretiger werd meegenomen door de 
mensen op straat. Hetzelfde gold voor 
de ZO-krant. “Bij het zien van de 
SP-folders en –affiches zeiden de 
mensen ineens: ‘Ah ja, dat is die grote 
brede, die nieuwe van de SP.’ Dat heeft 
voor een nieuwe impuls en enthou-
siasme gezorgd in de afdelingen en 
tegelijkertijd was het voor mij een teken 
dat de omslag een feit was.”

Naarmate meer en meer uitslagen uit 
het land binnenkomen, blijkt vijftien 
zetels toch het maximale.
En dus halen we verhaal bij Harry van 
Bommel met zijn waarzegger die 20 
zetels had voorspeld. “Eh… ja nee, die 
waarzegger, dat was een vriend van Paul 
Ulenbelt...”, verwijst het zojuist herko-
zen Kamerlid naar zijn eveneens 
herkozen collega. Paul Ulenbelt 
desgevraagd: “Ja, ik had met die 
waarzegger een weddenschap om een 
kratje bier afgesloten. Hij zei twintig 
zetels; ik zei: het worden er minder. Ik 
heb dus een krat bier gewonnen. Maar 
die zal ik samen met hem leegmaken. 
Op de verkiezingsuitslag. Zo ben ik dan 
ook wel weer.”

Tekst Rob Janssen
Foto’s Maurice Boyer
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Lijstnummer en partij percentage 2010 zetels 2010 percentage 2006 zetels 2006
1.  CDA  13,61 21 26,51 41
2.  PvdA  19,63 30 21,19 33
3.  SP  9,82 15 16,58 25
4.  VVD  20,49 31 14,67 22
5.  PVV  15,45 24 5,89 9
6.  GROENLINKS  6,67 10 4,6 7
7.  ChristenUnie  3,24 5 3,97 6
8. D66  6,95 10 1,96 3
9.  Partij voor de Dieren 1,3 2 1,83 2
10. SGP  1,74 2 1,56 2

UITslagENavoNd

te horen dat het campagnemateriaal 
met de steeds bekender wordende 
Roemer met de dag enthousiaster en 
gretiger werd meegenomen door de 
mensen op straat. Hetzelfde gold voor 
de ZO-krant. “Bij het zien van de 
SP-folders en –affiches zeiden de 
mensen ineens: ‘Ah ja, dat is die grote 
brede, die nieuwe van de SP.’ Dat heeft 
voor een nieuwe impuls en enthou-
siasme gezorgd in de afdelingen en 
tegelijkertijd was het voor mij een teken 
dat de omslag een feit was.”

Naarmate meer en meer uitslagen uit 
het land binnenkomen, blijkt vijftien 
zetels toch het maximale.
En dus halen we verhaal bij Harry van 
Bommel met zijn waarzegger die 20 
zetels had voorspeld. “Eh… ja nee, die 
waarzegger, dat was een vriend van Paul 
Ulenbelt...”, verwijst het zojuist herko-
zen Kamerlid naar zijn eveneens 
herkozen collega. Paul Ulenbelt 
desgevraagd: “Ja, ik had met die 
waarzegger een weddenschap om een 
kratje bier afgesloten. Hij zei twintig 
zetels; ik zei: het worden er minder. Ik 
heb dus een krat bier gewonnen. Maar 
die zal ik samen met hem leegmaken. 
Op de verkiezingsuitslag. Zo ben ik dan 
ook wel weer.”

Tekst Rob Janssen
Foto’s Maurice Boyer

Hoe duid jij de verkiezingsuitslag?
“Ik vind de verkiezingsuitslag enerzijds 
begrijpelijk en anderzijds onbegrijpelijk. 
Begrijpelijk is het forse verlies van het 
CDA. De partij en in het bijzonder hun 
politieke frontman, premier Balkenende, 
heeft niet kunnen overtuigen. Wat ik niet 
begrijp is dat de VVD de laatste weken zo 
heeft kunnen groeien. Oké, ze hebben de 
belofte gedaan het anders te gaan doen, 
maar dat ‘anders’ zal vooral betekenen 
veel bezuinigen en grotere inkomensver-
schillen. Verder vind ik het onverteerbaar 
dat een rabiate partij als de PVV zoveel 
gewonnen heeft.”

Uitgerekend in een tijd waarin het 
neoliberalisme zo zwaar bekritiseerd 
wordt, kan de SP daarvan niet profi-
teren en winnen juist de liberalen.  
Hoe kan dat?
“Terwijl het land in brand staat, geeft een 
deel van het volk het vertrouwen aan de 
pyromaan. In overdrachtelijke zin is dit wat 
er gebeurd is. Het neoliberalisme heeft ons 
niet alleen in een morele crisis gestort, het 
heeft ons ook opgezadeld met een 
financiële en een economische crisis.  
Het is niet te begrijpen waarom meer 
mensen dan in 2006 nu juist hun vertrou-
wen uitspreken in partijen als de VVD  
en D66.

Als SP zijn we er onvoldoende in geslaagd 
dit mensen duidelijk te maken. Daarom 
ben ik zo blij met de uitslag. We hebben 
weliswaar fors verloren, maar ten opzichte 
van een poosje geleden zijn we fors 
vooruitgegaan. En de stemming in de partij 
is erg positief: iedereen wil er tegenaan.  
Er zijn barre tijden op komst, en ons land 
en zijn bevolking zal de SP hard nodig 
hebben.”

Na de Kamerverkiezingen van 2006 
sprak het Duitse weekblad Der Spiegel 
van ‘der niederländische Pendel’: 
Nederland schommelt elke vier jaar 
heen en weer tussen links en rechts. 
Mee eens?
“Ik geloof niet in die pendeltheorie, dat is 
me te onwillekeurig. Een pendel kan 
inderdaad maar één ding: heen en weer 
slingeren. De politieke voorkeur van 
mensen is niet zo ééndimensionaal. 
Mensen betrekken vele zaken bij hun 
afweging aan wie ze hun vertrouwen 
schenken en ze hebben de beschikking 
over een palet aan partijen waaruit zij hun 
keuze kunnen maken. Als je per se in 
links-rechtstermen wilt denken, dan 
hebben we nu zeker een ruk naar rechts 
gemaakt. Een rechts-midden-rechtskabi-
net (VVD, CDA, PVV) was eerder niet 
mogelijk, nu wel.”

dRIE vRagEN aaN paRTIjvooRzITTER jaN MaRIjNIssEN

De verkiezingsuitslag

Deze mensen gaan voor de SP de Tweede Kamer in:

Emile Roemer, Renske Leijten, Harry van Bommel, Jan de Wit, Ewout Irrgang, Ronald van Raak, Sadet Karabulut, 
Paul Ulenbelt, Jasper van Dijk, Sharon Gesthuizen, Henk van Gerven, Manja Smits, Paulus Jansen, 
Farshad Bashir en Nine Kooiman. 
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hET momENT

Het Moment van de campagne: Emile Roemer kantelt de peilingen met een geweldig 
optreden tijdens het lijsttrekkersdebat op 26 mei in Carré in Amsterdam.

Foto: Robin Utrecht /  ANP
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Ter gelegenheid van zijn vertrek uit de 
Tweede Kamer bood de SP-fractie Jan 
Marijnissen op 24 juni een symposium aan, 
als dank voor zijn werk als Kamerlid en 
fractievoorzitter. Emile Roemer sprak hem 
toe: “Vandaag gaat je nieuwe politieke 
carrière van start.” De wereld veranderen 
kan immers ook zonder in de Tweede 
Kamer te zitten. Er werd dan ook vooruitge-
keken tijdens het symposium, dat op verzoek 
van Marijnissen globalisering als thema 
had. Het werd een gesprek met diepgang, 
geleid door Marijnissen. Grote namen uit de 
politiek lieten zich door hem verleiden tot 
uitspraken die tien, vijftien jaar geleden nog 
uitsluitend in het SP-vak te horen waren.

Opmerkelijke uitspraken

Zo was daar Ruud Lubbers (CDA), die 
tegenwoordig de eretitel minister van staat 
draagt. Hij was als minister-president tussen 
1982 en 1994 verantwoordelijk voor 
keiharde bezuinigingen en privatiseringen. 
Nu sprak hij: “Het leek zo aantrekkelijk om 
voor marktwerking en winsten op korte 
termijn te gaan. We dachten dat we 

symposIUm

hopeloos achter zouden lopen als we de 
Amerikanen en Engelsen niet zouden 
volgen, want daar ging het zo goed. Dat was 
een denkfout, volstrekte onzin.” Ook 
voormalig VVD-defensieminister en huidig 
lid van de Raad van State Joris Voorhoeve 
liet zich opmerkelijk uit: “Het helpen 
opbouwen van vakbonden is de beste 
manier om publieke instellingen in ontwik-
kelingslanden op te bouwen.” CDA’er 
Herman Wijffels, ex-bewindvoerder van de 
Wereldbank en gewezen voorzitter van de 
Sociaal-Economische Raad (SER), deed 
eveneens een duit in het zakje: “Volgens mij 
moeten we krachtige lokale gemeenschap-
pen vormen, waar burgers bepalen wat van 
belang is voor de kwaliteit van hun dagelijks 
leven. Door een streven naar efficiency en 
schaalvergroting is dat nu vaak niet meer zo 
in de zorg, het onderwijs en woningbouw-
corporaties.” Voormalig staatssecretaris 
Europese Zaken Frans Timmermans 
(PvdA): “Globalisering wordt als negatief 
ervaren doordat er geen uitknop op zit. Het 
gebeurt, maar je kunt er niets aan doen.”

Vooruitkijken met diepgang
Afscheidssymposium Jan Marijnissen

Een oud-minister van de VVD die opkomt voor vakbonden en publieke instellingen, CDA-prominenten 
die schaalvergroting en marktwerking bekritiseren. De partijpolitiek werd overstegen tijdens het 

afscheidssymposium voor Jan Marijnissen in de Tweede Kamer.

Columnisten Jan Mulder, Marcel van 
Dam en Wouter van Dieren (Club van 
Rome) bezongen de menselijke maat, 
solidariteit en het gelijk van Marijnissen. 
Van Dieren: “Het kapitalisme ging in 
oktober 2008 ten onder, niet doordat in 
Oss de revolutie kraaide, ook niet aan 
zijn eigen successen, maar door de 
puinhopen van de neoliberale revolutie. 
Dit is dus het mooiste moment om de 
scepter met de tomaat in top over te 
dragen.” Toch oversteeg het symposium 
de partijpolitiek; er werd met visie over 
de grote problemen van de wereld 
gesproken. Een zeer gepast afscheid van 
Tweede Kamerlid Jan Marijnissen.

tekst jola van Dijk

Foto’s suzanne van de Kerk

 
De DVD van Jans symposium is te 
bestellen in de webshop voor 5 euro  
(incl. verzendkosten). www.sp.nl/shop
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JaN MaRIJNIssEN IN gEspREk MET WITTE HoogENdIJk

Prof. Dr. Witte Hoogendijk doet onderzoek naar oorzaak, beloop en behandeling van depressies.  
Hij is hoogleraar biologische psychiatrie aan de faculteit Geneeskunde van het VU Medisch Centrum 

in Amsterdam en lid van de Gezondheidsraad. En hij is praktiserend psychiater.
Hij was een van de acht psychiaters die door Coen Verbraak voor zijn inmiddels roemruchte tv-serie 

‘Kijken in de ziel’ werd geïnterviewd. Verbraak won met deze gesprekken – nog steeds te bewonderen op 
internet – de Zilveren Nipkowschijf 2010, de prijs van tv-critici voor het beste Nederlandse  

tv-programma.

Over ons brein, depressie en de psychiatrie

We zitten buiten op een klein terras 
achter zijn huis in hartje Amsterdam. 
Zijn vrouw treft voorbereidingen voor 
een tentoonstelling van haar werk op de 
begane grond van hun prachtige huis. 
Een tafeltje, een opnameapparaat, twee 
stoelen en twee mannen die twee uur 
praten over ons brein, depressie en de 
psychiatrie.

Waar zitten onze emoties?
“Ze zitten overal. Het kan zowel een 
psychische reactie zijn op een lichame-
lijke waarneming, als een lichamelijke 
reactie op een psychische waarneming. 
Bijvoorbeeld, je ziet een slang en je trekt 
meteen je voet terug, nog voor je iets 
hebt gedacht. Je voelt angst, je hart gaat 
sneller kloppen. Dat is emotie. Ander-
zijds kun je iets zien of horen waar je 
bang van wordt, wat leidt tot zweten en 
trillen.”

Wat is ons karakter. Wat is ons 
geweten? En ook hier, waar  
zitten ze?
“Onze persoonlijkheid wordt gevormd 
door onze gedragingen en gevoelens, 
erg afhankelijk van wat we vanaf onze 
geboorte hebben meegemaakt, bovenop 
de genetische voorbestemdheid. Ons 
karakter, ons geweten, onze creativiteit, 
ons geheugen, zijn allemaal op een 
bepaalde manier in onze hersenen 
verankerd.”

Hoe werkt dat?
“De communicatie tussen de hersencel-
len gebeurt langs chemische weg, 
binnen de cellen gebeurt dat elektrisch. 
Het probleem bij het onderzoek naar 

het functioneren van de hersenen is dat 
niet alles stoffelijk is. Dat geldt voor wat 
we onze ziel noemen, ons karakter, ons 
geweten, enzovoorts. Op een bepaald 
moment verloopt het proces elektrisch, 
en dus niet stoffelijk. Je begrijpt dat dit 
gegeven bron is van veel speculaties over 
‘de ziel’, aura’s en dat soort zweverige 
dingen. Maar één ding is zeker: als we 
doodgaan, stopt alles.”

Maar de ziel gaat toch naar de 
hemel?
Hij lacht. “Dan scheiden hier onze 
wegen.”

Hoe zijn onze hersenen evolutio-
nair ontstaan? 
“Het is vergelijkbaar met de evolutio-
naire ontwikkeling van het oog, ook 
heel ingewikkeld, maar inmiddels vrij 
precies beschreven. Zoals bekend 
hebben de mensaap en de mens 
gemeenschappelijke voorouders. Het 
volume van de hersenen van onze tak is 
groter geworden. Men veronderstelt dat 
dat komt door een gen met een groei-
hormoon dat net als Pokon voor planten 
extra groei veroorzaakt. Bij ons is het 
voorste deel van de hersenen – het deel 
waar onze assertiviteit zit, waar we 
plannen maken, waar onze humor zit, 
en meer van dat soort zaken – daardoor 
groter en zijn we een ander organisme 
geworden. En omdat we beter konden 
plannen, kon de mens de problemen 
beter de baas en bijvoorbeeld zijn 
jongen beter verzorgen. De mens leerde 
vuur te maken, waardoor hij minder 
lang op zijn vlees hoefde te kauwen. De 
hypothese is dat daarom de kaakpartij 

“Er moet een open communicatie komen 
tussen wetenschap en maatschappij”

kon slinken en er meer plek vrijkwam 
voor de hersenen. Mogelijk hebben we 
die sprong dus gemaakt door de invloed 
van één eiwit.”

Er zijn mensen die beweren dat we 
die hoge voorhoofden vooral 
hebben te danken aan de voorkeur 
van de vrouwtjes.
“Ja, dat klopt. Evolutie is natuurlijk niet 
alleen survival of the fittest, maar ook 
seksuele selectie.”

Wat is het onderbewuste?
“De Neurowetenschapper Joseph 
LeDoux heeft daar onderzoek naar 
gedaan en hij stelt vast dat we allerlei 
dingen doen zonder dat we ons er 
bewust van zijn. Het wegtrekken van je 
voet, waar we het eerder over hadden, is 
daar een voorbeeld van. We handelen 
dan ‘onbewust’. Er zijn mensen die nog 
verder gaan. Zij zeggen dat al ons 
handelen niet echt door onze wil wordt 
gestuurd. Wij zouden veel, misschien 
wel alles, achteraf invullen met onze 
ratio. De redenering is dat we onze 
driften als agressie en seks naar het 
onderbewuste hebben verbannen, maar 
soms komt het er zomaar uit en word je 
bijvoorbeeld ergens boos over zonder 
dat je precies doorhebt waarom.”

Zou het niet heel nuttig kunnen 
zijn, wanneer we ons hier meer 
bewust van zijn?
“Zeker. Ik kan dat bevestigen vanuit 
mijn ervaring als psychiater. De relatie 
tussen een therapeut en een patiënt is 
gelaagd. Het blijft mensenwerk, ook van 
mijn kant. Dus hoe beter ik mezelf ken, 
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Over ons brein, depressie en de psychiatrie

hoe beter ik iemand anders kan helpen. 
Ik heb bijvoorbeeld te maken met 
agressie in de spreekkamer. Daar moet 
je mee om kunnen gaan. Om het 
gesprek te kunnen voortzetten moet je 
kunnen de-escaleren.”

Ken uzelf. Zouden we daar een 
beter mens van kunnen worden?
“Ik denk het wel. Neem nu agressie. Er 
zijn eigenlijk twee vormen, en dat 
onderscheid wordt te weinig gezien. Je 
hebt angstagressie en je hebt aanvals-
agressie. Ze zijn op verschillende 
plekken in de hersenen gelokaliseerd.
Stimuleer je bij een kat de aanvalsagres-
sie dan wordt hij stil, blijft hij laag en 
kruipt hij over de grond. Stimuleer je de 

andere vorm van agressie, de agressie 
voortkomend uit angst, dan gaan zijn 
haren overeind staan en gaat hij blazen. 
Bij mensen is dat niet anders, ook daar 
is er een groot verschil tussen deze twee 
vormen van agressie. Maar meestal 
hebben we maar één manier van 
reageren: agressief terugdoen, terwijl 
dat eigenlijk helemaal niet nodig is.”

Heb je nog een ander voorbeeld 
waarbij meer begrip kan leiden tot 
minder misverstanden over  
en weer?
“Territoriumdrift, letterlijk en over-
drachtelijk. Sterk evolutionair bepaald, 
maar we zijn er ons maar zelden van 
bewust wat voor invloed die drift heeft 

op ons handelen. Je ziet het vaak op de 
werkvloer. En dat is lastig, want het staat 
haaks op de noodzakelijke samenwer-
king. In de partijpolitieke verhoudingen 
zie je het ook. Ik snap wel dat men in 
verkiezingstijd om marketingredenen 
de verschillen oppoetst, maar de taal en 
de toon die men bezigt, verraadt dat er 
meer aan de hand is. Polariseren, elkaar 
afzeiken, sterke uitvergroting van de 
vermeende negatieve kanten van de 
tegenstander, angst oproepen, allemaal 
voorbeelden van territoriumdrift.  
Maar wanneer de tijd van coalitie 
vormen aanbreekt, dan verdwijnen die 
neigingen weer.

Vind je dat de kenners van de ziel, 
zoals jij, voldoende doen om de 
mensen dat inzicht en die kennis 
over wie wij zijn en hoe we functio-
neren te verschaffen?
“Dat kan beter, al hebben wij natuurlijk 
wel veel contacten met mensen in de 
gezondheidszorg. Ikzelf houd ook 
regelmatig praatjes voor patiëntenver-
enigingen. En er zijn ook wel tv-pro-
gramma’s die aandacht besteden aan de 
wetenschap, zoals Labyrint en Nieuws-
licht.”

Toen de criminoloog Wouter 
Buikhuisen in 1979 aankondigde 
onderzoek te willen doen naar 
mogelijke biologische factoren die 
crimineel gedrag verklaren, is hij 
met pek en veren besmeurd en is 
hem het werken onmogelijk 
gemaakt. Jij bent een gevierd 
man. Wat is er gebeurd?
“Het is nu algemeen geaccepteerd dat er 
gekeken wordt naar biologische oorza-
ken van gedrag. Ik was één van de 
eersten die in ons land wetenschappelijk 
onderzoek deed naar de samenhang 
tussen lichaam en geest als het om 
depressies gaat. Tot dan toe werd er 
uitgegaan van een strikte scheiding 
tussen lichaam en geest. Ik heb nooit 
begrepen dat mensen konden denken 
dat die scheiding bestaat. Het denken is 
het product van het lichaam, van de 
hersenen. Het was ook de tijd waarin 
farmaca taboe waren. De niet-stoffelijke 
autonomie van het individu stond op 
een voetstuk. De publieke opinie heeft 
toen het wetenschappelijk onderzoek 
tegengehouden. Het is nu een heel 
andere tijd. Nu zitten we veel meer op 
het biologische spoor.”
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“Het is nu algemeen geaccepteerd dat er gekeken wordt naar 
biologische oorzaken van gedrag”

“De grootste psychiatrische instelling ter wereld is een 
gevangenis”

JAN MARIJNISSEN IN GESPREK MET WITTE HOOGENDIJK

“Het is een beetje zoals het is gegaan 
met elektroshocks. Door maatschappe-
lijk verzet zijn we er hier op enig 
moment mee gestopt, terwijl ze er in 
Engeland en Amerika gewoon mee door 
zijn gegaan. Daar zijn de methodes 
steeds verder ver� jnd, en heeft men ook 
geleerd meer met verdoving en spierver-
slappers te werken. Daardoor werd de 
behandeling ontdaan van die vreselijke 
bijwerkingen en bleef hij toch effectief. 
Maar hier bleef het nog lang verboden. 
Inmiddels eisen de zorgverzekeraars dat 
je deze behandeling kunt aanbieden. De 
publieke opinie heeft dus een grote 
invloed.”

Je zei dat we nu meer op het 
biologische spoor zitten. 
Verwacht je dat dat weer zou 
kunnen veranderen?
“Wel, het probleem is een beetje dat al 
onze inspanningen, bijvoorbeeld in de 
genetica, nog maar bar weinig hebben 
opgeleverd voor de psychiatrie, voor de 
patiënt. Ondanks de grote investerin-
gen en de hoge verwachtingen. Mensen 
zouden bij het uitblijven van nieuwe 
inzichten en doorbraken op het vlak van 
behandelmethodes weer in een andere 
richting kunnen gaan denken.”

Sprekende over de genetica: 
zijn psychiatrische aandoeningen 
erfelijk?
“Sterk overerfbaar. In ieder geval 
aandoeningen als schizofrenie, autisme 
en manisch depressiviteit.”

Heeft het feit dat we het menselijk 
genoom hebben blootgelegd nog 
niets opgeleverd?
“Er zijn tal van ontwikkelingen gaande. 
Tal van nieuwe inzichten staan op 
doorbreken… of niet. We leven in een 
heel spannende tijd. Maar, om 
antwoord te geven op je vraag: nee, er is 
nog weinig concreet bruikbaars uitgeko-
men. Maar dat kan morgen zomaar 
anders zijn.”

Uit onderzoek dat je gedaan hebt 
is gebleken dat ouderen met een 
depressie 14 procent minder 
vitamine D in hun bloed hebben 
dan anderen zonder deze klach-
ten. Wat is oorzaak en wat is 
gevolg?
“Goede vraag. Het kan natuurlijk zijn 
dat je door je depressie minder buiten 

komt, en daarom minder vitamine D op 
je huid aanmaakt. We zijn nu aan het 
onderzoeken of er ook een correlatie 
andersom bestaat, of mensen met een 
lager vitamine D-gehalte een hoger 
risico lopen op depressiviteit. Er is reden 
om dat te veronderstellen. Er is onder-
zoek gedaan bij leguanen die in 
woestijnzand liggen te bakken in de zon, 
maar op een gegeven moment naar de 
schaduw gaan. Door een groep legua-
nen een vitamine-arm dieet te geven en 
een andere groep een vitamine-rijk 
dieet, kon gekeken worden of dat 
invloed had op hun gedrag. En, inder-
daad, de leguanen met een vitamine-rijk 
dieet gingen eerder de schaduw in.”

Je bent nu bezig met een onder-
zoek dat gaat over de werking van 
de genen in relatie tot depressie. 
Waar gaat het heen?
“Het onderzoek gaat over de vraag 

wanneer genen ‘aan’ staan en wanneer 
‘uit’ bij een depressie. Dat weten maakt 
hopelijk dat we kunnen voorspellen wie 
een grote kans heeft dat een overwon-
nen depressie terugkomt. Daar kunnen 
we dan bij de medicatie rekening mee 
houden.”

Loopt iedereen het risico op een 
depressie?
“Nee. Er is altijd ook sprake van geneti-
sche aanleg.”

Kunnen we door de leefomstan-
digheden van iemand te verande-
ren voorkomen dat een depressie 
terugkomt?
“Zeker. Het is allemaal relatief. Neem 
het posttraumatische stress-syndroom. 
Vroeger werd aangenomen dat die werd 
veroorzaakt door alleen omgevingsfac-
toren. Maar hoe kan het dan dat na een 
traumatische ervaring 10 procent die 
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“De grootste psychiatrische instelling ter wereld is een 
gevangenis”

JAN MARIJNISSEN IN GESPREK MET WITTE HOOGENDIJK

stoornis krijgt en 90 procent niet? Er 
moet dus sprake zijn van een genetische 
component. Maar de mate waarin die 
component een rol speelt, is erg 
persoonsafhankelijk.”

Zijn alle geestesziekten van alle 
tijden, of varieert dat?
“Vroeger had je de klassieke hysterie. Je 
kent die beelden uit de Eerste Wereld-
oorlog wel van heftig bewegende 
mensen die een zogenaamde shell-
shock hadden. Dat zie je tegenwoordig 
eigenlijk niet meer.”

Wat kunnen we daaruit 
concluderen?
“Dat de aandoening echt is, maar de 
uitingsvorm onderhevig aan de tijd. De 
tijdsgeest heeft ook invloed op wat we als 
een aandoening zien. Neem het gebruik 
van het antidepressivum Prozac. In de 
jaren tachtig was dat echt een grachten-

gordeldrug. Het werd ook verstrekt aan 
mensen die vonden dat hun leven 
tegenviel. Gelukkig is dat nu afgelopen.”

Mijn moeder was jarenlang 
‘overspannen’. Dat woord hoor 
je tegenwoordig niet meer.
“We noemen dat nu een burn-out. Je 
stress-systeem is dan ontregeld door 
chronische stress. En dat komt weer 
door langdurige overbelasting. Dat is 
geen pretje. Er kunnen ook allerlei 
lichamelijke verschijnselen optreden als 
tintelingen en hartkloppingen. Dat kan 
heel beangstigend zijn, en het voorpor-
taal worden van een depressie. Vaak 
krijgen deze mensen kalmerende 
medicijnen voorgeschreven en dat kan 
ertoe leiden dat je nog minder het 
gevoel hebt baas te zijn over je eigen 
leven omdat je verder en verder losraakt 
van je omgeving. Te vaak worden deze 
medicijnen te lang gegeven. Net als een 

slaappil bijvoorbeeld, die moet je bij 
voorkeur niet langer dan twee weken 
gebruiken.”

Er zijn in ons land één miljoen 
mensen die antidepressiva 
gebruiken. Zijn we niet een beetje 
luxe-paardjes geworden, die 
denken dat er een recht op geluk 
bestaat?
“Daar zitten twee kanten aan. Wat je 
zegt is zeker waar, maar tegelijkertijd 
wordt er ook veel onderbehandeld. Vaak 
wordt een depressie niet goed gediag-
nosticeerd.”

Is dat erg? Het meeste gaat toch 
vanzelf weer over?
“Dat klopt. Evolutionair is het ook goed 
te begrijpen. Na een periode van grote 
angst of een langere tijd van honger 
neem je even rust, moet je bijkomen. Je 
kruipt in je hol en deprimeert jezelf dan 
een beetje. We weten dat wanneer je 
geneest van een gebroken been, een 
stofje in je voorste hersenkwab ervoor 
zorgt dat je rustig blijft, minder eetlust 
hebt, en minder seksuele gevoelens. Dat 
is allemaal prima. Maar bij sommige 
mensen gaat dit over in een langdurige 
depressie. En dat wordt vaak niet 
herkend en die mensen krijgen geen of 
een te late behandeling. Dat komt het 
meest voor bij ouderen en allochtonen.”

Maar ook hier: weten wij 
eenvoudige burgers niet te weinig 
over onszelf?
“Tsja, wat is te weinig, wat is genoeg in 
dezen? Maar zeker, niet iedereen weet 
dat sporten niet alleen goed is voor je 
fysiek, maar ook voor je geest. Veel 
mensen weten ook niet dat een zo snel 
mogelijke hervatting van je werk na 
overspannenheid of een depressie – on-
der goede begeleiding – meestal het 
beste is. Overspannen thuiszitten is vaak 
niet meer nodig, onverstandig zelfs. 
Geleidelijke werkhervatting in combina-
tie met farmaca en begeleiding is een 
betere aanpak.”

Toch nog even over die één 
miljoen slikkers. Wat zegt dat over 
onze samenleving wanneer zóveel 
mensen gebruiken?
“Ik snap wat je bedoelt. Ik denk eigenlijk 
dat de evolutie de snelle veranderingen 
in de techniek en de samenleving niet 
kan bijhouden. Ik heb het eens uitgere-
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“Belangrijke eigenschap van depressie is dat je niet over de rand 
van de put kunt kijken”

JAN MARIJNISSEN IN GESPREK MET WITTE HOOGENDIJK

kend: als je van Zuid-Frankrijk naar 
Amsterdam loopt, en je beschouwt dat 
als de tijd die nodig was om onze 
hersenen te ontwikkelen, dan is de tijd 
die we nodig hebben om de voordeur 
achter ons dicht te doen te vergelijken 
met de tijd vanaf de industriële revolu-
tie. En kijk eens wat er sindsdien niet 
allemaal is veranderd, en in wat voor 
tempo.
Maar het gekke is: we hebben epidemio-
logisch onderzoek gedaan naar hoe 
vaak depressie voorkomt, vijftien jaar 
geleden en vijf jaar geleden, en dan 
blijkt dat er geen toename is van 
depressie. Je zou het kunnen vergelijken 
met auto’s, treinen en vliegtuigen. Daar 
zijn we evolutionair ook niet voor 
gebouwd, maar we gebruiken ze wel en 
we worden er niet ziek van. Dat neemt 
niet weg dat de kans groot is dat de 
complexiteit van de huidige tijd bij-
draagt aan het grote aantal mensen dat 
antidepressiva slikt.”

Bestaat er een relatie tussen het 
vóórkomen van depressie en de 
mate waarin je baas bent over je 
eigen leven?
“Er is wel onderzoek gedaan naar de 
relatie met urbanisatiegraad. En dan 
denk je natuurlijk meteen: ah, depressie 
komt op het platteland minder vaak 
voor dan in de stad. En dat klopt. Maar 
uit onderzoek blijkt dat de stad een 
grote aantrekkingskracht heeft op 
mensen die kans lopen op een depres-
sie. Op het platteland ben je meer op 
jezelf aangewezen, terwijl er in de stad 
allerlei voorzieningen zijn, je er anonie-
mer kunt leven en je langer een belofte 
kunt blijven. En, mogelijk zijn mensen 
op het platteland weerbaarder en 
daardoor minder bevattelijk voor 
depressies.”

Naast wetenschapper ben je ook 
behandelaar. Wat mij zo moeilijk 
lijkt, is mensen ervan te overtui-
gen dat het leven niet zo ellendig 
hoeft te blijven als het tijdens een 
depressie is.
“Soms moet je dat ook niet eens probe-
ren en moet je eerst samen proberen 
vast te stellen waar die somberheid 
vandaan komt. Soms moet je het 
aandurven de situatie nog ernstiger te 
laten worden vooraleer zich nieuwe 
perspectieven aandienen. Vaak is de 
patiënt zich niet bewust van wat hem 

eigenlijk dwarszit. Als je een ambiva-
lente relatie hebt met iemand die 
overlijdt, dan mag je daar niet opgelucht 
over zijn en word je geacht te rouwen. 
Anderen zijn weer vreselijk boos omdat 
een overledene hen verlaten heeft. Vaak 
is het probleem dat men de boosheid 
niet durft toe te laten.”

En jij provoceert dan die boosheid.
“Ik probeer een oplossing te vinden 
door het maskeren van de emotie te 
doorbreken.”

Gaat dit allemaal terug op Freud?
“Voor een belangrijk deel wel. Ik denk 
dat de psychoanalyse nog steeds het 
meest uitgebreide begrippenkader 
heeft. Daar zijn weer allerlei therapieën 
bijgekomen zoals de cognitieve gedrags-
therapie waarbij je bijvoorbeeld huis-
werkopdrachten moet maken zoals het 
schrijven een afscheidsbrief aan een 
overledene. Je hebt ook therapieën 
waarmee je con� icterende situaties kunt 
analyseren. Als het gaat om het blootleg-

gen van verdrongen emoties is de 
psychoanalyse nog steeds de meest 
veelomvattende theorie.
Depressies vinden vaak hun oorsprong 
in naar binnen gekeerde agressie omdat 
men de agressie niet durft te richten op 
degene die hem heeft opgeroepen, 
omdat hij overleden is of omdat hij 
sterker is dan jij, zoals je baas. In dat 
laatste geval overheerst de angst nog 
harder teruggeslagen te worden of 
letterlijk ontslagen worden. Mijn taak is 
uienringen net zo lang af te pellen 
totdat de bron van de naar binnen 
geslagen boosheid zichtbaar wordt.”

En moet zo iemand dan een 
boksbal in de kamer hangen en 
dan denken dat dat de baas is?
“Ja, ook een idee. Maar beter is het te 
leren hoe je op een rustige manier met 
een ‘ik-boodschap’ je ongenoegen 
kenbaar kunt maken. Dus geen beschul-
digingen uiten, maar zeggen: ‘Ik heb 
hier last van’. Dat is de productieve 
manier om con� icten in de toekomst te 
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voorkomen. Want als je alles maar 
opkropt, dan kom je uiteindelijk in 
steeds grotere problemen.”

Maar soms kan het toch nuttig en 
effectief zijn emoties wel weg te 
stoppen?
“Zeker. Want ook hier is alles relatief. Er 
ligt altijd ergens een grens, en zolang 
die niet overschreden wordt, is er niets 
aan de hand. Iemand kan het verdragen 
ontslagen te worden, maar wanneer 
daarop ook nog eens zijn partner besluit 
op te stappen kan het plotseling te veel 
worden. Het gaat dus om enerzijds je 
genetische bagage die bepaalt wat je 
aankunt en anderzijds de emotionele 
last die je moet dragen.”

Je spreekt er schande van dat wij 
in ons land kinderen met geeste-
lijke problemen opsluiten en 
onderbehandelen. Onze gevange-
nissen zitten vol met mensen die 
geestelijk niet in orde zijn. Wat 
gaan we daaraan doen?
“De grootste psychiatrische instelling 
ter wereld is een gevangenis. Dat is een 
gruwelijk gegeven. Veel hangt samen 
met wat we psychopathie noemen. Dat is 
een psychologisch syndroom dat zich uit 
door het chronisch vertonen van 
immoreel en antisociaal gedrag van de 
persoon jegens anderen en hun eigen-
dom. Ook dit gedrag is deels terug te 
voeren op genetische belasting en 
opvoeding. Vaak gaat het om geweten-
loze mensen. Deze psychopaten hebben 
in angstige situaties een lagere hartslag 
dan gewone mensen. Ze kennen geen 
angst, zijn minder bang, en deinzen 
daarom niet terug voor agressieve 
situaties. Niet verwonderlijk dat ze 
daardoor vaak in het criminele circuit 
terechtkomen. Het is een politieke 
keuze om deze mensen op te sluiten, ter 
bescherming van de samenleving en in 
de hoop dat de straf ze iets leert.  
Maar we weten dat die hoop vaak ijdele 
hoop is.”

Vrij hopeloos dus?
“Ja. Het is soms niet anders. Mijn 
verontwaardiging slaat dan ook op de 
behandeling van een andere groep. 
Bijvoorbeeld mensen met schizofrenie. 
Vaak zijn zij door het leven op straat, 
zoals dat heet, secundair gepsychopati-
seerd. Door veelvuldig in aanraking te 
komen met psychopaten nemen ze dat 

gedrag over, en komen vervolgens met 
justitie in aanraking. En dat vind ik  
erg pijnlijk.”

Bij hen heeft behandeling wel zin?
“Zeker, maar ik betwijfel zeer of ze die in 
voldoende mate krijgen.”

Stel je hebt een patiënt die steeds 
maar weer terugkomt bij je, steeds 
met dezelfde ernstige, depres-
sieve klachten. Op een dag zegt hij 
tegen je: ‘Witte, ik wil eruit stap-
pen. Geluk is voor mij niet wegge-
legd.’ Je weet hem te weerhouden. 
Maar hij komt steeds terug met 
zijn doodswens. Wat doe je?
“Belangrijke eigenschap van depressie is 
dat je niet over de rand van de put kunt 
kijken. Terwijl, wanneer je later uit de 
put bent en terugkijkt, je zegt: wat ben ik 
blij dat ik eruit gehaald ben door 
iemand. Verder. Je hebt vele soorten van 
behandeling van een depressie. Er zijn 
altijd nog zoveel dingen om te proberen 
het gewenste doel te bereiken: meer 
medicatie, andere medicatie, shockthe-
rapie. Er is dus altijd nog hoop.”

Maar we hebben het hier over 
mevrouw van Puffelen. Behalve 
die depressie heeft ze een slechte 
gezondheid, veel pijn, en een 
slecht toekomstperspectief.
“Dan kom je bij de wissel. Dan kom je in 
de sfeer van euthanasie, en daar is een 
essentieel kenmerk van dat het verzoek 
weloverwogen moet zijn. En dat laatste is 
bij mensen met een depressie eigenlijk 
niet te zeggen. Eigenlijk zijn mensen 
met een ernstige depressie wilsonbe-
kwaam, omdat hun kijk op de toekomst 
getordeerd is. Ik ga zelfs zover dat 
wanneer ik weet dat een ernstig depres-
sieve patiënt concrete zelfmoordplan-
nen heeft, ik verplicht ben hem aan te 
houden en gedwongen op te laten 
nemen. Dat heb ik ook wel eens ge-
daan.”

En is het goed gekomen met die 
persoon?
“Ja. En hij was me dankbaar, omdat ik 
hem tegen zichzelf beschermd had.”

Vroeger werd gedacht dat de 
vorming van de hersenen op je 
zevende stopt. Nu weten we dat 
dat pas op je eenentwintigste is. 
Moet dat geen gevolgen hebben 

voor de pedagogiek? Hebben jullie 
als wetenschappers daar contact 
over?
“Ik moet bekennen: heel weinig. En dat 
zou wel moeten, want de nieuwe 
inzichten wijzen uit dat onze jeugd veel 
langer duurt dan we eerst dachten. Nu 
geven we kinderen van veertien steeds 
meer eigen verantwoordelijkheid over 
wat en hoe ze leren op school. Het is 
zeer de vraag of ze daar op die leeftijd al 
toe in staat zijn.”

We zitten in een turbulente tijd 
waarin de techniek snel vorderin-
gen maakt. Kan onze ethiek dat 
wel bijhouden?
“Nee, ik denk het niet. Ik heb het idee 
dat het gat ook steeds groter wordt, 
omdat de ethiek zich geleidelijk ontwik-
kelt en de kennis en de techniek met 
sprongen vooruitgaat. Dat kan tot 
verwarrende toestanden leiden.”

Is dat geen ondersteuning van het 
pleidooi dat de wetenschap 
transparanter moet worden en 
ons actief moet informeren over 
wat er allemaal aanstaande is?
“Ja. Absoluut, willen we die discrepantie 
te boven komen.”

Wat zal dé wetenschappelijke 
doorbraak worden op jouw terrein 
in de komende jaren?
“Dat is moeilijk met zekerheid te zeggen. 
Zoals gezegd, deze dingen gaan met 
sprongen en je weet nooit wanneer die 
sprong gemaakt zal worden. Maar één 
ding staat vast: we zullen steeds meer 
kunnen voorspellen met betrekking tot 
de kans die mensen hebben op het 
krijgen van een bepaalde aandoening. 
Nu is het zo dat de voorspellende 
geneeskunde zich slechts mag bewegen 
op terreinen waar we met die kennis ook 
echt iets kunnen doen in de vorm van 
preventie of behandeling. Als gevolg van 
de globalisering en vooral internet zal 
dat gaan veranderen. Mensen zullen 
overal testjes aangeboden krijgen, 
waardoor ze over kennis zullen beschik-
ken waarvan ze niet weten wat ze ermee 
aan moeten. Des te meer reden voor een 
open communicatie tussen wetenschap 
en maatschappij.”

tekst jan Marijnissen

Foto’s suzanne van de Kerk
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Verkiezingen in België

“We zijn het gezever van 
die prutsers zat”

Antwerpen, zondagochtend 12 juni. 
Om acht uur staat een � inke groep 
bejaarden al mopperend te wachten 
totdat ze tussen de klimrekken en 
touwen van basisschool De Clowntjes 
hun stem uit kunnen brengen. De 
enige jongere in het gezelschap is al 
niet veel positiever. “We zijn het gezever 
van die prutsers zat.” Even verderop in 
de rij verklaart een mevrouw leunend 
op haar wandelstok dat ze niet zo lang 
kan staan en daarom maar vroeg 
gekomen is. Ironisch genoeg is het de 

Toen de Belgische premier Leterme voor de vijfde keer in drie jaar tijd naar de koning moest om het ontslag 
van de regering aan te bieden was zijn politieke krediet echt op. Net als de Nederlanders mochten de Belgen 
daarom begin juni naar de stembus. België is vlakbij, maar democratie heeft een ander gezicht in een land 

met stemplicht en taalstrijd.

rest van de dag bij veel van de 350 
stembureaus in Antwerpen juist veel 
rustiger. Om elf uur is So� e Sas, een 
actief lid van de marxistische PvdA die 
overigens niet de kiesdrempel haalde, 
vrijwel meteen aan de beurt in lagere 
school Via Louiza. Zij herkent het 
pessimisme wel. “Veel mensen zijn de 
politiek beu. Begrijpelijk, want veel 
politici doen verkiezingsbeloftes die 
nooit nagekomen kunnen worden. We 
hebben wel een planbureau, maar dat 
becijfert de verkiezingsprogramma’s 

niet. Daardoor blijft het onduidelijk of 
de programma’s wel realistisch zijn.”
Betekent dit alles dat de verkiezingen 
niet leven in  België? Integendeel, 
volgens de Vlaamse politicoloog Kristof 
Jacobs van de Radboud Universiteit 
Nijmegen. “De verkiezingen leven 
juist heel erg, de opkomst was weer 
89 procent. Dat is niet vanwege de 
stemplicht, want je wordt al tien jaar 
niet meer vervolgd als je niet gaat 
stemmen.” Uit de verkiezingsuitslag 
blijkt wel waarom de Belgen massaal 

Het lijkt bijna een gemeentelijk verkiezingsbord, maar dit zijn allemaal CD&V-posters in iemands weiland. Zo’n 30 procent 
van de kandidaten wordt via voorkeurstemmen gekozen. Veel kandidaten voeren daarom een eigen campagne. 

In Nederland is 
elektronisch stemmen 
gestopt omdat de 
gebruikte computers 
fraudegevoelig waren. In 
België hebben ze een op 
het eerste gezicht 
omslachtige oplossing: 
stemmers krijgen een 
magneetkaart waar de 
computer de stem op zet. 
Dan gaat de kaart in een 
stembus die het aantal 
magneetkaartjes 
registreert. Aan het einde 
van de middag worden 
alle stemkaartjes van 
Antwerpen centraal 
verzameld en uitgelezen. 
Het tellen gaat zo redelijk 
snel, terwijl het proces 
goed te controleren is.

Tribune_0710_A.indd   26 02-07-2010   17:06:31



JULI / AUGUSTUS 2010  TRIBUNE 27 

BELGIË

zijn gaan stemmen, ze willen dat hun 
problemen eindelijk eens opgelost 
worden. Het con� ict over het kiesdis-
trict Brussel-Halle-Vilvoorde – dat 
gesplitst moet worden om een grond-
wettelijk kiesstelsel te hebben, terwijl 
die splitsing brandpunt is geworden 
van de taalstrijd – blokkeerde drie jaar 
lang de agenda. De economische 
problemen bleven daardoor onopge-
lost. Jacobs: “Premier Leterme heeft 
zelfs vijf keer zijn ontslag aan moeten 

bieden bij de koning. Bijna alle partijen 
hebben bij deze verkiezingen zetels 
verloren, maar vooral de Vlaamse 
christendemocraten van Leterme, 
CD&V, en het intern verdeelde Vlaams 
Belang van Filip Dewinter.” De Nieuw-
Vlaamse Alliantie van Bart De Wever 
pleit voor een zelfstandiger Vlaanderen 
en is op slag de grootste partij van 
België geworden. “De Vlaamse kiezer 
heeft voor een radicale partij gekozen, 
de Waalse kiezer juist voor de gema-

tigde Parti Socialiste. Beide kiezers-
korpsen hebben zo hetzelfde signaal 
gezonden: er moet een oplossing 
komen zodat de echt belangrijke 
problemen van de economische crisis 
opgelost kunnen worden.”

Tekst Jola van Dijk

Foto’s  Koen Fasseur 

Om elf uur ’s ochtends zit de sfeer er al goed in bij het stembureau in lagere 
school Via Louiza. Met wat pintjes op tafel vinden de mannen achter de tafel het 
bepaald geen straf dat ze opgeroepen zijn om de hele dag verplicht lid van het 
stembureau te zijn. 

Bart De Wever is met zijn NVA de 
grote winnaar van de verkiezingen. 
Het extreemrechtse Vlaams Belang, 
dat ook van de Walen af wil, is 
gehalveerd. De NVA is niet 
eurosceptisch, maar wil juist dat 
België op termijn opgaat in de 
Europese Unie.

In Nederland is 
elektronisch stemmen 
gestopt omdat de 
gebruikte computers 
fraudegevoelig waren. In 
België hebben ze een op 
het eerste gezicht 
omslachtige oplossing: 
stemmers krijgen een 
magneetkaart waar de 
computer de stem op zet. 
Dan gaat de kaart in een 
stembus die het aantal 
magneetkaartjes 
registreert. Aan het einde 
van de middag worden 
alle stemkaartjes van 
Antwerpen centraal 
verzameld en uitgelezen. 
Het tellen gaat zo redelijk 
snel, terwijl het proces 
goed te controleren is.
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Vijftig zetels. Had heel Nederland gestemd als de Boxmeer-
ders, dan had de SP een derde van het parlement in handen. 
Als ik door het centrum van Boxmeer loop met SP-fractie-
voorzitter Emile Roemer en zijn oude vriend Theo Weenink, 

BOXMEER

SP grootste in Boxmeer en omgeving

“Dit kan overal in 
Nederland”

In Boxmeer, de gemeente van Emile Roemer, stemde een op de drie mensen SP. Dat er veel ‘Emile-stemmen’ 
bij zitten is logisch, maar verklaart niet alles. Roemer: “Het is een optelsom.”

nu SP-bestuurs- en raadslid in Boxmeer, wordt snel duidelijk 
waar het verkiezingssucces deels vandaan komt. Het is een 
uur vóór de WK-voetbalwedstrijd Nederland-Slowakije en de 
oranjefans stromen naar het plein, waar de wedstrijd op een 
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BOXMEER

Boxmeer

“Beter, meer, groter”

beeldscherm te zien zal zijn. Bijna iedereen die langskomt 
groet Emile, of Theo, of allebei. Niet zoals je een beroemd-
heid van tv groet, maar als iemand die je kent. Theo: “Net als 
in veel Brabantse dorpen is het hier ‘ons kent ons’. Voor SP’ers 
die al jarenlang op straat te vinden zijn is dat nog sterker.”

Theo Weenink richtte in 1975 de afdeling in Boxmeer op. Hij 
is sinds die tijd, afgewisseld door onder anderen Emile, af en 
aan voorzitter geweest, organisatiesecretaris, fractielid: “Alles 
eigenlijk, alleen nog geen wethouder. Dat heb ik overgeslagen 
en ben maar meteen burgemeester geworden”, zegt hij met 
een knipoog – bij afwezigheid van het hele college is hij als 
langstzittend raadslid vervangend burgemeester. Hij geeft toe 
dat er een duidelijke Emile-bonus bij de Boxmeerse uitslag 

zit, maar vindt wel dat een sterke afdeling de basis heeft 
gelegd: “Het is het bekende verhaal: je moet de straat op. 
Door contact met mensen in de wijken weten wij als enige 
partij wat er aan de hand is, bijvoorbeeld waar renovatie echt 
nodig is. Wij komen voor acties langs de deuren, en dan zie je 
zelf ook de armoede. Goed voor je inzicht in de samenleving, 
en mensen in Boxmeer kennen ons. Niet uit de krant, maar 
omdat we er altijd zijn. Weten waar je de informatie vandaan 
haalt, weten hoe je het moet verwoorden, dat is de kracht van 
de SP en ook van Emile. Het was voor veel mensen in Neder-
land een verrassing dat Emile het zo goed deed in het debat. 
Voor ons niet.”

Emile Roemer valt Theo bij: “De uitslag in Boxmeer is een 
optelsom van wat we als partij gedaan hebben, wat de afdeling 
Boxmeer gedaan heeft en wat we tijdens de campagne 
hebben gedaan. Maar vergis je niet. Dit is geen succesverhaal 
dat uniek is voor Boxmeer. Wat hier kan, kan overal. Van 
oudsher was dit een CDA-bolwerk, geen arbeidersstad of zo. 
Het is een kwestie van jarenlang hard werken en vertrouwen 
wekken bij de mensen. De SP-stemmers hier weten donders 
goed waar ze op gestemd hebben.”

Naarmate de voetbalwedstrijd nadert, zwelt het gezoem van 
de vuvuzela’s aan. Emile moet even mee met een filmploeg 
van de NOS. Hij haalt het nieuws die dag met zijn brief aan 
formateur Tjeenk Willink. Als hij terug is, legt hij uit: “Ik heb 
Tjeenk Willink een brief gestuurd dat ik een gesprek wil. Als 
hij mij niet uitnodigt, dan nodig ik hem maar uit. Een partij 
met vijftien zetels, bijna een miljoen kiezers, negeren, dat 
slaat nergens op.” Emile is na de campagne niet achterover 
gaan leunen in de ‘Haagse stolp’: “Vanavond ga ik naar 
Gennep om te kijken of we daar een goede afdeling van de 
grond kunnen krijgen. Ook in Gennep waren we de grootste, 
maar er is nu slechts een werkgroep. Met zo’n uitslag moet er 
meer in zitten. We hebben de laatste paar weken enorm veel 
enthousiasme in en rondom de partij gezien. Dus veel kansen 
voor nieuwe actieve leden, nieuwe afdelingen en nieuwe 
acties. Ons doel moet zijn op z’n minst de grootste van links te 
zijn, liefst de grootste van Nederland. Beter, meer, groter. Met 
minder geen genoegen nemen.”

Emile: “Er komt waarschijnlijk een rechtse regering. Of het 
nou met de PvdA is of niet, het is allemaal rechts. Er zal veel 
verzet komen, omdat er op de verkeerde dingen bezuinigd 
gaat worden. Daar moeten wij een voorstrekkersrol in 
hebben, mensen helpen mobiliseren, en creatief zijn. Achter-
overleunen is er voorlopig niet bij. Maar daar had ik me ook 
niet op ingesteld.”

De voetbalwedstrijd begint bijna. Emile en Theo overleggen: 
“Ga jij op het plein kijken?” Theo is niet zo van het voetballen; 
Emile wil het niet missen. Ik neem afscheid van de twee 
kameraden; van het geheim van Boxmeer dat al lang geen 
geheim meer is.

tekst Diederik Olders

Foto Erik van ‘t Hullenaar
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Aanval op hulpkonvooi vestigt aandacht op blokkade Gaza

“Mensenrechten zijn 
geen luxe”

De wereld reageerde geschokt op het nieuws dat Israëlische commando’s in het holst van de nacht een 
humanitair hulpkonvooi voor Gaza hebben geënterd. Negen mensen kwamen om, velen raakten gewond. 

Anne de Jong was een van de opvarenden. “Dit hadden we nooit kunnen voorzien.”

GAZA

“Toen de aanval begon, voeren we zo’n 
veertig meter links van de Mavi 
Marmara, het grote schip waar de 
doden zijn gevallen. Marineschepen 
richtten hun zoeklichten op de Mavi 
Marmara, dus we konden heel duidelijk 
zien wat er gebeurde. Achter ons 
doemden twee grote marineschepen 
op, boven ons cirkelden helikopters. Er 

kwamen rubberboten aan, ‘zodiacs’, 
met gemaskerde commando’s aan 
boord. Al voor ze bij de Mavi Marmara 
waren, begonnen ze vanaf die zodiacs 
traangas, geluidsbommen en rubberen 
kogels af te vuren. Tegelijkertijd werd 
er van boven, vanuit de helikopters, met 
scherp geschoten. Toen al vielen de eer-
ste dodelijke slachtoffers, nog voor er 

iemand aan boord was. We zagen 
mensen neervallen, we hoorden het 
geschreeuw en overal was bloed.” 
Anne de Jong (29) was een van de 
opvarenden van de Freedom Flotilla, 
het scheepskonvooi met hulpgoederen 
voor Gaza dat op 31 mei door Israël is 
aangevallen op internationale wateren. 
Negen vredesactivisten kwamen om.

Begrafenis in Istanbul van de Turkse slachtoffers
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GAZA

“Er waren twee Australische journalis-
ten bij ons aan boord, zij hebben 
opnames gemaakt van die eerste 
aanval. Ze probeerden contact te 
leggen met de satelliet om de � lmbeel-
den te versturen, maar dat kost tijd en 
er kwamen twee zodiacs op onze boot 
af. We werden beschoten met rubber 
kogels en geluidsgranaten. Elke boot is 
met grof geweld overmeesterd, niet 
alleen de Mavi Marmara. Op onze boot 
waren we met zeventien personen. De 
mannen zijn met hun handen omhoog 
op de bank gaan zitten, goed zichtbaar 
in de glazen kajuit. De vrouwen bleven 
op het dek staan. Met onze handen in 
de lucht riepen we dat we geweldloos 
waren, maar we werden beschoten met 
rubberen kogels. Zelf ben ik door zes 
rubberen kogels op mijn rug geraakt, 
een meisje uit België werd geraakt op 
haar neus, ze zat onder het bloed. We 
werden allemaal geboeid en hardhan-
dig afgevoerd, ik en een ander meisje 
zelfs met een kap over ons hoofd. Tegen 
een van de Australische journalisten is 
een stroomstootwapen gebruikt, omdat 
ze haar camera niet af wilde geven.”

“Dit geweld was zó 
onnodig”

Na de aanval zat Anne de Jong vier 
dagen in een Israëlische gevangenis, 
volledig afgesloten van de buitenwe-
reld. Haar terugkeer naar huis was op 
alle Nederlandse radio- en tv-zenders te 

zien. Maar wat we niet zagen was dat er 
tijdens haar gevangenschap meer dan 
vijfduizend Joodse Israëli’s voor de 
gevangenispoorten demonstreerden 
voor vrijlating van de mensen van de 
Freedom Flotilla. “Daarbij zijn meer-
dere mensen opgepakt”, vertelt ze. “Er 
werd gericht met traangas geschoten, 
een meisje is daardoor een oog kwijtge-
raakt.”

Het is typerend: “Israëliërs die zich 
uitspreken tegen mensenrechtenschen-
dingen door Israël hebben het moeilijk. 
Ze worden uitgesloten, dienstweige-
raars worden vastgezet, er staan zelfs 
boetes op samenwerking met Palestijn-
se organisaties.” Maar ze zijn er wel, het 
hulpkonvooi waar Anne de Jong aan 
deelnam is een voorbeeld van samen-
werking tussen Israëliërs en Palestijnen: 
“Het initiatief tot de Freedom Flotilla is 
genomen door onder andere de 
beweging Free Gaza, waarin Israëli’s en 
Palestijnen samenwerken. Het kwam 
niet uit de lucht vallen, aan onze reis is 
een voorbereidingsperiode van negen 
maanden voorafgegaan.”
Meer dan zeshonderd deelnemers uit 
verschillende landen monsterden aan, 
waaronder gerenommeerde schrijvers, 
parlementariërs en vredesactivisten. Er 
was zelfs een Nobelprijswinnaar aan 
boord: Mairead Corrigan-Maguire, in 
1976 onderscheiden vanwege haar 
vredeswerk in Noord-Ierland. De Jong: 
“Er is een grote gemengde burgerbewe-

ging van Israëli’s en Palestijnen die 
geweld afwijzen. Daar is veel te weinig 
aandacht voor in de pers. Deze bewe-
ging willen we steunen.”

“Dat het zo af zou lopen konden we 
natuurlijk nooit voorzien. Natuurlijk 
hadden we er rekening mee gehouden 
dat we tegengehouden konden worden 
en gearresteerd, maar niet door 
militairen en met dodelijk geweld. We 
zijn in elke vertrekhaven gecheckt 
door de politie en de rapporten 
daarvan zijn naar Israël gestuurd: ze 
wisten exact wat onze lading was en 
wie er aan boord waren. We hebben 
ook steeds aangegeven dat we best ook 
nog op zee gecontroleerd wilden 
worden, door een onafhankelijke 
organisatie als de VN of het Rode 
Kruis. Maar niet door Israël, want we 
waren niet op weg naar Israël maar 
naar Gaza. We hebben er alles aan 
gedaan om Israël te laten weten dat we 
niet in Israëlische wateren zouden 
komen en dat we ongewapend waren. 
Het is ook achteraf nog steeds amper 
te bevatten, dit geweld was zó onno-
dig", vertelt ze. Om er verontwaardigd 
aan toe te voegen: “Ik begrijp niet hoe 
sommige commentatoren kunnen 
zeggen dat ze er van tevoren al op 
gerekend hadden dat Israël op interna-
tionale wateren ongewapende burgers 
zou doodschieten. Dan hadden ze het 
Rode Kruis wel in mogen lichten, als ze 
dat al wisten.”

Anne de Jong (links) op een boot van het hulpkonvooi
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Macaroni gevaar voor 
veiligheid

De lading bestond uit 10.000 ton 
hulpgoederen – variërend van bouw-
materialen tot schoolspullen en 
rolstoelen. De Jong: “Humanitaire hulp 
is er hartstikke hard nodig, maar het is 
praktisch onmogelijk om hulpgoede-
ren over land naar Gaza te krijgen. Ook 
daar wilden we de aandacht op vesti-
gen.” Al ruim drie jaar wordt Gaza door 
Israël goeddeels afgesloten van de 
buitenwereld, nadat het in de voorgaan-
de jaren al steeds moeilijker werd 
gemaakt om het land in of uit te reizen 
en goederen in of uit te voeren. 
Formeel houdt Israël het isolement van 
Gaza in stand om veiligheidsredenen, 
maar in de praktijk is het een vorm van 
onderdrukking. In Gaza, een stuk land 
met een oppervlakte van twee keer 
Texel, zitten anderhalf miljoen Pales-
tijnse burgers vast. De bevolking van 
Gaza wordt door de blokkade collectief 
gestraft, wat in strijd is met het interna-

Anja Meulenbelt heeft al veel verhelderende artikelen 
geschreven over het Israëlisch-Palestijnse conflict. Alleen 
het archief van haar weblog, www.anjameulenbelt.nl telt al 
honderden pagina’s vol nieuwsberichten, bespiegelingen 
en analyses. Een bijzondere plek nemen de artikelen in die 
onder het kopje ‘cursus’ staan. Daarin legt ze uit hoezeer de 
bril die mensen opzetten hun kijk op de gebeurtenissen 
kleurt. Deze brillen, of ‘paradigma’s’, zorgen ervoor dat 

deelnemers aan het 
politieke debat vaak 
onverzettelijk tegenover 
elkaar staan en langs 
elkaar heen lijken te 
praten. Het is niet alleen 
verhelderend, maar ook 
confronterend om jezelf 
de vraag te stellen door 
welke bril je kijkt. En of je 
daarmee geen oogklep-
pen hebt opgezet en 
onbewust een aantal 
feiten negeert.
In juni verscheen haar 
nieuwste boek, ‘Oorlog 
als er vrede dreigt’. Daarin 
laat Meulenbelt veel 
vooraanstaande mensen 

aan het woord die hun oude bril hebben afgezet. Daar zijn 
opvallend veel Joodse Israëli’s bij, die ooit enthousiast aan 
de wieg stonden van de staat Israël maar bij wie de laatste 
jaren iets begon te knagen: is dit wel de staatsvorm die we 
wilden? Waarom hebben we geen grondwet, die alle 
inwoners van ons land gelijke rechten geeft? Is het wel 
democratisch dat de niet-Joden die in Israël wonen tweede-
rangs-burgers zijn, omdat Israël wettelijk een Joodse staat 
is? Is de veiligheid van de Israëlische burgers wel gebaat bij 
de bezetting, de muur en de blokkade? Hoe constructief 
stelt Israël zich nou eigenlijk op in het vredesproces?
Op basis van gedegen bronnenonderzoek reconstrueert en 
analyseert Meulenbelt de geschiedenis en het probleem 
dat er al mensen woonden in het gebied waar de staat Israël 
gevestigd werd. Ze zal aanvallen op burgers nooit goedkeu-
ren en is geen ‘Hamasvriendje’ of ‘Fatah-vriendje’, bena-
drukt ze in het eerste hoofdstuk – wetende hoe gemakkelijk 
zulke stempels worden opgedrukt. Dat neemt niet weg dat 
het buitenproportionele geweld en de onderdrukking van 
hele bevolkingsgroepen in de Palestijnse gebieden 
onmogelijk kunnen leiden tot een oplossing voor het 
conflict. Het werkt eerder contraproductief. Als Israël de 
mensenrechten en de democratie niet respecteert, schiet 
het land zich in eigen voet.

Anja Meulenbelt, Oorlog als er vrede dreigt: Israël en ‘het 
Palestijnse probleem’, Uitg. Ambo

Oorlog als er vrede dreigt

verzet in een gewelddadige omgeving, 
nu werkt ze in Londen aan een promo-
tie-onderzoek met hetzelfde thema. “In 
totaal heb ik daarvoor zo’n twee jaar in 
Israël en de bezette Palestijnse gebie-
den doorgebracht, waarvan zeven 
maanden in Gaza.” Een van de gebeur-
tenissen die haar persoonlijk aangre-
pen, was het overlijden van een twaalf-
jarig meisje aan een astma-aanval vorig 
jaar zomer. “Dat meisje overleed omdat 
er in Gaza geen inhalers te krijgen 
waren. In Tel Aviv kun je die voor drie 
euro bij elke willekeurige apotheek 
kopen. Dat is er nog geen uur rijden 
vandaan, maar voor zoiets mogen 
mensen de grens met Israël niet over. 
Voor mij kwam dit heel dichtbij, omdat 
ik weet hoe het is om astma te hebben. 
Ik heb het zelf ook en ik ga nooit de 
deur uit zonder inhaler. Ik kende het 
meisje omdat ik haar moeder heb 
geïnterviewd voor mijn onderzoek. 
Maar sinds november 2008 mogen ook 
onderzoekers Gaza niet meer in, alleen 
medewerkers van de VN en door Israël 

GAZA

tionaal recht. Anne de Jong: “Onder 
het mom van veiligheid worden 
anderhalf miljoen Palestijnse burgers 
hun basale mensenrechten ontzegd.”
Door de blokkade wordt het de mensen 
in Gaza schier onmogelijk gemaakt om 
het land en de economie op te bouwen. 
Welke goederen wel en welke niet 
worden doorgelaten, is volstrekt 
ondoorzichtig. Aan hilarische voorbeel-
den geen gebrek: zo is macaroni 
klaarblijkelijk wel een gevaar voor de 
veiligheid maar rijst niet. Maar ook 
schoolboeken worden tegengehouden. 
En bouwmaterialen, waardoor de 
schade van de Gaza-oorlog van ander-
half jaar geleden amper hersteld kan 
worden. Mensen die toen uit hun 
huizen verdreven werden door de 
Israëlische bombardementen, wonen 
nu nog steeds in tentenkampen.
Hoezeer de blokkade ingrijpt in het 
dagelijks leven, heeft Anne de Jong van 
dichtbij gezien. Haar studie culturele 
antropologie in Amsterdam sloot ze af 
met een onderzoek naar geweldloos 
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goedgekeurde organisaties. Daardoor 
kon ik niet naar de begrafenis. Dit 
maken de mensen die daar wonen dus 
voortdurend mee. Familieleden en 
vrienden die op de Westelijke Jordaan-
oever wonen kunnen ze niet meer 
ontmoeten. Toch blijft de moeder van 
dat meisje geloven in geweldloosheid 
en samenwerking met Israël, ook nu 
nog.”

Nederland tegen 
onafhankelijk onderzoek

Anne de Jong laat zich niet in een hokje 
‘voor of tegen Israël’ of ‘voor of tegen 
Palestina’ duwen. “Ik ben niet tegen 
Israël, al wordt dat vaak gesuggereerd. 
Als de situatie andersom was geweest, 
dan was ik op een boot richting Israël 
gestapt. Ik sta voor mensenrechten en 
ik zie het als mijn burgerplicht om 
daarvoor op te komen. Mensenrechten 
zijn geen luxe. Ze zijn verankerd in 
internationale verdragen en moeten 
voor iedereen gelden. Dat is ook in het 
belang van Israël zelf. Ik ben tegen 

GAZA

geweld, van welke kant het ook komt: 
het is gewoon geen oplossing.”
“De machtsbalans is volledig zoek”, 
vervolgt ze. “De afgelopen acht jaar zijn 
er 28 Israëlische burgers gedood door 
Palestijns geweld. Vreselijk, maar aan 
de andere kant van de streep staat dat 
er dagelijks Palestijnse doden vallen 
door Israëlisch geweld. De mensenrech-
tenschendingen in Gaza zijn zo 
langdurig en grootschalig, daar moet 
aandacht voor komen. En het gebeurt 
nú, onder onze ogen. Het is geen 
natuurramp, het kan voorkomen 
worden en daar maak ik me sterk voor.”

“Israël heeft nu wel een versoepeling 
van de blokkade aangekondigd. Niet zo 
rigoureus als sommige kranten 
beweren, er is bijvoorbeeld al gezegd 
dat cement nog steeds niet mag worden 
ingevoerd. Hoe moeten mensen dan 
hun huizen weer opbouwen? Maar dat 
heeft onze tocht dan toch opgeleverd: 
al was het deze prijs absoluut niet 
waard, het was niet voor niets. Wat ik 
onbegrijpelijk vind, is de reactie van de 

Nederlandse regering. In de mensen-
rechtenraad van de Verenigde Naties 
hebben Nederland, Italië en de VS als 
enige tegen een onafhankelijk onder-
zoek naar de aanval gestemd.” 
SP-Tweede Kamerlid Harry van 
Bommel heeft minister Verhagen 
gevraagd aan te dringen op een 
onafhankelijk onderzoek én op 
doorgifte van de hulpgoederen.
Anne de Jong: “Ik heb minister 
Verhagen om een gesprek gevraagd, 
maar hij wil mij niet persoonlijk 
uitleggen waarom Nederland vindt dat 
Israël zo’n onderzoek zelf uit zou 
moeten voeren. Sowieso begrijp ik niet 
waarom Nederland er niet veel meer bij 
Israël op aandringt om zich aan 
internationale verdragen te houden en 
de mensenrechten te respecteren. De 
blokkade is illegaal onder het 
internationaal recht.”

Tekst: Daniël de Jongh

De aanval op de Mavi Marmara
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“Ik ga weer de 
politiek in”

“Het zit in uw bloed om de maatschappij te willen beïnvloeden, daarvoor hebt u het Kamerlidmaatschap 
niet nodig.” Kamervoorzitter Gerdi Verbeet had het over Jan Marijnissen, maar het had op ieder 

vertrekkend SP-Tweede Kamerlid kunnen slaan. Namen we in de vorige Tribune al afscheid van Jan 
Marijnissen, Agnes Kant en Remi Poppe, nu is het woord aan de anderen die op 16 juni voor het laatst op 

hun Kamerzetel zaten.

Arda Gerkens 
“Nu ik niet meer in de 
Kamer zit, zal ik vooral de 
werkbezoeken missen. 
Vanwege het contact met de 
mensen, het echte leven 
waar het om gaat. Maar de 
schijnheiligheid en de focus 

AFSCHEID

Marianne 
Langkamp 
“Na 12 jaar maximale inzet 
voor de SP in de Tweede 
Kamer is het nu tijd voor 
wat anders dan betaald 
politiek bedrijven. Ik ben 

op het eigenbelang zal ik 
dan weer absoluut niet 
missen. Dat partijen een 
motie niet willen steunen, 
maar vervolgens wel met 
dezelfde motie komen die 
het dan alsnog niet haalt. Ik 
ben er dan ook erg trots op 
dat onze initiatiefwet 
‘Beperking doorverkoop 
toegangskaarten’ wel 
aangenomen is. Die wet 
stopt de woekerprijzen van 
kaartjes voor bijvoorbeeld 
popconcerten en voetbal-
wedstrijden. Nu ga ik op 
zoek naar werk op het 
snijvlak van de samenleving 
en ICT, en ik blijf natuurlijk 
actief voor de partij.”

Fo
to

: G
ov

er
t d

e 
R

o
o

s

Fo
to

: G
ov

er
t d

e 
R

o
o

s

vooral trots op de uitbrei-
ding van het aantal gezins-
huizen die we binnenge-
haald hebben, en ik blijf me 
ook inzetten voor gelijke 
kansen voor kinderen.”

Hugo Polderman
“De meeste mensen zeggen 
dat ik nu de politiek uit ga, 
maar ik ga juist weer de 
politiek in. Ik ben net weer 
verkozen tot afdelingsvoor-
zitter en kan me dus weer 
lokaal met de SP bemoeien. 
Daar heb ik zin in, want dat 
is uiteindelijk de basis van 
ons werk. Het is me als  
Kamerlid gelukt om het 
probleem van armoede op 

Hugo Polderman
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het platteland op de agenda 
te houden. Ook boeren 
moeten voor eerlijk werk 
eerlijk loon krijgen.”

Paul Lempens
“Het is ons de afgelopen 
jaren gelukt om de beste 
partij voor sociale werk-
voorzieningen te worden, 
allerlei afdelingen en 
fracties zijn daar ook goed 
mee bezig. Zelf ga ik � ink 
solliciteren en in Weert blijf 
ik afdelingsvoorzitter en 
gemeenteraadslid.”

Hans van Leeuwen 
“Het is me gelukt de enorme 
winsten die speculanten 
maken bij de verkoop van 
grond bespreekbaar te 
maken. Ik blijf zeker actief 
voor de SP, maar waar en 
hoe weet ik nog niet. 
Misschien in de provincie, 
want daar ligt het accent bij 
ruimtelijke ordening.”

Trix de Roos
“Doordat ik onverwachts de 
Kamer in- en uitgegaan ben, 
heb ik nog niet bedacht wat 
ik nu ga doen. Ik ben in ieder 
geval weer terug in het 
afdelingsbestuur van 
Vlissingen en waarschijnlijk 
ga ik een internetbedrijfje 
opstarten voor het opknap-
pen en verkopen van oude 
meubels.”

Fons Luijben
“Ik hoop dit jaar 69 te 
worden, dus het partijwerk 
laat ik graag over aan de 
jongeren. Die presteren veel 
meer en beter dan ik kan 
doen. Nu wil ik vooral nog 
mijn huis verbouwen. Het 
contact met de mede-Kamer-
leden en fractiemedewerkers 
zal ik wel missen. Vooral het 
secretariaat, zij hebben me 
heel erg geholpen. De 
debatten zal ik zeker niet 
missen, want die heb ik bijna 

allemaal als zinloos ervaren. 
Men begint met een stand-
punt, draagt dat uit en gaat 
weer weg met hetzelfde 
standpunt. Aan anderen 
duidelijk maken waar je voor 
staat kun je ook op andere 
manieren doen. Een hoogte-
punt was toen we wisten te 
voorkomen dat de AOW-
partnertoeslag zou worden 
afgeschaft voor mensen met 
een tien jaar jongere partner. 
Van het ene op het andere 
moment zou hun tien jaar 
AOW afgepakt worden, 
zonder dat ze zich er op voor 
konden bereiden.”

Krista van Velzen
“Ik heb als Kamerlid vooral 
heel veel actie gevoerd, met 
name rondom thema’s als 
chloor, amoniak en de 
clusterbom. Fantastisch vond 
ik het toen we met heel veel 
afdelingen voor ABN 

Amro-� lialen stonden. We 
hebben de klanten aange-
sproken op wat er met hun 
spaargeld gebeurde en 
aandeelhoudersvergaderin-
gen bezocht. Daarmee 
hebben we de toon gezet voor 
het internationale verbod dat 
nu geldt voor clusterbom-
men. Het toont aan dat de 
combinatie van actievoeren 
en politiek heel succesvol kan 
zijn. Ik heb de Kamer nu 
verlaten om even een pauze 
in te lassen. Als ik weer op 
kracht ben gaat iedereen me 
weer zien, want stilzitten is 
niet mijn ding. Daar hoeven 
jullie niet bang voor te zijn: 
zodra ik mijn oude energie 
een beetje teruggevonden 
heb ga ik gewoon weer 
verder.”

Tekst Jola van Dijk

Fons LuijbenHans van Leeuwen 
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Het is oktober 2003 als bij John Roest in 
Leiden een brief op de mat valt. 
Afzender: de directie van Heineken. De 
brief maakt melding van ‘een daling 
van de bierconsumptie’ die ‘niet van 
tijdelijke aard’ zou zijn. En daarom 
‘ontkomen wij er dus niet aan om 
efficiënter en effectiever te gaan 
werken’. Vervolgens: ‘Onderzoek heeft 
uitgewezen dat gespecialiseerde 
bedrijven catering- en hospitality 
kwalitatief hoogwaardig(er) kunnen 
aanbieden tegen lagere kosten.’
John Roest (45) werkt op dat moment al 
achttien jaar in het bedrijfsrestaurant 
van Heineken in Zoeterwoude. Hij 
heeft geen goed gevoel over de brief. 
Roest en een aantal collega’s hadden de 
directie om opheldering gevraagd over 
geruchten die al enige tijd de ronde 
deden. Geruchten over mogelijke 
uitbesteding van hun werk aan een 
ander bedrijf. Maar ondanks het feit 
dat de directie in haar brief spreekt van 
‘een investering in de toekomst van u 
en uw collega’s’, worden Roest en de 
zijnen er niet minder ongerust op. “We 
hadden het goed bij Heineken en vielen 
onder de cao van dat bedrijf. Als ons 
werk uitbesteed zou worden, zou de 
veel slechtere catering-cao op ons van 
toepassing zijn. Wij vreesden een fikse 
teruggang in loon, omdat we wisten wat 
de trend was in andere sectoren zoals 
de beveiligings- en schoonmaakbran-
che.” 
Dat bange vermoeden werd anderhalf 
jaar later bevestigd, toen Heineken zijn 
cateringsafdeling afstootte naar Albron 
Catering. Dat leek de centrale onderne-
mingsraad een goed idee, omdat 
Albron als een sociaal bedrijf werd 
gezien. Al snel kwam de aap uit de 
mouw. De ‘investering in de toekomst’ 
waarvan Heineken had gesproken, 
bleek vooral te bestaan uit een salariste-

ruggang van vijftig tot zeventig (!) 
procent. John Roest: “Bij Heineken 
werkte ik in vijfploegendienst en 
verdiende ik 46.000 euro bruto per 
jaar. Bij Albron werd dat ineens 18.000 
euro bruto. Als je een gezin hebt en 
alleenverdiener bent, kom je dan 
gewoon niet meer rond.”

Heineken en Albron 
vergissen zich, aldus de 
advocaat-generaal

Wat er gebeurd was, was het volgende. 
Heineken had de circa vijftig catering-
medewerkers al eerder ondergebracht 
in een zogenaamde Personeels-BV, en 
vervolgens gedetacheerd bij Heineken. 
Officieel stonden ze dus bij die Perso-
neels-BV op de loonlijst en niet meer bij 
Heineken zelf. Daarna werden ze 
overgenomen door Albron Catering. 
Zo kwamen John Roest en zijn collega’s 
in dienst van Albron, terwijl ze tegelij-
kertijd bij Heineken in Zoeterwoude 
werkzaam bleven. De clou? Hetzelfde 
werk voor veel minder geld plus een 
uitgeklede pensioenregeling, minder 
verlofdagen en reiskosten, bovendien 
exit ploegentoeslag en winstdeling. 
Volgens de directies van Heineken en 
Albron was dat mogelijk, omdat de 
cateringmedewerkers vóór de over-
name niet in dienst waren bij Heine-
ken. Wel betaalde de bierbrouwer 
compensatie uit, maar het eenmalige 
bedrag van een maandsalaris per 
gewerkt jaar woog bij lange na niet op 
tegen de inkomstenderving over de 
hele linie.  
Sommige medewerkers hielden het 
voor gezien en gingen weg. Maar niet 
John Roest en enkele collega’s.  Roest: 
“Wij vonden dat het niet deugde, dat 
het gewoon onrechtvaardig was. We 
wilden dat Albron ons betaalde volgens 

ons oude contract bij Heineken. En dus 
besloten we de gang naar de rechter te 
maken. Wel tekenden we het contract 
met Albron, omdat we geen keus 
hadden. Maar we tekenden onder 
voorbehoud, omdat we goede hoop 
hadden dat we in het gelijk gesteld 
zouden worden door de rechter.”  
Dat bleek een juiste inschatting, want 
een jaar later oordeelt de kantonrech-
ter in Utrecht dat Albron Catering de 
groep werknemers gewoon moet 
betalen volgens het oude contract en 
dit nota bene met terugwerkende 
kracht. En dat is een veelbetekenende 
uitspraak die wellicht menig ander 
uitbestedings- of overnameproces in 
een heel ander daglicht zal stellen. En 
dus gaat cateraar Albron in hoger 
beroep. De rechtbank in Amsterdam 
ziet de verstrekkende gevolgen die een 
uitspraak in deze kwestie kan hebben 
en besluit advies te vragen aan het 
Europees Hof. En die boog zich op 6 
mei jongstleden over de zaak. De 
advocaat van de EU gaf al aan dat de 
groep van John Roest in zijn recht 
stond en dat de Personeels-BV die 
Heineken in het leven had geroepen 
niet gezien mag worden als een uitzend-
bureau. Opvallende opmerking van de 
EU-advocaat: “Als ik advocaat was bij 
een kantoor dan zou ik direct alle grote 
bedrijven in Europa oproepen om een 
dergelijke constructie op te tuigen, 
want dan wordt uitbesteden wel heel 
erg makkelijk.” Volgens hem wil 
Heineken met genoemde constructie 
de wet omzeilen. 
Op 3 juni deed de advocaat-generaal 
van het Europees Hof de langverwachte 
uitspraak. Volgens hem vergissen 
Albron en Heineken zich, als ze stellen 
dat de cateringmedewerkers niet langer 
onder de arbeidsvoorwaarden van 
Heineken vallen op het moment dat 

Werknemers aan de winnende hand

Keet in de catering
In 2005 besteedde Heineken in Zoeterwoude de afdeling catering uit aan Albron en prompt zaten de 
werknemers met een enorme loonsvermindering. Onder leiding van John Roest kwamen de catering-

medewerkers in verzet. En dat zou weleens verstrekkende gevolgen kunnen hebben... 
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Keet in de catering

hun afdeling door Albron wordt overge-
nomen. De advocaat-generaal bestrijdt 
dat de zogenaamde Wet Overgang 
Onderneming (WOO) niet van 
toepassing zou zijn. Ook al stonden de 
werknemers tijdens de overname niet 
op de loonlijst van Heineken maar op 
die van de Personeels-BV van hetzelfde 
bedrijf. Kortom: Albron moet alsnog 
betalen conform de Heineken-cao. 
Komend najaar volgt de de� nitieve 
uitspraak van het Europees Hof. Maar 
FNV Bondgenoten, dat namens de cate-
ringmedewerkers procedeert, stelt: ‘de 

conclusie van de advocaat-generaal is 
meestal een goede indicatie voor de 
uitkomst van de uitspraak’.

“Alle uitbestedingen 
bij Heineken liggen 
inmiddels stil” 

En dus is de overwinning voor John 
Roest en zijn collega’s een stuk dichter-
bij gekomen. Het zou een overwinning 
kunnen zijn met verstrekkende gevol-
gen. Want als het Hof de uitspraak van 
de advocaat-generaal overneemt, is het 

in de toekomst wellicht gedaan met 
soortgelijke constructies waarbij 
werknemers in geval van overnames 
slechtere arbeidsvoorwaarden voor hun 
kiezen krijgen. John Roest beseft dat 
maar al te goed: “Nederland heeft altijd 
voorop willen lopen als het gaat om 
� exibele arbeid. Stel je voor: als het 
Europees Hof zou oordelen dat er 
juridisch niks mis is met de manier 
waarop wij in Nederland zijn behan-
deld, neem dan maar van mij aan dat 
alle multinationals in Europa zo’n 
constructie gaan opzetten. Een goed 

John Roest: “Wij vonden dat het niet deugde”
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teken vond ik dat na de zitting een 
delegatie van de Europese Commissie 
naar ons toekwam en zei: ‘Wij willen 
jullie namens de EU bedanken dat 
jullie deze zaak hebben aangespannen. 
Daar zijn we heel blij mee en het zal ons 
helpen om het gat in de wet te dichten’. 
Het gaat hier dus om heel belangrijke 
jurisprudentie. Je merkt nu al dat zowel 
werkgevers als vakbonden iets hebben 
van: ‘Zeg, wacht eens even; er is daar 
iets gaande.’ Alle uitbestedingen bij 
Heineken liggen inmiddels stil.” 

Na bijna zeven jaar is het succes bij het 
Europees Hof niet het enige wat onder 
de streep staat. Want Roest en zijn 
collega’s kregen heel wat te verduren. 
Zo deed de Heineken-directie bij de 
politie aangifte tegen de makers van de 
website  www.bierkater.nl waarop de 
cateringmedewerkers op niet mis te ver-
stane wijze hun visie op de perikelen 
geven. Bedreigend en intimiderend, 
vond de directie. Ook weinig gechar-
meerd was de bierbrouwer van de 
lovende brief die de cateringmedewer-
kers stuurden aan Grolsch-bestuurs-
voorzitter Troch. Dat gebeurde nadat 
Grolsch een veer op de hoed had 
gekregen voor zijn bedrijfsvoering 
personeelsbeleid. ‘Met grote jaloezie’ 
hebben wij daarvan kennis genomen, 
schreven Roest en de zijnen. ‘Een stoot 

onder de gordel’, oordeelde Heineken. 
Ondertussen was de sfeer op de 
Zoeterwoudse werkvloer allang verpest 
door de knagende onzekerheid en 
zorgen over de toekomst. Dat wordt 
onder de nieuwe werkgever niet 
bepaald beter. Want ook Albron is niet 
blij met kritiek. Begin dit jaar wordt 
Roest op non-actief gesteld naar 
aanleiding van uitspraken die hij onder 
meer in het Leidsch Dagblad en Misset 
Horeca had gedaan. “Ik moest onderte-
kenen dat ik niet meer met de pers zou 
praten en dat ik niet meer voor mijn 
collega’s zou opkomen. Ik zeg: ‘Dat doe 
ik niet.’ Toen werd ik vier maanden op 
non-actief gesteld”, vertelt Roest. Maar 
op 31 mei stelde het kantongerecht 
Utrecht Albron in het ongelijk en kon 
Roest weer aan de slag. Ook een 
ontslagprocedure werd ingezet, maar 
ditmaal stak de rechtbank in Leiden 
daar een stokje voor. Inmiddels heeft 
Albron dit advies gerespecteerd, van 
verdere juridische procedures afgezien 
en John Roest weer welkom geheten.
 
“Mijn gevoel voor 
rechtvaardigheid stond 
al die tijd voorop” 

Hoeveel lef en doorzettingsvermogen 
moet je hebben om dat allemaal te 
doorstaan? FNV Bondgenoten en de 

Horecabond FNV, waarvan Roest 
kaderlid is, ondersteunden de catering-
medewerkers weliswaar in de juridische 
procedures, maar toch...: je moet het 
allemaal maar durven en aankunnen.  
Roest: “Toen het zeven jaar geleden 
allemaal begon, zeiden sommige 
collega’s tegen me: ‘John, kijk uit, want 
je wordt de kop van jut.’ Naar aanlei-
ding van onze brief aan Grolsch zei een 
manager van Heineken zelfs tegen me: 
‘Denk eraan, als we een splinter bij je 
vinden, dan hebben we een stok om 
mee te slaan.’ Maar bij mij en mijn 
collega’s stond het gevoel voor recht-
vaardigheid al die tijd voorop. Wij 
waren ervan overtuigd dat we in ons 
recht stonden en dat we zouden 
winnen.” 
Met genoegen kijkt Roest terug op het 
SP-Congres op 24 april, waar hij samen 
met catering-collega Johan van de 
Kamp op het podium geïnterviewd 
werd door Jan Marijnissen. “Daardoor 
kregen we landelijke aandacht. Jan 
sprak bovendien over ‘de werkende 
armen’ als nieuwe onderklasse. 
Flexibilisering en liberalisering hebben 
in de catering geleid tot urenverminde-
ring, functieverlaging en nog veel meer 
ellende. Er zijn mensen die in vijf jaar 
tijd drie keer een loonsverlaging 
hebben moeten slikken, of van 40 naar 
28 werkuren per week gingen. Elke 
keer krijgen medewerkers een zoge-
naamde vaststellingsovereenkomst 
voorgelegd voor minder uren, functie-
verlaging of een afbouwregeling. Die 
moeten ze tekenen, anders wordt er 
ontslag aangevraagd. Terwijl ze 
daarvóór al niet veel verdienden! Het 
zou mooi zijn als we met ons optreden 
al die jaren de werknemers in bijvoor-
beeld de catering, de schoonmaak en 
de beveiliging hoop kunnen geven 
zodat ze beseffen dat het niet allemaal 
zo hóéft te zijn; dat je naar de rechter 
kunt stappen als het moet. Er zijn 
namelijk nog genoeg mensen die dat 
niet eens weten. Ondanks alle ellende 
is míjn vertrouwen in de rechterlijke 
macht in ieder geval weer terug.” 

Tekst Rob Janssen

Johan van de Kamp en John Roest (achter Jan Marijnissen) 
tijdens het XVII SP-congres
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Londonderry voor de Britten, Derry 
voor de Ieren: een verscheurde stad. 
Maar weinig mensen zullen het 
nummer Sunday Bloody Sunday van de 
Ierse rockgroep U2 niet kennen. Het 
lied gaat over dertien jongens en 
mannen, in de leeftijd van 17 tot 55 
jaar, die op 30 januari 1972 door Britse 
militairen doodgeschoten werden 

tijdens een burgerrechtenmars van 
katholieken. Vijftien andere betogers 
werden door kogels zwaar verwond, 
waardoor het dodental uiteindelijk op 
veertien kwam. In Derry, dat in die 
dagen zo’n zestigduizend inwoners 
telde, waarvan driekwart katholiek en 
arm, raakte vrijwel iedereen een 
familielid kwijt. Ouderen herinneren 

zich de chaos en de wanhoop omdat er 
geen medische hulp geboden werd aan 
de slachtoffers. Kinderen van toen – die 
nu eind veertig, begin vijftig zijn – ver-
halen over hun ouders, broers en 
zussen die ’s avonds laat of zelfs ’s 
nachts onder het bloed thuiskwamen. 
En jongeren vertellen dat zij opge-
groeid zijn met het besef dat Bloody 

NooRd-IERlaNd

Eindelijk gerechtigheid
Engelse regering erkent verantwoordelijkheid  
voor bloedbad ‘Bloody Sunday’

Achtendertig jaar duurde het voordat de overlevenden en nabestaanden van Bloody Sunday gerechtigheid 
kregen. Op 15 juni werden de resultaten van het onderzoek naar het bloedbad bekendgemaakt en bood de 

Britse premier Cameron excuses aan. De bevolking van Derry liep uit. SP’er Hans van Heijningen was erbij.
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Sunday een keerpunt in het leven van 
de hele katholieke gemeenschap in 
Derry was. In de weken na het bloedbad 
sloten honderden mannen en jongeren 
zich bij de IRA aan en gingen onder-
gronds om strijd te voeren tegen de 
Britse onderdrukking en voor een 
ongedeeld en onafhankelijk Ierland. In 
Noord-Ierland kwam een spiraal van 
repressie en geweld op gang, tussen het 
Britse leger en de protestantse parami-
litairen aan de ene kant en de IRA aan 
de andere kant. Daarbij kwamen 
uiteindelijk zevenduizend mensen om, 
voor het overgrote deel burgers. 
Gevangen genomen IRA-leden zetten 
hun verzet in de gevangenis voort en 
tien van hen hongerden zich letterlijk 
dood, uit protest tegen de omstandig-
heden waaronder zij gevangen zaten.

Tot juni van dit jaar hielden de Britse 
autoriteiten vol dat de elite-eenheid die 
voor de slachtpartij verantwoordelijk 
was geen blaam trof. De betrokken 
parachutisten zouden beschoten zijn 
en met benzinebommen en spijker-
bommen belaagd zijn, en uit zelfverde-
diging geschoten hebben. Die conclu-
sie werd enkele maanden na Bloody 
Sunday getrokken door de onderzoeks-
commissie van Lord Widgery en 
daarmee was de kous af. De slachtoffers 
van de moordpartij werden in het 
rapport neergezet als daders. De 
uitkomsten van het rapport maakten 
dat de katholieke bevolking van Derry 
het laatste restje vertrouwen verloor dat 
zij via vreedzame protesten haar 
maatschappelijke en politieke positie 
zou kunnen verbeteren.

Meer dan vijfentwintig jaar geweld 
volgde, waaraan uiteindelijk op Goede 
Vrijdag 1998 officieel een eind kwam. 
Sinn Fein, de politieke vleugel van de 
IRA, vormde samen met de protestant-
se UDF de nieuwe regering van 
Noord-Ierland. In dat kader kreeg Sinn 
Fein van de Britse regering van Tony 
Blair de toezegging dat het onderzoek 
naar de gebeurtenissen op Bloody 
Sunday heropend zou worden. 
Inmiddels zijn we twaalf jaar verder. 
Onder de oppervlakte heerst er onder 
de bevolking van Derry nog steeds 
woede, frustratie en angst. Dat de 
textiel- en havenbedrijven uit de stad 
verdwenen zijn en steeds meer mensen 
de afgelopen jaren hun werk verloren 

hebben, maakt de situatie er niet beter 
op. Maar op 15 juni is gebeurd wat veel 
bewoners van Derry tot voor kort 
onmogelijk hielden. Op basis van de 
uitkomsten van het rapport van de 
Saville-commissie, die het onderzoek 
heeft uitgevoerd, erkent de Britse 
regering de volledige verantwoordelijk-
heid voor het bloedbad op Bloody 
Sunday en voor de traumatische 
effecten die dit heeft gehad voor de 
bevolking van Derry. 

Spanning te snijden

Al weken gonst het rond in pubs, bedrij-
ven en buurten van Derry: op 15 juni 
worden de resultaten van het Bloody 
Sunday-onderzoek van de commissie-
Saville openbaar. Dat onderzoek is er 
niet zomaar gekomen. Al vanaf Bloody 
Sunday hebben families van de slacht-
offers zich ingespannen om de onder-
ste steen boven te krijgen, tientallen 
jaren zonder enig resultaat. Veel 
vertrouwen hebben ze na het Lord 
Widgery-onderzoek uit 1972 niet in dit 
hernieuwde onderzoek. Volgens de 
media heeft het zo’n 250 miljoen euro 
gekost. Alleen dat al maakte dat veel 
inwoners van Derry een hartgrondig 
“Fuck them” lieten horen wanneer het 
onderzoek ter sprake kwam.
Dat laat echter onverlet dat de laatste 
dagen voordat de resultaten van het 
onderzoek bekend worden, de span-
ning en nervositeit in de stad steeds 
verder oplopen. De mensen zijn 
gewend dat de politie na zonsonder-
gang de katholieke wijken niet meer 
inkomt, maar nu zijn er de afgelopen 
maanden ook nog enkele agenten 
vermoord en zijn er op verschillende 
plaatsen wapens en explosieven 
gevonden. Een meerderheid van de 
mensen is absoluut niet gerust op de 
uitkomsten van het onderzoek en vreest 
een nieuwe ronde van politiek geweld. 
Wie tientallen jaren onderdrukt en 
achtergesteld is, leert wel af om te 
denken dat het uiteindelijk allemaal 
wel goed komt.

Brian, de vriend van mijn dochter, was 
tien jaar toen een Britse militair hem 
op zijn gezicht sloeg en zijn neus brak. 
Een klacht indienen bij de politie zat er 
niet in, omdat hij daar te jong voor was. 
De militair zou geschorst worden, 
zeiden de militaire autoriteiten tegen 

zijn ouders. Maar een week later kwam 
Brian diezelfde militair alweer tegen op 
straat. Ja, daar word je cynisch van. 
Toch hopen de meeste inwoners van 
Derry op een wonder. Want terug naar 
de tijd van schietpartijen en bomaan-
slagen is voor hen geen optie.

Het volk loopt uit

Om twee uur ’s middags verzamelen 
zich vele duizenden mensen in de 
Bogsite, het Sinn Fein-bolwerk in 
Derry. Uit alle straten komen ze in 
groepjes aanlopen, van alle leeftijden 
en uit alle subculturen. Brian, die zijn 
dochtertje mee zou nemen, heeft haar 
toch maar thuis gelaten uit angst dat de 
situatie vanmiddag opnieuw uit de 
hand loopt. Ik loop op met David en 
Mary. Haar vader is in 1977 door Britse 
militairen thuis doodgeslagen, waar 
zijn kinderen bij waren. Maar vanmid-
dag is hier in Derry het volk op de been. 
Voorop lopen familieleden met een 
spandoek ‘Bloody Sunday, rechtvaar-
digheidscampagne’ en met spandoeken 
en affiches met foto’s en namen van de 
slachtoffers. Daarachter lopen moeders 
met baby’s en kinderen, arbeiders, 
oudere vrouwen die We shall overcome 
zingen – mannen krijgen dat lied na 
alles wat er gebeurd is blijkbaar niet 
meer uit hun keel! – kale Celtic-suppor-
ters in clubtenue, moeilijk lopende 
ouderen, jongeren met piercings in 
oren, wenkbrauwen en lippen, hippies, 
in leer geklede leden van de motorclub, 
ambtenaren en scholieren. Een massa 
van zo’n tienduizend mensen die 
vergezeld gaat van vijfhonderd geregis-
treerde journalisten en cameraploegen 
uit de hele wereld. We lopen richting 
het stadhuis, waar een groep familiele-
den van slachtoffers vanaf de vroege 
ochtend het vijfduizend pagina’s 
tellende rapport van de commissie, plus 
een samenvatting van enkele tientallen 
pagina’s, in heeft mogen zien. Dat 
mocht alleen op voorwaarde dat ze het 
gebouw niet voor half vier ’s middags 
verlaten. Op dat tijdstip presenteert de 
Britse premier Cameron het rapport 
namelijk officieel aan het Huis van 
Afgevaardigden, waarna het openbaar 
is.

Het plein voor het stadhuis is een paar 
maatjes te klein voor de mensenme-
nigte, die ook alle omringende straten 

NooRd-IERlaNd
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bezet houdt. Vlak voor de nieuwe Britse 
premier Cameron – die live te zien is op 
een enorm tv-scherm – het woord 
neemt, verschijnen er vertegenwoordi-
gers van de organisatie van nabestaan-
den achter het venster op de eerste 
verdieping van het stadhuis. De 
spanning onder de aanwezigen is om te 
snijden. Ik zie kippenvel staan op de 
gespierde, getatoeëerde arm van de 
man die naast mij staat. Dan gaat er 
een raam op een kier en komen daar 
twee handen uit van een bekende 
activist uit de gemeenschap – hij 
behoort tot het selecte lezerspubliek. 
Met beide handen maakt hij een 
oké-gebaar. De mensen vertrouwen op 
zijn boodschap, waarop een emotionele 
ontlading volgt. Ovaties en toejuichin-
gen komen van het plein en gaan als 
een wave door de omringende straten. 

Eindelijk excuses

De Britse premier verschijnt op het 
scherm. “Het Britse leger, het beste 
leger van de wereld,” zegt hij, waarop er 
een enorm tumult ontstaat onder de 

aanwezigen, “heeft op 30 januari 1972 
ongeoorloofd en niet te rechtvaardigen 
geweld gebruikt, haar zelfcontrole 
verloren, gebrek aan discipline be-
toond, niet geschoten uit zelfverdedi-
ging, een man die een slachtoffer te 
hulp kwam doodgeschoten… Dit had 
nooit mogen gebeuren en ik bied aan 
de Noord-Ierse bevolking oprecht 
excuses aan namens de Britse regering 
en namens mijn land. En ook voor het 
feit dat u daar 38 jaar op hebt moeten 
wachten.”
Met deze boodschap kunnen de 
mensen wat. Een enkele demonstrant 
roept nog: “Dat werd goddomme tijd!”, 
maar het overgrote deel van de mensen 
reageert geëmotioneerd en opgelucht. 
Erkenning, vandaag heeft het volk van 
Derry haar waardigheid herwonnen. 
Onder een groepje van zes oudere 
vrouwen voor me gaan sigaretten rond, 
die met trillende handen aangestoken 
worden. 
Na de speech van Cameron komen 
Noord-Ierse bewindslieden en nabe-
staanden aan het woord. Gerry Adams, 
de leider van Sinn Fein, benadrukt het 

belang van internationale solidariteit. 
“Wat bij ons gebeurd is, staat helaas 
niet op zichzelf. In Darfur, Bagdad, 
Fallujah, Gaza – de Britse en Ameri-
kaanse bezetters maken zich op veel 
plaatsen in de wereld dag in dag uit 
schuldig aan Bloody Sundays. En net 
zoals mensen van buiten ons gesteund 
hebben en vandaag blij zijn omdat een 
groot onrecht eindelijk is weggenomen, 
zo zijn wij het aan onszelf verplicht om 
solidair te zijn met andere onderdrukte 
volkeren. Niemand die zijn leven 
verliest in de strijd voor vrijheid en 
rechtvaardigheid, mag door ons 
vergeten worden.”
Tot slot maken familieleden van de op 
30 januari 1972 vermoorde jongens en 
mannen stuk voor stuk een statement. 
“Mijn vader was onschuldig.” “Mijn 
zoon was 17 jaar toen hij doodgescho-
ten werd. Onschuldig.” “Mijn broertje 
en mijn ouders kunnen eindelijk rusten 
in vrede. Mijn broertje was onschul-
dig!” “Jim, je lag gewond op de grond 
en bent toen doodgeschoten. De naam 
van de paratrooper begon met een G, dat 
heb ik net gelezen. Je was onschuldig.” 
Tot slot komen de gewonden en 
gehandicapten van Bloody Sunday aan 
het woord. Elk zegt een paar zinnen en 
samen eindigen ze met de woorden: 
“Wij zijn allen onschuldig.” Een 
ovationeel applaus vormt na ruim een 
uur de afsluiting van de bijeenkomst. 

Wat wij vandaag in Derry gezien 
hebben, is bijzonder. Het woord 
‘excuus’ komt normaal gesproken niet 
voor in het woordgebruik van staten. 
De bevolking van het Indonesische 
dorp Rawagedeh, waar het Nederland-
se leger tijdens de politionele acties 
vierhonderd jongens en mannen 
doodschoot, moet tot op de dag van 
vandaag wachten op verontschuldigin-
gen. Hetzelfde geldt voor de bevolking 
van Bagdad, van Gaza. Maar door de 
standvastigheid van de inwoners van 
Derry, die voor hun burgerrechten 
opkwamen en daar een hoge prijs voor 
betaalden, is de Britse regering 
uiteindelijk door de knieën gegaan. 
Daarvan getuige te mogen zijn, 
beschouw ik als een voorrecht. 15 juni 
staat voorgoed in het geheugen van de 
mensen in Derry gegrift.

Tekst Hans van Heijningen 

NOORD-IERLAND

Foto Thopson / ANP

Een Britse paratrooper sleurt een katholieke demonstrant 
weg op Bloody Sunday
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Michiel van Nispen (27) uit Breda is jurist en werkt als beleidsmedewerker Justitie voor de SP-fractie in de 
Tweede Kamer. Als steun en toeverlaat van Tweede Kamerlid Jan de Wit bereidt hij debatten, Kamervragen en 

werkbezoeken voor. Daarnaast is hij een bevlogen hardloper en globetrotter.

“Opeens voel je het: je bent een socialist”

tekst jola van Dijk
Foto Karen Veldkamp

lINksvooR

Hoe lang ben je al lid van de SP?
“Eind 2002 kreeg ik een foldertje in de brievenbus en dat zette 
me aan het denken. Waar sta je zelf voor? En opeens voel je 
het: je bent een socialist.”

En hoe ben je bij de Tweede Kamerfractie terecht-
gekomen?
“Van mijn werk op een advocatenbureau werd ik niet echt 
gelukkig. Ik kreeg het advies om iets idealistischers te gaan 
doen en een brief naar de SP te sturen. Dat advies heb ik eind 
2006 letterlijk opgevolgd door een open sollicitatiebrief te 
sturen.”

Wat was jouw SP-moment?
“Toen Jan de Wit voorzitter werd van de commissie die 
onderzoek doet naar de kredietcrisis. De erkenning voor de 
hele SP en Jan persoonlijk, dat je zo’n parlementair onderzoek 
mag leiden.”

Heb je hobby’s?
“Ik ben een fanatieke hardloper. Het is wel schipperen met de 
tijd, want ik zit veel in Den Haag. Maar vijf keer in de week 
train ik ’s avonds laat of ’s ochtends vroeg. Vorig jaar heb ik 
met het SP-team meegedaan aan de marathon van Rotterdam 
en dit jaar ben ik twaalfde geworden bij het NK veldlopen.”

Wat haalt de kapitalist in je naar boven?
“Ik ben gek op reizen, deze zomer ga ik naar Mexico. Verder 
ben ik al in Cambodja, Vietnam, Thailand, Zuid-Afrika, Peru, 
Bolivia, Argentinië, Nepal en Cuba geweest. 

Wat is je favoriete plek op de wereld?
“Cuzco in Peru, de oude Inca-hoofdstad. Ik heb er drie 
maanden in een Peruaans gastgezin gewoond.”
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Niets is zeker

Heel wat ‘wetenschappelijke doorbraken’ 
sneuvelden onder de kritische blik van 
wetenschapsjournalist Hans van Maanen. De 
meest voorkomende misvattingen heeft hij 
verzameld in de Encyclopedie van misvattin-
gen. Echt iets voor betweters, of voor mensen 
die menen dat chaperonne een Frans woord 
is, Caesar een keizer was en de maan om de 
aarde draait. Op de bijbehorende website 
misvattingen.nl houdt Van Maanen de 
verklaringen zorgvuldig bij, en de veranderin-
gen waaraan die op hun beurt weer onderhe-
vig zijn. Er is dus zeker geen garantie dat het 
boek vol onbetwijfelbare feiten staat. Niets is 
zeker, en zelfs dát niet. (Diederik Olders)

Encyclopedie van Misvattingen
Hans van Maanen 
Uitg. Boom

Klöters’ smeltkroes

Wie de Nederlandse radio maar eenheids-
worst vindt, kent vast De Sandwich niet. Elke 
zondagochtend neemt presentator Jacques 
Klöters de luisteraars van Radio 2 mee op 
ontdekkingstocht. Kleinkunst, jazzy easy 
listening en folk uit alle windstreken van 
Nederland en de rest van de wereld: Klöters 
smelt het allemaal samen tot een uiterst 
ontspannen geheel. De achttien favoriete 
verzoeknummers van luisteraars staan nu 
samen op een cd. Die blijkt niet alleen 
geschikt als lome ontbijtmuziek, maar ook 
voor zwoele zomeravonden. Zet de wijn en 
tapas maar vast klaar! (Daniël de Jongh)

Het beste uit De Sandwich
Ag Music

Creatief in het bos 

Nog geen vakantie geboekt, maar wel 
behoefte aan een weekje weg? Buitenkunst 
Drenthe is al zo’n veertig jaar een optie in 
eigen land. Op een eenvoudige boscamping 
aan de Ieberenplas nabij Westerbork worden 
de hele zomer creatieve workshops gegeven. 
Theater, dans, muziek, beeldende kunst en 
schrijven – voor alle leeftijden, op alle niveaus 
en onder begeleiding van professionals. Het 
programma is flexibel, dus ook een dagje 
niksen of een bezoek aan de omgeving 
behoort tot de mogelijkheden. En voor de 
echte fijnproevers worden bij het Randmeer 
in de Flevopolder ook gespecialiseerde 
weken georganiseerd. (Jola van Dijk)

www.buitenkunst.nl 
Reserveren uiterlijk een dag van tevoren 

Vijf maanden lang observeerde ontwikke-

lingspsychologe Joke van der Zwaard het 

leven in en rond de Copy Corner aan de 

Nieuwe Binnenweg in Rotterdam Oud 

West. Het resultaat is een fascinerend 

boek over het dagelijks leven in deze 

volkswijk en de belangrijke rol die 

buurtwinkels daarin spelen. Analyses van 

de interactie tussen bewoners worden 

afgewisseld met foto’s en flarden van 

gesprekken. Alle mogelijke mensen 

komen bij de kopieerwinkel over de vloer, 

waardoor interessante ontmoetingen 

plaatsvinden. Een kleurrijke rasta en een 

jonge vrouw met hoofddoek blijken allebei 

bedrijfseconomie te studeren. Hun 

gesprekken bieden een wachtende oudere 

heer met stok een andere kijk op de 

wereld. En wie had gedacht dat hij een 

Het stadse leven onder een vergrootglas
Door Jola van Dijk

man met een filosofisch levenswerk is?

Opvallend genoeg blijken lang niet alle 

buurtwinkels dezelfde uitwerking te 

hebben op hun bezoekers. Subtiele 

veranderingen in inrichting, reclame-

acties of houding van het personeel 

kunnen de sfeer in een winkel en wijk 

volledig veranderen. Uit wetenschappe-

lijk onderzoek blijkt bijvoorbeeld dat 

‘drukgebruikte’ ruimtes zoals winkelcen-

tra erop ingericht worden om een snelle 

doorstroom van het publiek te bevorde-

ren. De Copy Corner wordt juist als 

prettig ervaren omdat die ingericht is op 

wachten. Van der Zwaard: ‘Het ziet er 

niet uit van binnen en daardoor heeft het 

wel weer wat.’

Joke van der Zwaard

Scenes in de Copy Corner: 

Van vluchtige ontmoetingen naar 

publieke vertrouwdheid

Uitg. Sun 

lEzEN
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De zomerpuzzel van de Tribune is verdeeld in 14 categorieën, elk bestaande uit 2 vragen. De beide vragen binnen elke categorie geven eenzelfde letter als 
oplossing. De eerste vraag is meestal iets moeilijker, de tweede wat makkelijker. In totaal zijn er dus 28 vragen, dit jaar met als thema ’Klimaat’. Van iedere 
categorie dient u deze letter over te brengen naar het gelijkgenummerde hokje in de tabel genaamd ‘Oplossing’ (onderaan).
Bij iedere vraag staat verder tussen haakjes aangegeven op welke plaats in het woord de letter voorkomt. Eventuele leestekens tellen mee als afzonderlijke 
letter; spaties niet. Een ‘ij’ wordt beschouwd als één letter en bij achternamen wordt een eventueel tussenvoegsel niet meegerekend. De oplossing van de 
puzzel is een woord van 14 letters.
Voorbeeld: De oplossing van de vraag ‘Wie zei: “I used to be the next president of the United States of America”? [2, achternaam]’ is de tweede letter van de 
achternaam van Al Gore, een ‘o’.
U kunt uw oplossing (alleen het woord van 14 letters uit het schema) opsturen naar de redactie van de Tribune.

Categorie 1: Een wolkje aan de lucht.

HEmElsE vERscHIjNsElEN.

a. ‘Bèèèèèèèh!’ [2, latijnse naam]
b. Voortekenen van gedonder. [8, latijnse naam]

Categorie 2: What’s in a name?

TwEE mIlIEUmINIsTERs. wIE?

a. stichting juf. En stapte van jOVD naar D’66. [1, voornaam]
b. ‘schipper van de Kameleon’? [4, achternaam]

Categorie 3: Zwart goud.

HIER Is dIEp EN laNg gEgRavEN. wElkE sTaaTsmIjN?

a. totale produktie: 61,2 miljoen ton. [1, naam]
b. totale produktie: 59,2 miljoen ton. [4, naam]

Categorie 4: Geen permanente status.

TwEE vogEls dIE HIER maaR EEN dEEl vaN HET jaaR 
vERBlIjvEN.

a. Een wintergast. [7]
b. Een zomergast. [1]

de grote sp-Zomerpuzzel 2010

Solidariteit

‘Ach Rutte, u subsidieert de villawijken
met ’t CDA in ondertrouw in ’s-Gravenhage
chirurgisch bezig met wat kettingzagen
Omgekeerde Robin Hood! Redder van de rijken

Ach Balkenende, nog even moet ik naar u kijken
Dan kan ik net nog even keihard vragen
Wie moet ook weer de zwaarste lasten dragen?
Wat wilt u met uw breekpunt nou bereiken?

Rut en Balk zijn slinkse, verwoede pyromanen
zich voordoend als een brandweercommandant
Wie plast het verst? Het is gênant pedant

Jullie scheppen onrust, luchtjes en fictieve banen
Bankenspaarders! Brekers van sociale zekerheid!
In óns woordenboek vindt u nog solidariteit!’

aar Noordam, Zwijndrecht

www.rijmerdesvaderlands.nl

Belofte breekpunt gebroken

De PVV heeft vóór de verkiezingen op tv 

gezegd dat 65 jaar als pensioenleeftijd een 

breekpunt is. Direct bij de eerste formatiepo-

pRIkBoRd

ging bleek dat dat niet waar was. Hoeveel 

zetels heeft de PVV met deze truc gestolen 

van de andere partijen? Volgens mij moet 

iemand de uitslag van de verkiezingen 

ongeldig laten verklaren en/of moet de PVV 

een aantal zetels inleveren. ja toch?

Herman gelderblom

Immigratiekosten

Het onderzoek dat Wilders heeft laten 

uitvoeren naar de kosten van immigratie van 

niet-westerse allochtonen lijkt tendentieus. 

De uitkomst is veeleer een indicatie voor de 

inhumane en inefficiënte wijze waarop 

Nederland met vreemdelingen omgaat. Zo 

mogen in de ons omringende landen 

asielzoekers tijdens hun procedure wél 

betaald werk verrichten, goed voor hun 

welzijn en integratie. Bij onze iND zijn 

kwaliteit, zorgvuldigheid, levenservaring en 

respect ver te zoeken. Procedures worden 

onnodig getraineerd, waardoor aanvragers 

relatief vaak in de psychiatrie en in de 

criminaliteit belanden. Om dan nog maar te 

zwijgen van de 'uitgeprocedeerde' gezinnen 

die op straat worden gezet, waarvoor op 19 

mei jl. nog landelijk aandacht werd gevraagd. 

Dat allochtonen voorrang zouden hebben bij 

toewijzing van een woning is ook een 

fabeltje. Na hun verblijfsstatus moeten ze 

soms nog een jaar in het aZC blijven voordat 

er een woning vrijkomt. 

truus jonker, Nijkerk

Voorkeurstemmen

is het mogelijk de kandidatenlijst te publice-

ren met het aantal stemmen dat is uitge-

bracht per kandidaat? speciaal en alleen 

voor onze trouwe en hardwerkende sP'ers!

theo Vink, Velserbroek

alle gedetailleerde uitslagen zijn te vinden op 

www.kiesraad.nl

  Prik mee:
pRIkBoRd@sp.Nl
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Stuur uw oplossing vóór 15 augustus naar de Puzzelredactie van de Tribune, Vijverhofstraat 65, 3032 SC Rotterdam of tribunepuzzel@sp.nl.
Onder de inzenders van een goede oplossing wordt een gesigneerd boek verloot uit de SP-boekenstal.

De zomerpuzzel van de Tribune is verdeeld in 14 categorieën, elk bestaande uit 2 vragen. De beide vragen binnen elke categorie geven eenzelfde letter als 
oplossing. De eerste vraag is meestal iets moeilijker, de tweede wat makkelijker. In totaal zijn er dus 28 vragen, dit jaar met als thema ’Klimaat’. Van iedere 
categorie dient u deze letter over te brengen naar het gelijkgenummerde hokje in de tabel genaamd ‘Oplossing’ (onderaan).
Bij iedere vraag staat verder tussen haakjes aangegeven op welke plaats in het woord de letter voorkomt. Eventuele leestekens tellen mee als afzonderlijke 
letter; spaties niet. Een ‘ij’ wordt beschouwd als één letter en bij achternamen wordt een eventueel tussenvoegsel niet meegerekend. De oplossing van de 
puzzel is een woord van 14 letters.
Voorbeeld: De oplossing van de vraag ‘Wie zei: “I used to be the next president of the United States of America”? [2, achternaam]’ is de tweede letter van de 
achternaam van Al Gore, een ‘o’.
U kunt uw oplossing (alleen het woord van 14 letters uit het schema) opsturen naar de redactie van de Tribune.

Categorie 5: Spreekvaardigheden.

VAN WIE?

a. ‘Er is een milieuvriendelijk ontbladeringsmiddel gevonden: de 
herfst.’ [5, achternaam]

b. ‘Min twintig graden, sprak de eskimo, de lente hangt in de lucht.’. 
[3, voornaam]

Categorie 6: Wetenschappelijk verantwoord.

TWEE WETENSCHAPPERS. WIE?

a. Commandant van de Woolwich. Geen wonder dat hij iets met wind 
had. [1, achternaam]

b. Bewees dat luchtdruk op verschillende hoogtes niet gelijk is, en 
daarmee dat de atmosfeer eindig is. [1, voornaam]

Categorie 7: Zeespiegelproblemen.

AL GORE VISIONAIR? WELNEE. DAT HEBBEN WE IN NEDERLAND 
VAKER MEEGEMAAKT.

a. ‘Ze bombarderen de dijken!’ Oftewel: van je geallieerden moet je 
het hebben. [7, naam landsdeel dat onder water liep]

b. Hierdoor ontstond het Verdronken land van Saeftinge. [5, naam 
voor de overstroming]

Categorie 8: Malende.

TWEE BEKENDE NEDERLANDSE MOLENS. HOE HETEN ZE?

a. Tweelingbroer van Olivier? [2, van tweede woord]
b. Hardloper? [8, van tweede woord]

Categorie 9: Poldermakers.

WELK GEMAAL?

a. Ook op Urk zijn ze malende. [9]
b. Goed op stoom. [7]

OPLOSSING CRYPTOGRAM juni 2010

OPLOSSING MENGLETTERS juni 2010

Horizontaal
1) Tip 3) Kater 7) Misdaden 9) Angel 10) Opeenvolgend 
12) Sterrenbeeld 13) Test 14) Nadruk 15) Best 18) Duim 
19) Gondel 21) Binnenlopen 23) Stok 24) Ex. 

Verticaal
2) In dienst nemen 3) Kantoortuin  4) Trapgans  5) Regenmeter 
6) Pikorde 8) Donderdag 11) Plat 16) Fusie 17) Demeter 
20) Omloop 22) Els. 

1 (Jan) Greshoff, 2 (Jan) Blokker, 3 (Harry) Mulisch, 4 (Samuel Taylor) Coleridge, 5 (Agnes) Kant , 6 (Joop den) Uyl, 7 (Ignazio) Silone 
8 (Otto von) Bismarck, 9  (E.) Culbertson, 10 (Henry) Kissinger, 11 (Jane) Austen, 12 (Georges) Clemenceau, 13 (Mohandas) Gandhi 
14 (John) Morley, 15 (William) Shakespeare, 16 (Frank) Zappa, 17 (Paul) Valéry, 18 Aristoteles 19 (Ed van) Thijn 
De oplossing is: Socialistische Partij (SP). 

De grote SP-Zomerpuzzel 2010

Categorie 10: Een dik pak.

VROEGER WAS HET KOUDER. HOE HEET DE PERIODE?

a. IJs tot aan de lijn Zwolle-Coevorden [6]
b. Nog vlakker dan nu: geen ijs, wel toendra en permanent bevroren 

ondergrond in Nederland. [2]

Categorie 11: In z’n wiek geschoten.

OORSPRONKELIJKE BENAMING VAN MOLENWIEKSTANDEN IN HET
BRABANTSE LAND.

a. Een nieuw begin: de onderste wiek twintig graden rechts. [4, van 
3e woord – van in totaal 3 woorden]

b. Onderste wiek heeft bijna de circel voltooid. [3, van 3e woord – 
van in totaal 3 woorden]

Categorie 12: Recht van de Aarde.

MENSENRECHTEN, ZEKER! NU DE AARDE NOG. TWEE STEDEN 
WAAR MILIEUREGELTJES NIET VOORBIJ INTENTIES KWAMEN.

a. Vòòr COP-15 was het 5 voor 12. Het werd een mislukking. Nu is 
het 5 óver 12. [1]

b. Akkoord baande de weg voor beroemd protocol van Kyoto. Dwz: 
afspraken over de regels van de vergadering over de doelstellin-
gen. [6]

Categorie 13: Laagjes.

GELUKKIG IS ER EEN DAMPKRING. WELKE LAAG?

a. Bevat 80% van de totale luchtmassa. [3]
b. Temperatuur neemt er toe met de hoogte. [6]

Categorie 14: Lekker opwarmen.

BROEIKASGASSEN. WELKE? (GEEN AFKORTINGEN)

a. Zorgt voor het allergrootste deel van het broeikaseffect (wolken 
niet meegeteld). [6]

b. Verantwoordelijk voor tussen de negen en zesentwintig procent 
van het broeikaseffect. [5]

OPLOSSING

Winnaar van puzzel juni: Elly Brans-v.d.Looij uit Roosendaal.

De winnaar van de taalfout-prijsvraag wordt 
bekendgemaakt in de volgende Tribune.
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Ontslagbrief retour afzender

Vijftienduizend ontslagen heeft TNT 
aangekondigd. Zogenaamd vanwege de 
teruglopende postmarkt, maar volgens 
SP-Tweede Kamerlid Sharon Gesthui-
zen ligt het anders. Weliswaar neemt 
het aantal verzonden poststukken iets 
af, maar het echte probleem is de 
liberalisering van de postmarkt: “De 
concurrenten van TNT ontduiken het 
minimumloon en betalen geen vakan-
tiegeld en sociale en pensioenpremies. 
Een postbezorger in vaste dienst bij 
TNT kost zo’n 15 euro meer dan de 
stukloner van de concurrent.” TNT 
doet trouwens vrolijk mee aan het 
uitbuiten van werknemers. Gesthuizen: 
“TNT ontslaat de vaste werknemers 
maar tegelijkertijd neemt ‘concurrent’ 
Netwerk VSP mensen aan tegen 
stukloon. Deze ‘concurrent’ is een 
dochteronderneming van TNT. En 
intussen is TNT nota bene zelf ook 
nieuwe postbezorgers aan het werven!” 
Volgens Gesthuizen zijn nu de postwer-
kers en de bonden aan zet. Over een 
half jaar moeten namelijk álle postbe-
zorgers in vaste dienst zijn. Gesthuizen: 
“Na jarenlange volharding door de SP 
en de postwerkers zelf heeft de Tweede 
Kamer, gesteund door een stampvolle 
tribune met postwerkers, eindelijk 
geëist dat alle bedrijven hun postbezor-
gers een fatsoenlijk contract geven. Het 
einde van de concurrentie op arbeids-
voorwaarden in de post! Dat geeft TNT 
wat lucht, want straks is het verschil in 
loonkosten met concurrenten een stuk 
minder. Vakbonden en werknemers 
moeten dat gebruiken om de geplande 
ontslagen te beperken of zelfs gedwon-
gen ontslagen helemaal te voorkomen. 
Wij gaan als SP de postbodes en 
-sorteerders een hart onder de riem 
steken én ze mobiliseren om het 
allemaal niet te pikken!”

Bastiaan Heus / Hollandse Hoogte

UITGELICHT
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rOOD StriJDt VOOr StuFi
Afgelopen weken waren er in veel steden 
introductiemarkten voor nieuwe studenten. 
ROOD, jong in de SP, haalde handtekenin-
gen op voor het behoud van de studiefi-
nanciering. Gezellig én effectief: duizenden 
studenten wisten niet hoe snel ze hun 
handtekening moesten zetten. Ook leverde 
de actie de nodige nieuwe leden op. ROOD 
zal de komende tijd samen met iedereen 
die mee wil doen de strijd aangaan voor 
behoud van de stufi! 
 
Meehelpen? Mail rood@sp.nl en kijk op  
www.stufimoetblijven.nl

rOOD
jong in de sP

In mei 2011 kiezen de leden van  
Provinciale Staten een nieuwe Eerste  
Kamer. De Eerste Kamer vormt samen 
met de Tweede Kamer de Staten- 
Generaal, de nationale volksvertegen-
woordiging. Sinds 1995 is de SP  
vertegenwoordigd in de Eerste Kamer,  
op dit moment met elf Kamerleden.  
Lidmaatschap van de Eerste Kamer is 
een deeltijdfunctie. Net als voor andere 
volksvertegenwoordigers geldt voor  
Eerste Kamerleden de door de partij  
vastgestelde afdrachtregeling. De  
Partijraad van de SP heeft een kandi-
datencommissie aangesteld om een lijst 
van kandidaten voor te bereiden. Leden 
van de SP die in aanmerking willen  
komen voor een plaats op de lijst,  
kunnen zich aanmelden bij de kandi-
datencommissie. Dat kan tot 15 septem-
ber 2010.

Kandidaten wordt verzocht om kort  
aan te geven waarom een plaats op de lijst 
wordt geambieerd en welke kwali teiten 
hem of haar daarvoor geschikt zouden 
maken. Verder dient bij aanmelding een 
beknopt cv te worden meegestuurd. 

Aanmelden kan als volgt:

per e-mail 
rvgijlswijk@sp.nl

per brief 
Kandidatencommissie  
t.a.v. Rosita van Gijlswijk
Vijverhofstraat 65
3032 SC Rotterdam

KAnDiDAAt-
SteLLinG
eerSte KAMer

WWW.SP.nL

Foto cover:  
Robert Vos /  
ANP-foto 
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in dit nummer
De storm van rechts
Wie mij omver wil blazen, moet van goede 
huize komen. Toch was het de wetenschap-
pers van de TU Delft bijna gelukt. In hun 
windtunnel mocht ik een stormbestendige 
paraplu uitproberen. Een briljante uitvinding. 
Zelfs windkracht zeven kreeg ons niet klein; 
de paraplu en ik, wij bleven overeind. Even 
daarvoor was ik al onder de indruk geraakt 
van de nieuwste zonnepanelen. Ik was daar te 
gast om te kijken hoever we zijn met het ont-
wikkelen van nieuwe duurzame energie. Op 
zoek naar antwoorden op huidige problemen.

Door macht, geld en gemakzucht raakt de we-
reld steeds dieper verwikkeld in de energie-
crisis. De fossiele brandstoffen raken op en 
het klimaat verandert door de stijgende CO2-
uitstoot. We kunnen het ons niet langer per-
mitteren om voor deze problemen de kop in 
het zand te steken. Meer kolencentrales en 
CO2-opslag zijn tot nu toe de antwoorden van 
rechts geweest op het klimaatprobleem.

Voor de aanzwellende storm van rechts is ook 
een stormbestendige paraplu nodig. Behalve 
het milieu dreigt ook de sociale bescherming 
het te begeven. De zwaksten in de samenle-
ving zullen als eerste kopje onder gaan en de 
spanning tussen bevolkingsgroepen wordt 
groter.

Nederland heeft stevige bescherming nodig 
om de storm van rechts te doorstaan. Dan 
kom je uit bij een partij die zich niet weg laat 
blazen en die rotsvast staat voor een duurza-
me, menselijke en sociale samenleving. Een 
partij die niet teruggrijpt op oude oplossingen 
maar zich laat inspireren door slimme weten-
schappers, duurzame ondernemers en crea-
tieve werknemers.

De SP legt zich niet neer bij de sluipende ver-
rechtsing van Nederland. Wij staan niet toe 
dat mensen gediscrimineerd worden, het mi-
lieu verwaarloosd raakt en sociale voorzie-
ningen overboord gaan. De SP is de storm-
bestendige paraplu voor alle Nederlanders 
die overeind willen blijven in de storm van 
rechts. En we zullen overeind blijven, al wordt 
het windkracht 10.

Emile Roemer 
Fractievoorzitter SP
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Ruim voordat op 3 september PVV, CDA en VVD met de forma-
tie-onderhandelingen stopten, presenteerde Emile Roemer de 
contouren van een centrumlinkse coalitie. Een meerderheids-
regering van PvdA, CDA, SP en GroenLinks is volgens hem het 
beste voor Nederland: ‘Een verbond van nieuw optimisme’.   

Wanneer spreek je van uiterste noodzaak? 
Die vraagt komt op als je de perikelen 
rondom de kabinetsformatie volgt. Maxime 
Verhagen (CDA) noemde samenwerking tus-
sen zijn partij en de PVV slechts ‘in uiterste 
noodzaak’ denkbaar. Maar hoe noodzakelijk 
was de doodlopende weg naar een gedoog-
akkoord met Wilders als de optie met de 
PvdA, GroenLinks en de SP nog niet eens 
onderzocht was?
‘Op grond van hun beginselprogramma’s 
zouden CDA, PvdA, GroenLinks en de SP  
zich in een centrumlinkse samenwerking 
moeten kunnen vinden’, zegt Emile Roemer. 

Zo constateert hij in zijn stuk dat bij het CDA 
zaken als publieke gerechtigheid, gespreide 
verantwoordelijkheid, solidariteit en rent-
meesterschap hoog in het vaandel staan. 
Die kernwaarden lijken niet heel ver van de 
kernwaarden van de SP verwijderd te zijn. 
Niet dat er geen flinke verschillen tussen 
de vier partijen zijn. Als het gaat om, zoals 
Roemer het noemt, ‘de verdeling van taken 
en verantwoordelijkheden tussen over-
heid, markt en gemeenschap’, kunnen de 
nodige verschillen worden ontdekt. Maar 
die hoeven een goede samenwerking niet op 
voorhand in de weg te staan, stelt Roemer. 

‘Na de gemeenteraadsverkiezingen zijn er op 
lokaal niveau verscheidene centrumlinkse 
coalities tot stand gekomen. Kijk, we komen 
er niet uit als we ons blijven concentreren 
op de politieke verschillen. Het is de hoogste 
tijd dat niet de breekpunten, maar de raak- 
en maakpunten centraal komen te staan. 
Want die heeft ons land op dit moment hard 
nodig.’ 
Interessant is dat daarbij geen van de vier 
partijen elkaar vóór de verkiezingen op 
voorhand uitsloten. Ook niet zonder beteke-
nis is het feit dat ‘centrumlinks’ zowel in de 
Tweede als in de Eerste Kamer een meerder-
heid heeft. 
Maar in hoeverre zou een centrumlinks ka-
binet recht doen aan de verkiezingsuitslag? 
Want zou de door Roemer gewenste coalitie 
er komen, dan zouden de PVV en de VVD 
als grootste winnaars buiten de boot vallen: 
‘Paars-plus (VVD-GroenLinks-PvdA-D66 
–red.) is mislukt. Een middenkabinet van 
VVD, CDA en PvdA is nauwelijks haalbaar, 

een verbond van 
nieuw optimisme

Kabinetsformatie: tijd voor het alternatief

De Roemer-variant komt weer in beeld  
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COLUMN
Het CDA en de PVV

Onze partij zal nooit een coalitie aangaan 
met een partij die systematisch mensen 
wegzet vanwege de religie die ze aanhan-
gen. Het beledigen, honen, jennen en 
discrimineren van een bepaalde groep 
mensen staat haaks op de menselijke 
waardigheid, gelijkwaardigheid en solida-
riteit die de SP nastree� . Daarom hebben 
wij al vóór de verkiezingen een 
coalitie met de PVV uitgesloten. Zo niet 
de VVD (de baarmoeder van de PVV)… en 
het CDA.
Nadat paars-plus onmogelijk bleek, kwam 
ultrarechts in beeld. Plots kwam het CDA 
met het argument dat de grote winnaar 
van de verkiezingen, de PVV, kost wat kost 
in de regering moest. Dat hoorde we eer-
der ook al toen de LPF vijfentwintig zetels 
behaalde. Jammer dat wij in 2006 een der-
gelijk geluid uit de christendemocratische 
hoek niet mochten vernemen.
Het CDA, de grote verliezer van de ver-
kiezingen, hee�  bij herhaling beweerd 
dat er geen alternatief zou zijn voor deze 
pikzwarte coalitie. Onzin, en dat weet 
Maxime Verhagen zelf natuurlijk ook. De 
zogenaamde Roemervariant, een cen-
trumlinkse coalitie van PvdA, CDA, SP en 
GL, is niet eens onderzocht – terwijl deze 
coalitie wél kan rekenen op een meerder-
heid in de Tweede én Eerste Kamer, en op 
veel meer draagvlak in de samenleving.
Op het moment dat ik dit schrijf, is net 
bekend geworden dat Wilders zegt on-
voldoende vertrouwen in de eenheid van 
het CDA te hebben en dat hij daarom de 
stekker uit de besprekingen trekt. Opluch-
ting bij velen; vooralsnog komt er geen 
ultrarechtse coalitie. We zijn door het oog 
van een naald gekropen. Maar maximale 
waakzaamheid en weerbaarheid blijven 
geboden. CDA en VVD hebben immers 
getoond graag een kabinet te willen met 
de Partij voor de Vrijheid, die de ‘vrijheid’ 
slechts gunt aan hen die zijn goedgekeurd 
door Wilders.

PS: Tijdens mijn vakantie 
heb ik een boek gelezen 
van Sebastian Haff ner, 
getiteld ‘Het verhaal van 
een Duitser, 1914 – 1933’ 
(Rainbow Pockets, 2009). 
Van harte aanbevolen.

Jan Marijnissen

omdat de verschillen tussen PvdA en VVD 
programmatisch groot zijn. Nu een centrum-
rechts kabinet ook vrijwel uitgesloten is, kan 
je constateren dat al heel wat partijen hun 
kans hebben gehad. Dan moet je verder gaan 
kijken en dan zie je twee dingen: “centrum-
links” hee�  een Kamermeerderheid én is 

Maar toch. Was het niet de SP die het 
loslaten van de onbeperkte hypotheekrente 
beplei� e en het felst van leer trok tegen 
bijvoorbeeld de verhoging van de AOW-
lee� ijd naar 67 jaar, het verder uit handen 
geven van nationale bevoegdheden aan 
Europa, liberalisering van de arbeidsmarkt 

Ru� e gaat nu maar zelf aan een akkoord schrijven

Je kun wel raden waar rechts wél op wil bezuinigen

nog niet onderzocht. Kijk, waar het mij om 
gaat is dat er een alternatief is. Ru� e wil 
nu zelf aan een akkoord gaan schrijven. 
Hij vertelt dat wat er al op tafel lag bij VVD, 
PVV en CDA een resultaat was waar rechts 
Nederland zijn vingers bij af zou likken. Als 
Ru� es eigen tekst daar een beetje op gaat 
lijken, dan krijg je een rechts plan om voor 
18 miljard aan keiharde bezuinigingen door 
te voeren. De JSF, de schandalige beloningen 
in de bankensector, de hypotheekrente-
a� rek zouden daarbij buiten schot blijven. 
Dan kun je wel raden waar ze dan wél in 
willen gaan snijden; en dat ze mensen hun 
zekerheden in crisistijd gaan ontnemen’, 
aldus Roemer. Hij benadrukt dat ook de SP 
de noodzaak voor bezuinigingen ziet: ‘In 
mijn ogen zal een centrumlinks kabinet 
van iedereen een bijdrage vragen voor het 
economisch herstel, maar de lasten eerlijk 
verdelen.’ De SP bepleit in haar verkiezings-
programma bezuinigingen van ongeveer 
tien miljard euro, net als de PvdA.

en de marktwerking in de zorg? Soms vindt 
de partij op die punten weliswaar bondge-
noten in de PvdA, GroenLinks of het CDA, 
maar net zo vaak lopen de meningen van de 
beoogde coalitiegenoten uiteen. In zijn stuk 
erkent Emile Roemer dat: ‘Zoals in iedere 
coalitie zal iedere partij moeten geven en 
nemen en in deze coalitie haar eigen weg 
moeten vinden. Als daarin een balans wordt 
gevonden, is centrumlinks een levensvat-
bare optie.’   

Femke Halsema van GroenLinks noemde 
Roemers pleidooi een ‘prima stuk’ en Job 
Cohen zag het als ‘één van de opties’. Voor 
Maxime Verhagen was centrumlinks echter 
‘niet aan de orde’. Maar dat zei hij een week 
vóór 3 september…

tekst Rob Janssen & Diederik Olders
foto Phil Nijhuis / ANP
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D
De Tweede Kamer lijkt wel uitgestorven 
als we Nine Kooiman midden augustus 
opzoeken in Den Haag. Veel Kamerleden zijn 
op vakantie en overal staan verhuisdozen 
en verdwaald kantoormeubilair. Vanwege 
de verkiezingsuitslag moeten alle fracties 
verhuizen en is het overal een zootje, maar 
het bureau van Kooiman is al helemaal 
ingericht. Met een aanstekelijke lach vertelt 
ze over de spannende verkiezingscampagne, 
hoe ze in de Kamer terecht is gekomen en 
alles wat ze wil verbeteren voor de jeugd. 

› Gefeliciteerd met je Kamerzetel. Had je 
het verwacht?
‘We hoopten in ieder geval de veertien zit-
tende Kamerleden die boven mij op de lijst 
stonden te kunnen houden. Maar het wer-
den er vijftien, dus ik voel me een beetje het 
bonuskamerlid. Emile Roemer heeft het heel 
erg goed gedaan, daardoor ontstond tijdens 
de campagne een soort positieve flow. Alle 
SP’ers zullen op straat gemerkt hebben dat 
ze ineens anders aangesproken werden. Dat 
goede gevoel kan ik nog steeds niet loslaten. 
Ik had na de beëdiging gelijk drie debatten in 
de Kamer, dus even uitrusten was er niet bij.’ 

‘ik ben niet zo’n muts Die alleen 
maar in Den Haag ronDloopt’

De nieuwe minister voor Jeugd en Gezin zal het niet gemak-
kelijk krijgen met de 29-jarige Nine Kooiman. Als voormalig 
fractiemedewerker van vertrekkend Kamerlid Marianne  
Langkamp kent dit nieuwe SP-Tweede Kamerlid de Haagse 
mores al door en door. Ook heeft ze al ruim praktijkervaring 
opgedaan als jeugdhulpverlener en afdelingsvoorzitter in 
Nieuwegein. ‘Ik voel me het bonus-Kamerlid.’

› Je bent meteen in het diepe gegooid?
‘Ja, en dat is maar goed ook. Als fractie-
medewerker zat ik er vaak bij als Marianne 
Langkamp geïnterviewd werd of debatteer-
de, maar nu sta ik zelf op de voorgrond en 
heb ik meteen goed kunnen oefenen.  
Het scheelt wel dat ik nu precies dezelfde 
portefeuille heb als toen ik voor Marianne 
werkte. Ik hoef me niet in te lezen, want ik 
weet wat er speelt en was betrokken bij alle 
moties en onderzoeken.’ 

› Voor welke onderwerpen ben je verant-
woordelijk binnen de fractie?
‘Jeugd: van alles wat nog niet geboren is, 
met de verloskundige zorg en de kraamzorg, 
tot en met de kinderopvang, jeugdzorg en 
hangjongeren. Jammer genoeg komen die 
onderwerpen vaak pas ter sprake in de 
Kamer als het eigenlijk al is misgegaan. Wat 
ik mooi vind aan de SP, is dat wij ook kijken 
hoe je ervoor zorgt dat jongeren gewoon 
veilig en gezond op kunnen groeien zonder 
dat het al is misgelopen. Ik wil ook inzetten 
op positieve dingen.’

›Zoals?
‘Wij vinden preventie in de jeugdzorg heel 
belangrijk. In de Kamer wordt vaak pas ge-
sproken over de wachtlijsten in de jeugdzorg 
wanneer er een kind dood is gegaan in een 
gezin, zoals de uitgehongerde en mishan-
delde peuter Savanna. Ik wil niet zeggen dat 
er geen Savanna’s meer zullen zijn, maar ik 

‘Als er in je jeugd iets misgaat heb je daar vaak 
de rest van je leven last van’

› Merk je veel verschil met je werk als  
fractiemedewerker?
‘Het grootste verschil is dat ik nu ook 
echt de eindverantwoordelijkheid heb en 
spreekbuis ben. Dat is soms wel pittig, maar 
fractieleden en -medewerkers doen gelukkig 
heel veel samen. Bij discussies is er werke-
lijk geen onderscheid. Dat zou ook wat zijn, 
alsof ik in een keer heel slim geworden ben.’

denk wel dat je met preventieve jeugdzorg 
een hoop ellende kan voorkomen. Veel 
kinderen hoeven niet eens uit huis geplaatst 
te worden als er al eerder wordt ingegrepen. 
Een hulpverlener zou bijvoorbeeld een  
kind op school even apart kunnen nemen 
om te kijken wat er thuis aan de hand is  
en dan alvast opvoedingsondersteuning 
geven.’ 
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›Waarom ben je zo begaan met jongeren ?
‘In je jeugd leer je zo ontzettend veel. Je hele 
toekomst ligt dan nog open, en daar kun 
je dus ook nog veel verbeteren. Als er in je 
jeugd iets misgaat heb je daar vaak de rest 
van je leven last van. Daarom ben ik naar de 
sociale academie gegaan en vervolgens in 
de jeugdzorg gaan werken. Het is ontzet-
tend mooi werk om met kinderen en ouders 
samen op zoek te gaan naar oplossingen.’ 

› Hebben ervaringen uit je eigen jeugd 
daarmee te maken?
‘Nee, eigenlijk niet. Ik ken wel jeugdhulp-
verleners die hun eigen ervaringen inzetten, 
maar die moet je dan wel allemaal verwerkt 
hebben. Je krijgt in de jeugdzorg te maken 
met traumatische gebeurtenissen als kinder-
misbruik, mishandeling en verwaarlozing. 
Dan moet je zelf je eigen jeugd echt wel 
overwonnen hebben.’

› Zijn er jongeren die je heel erg bij zijn
gebleven?
‘Ja, voornamelijk uit mijn laatste periode als 
gezinsvoogd, toen ik veel pubers begeleidde. 
Een van de jongens was verlaten door zijn 
moeder, en zijn vader kon door psychische 
problemen ook niet voor hem zorgen. Een 

op een kon ik hem goed hebben, maar door 
drugsgebruik en doordat hij voortdurend 
teleurgesteld werd door volwassenen kwam 
hij soms erg agressief uit de hoek. Daarom 
werd hij iedere keer op straat gezet door 
de hulpinstellingen en uiteindelijk kreeg 
ik hem niet meer geplaatst. Toen heb ik 
alle instellingen in de omgeving afgebeld, 
maar zij vonden dat ik hem wel erg positief 
afschilderde ten opzichte van zijn dossier. Ik 
zie nu eenmaal altijd het positieve in men-
sen. Je bent niet je foute beslissingen, je bent 
wie je bent. Uiteindelijk heb ik hem in een 
zwerfopvang voor jongeren weten te krijgen. 
Vlak daarna ging ik bij de SP-fractie werken. 
Ik was zo opgelucht toen ik hem later nog 
een keer tegenkwam in de tram. Hij stak zijn 
duim op en vertelde dat het goed met hem 
ging. Voor jongeren zoals hij zit ik nu in de 
Kamer, zodat ik hun verhaal kan vertellen.’

› Waarom ben je overgestapt van de  
jeugdzorg naar de politiek?
‘Ik was al als SP’er actief in Nieuwegein en 
wilde van alles op poten zetten voor het 
actiecomité voor jeugdzorgwerkers toen 
Marianne me bij de fractie vroeg. Dat is nu 
precies twee jaar geleden. Ik wist wel veel 
van de jeugdzorg als uitvoerend hulpver-
lener, maar niet of ik ook de politieke slag 
kon maken en of het werk überhaupt bij me 
zou passen. Maar het past echt als gegoten, 
het is zo leuk! Ik kan nu wat doen aan alles 
waarvan ik ooit gefrustreerd raakte.’ 

› Wat frustreerde je dan zo?
‘Bureau Jeugdzorg heeft het imago kinderen 
uit huis te plaatsen. Mensen vragen dus pas 
hulp als het echt uit de hand is gelopen, en 
dan duurt het vaak nog een jaar voordat ze 
werkelijk geholpen worden. Als vrijwillige 
jeugdhulpverlener had ik vervolgens ook 
niet de tijd om ze te leren kennen en te hel-
pen, want ik moest dertig kinderen tegelij-
kertijd begeleiden. Toen ik de school van een 
van de kinderen wilde bezoeken mocht dat 
niet. Een leidinggevende zei: “Nine, jij bent 
er niet om hulp te verlenen, maar om hulp in 
te schakelen.” Toen ben ik overgestapt naar 
de gedwongen hulpverlening, want dan heb 
je maar achttien kinderen onder je hoede.’

› Had je als gezinsvoogd wel genoeg tijd 
voor de kinderen?
‘Nee, nog steeds niet want toen werd 
ik gegijzeld door de papieren. Voor een 
hulpaanvraag moest ik alleen al minstens 
zestien kantjes aan formulieren invullen, en 
voor een bezoek aan de rechtbank vaak wel 
veertig kantjes. Als ik dat niet allemaal had 
hoeven typen, had ik op m’n fietsje naar die 
gezinnen kunnen gaan om hulp te verlenen. 

Je kunt de veiligheid in gezinnen niet garan-
deren door papieren in te vullen.’ 

› Dat ga je nu veranderen?
‘Komend jaar wordt de Wet op de Jeugd-
zorg geëvalueerd door de Kamer. Na het 
onderzoek ‘De jeugdhulpverlener aan het 
woord’ hebben we een actiecomité opge-
richt. Samen gaan we een plan presenteren 
dat gebaseerd is op de praktijk. We gaan 
voorwaarden formuleren zodat gezinnen 
beter geholpen kunnen worden. En dan 
moet vooral dat georganiseerde wantrouwen 
met die verschrikkelijke papieren controles 
van tafel.’

› Hoe ben je eigenlijk bij de SP gekomen?
‘Begin 2003 ben ik lid geworden, omdat ik 
heel erg boos was op de wij-zij-cultuur die 
toen groeide. Daar wilde ik geen deel van 
uitmaken. En dan moet je volgens mij niet 
blijven zitten, maar actie ondernemen. Dat 

Naam  Catharina Johanna Elise  
 (Nine) Kooiman

Geboren  9 december 1980, De Meern

Woonplaats   Nieuwegein, binnenkort  
 Den Haag

Opleiding  Havo en Maatschappelijk Werk  
 en Dienstverlening
 

Werkervaring  Groepsbegeleider meervoudig 
 gehandicapten, ambulant  
 jeugdhulpverlener, gezinsvoogd 
 en beleidsmedewerker Jeugd
 

Politieke ervaring   Afdelingsvoorzitter, bestuurslid, 
 gemeenteraadslid in 
 Nieuwegein en 
 medewerker Tweede  
 Kamerfractie
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herkende ik ook in de SP. SP’ers zitten niet 
op een zolder plannen te bedenken, maar 
stropen de mouwen op en huppakee aan de 
slag. Toen dacht ik: ja, daar wil ik aan mee-
doen, dat wil ik ook!’ 

› Ook meteen actief geworden?
‘Nee, dat niet. Ik was nog druk met een 
actiecomité om het onderwijs op mijn 
opleiding te verbeteren. Een jaar later ver-
huisde ik naar Nieuwegein en rond die tijd 
werd Theo van Gogh vermoord. De reacties 
daarop waren voor mij de aanleiding om de 
afdelingssecretaris te vragen of ik een keer 
mocht komen kijken bij de SP. Voor ik het 
wist zat ik in het bestuur en deed ik met alle 
acties mee.’

› En nu kun je niet meer zonder?
‘Ik denk dat veel SP’ers dat wel zullen her-
kennen, het is een manier van leven gewor-
den. Ik ga er voor de volle honderd procent 
tegenaan en zie het niet echt als werk. Tot 
de gemeenteraadsverkiezingen was ik ook 
afdelingsvoorzitter in Nieuwegein. Gelukkig 
had ik op tijd voor goede opvolging gezorgd, 
want een week na die verkiezingen werd ik 
tot mijn grote verbazing gevraagd me kandi-
daat te stellen voor de Tweede Kamer.’

› Heb je nog tijd voor je afdeling nu je 
Kamerlid bent geworden?
‘Nee, dat vond ik de enige moeilijke beslis-
sing die ik heb moeten nemen door deze 
stap. Per 1 oktober verhuis ik naar Den Haag. 

De afgelopen twee jaar reisde ik drie uur 
per dag, hopelijk kan ik door de verhuizing 
mijn vriend ’s avonds weer eens zien. Ik vind 
het wel verschrikkelijk dat ik daardoor mijn 
afdeling in Nieuwegein moest verlaten. Ik 
wil ook vooral niet zo’n muts worden die 
alleen maar in dit gebouw te vinden is. Dus 
afdelingen, als jullie actie voeren tegen de 
sloop van een speeltuin of andere hulp kun-
nen gebruiken, hier ben ik! Ik ga heel graag 
mee, dit is een open uitnodiging.’

‘Voor een hulpaanvraag moest ik minstens zestien kantjes aan formulieren 
invullen, voor een bezoek aan de rechtbank wel veertig kantjes’

tekst Jola van Dijk
foto’s Suzanne van de Kerk
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beerput bp
* 20 april: met een explosie op boorplat-
form Deepwater Horizon, die aan 11 werk-
nemers het leven kost, begint de grootste 
milieuramp in de Amerikaanse geschiede-
nis (foto 1) foto Carolyn Cole / Polaris / HH

* 15 juli: na verscheidene mislukte  
pogingen is het lek uit ’s werelds diepste 
geëxploiteerde oliebron gedicht

* In 106 dagen tijd is bijna 800 miljoen liter 
olie in de Golf van Mexico gestroomd:  
4,9 miljoen vaten van 159 liter

* Kort na de ramp probeerde BP journa-
listen uit het rampgebied te weren en de 
hoeveelheid gelekte olie te bagatelliseren; 
dierenbeschermers vingen echter duizen-
den besmeurde watervogels op (foto 2) 
foto Rene Clement / HH

* 6,8 miljoen liter oplosmiddelen heeft BP 
in zee gegooid om de schade te beperken, 
de milieuschade daarvan is nog niet te 
schatten

* 4.400 schepen zijn ingezet bij de op-
ruimactie, waaronder de vissersboot van 
garnalenvisser Terry Vegas; woedend volgt 
hij op tv het nieuws over de ramp die hem 
voor onbepaalde tijd brodeloos heeft ge-
maakt (foto 3) foto Eric Grigorian / Polaris / HH

* Tegen BP zijn 42.000 schadeclaims inge-
diend, onder andere door de staat  
Alabama die ook economisch zwaar 
getroffen is door de ramp; tankstations 
stappen over van BP naar andere merken 
(foto 4) foto Mike Carlson / HH

* 27 juli: BP-baas Tony Hayward  
(foto 5), die op het hoogtepunt van de 
ramp klaagde dat hij ‘zijn leven terugwilde’, 
stapt op en krijgt 14 miljoen euro mee  
foto Luke Sharrett / HH

* 3 augustus: ondanks de inzet van 32.000 
mensen is pas eenzesde van de olie  
opgeruimd (foto 6) foto Xinhua / eyevine / HH

* 3 september: BP verklaart dat de  
olieramp het bedrijf inmiddels 8 miljard  
dollar heeft gekost

1

2

3
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> Schoolzwemmen  
tholen

‘Onbegrijpelijk, in onze waterrijke omge-
ving’, noemt de Tholense SP-fractie het dat 
een meerderheid van de gemeenteraad 
heeft ingestemd met het bezuinigingsvoor-
stel om het schoolzwemmen af te schaffen. 
Om het onderwerp terug op de agenda te 
krijgen, hebben SP’ers op de braderie van 
Sint-Maartensdijk zwembandjes uitgedeeld 
aan kinderen. Ook heeft de afdeling, onder 
het mom “Als het schoolzwemmen niet 
meer mag, dan maar zelf aan de slag”, een 
gezinsabonnement  op een plaatselijk 
zwembad verloot.

foto: Heiloo online (Flickr)

> VerkaSSen uit  
het Groene hart

De SP wil geen grootschalige nieuwe 
kasgebieden in gebieden met kwetsbare 
natuur in Zuid-Holland zoals het Groene 
Hart en de Nationale Landschappen. 
SP-Statenlid Frank-Johan Hoogendam: 
‘Die kassengebieden maken veel kapot, 
terwijl ze totaal overbodig zijn.’ De SP kiest 
voor slimme en kleinschalige oplossingen. 
Door verouderde lege kassen te moderni-
seren en weer in gebruik te nemen, kunnen 
vele hectares opnieuw worden ingezet voor 
de glastuinbouw. Hoogendam: ‘Er is nog 
altijd ruim duizend hectare glas dat 
leegstaat of oneigenlijk wordt gebruikt. 
Grootschalig uitbreiden is een slecht plan 
dat veel verzet oproept. Daar moeten we 
nu mee stoppen dus.’ 

foto: Denk Rahm (Flickr)

> zak niet lekker door
Veel Rotterdamse woningen dreigen te 
verzakken als gevolg van  paalrot. Huisei-
genaren kunnen hierdoor voor grote kosten 
komen te staan. De gemeente komt ze 
daarin enigszins tegemoet met leningen 
tegen een lage rente, maar schiet volgens 
de SP vaak tekort in het voeren van de 
regie. Fractievoorzitter Leo de Kleijn: 
‘Eigenaren worden eerst geconfronteerd 
met het het vooruitzicht van hoge kosten en 
vervolgens moeten ze maar zien of het 
hele blok wil meedoen.’ Paalrot wordt 
veroorzaakt door een te lage grondwater-
stand, wat mede veroorzaakt kan worden 
door lekkende rioolbuizen, een veel 
voorkomen probleem in Rotterdam. 
De Kleijn: ‘Je kan als huiseigenaar niet 
eigenhandig het riool in goede staat 
houden, dat is een taak van de gemeente.’

5 VraGen aan

nieuwS

Sadet karabulut 
Door de Tijdelijke wet pilot loondis-
pensatie mogen gemeenten minder 
betalen dan het minimumloon. Dat 
zou de kans op werk voor bijstands-
gerechtigden en mensen in de 
sociale werkvoorziening vergroten. 
Een kleine vijftig gemeenten doen 
mee aan de pilot.

> Wat is daar mis mee?
‘Het is een grote stap richting afschaf-
fing van het minimumloon. Werkgevers 
kunnen zo voor een prikkie aan goed-
kope arbeidskrachten komen. Dat gaat 
ook ten koste van echte banen.’

> Het is toch goed om zwakkeren op 
de arbeidsmarkt te stimuleren?

‘Die vraag veronderstelt dat mensen met 
een uitkering of een arbeidshandicap 
niet zouden willen werken. Onzin; er zijn 
gewoon te weinig banen. 25.000 men-
sen wachten om aan de slag te gaan in 
de sociale werkvoorziening.’ 

> Moet er dan niks gebeuren?
‘Juist wel! We moeten werk aanpassen 
aan de mensen. De overheid moet zelf 
mensen met een beperking in dienst 
nemen. En we moeten af van al die 
commerciële cowboys die zogenaamd 
mensen aan het werk willen helpen.’ 

> En dan? 
‘Vooral luisteren naar de mensen die 
het betreft. Dan kunnen we praten over 
waar het wel over zou moeten gaan: hoe 
organiseren we ons onderwijs, werk en 
arbeidsbemiddeling zo dat iedereen tot 
zijn recht komt.’

> Als je gelijk hebt, dan zal de pilot 
dat toch wel aantonen?

‘Nee, want naar de oorzaak van het 
probleem wordt helemaal niet gekeken. 
In die pilot hebben mensen niets in te 
brengen, maar hun rechten worden 
afgepakt. Dat moeten we gewoon niet 
laten gebeuren.’

> FrieSe jeuGdzorG
De SP-fractie in de Friese Provinciale 
Staten is het niet eens met de voorgeno-
men sluiting van eenderde van de 93 
consultatiebureaus. ‘Deze laagdrempelige 
preventieve gezondheidszorg moet voor 
iedereen in  Fryslân blijven bestaan’, zegt 
fractievoorzitter Ad van de Kolk. ‘Er is al 
een kaalslag geweest in de kraamzorg en 
de verloskundige zorg staat onder druk, 
terwijl Nederland koploper is op het gebied 
van babysterfte.’ De SP in Fryslân is vooral 
bezorgd over de gezinnen die op het 
platteland wonen en afhankelijk zijn van het 
schaarse openbaar vervoer.
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1 mei 1989: Freek de Jonge opent met Remi 
Poppe de SP Milieu Alarmlijn (foto). In de 
daaropvolgende jaren weten talloze mensen 
de weg naar het team milieudeskundigen te 
vinden. Zo komt in 1998 een melding binnen 
van de Rotterdamse milieupolitie. ‘Schepen 
met bulkladingen als cacao en rijst bleken 
vol te zitten met bestrijdingsmiddelen; 
schippers werden onwel na het openen van 
hun luiken’, vertelt SP’er Remi Poppe, die 
zich sindsdien inzet voor strengere contro-
les en maatregelen om te voorkomen dat 
werknemers en consumenten in aanraking 
komen met de schadelijke gassen. Hij stuit 
daarbij aanvankelijk op politieke weerstand, 
maar als in 2008 meerdere werknemers 
ernstige gezondheidsklachten krijgen na 
het openen van containers kan de Tweede 
Kamer er niet meer omheen. Een motie van 
SP en PvdA dwingt milieuminister Cramer 
tot maatregelen.

14 juli 2010: Actualiteitenrubriek Nova 
maakt melding van consumenten met 
hoofdpijn- en concentratieproblemen als 
gevolg van het slapen op nieuwe matrassen. 
Op zijn laatste dag als Tweede Kamerlid 

Vroeg of laat:  
gasmatrassen

roept Poppe Tineke Huizinga op het matje, 
de opvolger van minister Cramer. Met steun 
van de Kamer roept hij haar op om het 
probleem nu toch echt grondig aan te pak-
ken. ‘De inspectie zegt amper gas te vinden 
en laat containers met gif gewoon door! 
Mensen worden nog steeds doodziek. Vol-

gens mij wordt de motie zo slap uitgevoerd 
doordat men zwicht voor de druk van grote 
transportbedrijven.’

Meld milieu-misstanden bij het SP Milieu  
Alarmteam op www.sp.nl/mat

> Vakbond amsterdamse  
daklozen

Op initiatief van Paul Willemse van 
daklozenorganisatie DAK en de SP is in 
Amsterdam de eerste Daklozenvakbond 
opgericht. De bond gaat daklozen verte-
genwoordigen en ondersteunen met 
praktische zaken en gezamenlijk een vuist 
maken om op te komen voor hun belangen. 
Bij de oprichting is direct een aantal eisen 
geformuleerd, zo wil de bond dat de 
gemeente Amsterdam voor meer opvang-
voorzieningen zorgt. In Amsterdam leven 
naar schatting zo’n 2.500 dak- en thuislo-
zen.

foto: the Funkyman (Flickr) > utrecht sloopt dom
De gemiddelde wachttijd voor een sociale huurwoning in Utrecht is de afgelopen jaren 
gestegen naar ruim acht jaar. ‘De opgelopen wachttijd is vooral te verklaren doordat 
steeds meer mensen een ‘sloopurgentie’ krijgen’, aldus fractievoorzitter Tim Schipper. 
‘Daardoor hebben gewone woningzoekenden het nakijken.’ Ook worden er te weinig 
sociale huurwoningen teruggebouwd: ‘Een “goedkope” koopwoning (tot 2 ton) is voor 
mensen tot en met modaal onhaalbaar. En wie gaat er nou uit vrije wil naar een veel 
duurdere huurwoning of een krappere koopwoning?’ Onder het mom “Utrecht Vernieuwt” 
worden nog eens tienduizend huurwoningen gesloopt. De SP wil dat de gemeente en 
corporaties juist investeren in de bestaande huurvoorraad.

foto: H. Rusman (Flickr)
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De slag om organon
Wetgeving tegen uitverkoop Winstgevende bedrijven broodnodig

De omstreden sluiting van de research-afdeling van Organon 
in Oss is allesbehalve een gelopen race. Maar voor de SP is één 
ding al wel duidelijk. Nu de Nederlandse regering opnieuw 
hulpeloos toekijkt terwijl het zoveelste bedrijf in buitenlandse 
handen valt en uitgekleed wordt, is het de hoogste tijd voor 
wettelijke maatregelen. De eerste stappen zijn inmiddels gezet.

‘De manier waarop het gegaan is – ik heb 
er geen woorden voor. Wij werden in het 
Engels op de hoogte gebracht, nota bene 
door een Amerikaan die ook nog eens slecht 
te verstaan was. Er waren collega’s die het 
in eerste instantie helemaal niet hadden 
begrepen.’ Dertig jaar werkt Rina van de 
Leemput bij Organon/MSD en begin juli 
werd haar eventjes medegedeeld dat het 
over was. Volgens Merck, het Amerikaanse 
moederbedrijf van Organon/MSD, moest 
de research-afdeling in het kader van een 
wereldwijde reorganisatie overgeplaatst 
worden naar de VS. 

Organon-werknemers protesteren bij het het Organongebouw
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De ramp voor Oss en omgeving zou niet te 
overzien zijn. Het besluit van Merck zou een 
vernietigend domino-effect hebben op de 
regio, en zelfs op ‘kennisland’ Nederland. 
De eerste domino-steen wordt gevormd 
door de 2.175 mensen die direct hun baan 
verliezen. Steen nummer twee bestaat uit 
banen bij andere bedrijven. ‘Aan elke baan 
bij Organon/MSD hangt een andere baan bij 
een ander bedrijf’, legt Ed de Leeuw van de 
Osse Industriële Kring uit. ‘Toeleveranciers 
en andere bedrijven worden ook getroffen. 
Dan moet je denken aan schoonmaak-, cate-
ring-, installatie- en ondershoudsbedrijven, 
de detailhandel en de woningbouw. Je moet 
er rekening mee houden dat je in totaal over 
vierduizend banen praat’, aldus De Leeuw 
in een uitzending van EenVandaag. Ook de 
gemeente zou gedupeerd worden; die zal 
veel geld moeten besteden aan uitkeringen. 
De Nederlandse academische wereld is ook 
al niet bepaald gecharmeerd (zie kader). 
Tot slot is geenszins gegarandeerd dat de 
circa tweeduizend banen die overblijven 
in het productiewerk bij Organon, voor de 
toekomst behouden blijven.
En dan te bedenken dat MSD wereldwijd in 
de laatste drie maanden van 2009 een netto 
winst van vijf miljard euro behaalde. Met 
andere woorden: niks economische crisis, 
niks recessie. Gewoon een kille sanerings-
operatie omwille van nóg meer winst, 
kennelijk achteloos besloten door een groep 
managers aan de andere kant van de wereld. 
Achteloos? Een telefoontje met het Merck-
hoofdkantoor in New Jersey doet in ieder 
geval weinig medeleven van de Amerikanen 
vermoeden. Zo veel lol als persvoorlich-
ter Beth Colnett beleeft aan het spellen 
van haar achternaam, zo gedecideerd is 
ze ineens als we vragen of Merck eigenlijk 
wel op de hoogte is van wat het in ons land 
aanricht: ‘Oh, maar daar hebben we een 
woordvoerder in Nederland voor. Have a 
nice dee-heeej.’ Ja dus: achteloos. 

In Frankrijk en Duitsland trekt de 
regering wél aan de bel
‘Organon is door onze opa’s en oma’s en 
onze ouders opgebouwd’, vertelt Jan Marij-
nissen. ‘Het is een mooi bedrijf dat al veel 
goeds heeft voortgebracht voor de mens-
heid. Het is bovendien een bedrijf dat altijd 
een fatsoenlijk beleid voor het personeel 
combineerde met een fatsoenlijk rendement 
voor de aandeelhouders. Dat was in de tijd 
dat de bazen zich nog verbonden wisten 
met de mensen, de fabriek en de stad. Na 
de eerste overname door het Amerikaanse 
Schering Plough werd al duidelijk dat er een 
andere wind ging waaien (Schering Plough, 
dat Organon in 2007 voor 11 miljard euro 

overnam, fuseerde vorig jaar met Merck/
MSD –red.). Nadat het bedrijf als een koe 
op de veemarkt weer werd doorverkocht 
aan MSD, werd het alleen maar erger’, aldus 
Marijnissen.
Vlak nadat de onheilstijding publiek werd, 
zijn door het Organon-personeel, de media 
en de SP tal van acties op touw gezet. Een 
manifestatie op het Osse Walplein trok 
op 17 juli ruim duizend bezoekers en er 
werden huis-aan-huis in Oss tienduizenden 
actiekranten verspreid. Niet veel later stapte 
de ondernemingsraad van Organon naar de 
rechter, omdat de reorganisatie niet met de 
OR zou zijn gecommuniceerd. En dat had 
wel gemoeten. Ook de raad van commis-
sarissen van Organon verwees de 2.175 
ontslagen naar de prullenmand: ‘Onuitvoer-
baar en niet in het belang van de onderne-
ming’, motiveerde chef-commissaris Paul 
Brons de officiële afwijzing (nrc). Tijdens 
een werkbezoek aan Organon gaf minister 
Van der Hoeven van Economische Zaken 
aan zich in te gaan spannen om de ken-
nis in Nederland te houden, ten behoeve 
van het inmiddels veelbesproken ‘Science 
Park’ dat in Oss min of meer ter vervanging 
van Organon zou moeten verrijzen. Maar 
volgens Paul Peters, SP-fractievoorzitter in 
Oss, is zo’n Science Park nog helemaal niet 
aan de orde. ‘Als je je nu al erbij neerlegt 
dat Organon verdwijnt, dan is dat eigenlijk 
een capitulatie voor Merck. Dat doen wij 
dus niet. Het is namelijk totaal onduidelijk 
hoeveel productie en research in dat Science 

Park straks terecht zouden kunnen, laat 
staan hoeveel mensen er dan komen te 
werken en hoeveel gemeenschapsgeld daar 
dan bij moet. Wij gaan voor behoud van het 
hele bedrijf, dat winstgevend is en zonder 
subsidies opereert. Bovendien: het verzet 
groeit nog steeds en wordt steeds breder.’ 
Daarbij verwijst Peters ook naar de brand-
brief die een groep topwetenschappers uit 
de universitaire wereld eind augustus naar 
de Tweede Kamer heeft gestuurd. 

Dat Peters’ optimisme niet ongegrond is, 
bleek niet veel later op 2 september toen de 
ondernemingsraad, de raad van commissa-
rissen en de MSD-directie (volgens berich-
ten met instemming van het Amerikaanse 
hoofdkantoor) een compromis sloten: de 
aangekondigde reorganisatie werd voor vier 
maanden opgeschort. In die tijd wordt sa-
men naar mogelijkheden voor een doorstart 
van Organon gezocht. Lukt dat niet, dan 
worden de oude stellingen betrokken. De 
OR heeft in ieder geval de eerder genoemde 
rechtszaak ingetrokken. Paul Peters: ‘Ken-
nelijk heeft men zich in Amerika toch eens 
achter de oren gekrabd. Een goed teken. De 
OR heeft vertrouwen in Organon, de raad 
van commissarissen ook. Hopelijk geldt dat 
nu ook voor het ministerie van Economische 
Zaken en zet het dat Science Park voorlopig 
even uit z’n hoofd.’
‘Sinds de acties en onze Kamervragen is 
de stemming zeker omgeslagen’, stelt ook 
SP-Tweede Kamerlid Paul Ulenbelt. In 

Totaal 38.000 
banen in Oss...

FLINK BANENVERLIES IN REGIO OSS

...waarvan er 6500 
dreigen te verdwijnen

Banenverlies bij onderhoudsbedrijven, leveranciers, hotels, 
bakkers, enzovoort (schatting: Industriële Kring Oss).

Onderzoek

2175banenverdwijnen

Productie

2325
banen drei-

gen ook te 

verdwijnen

2000banen
verdwijnen

Toeleverings-bedrijven

Organon-werknemers protesteren bij het het Organongebouw
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heden op het gebied van de belastingen. 
Ulenbelt: ‘Kennis vertegenwoordigt econo-
mische waarde. Dan praat je over octrooien, 
patenten en kennis die nog in ontwikkeling 
is. Als die waarde naar de VS zou gaan, en 
dus aan Nederland wordt onttrokken, dan 
zou daar belasting over betaald moeten 
worden. En vergis je niet: kennis maakt zo’n 
dertig procent van de waarde van het bedrijf 
uit. Organon is destijds voor 11 miljard ver-
kocht, dus het kan om heel veel geld gaan. 
Ook dat zou de Amerikanen wel eens op 
andere gedachten kunnen brengen.’ 
Naast deze specifieke mogelijkheden noemt 
Ulenbelts fractiegenoot Sharon Gesthuizen 
maatregelen in bredere en algemenere zin. 
Volgens haar is het zaak dat de werknemers 
binnen bedrijven meer zeggenschap en 
bevoegdheden krijgen. ‘Ten eerste zou het 
zo moeten zijn dat de ondernemingsraad de 
helft van de leden van de raad van commis-
sarissen kan kiezen. Nu heeft de onderne-
mingsraad alleen het zogenaamde recht van 
voordracht, voor maximaal eenderde van de 
commissarissen. En raden van commissaris-
sen bestaan vaak uit vijf mensen, waardoor 
er feitelijk meestal maar één indirect door 
de werknemers voorgedragen persoon in zit. 
Dat moet dus beter. Werknemers zouden bo-
vendien meer zeggenschap moeten krijgen 
over investeringen en reorganisaties van het 
bedrijf. Bij TNT zie je bijvoorbeeld dat er 
driftig geïnvesteerd wordt in Azië en Zuid-
Amerika, terwijl de boel hier afgebouwd 
wordt. Het zou goed zijn als werknemers 
een dikkere vinger in de pap zouden krijgen’, 
aldus Gesthuizen. Parallel hieraan loopt vol-
gens haar de beperking van de macht van de 
aandeelhouders. ‘Dat kan door de macht van 

het geval van Organon heeft de overheid 
volgens hem diverse mogelijkheden om de 
directie in de VS onder druk te zetten om 
terug te komen op het besluit. ‘Ons land 
kan, als lid van de G20, de VS aanspreken. 
Wij hebben er meteen op aangedrongen dat 
Balkenende dat zou doen.’ Tevergeefs. Dit 
in schril contrast met de Franse president 
Sarkozy, die meteen in Amerika aan de lijn 
hing toen belangrijke bedrijven uit Frankrijk 
dreigden te verdwijnen. En wat te denken 
van de Duitse minister Zu Guttenberg, die 
vorig jaar niet meer uit de VS weg te meppen 
leek toen General Motors de Opel-fabrieken 
in Duitsland dreigde te laten vallen? 

Het gaat om het belang voor Nederland 
als kennisland 
Het ministerie van Economische Zaken 
heeft verder de optie van de zogenaamde 
‘octrooirechtelijke dwanglicentie’. Op grond 
van de Rijksoctrooiwet kan de minister zo’n 
dwanglicentie aan MSD/Merck opleggen. 
In dat geval dwingt de Nederlandse rege-
ring het bedrijf om aan een andere partij 
toestemming te verlenen voor voortzetting 
van het specifieke onderzoek dat in Oss is 
ontwikkeld. Zo zou de opgebouwde ken-
nis in ieder geval in Nederland blijven, en 
een doorstart van de research-activiteiten 
levensvatbaar zijn. ‘Het criterium daarbij is 
het algemeen belang van Nederland als ken-
nisland,’ legt Paul Ulenbelt uit, ‘en dat is een 
zéér wezenlijk belang. En ja, als de kennis in 
ons land blijft dan heeft Merck/MSD er een 
flinke concurrent bij. Ik ben benieuwd of 
het bedrijf die verplaatsing dan nog wel de 
moeite waard vindt.’
Ook zijn er volgens het Kamerlid mogelijk-

Nederlandse academische wereld 
mist straks grootste speler
De beoogde sluiting van de R&D-
afdeling van MSD/Organon trekt een 
enorme wissel op de Nederlandse 
kenniseconomie, betoogt Martin Smit, 
hoofd van een van de vijf researchaf-
delingen van MSD/Organon. ‘Universi-
teiten maken geen medicijnen. Alleen 
bedrijven zijn actief in het omzetten 
van kennis in medicijnen. Dat komt 
omdat het om een bijzonder kapitaal- 
en kennisintensief proces gaat op 
hoog niveau. Dat vergt veel tijd en kost 
tientallen werkjaren. Universiteiten zijn 
niet ingericht op dergelijke processen 
en missen simpelweg de heel speci-
fieke kennis en de focus om dat goed 
te doen. MSD/Organon heeft bijna 
op alle deelgebieden van het proces 
rechtstreekse lijnen met de universi-
taire wereld.’ 
In totaal worden volgens Smit meer 
dan tachtig projecten bedreigd. 
‘Twaalf universiteiten zijn betrokken bij 
samenwerkingen met MSD/Organon. 
Ook een groot aantal ziekenhuizen 
in Nederland werkt aan klinische 
studies in opdracht van het bedrijf. In 
een eventueel ‘Science Park’ kunnen 
slechts delen van het totale proces van 
R&D worden uitgevoerd. De Neder-
landse academische wereld mist straks 
de grootste speler om de opgedane 
kennis effectief om te zetten in voor de 
gemeenschap zinvolle en ook in eco-
nomische zin waardevolle producten.’

Jan Marijnissen en econoom Arnold Heertje steunen de protesten in Oss Emile Roemer spreekt met actievoerders
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de werknemers te vergroten, maar ook door 
direct de zeggenschap van aandeelhouders 
te beknotten.’

De Nederlandse regering stelt zich veel 
te passief op
Een nobel streven, maar hoe wou je daar als 
overheid invloed op uitoefenen? 
Gesthuizen: ‘We willen bijvoorbeeld dat het 
minder makkelijk wordt voor de aandeel-
houders om de raad van commissarissen te 
ontslaan. En het bonussysteem moet ver-
dwijnen, want dat verleidt aandeelhouders 
en bestuurders om harde maatregelen te ne-
men die slecht zijn voor het personeel maar 
wel een hoge en snelle winst opleveren.’ 
Daarnaast moeten volgens Gesthuizen nu 
eindelijk de zogenaamde private equity-fir-
ma’s worden aangepakt. ‘We zien nu al jaren 
dat dit soort fondsen met enorme bedragen 
aan geleend geld bedrijven overneemt. Een 
overgenomen bedrijf draagt vervolgens ech-
ter de lasten van de rente over dat geleende 
geld. En die lasten mogen van de winst 
worden afgetrokken, waardoor er nauwelijks 
nog winstbelasting hoeft te worden betaald. 
Kijk, op zo’n manier maak je overnames 
door private equity alleen maar aantrek-
kelijker. Bovendien: bij zulke overnames 
zijn werknemers vaak de dupe. Want van de 
nieuwe aandeelhouder moet de boel worden 
gereorganiseerd en dan worden vaak allerlei 

onderdelen en activiteiten afgestoten. Dat 
kost banen en know-how.’

In de Tweede Kamer kreeg de SP een meer-
derheid achter zich voor een hoorzitting, 
c.q. ronde-tafelgesprek, over de noodzaak 
van een nieuwe industriepolitiek in ons 
land. De bedoeling is dat daarvoor leidende 
en bekende economen, ‘captains of indus-
try’ en financieel specialisten uitgenodigd 
worden. Volgens Sharon Gesthuizen en Paul 
Ulenbelt stelt de Nederlandse regering zich 
veel te passief op, lijdzaam toekijkend hoe 
de uitverkoop van voor Nederland belang-
rijke bedrijven naar het buitenland zich 
voltrekt. Want na bedrijven als Stork, ABN 
Amro, Essent en Nuon zou Organon het zo-
veelste grote Nederlandse concern zijn dat 
in buitenlandse handen komt en vervolgens 
opgesplitst, afgebroken of verkocht wordt. 
Gesthuizen: ‘Industriepolitiek wordt door 
velen nog steeds gezien als een vies woord. 
Sinds de RSV-affaire in de jaren tachtig 
(waarbij scheepswerf RSV na miljarden 
guldens aan overheidssteun alsnog failliet 
ging –red.) is staatssteun eigenlijk een beetje 
‘not done’ in Nederland. Kijk, ik vind niet 
dat alles in overheidshanden moet. Maar 
wat je je moet afvragen is: ben je als land be-
reid om via wetgeving voor je hoogwaardige 
industrie en werkgelegenheid op te komen, 
zoals andere landen dat ook doen?’ 
Maar stel dat de SP-voorstellen inzake 

industriepolitiek zouden worden aange-
nomen, loop je dan niet het gevaar dat 
buitenlandse bedrijven Nederland in de 
toekomst zullen mijden? Gesthuizen: ‘Dat 
is nou precies de standaard-riedel van de 
liberalen. Of het nou gaat over het milieu, 
arbo-wetgeving of rechten van werknemers; 
altijd komen ze met dat argument aanzet-
ten. Nogmaals: ik pleit zeker niet voor een 
overheid die alles stuurt en controleert. Het 
gaat hier om de balans; de balans tussen de 
zeggenschap van werknemers en die van 
de aandeelhouders. Sinds de economische 
en financiële crisis begrijpt iedereen dat die 
laatste groep veel te veel macht heeft. Ook 
de perikelen bij ABN Amro en TNT hebben 
laten zien dat de meeste aandeelhouders 
enkel en alleen uit zijn op steeds méér winst. 
Kijk, vroeger was een aandeel iets waar men 
trots op was. Als je een aandeel Philips had, 
dan had je een stukje van dat bedrijf en 
hoopte je dat het bedrijf kon investeren en 
zich kon ontwikkelen. Tegenwoordig zijn 
aandelen als een berg zand die je van de ene 
naar de andere plek schuift, en als je dat 
doet krijg je geld. Voeling of betrokkenheid 
bij het bedrijf speelt daarbij geen enkele rol 
meer.’ Waarvan akte.

Maar dan blijft de vraag waarom Merck nu 
ineens vindt dat het wereldwijd te veel on-
derzoekscentra heeft en dus moet reorgani-
seren. Want wat had het bedrijf dan eigenlijk 
voor ogen, toen het amper twee jaar geleden 
Schering-Plough, en dus Organon, zo nodig 
moest overnemen? 

Tekst Rob Janssen

‘Aandelen worden als een berg zand heen  
en weer geschoven’

Emile Roemer spreekt met actievoerders De Organon-werknemers voelen zich aan het lot overgelaten
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Ze komen meestal ’s nachts en ze opereren 
in het diepste geheim. Ze jagen op veron-
derstelde Taliban- en Al Qaida-leiders en 
hebben de license to kill: doden mag. De 
mannen van de Amerikaanse elite-eenheid 
Task Force 373 vallen niet onder het com-
mando van de internationale troepenmacht 
ISAF, zelfs het Amerikaanse opperbevel in 
Centraal-Azië bemoeit zich niet met hun 
acties. 373 krijgt orders rechtstreeks uit het 
Pentagon. En je kunt maar beter uit hun 
buurt blijven. Vanzelfsprekend geldt dat 
voor hen op wie ze jacht maken. Maar ook 
de reguliere ISAF-soldaten in Afghanistan 
worden omwille van de geheimhouding 
geacht ieder contact met 373 te vermijden. 
Naar nu blijkt moeten zelfs Afghaanse bur-
gers, inclusief vrouwen en kinderen, gaan 
oppassen als de eenheid opduikt. 373 maalt 
namelijk niet om een paar burgerslachtof-
fers meer of minder. Zo werden op 17 juni 
2007 in Noord-Afghanistan na een zware 
beschieting zes dode kinderen aangetroffen 
in plaats van de gezochte terrorist.
De ‘avonturen’ van eenheid 373 vormen 
maar een klein onderdeel van de onthul-
lingen die eind juli via de website WikiLeaks 
aan het licht kwamen. 92.000 veelal gehei-
me documenten doen een boekje open over 

de dagelijkse praktijk van de Afghanistan-
oorlog. En dat is een ander boekje dan tot nu 
toe te lezen is geweest. Uit de gelekte docu-
menten ontstaat het beeld van een oorlog 
die steeds bloediger en uitzichtlozer wordt. 
Met de dag krijgt de westerse troepenmacht 
minder vat op de guerrilla, met de dag groeit 
de woede onder de Afghaanse bevolking, 
die – vaak in ruil voor harde valuta – in 
toenemende mate de kant van de strijdende 
islamisten lijkt te kiezen. De documenten 
lijken ook het vermoeden te bevestigen dat 
Pakistan de belangrijkse bondgenoot is van 
Al Qaida en de Taliban. 

Wílde de Nederlandse regering  
het allemaal wel weten?
‘In een oorlog sneuvelt de waarheid als 
eerste’, reageert Harry van Bommel op de 
onthullingen. ‘Dat bleek al in Irak en dat 
blijkt nu in Afghanistan weer. In die zin is er 
niets nieuws onder de zon. Maar waar ik wel 
van schrik, is hoeveel mensen er omkomen: 
de enorme verspilling van mensenlevens in 
Afghanistan. Bij aanvallen met onbemande 
vliegtuigen vielen er vorig jaar 140 burger-
slachtoffers om één terrorist te pakken. 
Stel je voor! Natuurlijk, er kan altijd wat 
fout gaan tijdens militaire missies. Maar in 

Afghanistan vallen er aan de lopende band 
burgerslachtoffers. Dat is onaanvaardbaar en 
mag niet worden toegedekt, want het zaait 
alleen maar meer haat.’
Volgens Van Bommel maakt ook de Neder-
landse regering zich schuldig aan toedek-
king. In antwoord op een reeks vragen van 
de vaste Kamercommissies van Buitenlandse 
Zaken en Defensie, reageerde het kabinet 
volgens de SP’er ontwijkend en vergoeilij-
kend. ‘Dit terwijl ons leger in Afghanistan 
jarenlang intensief samenwerkte met de 
Amerikanen. Onze ministers hadden dus 
moeten weten wat zich daar afspeelde, 
maar ik vermoed dat ze het gewoon niet 
wílden weten. Dat belooft weinig goeds 
voor de toekomst, want Nederlandse F16’s 
zullen vooralsnog luchtaanvallen blijven 
uitvoeren.’ Van Bommel bepleit een evalu-
atie van de Afghanistan-missie, zodra alle 
Nederlandse militairen terug zijn uit dat 
land. ‘De regering moet gedwongen worden 
tot maximale openheid. Een parlementair 
onderzoek zou een prima middel zijn. Het 
gaat hier letterlijk om een zaak van leven en 
dood. Daar mag je niet zomaar je schouders 
over ophalen, of verstoppertje spelen, zoals 
nu feitelijk gebeurt.’

tekst Rob Janssen
foto UPI Photo / eyevine / Hollandse Hoogte

De stiekeme oorlog

De uitgelekte verslagen op WikiLeaks over de Afghanistan-
oorlog brengen ook de Nederlandse regering in verlegenheid. 
Volgens Harry van Bommel is de tijd rijp voor een parlemen-
tair onderzoek.

•  De website www.wikileaks.org is gespecia-
liseerd in het naar buiten brengen van gelekte 
informatie

•  Eerder onthulde Wikileaks het filmpje van 
Amerikaanse militairen die in Irak journalisten 
neerschoten (Tribune mei)

•  Wikileaks-oprichter Julian Assange (foto) wordt 
er door de VS van beschuldigd door het publi-
ceren van geheime informatie onschuldigen in 
gevaar te brengen

•  Een dag lang was er een arrestatiebevel wegens 
verkrachting tegen Assange uitgevaardigd, maar 
dat werd weer ingetrokken

•  Assange verwacht dat dit niet de laatste poging 
zal zijn om hem in diskrediet te brengen

Amerikaanse militair in de Afghaanse provincie Helmand
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BEDRIJF OF VOLKSCLUB
Voetbalclub MVV Maastricht hee�  bij de 
start van de competitie acht strafpunten 
gekregen van de voetbalbond KNVB. MVV 
is niet de enige die strafpunten krijgt in de 
Jupiler League, de op een na hoogste com-
petitie, maar wel de club met de zwaarste 
straf. Reden: de fi nanciën en administratie 
zijn niet op orde. Volgens Caroline Pauw 
van de KNVB moet de bond echt iets doen 
om te voorkomen dat clubs omvallen: ‘We 
moeten naar een gezonde bedrijfstak en 
de clubs hebben zelf besloten tot deze 
aanpak – we zijn een vereniging waarin de 
clubs meebeslissen.’ Voor Alain Reiters, 
voorzi� er van de supportersvereniging, is 
MVV geen bedrijf, maar een volksclub: 
‘De supporters vinden de strafpunten 
– laat ik het genuanceerd zeggen – ver-
velend.’ Om de club te steunen hebben 
supporters ‘Veer zien MVV’ (Wij zijn MVV) 
opgericht. De contributie wordt besteed 
aan MVV. Op een internetforum wordt 
besloten waar het geld naartoe gaat: naar 
shirts, trainingsmateriaal, enzovoort. 
Reiters vindt dat de KNVB de verkeerden 
stra� : ‘De spelers, trainers en supporters 
worden gestra� , terwijl de bestuurders die 
er schuld aan hebben buiten schot blij-
ven.’ Toch kijkt hij tevreden naar de stand 
in de competitie, waar MVV na een paar 
wedstrijden alweer bijna in de plus staat: 
‘Dat mag de KNVB in zijn zak steken. Zelfs 
bij min acht is het niet koud in Maastricht; 
daarvoor is er te veel vuur in ons stadion 
De Geusselt.’
De foto is uit 2003, toen MVV op het punt 
stond uit het betaald voetbal te verdwij-
nen.

tekst Diederik Olders
foto Diana Scheilen / Hollandse Hoogte
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‘Gratis 
festivals 
bestaan 

niet’
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Het is een heel gepuzzel om grote evenementen in goede ba-
nen te leiden. Zeker in tijden van grote bezuinigingsdruk op de 
politiekorpsen. SP-Tweede Kamerlid Ronald van Raak ging op 
bezoek bij de Vierdaagsefeesten, om te zien hoe de Nijmeegse 
politie deze puzzel oplost. ‘Politici zullen moeten beseffen 
hoeveel tijd de politie kwijt is aan evenementen.’

Stipt om half zes wordt Ronald van Raak op 
het politiebureau in Nijmegen verwelkomd 
door districtschef Aart Garssen, op woens-
dagavond 21 juli. De Vierdaagsefeesten zijn 
dan al vier dagen aan de gang en zullen nog 
tot vrijdagnacht doorgaan. Met bijna 1,5 
miljoen bezoekers is het een van de grootste 
evenementen van Europa. Toch heeft 
Garssen vanavond vooral tot taak om het 
Kamerlid rond te leiden en bij te praten. ‘Als 
je zo’n evenement goed georganiseerd hebt, 
zou je als algemeen commandant achterover 
moeten kunnen leunen in je hawaïshirt.’

Garssen doet zijn uitspraken nog vóór het 
drama bij de Loveparade in Duisburg, maar 
de fatale rellen van vorig jaar in Hoek van 
Holland liggen nog vers in het geheugen. 
Is de politiechef er echt van overtuigd dat 
er in zijn stad niets mis kan gaan? Nee, 
dat niet. ‘Wanneer veel mensen bij elkaar 
komen loop je altijd risico. Er kan altijd een 
volstrekt onverwacht probleem ontstaan. 
Het is wel zaak je zeer professioneel voor 
te bereiden. Met jarenlange ervaring, een 
goed informatienetwerk, zoveel mogelijk 
voorbereiding en direct reageren bij aanwij-
zingen kun je veel ellende voorkomen.’ Om 
te zien wat hij daarmee bedoelt, kan Van 
Raak aanschuiven bij het overleg van de Staf 
Grootschalig en Bijzonder Optreden. Elke 
avond komen de leidinggevenden bij elkaar 
om de voorgaande avond en dag te evalue-
ren en de komende dienst te bespreken. Zijn 
er bijvoorbeeld signalen dat groepen ruzie 
met elkaar gaan zoeken? Of kunnen de hoge 
temperaturen voor problemen gaan zorgen 
voor wandelaars? De derde week van juli 
vinden er immers niet alleen ’s avonds 
talloze gratis optredens plaats in de bin-
nenstad, met zo’n honderd- tot tweehon-
derdduizend bezoekers. Overdag vindt ook 

het grootste wandelevenement ter wereld 
plaats, waarbij veertigduizend wandelaars 
vier dagen lang door de wijde omgeving 
van Nijmegen trekken. In 2006 moesten 
die marsen worden afgelast nadat de eerste 
dag twee mensen stierven, veel wandelaars 
bezweken door de hitte en de hulpdiensten 
overbelast raakten. Het combineren van 
zo’n wandelevenement met een week lang 
gratis festivals klinkt als vragen om proble-
men, maar districtschef Garssen zegt alles 
onder controle te hebben. 

Leuker en goedkoper
Als de districtschef Van Raak apart neemt 
voor een gesprek om de volledige organisatie 
van de veiligheid tijdens de Vierdaagseperi-
ode uit de doeken te doen, wordt duidelijk 

waar zijn zelfvertrouwen op gebaseerd is. 
‘Volgende week beginnen we alweer met het 
organiseren voor volgend jaar. We zijn hier 
het hele jaar mee bezig en werken daarbij 
samen met andere korpsen, de gemeente, 
de organisatie van de feesten en de horeca. 
Vroeger bleef de politie tijdens feesten in de 
auto zitten en kwam met de wapenstok naar 
buiten als het misging. Dit is een heel ander 
concept, waarbij je problemen probeert te 
voorkomen.’ De politie maakt nu bijvoor-
beeld gebruik van technische snufjes, zoals 
camera’s waarmee je precies kunt bekijken 
waar iemand mee bezig is, maar ook het 
aantal mensen per vierkante meter kunt 
inschatten. Van Raak zet wel vraagtekens 
bij de inzet van camera’s. ‘Camera’s zijn een 
fantastische aanvulling, maar je ziet nu dat 
veel gemeentes ze gebruiken in plaats van 
agenten. Het is dan een bezuiniging, terwijl 
camera’s alleen nut hebben als er een agent 
achter zit die in kan grijpen.’ Van Raak wordt 
op zijn wenken bediend wanneer hij even 
later de controlekamer crowd management 
bezoekt. Twee agenten bekijken voortdu-
rend op grote schermen alle beelden, om het 
publiek en de agenten op straat in te lichten 

‘Als politiecommandant zou je  
achterover moeten kunnen leunen’
Van Raak krijgt uitleg over crowd management. Op de schermen wordt constant bijgehouden 
hoeveel mensen er per vierkante meter zijn

SP-Kamerlid Ronald van Raak met district-
chefs Eric Bomhof (links) en Aart Garssen 
(rechts)
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als er te veel mensen bij een podium staan. 
Dat roept wel meteen een vervolgvraag 
op. ‘Waar besparen jullie dan op? Want 
het is weliswaar gelukt om in de Kamer de 
grote bezuiniging van 192 miljoen tegen te 
houden, maar de meeste politiekorpsen 
functioneren nog steeds op crepeersterkte.’ 
Garssen beaamt dat er ook bij zijn korps 
noodgedwongen zaken op de plank blijven 
liggen, maar hamert erop dat geld nooit een 
argument mag zijn om bijvoorbeeld de ME 
niet achter de hand te hebben. Hij streeft er 
daarom naar steeds meer veiligheid te berei-
ken, met steeds minder geld. Dit lukt door 
veel samen te werken en wat creativiteit. 
‘Informatie is heel belangrijk bij het beheer-
sen van grote massa’s. Als je via lichtkranten 
aangeeft dat het te vol is bij een podium, zal 
tachtig procent van de mensen die aan ko-
men lopen niet meer naar dat podium gaan. 
En je kunt looproutes ombuigen door er 
twintig agenten neer te zetten, maar met vijf 
steltlopers bereik je hetzelfde resultaat op 
een veel leukere én goedkopere manier.’ Het 
idee van de steltlopers staat Van Raak wel 
aan. ‘Soms moet je gewoon bij elkaar gaan 
zitten om leuke dingen te bedenken. Daar 
moet tijd voor zijn en dat is niet in cijfers uit 
te drukken. Net zoals je niet kunt plannen 
om donderdagmiddag het vertrouwen van 
de horeca te winnen, terwijl je hun steun wel 
nodig hebt.’

Beveiligers versus politieagenten
Terwijl Van Raak en Garssen op het politie-
bureau zitten te praten, stroomt de binnen-
stad vol met feestgangers. Rond half negen 
is het dan ook hoog tijd om de praktijk van 
crowd management te bekijken. Districts-
chef Erik Bomhof van Rivierenland sluit zich 
bij het gezelschap aan voor het rondje door 

de stad. Normaal gesproken werkt hij in een 
andere politieregio, maar deze week draait 
hij mee als algemeen commandant in Nijme-
gen. In de stad komt Van Raak nog meer 
agenten van andere korpsen tegen die al 
jaren in blijken te vallen tijdens de Vierdaag-
seperiode en de binnenstad daardoor net zo 
goed kennen als hun eigen gemeente. Gars-
sen blijkt echter niet alleen extra agenten 
opgetrommeld te hebben. ‘We krijgen ook 
hulp van de marechaussee, de bereden poli-
tie en natuurlijk de gemeentelijke toezicht-
houders. Het verkeer wordt zoveel mogelijk 

‘De meeste politiekorpsen functioneren  
op crepeersterkte’

Bezuinigingsplannen politie 
Oud-minister van Binnenlandse Zaken 
Guusje ter Horst van de PvdA wilde 
192 miljoen euro bezuinigen op de 
politie. Eind juli kreeg SP-Tweede 
Kamerlid Ronald van Raak een Kamer-
meerderheid achter zijn motie om de 
bezuinigingen stop te zetten. ‘Maar 
daarmee zijn we er nog lang niet’, zegt 
Van Raak. ‘Als iemand aangehouden 
wordt voor dronkenschap moet een 
agent tot wel 17 formulieren invullen. 
Soms is papierwerk nodig om mensen 
te kunnen vervolgen, maar vaak komt 
het voort uit misplaatste controledrift 
van managers. Daarom hebben we op 
basis van onderzoek onder agenten 
een antibureaucratieplan opgesteld. En 
we willen de hoge inkomens bij de top 
van de politie beperken.’

In de politie-telefooncentrale komen alle meldingen van burgers binnen
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geregeld met verkeersregelaars en leerlingen 
van de politieschool, en veel podia en ho-
recaondernemers huren zelf beveiligers in.’ 
Daar raakt Garssen opnieuw een gevoelige 
snaar bij Van Raak, die zich er al jaren tegen 
verzet dat steeds meer publieke ruimte 
bewaakt wordt door beveiligers: ‘Zeker in 
grote steden is er een wildgroei aan beveili-
gers ontstaan en als het zo doorgaat zijn er 
straks meer beveiligers dan agenten. Volgens 
mij heeft niemand hier nog overzicht over 
en doen we dit alleen maar door geldgebrek. 
Ik heb nog nooit iemand horen zeggen dat 
het beter is om particuliere beveiligers te 
gebruiken dan politie. De publieke veiligheid 
is altijd een taak van de politie, beveiligers 
kunnen hoogstens een aanvulling zijn.’ 
‘Het liefst hadden we er agenten bij gehad’, 
beaamt Garssen. ‘Maar doordat we ieder jaar 
proberen de organisatie slimmer en beter 
te maken, is het uiteindelijk verantwoord 
om minder agenten in te zetten. Mensen die 
geweld mogen gebruiken, moeten wel altijd 
onder democratisch toezicht staan. Boven-
dien is eenheid in optreden belangrijk, en 
moet het voor burgers duidelijk zijn met wie 
ze te maken hebben.’

Niet gratis en voor niets
Omdat het zachtjes motregent is het deze 
avond redelijk rustig in de stad, maar het 
blijft altijd afwachten hoeveel mensen er 
komen. ‘Omdat we dit evenement elk jaar 
organiseren, weten we ongeveer hoeveel 
mensen we kunnen verwachten’, vertelt 
Garssen. ‘En we hebben plannen klaarliggen 
voor als er plotseling meer mensen komen, 
maar omdat het een gratis festival is kun je 

ze moeilijk tegenhouden. Wel hebben we 
invloed op de programmering bij de podia 
en kan in het uiterste geval de burgemeester 
worden geadviseerd geen vergunning te ver-
strekken. Onze adviezen zijn tot nu toe altijd 
opgevolgd.’ Een dag later blijkt dit geen loze 
uitspraak te zijn. Een van de kleinere podia 
had niet overlegd over een verrassingsop-
treden van de Nijmeegse rockband De Staat. 
Vorig jaar trok het optreden van deze band 

op het hoofdpodium al erg veel bezoekers, 
dus heeft de organisatie van de Vierdaag-
sefeesten op advies van de politie besloten 
dit verrassingsoptreden te schrappen. ‘Dat 
is dan heel erg jammer,’ zegt Van Raak later, 
‘maar dat heeft dus met een goede voorbe-
reiding te maken. De spontaniteit gaat er 
een beetje vanaf, maar je wilt niet dat het 
zo uit de hand loopt als bij de Loveparade 
in Duisburg. Ik hoop dat de ervaring die 
de politie in Nijmegen de afgelopen 41 jaar 
opgebouwd heeft met de Vierdaagsefeesten 
ook in andere korpsen gebruikt wordt. Er 
zijn in het verleden genoeg dingen misge-
gaan, maar het politiekorps heeft de ruimte 
en tijd gekregen om met creatieve oplos-
singen te komen. Nu worden problemen 
zoveel mogelijk voorkomen door een heel 
doordacht systeem van toezicht.’ Gemeentes 
kiezen er nu steeds vaker voor om gratis 
festivals uit veiligheidsoverwegingen niet 

door te laten gaan. Zo besloot burgemeester 
Aboutaleb van Rotterdam vorig jaar tot een 
tweejarig verbod op alle grootschalige gratis 
dance-evenementen in zijn stad. ‘De politie 
heeft terecht een grote stem in welke arties-
ten er optreden, maar het moet ook weer 
niet doorslaan. Het moet niet zo zijn dat er 
in Nederland nooit grote artiesten optreden 
of grote festivals georganiseerd worden; als 
er maar wel voldoende politieondersteuning 

is. Politici zullen moeten beseffen hoeveel 
tijd de politie kwijt is aan evenementen’, 
concludeert Van Raak na zijn bezoek aan 
Nijmegen. ‘Artiesten kosten geld, net zoals 
de schoonmaak en het organiseren van de 
veiligheid. Gratis festivals bestaan niet. Je 
ziet dat als er samengewerkt wordt, en de 
overheid bereid is te investeren, er veel meer 
mogelijk is. Maar politiekorpsen komen al 
agenten te kort. De politiek moet dan ook 
beseffen dat veiligheid in de buurten, ge-
noeg tijd om zedenzaken op te lossen én de 
organisatie van grote evenementen zo niet 
altijd kan.’ 

Tekst Jola van Dijk
Foto’s Bob Walker
Illustratie Marc Kolle

‘Het moet niet zo zijn dat in Nederland nooit 
meer grote artiesten kunnen optreden’

Ronald van Raak en Aart Garssen kijken uit op het festivalterrein. 
Ingangen, podia en bars zijn zo geplaatst dat iedereen bij paniek 
snel het terrein kan verlaten
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SP-tweede kamerfractie 2010

Renske Leijten (1979)
Kamerlid sinds 2006

Onderwerpen: zorg, welzijn 
en sport

‘Er zijn schandalige misstan-
den in de ouderenzorg, van 
verwaarlozing tot onterechte 
bijbetalingen in het verzor-
gingshuis. Met alle vezels 
in mijn lijf ga ik me verzet-
ten. Dat hoef ik niet alleen 
te doen, want ik weet zeker 
dat heel veel mensen daarbij 
willen helpen.’

Paul Ulenbelt (1952) 
Kamerlid sinds 2006

Onderwerpen: pensioenen, 
werk en inkomen

‘Ik ga er de komende tijd al-
les aan doen om te voorko-
men dat de pensioenen ge-
kort worden. Dit onderwerp 
staat bovenaan mijn lijstje. 
De gevolgen van de crisis 
mogen niet op de ouderen 
worden afgewenteld.’

Paulus Jansen (1954)
Kamerlid sinds 2006

Onderwerpen: milieu,  
ruimtelijke ordening,  
energie, klimaat en water

‘Het thema energie gaat 
de komende jaren enorm 
spelen. Ik voorspel grote 
prijsstijgingen als de 
wereldeconomie aantrekt. 
Nederland moet snel aan 
de duurzame energie – om 
milieu- en klimaatredenen, 
maar straks ook uit econo-
mische noodzaak.’

Farshad Bashir (1988)
Kamerlid sinds 2008

Onderwerpen: fiscale zaken 
en verkeer

‘Ik wil nu snel de discussie 
starten of Nederland wel 
een belastingparadijs moet 
zijn voor multinationales; 
sommige betalen geen 
winstbelasting! Op verkeer, 
Emiles oude onderwerp, is 
iedere dag wel wat aan de 
hand. Bovenaan mijn lijstje 
staat het verbeteren van het 
openbaar vervoer: meer, 
vaker, beter. Zo los je ook de 
files op.’

Harry van Bommel (1962)
Kamerlid sinds 1998

Onderwerpen: buitenlandse 
zaken en Europese zaken

‘De benoeming van federa-
list Van Rompuy tot voorzit-
ter van de Europese Raad 
onderstreept de Europese 
ambitie om tot een super-
staat te komen. Ik zal er 
alles aan doen om te voor-
komen dat er een Europese 
economische regering komt; 
het valt te verwachten dat 
die Europese ambitie de 
komende tijd verder wordt 
uitgewerkt.’

Ronald van Raak (1969)
Kamerlid sinds 2006

Onderwerpen: binnenlandse 
zaken en Nederlands-Antilli-
aanse en Arubaanse zaken

‘Veiligheid in de buurt blijft 
ook de komende tijd voor 
de SP belangrijk. Het wordt 
tijd dat buurtbewoners weer 
wat te zeggen krijgen in hun 
eigen buurt.’

Sharon Gesthuizen (1976)
Kamerlid sinds 2006

Onderwerpen: economische 
zaken en justitie

‘Als je als werknemer 100 
euro uit de kas pakt, krijg 
je straf en een strafblad. 
Licht je de boel op voor 200 
miljoen, dan wordt de straf 
afgekocht! Klassenjustitie, 
met goedkeuring van de mi-
nister. Daar moet een einde 
aan komen.’

Nine Kooijman (1980)
Kamerlid sinds 2010

Onderwerpen: jeugd en 
justitie

Nine komt uitgebreid aan het 
woord in deze Tribune op 
pagina 6
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Manja Smits (1985)
Kamerlid sinds 2008

Onderwerpen: basis-,  
middelbaar en speciaal 
onderwijs

‘Ik ga werk maken van het 
vmbo, waar veel kinderen 
die gewoon goed met hun 
handen zijn, verzuipen. Min-
stens zo belangrijk is dat we 
stoppen met het uitkleden 
van speciaal onderwijs. Het 
is een kwestie van bescha-
ving dat je kinderen die extra 
zorg nodig hebben, niet van-
wege bezuinigingen zomaar 
dumpt in gewone scholen.’

Emile Roemer (1962)
Kamerlid sinds 2006

Onderwerpen: alles  
(fractievoorzitter)

‘Met deze ervaren ploeg 
kunnen we veel bereiken. 
Kamerleden én fractieme-
dewerkers barsten van de 
goede ideeën. Wat er ook 
uit de formatie komt, de SP 
staat klaar om Nederland en 
de wereld vooruit te helpen. 
En wie mee wil doen, mag 
aanhaken.’

Ewout Irrgang (1976)
Kamerlid sinds 2005

Onderwerpen: financiën, 
ontwikkelingssamenwerking 
en globalisering

‘We gaan de strijd aan om 
onwikkelingssamenwerking 
beter te maken en niet min-
der, zoals in de plannen van 
rechts. Binnen Nederland zal 
het vooral gaan over hoeveel 
we gaan bezuinigen: de SP 
wil de economie niet kapot-
bezuinigen, en de rekening 
van de crisis niet bij gewone 
mensen leggen.’

Jan de Wit (1945)
Kamerlid sinds 1998

Onderwerpen: justitie en 
vreemdelingenbeleid

‘Ik bereid deel twee van het 
Onderzoek Financieel Stelsel 
voor, waarin we kijken of de 
financiële steunmaatrege-
len van de regering terecht 
waren en wat de positie 
van het parlement was. De 
Kamer gaat erover of en met 
welke opdracht dat precies 
gebeurt en of het een parle-
mentaire enquête wordt.’

Sadet Karabulut (1975)
Kamerlid sinds 2006

Onderwerpen: wijken,  
wonen, armoedebeleid, 
sociale zaken, integratie  
en emancipatie

‘Ik verwacht dat ik aan de 
slag moet tegen huurstijgin-
gen. Hoe rechtser de nieuwe 
regering wordt, hoe meer 
er gekort zal worden op de 
huurtoeslag.’

Jasper van Dijk (1971)
Kamerlid sinds 2006

Onderwerpen: hoger  
onderwijs, wetenschap,  
cultuur, media en defensie

‘De SP heeft twee hoofd-
boodschappen voor 
Defensie: we willen bezui-
nigen door niet te kiezen 
voor agressieve missies. 
Boodschap twee: behan-
del militairen, personeel en 
veteranen goed. Veteranen 
die voor ons enorme risico’s 
namen, laat je niet in de 
steek. Die hebben recht op 
de beste zorg.’

Henk van Gerven (1955)
Kamerlid sinds 2006

Onderwerpen: zorg en milieu

‘Om te beginnen komt er in 
de herfst een SP-nota over 
hoe huisartsenzorg goed en 
bereikbaar kan worden. De 
toekomst van de landbouw 
is een machtig vraagstuk. 
20 procent van de boeren 
verdient minder dan het 
mimumloon. Tegelijk zijn 
er problemen met milieu, 
dierenwelzijn en volksge-
zondheid. Ik wil dat Neder-
land het voortouw neemt in 
duurzame oplossingen van 
dat vraagstuk.’
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Mineke Heitink (52) uit Almelo 
werkte op de administratie van het 
Korps Landelijke Politiediensten, 
maar kwam in de WAO terecht 
door gezondheidsproblemen als 
gevolg van de aangeboren af-
wijking spina bifida. Nu helpt ze 
mensen die net als zij van een 
uitkering leven met het schrijven 
van bezwaarschriften. Sinds 2006 
zet ze haar ervaring ook in de 
gemeenteraad van Almelo in, als 
SP-woordvoerder sociale zaken. 

› Waarom ben je lid geworden van de SP?
‘Ik schreef bezwaarschriften voor WAO- en 
WVG-zaken, maar doordat de gemeente 
zichzelf vaak gelijk geeft verloren we meest-
al. In 2002 heb ik me daarom aangemeld bij 
de SP, want als je iets wil veranderen moet je 
zelf meedoen.’ 

› Wat is je grootste hobby?
‘Sport! Ik klok wedstrijden gehandicapten-
zwemmen en samen met mijn zoon ben ik 
Nederlands kampioen rolstoeldansen. We 
zijn in april derde geworden op de worldcup, 
zo zien we ook heel wat landen.’

› Welk land vind je het mooist?
‘Kenia. We zijn daar op safari geweest toen 
ik de loterij gewonnen had. De natuur en de 
wilde dieren zijn er prachtig.’ 

›  Heb je de loterij gewonnen?
‘Ja, ik ging kijken of de kinderbijslag binnen 
was en toen stond er ineens bijna 40.000 
euro op mijn rekening. Dan sta je raar te 
kijken, hoor.’

› Wat een verrassing!
‘Ja, ik had de loterij al lang stop willen 
zetten maar vergat het steeds. Toen ik de 
prijs kreeg, had ik net een maand ervoor 
opgezegd. Dus ik heb nog voor de zeker-
heid gebeld of ik het geld wel echt mocht 
houden.’ 

› Heb je nog politieke ambities?
‘Ik blijf graag in de raad zitten, mijn tong is 
te scherp om fractievoorzitter te worden. Ik 
ben niet zo diplomatiek.’tekst Jola van Dijk 

foto Karen Veldkamp

linksvoor ‘ik heb een scherpe tong’
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Paniek in pensioenland. Omdat pensioen-
fondsen er slecht voor zouden staan, dreigt 
minister Donner te gaan korten op pensioe-
nen. SP-Tweede Kamerlid Paul Ulenbelt: 
‘Donner maakt gepensioneerden bang, om 
de geesten rijp te maken voor grote 
ingrepen in het pensioenstelsel.’ 
 
Volgens Ulenbelt wil Donner het pensioen-
stelsel omvormen tot een Amerikaans 
model, waarbij de risico’s van waardedalin-
gen volledig voor rekening van de individu-
ele gepensioneerden komen. Ulenbelt: 
‘Donner is bezig met een politiek spel. De 
Donner-korting is niet nodig en is erg 
asociaal. Toen jaren geleden de pensioen-
fondsen overschotten hadden, waren het 
de werkgevers die een “premievakantie” 
kregen; zij kregen hun premies terugge-
stort. Nu het tegenzit mogen de gepensio-
neerden de portemonnee trekken.’ 
 
De ‘dekkingsgraad’ van pensioenfondsen 
is een maat om te bepalen of er voldoende 
reserves zijn om ook in de toekomst alle 
pensioenen uit te keren. Die dekkingsgraad 
is nu te laag. Ulenbelt legt uit dat dat vooral 
aan de rekenmethode ligt: ‘De dekkings-
graad hangt af van hoe snel de reserves 
groeien. Dat berekenen we via de rente. 
Alleen: ze gaan nu uit van de marktrente - 
en die is op dit moment uitzonderlijk laag. 

Het SP-partijkantoor gaat verhuizen. Van Rotterdam naar  
Amersfoort. Het pand aan de Snouckaertlaan in Amersfoort is 
officieel aangekocht. Op de linkerfoto is te zien hoe het er nu 
uitziet. Rechts een impressie door architectenbureau de  

> Donner jaagt ouDeren  
De stuiPen oP Het LijF

Door te rekenen met een gemiddelde rente 
over de laatste tien jaar ontstaat een 
realistischer beeld van de reserves. Zo 
verbetert de dekkingsgraad flink. Daar-
naast moeten fondsen gewoon, zoals al 
afgesproken, tot 2012 de tijd krijgen om de 
reserves weer op orde te krijgen. Donner 

jaagt ouderen de stuipen op het lijf terwijl er 
geen acuut probleem is.’ Verschillende 
bestuurders van pensioenfondsen en 
deskundigen steunen de voorstellen van 
de SP.

> De sPons erover

Twee Snoeken van hoe het er mogelijk uitziet als de SP er over 
anderhalf jaar ‘grote schoonmaak’ heeft gehouden.  
Maar of de brommer bij het stoplicht ook zo lang blijft staan?
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Volgens Elco Brinkman, voorzitter van de 
brancheorganisatie van bouw- en infra-
structuurbedrijven Bouwend Nederland, is 
er geen zwaar werk meer in de bouw. Dus 
kan de AOW-leeftijd best omhoog, be-
weerde hij tijdens een verkiezingsdebat. 
SP-Tweede Kamerlid Paulus Jansen wilde 
weleens weten of Brinkman gelijk heeft en 
meldde zich bij Hoogstraten Wegenbouw 
voor een dagje vakantiewerk. Hij kon 
meteen aan de bak: achterpaden in Leiden 
opnieuw bestraten.

‘Hoogstraten Wegenbouw maakt zoveel 
mogelijk gebruik van machines. Als ik 
Brinkman moet geloven, kan je bij dit bedrijf 
makkelijk tot aan je 67e bestraten’, vertelt 
Jansen. ‘Lang niet alle werk is echter 
geschikt om machinaal te doen. De 
achterpaden die wij deden, zijn niet groot 
genoeg  voor de machines.’ Dus trok 
Jansen de oude tegels eruit met een schop, 
verwijderde handmatig de begroeiing en het 
zaagafval en liet duizenden kilo’s aan 
stenen en tegels door zijn handen gaan. En 
dat alles bij een tropisch  temperatuurtje.
Hoe gaat het nou met je rug, Paulus? ‘Ik 

had wel even nodig om bij te komen. Met 
name bij het tegelen maak je een onna-
tuurlijke draai die je rugwervels geen goed 
doet. En een trilplaat weegt 150 kilo: ik 
snap nog steeds niet hoe we die ’s middags 

weer op de aanhanger gekregen hebben. 
De meeste stratenmakers zijn dan ook 
versleten tussen hun 45e en 55e.’

foto Taco van der Erb

Paulus Jansen tijdens zijn vakantiebaantje

Sinds eind 2009 kwamen de Tribune-
redactie, de SP-vormgevers, partijvoorzitter 
Jan Marijnissen en algemeen secretaris 
Hans van Heijningen regelmatig samen. 
Niet voor de gezelligheid, maar om inhoud 
en vorm van het SP-ledenblad weer bij de 
tijd te maken.

Voor de vormgeving is Gonnie Sluijs 
verantwoordelijk: ‘Niet alleen hoor. Mijn 
collega’s Antoni Gracia, Robert de Klerk en 
Chris Versteeg hebben net zo hard eraan 
gewerkt. En natuurlijk heeft het bureau dat 
de huisstijl ontwierp, Thonik, er ook nog 
naar gekeken.’ Het meest valt het andere 

kleurgebruik op. Sluijs: ‘We gebruiken nu 
veel minder zwarte, roze en rode blokken. 
Als we al blokken maken, dan zijn ze grijs 
omdat dat veel meer rust geeft. Daarnaast 
hebben we een veel leesbaarder tekstletter 
gekozen, een die het ook goed doet op het 
wat grove papier dat we voor de Tribune 
gebruiken.’

Ook de inhoud is veranderd. De redactie 
wilde af van de dwang om nieuwsberichtjes 
een vaste lengte te geven. De lengte van 
berichten kan nu worden aangepast aan 
de inhoud, in plaats van andersom. Nieuwe 
rubriekjes als ‘Vroeg of laat’, ‘5 vragen aan’ 
en ‘Opmerkelijk’ zorgen voor afwisseling. 
ROOD krijgt een vast plekje voorin en Theo 
de Buurtconciërge staat weer achterop. 
Sluijs: ‘Tot nu toe hadden we een foto over 
de hele omslag van de Tribune. Bijzonder 
idee, en het zag er mooi uit. Maar het was 
elke keer bijna onmogelijk om daar 
geschikte foto’s voor te vinden.’ Er is veel 
veranderd, maar het ledenblad blijft 
volgens Sluijs herkenbaar: ‘Als ik één 
woord moet bedenken voor wat we gedaan 
hebben, dan is het: opgefrist.’

foto Diederik Olders

> Zwaar werk

 > De tribune is anDers

Gonnie Sluijs:  ‘Er zijn heel wat concepten langsgekomen’
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D
tOCH ACtie VOOr PAKistAn

De watersnoodramp in Pakistan is volgens de Verenigde Naties 
erger dan de tsunami bij Thailand en Sri Lanka in 2004.  
SP-Kamerlid Harry van Bommel pleitte voor een nationale  
inzamelingsactie, en die kwam er: ‘De Pakistanen zouden  
anders tweemaal slachtoffer zijn.’

Door extreme regenval staat een gebied 
onder water waar Nederland zeven keer in 
past. 800.000 mensen zijn van de buiten-
wereld afgesloten, nog eens miljoenen zijn 
op de vlucht. Het dodental staat eind  
augustus op 1650 en zal naar verwachting 
nog flink naar boven bijgesteld moeten wor-
den als meer bekend wordt over de situatie 
in de geïsoleerde regio’s.
Ondanks gemor over de besteding van 
hulpgeld, zijn veel Nederlanders bereid om 
voor zulke menselijke rampen een donatie 
te doen. De samenwerkende hulporganisa-
ties SHO (onder andere Unicef, Rode Kruis 
en Cordaid) dachten begin augustus dat de 
ramp in Pakistan niet genoeg leefde. Als oor-
zaken werden ‘rampmoeheid’ en de vakan-
tieperiode genoemd, maar op internetfora 
werd ook een link gelegd met de islamitische 
achtergrond van de slachtoffers en corruptie 
van de Pakistaanse regering.

SP-Tweede Kamerlid Harry van Bommel 
pleitte er toch voor om ten minste het  
bekende noodhulp-gironummer 555 te ope-
nen voor Pakistan. Dat gebeurde uiteindelijk 
en op 26 augustus was er zelfs een nationale 
tv-actie op zowel de publieke als de com-
merciële zenders. Met onder anderen Emile 
Roemer in het belpanel. Op zijn weblog 
schreef Van Bommel dat hij blij is dat de 
actie op gang kwam: ‘Bovenal hoop ik dat 
de arme Pakistanen die nu het slachtoffer 
worden, onze solidariteit niet wordt onthou-
den omdat ze worden geassocieerd met de 
eigen corrupte regering of het islamitisch 
terrorisme. Ze zouden anders tweemaal 
slachtoffer zijn.’

Wel deelt Van Bommel de zorgen dat er te 
veel aan de strijkstok blijft hangen: ‘We 
moeten er bovenop zitten om te voorkomen 
dat hulpgeld in de verkeerde zakken ver-
dwijnt. Zo stelt Ewout Irrgang namens de SP 
de vorstelijke salarissen bij hulporganisaties 
aan de kaak. Minister Verhagen gaat onder-
zoeken hoe het zit met die topsalarissen. 
Maar zulke terechte zorgen mogen nooiteen 
argument zijn om slachtoffers hulp – ont-
wikkelingshulp of noodhulp – te ontzeggen.’

Meer informatie over de hulpactie: www.giro555.nl
De weblog van Harry van Bommel:  
www.harryvanbommel.nl

tekst Diederik Olders
foto Arif Ali / AFP Photo

Getroffen Pakistanen in Kot Addu proberen hulpgoederen te bemachtigen
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bedreigde  
pensioenen 
Daar waar corrupte banken, slecht 
functionerende topfunctionarissen,  
zwaar betaalde directeuren, maar ook 
directie en besturen van pensioenfond-
sen gefaald hebben — totaal geblunderd 
zelfs — worden deze wel geholpen door 
de regering maar wil de regering nu aan 
de bevolking laten weten dat de gepen-
sioneerden niet langer hun duurbetaalde 
pensioen kunnen krijgen. Het is niet de 
schuld van deze mensen. Deze mensen 
hebben dit land groot gemaakt. Voor dat 
men aan de pensioenen komt zou ik 
willen vragen en adviseren om alle 
andere opties te bekijken en mogelijk  
uit te voeren. Daar hebben alle gepen-
sioneerden recht op!

Cor van Eijndhoven, Boxtel

dure vakantie
Demissionair ChristenUnie-minister Tineke 
Huizinga vond het een goed idee om met 
12.000 euro belastinggeld een privévlieg-
tuig te huren. Daarmee vloog ze vanuit 
haar vakantieadres in Italië naar Den Haag 
om een vergadering bij te wonen. Na ophef 
in de media besloot zij het uit eigen zak te 
betalen. Maar ze voegde nog wel toe dat 
het allemaal volgens de regels was 
gegaan, en: ‘Terugkomen is altijd duur.’ De 
Volkskrant rekende uit dat Huizinga met 
200 euro en een kleine omweg via Milaan 
ook bij de vergadering had kunnen zijn. 
Zou zij het ook volgens de regels vinden als 
er voor volkshuisvesting – deel van haar 
portefeuille – zestig keer meer wordt 
uitgegeven dan noodzakelijk?

foto Cynthia Boll / Hollandse Hoogte

thorbecke
Het valt mij op dat er in de VVD nauwelijks 
geageerd wordt tegen een door de PVV 
gedoogd minderheidskabinet. Kennelijk 
heeft men in de VVD geen enkele bood-
schap meer aan de oervader van de VVD, 
Thorbecke. Voor hem zou regerings-
samenwerking met de PVV volstrekt 
ondenkbaar zijn geweest, omdat deze 
bijdraagt aan de acceptatie van een 
gedachtegoed dat een bedreiging vormt 
voor de democratie en de daarin geldende 
grondrechten (met name de vrijheid van 
godsdienst en onderwijs, en het recht op 
gelijke behandeling). Ook zijn denken over 
vreemdelingen en over hen die een ander 
geloof of levensovertuiging zijn toegedaan, 
zal in een door het PVV gedoogd minder-
heidskabinet niet uit de verf kunnen komen. 

Wouter ter Heide, Zwolle

opmerkelijk

brieven

spelfout
Welke spelfout stond jarenlang in de Tribune? Deze prijsvraag leidde tot veel enthou-
siaste reacties, en veel goede antwoorden. Ook Michael Schulpen uit Utrecht wist het 
goede antwoord: de strip ‘Theo de buurtconciërge’ heette jarenlang ‘Theo de buurt-
congiërge’. De prijs was een speciaal voor de gelegenheid handgetekende cartoon van 
tekenaar Wim Stevenhagen. Bij uitreiking in de flat van Michael bleek dat er geen betere 
winnaar getrokken had kunnen worden: de hele woonkamer stond vol met strips. Voor 
de gelegenheid had Michael zijn verzameling oude Wim Stevenhagen-strips erbij 
gepakt.

De Telegraaf beschuldigt de publieke 
omroep graag van gekleurde verslaggev-
ing. ‘De NOS wil Wilders geen podium 
bieden’, kopt de krant deze zomer in vette 
letters. Toevallig verschijnt drie dagen later 
een onderzoek door de Nederlandse 

Nieuwsmonitor, die concludeert dat Wilders 
van alle oppositiepartijleiders juist de 
meeste media-aandacht krijgt, ook bij de 
NOS. In vergelijking met de andere grote 
dagbladen blijkt de Telegraaf Wilders 
bovendien nog het minst een podium te 
bieden.

In Overijssel liep deze zomer het kunstpro-
ject O van Overijssel. Een grote rode bol 
werd door de provincie gerold in de grootst 
mogelijke ononderbroken cirkel. In Lettele 
slaagde Danny Hanekamp van de SP 
Deventer erin de bol gedurende 2 minuten 
te transformeren tot een  reuzetOmaat.

reuZetomaat  
van overijssel    

gekleurde 
verslaggeving
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Stuur uw oplossing vóór 27 oktober 
naar de Puzzelredactie van de Tribune
Vijverhofstraat 65,3032 SC Rotterdam 
of tribunepuzzel@sp.nl. 

Onder de inzenders van een goede 
oplossing wordt een gesigneerd boek
verloot uit de SP-boekenstal.
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CRYPTOGRAM

Diagram

1

2 3 4

5 

6

7 8 9 

10 11  12 

13

14 15  16  

17 18  

19 20 21  

22

23

24  

Henry en Lucas, © FLW 2010 

cryptogram 
Horizontaal
 5 Marchanderen op het voetbalveld. (8)
 7 Druk op de autobaan? Dat kost de automobilist geld. (14)
10 Godin op gympies. (4) 
 11 Hier is de heerser niet al te slim. (10 en 5,2,3)
 14 In blakende welstand? Dat geeft schaamrood op de kaken. (7)
15 Onderhoud van een rijtuig vergt een hele scheepsbemanning. (8)
17 Tuingereedschap voor een stijf persoon. (4)
 18 Afdeling ‘het haasje’: familie van de laboratoriumrat? (10)
19 Ook een diender heeft een zaakgelastigde. (5)
21 Doodgewone Nederlandse rockband. (7)
23 Bewonderaar werkt verkoelend. (3)
24  Dieren die grond(ig) vernielen. (6)

Verticaal
 1 Het slipje komt uit Tanzania! (5)  
 2 De ‘Zeg!’ in ‘gezegde’. (11)  
 3 Is louter lichaamsdeel. (5)
 4 Samen leren leven? Dat is monnikenwerk. (13)
 6 Losbandig gevogelte. (4)
 8 Onderricht cadeau doen. (8 en 3,5)
 9 Bloempje in februari? Dan geeft het uurwerk neerslag aan. (12)
 12 Toegestaan iemand aardig te vinden. (5)
 13 Is weg van de dam en toch een belemmering. (3)
 16 Hoed is populair in Midden-Amerikaans land. (6)
 20 Fantastisch ongeschonden. (4)
22 Gek vormpje. (3)

synoniemenslang
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Uitleg
De bedoeling is om de vier woorden, beginnend op 1 (verticaal), dan 6 (horizontaal), 10 (ver.) en 15 (hor.), die tezamen een (vertaald) Indiaas gezegde vormen, in te 
vullen in het diagram. De Zoektermen verwijzen naar specifieke letters in hun synoniemen, die u moet zien te achterhalen.  
Voorbeeldoplossing van (1): Gedwee (2 van 3) = mAk. U vult de 2de van de 3 letters (de ‘A’) in op positie 1 in het diagram. Veel puzzelplezier!

ZOEKTERMEN
 1  Gedwee (2 van 3)
 2  Zalig (1 van 6)
3  Apart (1 van 3)
 4  Snerpend (4 van 5)
 5  Spoel (3 van 4)
 6  Jegens (3 van 5)
 7  Vertraagd (1 van 4)

 8  IJspiek (4 van 5)
 9  Sufferd (2 van 4)
10 Pilon (2 van 5)
11 Bloot (1 van 5)
12 Spuien (3 van 5)
13 Paar (3 van 4)
14 Plas (4 van 4)

15 Grap (1 van 4)
16 Apart (3 van 6)
17 Bundel (1 van 4)
18 Steen (2 van 3)
19 Fornuis (2 van 4)
20 Voorjaar (5 van 5)
21 Smeltkroes (3 van 3)

3

Oplossing Zomerpuzzel 
3 13 4 2 14 7 11 12 9 10 6 1 5 8
H O G E D R U K G E B I E D

1) Cirrocumulus; Cumulonimbus 2) Erwin (Nypels); (Ed) Nijpels 3) (Staatsmijn) Hendrik; 
(Staatsmijn) Wilhelmina 4) Pestvogel; Grasmus 5) (Fons) Jansen; Wiet (van Broeckhoven) 6) 
(Francis) Beaufort; Blaise (Pascal) 7) Walcheren; Allerheiligenvloed 8) (De) Adriaan; (De) 
Windhond 9) Vissering; Halfweg 10) Saalien; Weichselien 11) (In de) Vreugd; (In de) Rouw 12) 
Kopenhagen; Marrakech; 13) Troposfeer; Thermosfeer 14) Waterdamp; Kooldioxide.

1) Cirrocumulus; Cumulonimbus 2) Erwin (Nypels); 
(Ed) Nijpels 3) (Staatsmijn) Hendrik; (Staatsmijn) 
Wilhelmina 4) Pestvogel; Grasmus 5) (Fons) Jansen; 
Wiet (van Broeckhoven) 6) (Francis) Beaufort;  
Blaise (Pascal) 7) Walcheren; Allerheiligenvloed 

8) (De) Adriaan; (De) Windhond 9) Vissering;
Halfweg 10) Saalien; Weichselien 11) (In de) 
Vreugd; (In de) Rouw 12) Kopenhagen; Marrakech; 
13) Troposfeer; Thermosfeer 14) Waterdamp; 
Kooldioxide.
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Lessen van de schoonmakers 
Na maandenlang actievoeren werd bereikt wat vooraf als onmogelijk werd bestem-
peld. Onder leiding van vakbondsman en SP-lid Ron Meyer kregen de schoonmak-
ers dit jaar meer loon naar werken. Een succes waar SP-jongeren van kunnen leren. 
ROOD organiseert daarom op 31 oktober een bijeenkomst met Ron Meyer en FNV-
organizer Bart Plaatje over het organiseren van mensen.

Wil je een ROOD-groep opzetten in je stad of dorp, of meer weten over succesvol 
actievoeren, meld je dan snel aan voor deze scholing. Dit doe je door 2,50 over te 
maken op rekeningnummer 3158651, t.n.v. ROOD. Of neem contact op met Lesley 
Arp: (010) 243 55 57 rood@sp.nl

meer weten? www.rood.sP.nl

rood
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Aan dit nummer werkten mee 
Suzanne van de Kerk,  
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op naar 200 afdeLingen
Op 25 september gaf de Partijraad van 
de SP haar steun aan het plan van het 
Partijbestuur om vóór 2012 minstens 60 
nieuwe afdelingen op te richten. Er zijn 
veel gemeenten waar wel op de SP gestemd 
wordt, maar waar geen lokale SP-afdeling is. 
In bijvoorbeeld het Limburgse Gennep was 
geen lokale afdeling, maar werd de SP bij de 
Tweede Kamerverkiezingen wel de grootste 
partij. Daar zijn enkele leden aan de slag ge-
gaan, hebben leden geworven en is een actie 
voor een speeltuin opgezet. Deze werkgroep 
is inmiddels ‘afdeling in oprichting’. Het 
Partijbestuur vindt het belangrijk dat zo veel 
mogelijk mensen in Nederland ook lokaal 
bij de SP terecht kunnen. Het roept daarom 
leden op om zich te melden. Woont u in een 
gemeente zonder SP-afdeling en denkt u 
dat er kansen liggen voor de SP? Neem dan 
contact op met de voorzitter van uw lokale 
werkgroep, 
of als die nog 
niet bestaat, 
met Vincent 
Mulder van het 
Partijbestuur, 
vmulder@sp.nl

Foto cover 
Martijn Beekman / 
Hollandse Hoogte
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De vrede heeft toekomst

In het Verzetsmuseum van Gouda werd mij 
de vraag voorgelegd: ‘Is er toekomst voor 
de vrede?’ Wie de oorlog heeft meegemaakt 
wenst en hoopt dat het antwoord op deze 
vraag ‘ja’ is. Maar hoe staat het met mensen, 
zoals ikzelf, die niet de barbaarsheid van  
oorlog hebben meegemaakt? Zien wij  
toekomst voor de vrede?

Socialisten zijn internationalisten. Wij zien 
dat vrede na de Tweede Wereldoorlog in 
andere landen nog lang niet vanzelfsprekend 
is – op de Balkan, in de Kaukasus, in Afrika  
en het Midden-Oosten. 

In 1899 werd in ons land, in het Haagse  
Vredespaleis, de eerste internationale  
vredesconferentie gehouden. Een mooi  
initiatief voor een land dat voorop wil lopen 
in de versterking van het internationaal recht. 
Je zou zeggen: adel verplicht, maar helaas. 
Ons land is te vaak betrokken geweest bij  
oorlogen, soms politiek maar ook militair. 

Oorlog mag voor Nederland niet de voort-
zetting zijn van politieke middelen, zoals  
onder Balkenende. Wij zouden vaker moe-
ten inzetten op civiele hulp; militair ingrijpen 
moet de allerlaatste optie zijn. Hervorm de 
NAVO van een militaire tot een politiek  
gestuurde organisatie. Ban de cluster- en 
kernbom. Vrede en democratie breng je  
immers niet met wapengekletter. Maar  
bovenal: laten we ons houden aan de  eigen 
grondwet, die voorschrijft dat we de inter-
nationale rechtsorde moeten bevorderen in 
plaats van volgzaam te zijn aan de interna-
tionale machtsorde. 

De vrede heeft de toekomst. Niet met bom-
men en granaten maar door samenwerking 
en dialoog. Wie voorop wil lopen in de vrede, 
moet zelf het goede voorbeeld geven.

column

Emile Roemer, fractievoorzitter SP

15, 21, 25, 27, 28 Nieuws  30 Brieven en Opmerkelijk

 31 Puzzel  32 Theo de buurtconciërge
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‘Het is alsof je niet oud mag worden. En over 
bezuinigen op Defensie hoor je niemand’, 
zei dit jaar een van de bellers van de Troon-
telefoon. Het is een jaarlijkse traditie dat 
SP-Kamerleden en hun medewerkers zich 
op de derde dinsdag in september direct na 
de Troonrede naar een batterij telefoons 
begeven om naar de reacties van bellers te 
luisteren. Die reacties getuigden deze keer 
vooral van bezorgdheid. Niet zo vreemd, 
want de begroting van het demissionaire 
kabinet-Balkenende ging uit van onder meer 
fikse bezuinigingen op tegemoetkomingen 
voor arbeidsongeschikten, gepensioneer-
den en uitkeringsgerechtigden. Ook de zorg 
viel flink ‘in de prijzen’. ‘Balkenende plaveit 
de weg voor rechts’, zei Emile Roemer: ‘De 

winstbelasting wordt verlaagd, terwijl oude-
ren moeten inleveren op hun pensioen. Het 
is een voorproefje van wat we gaan zien als 
rechts het voor het zeggen krijgt.’ 

Het bleek een juiste inschatting. Want 
amper anderhalve week later waren Mark 
Rutte (VVD), Maxime Verhagen (CDA) en 
Geert Wilders (PVV) eruit. De plannen die 
zij presenteerden blijken inderdaad direct in 
het verlengde van Balkenende’s zwanenzang 
te liggen. Niet dat het enkel kommer en kwel 
is. Het feit dat het nieuwe kabinet de WW en 
de ontslagbescherming overeind houdt, valt 
goed bij de SP-voorman. Maar de positieve 
punten wegen nauwelijks op tegen Roemers 
zorgen. ‘Geld voor politie en ouderenzorg 

is mooi, maar in beide gevallen blijkt het 
voor een groot deel gewoon om een sigaar 
uit eigen doos te gaan; bezuinigingen bij 
de politie worden niet teruggedraaid, en de 
salarissen worden bevroren. Ook in de zorg 
is sprake van forse bezuinigingen in het 
zorgpakket. Zorgtoeslagen en premies gaan 
omhoog.’ 

‘The rich stay healthy, the sick stay poor’: De 
rijken blijven gezond, de zieken blijven arm. 
Dat cynische doordenkertje zong U2-zanger 
Bono ooit in het nummer ‘God part 2’. Om 
aan te geven hoe maatschappelijke tegen-
stellingen in het akkoord van VVD, CDA en 
PVV verscherpt worden, somt Emile Roemer 
er een paar op: ‘De huren gaan fors omhoog, 
maar de subsidie voor villa’s blijft overeind. 
Ouderen betalen de rollator voortaan zelf, 
terwijl ziekenhuizen straks winst mogen 
gaan uitkeren. Studenten leveren een jaar 
basisbeurs in, maar de bonussen in het 
bedrijfsleven blijven intact. Jonge gehandi-
capten worden in de armoede gedrukt voor 
belastingverlaging voor bedrijven. De enige 
bank die in het akkoord wordt genoemd is 

nederland in tweeën
‘Vrijheid en verantwoordelijkheid’ noemden Mark Rutte, 
Maxime Verhagen en Geert Wilders hun langverwachte  
regeerakkoord. Maar die begrippen blijken bij het rechtse 
kabinet nogal rekbaar. ‘Nederland in tweeën’ is volgens Emile 
Roemer een treffender omschrijving voor het nieuwe kabinet.
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COLUMN
Ze zijn de oren en 
ogen, en de handen 
en voeten van de 
partij: de afdelingen

Ze kwamen uit Nijmegen; het waren 
twee studenten. Hun taak: richt met zo’n 
tien jonge leden in Oss een afdeling op. 
Ik was een van die tien. Het moet in 1970 
zijn geweest. Op zo’n tien vrijdagavon-
den werden we ingewijd in de kennis en 
ervaring die de voorloper van de SP had. 
En tegelijkertijd: aan de slag.

Nu hee�  de partij zo’n honderdveertig 
afdelingen. Dat zijn er fl ink meer dan 
veertig jaar geleden. Maar ons land hee�  
zo’n vierhonderd gemeenten. Daarom 
wil de Partijraad dat we op 31 december 
2011 tweehonderd afdelingen hebben. 
Alle afdelingen gaan in de komende tijd 
langs bij onze leden in de plaatsen waar 
we nog geen afdeling hebben. Samen 
met die leden gaan we kijken naar de 
mogelijkheden.

Eerst worden er overal werkgroepen 
gevormd met hen die actief willen 
worden. Net als destijds in Oss gaan 
we met die groepen praten over de 
ideologie en de organisatie van de partij, 
de politieke praktijk, en de werkme-
thodes die we hanteren. Tegelijkertijd 
gaan we onderzoek doen onder de be-
volking. Wat zijn de opva� ingen? Wat 
zijn de noden van de mensen en wat 
kunnen we daaraan doen? Theorie en 
praktijk worden vanaf dag één gecom-
bineerd, zodat ze elkaar versterken. 

Na die beginperiode wordt zo’n werk-
groep een ‘afdeling in oprichting’. In het 
hal� aar dat daarop volgt draait zo’n af-
deling volwaardig mee in de partij, om 
aan het eind op de Partijraad de offi  ciële 
status van ‘SP-afdeling’ te krijgen. Woon 
je in een stad die nog geen zelfstandige 
afdeling hee�  en wil je daar verandering 
in brengen, neem dan contact op met de 
voorzi� er van de afdeling 
waar je nu onder valt, 
en doe mee. Veel succes, 
en tot gauw.

Jan Marijnissen

de rechtbank. De veroorzakers van de crisis 
blijven buiten schot. Kortom: dit kabinet 
legt de rekening van de crisis bij mensen 
die dat niet kúnnen betalen. Ik voorspel dat 
de PVV- en CDA-stemmers die rekenden op 
maatregelen om gewone mensen te ontzien 
van een koude kermis thuis komen.’ 
En dat terwijl het er aanvankelijk best 

regeer- en gedoogakkoord. Tijdens het ter 
perse gaan van deze Tribune wordt bekend 
of de CDA-Kamerfractie dat ook doet en zo 
de weg vrijmaakt voor het eerste kabinet 
Ru� e. Hoe stabiel dat is, met de PVV en een 
verdeeld CDA, zal moeten blijken. Inmiddels 
is bekend dat de VVD in elk geval de zo vurig 
gewenste verruiming van de winkelslui-

De rijken blijven gezond, de 
zieken blijven arm

smakelijk uit zag. Een dag voordat Ru� e, 
Verhagen en Wilders gebroederlijk hun 
regeerakkoord presenteerden, waren er 
namelijk al wat details uitgelekt. Daaruit 
bleek dat het beoogde nieuwe kabinet roken 
in de kleine horeca weer wil toestaan en de 
maximumsnelheid op de snelwegen naar 
130 wil brengen. Leuke dingetjes, moeten de 
rokende cafébezoeker en de haastige auto-
mobilist gedacht hebben. Maar een dag later 
zullen ze zich wellicht afgevraagd hebben 
of ze zich de pilsjes, de sigaretjes en de auto 
nog wel kunnen blijven permi� eren. 

Rutte boog zelfs naar de SGP
Op 2 oktober stemde een tweederde 
meerderheid van het CDA-congres voor het 

tingswet op zondag liet vallen, bij wijze van 
concessie aan de SGP. De SGP? Jawel, want 
die partij hee�  twee Kamerzetels en die zou-
den nog weleens van pas kunnen komen als 
de toch al uiterst dunne Kamermeerderheid 
van de coalitie in gevaar komt. Het feit dat 
de niet bepaald als liberaal bekend staande 
SGP nog steeds een probleem hee�  met 
vrouwelijke politici, doet er dan kennelijk 
niet meer toe. En dus doemt ondertussen de 
vraag op: wie gedoogt hier nou eigenlijk wie? 

tekst Rob Janssen
foto Robin Utrecht / ANP

30 september - Het was gezellig tijdens 
de persconferentie waar het regeerakkoord 
werd gepresenteerd. Eerder zei Ru� e 
over een vroegere versie van het akkoord 
dat rechts Nederland zijn vingers erbij 
zou afl ikken.
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W
We spreken elkaar op het balkonnetje van 
zijn appartement, op een steenworp afstand 
van zijn werkgever, de VU. Vandaag is de 
Buitenveldertbaan in gebruik. Daarom wordt 
ons gesprek regelmatig onderbroken door 
opstijgende en landende vliegtuigen. Omdat 
de lunch erbij ingeschoten is, moet er eerst 
nog wat genuttigd worden. Eén bruine bo-
terham met pindakaas (niet te dik!), een met 
een plakje kaas, en een met aardbeien. En 
een kopje rozebottelthee.

› Je schrijft in je boek dat een broodje 
kroket net zo goed of slecht is als een 
broodje kaas. Veel mensen kunnen dat 
niet geloven.
‘Toch is het echt zo dat een broodje kaas 
minder goed is dan we denken, en een 
broodje kroket minder slecht dan we den-
ken. Wij zijn kaaskoppen, wij denken dat 
kaas en melk het ultieme voedsel is. Indo-
nesiërs denken dat over rijst, Italianen over 
olijfolie, en Amerikanen over steak. Maar 
kaas is vooral veel verzadigd vet, wat slecht 
is voor je hart, veel zout en veel calorieën. 
Er zit ook kalk in, en dat is wel goed. En dan 
die kroket. Die is de duivel zelf geworden. 
We noemen hem de caloriebom. Maar zo’n 
broodje kroket bevat minder calorieën dan 

een broodje met een paar plakken kaas. Het 
vet van de kroket is beter dan het vet in de 
kaas. En er zit zink en ijzer in.’

› Vroeger kregen wij schoolmelk.  
Waarom was dat?
‘Dat was wat we vaak zien als het gaat om 
de voedingsleer: een mengsel van commer-
cie en gezondheidszorg. Het werd vooral 
ingegeven door zorgen of kinderen genoeg 
voedingsstoffen en eiwit binnenkregen.’

› Of was het een slinkse manier om  
ons allemaal aan de melk te krijgen?
‘Zeker. Ook de zuivelindustrie had hier be-
lang bij. Die industrietak is bij ons altijd heel 
groot en machtig geweest. En ze hadden al-
tijd goede relaties in de politiek. Zo hebben 
ze het idee van ‘zuivel is goed’ gecreëerd. 
Daar komt de M-brigade vandaan. En Joris 
Driepinter. Melk, de witte motor.’

› An apple a day, keeps the doctor away.
Echt?
‘Maar je moet wel goed mikken, zeggen de 
Amerikanen er dan achter, want anders 
mis je de dokter. Kijk, een appel is een 
uitstekende snack, veel beter dan chips 
bijvoorbeeld. Omdat een appel veel minder 

calorieën heeft. Maar verder zit er naast wat 
vezel en wat kalium niet veel in. Maar heel 
weinig vitaminen bijvoorbeeld. Sommige 
mensen kunnen heel boos worden als ik 
dit zeg, maar het is nu eenmaal zo: er zitten 
nauwelijks vitaminen in appels.’

› Waarderen we fruit in zijn  
algemeenheid te hoog?
‘Ja. Fruit is goed, maar we dichten het meer 
toe dan dat er daadwerkelijk aan voedings-
stoffen in zit. Klein fruit – bessen, kersen, 
frambozen, bramen – bevat nog de meeste 
voedingsstoffen. Appels, peren en druiven 
nauwelijks. Het enige voordeel is: ze eten 
lekker weg en bevatten weinig calorieën. 
Een misverstand is dat alle vitamines die we 
nodig hebben, in fruit zitten. Dat is zeker 
niet zo.’

› Geldt dit ook voor groenten?
‘Nee, in groenten zitten meer voedingsstof-
fen. Fruit is eigenlijk een soort marketing 
van de plant waarmee hij een transportmid-
del zoekt voor zijn zaden. Spreek je over 
groenten, dan spreek je over het lijf van de 
plant; daar zit meer in, maar ook niet alles.’

› Door een technologische voorsprong, 
die ze voor de Duitsers geheim wilden 
houden, waren de piloten van de Royal Air 
Force in WO II in het donker sterker dan 
hun tegenstanders. De verklaring die ze 
gaven: onze mensen eten veel worteltjes. 
Waar of niet waar?
‘In ieder geval een mooi verhaal. Iemand 
die moeite heeft met zien, zal dat nooit met 
worteltjes eten kunnen verhelpen. Om te 
zien heb je vitamine A nodig. Dat zit in je 
netvlies en zet het beeld om in een elek-
trisch signaal naar je hersenen. Je kunt wat 
vitamine A maken van het caroteen dat in 
worteltjes zit. Maar het punt is: hier heeft 
niemand een tekort aan vitamine A. We 

Over vOedsel en gezOndheid, hOnger en OvervlOed, 
wetenschap en marktwerking

‘Zuivel, fruit en het 
ontbijt staan op een 
te hoog voetstuk’

We hebben allemaal een mening over eten en drinken. Beide 
behoren niet voor niets tot onze eerste levensbehoeften. We 
hebben een mening over wat we lekker vinden en wat niet, 
over de smaak. De meesten van ons hebben ook een opvat-
ting over wat gezond voor ons is en wat niet. Maar dat is iets 
heel anders dan een mening hebben over de smaak van iets. 
Er worden veel praatjes verkocht en mythes levend gehouden. 
Professor dr. Martijn B. Katan weet ook wat hij lekker vindt, 
maar hij weet ook wat bewezen gezond is en wat niet.
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barsten ervan. Bij ons komt slecht zien niet 
door vitamine A-gebrek.’

› Wie heeft Popeye bedacht?
‘Dat is ongetwijfeld een spinazie-marketeer 
geweest. Maar die heeft zich gebaseerd op 
een Duitse voedingsmiddelentabel. In die 
bewuste tabel over het ijzergehalte in spina-
zie was echter de komma van een getal één 
plaatsje versprongen, aldus een publicatie in 
de British Medical Journal. Overigens zit er 
echt wel ijzer in spinazie, maar het lichaam 
neemt het niet op. Het gaat voor 99 procent 
de wc in. Het is een fabel dat je van veel 
spinazie eten sterk wordt.’

› Eten we inderdaad te veel zout?
‘Het is inderdaad zo dat zout de bloeddruk 
een beetje verhoogt. Als we allemaal minder 
zout zouden eten dan zouden we wat min-
der hartaanvallen en beroertes krijgen en 
iets langer leven. Je kunt zout ook vervangen 
door kalium, dat verlaagt zelfs de bloed-
druk.’

› Zou de overheid dan niet ook  
normen moeten stellen voor het  
zoutgehalte van producten?
‘Dat is een kwestie van draagvlak onder de 
bevolking. Als dat ontbreekt heeft norme-
ring geen zin. Je ziet nu trouwens dat de pro-
ducenten zelf al beginnen met het vermin-
deren van het zout in hun producten. Vooral 
uit marketingoverwegingen, maar toch.’

› Vroeger waren bakkers verplicht  
jodium aan het brood toe te voegen.  
In de jaren tachtig is die verplichting  
opgeheven. Waarom?
Cynisch: ‘Dat was omdat het knellend har-
nas van de overheid de vrije ontwikkeling 
van de mens, de maatschappij en de markt 
belemmerde, terwijl we veel gelukkiger zou-
den zijn als de markt alles regelde. Het was 
puur de geest des tijds. Deregulering: van het 
afschaffen van regels wordt de wereld beter. 
Gelukkig zijn de bakkers wijzer en stoppen 
ze nog steeds jodium in hun brood. Maar dat 
zou weleens kunnen gaan veranderen wan-
neer men denkt zo te kunnen besparen.’

› Ben je voor het weer toevoegen van  
fluor aan ons drinkwater?
‘Het zou prima zijn, maar degene die het 
voorstelt krijgt onmiddellijk een hetze over 
zich heen op internet met ongefundeerde 
beweringen dat je er kanker van krijgt of zo. 
Toch is het een prachtig voorbeeld van de 
superioriteit van overheidsingrijpen boven 
marktwerking. Kijk, de hoger opgeleiden 
verdienen meestal meer en zijn opgegroeid 
in een milieu met aandacht voor voeding 

en gezondheid. Toen de fluoridering niet 
doorging gaven zij hun kinderen fluortablet-
ten. Maar in heel veel andere milieus wordt 
anders tegen dit soort dingen aangekeken, 
vaak vanwege onwetendheid en geldgebrek. 
Waren we toen doorgegaan met fluor in het 
drinkwater dan hadden arme mensen nu 
een beter gebit gehad.’

› Maar zei je nu dat je niet durft te zeggen 
wat je vindt, uit vrees voor de reacties?
‘Ja. Het is de keerzijde van de emancipatie. 
Als vroeger de dokter iets zei dan deden 
mensen dat. Dat had voordelen, maar ook 
nadelen. Daardoor zijn immers veel mensen 
benadeeld, misbruikt, en misdeeld. Nu 
kan iedereen meepraten. Alleen, velen zijn 
overtuigd van hun gelijk terwijl ze ongelijk 
hebben. Dat is zeker zorgelijk, maar niet 
hopeloos. Ik denk dat de meeste mensen 
sceptisch zijn maar wel open staan voor 
redelijke argumenten. Daarom heb ik ook 
dat boekje geschreven.’

› De wetenschap heeft ons zo veel goeds 
gebracht. Waar komt die breed levende 
scepsis toch vandaan?
‘Nou ik begrijp dat wel. Zeker, een deel van 

dat wantrouwen is interessant-doenerij, 
paniek, middeleeuws primitivisme, maar 
aan de andere kant voelen mensen aan hun 
water dat ze belazerd worden. Ze hebben 
het gevoel dat ze iets aangesmeerd wordt, 
ook en steeds vaker door de zogenaamde 
deskundigen. Ook hier heeft het markt-
denken een desastreus effect gehad. Veel 
wetenschappers worden betaald door het 
bedrijfsleven. Dat lijkt voordelig maar het 
zet de onafhankelijkheid onder druk. En 
daar betalen we een hoge prijs voor. We heb-
ben daarmee de betrouwbaarheid aangetast. 
Niet alleen de wetenschappers, maar ook de 
notarissen en andere notabelen moesten de 
markt op en hebben daarmee hun onschuld 
verloren.’

› Hoe zie je dat terug in de  
voorlichting over voeding?
‘Heel veel van de voorlichting komt niet 
van de overheid, want die heeft haast geen 
geld, maar die komt van allerlei branche-
bureaus. Het Voorlichtingsbureau voor het 
vlees; voor de suiker; voor het brood; het 
Kennisinstituut Bier; en nog veel meer. En 
al die bureaus tetteren een boodschap rond 
die een onontwarbaar mengsel is van feiten 

‘Een broodje kroket is niet  
slechter dan een broodje kaas’

TRIBUNE1010C.indd   8 01-10-10   17:20



9tribune oktober 2010

en fictie, maar die altijd gekleurd is door de 
belangen van de opdrachtgever. We hebben 
als gemeenschap zelf de wilde stieren losge-
laten. Mensen kunnen onmogelijk onder-
scheid maken in de niet aflatende stroom 
berichten en claims aangaande ons voedsel. 
Door al die wisselende berichten raken 
de mensen afgestompt. En mensen horen 
natuurlijk graag dat bier, wijn en chocolade 
goed voor ze zijn.’

› Wat zijn de nadelen van marktwerking  
in relatie tot de wetenschap?
‘Wetenschappers moeten steeds vaker naar 
bedrijven voor geld voor onderzoek. Dat 
heeft goede kanten, maar het heeft ook – 
gewild of ongewild – invloed op je oordeel. 
Als ik steeds met SP’ers zou optrekken, dan 
zou mijn sympathie voor de SP zeker toe-
nemen. Zo is het ook met een fabrikant: je 
gaat ermee dineren en het zijn zulke aardige 
mensen en er zit toch ook wel wat in, in wat 
ze zeggen, enzovoorts. Langzamerhand 
verlies je je onafhankelijkheid en daarmee je 
betrouwbaarheid.’

› Alle voedselproducenten brengen hun 
producten met bepaalde claims. Soms met 

heel vergaande claims met betrekking 
tot de gezondheidseffecten. ‘Wat kun je 
geloven?’, vraagt de consument.
‘Op dit terrein is er een verrassende ontwik-
keling. In Europa is de EFSA actief, de Euro-
pean Food Safety Authority. Zij doen goed 
werk. Zij hebben veertigduizend voorstel-
len voor gezondheidsclaims gekregen, van 
alle Europese landen en producenten. Die 
claims hebben ze ingedikt tot vierduizend 
en allemaal wetenschappelijk onderzocht. 
Als nu iemand beweert: ‘Spruitjes zijn goed 
tegen haaruitval’, en dat klopt niet met een 
goedgekeurde claim, dan hangt de verkoper. 
Maar iemand moet ze ophangen. En dat is 
de VWA, de Voedsel- en Waren Autoriteit, 
en dat betekent meer ambtenaren. Meer 
inspecteurs, meer laboranten, meer mensen 
die bepalen waar de prioriteiten liggen. 
Maar als je alleen maar minder ambtenaren 
wilt, dan komt hier dus niks van terecht.’

› Ga je van vier lepels zout dood?
‘Dat klopt. Ik werd ernaar gevraagd door 
een leerling van een school waar ik een les 
verzorgde. Het leek me onwaarschijnlijk, 
maar ik heb het nagezocht en het bleek waar 
te zijn. Eén geruststelling: je krijgt het niet 

door je keel. Het komt overigens doordat 
de hersenen het zout opnemen en daarvan 
opzwellen.’

› Zijn wij wat we eten?
‘Nee. Ons DNA levert de bouwplannen, en 
onze ouders, broers en zussen, onderwij-
zers maken ons tot mensen. Wij kunnen op 
van alles ‘lopen’, wij zijn allesbranders. Een 
vegetariër wordt geen plant en een Eskimo 
is niet ‘vissiger’. Het is wel zo dat iemand die 
de hele dag worteltjes eet, een klein beetje 
oranje wordt. Maar we hebben in onze 
hersenen een vaste hoeveelheid visvetzuur, 
ongeacht de hoeveelheid visvetzuur die we 
innemen. Wie je bent wordt dus niet bepaald 
door wat je eet of drinkt.’

› De een zegt: ‘Ik kan alles eten en kom niet 
aan’, terwijl de ander zegt: ‘Wat ik ook doe, 
ik wordt alleen maar dikker.’ Hoe kan dat?
‘Het sleutelwoord is ‘trek’. Het is de strijd 
tussen wat we wel noemen het oude en het 
nieuwe brein. Het oude brein spoort aan tot 
eten, het rationele, nieuwe brein zegt ons 
tijdig te stoppen. Er zijn genen die onze trek 
beïnvloeden. Maar het blijft zo dat dikte te 
maken heeft met wat je eet.’

› Elk pondje gaat door het mondje?
‘Ja. Maar let wel: een dik iemand eet meer 
dan iemand die mager is, want hij verbruikt 
meer brandstof om zijn lichaam aan de gang 
te houden en te verplaatsen. Ik begrijp dat 
mensen lijden onder hun overgewicht. Ze 
worden nageroepen, krijgen een baan niet, 
verliezen hun relatie. Maar fysiologisch is 
het simpel een kwestie van te veel eten.’

› Obesitas, een ziekte of een slechte  
gewoonte?
‘Obesitas is een spin-off van onze techno-
logische welvaart, waardoor de mensheid 
heeft gekregen waar zij drie miljard jaar naar 
heeft gehunkerd. Alles wat leeft hunkert 
naar eten, om te kunnen voortbestaan en 
om zich te kunnen voortplanten. Dat is het 
allerdiepste instinct. Maar in het Westen is 
altijd en overal lekker voedsel aanwezig, en 
ook nog goedkoop. Daarnaast is de nood-
zaak om te bewegen vrijwel verdwenen. 
En dan is er natuurlijk nog de industrie die 
er alles aan doet om ons te verleiden. Er 
wordt zelfs serieus onderzoek gedaan naar 
het geluid van krakende chips in je mond. 
Toch zou ik obesitas geen ‘gewoonte’ willen 
noemen. Dat wekt de indruk of het toch min 
of meer een keuze is. Het blijkt dat mensen 
vrijwel niet in staat zijn hun gedrag aan-
gaande eten definitief te veranderen. Je ziet 
dat zelfs bij mensen die bekendstaan om 
hun wilskracht.’

‘Een appel is een goede snack,  
maar er zitten nauwelijks vitaminen in’
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› Wij zijn ongeveer even oud en even lang, 
toch ben jij twintig kilo lichter.
‘Dat heeft deels te maken met waar je bent 
opgegroeid. In onze jeugd kopiëren we 
onwillekeurig onze omgeving. Bij ons kwam 
overmatig eten niet voor, net zomin als veel 
snoepen. Het was wel vanzelfsprekend dat 
je veel liep en fietste. Verder zou het kunnen 
dat ik wat geluk heb gehad met sommige 
genen, die mij minder opjagen dan andere 
mensen. Maar plaats je me nu bijvoorbeeld 
in een dorp in Texas, dan ga ik vroeg of laat 
ook voor de bijl. In de VS is zeventig procent 
van de mensen te dik, terwijl ze in wezen 
niet veel anders zijn dan wij.’

› Hoe maakt het lichaam onderscheid 
tussen stoffen die worden opgeslagen en 
stoffen die als afval worden gedumpt?
‘Je hebt twee stadia. In het eerste sorteersta-
dium wordt beslist over de vraag: haal ik het 
naar binnen of komt het in de poep. Als het 
om de calorieën gaat, wordt er vrijwel niets 
weggegooid. Alleen het verpakkingsmateri-
aal, de vezels van plantaardig voedsel, gaat 
door naar de dikke darm, en daar maken de 
bacteriën alsnog de helft van de calorieën 
eruit vrij. Het tweede stadium is de verbran-
ding. Hoeveel je verbrandt hangt samen met 
je hoeveelheid beweging. Ons lichaam is 
onvoorstelbaar zuinig en efficiënt.’

› Waarom zijn er zo veel  
verschillende diëten?
‘Omdat er geen een werkt. Ik noem al die 
diëten wondergenezingen, en daar geloof ik 
dus niet in. Eet voortaan alleen driehoekig 
eten, of rood eten, of drink alleen sapjes, of 
eet alleen tussen 11 en 1 uur, of eet om de 
dag alleen brood, je hebt honderden van dit 
soort diëten. Diëten focussen je op je eet- 
en drinkgedrag en dwingen je minder in te 
nemen, daarom hebben ze ook effect. Echter 
alleen tijdelijk, want je houdt het niet vol. Je 
gaat hunkeren naar dat wat je door het dieet 
is verboden. De macht van de gewoonte wint 
het ook hier. Zo gaat het met negen van de 
tien mensen.’

› Wat werkt wél?
‘Geen tv kijken. Dat is wetenschappelijk 
bewezen. Je kunt ook proberen om voortaan 
nog slechts voor tachtig procent je honger 
of trek te bevredigen. Gewoon iets minder 
opscheppen, of, zoals ik afgelopen weken 
zelf heb gedaan: beetje minder chocolade, 
beetje minder nootjes. Maar het is moeilijk 
vol te houden.’

› Kun je afvallen door te sporten?
‘Afvallen door sporten alleen is erg moeilijk 
omdat ons lichaam zo vreselijk efficiënt met 
voedsel omgaat. Veel efficiënter bijvoor-
beeld dan een auto. Op één kilo ‘benzine’ 
kunnen wij zo vreselijk ver lopen… Toch zeg 
ik: ja, wanneer je er tenminste in slaagt om 
het sporten niet te gebruiken als excuus om 
meer te eten. Dus als je écht wilt afvallen 
dan moet je het allebei doen, tegelijk: min-
der eten en meer bewegen.’

› Als we allemaal zo’n sterke drang  
naar eten hebben, waarom willen  
sommigen dan een luciferhoutje worden?
‘De mens is een wonderbaarlijk mooi bouw-
sel, maar wel met de nodige constructie-
fouten. We zijn niet volmaakt en er kan veel 
fout gaan. Bij sommigen kunnen psycholo-

gisch de stoppen doorslaan, met als gevolg 
dat ze zich gaan uithongeren. Maar welke 
stoppen er doorslaan, is nog steeds niet 
duidelijk. Sommigen genezen van anorexie, 
anderen gaan eraan dood. Overigens, het 
heeft altijd bestaan, het is dus niet iets van 
de laatste jaren.’

› Waarom zie je bijna geen dikke  
mensen in het bejaardenhuis?
‘Een deel is voor die tijd overleden. Ook zijn 
oudere mensen veel van hun spiermassa 
kwijtgeraakt. Vet hebben ze nog wel. Sterker, 
als je hun soortelijk gewicht bepaalt dan 
drijven ze bijna, door de hoeveelheid vet die 
ze hebben. Verder is het zo dat als mensen 
heel oud worden, ze vaak hun eetlust verlie-
zen. Bijvoorbeeld omdat ze niet goed meer 
kunnen kauwen. En dan zijn er ook nog 
ouderen die een nare ziekte onder de leden 
hebben als gevolg waarvan hun spijsverte-
ring niet goed meer werkt.’

› Is het slecht voor je gezondheid  
om honger te lijden?
‘Nee, uit evolutionair oogpunt is dat volko-
men natuurlijk. Een normaal, gezond mens 
kan twee weken zonder eten. Zonder dat het 
schade aanricht. Mits je maar blijft drinken.’

› Is het verstandig laat op de avond te eten?
‘Mensen denken vaak dat tijdens het slapen 
de motor uitgaat, maar dat is niet zo. Inte-
gendeel, het is een periode van zeven-acht 
uur vasten, waarin het brandstofverbruik 
gewoon doorgaat. Voor de meeste Neder-
landers geldt dat slechts een minderheid 
van het voedsel wordt omgezet in beweging. 
Vergelijk het met een bankrekening: het 
maakt niet uit hoe laat je geld stort of geld 
opneemt.’

› Een goed ontbijt móet?
‘Het is net als met dat fruit en die zuivel, 
het wordt wel op een erg hoog voetstuk ge-
plaatst. Je ziet wel dat mensen die niet ont-
beten hebben ietsje minder helder en alert 
zijn dan anderen, maar dat kleine verschil 
rechtvaardigt niet de enorme nadruk die 
erop gelegd wordt. Het effect van de cafeïne 
in koffie is groter dan dat van ontbijten.’

› Ons voedsel is onze belangrijkste 
 levensbehoefte. Hoe kan het dan dat 
 er nog zo veel niet helemaal duidelijk  
is over wat goed is en wat niet?
‘Daar spelen twee dingen. Op de eerste 
plaats: onderzoek naar voeding en gezond-
heid is op het randje van wat je weten-
schappelijk aankunt. Kennis over voeding 
en gezondheid is veel ingewikkelder dan 
kernfysica. Enerzijds hebben we het over 

Prof. dr. Martijn B. Katan (1946) is hoogleraar 
Voedingsleer aan de Vrije Universiteit in Am-
sterdam. Hij is in ons land dé autoriteit op zijn 
vakgebied. In de jaren zestig nam hij als toen-
malig scheikundestudent actief deel aan de 
roemruchte bezetting van het Maagdenhuis, 
het administratief centrum van de Universiteit 
van Amsterdam aan het Spui. Hij geloofde dat 
‘de wereld veel mooier kon’. Katan behoorde 
ook tot de groep mensen die zich verzette 
tegen het huwelijk van prinses Beatrix met 
de Duitser Claus von Amsberg. Zijn kennis 
van de chemie kwam toen goed van pas. ‘Een 
kwajongensstreek’, zegt hij nu. Het was ook 
de tijd waarin hij kennis maakte met de lange 
lat. ‘We waren idealistisch, maar wel wat 
naïef. We geloofden in een betere wereld. En ik 
vind nog steeds dat we au fond gelijk hadden. 
We hadden in ieder geval meer gelijk dan de 
propagandisten van de marktwerking nu.’
Hij schrijft columns voor NRC, en spreekt 
columns bij BNR. Hij is lid van de KNAW, de 
Koninklijke Akademie van Wetenschappen. 
Martijn Katan is een wetenschapper die eraan 
hecht dat ook mensen buiten de universiteit 
kennis nemen van de vruchten van zijn arbeid. 
Daarom heeft hij twee jaar geleden een boek 
gepubliceerd met als titel ‘Wat is nu gezond?’ 
(Bert Bakker, 2008). Een uiterst toegankelijk 
en lezenswaardig boekje over wat wij tot ons 
nemen, en vooral ook over wat wij dénken tot 
ons te nemen. Mythes worden doorgeprikt en 
feiten verteld. 
Voor meer informatie over Martijn Katan, 
goede voeding, links naar nuttige sites en 
publicaties kun je kijken op www.mkatan.nl
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‘Van al die diëten werkt er geen een; 
 elk pondje gaat door het mondje’

het heel ingewikkelde menselijk lichaam en 
anderzijds over het effect van voedsel in al 
zijn variëteiten. 

Op de tweede plaats heb je de marktwer-
king, die wel het maken van nieuwe genees-
middelen stimuleert – door de patenten kun 
je die pil die drie cent kost om ’m te maken 
voor twee euro verkopen – maar die bij 
voeding niet werkt. Alleen een bedrijf als 
Unilever, dat de margarinemarkt overheerst, 
kan investeren in onderzoek naar margari-
nes; omdat ze weten dat ze er iets van terug 
zien. Maar in het algemeen is marktwerking 
in het onderzoek naar voeding een misluk-
king geworden. Je kunt namelijk je geld niet 
terugverdienen. Dus als de gemeenschap dat 
onderzoek niet betaalt, gebeurt het niet.’

› Moet het onderwijs niet meer  
doen aan voorlichting?
‘Ik was er nooit zo voor om de school ook 
hier nog mee op te zadelen, maar ik ben 
daar anders over gaan denken. Vooral in 
verband met de groeiende vetzucht. In 
Frankrijk hebben ze een aanpak gekozen die 
de hele leefomgeving van kinderen aanpakt. 
Ze leren kinderen over eten, net als hun 
ouders; de huisdokter wordt erbij betrokken; 
de apotheker moet het begrijpen; en vooral 
de wethouder verantwoordelijk voor verkeer 
en stadsontwikkeling moet het begrijpen. 
Veilige fietspaden en speelgelegenheid.’

› Waarom staan er tegenwoordig in de 
supermarkt overal pallets met water?
‘Dat is deels het luxegevoel van: ik kan het 
me veroorloven. Zo van: ik ben toch niet 
arm, ik hoef toch niet uit de kraan te drin-
ken. En deels is het ook het imago van dat 
water. Het imago van sprankelend, natuur-
lijk en gezond. Allemaal blabla. Iedereen 
hoort te weten: kraanwater is minstens zo 
goed als bronwater.’

› Is macrobiotisch voedsel gezonder  
dan regulier voedsel?
‘De gedachte erachter is prima: minder vlees, 
meer groente, meer volkorenbrood, weinig 
suiker en verzadigd vet. Maar de manier van 
verbouwen doet aan de voedingswaarde van 
de producten niet zo veel toe of af. Het DNA 
van de groenten is allesbepalend en dat is 
meestal hetzelfde.’

› Er sterven jaarlijks elf miljoen kinderen 
als gevolg van een tekort aan calorieën, 
honger dus. De wereldbevolking groeit 
nog steeds. Hoe kunnen wij goed en 
voldoende voedsel garanderen voor alle 
mensen?
‘Hier raak je een gevoelig punt. Ik maak 

me daar zorgen over. Want tel maar op: de 
grondstoffen en de energiebronnen raken 
op, we hebben te maken met klimaatveran-
dering, de wereldbevolking groeit nog steeds 
explosief en de landbouwarealen worden 
steeds vaker voor andere doelen gebruikt. 
Op de eerste plaats moeten we hopen dat de 
opkomende landen snel rijk genoeg worden, 
zodat ouders hun dochters ‘de pil’ kunnen 
geven. Maar zelfs dan zullen we kariger 
moeten gaan eten.’

› Wat zijn de belangrijkste fabels  
als het over ons voedsel en onze  
gezondheid gaat?
‘Dat je dik wordt van de lucht, je aanleg, je 
hormonen, je genen of je stofwisseling. Dat 
alles wat ‘natuurlijk’ is, gezond is, terwijl de 
meeste natuur oneetbaar en giftig is. Dat 
kaas gezond is, terwijl het melkvet dat erin 
zit geen gezond vet is.’

› Alle mensen willen het beste voor  
hun kinderen en zichzelf. Welke drie  
tips heb je?
‘Zoek een paar betrouwbare bronnen van 
informatie, bijvoorbeeld de website van het 
Voedingscentrum, en sluit je voor de rest 
af van de schijninformatie in de kranten 
en tijdschriften en kijk en luister niet naar 
reclame. Maak je verder niet te druk over de 
dingen die allemaal niet vaststaan en houd 
je aan de dingen die wel vaststaan. Tot slot 
een persoonlijke opmerking die weten-
schappelijk niet is bewezen: we moeten de 
amerikanisering van onze eetgewoonten 
terugdringen. Besteed tijd aan je eten: aan 
het kopen ervan, aan het klaarmaken ervan 
en aan het samen opeten. ’

tekst Jan Marijnissen
foto’s Suzanne van de Kerk
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roma
› In harde bewoordingen haalde Eurocom-
missaris Viviane Reding (Justitie) deze 
zomer uit naar Frankrijk, nadat president 
Sarkozy bekend had gemaakt achtduizend 
Roma te willen uitzetten om een einde te 
maken aan criminaliteit en illegaliteit.

› Het is niet voor het eerst dat Frankrijk 
groepen Roma uitzet: alleen al in 2009 be-
trof het zo’n tienduizend personen en voor 
dit jaar staat de teller al op zevenduizend.

› Groepsgewijs uitzetten, zonder individue-
le toetsing, is in strijd met de mensenrech-
ten en het recht op vrij personenverkeer 
van EU-burgers binnen de Europese Unie.

› Ook andere EU-lidstaten zetten Roma 
groepsgewijs uit, Italië is hierdoor even-
eens in opspraak geraakt.

› In Europa vormt het Romavolk, met naar 
schatting tien tot vijftien miljoen mensen, 
de grootste etnische minderheid

› De Vereniging Nederlandse Gemeen-
ten schat het aantal Roma in Nederland 
op twintigduizend. Een aanzienlijk deel 
daarvan is hiernaartoe gevlucht tijdens de 
Balkanoorlogen in de jaren negentig, of 
komt uit jonge EU-lidstaten als Roemenië 
en Bulgarije.

› Een groot deel van de Europese Roma 
leeft onder de armoedegrens. In Roeme-
nië en Bulgarije is dat zelfs driekwart. Hun 
levensverwachting is de laagste van alle 
Europeanen.

› Foto 1 en 2: beelden van ontruimde 
Roma-kampen in Italië.
Peter van Beek

› Foto 3: Roma vieren het Ederlezi-feest; 
het begin van de lente.
Michael Appelt / Anzenberger

› Foto 4: Bedelende Roma worden scherp 
in de gaten gehouden door de politie.
Marco Okhuizen / Hollandse Hoogte

› Foto 5: Roma-kamp in Parijs.
Peter van Beek

› Foto 6: Casilino 900, een van de grootste 
Roma-kampen van Europa. Dit kamp bij 
Rome is begin dit jaar ontruimd.
Alessandro Imbriaco / contrasto
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Wat helpt en wat niet
Volgens Ulenbelt is er een heel eenvou-
dige oplossing voor de zogenaamd diepe 
problemen waarin de pensioenfondsen 
zitten: ‘Omdat die huidige rente nogal op en 
neer gaat, stelde de SP al in 2008 voor om 
met de gemiddelde rente te rekenen over de 
afgelopen 10 jaar. Andere partijen vonden 
dat we ons rijk rekenden met dat voorstel, 
en stemden tegen. Maar als we wél met dat 
gemiddelde rekenen, dan zijn in één klap 
alle pensioenfondsen uit de gevarenzone! 
Niet alleen de SP vindt dat een goed idee, 
ook experts als topeconoom Sweder Van 
Wijnbergen en Dick Sluimers, voorzitter van 
de grootste pensioenuitvoerder, willen af van 
de huidige rekenmethode. Donners plan-
netjes leveren veel minder op, maar zijn veel 
schadelijker voor gepensioneerden. Twee 
jaar langer doorwerken levert maar 5 procent 
extra dekkingsgraad op, in vergelijking met 
28 procent bij het SP-voorstel.’

tekst Diederik Olders
infographic Marc Kolle

Hoe zit Het nou met de pensioenen?

‘Laat je niks wijsmaken’
Er wordt nogal wat onzin verspreid over de pensioenen. Wie de tv  
aanzet of de krant openslaat krijgt het idee dat de pensioenfondsen  
door de crisis bijna failliet zijn. Logisch dus, dat er wat moet  
worden ingeleverd?

De SP gaat de strijd aan voor eerlijk pensioen- 
beleid. Kijk op www.sp.nl/beschermdepensioenen 
voor onder andere een filmpje waarin Emile Roemer 
met gepensioneerden spreekt.

Pensioenfondsen beheren het geld dat werk-
nemers en werkgevers opzij zetten voor het 
pensioen van mensen in Nederland. De pot 
geld die zij beheren moet groot genoeg zijn 
om nu en in de toekomst de pensioenen te 
kunnen betalen. Dat wordt berekend met de 
‘dekkingsgraad’, een percentage dat volgens 
de wet hoger moet liggen dan 105 procent.  
Er is nu onrust, want 122 van de 361 Neder-
landse pensioenfondsen halen dat niet; bij 
eentje is het zelfs maar 80 procent.

Bangmakerij
Daarom komt demissionair CDA-minister 
Donner met zogenaamde reddingsplannen. 
Er moet bijvoorbeeld worden ‘afgestempeld’, 
wat betekent dat veel mensen minder pen- 
sioen krijgen dan waarop ze hadden 
gerekend. En – verrassing – pensioenen 
moeten twee jaar later worden uitgekeerd. 
SP-Tweede Kamerlid Paul Ulenbelt maakt 
zich boos over de bangmakerij: ‘Laat je niks 
wijsmaken. De reden dat pensioenfondsen in 
de problemen zitten is níét omdat zij zoveel 

geld verloren hebben tijdens de crisis. En 
Donners oplossingen zijn asociaal; de reke-
ning wordt gelegd bij de gepensioneerden. 
Ter vergelijking: toen er in de jaren negentig 
overschotten waren, waren het de werkge-
vers, niet de werknemers, die hun premies 
teruggestort kregen.’ Fondsen zijn nu rijker 
dan ooit (zie infographic).

Het rente-trucje
Hoe komt het dan dat de dekkingsgraad zo 
laag is? Ulenbelt: ‘De dekkingsgraad hangt af 
van onder andere de zogenoemde reken-
rente. Hoe hoger die rente is, hoe sneller de 
pot groeit, en dus hoe beter men straks kan 
voldoen aan alle verplichtingen. Tot 2006 
was de rekenrente in de wet vastgelegd: 4 
procent. In dat jaar besloot de Tweede Kamer 
om voortaan met de huidige marktrente re 
rekenen. En daar hebben de pensioenfond-
sen nu last van. De huidige rekenrente ligt op 
een historisch dieptepunt. Door het trucje 
met de extreem lage rente kan Donner nu 
paniek zaaien.’
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nieuws

Begin september kwamen SP-jongeren uit 
heel Nederland bijeen in Amersfoort. 
Tijdens deze ‘kick-off’ waren er interviews 
met onder anderen Emile Roemer, 
debatten, muziek en plannen voor actie. 
Voorzitter Leon Botter reikte aan ROOD 
Zutphen de prijs voor de beste nieuwe 
ROOD-groep uit. De groep kreeg een 
gouden skateboard vanwege een geslaag-
de actie voor verlichting, prullenbakken en 
zitplekken bij een skatebaan. Emile 
Roemer zette handtekening nummer 2500 
op de mobiele dansvloer waarmee ROOD 
Amersfoort actie voert voor een discotheek 
in Amersfoort. Om hun eis kracht bij te 
zetten deden de jongeren mee met het 
tv-programma ‘Te land, ter zee en in de 
lucht’. In een discobal fietsten ze over de 
smalle balk. Het komt pas volgend jaar op 
de Nederlandse tv, maar het trekt wel de 
aandacht van de media. ROOD-contact-
persoon in Amersfoort is Mieke Horlings: 
‘We trekken zo veel aandacht dat er nu 

> Fris rOOD

eindelijk door de gemeente met onderne-
mers gesproken wordt. In december wordt 
een besluit genomen. Tot die tijd houden 
we de druk erop, maar het ziet ernaar uit 

dat het gaat lukken.’ Een mooi voorbeeld, 
dat de andere ROOD-leden tijdens de kick-
off inspireerde om Nederland het komend 
jaar met ludieke acties op te frissen.

5 juni 2007: Ewout Irrgang, SP-woordvoer-
der financiën, vraagt een debat aan in de 
Tweede Kamer. Hij maakt zich zorgen over 
de overnamestrijd die woedt rond ABN 
Amro. ‘Het kabinet moet in het openbaar 
eisen gaan stellen aan de partijen die ABN 
Amro willen overnemen, over zaken als de 
werkgelegenheid’, stelt Irrgang. ‘Een bank 
die bijna vijf miljard euro winst maakt is nu 
het doelwit van agressieve aandeelhouders 
die alleen maar nog meer winst willen, liefst 
zo snel mogelijk.’ Hij roept minister van 
Financiën Bos op om tegengas te geven aan 
het ongeremde aandeelhouderskapitalisme 
en pleit voor hervorming van de financiële 
sector. Twee maanden later pleitte de SP 
bij monde van Irrgang tegen het geven van 
toestemming  voor de overname. Maar Ir-
rgang kreeg van de Kamer niet eens steun 
om hierover een nieuw debat te voeren. Op 
de foto: Irrgang bereidt zich in de zomer van 
2007 in de Tweede Kamer voor op het debat 
over het salaris van de nieuwe directeur 
Autoriteit Financiële Markt.

16 september 2010: Unaniem neemt de 
Tweede Kamer alle 27 aanbevelingen over 
van de commissie-De Wit. Deze commissie, 
onder leiding van SP’er Jan de Wit, heeft 
onderzoek gedaan naar de oorzaken van de 
financiële crisis. De commissie pleit voor 

VrOeg OF laat:  
tOezicht abn amrO

uitbreiding van het toezicht op de financiële 
sector. Ook beveelt de commissie aan om 
de mogelijkheden voor banken in te perken 
om te gokken met spaargeld, en de over-
heid betere mogelijkheden te geven om in te 
grijpen bij financiële instellingen die in de 
problemen zitten. Het eindrapport bevat een 
aantal harde conclusies over het tekort-
schietende toezicht op de overname van 
ABN Amro. De steun voor de aanbevelingen 

is Kamerbreed: iedereen ziet nu ook dat mi-
nister Bos en De Nederlandsche Bank-pre-
sident Nout Wellink meer hadden kunnen 
doen. Irrgang: ‘De Kamer laat hiermee zien 
genoeg te hebben van de vrijblijvendheid. 
De banken moeten nu echt laten zien dat ze 
kunnen veranderen.’

foto Evert-Jan Daniels / ANP
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Bewoners in de schilderswijk eisen goede woningen

De Vergeten Driehoek
De Vergeten Driehoek in de Haagse Schilderswijk heet zo omdat de driehoekige buurt 
‘vergeten’ was bij de stadsvernieuwingen in de jaren tachtig. Bewoners van twee  
huizenblokken eisen nu dat het wijkje uit het vergeethoekje wordt gehaald.  
Samen met de SP zetten zij de woningbouwcorporatie aan het werk en eisen  
nu fatsoenlijke huizen. Een buurt in opstand.
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Op een regenachtige dinsdagavond in 
september houdt woningbouwcorporatie 
Haag Wonen een informatieavond voor 
bewoners van de Vergeten Driehoek van 
de Schilderswijk. Zo’n veertig bewoners en 
een paar SP’ers krijgen bij kraampjes van 
de corporatie informatie over onder meer 
brandveiligheid en ventilatie. ‘Vanuit Haag 
Wonen zijn we nu bezig met huisbezoeken 
en controlebeurten. Dan zie je dat veel men-
sen last hebben van bijvoorbeeld schimmel 
en ongedierte’, vertelt Richard Mikes. Hij 
geeft sinds juli leiding aan alle activiteiten 
van Haag Wonen in de Vergeten Driehoek. 
‘Huurders hebben een aantal dingen zelf 
in de hand; zo hou je met goed ventileren 

naar mijn woning kwam kijken, zeiden ze 
dat dit een van de beste woningen in de wijk 
is. Ik heb het altijd goed onderhouden en 
nieuw laminaat gelegd en laten stuccen.’ 
Toch wil Matabadal als het even kan weg 
uit de Vergeten Driehoek. Waarom? ‘De 
woningen zijn niet meer van deze tijd! Het is 
allemaal enkel glas en het huis is niet warm 
te krijgen, het maakt niet uit hoe hoog je de 
verwarming zet. Deze winter was het zelfs 
zo erg dat ik een paar weken bij een vriend 
heb moeten wonen.’
Het verhaal van Matabadal klinkt de aan-
wezige Haagse SP’ers bekend in de oren. 
In februari hielden ze huis aan huis een 
enquête over veiligheid in de buurt. Toen 

afbrokkelende balkons, scheuren en gaten in 
de muren, muizen en ander ongedierte. Dat 
was echt overweldigend. Die avond hebben 
de bewoners meteen een actiecomité opge-
richt en is de actie ‘½ huis = ½ huur’ gestart. 
Ze willen huurverlaging, zolang er sprake is 
van achterstallig onderhoud. Na die eerste 
avond heeft het actiecomité meteen huis 
aan huis klachtenformulieren uitgedeeld en 
posters verspreid. Die zie je nu overal in de 
wijk voor de ramen hangen.’ 
Sinds de ontdekking van het achterstallig 
onderhoud is Hannie van der Sman haast 
niet meer weg te slaan uit de Vergeten 
Driehoek. ‘Twee of drie keer per week ga ik 
na mijn werk naar de wijk om een praatje te 
maken. Iedereen vraagt of ik even binnen-
kom. Mensen vragen ook weleens of ik hier 
zelf woon. Inmiddels woon ik zelf in een 
ander soort wijk, maar ik ken hun situatie 
heel goed.’ 

klachten noteren
De vele contacten met buurtbewoners heb-
ben Van der Sman al een schat aan informa-
tie over de Vergeten Driehoek opgeleverd. 
‘Bij alle huizen waar ik langsga, noteer ik wat 
de klachten zijn. Ik ben ook meegegaan met 
de huisbezoeken van de corporatie en heb 
een archief met kopieën van de klachten-
formulieren die bij Haag Wonen zijn inge-
leverd. Zo kunnen we met het actiecomité 
zelf ook controleren wat er nu wel en niet 
gerepareerd wordt door de corporatie.’  

‘Na reparatie van de ventilator zat er  
ineens een gat in de muur’

het vocht buiten en voorkom je schimmel. 
Nu pakken we met de huisbezoeken ook 
kleinere reparaties en zaken aan waarbij 
de veiligheid in het geding is, zoals kapotte 
deurbellen en loshangende elektriciteits-
schakelaars. Het is een kleine moeite om die 
mensen meteen te helpen.’

niet meer van deze tijd
Een van de bezoekers van de informatie-
avond is Anand Matabadal. Hij is erg trots 
op zijn huis: ‘Toen Haag Wonen deze zomer 

bleken veel bewoners klachten te hebben 
over hun woning. Hannie van der Sman was 
een van de SP’ers die schrok van de verpau-
pering in de Vergeten Driehoek: ‘Toen we 
doorvroegen stuitten we bij toeval op het 
achterstallige onderhoud van de woningen 
in deze driehoek van 492 woningen. Na de 
verkiezingen hebben we een wijkbijeen-
komst georganiseerd, eind juni. Meer dan 
honderd woedende bewoners kwamen naar 
ons toe met hun klachten over schimmel en 
lekkage, verzakkende vloeren en plafonds, 

SP’er Hannie van der Sman en bewoner Sahid-Moham Aauoi, die last heeft van muizen 
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Een van de mensen bij wie Van der Sman 
regelmatig komt is Algasem Sliman. Samen 
met zijn vrouw en twee jonge kinderen 
woont hij al elf jaar in een kleine boven-
woning in de Vergeten Driehoek. Haag 
Wonen is deze zomer ook bij hem op bezoek 
geweest. ‘De keuken was al oud toen we hier 
kwamen wonen. Nu zijn de kastjes al heel 
lang echt kapot, maar de beloofde nieuwe 
keuken komt maar niet. Onder de wasbak 
lekt het al twee jaar, daarvoor ben ik vier 
keer bij Haag Wonen geweest. Ze zeggen 
dat ik het zelf moet repareren en dat heb ik 
ook geprobeerd, maar het lekt en stinkt nog 
steeds. Ik weet niet waarom ze het niet wil-
len maken. In het verleden is er wel een ven-
tilator in de badkamer vervangen. Daardoor 
zit er nu een gat in de muur, waar insecten 
uit komen. Er is deze zomer beloofd om 
binnen twee weken mijn huis te repareren, 
maar er is nog steeds niemand  gekomen.’

Vochtig en tochtig
SP-Tweede Kamerlid Paulus Jansen  
deed mee aan het afnemen van de buurt-
enquête in februari en schrok behoorlijk van 

de staat van de woningen. Jansen werkte 
jarenlang als bouwkundige voor grote 
bouw- en ingenieursbedrijven. ‘Tijdens de 
vrieskou belde ik aan bij een woning in de 
Vergeten Driehoek waar de verwarming 
al meer dan een dag kapot was. De instal-
lateur was nog steeds niet langsgekomen. 
Een woningbouwcorporatie hoort de 
verwarmingsinstallatie iedere twee jaar 
goed  te laten nakijken en schoonmaken, 
dan gebeurt dit soort dingen minder snel. 
Oude woningen hoeven ook helemaal niet 
vochtig te zijn. Het is duidelijk dat deze 
huizen een verouderd ventilatiesysteem 
hebben, dat niet goed werkt. Elementaire 
zaken als je huis goed warm kunnen houden 
en elektrische veiligheid horen ook in oude 
huizen in orde te zijn. Woningbouwcorpora-
ties moeten zich niet zo veel bezig houden 
met grote prestigieuze nieuwbouwprojecten, 
maar zich concentreren op goed onderhoud; 
en uit zichzelf controleren of de woningen 
nog veilig zijn.’ Richard Mikes van Haag 
Wonen erkent dat ‘planmatig onderhoud’ als 
schilderwerk en het vervangen van daken 
al een paar jaar uitgesteld is. ‘Als je weet dat 

je auto aan het einde van de maand naar 
de sloop gaat, zet je er ook geen nieuwe 
banden onder. Dat is normaal gesproken 
geen drama, maar het wordt lastiger als 
je vervolgens door blijft rijden op gladde 
bandjes. Dat is hier ook gebeurd. Het besluit 
om te slopen of te renoveren is iedere keer 
opgerekt, waardoor het steeds te kort dag 
was om uitgebreid aan onderhoud te doen.’ 
Wat dit betekent voor de bewoners: sinds 
1994 zijn alleen de goten van hun huizen 
uit 1920/1923 nog een keer schoongemaakt 
en in 2007 hebben er op kleine schaal 
schilderwerkzaamheden plaatsgevonden. 
Voor de rest heeft Haag Wonen alleen 
dagelijks onderhoud gepleegd, als huurders 
reparatieverzoeken hadden. De directeur 
Woonbedrijven van Haag Wonen, Petra van 
den Berk, ontkent overigens dat er plannen 
waren om de huizen te slopen: ‘Die indruk is 
kennelijk ontstaan, maar dat besluit is nooit 
genomen.’

houvast
Na de eerste bewonersavond, eind juni, waar 
het actiecomité is opgericht en de eis voor 

De Vergeten Driehoek
In de hele Haagse Schilderswijk wonen circa 
33.000 mensen. De bewonersactie betreft twee 
complexen, met in totaal 492 woningen van wo-
ningcorporatie Haag Wonen. Het gaat om de com-
plexen Nuts 1 (in 1994 voor het laatst gerenoveerd) 
en Nuts 2 (zo’n 30 jaar geleden voor het laatst ge-
renoveerd). Ze danken hun naam aan de woning-
bouwcorporatie die ze bouwde, in respectievelijk 
1920 en 1923, de Vereniging voor Volkshuisves-
ting ‘Nutswoningen’. Die is inmiddels via meerdere 
fusies opgegaan in Haag Wonen. Dit deel van de 
Schilderswijk, tussen de Vaillantlaan, Parallelweg 
en Hoefkade, staat in de volksmond bekend als de 
Vergeten Driehoek. Dat is omdat de buurt niet werd 
meegenomen in het dertig jaar durende stadsver-
nieuwingsproject, dat zijn hoogtepunt had in de 
jaren tachtig, waarbij grote delen van de wijk op-
nieuw opgebouwd werden. 

Vergeten driehoek
den haag hs

den haag cs

scheveningen

Hannie van der Sman bezoekt woningen en noteert de klachten, hier in de keuken van  
Algasem Sliman
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huurverlaging geformuleerd, organiseerde 
de SP een tweede avond. Ditmaal om de 
woningcorporatie te confronteren met het 
achterstallige onderhoud. Tijdens die avond 
beaamde Haag Wonen-directeur Petra van 
den Berk de klachten van de bewoners en 
het achterstallige onderhoud. Kort daarna 
ging ze met een delegatie van de corpora-
tie bij buurtbewoners langs om een beeld 
te krijgen van hun klachten. De directeur 
luisterde geduldig naar de verhalen van 
de bewoners, maakte zelf foto’s en kwam 
vervolgens tot de conclusie dat onderhoud 
dringend noodzakelijk is. Sindsdien is er een 
manager aangetrokken voor de buurt, zijn er 
informatieavonden georganiseerd, worden 
onveilige situaties aangepakt en wordt er 
kritisch naar het onderhoud gekeken. Deze 
zomer is Haag Wonen ook begonnen met 
controlebeurten. Toch hebben veel bewo-
ners het nog steeds helemaal gehad met de 
corporatie. Matabadal: ‘Ze zijn duizend da-

gen te laat. Nu de SP ermee bezig is zie je dat 
Haag Wonen ineens wel kan zeggen dat hier 
iets moet gebeuren. De SP’ers stellen goede 
vragen en kunnen het begrijpelijk uitleggen. 
Ik hoop dat ze weer zo voor ons opkomen 
wanneer Haag Wonen eind deze maand de 
toekomstplannen bekendmaakt. Zelf had ik 
de afgelopen periode geen tijd om actief met 
de buurt bezig te zijn. Veel mensen hier zijn 
druk met overleven en kunnen daardoor 
niet voor zichzelf opkomen. Ze hebben ook 
geen geld om iets nieuws voor de woning te 
kopen als er wat stuk gaat. Voor de mensen 
in deze wijk is de SP een houvast, in ons 
eentje hadden we dit niet kunnen doen.’

‘respectloos’
Op een dinsdag- en een woensdagavond 
eind september organiseert Haag Wonen 
twee bijeenkomsten om de bewoners te 
vertellen wat er gaat gebeuren met hun 
woningen. De spanning is groot, de zaal zit 

vol. Op het grote scherm staat, dreigend of 
juist hoopgevend: ‘Het Besluit’. Krijgt de 
Vergeten Driehoek eindelijk de aandacht die 
de buurt verdient? Haag Wonen-directeur 
Petra van den Berk laat er geen gras over 
groeien: zij vertelt dat er de komende jaren 
groot onderhoud gepleegd zal worden. Dat 
betekent dat de huizen HR-combiketels 
krijgen, dubbelglas, en een schilderbeurt 
en dat waar nodig keukens, badkamers en 
toiletten worden vervangen en mechanische 
ventilatie aangebracht. Het voordeel van 
groot onderhoud is dat er al in 2011 mee 
begonnen wordt. De zaal ontploft: ‘Slopen!’, 
wordt er geschreeuwd. Een ander roept: ‘Uw 
eigen werknemers vertellen ons al jaren dat 
ze geen onderhoud doen omdat het krotten 
zijn, er zitten scheuren in de muur en nu 
vertelt u ons dat we er met een likje verf en 
dubbelglas prima kunnen wonen?’ Jalal van 
het bewonerscomité verwoordt vervolgens 
het gevoel van velen in de zaal: ‘De muren 
brokkelen af, als ik douche heb ik twee stra-
len: een van mezelf en een van de boven-
buurman. U haalt 1,8 miljoen per jaar op met 
de huren van deze woningen. Dan zou er 
geen geld zijn voor echte renovatie, of sloop 
en nieuwbouw? Wie houdt u voor de gek 
met uw respectloze houding?’ Ook het voor-
stel van Haag Wonen, van een bewonerspa-
nel dat meedenkt over het onderhoud, stuit 
op verzet. Jalal: ‘Waarom praat u niet met 
het actiecomité? Er is al een vertegenwoor-
diging van de bewoners.’ In een reactie stelt 
directeur Van den Berk dat er ook bewoners 
zijn die het wel eens zijn met de plannen van 
Haag Wonen. Zij vindt het belangrijk dat álle 
bewoners een stem krijgen. Jalal hierover: 
‘Het actiecomité legt de voorstellen voor aan 
alle bewoners; de bewoners zijn bij ons de 
baas.’ Het actiecomité blijft bij zijn eis dat 
een half huis een halve huur betekent, en 
legt zich niet zomaar neer bij het voorstel 
van Haag Wonen.

tekst Jola van Dijk en Diederik Olders
foto’s Suzanne van de Kerk

½ huis = ½ huur
Als er sprake is van achterstallig 
onderhoud door de verhuurder, kun je 
als huurder om reparatie en zelfs om 
huurverlaging vragen. Hiervoor moet 
de huurder in een brief aan de verhuur-
der vragen de reparaties alsnog uit te 
voeren. De verhuurder heeft dan zes 
weken de tijd om alsnog de gebreken 
te herstellen. Als de problemen na zes 

weken nog niet verholpen zijn, kan bij 
de huurcommissie om een verlaging 
van de huur gevraagd worden. Op de 
website van de huurcommissie  
(www.huurcommissie.nl) staat wanneer 
je in aanmerking komt voor huurver-
laging. Dat is bijvoorbeeld het geval 
bij ernstige stank- en vochtoverlast 
door gebrekkige ventilatie, als het niet 
mogelijk is de woning warm te krijgen 

of als er sprake is van ernstige scheur-
vorming in de muren of plafonds. Op 
de website van de huurcommissie kun 
je ook berekenen wat de maximale 
huur is die een verhuurder mag vragen 
voor je woning. En je kunt nakijken 
welk onderhoud onder de verantwoor-
delijkheid van de verhuurder valt, en 
wat je zelf moet doen.
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nieuws

De SP in Friesland trok de afgelopen 
weken de aandacht van de media. 
Helaas niet met positief nieuws, want  
er waren mensen opgestapt en er was 
ruzie. Het besluit om in Sneek niet mee 
te doen met de gemeenteraadsverkie-
zingen viel slecht bij een aantal  
mensen in Sneek én in de Provinciale 
Statenfractie.
In Sneek zijn er pas in november gemeen-
teraadsverkiezingen, omdat daar een 
herindeling is geweest. Vincent Mulder, van 
het landelijk SP-partijbestuur, was betrok-
ken bij de begeleiding van de afdeling 
Sneek. Volgens hem komen de verkiezin-
gen te vroeg voor de afdeling: ‘Er is al een 
aantal jaren gedoe in de afdeling, wat 
gepaard ging met onrust en ruzie in het 
bestuur. De leden hadden in november een 
nieuw afdelingsbestuur gekozen, dat zou 
gaan werken aan het herstel van het 
vertrouwen binnen de afdeling. Wanneer 

> sneek

de afdeling stabiel is en de leden actief zijn, 
kun je meedoen aan de gemeenteraads-
verkiezingen. Een SP-afdeling is namelijk 
actief binnen én buiten de raad.
Vlak voordat in het partijbestuur gesproken 
werd over de vraag of Sneek mee kon doen 
aan de verkiezingen, stapte een van de 
nieuwe lokale bestuursleden op en was de 
beoogde nummer 3 van de verkiezingslijst 
ineens niet meer beschikbaar. Van een 
stabiele SP in Sneek was helaas geen 
sprake. Toen is in overleg met bestuurs-
leden uit de afdeling vastgesteld dat het te 
vroeg was om aan de verkiezingen mee te 
doen.’

De beoogde lijsttrekker in Sneek was Ad 
van der Kolk, die ook in de provinciale 
SP-fractie zit. Toen hij hoorde dat Sneek 
niet meedeed, stapte hij uit de partij. 
Samen met zijn fractiegenoot Enno 
Bruinsma sloot hij zich aan bij Veriene Lofts 

(Verenigd Links). Dat was kort daarvoor 
opgericht door de voormalige SP-raadsle-
den in Sneek Rinus Van Driel en Willemyn 
Hiemstra. Statenlid Richard Klerks stapte 
ook op, maar gaf – zoals het hoort – zijn 
zetel terug aan de SP. Mulder: ‘Betrokke-
nen stapten naar de media om hun gram te 
halen en beschadigden de SP. Alleen 
daaruit al kun je afleiden dat het besluit om 
niet met deze mensen de verkiezingen in te 
gaan, verstandig was. Dat vonden ook 
andere Friese SP’ers, die via de media 
lieten weten dat zij het besluit van het partij-
bestuur steunden. Jos van der Horst, 
woordvoerder namens de afdelingsbestu-
ren van de SP in Friesland, liet weten dat 
het landelijke SP-bestuur duidelijk en altijd 
bereid is de afdelingen te ondersteunen: 
‘Ook in de afdeling Sneek is door landelijke 
bestuursleden meerdere malen geholpen 
om te trachten de boel weer op de rails  
te krijgen.’

Niet minder dan 100.000 mensen demonstreerden op 29 septem-
ber in Brussel tegen de maatregelen die de EU-lidtstaten nemen 
om de crisis te lijf te gaan. Vrijwel overal wordt momenteel het mes 
gezet in de publieke sector en de loonontwikkeling, terwijl de 
veroorzakers van de crisis veelal met rust gelaten worden.  
De Europese Commissie is van plan een snoeiharde begrotings-

> eerste europa-brede crisisprotest

discipline aan de deelstaten op te leggen. SP-Europarlementslid 
Dennis de Jong voerde een flink peloton SP-demonstranten aan 
tijdens de demonstratie, die wordt beschouwd als het eerste 
‘Europa-brede’ protest waar actievoerders en vakbonden uit alle 
deelstaten gezamenlijk en eensgezind optrokken.
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Er worden cijfers genoemd van vijftien-
duizend, vierenhalf duizend of elfduizend 
ontslagen. Het zal hoe dan ook het grootste 
massa-ontslag zijn sinds de Limburgse mijn-
sluitingen veertig jaar geleden. De postbodes 
van TNT verdwijnen; het bedrijf zegt dat 
dat niet anders kan. De postverzending zou 
lijden onder het internet en de concurren-
tie op de postmarkt maakt het onmogelijk 

Postbodes klaar voor de strijd

een prachtberoep  
wordt kapotgemaakt
Half september trokken honderden boze postbodes door  
het centrum van Rotterdam om te protesteren tegen het  
aangekondigde ontslag van duizenden collega’s. ‘TNT wil 
mensen via de voordeur de laan uitsturen maar haalt via de 
achterdeur nieuwe bezorgers binnen die voor de helft minder 
aan de slag mogen.’

om fatsoenlijke cao-lonen te betalen aan 
de postbodes. Op 12 september kwamen 
zo’n achthonderd medewerkers van TNT in 
Rotterdam bijeen om duidelijk te maken dat 
ze het niet gaan pikken. Actiecomité ‘Red 
de postbode’, een initiatief van SP-Tweede 
Kamerlid Sharon Gesthuizen, organiseerde 
de manifestatie. Gesthuizen staat al jaren 
schouder aan schouder met postbodes die 

de strijd aangaan tegen de liberalisering in 
de postsector en de gevolgen daarvan voor 
de werknemers.

‘tNt verdient dat kroontje al lang niet 
meer. knip er maar af!’
Wietse Verbeek is al 34 jaar postbode in het 
Drentse Beilen. Hij had er wel een lange reis 
voor over om te vechten voor zijn baan. ‘Ik 
sta hier voor werkbehoud. Ik ben op mijn 
zeventiende begonnen met werken en heb 
altijd mijn premies betaald. Als ik over 
maximaal twee jaar weg moet, kom ik nog 
twee jaar tekort voordat ik met pensioen 
kan’, vertelt hij op het podium. ‘Vind op mijn 
leeftijd nog maar eens een nieuwe baan. En 
de argumenten van TNT kloppen gewoon 
niet.’ Collega Albert Gerding valt hem bij: 
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‘Het klopt dat wij minder post in de tas heb-
ben, maar wat TNT er niet bij vertelt, is dat 
de stukken die bij TNT worden aangeboden, 
vervolgens in de tas van VSP-postbezorgers 
terechtkomen. Dat weten niet veel mensen.’ 
Netwerk-VSP is het dochterbedrijf van TNT, 
waar vooral par� ime postbezorgers met uit-
geklede arbeidsvoorwaarden werken – TNT 
organiseert dus zijn eigen concurrentie op 
arbeidsvoorwaarden. Gerding legt uit dat de 
politiek steken laat vallen: ‘Er is geen eerlijke 
concurrentie omdat die nieuwe bedrijven 
geen cao-loon betalen. Die bezorgers komen 
met hun stukloon uit op 3 à 4 euro per uur. 
De overheid laat dat toe.’

‘Het PTT-pak stond voor 
kwaliteit en vertrouwen’
Emile Roemer beklimt het podium en steunt 
de strijd van de postwerkers: ‘We pikken 
het niet dat een eervol beroep als postbode 
straks alleen nog in Madame Tussauds te 
zien is. TNT wil mensen via de voordeur de 
laan uitsturen maar haalt via de achterdeur 
nieuwe bezorgers binnen die voor de hel�  
minder aan de slag mogen. De bedrijven die 
een aantal jaren geleden zijn begonnen op 
de markt, zoals Sandd, Selektmail en VSP, 
betalen allemaal stukloon en ontduiken het 
minimumloon. Daarvoor heb ik nog wel een 
ander woord: uitbuiting!’ Ook verwijst hij 
naar de titel ‘koninklijke’ die TNT van de 
PTT erfde: ‘Op jullie jas staat een kroontje. 
TNT verdient dat kroontje al lang niet meer. 
Knip er maar af!’ Hij zegt toe dat de SP de 
postbodes zal blijven steunen. Op zijn vraag 
aan de actievoerders welke kant de bonden 
op moeten, is het antwoord van het publiek 
duidelijk: ‘Actie, actie actie’. Dat komt goed 
uit, want bestuurslid Lot van Baaren van 
Abvakabo FNV hee�  goed nieuws: de 
stakingskas is opengesteld voor eventuele 
acties.

Tussen de oranje TNT-jassen springt het 
pak van Ton van der Palen uit Uden in het 
oog: het donkergrijze PTT-pak, inclusief pet, 
dat postbodes in de jaren zeventig droegen. 
Hij vertelt dat dit pak staat voor wat TNT 
zou moeten zijn: ‘Toen ik bij de PTT kwam 
werken, stond dit pak voor kwaliteit en 
vertrouwen. Ik was apetrots toen ik het voor 
eerst aantrok. Wij waren verantwoordelijk 
voor het briefgeheim en zorgden dat brieven 
snel en goed bezorgd werden. Dat willen we 
nog steeds, maar het wordt ons steeds meer 
onmogelijk gemaakt. Zo is langzaam een 
prachtbedrijf kapotgemaakt.’

‘Steun ons om deze waanzin te stoppen’
De manifestatie is uitgebreid in het nieuws 
geweest, net als kleinere acties overal in 

Nederland. TNT zag zich door alle media-
aandacht gedwongen om te reageren: het 
bedrijf bracht naar buiten dat het ‘maar’ om 
vierenhalf duizend werknemers gaat, en dat 
het tempo van de ontslagen wat lager zou 
worden. De vakbonden overleggen met TNT 
over, onder andere, dat tempo. Toch kregen 
enkele dagen na dat bericht honderden 
postwerkers ineens slecht bericht: zij zou-
den per 1 oktober ontslagen worden. Over 
tempo gesproken.
Meteen de volgende ochtend stonden SP’ers 
om half zes in Ro� erdam, Nieuwegein en 
Leidschendam aan de poorten van TNT om 
hun steun aan de TNT’ers te betuigen. Sha-
ron Gesthuizen was erbij: ‘TNT gaat de ont-
slagen in kleine groepjes doen. Zo hopen ze 
dat er geen massaal verzet komt. Ook zullen 
postbodes wel twee keer nadenken voordat 
zij in actie komen; anders zijn zij straks het 
eerst aan de beurt. De manifestatie liet zien 
dat steeds meer postbodes zich niet meer 
bang laten maken. Ik roep de vakbondsleden 

dan ook op om de vakbonds-top duidelijk te 
maken dat het tijd is voor actie.’

Eind september hebben enkele postbodes in 
een open brief excuses aangeboden aan de 
klanten van TNT-post voor de teruglopende 
kwaliteit, iets wat de top van TNT ontkent. 
De schrijvers van de brief willen om begrij-
pelijke redenen anoniem blijven. Zij vragen 
de mensen om steun: ‘Wij, postbodes van 
Nederland, hebben uw steun hard nodig om 
deze waanzin te stoppen. Geef ons massaal 
uw steun en schrijf, bel, mail naar kranten, 
politieke partijen, tv- en radioprogramma’s 
en zeg dat u het er niet mee eens bent.’

Op www.reddepostbode.nl is het laatste nieuws 
over de postbodes in actie te vinden. Daar kunt 
u ook actiekaarten en -stickers aanvragen, zoals 
onderstaande brievenbus-sticker. 

tekst Diederik Olders
foto’s Bas Stoffelsen

Sharon Gesthuizen: ‘Postbodes laten zich niet meer bang maken.’

Emile Roemer en Ton van der Palen

JA Red de postbode!
Nee GeeN mAssAoNtslAG!

Red de  
postbode!

plAk de stickeR op uw bRieveNbus 
eN steuN de postbodes

www.Reddepostbode.Nl
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OMMETJE MAKEN?
PORTEMONNEE TREKKEN!
Ouderen en gehandicapten in verzor-
gings- en verpleeghuizen en in gehan-
dicapteninstellingen, blijken onterecht 
allerlei rekeningen te krijgen. Zo moeten 
zij apart betalen voor douchebeurten, vrij-
willigerswerk, fruit, wegwerpwashandjes, 
voor het vervangen van lampen en voor 
het schoonhouden van de kamer. Zorg die 
er voor iedereen zou moeten zijn, wordt 
zo een luxe voor mensen die het kunnen 
betalen. De SP opende een meldpunt en 
de schrijnende voorbeelden begonnen 
binnen te stromen. Voorbeeld: ben je 
slecht ter been en wil je naar buiten of 
naar de soos, dan krijg je een rekening van 
15 euro. Sommige zorginstellingen vinden 
dat heel normaal, getuige de reactie van 
de directeur van een Groningse zorg -
  in stelling in een zorgmagazine: ‘Dat is 
twee deling in de zorg, ja, maar dat is een 
politieke discussie. Ik voer liever een 
goede businesscase.’ Die businesscase is 
meestal vooral goed voor directeuren in 
de zorg: deze zomer werd bijvoorbeeld 
bekend dat de directeur van een gehan-
dicapteninstelling in Borne was ontslagen. 
Reden: hij had zichzelf met geld van de 
instelling een renteloze hypotheek ver-
leend. Het ontslag leverde hem 440.000 
euro op, allemaal uit het budget van de 
AWBZ, dat bedoeld is om zorg mee te be-
talen. SP-Tweede Kamerlid Renske Leijten 
gaat het gevecht aan tegen de onterechte 
bijbetalingen: ‘Diensten die onder de nor-
male basiszorg vallen die door de AWBZ 
vergoed wordt, mogen niet nogmaals in 
rekening worden gebracht. De minister 
hee�  dat in de Tweede Kamer bevestigd. 
Als de minister er nou ook voor zorgt dat 
die instellingen daarmee stoppen. Maar 
voorlopig blijven de meldingen binnen-
komen.’ 
Op de foto Miep Florijn uit Hellevoetsluis, 
die graag poseerde om de bijbetalingen 
onder de aandacht te brengen. De foto 
met prijskaartjes is onder andere als 
poster gebruikt op de 50PlusBeurs. De 
prijsjes zijn overigens niet van toepassing 
op Mieps eigen leefsituatie.

tekst Diederik Olders
foto Janssen  & De Kievith
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nieuws

De voorzitter van de branchevereniging 
van sociale diensten DIVOSA, René Paas, 
heeft een bezuinigingsvoorstel. Hij stelt in 
dagblad Trouw voor om werknemers met 
een arbeidshandicap voortaan structureel 
onder het minimumloon te laten werken. 
Levert 3 miljard op. SP-Tweede Kamerlid 
Sadet Karabulut is woedend: ‘Hoe haalt 
deze directeur het in zijn hoofd om derge-
lijke ingrijpende politieke ingrepen te 
bepleiten waarmee arbeidsgehandicapten 
een leven lang veroordeeld worden tot 
armoede? Het kabinet dat met deze 
plannen aan de slag wil kan zijn borst 
natmaken, dit pikken we niet.’ Karabulut 
eist van minister Donner dat hij zich 
distantieert van dit plan.

> Kwetsbaren paKKen 
voor 3 miljard

Gedeputeerde Staten van de provincie 
Noord-Holland wil de komende jaren 65 
miljoen besparen op openbaar vervoer. 
Volgens SP-Statenlid Harald Bos een 
ramp: ‘Enkele jaren geleden is het ov al 
flink verslechterd. Zo zijn voor het platte-
land belangrijke buslijnen zomaar ge-
schrapt. Gelukkig is toen, mede door actie 

> asfaltcollege noord-Holland

15 presentatoren bij de publieke omroep 
verdienen nog altijd meer dan de minister-
president. ‘Bezuinigingen zijn aan de orde 
van de dag, maar presentatoren komen 
nog altijd weg met een riant salaris’, zegt 
SP-Kamerlid Jasper Van Dijk. 
Hij wil wetgeving tegen de zelfverrijking 
aan de top in Hilversum: ‘Gebruik het 
belastinggeld voor programma’s, niet voor 
zakkenvullerij.’

> publieKe  
zaKKenvullerij

> Klein maar 
fijn succes

Ellen de Leeuw, SP-raadslid in Winterswijk, 
noemt het: ‘in de vaart der volkeren een 
klein succesje, maar voor de kinderen een 
groot succes.’ Al in 2008 kwam de SP met 
buurtbewoners in actie toen een plaatselijk 
speeltuintje verdween. De Leeuw: ‘Voor 
kinderen tot acht jaar een ramp, want die 
moesten nu een drukke weg over om bij 
een speelplek te komen.’ Na een handteke-
ningenactie en twee jaar vasthoudendheid 
is het zover. Sinds de opening van een 
speeltuintje eind september kan er weer 
gespeeld worden op de Pashegge. De 
kinderen hebben tekeningen gemaakt voor 
de burgemeester, die de SP-fractie in de 
raad zal aanbieden.

SP-Kamerlid Ronald van Raak heeft ervoor 
gezorgd dat er een einde komt aan een van 
de grootste ergernissen van verkeersdeel-
nemend Nederland: bonnen die worden 
uitgeschreven puur om een bepaald 
quotum te halen. Met het zogenaamde 
‘bonnencontract’ konden politie-agenten 
gedwongen worden een bepaalde hoeveel-
heid bonnen te schrijven. Lukte dat niet? 
Dan geen loonsverhoging, of zelfs loons-
verlaging. Op aandringen van Van Raak 
gaat minster Hirsch Ballin ervoor zorgen 
dat dit soort wurgcontracten niet meer 
wordt gebruikt. 
De Kamer haalde in 2007 de verplichte 
bonnenschrijverij uit de prestatienormen, 
maar in veel korpsen hielden leidinggeven-
den er gewoon aan vast.

> melKKoe-boetes

van de SP, de schade iets beperkt. 
Maar nu wil het college van VVD, PvdA, 
CDA en GroenLinks weer bezuinigen. Dat 
leidt tot 20 procent minder busvervoer. 
Terwijl er voor wegenbouw netto extra geld 
is. Echt een asfaltcollege dus.’ Bos roept 
mensen op om het protest te steunen op de 
website www.reizigersprotest.nl
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› Wat is je favoriete plek op de wereld?
‘Zuid-Bretagne, daar ben ik opgegroeid. 
Het is een combinatie van de zee, het ruige 
landschap en jeugdherinneringen. Jammer 
genoeg is er geen werk en is de mentaliteit 
daar heel anders.’

› Waarin verschilt de Franse mentaliteit 
dan zo?
‘Conflicten overheersen in Frankrijk, vak-
bonden en bazen staan lijnrecht tegenover 
elkaar. Dat is gelukkig in Nederland veel 
minder. De verstandhouding is socialer en  
er wordt meer overlegd, dat vind ik prachtig.’

› Waarom werd je lid van de SP?
‘Ik stopte als beroepsmuzikant omdat het 
nachtelijke reizen niet te combineren was 
met mijn gezin. Toen ik ging werken ont-
dekte ik de sociale kant van de samenleving 
en spraken de ideeën en de oplossingen van 
de SP me enorm aan.’

LinKSVOOr ‘De neDerLanDSe pOLitieK iS prachtig’
Michel Marion (59) speelde 
als bassist met grootheden  
als Neerlands Hoop en 
Thé Lau (The Scene).  
Tegenwoordig werkt hij  
als ambtelijk secretaris van 
een onder nemingsraad in  
de energiebranche. Sinds  
1978 is hij actief voor de SP,  
de afgelopen acht jaar  
als gemeenteraadslid in  
Groningen. 

› Wat is jouw SP-moment?
‘Te veel om op te noemen, maar bij-
voorbeeld dat we met bewoners van de  
Groningse Oosterparkwijk een buslijn 
naar voetbalwedstrijden in het Euroborg 
Stadion wisten te realiseren. Politiek gezien 
misschien klein, maar voor die mensen 
hartstikke tof.’

› Waarom stopte je in maart als  
gemeenteraadslid?
‘Voor mijn huidige werk moet ik veel reizen, 
dat was niet goed te combineren. In  
Groningen zijn genoeg goede mensen om 
me te vervangen.’

› Heb je nog wel tijd voor muziek?
‘Ik speel niet meer in een band, maar maak 
nog wel muziek en ga graag naar concerten. 
Mijn muzieksmaak gaat alle kanten op, van 
klassiek tot trance of dance. Als het maar 
intens is.’

tekst Jola van Dijk
foto Karen Veldkamp
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> Podium voor kleinkunst

De Tweede Kamer heeft in september het 
voorstel aangenomen van SP-Kamerlid 
Ronald van Raak om te stoppen met de 
uitvoering van de bezuinigingen bij de 
politie. In juni nam de Kamer een motie aan 
van Van Raak om een einde te maken aan 
de bezuinigingen van 192 miljoen euro per 
jaar, maar minister Hirsch Ballin van 
Binnenlandse Zaken weigerde deze uit te 
voeren. Nu heeft de Kamer haar tanden 
laten zien en de minister opgedragen om 
alsnog te stoppen. 
Van Raak: ‘De Kamer heeft op mijn verzoek 
een streep gezet door de bezuinigingen op 
de politie, maar in de praktijk van alledag 
gingen de voorbereidingen bij de korpsen 
gewoon door. Daardoor dreigen agenten te 
worden ontslagen en politiebureaus te 
worden gesloten. Die voorbereidingen 
moeten nu worden gestopt. Daarmee zijn 
de bezuinigingen op de politie eindelijk van 
tafel. Hopelijk kunnen we nu een nieuw 
begin maken en eindelijk gaan investeren 
in de mensen die ons land veiliger moeten 
maken.’

Agenten kunnen misstanden binnen de politie  
blijven melden via politie@sp.nl

> streeP door 
bezuinigingen 
oP Politie

Jarenlang was zondag de kleinkunst-dag bij uitstek op Radio 2. Groot was dan ook de 
verontwaardiging onder trouwe fans toen de programmering voor dit seizoen drastisch 
werd omgegooid. ‘Een aantal populaire programma’s is verdwenen of naar andere 
zenders verplaatst’, zegt SP-Kamerlid Jasper van Dijk. ‘Dat wordt een verjongingskuur 
genoemd! Kleinkunst hoort niet te worden verbannen naar de rafelranden van de publieke 
omroep.’ Hij vindt dat bij de programmering meer overleg plaats zou moeten vinden met 
luisteraars en programmamakers en stelde daarover Kamervragen. 

Het Comité Kleinkunst op Twee, opgericht door prominenten als Herman van Veen en 
Karin Bloemen, heeft laten weten ‘dolblij’ te zijn met Van Dijks steun.

De conclusies van een onderzoek van de 
Verenigde Naties naar de noodlottige 
bestorming van het Gaza-hulpkonvooi 
Freedom Flotilla, liegen er niet om. ‘Het 
gedrag van de Israëlische militairen en 
ander personeel tegen de passagiers op de 
vloot was buitenproportioneel’, stellen de 
onderzoekers. Ook spreken ze van ‘totaal 
onnodig geweld’. Een link naar het 

> vn: aanval gaza-konvooi  
door israël onrechtmatig

onderzoeksrapport is te vinden op  
www.anjameulenbelt.nl (26 september). 
De vloot met humanitaire hulpgoederen 
voor Gaza werd op 31 mei met grof geweld 
bestormd door Israëlische militairen, in 
internationale wateren. Daarbij kwamen 
negen opvarenden om het leven (zie ook 
Tribune juli 2010).

> zandvoorts  
laatste  
middelbare  
school

Bijna had Zandvoort geen school voor 
voortgezet onderwijs meer gehad. Het Wim 
Gertenbach College, een vmbo-school met 
160 leerlingen, huist in sterk verouderde 
gebouwen. Omdat het overkoepelende 
schoolbestuur en de gemeente het niet 
eens werden over de voorwaarden voor 
nieuwbouw, werd deze zomer plots een 
sluiting aangekondigd. Maar zover lieten 
ouders, leerlingen en leerkrachten het niet 
komen. Ze zochten contact met de SP en 
kwamen in actie. SP-Tweede Kamerlid 
Manja Smits steunde hen van harte: ‘We 
moeten kleine scholen koesteren, in plaats 
van sluiten.’ 
Toen lokale actie niet voldoende bleek, 
stelde Smits Kamervragen aan de staats-
secretaris van Onderwijs. Nog voor die kon 
antwoorden, is de aangekondigde sluiting 
spoorslags teruggedraaid.
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5 vragen aan

rené van der veer

Op www.ov-stripkaart.nl wordt de 
strippenkaart gepresenteerd als dé 
opvolger voor de ov-chipkaart. In een 
hilarische parodie op een overheids-
filmpje worden de verbeteringen ten 
opzichte van de chipkaart getoond. 
René van der Veer (31), webontwik
kelaar bij NotFound.nl, is een van de 
bedenkers.

›Is het alleen maar grappig bedoeld?
‘Niet uitsluitend. De ov-chipkaart is geen 
vooruitgang. Op de website maken we 
pijnlijk duidelijk, met veel ironie, dat de 
strippenkaart veel gebruiksvriendelijker 
is.’

› Wie zijn ‘we’?
‘Gewoon twee mensen die een leuk idee 
hadden en dat hebben uitgevoerd. Bart 
van Leeuwen en ik. We kennen elkaar 
van een theatersportvereniging in 
Utrecht.’

› Wat is er mis met de ovchipkaart?
‘Persoonlijk stoort het me dat je niet 
anoniem kunt reizen: alle reisgegevens 
worden opgeslagen. Er is wel een 
anonieme kaart, maar daarmee krijg je 
geen korting in de trein. Iemand kan niet 
meereizen op de kaart.’

› Vroeger was alles beter?
‘Dat hoor ik wel meer: wil je ook de 
platenspeler terug? We zijn niet faliekant 
tegen de chipkaart; hij moet gewoon veel 
gebruiksvriendelijker.’

› Denk je dat het nog iets uithaalt?
‘Het is nu te laat in het proces om het te 
stoppen. We verwijzen wel door naar 
andere websites, zodat mensen even-
tueel in actie kunnen komen. Maar het 
was nooit de bedoeling om zelf zo’n 
website te worden.’

Tijdens de Partijraad van eind september 
presenteerde Tiny Kox het fotoboek ‘Een 
nieuw begin’. Fotografen Klaas Fopma en 
Maurice Boyer volgden de SP-campagne 
voor de Tweede Kamerverkiezingen – en 
dan vooral lijsttrekker Emile Roemer – op 
de voet. Het boek vertelt daarmee het 
bijzondere verhaal van de campagne 
waarin tegen de wind in een onverwacht 
goed resultaat werd behaald. Een verlies 
met een gouden randje, zoals de SP-frac-
tievoorzitter het noemde op de verkiezings-
avond. Fragmenten uit de campagne-mails 
van Emile begeleiden de foto’s.  
Misschien sta jij er ook wel in! 

> verslag van een  
nieuw begin

een nieuw begin
Zes weken SP-campagne in beeld 
door fotografen maurice boyer & klaas fopma

> groeten uit berkendonk

In de gemeente Helmond kunnen de 
bewoners al jaren genieten van recreatie-
plas Berkendonk. Ze kunnen er gratis 
terecht en het ligt midden in de natuur. Er 

Het boek kost € 6,50 en is te bestellen  
via www.sp.nl/shop.

groen en gratis!

waren al langer plannen om de plas 
commercieel te maken en de natuur vol te 
bouwen met huisjes en voorzieningen. Nu 
ook de meerderheid van de Helmondse 
gemeenteraad die plannen wel ziet zitten, 
komt de lokale SP in actie. SP-fractievoor-
zitter Erik de Vries: ‘Projecten en parken 
zijn er al genoeg in de omgeving. Waar we 
te weinig van hebben is natuur en rust.’ De 
SP’ers hebben ansichtkaarten laten 
drukken om duidelijk te maken dat recre-
atie niet altijd om geld hoeft te draaien. Veel 
Helmonders steunen de actie; in korte tijd 
zijn er al honderden handtekeningen 
binnengekomen.

Begin september heeft de voorzitter van de 
Europese Commissie, Barroso, zijn State 
of the Union gehouden in het Europees 
Parlement. De zaal moest goed gevuld zijn, 
daarom zouden parlementariërs bij 
afwezigheid een korting op hun riante 
dagvergoeding krijgen. Barroso wil, net als 
Obama in de VS, als president worden 
behandeld. SP-Europarlementariër Dennis 
de Jong noemde het chantage om parle-
mentariërs op deze manier te dwingen te 
klappen voor Barroso: ‘Ik ben dan ook niet 
gegaan en heb de speech gevolgd vanuit 
mijn werkkamer. Het echte werk gaat 
gewoon door. De SP heeft trouwens al 
eerder opgeroepen om die dagvergoe-
dingen helemaal af te schaffen.’

> klapvee voor  
barroso

Zes pas vertrokken Eurocommissarissen 
blijken lobbywerk te doen op het gebeid 
waarvoor ze beleidsmatig verantwoordelijk 
zijn geweest. Belangenverstrengeling en 
het lekken van geheime informatie liggen 
op de loer. SP-Europarlementariër Dennis 
de Jong heeft vorig jaar al tien actiepunten 
voor lobby-transparantie gepresenteerd. 
De Jong: ‘Nu blijkt dat deze ex-commissa-
rissen zich niet aan de regels houden. Dat 
onderstreept nogmaals dat er snel actie 
moet worden genomen door de Europese 
Commissie.’ Mede op initiatief van de SP 
spreken volgende maand Europees 
Parlementariërs en de Europese Commis-
sie over het vergroten van transparantie. 
Dan zal De Jong wederom aandringen op 
het aanscherpen van de gedragscode voor 
ex-Eurocommissarissen.

> Fout gelobby
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renske Leest 
wie Renske Leijten (1975), Tweede 
Kamerlid en woordvoerder zorg, welzijn 
en sport

LeeST Bezorgd om Jan Bal, een foto
katern door Niels Blekemolen

› Wat is het?
‘Een fotoproject van fotograaf Niels Bleke
molen, die een bijbaan in de thuiszorg heeft 
gehad. Hij heeft buiten werktijd een foto
serie gemaakt van een cliënt, Jan Bal.  
Prachtige foto’s met korte tekstjes, af
gedrukt op krantenpapier. Hij laat de  
eenzaamheid zien van een oudere man al
leen: hoe afhankelijk zo iemand kan zijn van 
hulp om het een beetje te kunnen rooien.’

beZOrGD OM JAn bAL
› Wat blijft je bij?
‘Dat het zoveel vragen oproept. Dat is ook 
de kracht van deze uitgave. Je ziet hoe hij 
slaapt, dat er geen vloerbedekking is, je leest 
dat hij al een jaar niet buiten is geweest. Dat 
hij de trap niet af kan. Ik vraag me dan af: 
welke woningbouwcorporatie is hiervoor 
verantwoordelijk? Waarom is er geen trap
lift? Waarom krijgt hij niet meer hulp? Is het 
misschien een zorgmijder, iemand die zorg 
ontloopt? Maar ook bij zorgmijders moet je 
je afvragen: bekommeren we ons dan niet 
meer om onze naasten?
Ik denk dat er heel veel antwoorden voor 
Jan Bal zijn. Probleem is dat de mensen die 
Jan aan die antwoorden kunnen helpen, 
wegbezuinigd worden. De marktwerking 
leidt ertoe dat er mensen in de huishoude
lijke zorg komen werken die niet kijken naar 
het geheel en onvoldoende opgeleid zijn om 
problemen te herkennen. En als bezorgde 
buren of familieleden niet meer door het 
woud van regeltjes heenkomen, staan de 
Jannen Bal in Nederland er steeds meer al
leen voor.’

› Wie mag dit niet missen?
‘Eigenlijk moet iedereen dit bekijken. De 
foto’s snijden door je ziel. Met de beperkte 
informatie die je krijgt, dwingt het katern 
je vragen te stellen. Is dit de maatschap
pij waarin ik wil leven? Trouwens, ook de 
 gemeente Den Haag moet dit lezen. Want 
die moeten hier meteen wat mee gaan doen. 
Ik heb het al naar de SPafdeling in Den 
Haag gestuurd.’

› Wie kan het beter overslaan?
‘Ik kan me voorstellen dat het voor de  
ouder wordende mens afschrikwekkend is. 
Sommigen hebben al het gevoel dat ze maar 
beter vroeg dood kunnen gaan, want ze 
 worden alleen nog maar gezien als kosten
post. Ik hoor toch vaak: het is alsof  
de  samenleving niet wil dat we er zijn.  
Maar ook die mensen raad ik aan dit te 
bekijken. Want de maker was wél bezorgd 
om Jan Bal en kon zijn mond niet houden. 
Net als de SP.’

tekst Diederik Olders
foto Niels Blekemolen

‘Bezorgd om Jan Bal’ van Niels Blekemolen is te 
bestellen voor slechts € 2, plus verzendkosten op 
zijn website www.nielsblekemolen.nl

‘Hij is al een 
jaar niet buiten 
geweest’
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CDA, pAs op
Wilders, met zijn 24 zetels, kraait dat 
men de wens van anderhalf miljoen kie-
zers niet kan negeren. Bij het CDA heeft 
hij gehoor gevonden. Maar waarom 
ging het CDA in 2006 dan niet in op 
de uitgestoken hand van Marijnissen 
die toen 25 zetels haalde? Matcht het 
gedachtengoed van de SP, gemeen- 
schapszin en mededogen, dan niet 
beter met de christelijke uitgangs- 
punten? CDA, pas op, straks kraait de 
haan van weleer!

Truus Jonker, Nijkerk

sp-stAtements
Wat een schitterende foto, met state-
ments van onze SP-Tweede Kamer- 
fractie, stond er in het septembernum-
mer. Ik wil jullie voorstellen om deze, als 
zeer beknopte samenvatting van ons 
actuele programma, huis aan huis te 
verspreiden in Nederland. Dit onder het 
motto ‘Waar gaat het in de politiek (ook 
alweer) over’.

Ruud Zijp, Zutphen

Onlangs kreeg ik een mail van Menzis, 
met daarin een enquête over zorg en 
inkomen. Ik dacht die vul ik even in, 
maar bij de eerste vraag voelde ik mij 
al behoorlijk beetgenomen! ‘Wat vindt 
u een acceptabele eigen bijdrage in de 
zorg?’ Met de mogelijkheid om te kiezen 
tussen 170 en 775 euro per maand!! Dat 
is toch geen keuze? Doe het dan vanaf 
0 Euro. Na vraag 1 te hebben gelezen, 
ben ik dan ook gelijk al afgehaakt! Weer 
zo’n actie waar je niets mee kan, geef de 
mensen dan ook een eerlijke kans om te 
kiezen! Als SP’er moest ik dit even kwijt!

J.W. Woldering, Veendam

suggestieve 
vrAAgstelling

tAX
PVV-Kamerlid Marcial Hernandez zat een 
nachtje in de cel omdat hij iemand een 
kopstoot zou hebben gegeven. Reactie 
van ene Peter op Trouw.nl: ‘Die moeten 
ze maar KOPSTOOTTAX laten betalen.’ 
Twitteraar reinier_a reageert ook: ‘Van 
zo’n Hernandes verwacht je toch eerder 
een rechtse directe.’ De SP!TS-redactie 
tenslotte in een commentaar: ‘Had de 
PVV het in Nederland alleen voor het 
zeggen gehad, dan zou Hernandez voor 
een dergelijk vergrijp drie maanden cel 
te wachten staan. Bij drie veroordelingen 
voor zware mishandeling wil de PVV een 
zelfde beleid als de VS op dit front bezigt: 
een levenslange gevangenisstraf. Als 
Hernandez een dubbele nationaliteit had 
gehad of nog geen volledige verblijfsver-
gunning, dan was hij teruggestuurd naar 
het land van herkomst.’

opmerkelijk

bezuinigs- 
limeriCk
Bezuinigingstopambtenaren
met kennis van zaken, verklaren:
ook op limericks valt
…
zo’n 20 procent te besparen.

Bron: delimerick.nl

grAAienDe sp’er?
Laurens Ivens (foto), SP-gemeente-
raadslid in Amsterdam wilde directeur 
worden. De vorige directeur van het 
Amsterdams Gemeentelijk Vervoerbedrijf 
kreeg anderhalf keer de Balkenende-
norm. Ivens stelde zich beschikbaar voor 
de vacature. Maar niet om mee te graai-
en: hij wil het wel doen voor maximaal 
de helft van de Balkenende-norm – toch 
nog altijd een leuke 90.000 euro per jaar, 
Laurens… Hij is overigens niet door de 
eerste ronde heen gekomen. Ivens: ‘De 
boodschap was dat een directeur van 
een vervoersbedrijf echt niet evenveel 
hoeft te verdienen als iemand die het 
land bestuurt. De SP zal aandacht blijven 
vragen voor dit gegraai, zeker nu het 

overtuigenD
De SP strijdt voor een verbod op leen-
reclames. Die zetten aan tot onverant-
woord met geld omgaan. Rechtse  
partijen vinden dat de verantwoordelijk-

Amsterdamse college niet wilde garande-
ren dat de volgende directeur onder de 
Balkenende-norm zal blijven.’ 

heid van mensen zelf. Zij vergeten dat de 
bedrijven achter de reclames hun mede-
werkers zeer goed opleiden om mensen 
leningen aan te smeren. Dat bleek maar 
weer eens toen in het Amerikaanse 
Watsonville een bankoverval verijdeld 
werd. De bankrover eiste 2000 dollar, 
dreigend met een bom in zijn rugzak. De 
bankmedewerkster overtuigde hem ervan 
dat hij eigenlijk een lening nodig had.  
Terwijl hij de papieren aan het invullen 
was, vatte de politie hem in de kraag.

foto Penny Mathews / sxc.hu
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Stuur uw oplossing vóór 26 oktober 
naar de Puzzelredactie van de Tribune
Vijverhofstraat 65, 3032 SC Rotterdam 
of tribunepuzzel@sp.nl. 

Onder de inzenders van een goede 
oplossing wordt een gesigneerd boek
verloot uit de SP-boekenstal.

cryptogram 
Horizontaal
 3 Buitenhuis voor hardwerkende studenten (7)
 6 Nederlandse rivier werkt (niet) tegendraads (3)
 8 Zanggroepen & graan op vruchtbare grond  

(10 en 5,5)
 10 Boot gemaakt van esdoornhout (3)
 12 Demonstreren vereist goed redeneren (7)
 13 Ook op het slagveld blijft de generaal beleefd (8)
 14 Weerbarstig stuk hout (9)
 15 Duitse stad is ideale ligplaats voor woonboten (4)
 18 De kosten van een boekwerk leveren succesvolle 

schrijvers ook nog wat op (14)
 19 Verdwaalde NS-klant? (11)
 20 Dubbel werk bij het spoor (maar alleen tussen  

twee  stations)  (4,3 en 7)
21 Snelle soort (3)

Verticaal
 1 In Jordanië is dit meisje werelderfgoed (5)
 2 Offshore werkplek voor tandartsen? (11)
 3 Overtuigd tot inkeer gekomen (7)
 4 Kapitalistisch spook (12)
 5 Zoute én waterige bladgroente (6)
 7 Autoriteit? Dat is hogere wiskunde (5)
 9 Baanbrekende opstandeling (13)
 11 Meertje is broedplaats voor bacteriën, vis en  

slimmeriken (10)
 16 Wonen doe je in woningen (6)
17 Lichaamsdeel van een bouwvakker  (8)

aLternatieVe WoorDenSLang

H
en

ry
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 F
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 2

01
0

Horizontaal
5) Pingelen - 7) Wegenbelasting - 10) Nike - 11) Vorstendom - 14) Blozend - 15) Equipage -  
17) Hark - 18) Proef konijn - 19) Agent - 21) Normaal - 23) Fan - 24) Mollen
Verticaal
1) Tanga - 2) Spreekwoord - 3) Enkel - 4) Verbroedering - 6) Wild - 8) Lesgeven - 9) Sneeuw-
klokje - 12) Mogen - 13) Hek - 16) Panama - 20) Gaaf - 22) Mal

1

CRYPTOGRAM

Diagram

1

2

3 4 5

6 7 

8 9 10 11 

12 13  

14  15  

16 17

18 

19 

20 

21

Henry en Lucas, © FLW 2010 

Opdracht: verzin een zo spitsvondig, origineel en/of humoristisch mogelijke omschrijving (van 
één of meer woorden) voor elk van de 20 onderstaande ‘Opgaven’. Er hoeft niets achterhaald of 
opgelost te worden. Waardering vindt plaats op subjectieve basis, door de redactie.

opLoSSing cryptogram September

VOORBEELDEN
1) Pepernoot -  

Kleinste onderdeel van hete dansmuziek.
2) Nadenken -  

Intellectuele toegift
3)  Uitbenen -  

De slager gaat te voet naar de kroeg
OPGAVEN
1) Tegendraads
2) Smaldeel
3) Onderaf
4) Paaldansen
5) Grootboek

6) Testbaan
7) Buitenboord
8) Graafschap
9) Supergeleider
10) Alleskunner
11) NKwartaal

12) Bendewezen
13) Broodfietser
14) Snertkerel
15) Kwijtschelden
16) Hoofdeinde
17) Netbal

18) Ontbieden
19) Speelduur
20) Monumentaal

Winnaar puzzel september: Cor Peters uit Liempde
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tweedeling; wat nu?
Wat betekent het regeerakkoord voor jongeren? Hoe kan 
ROOD het verzet tegen de nieuwe regering organiseren? 
Hiervoor zijn ook jouw goede ideeën nodig! Op zondag 
21 november organiseert ROOD een bijeenkomst over 
de gevolgen van het regeerakkoord van Rutte I, dat de 
samenleving in tweeën splijt. Tweede Kamerlid en voormalig 
ROOD-voorzitter Renske Leijten geeft uitleg over het ak-
koord. De bijeenkomst is in het partijkantoor in Rotterdam. 
Voor aanmeldingen of meer informatie: rood@sp.nl /  
010-2435557

meer weten? www.rood.sP.nl

rOOd
jong in de sP

Redactie Tribune
Vijverhofstraat 65 
3032 SC Rotterdam 
T (010) 243 55 42 
F (010) 243 55 66
E tribune@sp.nl

De Tribune in  
gesproken vorm 
Belangstellenden voor  
de Tribune op cd kunnen 
contact opnemen  
met de SP-administratie. 

SP algemeen
T (010) 243 55 55
F (010) 243 55 66
sp@sp.nl
www.sp.nl

Abonnementen- en   
ledenadministratie 
Vijverhofstraat 65
3032 SC Rotterdam 
T (010) 243 55 40
E administratie@sp.nl

Illustraties 
Arend van Dam, Marc Kolle,  
Wim Stevenhagen

De Tribune op Internet
www.sp.nl/nieuws/tribune

Abonnement
€ 5,00 per kwartaal (machtiging) 
of € 24,00 per jaar (acceptgiro).  
Losse nummers € 1,75.  
SP-leden ontvangen de 
Tribune gratis. 

Redactie 
Diederik Olders (h), Jola van Dijk,  
Rob Janssen, Daniël de Jongh

Vormgeving 
Antoni Gracia, Robert de Klerk,  
Gonnie Sluijs, Chris Versteeg

Aan dit nummer werkten mee 
Suzanne van de Kerk,  
Jac Vanderfeesten,  
Karen Veldkamp, Paul Waayers

ledendag in 
burgers’ ZOO
Op 13 februari 2011 wordt Burgers’ Zoo in 
Arnhem het decor van de SP-ledendag. Al-
vast in de agenda zetten dus. Emile Roemer 
zal er natuurlijk bij zijn, net als de andere 
Kamerleden. Het dierenpark zal voor de 
SP-leden te bezoeken zijn, en op het podium 
zal ook genoeg te beleven zijn. Houd de SP-
website in de gaten. Binnenkort wordt het 
precieze programma bekend. Op de website 
zullen dan ook kaartjes te bestellen zijn.
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30.000 werkers  
afgeschreven

Onlangs was ik op werkbezoek bij de sociale 
werkplaats Dethon in Terneuzen. Ik zag daar 
betrokken medewerkers, met hart voor de 
zaak. Mensen die om wat voor reden dan 
ook een beschermde werkomgeving nodig 
hebben. Zij maken zich nuttig, voelen zich 
gewaardeerd en leveren een bijzondere bij-
drage aan onze samenleving. 

Ik sprak daar ook met Alex de Vos. Hij wist 
mij haarfijn uit te leggen wat de plannen van 
het kabinet-Rutte voor hem gaan betekenen. 
De wachtlijsten voor de sociale werkplaats 
worden langer en duizenden zullen hun 
baan verliezen.

Veel van hen zullen werkloos worden en net 
als andere werklozen op zoek moeten naar 
werk. Maar niet voor niets werkten zij in 
een beschermde werkomgeving! Dat bieden 
veel andere werkgevers niet en daarom zul-
len minstens 30.000 werkers uit de sociale 
werkplaats via de ww uiteindelijk in de bij-
stand belanden. Achter de geraniums dus, 
precies wat Mark Rutte zegt te willen voor-
komen. 

Als oud-wethouder ken ik het enorme be-
lang van nuttig werk voor mensen die in an-
dere bedrijven net niet meekomen. De be-
schermde omgeving geeft hen ruimte om dat 
te doen wat iedereen in ons land graag wil: 
werken en zo je eigen broek ophouden. Ik 
zal me dan ook met hand en tand verzetten 
tegen de onzalige bezuinigingen.

Emile Roemer, fractievoorzitter SP

column
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Opmerkelijk: bij de gemeente Oss kwamen 
de afgelopen tijd talloze aanvragen binnen 
van landelijke media. Aanvragen voor inter-
views en reportages op de verkiezingsavond 
van 24 november. Dat is bijzonder, omdat 
herindelingsverkiezingen zelden zo expli-
ciet in de landelijke belangstelling staan. 
Maar dit keer is alles anders, weet de Osse 
SP-fractievoorzitter Paul Peters. ‘Het gaat 
hier om de eerste verkiezingen na de Kamer-
verkiezingen van 9 juni. Er is inmiddels een 
nieuw kabinet en dan wordt de vraag heel 
interessant: wat wordt de politieke trend? 
Hoe beoordelen de mensen bijvoorbeeld 
de VVD, de PVV en het CDA bijna een half 
jaar na de Kamerverkiezingen? En wordt de 
opgaande lijn van de SP doorgezet? Oss is 
de grootste gemeente van deze landelijke 
herindelingsronde en kan dus een aardige 
graadmeter zijn.’ Dat laatste is evenzeer 
interessant met het oog op de provinciale 
verkiezingen in maart. In eerste instantie 
natuurlijk vanwege de samenstelling van de 

provinciebesturen. Provinciale Staten kiezen 
echter ook de Eerste Kamer en die keurt 
de wetsvoorstellen wel of niet goed die de 
Tweede Kamer heeft aangenomen. Met een 
minderheidsregering kan dat heel belangrijk 
worden.
Maar op 24 november gaat het natuurlijk 
primair om Oss en zijn inwoners. De bijna 
80.000 inwoners tellende gemeente wordt 
samengevoegd met ‘buurman’ Lith, dat een 
kleine 7.000 inwoners heeft. Vaak val-
len zulke herindelingen slecht bij kleine 
gemeenten, die zich dan opgeslokt voelen. 
Maar volgens SP-lijsttrekker en wethouder 
Jules Iding is dat hier zeker niet het geval. 
‘De herindeling wordt ook door de men-
sen in Lith positief beoordeeld. Dat komt 
door de manier waarop wij als gemeente de 
afgelopen jaren hebben gewerkt aan voor-
zieningen in de dorpen en ons systeem van 
wijk- en dorpsraden; steeds staan we open 
voor ideeën en kritiek van bewoners.’ 
Iding is al elf jaar wethouder in Oss. ‘Onze 

gemeente maakt een prima ontwikkeling 
door’, vertelt hij. ‘De gemeente Oss geniet 
veel vertrouwen onder de bevolking en in 
het bedrijfsleven en heeft absoluut een po-
sitieve uitstraling in de regio gekregen. Het 
is lang geleden dat er in Oss om de twee jaar 
een nieuwe coalitie zat; ruim zeven jaar heb-
ben we nu al een stabiel gemeentebestuur 
waarin goed wordt samengewerkt. Politiek 
gekonkel en machtspolitiek behoren in Oss 
tot het verleden. Zodoende konden we ons 
concentreren op de ontwikkeling van de 
stad, de kernen en het buitengebied.’

Oss laat zich niet leiden door projectontwik-
kelaars, maar bouwt volgens Jules Iding zélf 
aan de toekomst: ‘Niet met prestigeprojec-
ten, maar door dingen te realiseren waar de 
mensen echt wat aan hebben. Bovendien 
hebben we het steeds opgenomen voor 
mensen met een minimum-inkomen en 
voor degenen die afhankelijk zijn van zorg.’ 
Toch zal ook Oss niet ontkomen aan bezui-
nigingen die het Rijk oplegt. Bovendien is 
nog steeds niet uitgesloten dat de werkge-
legenheid een flinke knauw krijgt, mocht 
Organon/MSD alsnog deels de poorten 
sluiten. Iding: ‘Om met dat laatste te begin-
nen: het ziet ernaar uit dat MSD zich in 
eerste instantie toch stevig heeft vergist in 
het protest en het verzet van de onderne-

Oss kiest, nederland kijkt mee
In een handvol gemeenten vinden op 24 november 
herindelingsverkiezingen plaats. Eén daarvan is Oss, dat al 
heel wat jaren SP-bestuur kent. Van de Osse verkiezingsuitslag 
kan een belangrijk landelijk signaal uitgaan. 
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COLUMN
Geestelijke armoede

Een poosje geleden was ik in het Concert-
gebouw in Amsterdam. Doel van het be-
zoek was overleg over wat te doen tegen 
het plan van Rutte I om 200 miljoen 
te bezuinigen op kunst en cultuur. 
Zo dreigen het Metropole Orkest, het 
Radio Filharmonisch Orkest en het Groot 
Omroepkoor geheel te worden opgehe-
ven. Na wat tips gegeven te hebben over 
hoe het verzet georganiseerd zou kunnen 
worden, vroeg ik of ik een rondleiding 
door het gebouw kon krijgen. En dat kon.

Eerst maar naar de grote zaal. Deze zaal, 
die bijna vierkant is, behoort qua akoes-
tiek tot de beste drie van de wereld. Hier 
staan de groten der aarde; hier klinken 
Mahler, Mozart en Bach; hier raken men-
sen in vervoering. Vanaf de plaats van 
de dirigent heb ik ooit het aanwezige 
publiek mogen toespreken. Dat was op 
een manifestatie tegen de opheffi  ng 
van het Radio Symfonie Orkest. Na om-
zwervingen door de wandelgangen, 
andere zalen en cafés kwamen we in de 
catacomben waar de wereldberoemde 
artiesten hun heel eenvoudige kleedka-
mers vinden. We eindigden in de statige 
dirigentenkamer, de plek waar de 
beroemde dirigenten van het Concert-
gebouworkest uit verleden, heden en 
toekomst zich terugtrekken. Ik vind het 
een eer dat ik het allemaal mag aan-
schouwen, want ik loop over van bewon-
dering voor de mensen die hier hun 
muziek spelen voor altijd volle zalen.

Wat moet er met je gebeurd zijn wanneer 
je in zo iets moois wilt gaan hakken? Ik 
begrijp het niet. Waarom kiezen voor de 
herrie van onnodige JSF-vliegtuigen, en 
dit afbreken?

Rutte, Wilders en Verhagen verhogen ook 
het btw-tarief op alle kunst en cultuur 
met 13 procent naar 19 procent, het ‘luxe-
tarief’. Hier zit ’m, denk ik, de kneep: het 
trio vindt kunst en cultuur 
luxe die je makkelijk kunt 
missen… Armoe.

Jan Marijnissen

OSS KIEST, NEDERLAND KIJKT MEE
mingsraad, de raad van commissarissen en 
de vakbonden. Dat verzet hebben wij als SP 
van harte ondersteund: Organon hoort im-
mers bij Oss! Het is zaak dat álle overheden, 
het bedrijfsleven en het onderwijs samen 
optrekken voor behoud en herstel van onze 
werkgelegenheid en economie. Dat is een 
speerpunt van de SP. En ja, die bezuinigin-

gen zullen zeker een zware klus worden. 
Maar wij zeggen wel: van de solidariteit 
moet je afblijven. Zaken als het minimum-
beleid, het verenigingsleven en het werk in 
de dorpen en de wijken vormen het cement 
van de samenleving en daarom moet je die 
absoluut overeind houden. Maar áls er dan 
bezuinigd moet worden, dan zeg ik: liever 
bezuinigen met de SP aan het roer dan met 
de VVD.’

En daarin kan opnieuw een parallel gezien 
worden met de landelijke politiek. Ook Hans 

van Heijningen, algemeen secretaris van de 
SP, onderkent de signaalfunctie die van een 
goede verkiezingsuitslag op 24 november uit 
kan gaan. ‘De SP speelt al jarenlang een be-
langrijke rol in het bestuur van Oss. Samen 
met de bevolking komen onze bestuurders 
op voor het behoud van werkgelegenheid, 
betaalbare huisvesting, voorzieningen 

en cultuur. Zeker in deze tijd waarin de 
regering-Rutte-Verhagen de rekening van de 
crisis op de gewone mensen afwentelt, is het 
belangrijk om te zien of de bevolking van 
Oss opnieuw vertrouwen uitspreekt in de 
partij die zich keert tegen de tweedeling en 
zich sterk maakt voor een sterke en sociale 
stad en een beter Nederland.’

tekst Rob Janssen
foto Paul Peters

‘Onze man voor Oss’ - en alle kernen in de 
gemeente - schroeft de verkiezingsposter 
vast: stevig links op het aanplakbord

Spreekt de Osse bevolking opnieuw 
haar vertrouwen uit in de partij die 
zich keert tegen de tweedeling?
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Wordt het ‘Pareltje van 
beschaving’ Weggetreiterd? 

Ooit was de Nederlandse Sociale Werkvoorziening een ‘parel-
tje van beschaving’. Dat pareltje heeft de afgelopen decennia 
lelijke krassen opgelopen. Hervormingen, wetswijzigingen met 
op de achtergrond een opstomende marktwerking. Tegenover 
dat massieve geweld staan kwetsbare mensen.

‘Ik begrijp het niet!  
Ik had goddomme alleen maar een vraag!’

 In 1975 werkte Peter Vink (nu 61) als 
arbeidsanalist in de vleesverwerkende 
industrie. Tijdens deze carrière kwam de 
toen 26-jarige Vink ernstig in de problemen. 
Vink: ‘Ik werd lichamelijk ziek en ook na 
talloze ziekenhuisonderzoeken kwam men 
er niet achter wat ik eigenlijk mankeerde. Ik 
kwam in de WAO terecht en zat uiteindelijk 
bij een psychiater. Na twaalf jaar kwam men 
erachter dat ik een hyperventilatiesyndroom 
had waardoor ik angsten kreeg. De oorzaak: 
tijdens mijn werk als arbeidsanalist stond 
ik constant onder buitensporige stress. De 
normeringen van het bedrijf stonden vaak 
haaks op wat goed was voor de werknemers. 
Ik zat dus als arbeidsanalist eigenlijk in een 
onmogelijke positie.’ 

Pas na twaalf jaar wist Vink uit zijn persoon-
lijke dal te kruipen. Hij wilde vrijwilligers-
werk gaan doen en kwam in contact met een 
bedrijfsleider van de Rissegroep, een sociale 
werkplaats in Weert. De bedrijfsleider bood 
Vink een heuse baan aan als administra-
tieve kracht op de elektronica-afdeling. Zo 
ging dat toen, bij de sociale werkvoorzie-
ning. Geen indicatiecommissies of profiel-
schetsers die zich er tegenaan bemoeiden. 
Gewoon een beetje uit de losse pols. Vink: 

‘Ik herinner mij een kolenboer. Die was door 
zijn rug gegaan. Toen was het ook zo van: 
“Joh, kom er maar bij.” Puur voor het sociale 
aspect.’ 

Verdiepen in de handicap
Volgens Vink is inlevingsvermogen de 
smeerolie voor de sociale functie van de 
WSW. Hij zag dat vermogen langzaam 
teruglopen: ‘Kijk, je moet empathie hebben 
met de WSW’er. Je moet je willen verdie-
pen in zijn handicap. Doe je dat, dan blijkt 
veel mogelijk. Doe je dat niet, dan creëer je 
problemen. Toen in 1998 de psychiatrische 

patiënten de WSW binnenkwamen, ook 
bij de Risse in Weert, vond ik dat een goeie 
zaak. Want die mensen hebben recht op een 
zinvolle tijdsbesteding en arbeidsplek. Als 
je weet dat bijvoorbeeld een schizofreen 
alleen maar kan functioneren als hij met 
zijn rug dicht tegen een muur aanzit, zodat 

hij de werkplaats kan overzien, dan moet je 
daarvoor zorgen. Doe je dat niet, omdat je 
het maar aanstellerij vindt, dan vráág je als 
werkleider om problemen.’

Eén voorbeeld waarin het helemaal misliep, 
staat Vink nog vers in het geheugen: ‘Tja, 
dat is het verhaal van ene Wil, buitensporig 
breed en heel sterk. Een en al spieren, die op 
hun beurt echter werden aangestuurd door 
een kwetsbare psyche. Op een dag had Wil 
een vraag aan de afdeling Personeelszaken. 
Eigenlijk had hij die vraag via zijn werkleider 
moeten stellen, maar door zijn psychische 
aandoening snapte Wil alleen de korte 
communicatielijnen. Waarop de geïrriteerde 
personeelsambtenaar op zijn bureaucra-
tische strepen ging staan. Dat gesprek liep 
compleet uit de rails. Paniekerig belde een 
administrateur mij op: “Peter, kom gauw! 
Wil draait door!” Ondertussen hadden ze 
ook de politie erbij gehaald. Ik heb Wil weg 

weten te praten naar mijn kantoortje. Daar 
stortte hij volledig in. Huilen als een klein 
kind. Riep de hele tijd: “Ik begrijp het niet! 
Ik had goddomme alleen maar een vraag!” 
Twee dagen later had hij zichzelf opge-
hangen. Dit is natuurlijk wel een extreem 
voorbeeld, maar het geeft aan hoe rampzalig 

WsW

Condensatoren in luidsprekerbehuizingen monteren 
in sociale werkplaats de Risse in Weert
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het kan uitpakken als je je niet in de mensen 
binnen de WSW verdiept.’ 

Onbeschoft en intimiderend
Werkleiders die zich niet verdiepen in de 
WSW’ers zelf: het is als peuteren aan een op 
scherp staande bom. Een bom die in 2008 
bij WSW-bedrijf Alescon te Assen afgaat. 
Inzet is een snoeihard beleid rond het ziek-
teverzuim. Of werknemers nou herstellend 
zijn van een hartaanval, epilepsie of infec-
tiegevoelige buikoperaties; het kan menig 
werkleider niet echt boeien. De bom gaat af 
als het Dagblad van het Noorden in een serie 
artikelen melding maakt van de situatie 
op de werkvloer. De krantenkoppen liegen 
er niet om: ‘Angstspook op werkvloer’, 
‘Leidinggevenden maken er een zooitje van’, 
en ‘Hard beleid rond ziekteverzuim verziekt 
sfeer bij werkvoorzieningschap’. 

In datzelfde jaar start de SP-afdeling  
Hoogeveen een onderzoek onder de mede-
werkers van het WSW-bedrijf. Hoewel  
directeur Albert Bruins Slot ‘in een open 
sfeer’ met de SP wil praten, gaat hij niet over 
één nacht ijs. Er volgt een tweede onder-
zoek, door Bureau Mede uit Houten, dat  
dezelfde misstanden signaleert als de SP: 

onbeschofte omgangsvormen van werk-
leiders naar werknemers, weinig tot geen 
overleg, amper interesse van werkleiders in 
de achtergrond van een ziektemelding, en 
meisjes met een verstandelijke beperking 
worden niet zelden slachtoffer van seksuele 
intimidatie. Na het rapport-Mede is voor 
directeur Bruins Slot de maat vol en grijpt hij 
in: drie werkleiders worden direct ontslagen.

Angst
Nu, twee jaar later, is het de vraag of de sfeer 
verbeterd is. Het blijkt niet gemakkelijk 
om bij Alescon WSW’ers te vinden die daar 
openlijk over willen praten. Men aarzelt 
sterk, wil absoluut niet met naam genoemd 
worden en of we zo vriendelijk willen zijn 
geen letterlijke citaten te plaatsen die moge-
lijk iemand via de woordkeuze traceerbaar 
zouden kunnen maken. Niet echt een geval-
letje ‘open dialoog’, zoals directeur Bruins 
Slot dat met zijn maatregelen voor ogen had. 
In de gesprekken die we hebben gevoerd, 
komen de volgende hoofdlijnen naar voren.  

• De situatie rond de werkleiders is welis-
waar verbeterd, maar er gaat nog veel mis 
in de communicatie tussen directie en 
werkvloer.

Sociale Werkvoorziening 

•	Al	ver	voor	de	Tweede	Wereldoorlog	waren	
diverse	particuliere	initiatieven	actief	in	de	
sfeer	van	armenzorg	en	liefdadigheid	die	op	
kleinschalige	basis	aangepast	werk	verschaf-
ten	aan	gehandicapten,	zoals	de	vereniging	
Actio	Vincit	Omnia	(arbeid	overwint	alles).	

•	Na	de	Tweede	Wereldoorlog	vond	men	dat	er	
‘iets’	gedaan	moest	worden	voor	de	mensen	
die	gehandicapt	waren	als	gevolg	van	de	oor-
log.	In	1950	resulteerde	dat	in	de	Gemeen-
telijke	Sociale	Werkvoorziening	(GSW)	voor	
handarbeiders.	

•	In	1965	groeide	het	aantal	GSW-werkers	
tot	30.000	en	is	de	gemeentelijke	regeling	
vervangen	door	een	rijksregeling.	In	1968	
werd	een	wetsvoorstel	ingediend.	Citaat:	‘De 
Sociale Werkvoorziening biedt werknemers 
arbeid binnen de grenzen van hun moge-
lijkheden, een vast inkomen verleent hun 
een sociale status en een rechtspositie als 
werknemer, biedt tevens ontplooiing van nog 
aanwezige capaciteiten en brengt contacten 
met andere mensen.’		
In	1969	is	dit	wetsvoorstel	aangenomen.

Soepstengels verpakken in de Risse in Weert
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• WSW’ers kunnen niet meer opklimmen 
tot werkleider, zoals vroeger. In plaats 
daarvan worden werkleiders ‘van buiten’ 
gehaald, die de WSW’ers vaak minder goed 
aanvoelen.

• Er zijn gevoelens van onbehagen omdat de 
WSW-instelling meer en meer verandert  
in een leerwerkbedrijf en instelling voor 
arbeidsreïntegratie. De nieuwe instroom 
gaat ten koste van de WSW-banen; omdat 
de WSW’ers duurder zijn door de beno-
digde begeleiding, vermoeden sommigen.

Directeur Albert Bruins Slot laat weten geen 
enkele behoefte te hebben om achteraf eens 
terug te blikken op die roerige periode en 
de leermomenten nog eens te analyseren. 
Hij stelt dat hij in 2008 al met een tevre-
denheidsonderzoek onder medewerkers 
bezig was, waar de SP dwars doorheen is 
gegaan. Bruins Slot: ‘Kijk, je moet wel iets 
van de WSW-problematiek weten voordat 
je je ermee gaat bemoeien. De hele actie van 
de SP is als een boemerang teruggeslagen 
op de organisatie. En wat de media betreft: 
ik vind echt dat die de WSW’ers misbruikt 
hebben. Mensen zagen maar een gedeelte 
van hun verhaal terug in de krant. Overi-
gens komt er dit jaar en in 2012 weer een 

medewerkers-tevredenheidsonderzoek.’ Op 
de vraag waarom er dan nog steeds mensen 
zijn die niet openlijk met de media willen 
praten, antwoordt Bruins Slot: ‘Ja, dat weet 
ik ook niet. Wat ik wel weet, is dat ik met de 
medewerkers-tevredenheidsonderzoeken 
en het werkoverleg de vinger aan de pols 
houd. Maar hier wil ik het verder bij laten.’ 

De toestanden bij Alescon blijken niet op 
zichzelf te staan. Want ook bij andere WSW-
instellingen, zoals in Zeist (BIGA), Emmen 
(EMCO) en Nijmegen (BREED), heeft het be-
hoorlijk gerommeld. Grote overeenkomst in 

deze gevallen: werkleiders zonder empathie 
die WSW’ers onder druk zetten om meer 
te presteren, soms zelfs tijdens ziekte, plus 
aanzienlijke tekorten door een overdaad aan 
managers. Intussen is de situatie bij BIGA, 
EMCO en BREED na fors ingrijpen van een 
tijdelijke directie weer menswaardig te noe-

men. Door actievoeren blijken toch dingen 
te kunnen veranderen.

Mensen met omruilgarantie
In Amsterdam is SP-gemeenteraadslid 
Maureen van der Pligt in de weer met 
problemen rond WSW-instelling Pantar. 
Van der Pligt: ‘Piet Dek, de toenmalige 
directeur, vond al in 2000 dat de WSW niet 
alleen maar voor WSW’ers moest zijn. Hij 
wilde een ‘flexpool’ op gaan zetten waar 
werkgevers gemakkelijk een gedetacheerde 
WSW’er konden omruilen als-ie niet beviel. 
Dus niet begeleiden en afstemmen op wat 

die WSW’er wél kan, maar gewoon hup, 
bevalt-ie je niet, dan kan je ’m omruilen. Dek 
ging dan naar een bedrijf met de boodschap: 
“Heb je tien Polen in dienst? Nou dat werk 
doen mijn gehandicapten goedkoper! Ja, 
inclusief omruilgarantie!” WSW’ers als han-
delswaar. Ik kan daar zo boos van worden! Je 

‘Is zo’n directeur zelf eigenlijk  
wel goed bij zijn hoofd?!’

Onder strikte hygiënevoorschriften wordt snoep in handvatjes geduwd en verpakt
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hebt het hier over ménsen. Is zo’n directeur 
zelf eigenlijk wel goed bij zijn hoofd?! Het 
leek diezelfde directeur een goed idee om de 
groep WSW’ers uit te breiden met aller-
hande volk, zoals verslaafden, tbs-klanten, 
noem maar op. Zie je het al voor je? Een tot 
tbs veroordeelde seksuele delinquent naast 
een zwakbegaafd meisje op de inpakafde-
ling? Wat je ook ziet is dat werkleiders 
steeds grotere groepen hebben en tegelijker-
tijd steeds minder verstand van psychische 
aandoeningen en hoe daarmee om te gaan. 
En tot slot rijzen de kosten behoorlijk de pan 
uit vanwege een loodzware overhead. Ik heb 
dat eens uit willen zoeken, maar daar wilde 
men niet aan meewerken. Dat is voor mij 
een teken aan de wand.’ 

Uitzendbureau Loonslaaf
In Amsterdam blijft het niet alleen bij pra-
ten. Op 7 oktober startte Van der Pligt met 
anderen de actie Uitzendbureau Loonslaaf 
bij boerderij Langerlust. Daar werden op 
dat moment diverse prijzen voor sociaal 
ondernemerschap uitgereikt aan onderne-
mers. Aanleiding voor de actie is de proef 
met loondispensatie, waar de Amsterdamse 
GroenLinks-wethouder Andrée van Es zich 
vrijwillig voor aanmeldde. De actievoerders 
noemen het een staaltje moderne slavernij. 
Veel ondernemers hebben de petitie tegen 
de proef ondertekend, waaronder MKB-
voorzitter Mark van der Horst. 
Van der Pligt ligt duidelijk op ramkoers: ‘Met 
dit kabinetsbeleid maak je een eind aan de 
cao en aan het minimumloon, waardoor de 
onderkant van de arbeidsmarkt en de WSW 
echt op scherp komen te staan. Albert Heijn 
wenst de petitie niet te ondertekenen. Nou, 
dan niet! Dan gaan wij de klanten van AH 
benaderen om een mailtje te sturen aan de 
AHOLD-directie met het verzoek niet met 
die loondispensatie-pilot mee te doen.’

Op zaterdagmiddag 16 oktober flyeren zo’n 
acht SP’ers bij Albert Heijn aan de Amster-
damse Nieuwezijds Voorburgwal. De reacties 
variëren van: ‘Joh, rot op’, tot aan: ‘Goh, dat 
wist ik niet’ en ‘Goeie actie’. Een jurist met 
een AH-tasje waar een stokbrood uitsteekt, 
roept: ‘Maar dit kan helemaal niet! Dit is 
tegen de wet!’ WSW’er Mario, die ook bij de 
actie staat, grapt: ‘Albert Heijn lét niet op de 
kleintjes, Albert Heijn plét de kleintjes.’ Wat 
die kleintjes betreft: vaak spreekt men over 
WSW’ers in termen als ‘kwetsbaar’. Tegelijk 
zijn het vaak regelrechte helden en heldin-
nen die, ondanks het feit dat het leven niet 
bepaald zachtzinnig met ze omspringt, toch 
overeind blijven.
Zoals Vera Schaefer. Haar hele leven leed 
zij aan vrij ernstige depressies. Op 19 juli 

Stap voor Stap geSloopt 
Hoe heeft een maatschappelijke regeling als de Sociale Werkvoorziening, in 1968 opgezet om  
kwetsbare of gehandicapte mensen aan werk te helpen, zich kunnen ontwikkelen tot een jungle? 

•	In	1989	komt	CDA’er	Lubbers	met	de	budgetfinanciering: de hoogte van het budget voor de 
Sociale	Werkvoorziening	wordt	niet	langer	bepaald	op	basis	van	het	aantal	werknemers.	Door	de	
budgetfinanciering ontstaan er wachtlijsten en gaan werkplaatsen bedrijfsmatiger werken om 
zoveel mogelijk uit hun budget te halen.

•	In	1998	voert	PvdA’er	Melkert	de	nieuwe	Wet	op	de	Sociale	Werkvoorziening	in.	Niet	langer	
hebben	nieuwe	WSW’ers	recht	op	een	levenslange	WSW-plek.	De	WSW’ers	die	na	1998	instromen	
worden	periodiek	herkeurd.	Mensen	zonder	echt	ernstig	lichamelijk	of	psychisch	gebrek	komen	
er	niet	meer	in;	mensen	met	een	ernstiger	psychische	aandoening	of	meervoudige	handicaps	wel.	
Bijgevolg	is	er	veel	onzekerheid	onder	WSW’ers,	vanwege	de	herkeuringen	en	de	komst	van	een	
moeilijker doelgroep.

•	In	2000	publiceert	de	SP	de	resultaten	van	onderzoek	naar	de	zich	opstapelende	problemen,	in	
het rapport: Over de rooie helpen, dat is wat er hier gebeurt.

•	In	de	periode	2002-2004	krijgt	de	marktwerking	zijn	definitieve	beslag	binnen	de	WSW.	De	Wet	
Werk	en	Bijstand	van	VVD’er	Mark	Rutte	maakt	dat	gemeenten	hun	werklozen	gaan	‘dumpen’	in	
de	WSW-werkplaatsen.	Hierdoor	maken	nieuwe	en	langdurig	werklozen	hun	opwachting	bij	de	
sociale	werkplaatsen,	waaronder	tbs’ers.	De	WSW’ers	worden	verstoten	van	de	werkvloer	naar	de	
kantine	omdat	de	‘gezonde’	werklozen	het	werk	sneller	kunnen	uitvoeren.	Ook	zijn	er	spanningen	
tussen	WSW’ers	en	‘nieuwe	instromers’.	

•	In	de	periode	2004-2006	zetten	de	gemeenten,	die	de	WSW	financieren,	de	sociale	werkplaatsen	
nog	meer	onder	druk.	De	eenderde-regeling	wordt	ingevoerd:	de	WSW’ers	worden	in	drie	
groepen	verdeeld.	Eenderde	van	de	WSW’ers	moet	gedetacheerd	(uitgeleend)	worden	in	reguliere	
bedrijven, eenderde moet in dienst komen van reguliere bedrijven en eenderde zou dan binnen 
de	sociale	werkvoorziening	mogen	blijven.	Zorgvuldigheid	en	inlevingsvermogen	zijn	bij	zo’n	
cijfermatige aanpak ver te zoeken.

•	In	2008	licht	SP-Kamerlid	Paul	Lempens	het	hele	WSW-verhaal	vanaf	2000	nog	eens	goed	door.	
Hij legt de zwakke plekken vast in een even verontrustend als lijvig rapport: WSW, parel zonder 
glans.	Alle	onderzochte	voorbeelden	hebben	een	constante:	welke	maatregel	er	ook	‘uitgevonden’	
werd,	de	WSW’er	zelf	ging	erop	achteruit.	Ondertussen	sleutelt	een	commissie	onder	leiding	van	
CDA’er	Bert	de	Vries	verder	aan	de	WSW.	In	Fundamentele Herbezinning zoekt de commissie naar 
manieren	om	met	hetzelfde	budget	meer	mensen	aan	de	slag	te	krijgen.	Dat	blijkt	te	kunnen,	en	
wel	door	hun	positie	te	verslechteren.	Schaf	de	cao	af,	betaal	maximaal	het	minimumloon	(liefst	
minder),	en	gooi	alle	werkzoekenden	met	WSW’ers	op	een	grote	hoop.	

•	In	2010	zet	het	kersverse	kabinet-Rutte-Verhagen	er	de	vaart	in,	met	een	bezuiniging	van	 
120	miljoen	euro	per	jaar.	Volgens	berekeningen	van	het	CPB	zullen	er	in	2015	zo’n	30.000	
mensen	minder	in	de	WSW	zitten	dan	nu	(100.000).	Op	termijn	verwacht	men	dat	dit	leidt	tot	een	
uitstroom	van	60.000	WSW’ers.	Voor	degenen	die	wel	bij	de	sociale	werkplaats	mogen	blijven	
werken,	zijn	er	al	in	40	gemeenten	proeven	aan	de	gang	met	‘loondispensatie’.	Dat	betekent	
regulier werk voor minder dan het minimumloon.

TRIBUNE1110 Ch.indd   10 29-10-10   16:29



11tribune november 2010

1998 overleed de 14-jarige (en enige) dochter 
van haar zus door een auto-ongeluk. Zeven 
maanden later overleed haar vader. Net toen 
Vera weer uit het dal kroop, werd er bij haar 
in 2004 borstkanker geconstateerd. In 2005 
moest een borst worden afgezet. Op de-
zelfde dag kreeg Vera’s zus te horen dat ook 
zij borstkanker had. Weer later werden bij 
Vera de eierstokken en enkele lymfeklieren 
verwijderd. Dat zorgt voor vochtophoping, 

daarom is het noodzakelijk dat zij voldoende 
lichaamsbeweging krijgt. Op 24 juli 2008 
werd haar moeder ernstig ziek: borstkanker. 
In 2009 kampte Vera met hartproblemen, 
die inmiddels onder controle zijn. Onder-
tussen gestopt met de anti-depressiva, leek 
een half jaar geleden het geluk haar toe te 
lachen. Ze kon bij Pantar een baan krijgen. 
Postbezorging met een busje, echt het mooi-
ste wat haar in jaren was overkomen.
Vier maanden lang, tot 1 juli dit jaar, genoot 
de kersverse chauffeuse van haar werk. Ze 
voldeed in alle opzichten. Altijd op tijd, 
nooit bekeuringen of schade en ze leidde 
zelfs andere chauffeurs op. Op 1 juli kreeg 

ze te horen dat men weliswaar blij was met 
haar, maar dat ze haar handicap bagatel-
liseerde. Ze moest personenvervoer gaan 
rijden, dat was wat rustiger voor haar. Vera’s 
wereld stortte in. Post rondrijden was veel 
dynamischer en gaf haar juist veel meer de 
voor haar zo noodzakelijke lichaamsbewe-
ging dan personenvervoer. Vera vocht het 
besluit aan. Dat had uiteindelijk resultaat. 
Sinds kort stuurt Vera weer dolgelukkig haar 

postbestelbus door Amsterdam. 

‘Wat je vaak ziet,’ mijmert WSW-oldtimer 
Peter Vink, ‘is dat het merendeel van de 
WSW’ers heel veel kracht en capaciteiten 
heeft. Als je maar éven de moeite neemt om 
de juiste voorwaarden te scheppen, gaan ze 
als een speer.’

 www.sp.nl/werk

tekst Paul Waaijers en Jola van Dijk
foto’s Jac Vanderfeesten

‘Laffe bezuiniging’
Het kabinet-Rutte gaat jaarlijks 120 miljoen 
euro bezuinigen op de sociale werkvoorzie-
ning. Wat dat precies betekent voor sociale 
werkplaatsen hangt af van hoe de gemeente 
de bezuiniging gaat invullen. Dat kan door te 
bezuinigen op kosten van het gebouw, door 
afdelingen te sluiten, maar ook door mensen te 
ontslaan. In heel Nederland betekent deze  
bezuiniging dat er in 2015 30.000 minder plek-
ken zijn bij de sociale werkvoorziening. Terwijl 
er nu al 25.000 mensen op de wachtlijst staan.
SP-Kamerlid Sadet Karabulut: ‘Tienduizenden 
mensen met een arbeidsbeperking zullen ach-
ter de geraniums en in de armoede belanden. Ik 
weiger te accepteren dat zij de rekening van de 
crisis gaan betalen. Geld afpakken van mensen 
die al geen cent te makken hebben, is een 
laffe bezuiniging en leidt uiteindelijk tot meer 
armoede en uitsluiting.’

Onder het motto ‘Armoede werkt niet’ is de 
SP inmiddels een campagne begonnen om 
genoemde plannen van tafel te krijgen. Kijk op 
www.armoedewerktniet.nl Daar vind je meer 
uitleg, kun je een petitie tekenen, vragen stellen 
en persoonlijke verhalen van WSW’ers lezen. 
Bijvoorbeeld van Nicole, die arbeidsongeschikt 
was en tóch wilde werken. Via de WSW kon 
dat. Haar reactie op de bezuinigingen: ‘En ik pik 
’t niet dat ze me dit dadelijk af willen pakken, 
want ondanks de dagelijkse pijn wil ik graag 
blijven werken. (…) Hier kan ik echt pissig om 
worden. Werk je, word je nog gestraft!’ Of Ellen, 
die schrijft: ‘Ik word serieus vreselijk wanhopig 
en moedeloos van de plannen van de regering 
en er gaat geen dag voorbij dat ik me geen 
vreselijke zorgen maak om m’n toekomst. Ik 
ben 18. Ben dus net volwassen en weet nu al 
niet hoe ik verder moet.’

 www.armoedewerktniet.nl‘Maar dit kan helemaal niet! 
‘Dit is tegen de wet!’

wij wiLLen werk
geen armoede!
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natuur in de 
uitverkoop
› Het kabinet-Rutte kondigt in het regeer-
akkoord bezuinigingen op natuur aan. 
Recreatiebossen rondom steden worden 
geschrapt, natuur van Staatsbosbeheer 
moet verkocht worden en essentiële na-
tuurgebieden in Nederland worden ernstig 
aangetast. Op het kaartje zijn de plannen 
samengevat (afbeelding 1).

› Vooral de inkrimping van de Ecologische 
Hoofdstructuur (EHS) is volgens natuur-
kenners een slecht idee. De EHS verbindt 
natuurgebieden, zodat diersoorten zich 
kunnen verplaatsen. Dat is noodzakelijk 
voor hun voortbestaan. Frank Berendse, 
hoogleraar Natuurbeheer aan de Univer-
siteit van Wageningen, noemt diersoorten 
in geïsoleerde natuurgebieden ‘soorten die 
gedoemd zijn om uit te sterven’.

› In de uitverkoop: Speelbos De Balij 
(foto’s 2 en 3) en het Bieslandse Bos tus-
sen Zoetermeer en Den Haag, goed voor 
900.000 bezoeken per jaar. Ook natuurge-
bied Houten in de gemeente Houten mag 
van de regering weg (foto 4).
foto Suzanne van de Kerk

› Rechts is kennelijk (terecht) bang voor de 
grote weerstand die hun plannen oproept. 
Maar om nou ook dé plek om te demon-
streren in Den Haag, het Malieveld, maar 
in de uitverkoop te gooien?! Toch staat ook 
dat op  het lijstje ‘te schrappen of verko-
pen’.

› Natuur bij de Korte Uitweg in Schalkwijk 
(foto 5). Mag weg van het kabinet.
foto Suzanne van de Kerk

› Foto 6: een medewerker van Staatsbos-
beheer zet in moerasgebied de Deelen bij 
Heerenveen drijvende nestmogelijkheden 
uit voor zwarte sterns. 
foto Herman Engbers

› SP-Tweede Kamerleden Paulus Jansen 
en Henk van Gerven starten een actie om 
deze aanslag op de Nederlandse natuur 
te verijdelen. Houd www.sp.nl in de gaten 
voor nieuws over deze actie.

1

Legenda

Mogelijk te verkopen natuur van Staatsbosbeheer  
buiten de Ecologische Hoofdstructuur ± 15.000 ha
Mogelijk te verkopen natuurgebieden met recreatie  
om de stad van Staatsbosbeheer
Te schrappen natuurgebieden met recreatie  
om de stad ± 9.000 ha (rood + lichtgeel)
Te schrappen en te verkopen natuur van robuuste  
verbindingszones ±27.000 hectare
Geplande en bestaande natuur van de Ecologische Hoofdstructuur 
die op onbekende wijze verkleind gaat worden.
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‘Als Ger Wouters ergens binnenkwam, kwám 
er ook echt iemand binnen. Ik zie heel wat 
mensen in de zaal die daar uit eigen ervaring 
over mee kunnen praten. Twee burgemees-
ters, wethouders, raadsleden, Kamerleden, 
onze fractievoorzitter in de Tweede Kamer, 
onze partijvoorzitter. Ger Wouters was een 
grote man die een groot verhaal te vertel-
len had, en dat doorgaans in opmerkelijk 
eenvoudige bewoordingen deed. Zijn 
verhaal begon en eindigde doorgaans met 
solidariteit. Daardoor zou de samenleving 
zich moeten laten leiden, om tot eerlijker 
verhoudingen en minder ongelijkheid te 
komen. En daardoor liet Ger Wouters zich 
leiden, zo lang als ik hem gekend heb – en 
dat is best lang. 

Op 9 oktober zouden we dat gaan vieren, 
met een heuse reünie der pioniers. De 
mensen die er begin jaren zeventig bij waren 
toen de SP ging beginnen in Brabant. Het 
initiatief kwam van Ger, met Jan Marijnissen 

Afscheid vAn brAbAnts boegbeeld
Ger Wouters (58) overleden

en Paul Peters. Geweldig idee – alleen Ger 
was er niet bij. Te ziek door zijn hersen-
tumor, dus thuis in bed. Daarom zijn we 
naar Schijndel gegaan, met een paar flesjes 
Belgisch bier, een deelnemersbutton én iets 
bijzonders op zak: het enige landelijke on-
derscheidingsteken dat de SP kent. Ik vond 
het een eer om deze grote man, die aan zijn 
laatste grote strijd bezig was, in zijn eigen 
omgeving, met zijn vrouw Tonnie aan zijn 
zij, een gouden tomaat te mogen opspelden. 
Normaal doen we dat alleen op een partij-
congres, maar daar konden we bij Ger niet 
mee wachten. De grote man die voor zoveel 
mensen in de voorhoede van de strijd voor 
verbetering en bescherming stond, kon zijn 
eigen situatie niet meer verbeteren en zijn 
eigen lijf niet meer beschermen tegen de 
tumor die ongevraagd bij hem was komen 
inwonen. Niet dat hij het niet geprobeerd 
heeft. Uit alle macht. Trots toonde hij me 
in augustus het masker dat hij op had bij 
bestralingen. Hij vond het wel een beetje 

een stoere strijdhelm. Toen dacht hij nog dat 
wellicht ook voor socialisten soms won-
deren gebeuren. Later wist hij dat hem dat 
niet zou gaan overkomen. Hij moest onder 
ogen zien dat zijn enerverende leven tot een 
einde ging komen. Eigenlijk had Ger daar 
helemaal geen tijd voor. Er was nog zoveel te 
doen, zoveel strijd te strijden.

Volgens mij heeft Ger Wouters alles gedaan 
wat je redelijkerwijs kunt verlangen van 
iemand die de wereld wil veranderen omdat 
hij het mensen morgen beter wil geven dan 
ze het vandaag meemaken. Hij was voor ons 
activist, propagandist, raadslid, wethouder 
in Schijndel en Boxtel, Statenlid in Noord-
Brabant, partijbestuurder. Hij liep altijd mee 
voorop maar leerde ook anderen hoe zij 
ook mee voorop konden lopen. En aan zijn 
zij liep er altijd eentje mee, zijn wederhelft. 
Zonder Tonnie was Ger niet de grote man 
geworden die we ons vandaag herinneren. 
Ook dat is solidariteit, iets wat je geeft, iets 
wat je krijgt. 

Voor ons was en blijft Ger Wouters een grote 
man, een hele grote meneer. Als ik een hoed 
had, nam ik hem diep voor hem af.’

tekst Tiny Kox
foto Rob Voss
 

Op 26 oktober overleed Ger Wouters, in maart voor de zoveelste keer ge-
kozen als raadslid voor de SP in zíjn Schijndel en tot op dat moment wet-
houder in Boxtel. Ger Wouters was een boegbeeld van de SP in Noord-
Brabant. SP-Eerste Kamerlid Tiny Kox sprak tijdens de afscheidsdienst 
op 30 oktober namens de SP een afscheidswoord voor deze markante 
strijder van het eerste uur.

Ger Wouters op het SP-congres van november 2007
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de allerarmsten verlaagt en tegelijkertijd po-
litici ongemoeid laat, steekt Roemer: ‘Wie de 
allerarmsten pakt, moet ook in eigen vlees 
durven snijden.’

Behouden wat goed is, hervormen waar het 
fout zit. Dat zette Roemer tijdens het debat 
tegenover de kabinetskoers die leidt tot ‘Ne-
derland in Tweeën’. Waar het fout zit, zoals 
onder meer in de zorg, de financiële sector, 
de economie en de energievoorziening, 
deed hij concrete hervormingsvoorstellen. 
‘Voor fundamenteel verkeerde zaken, bie-
den wij fundamentele oplossingen.’
‘De minister-president heeft ook een 
vreemde opvatting over de sociale zeker-
heid. Die noemt hij een geluksmachine: die 
machine moeten wij stopzetten. De sociale 
zekerheid is geen geluksmachine, maar een 
pijler onder onze beschaving. Goede sociale 
voorzieningen zijn nodig om mensen die 
ziek worden, oud worden of hun werk ver-
liezen niet te laten vervallen in armoede.’
Hoe kil, hard en onpersoonlijk de plannen 
van het nieuwe kabinet ook zijn, Emile 

Roemer legt allerminst zijn hoofd in de 
schoot. ‘Al die slechte plannen zijn nog geen 
wet; die moeten eerst nog maar eens door 
deze Kamer zien te komen. En ik zie dat nog 
niet zomaar gebeuren. De SP zal er alles aan 
doen om de tweedeling van Nederland te 

voorkomen.’

 Op www.sp.nl is de 
hele bijdrage van Emile Roe-
mer aan het debat over de 

regeringsverklaring te lezen.

‘Ik wil voorkomen dat de huidige recessie 
misbruikt wordt voor de afbraak van alles 
wat ons land sociaal maakt.’ Het was een 
cruciale uitspraak van Emile Roemer tijdens 
het debat over de regeringsverklaring op 
26 oktober. ‘Ik schrik weleens als ik zie 
hoe gemakkelijk politici – van rechts tot 
links – alles in de uitverkoop doen waar zo 
veel Nederlanders trots op zijn. Onze goede 
voorzieningen, onze sociale zekerheid, onze 
rechtsstaat. De typisch Nederlandse men-
taliteit van zorgen voor elkaar en samen de 
schouders eronder. Ik begrijp werkelijk niet 
waarom we dat allemaal moeten afbreken. 
Deze verworvenheden maken Nederland 
juist tot een land waar je na je vakantie 
graag terugkomt. Een land waar we samen 
garant staan voor solidariteit en menselijke 
waardigheid. Een land van beschaving, waar 
mensen gelijkwaardig zijn en je bestaan 
gegarandeerd is.’

Vrijheid alleen voor de elite
‘Vrijheid en verantwoordelijkheid’ luidt 
het motto van de nieuwe regering, maar de 
vrijheid lijkt een privilege van de elite te 
worden. De verantwoordelijkheid daarvoor 
mogen de zieken, de studenten, de mensen 
met een arbeidsbeperking, de lage-inko-
mensgroepen dragen. Roemer: ‘Met deze 
harde rechtse regering koersen we af 
op ‘Nederland in Tweeën’. Ziek 
tegenover gezond, arm te-
genover rijk, jong tegenover 
oud, allochtoon tegenover 
autochtoon, huurder tegen-

‘Stelen van de armen en  
‘verdelen onder de rijken’

over verhuurder, woningzoeker tegenover 
ontwikkelaar en speculant. Het kabinet-
Rutte wordt precies zoals ik voorspelde: een 
omgekeerde Robin Hood. Het gaat stelen 
van de armen en verdelen onder de rijken. 
Mark Rutte wil een premier zijn voor alle 
Nederlanders. Ik hoop het van harte. Maar 
dan zal hij toch echt beter naar de mensen 
moeten luisteren. Naar de zorgen van een 
doorsnee, modaal Nederlands gezin met 
twee kinderen, een bescheiden koophuis in 
een kleine stad en een auto. De mensen die 
zich door hun zorgkosten en stijgende kos-
ten van wonen en vervoer hardop afvragen: 

“Kan ik voor mijn kinderen wel de opleiding 
betalen die zij verdienen?”’

Fundamentele oplossingen
Tijdens het debat stelde de SP-voorman 
voor om de salarissen van politieke ambts-
dragers met 10 procent te verlagen. In eerste 
instantie als alternatief voor het voor-
stel van Rutte om het aantal politici 

te verminderen, want dat is in de 
ogen van Roemer ‘onhaal-

baar en ongewenst’. 
Het feit echter dat het 

nieuwe kabinet het 
sociaal minimum voor 

Waar het in grote lijnen naartoe zou gaan, kon 
je al wel aanvoelen. Maar toen het nieuwe 
rechtse kabinet uiteindelijk zijn regerings-
verklaring op tafel legde, bleken zelfs de 
bangste vermoedens gegrond. ‘Stelen van 
de armen en verdelen onder de rijken’, 

 karakteriseert Emile Roemer de plannen.

nederland 
in tweeën
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iedereen op de nullijn, maar 
de graaiers mogen doorgaan
In de publieke sector zet het kabinet werkne-
mers op de zogenaamde ‘nullijn’. Politieagenten, 
vuilnismannen en andere ambtenaren hoeven 
geen enkele salarisverhoging te verwachten en 
zullen er – rekening houdend met de inflatie – 
qua inkomen op achteruit gaan. Maar het graai-
gedrag in de publieke sector blijft ongemoeid; 
topbestuurders blijven dus grootverdieners. In 
plaats daarvan legt het kabinet de rekening van 
de crisis bij de laagstbetaalde ambtenaren. 

Ziek worden = betalen
De solidariteit in de zorg wordt verder afge-
broken. Het basispakket wordt uitgekleed; de 
verwachting is dat medicijnen als cholesterol-
verlagers en maagzuurremmers uit het basis-
pakket verdwijnen, evenals bepaalde operaties 
en behandelingen van psychische stoornis-
sen. Tegelijkertijd gaan de vaste zorgpremies 
omhoog met drie- à vierhonderd euro per jaar; 
het eigen risico stijgt in 2012 naar 210 euro. 
De zorgtoeslag daarentegen wordt verlaagd. 
Kortom: meer betalen voor minder zorg. Een 
andere grote ingreep is het liberaliseren van de 
collectieve verzekering AWBZ. Dat betekent dat 
de zorg voor chronisch zieken, gehandicapten 
en ouderen, inclusief enorme bezuinigingen, 
naar de gemeenten wordt geschoven. De 
uitvoering van de AWBZ gaat vervolgens naar 
de zorgverzekeraars. Dit zal leiden tot vele plus-
pakketten, uiteraard voor wie dat kan betalen. 
De patiënt wordt nog meer dan voorheen het 
kind van de rekening.

de rijken rijker,  
de armen armer
Het koopkrachtbeleid van het nieuwe kabinet 
laat een opvallend kenmerk zien. Volgens cijfers 
van het CPB moeten de allerlaagste inko-
mens rekenen op gemiddeld een procent aan 
koopkrachtverlies; de inkomensgroep van een 
tot twee keer modaal gaat er een half procent 
per jaar op achteruit. En de huishoudens die op 
twee keer modaal of nog meer zitten? Die gaan 
er een kwart procent op vóóruit! Conclusie: 
onder Rutte gaat de kleine groep met hoge 
inkomens er op vooruit, en dat mogen de mid-
dengroep en vooral de mensen met de laagste 
inkomens betalen. Voor bijvoorbeeld bijstands-
moeders kan dat op langere termijn oplopen 
tot 2.000 euro per jaar. Ondertussen vraagt 
het kabinet niets van bankiers, speculanten en 
top-bestuurders.

Cadeautje voor  
het bedrijfsleven
De economie herstelt en bedrijven maken weer 
winst. Toch verlaagt dit kabinet de winstbe-
lasting – de aandeelhouders mogen niets 
tekort komen. Nederlandse gezinnen wel: het 
maatregelenpakket dat hen treft, behelst 1,7 
miljard euro. Daarbij valt te denken aan de netto 
verlaging van de bijstand en beperkingen van 
de zorgtoeslag, kinderopvang en kindgebon-
den budget. En ook hierbij geldt: hoe meer je 
verdient, hoe minder je erop achteruit gaat. 

nederland in tweeën
...als het aan het kabinet-rutte ligt
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net als vroeger:  
studeren voor de elite
Iedere student die langer dan de beoogde drie 
jaar over de bachelorfase doet, betaalt straks 
voor elk extra jaar 3.000 euro. 
De studiefinanciering voor de masterfase wordt 
afgeschaft en vervangen door een leenstelsel: 
zelf betalen dus. Doorleren wordt dus weer een 
voorrecht van kinderen van rijkelui of studenten 
moeten bereid zijn om zich diep in de schulden 
te steken. 

Huursector: slopen maar
Het kabinet wil de doorstroming op de 
huurmarkt bevorderen door huurders met een 
gezinsinkomen boven de 43.000 euro fors meer 
te laten betalen (tot 5 procent). Dat leidt er 
tevens toe dat het huren van een woning alleen 
nog mogelijk wordt voor mensen met een laag 
inkomen. Sowieso zal het aantal huurwoningen 
op termijn flink gaan verminderen, omdat het 
kabinet de koop van een corporatiewoning wil 
bevorderen.
Ook worden woningcorporaties voor een groot 
deel verantwoordelijk voor de financiering van 
de huurtoeslag. Hierdoor zal de corporatie min-
der kunnen bouwen en tevens gaat de doorsnee 
huurder meebetalen aan de woonlasten van 
de armste huurder. De hypotheekrenteaftrek 
van de villabezitter wordt echter op geen 
enkele manier begrensd. Uiteindelijk ontstaat 
de vreemde situatie dat de arme huurder 
meebetaalt aan de hypotheekrenteaftrek van de 
rijke villabezitter, terwijl laatstgenoemde straks 
niet meer meebetaalt aan de huurtoeslag van 
de arme huurder. 

ben jij een ‘ecHte’  
nederlander?
Het nieuwe kabinet gaat het voor toegelaten 
migranten nog een stukje moeilijker maken, 
met extra eisen. Door de invoering van een 
‘tijdelijk Nederlanderschap’ wordt groen licht 
gegeven voor het ontstaan van verschillende 
‘soorten’ Nederlanders, waardoor tegenstel-
lingen juist groter worden. Tegelijkertijd staat in 
de kabinetsplannen niets over de aanpak van 
de vele getto’s die ons land al decennialang 
‘rijk’ is. Talloze kinderen van de tweede of derde 
migrantengeneratie komen in zulke wijken 
nog steeds niet of nauwelijks in aanraking met 
kinderen van autochtone ouders. Geen letter 
daarover in de kabinetsplannen. Het gevolg: 
verdere tegenstelling, tweedeling, vervreemding 
en wederzijdse vooroordelen. 
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Wat Rutte, Verhagen en Wilders willen, is niet per se wat er gaat gebeuren. Sommige 
rechtse wensen kunnen alleen worden vervuld als er internationale verdragen aangepast 
worden, voor weer andere voorstellen is een grondwetswijziging nodig. De SP zal alles op 
alles zetten om, samen met de mensen om wie het gaat, dwars te liggen bij alle plannetjes 
die Nederland in tweeën splitsen.

Armoede werkt niet
Op zich klinkt het leuk: het nieuwe kabinet 
wil dat mensen met een arbeidsbeperking 
(WSW, Wajong en WWB-uitkeringsge-
rechtigden) aan de slag gaan in normale 
bedrijven. Dan moet je natuurlijk wel ervoor 
zorgen dat werkgevers gestimuleerd worden 
om mensen uit de sociale werkvoorziening 
of jonge gehandicapten in dienst te nemen. 
Maar dat gebeurt niet. Wat wel? Rutte I be-
perkt de toegang tot de Wajong, bezuinigt op 
de WSW, verlaagt uitkeringen en laat dege-
nen die wél bij reguliere werkgevers werken 
mogelijk onder het minimum verdienen. De 
SP pikt het niet. 

 www.armoedewerktniet.nl

Minder aidsremmers en  
minder onderwijs
Over armoede gesproken: er is voor bijna 
een miljard euro aan bezuinigingen gepland 
op ontwikkelingssamenwerking. Kamerlid 
Ewout Irrgang heeft becijferd wat een ver-
mindering van eenvijfde van het ontwikke-
lingsbudget zou kunnen betekenen voor de 
allerarmsten. ‘Als bijvoorbeeld de bijdrage 
aan het Global Fund met 20 procent zou af-
nemen, zullen per jaar zo’n 100.000 mensen 
geen toegang meer hebben tot aidsremmers. 
Zo wordt de gemakkelijke korting van CDA, 
VVD en PVV hier in Nederland, daar een 
zware doodstrijd voor hen. En een vermin-
dering van 20 procent van ons budget aan 
de ‘Campaign for education’ van Oxfam/ 
Novib zou betekenen dat in 2015 ruim 
600.000 kinderen minder naar school 
zullen gaan, dan zonder bezuinigingen.’ 
Bezuinigingen buiten Nederland zijn dus 
allerminst pijnloos of gratis. 

Agenten en asfalt
Smakelijker klonken voor menigeen de door 
de nieuwe coalitie uitgeproken intenties 
voor filebestrijding en meer politieagen-
ten. Echter: normaal gesproken worden 
de aardgasopbrengsten gereserveerd voor 
infrastructurele projecten. Volgens het 
regeerakkoord gaan die voortaan direct naar 
de schatkist. Het is daardoor onduidelijk of 
er nog wel genoeg geld overblijft voor file-
bestrijding en investeringen in het openbaar 
vervoer. Welke plannen precies hierdoor in 
de ijskast komen, is nog niet bekend.

Nog zoiets: de beloofde 3.000 extra politie-
agenten. Volgens Kamerlid Ronald van Raak 
kan dit alleen op langere termijn, ‘omdat 
agenten opgeleid en begeleid moeten wor-
den. Verkorten van de politie-opleiding leidt 
wel tot meer, maar niet tot betere agenten.’ 
Doordat het kabinet bovendien ambtenaren 
op de ‘nullijn’ zet, worden de extra agenten 
feitelijk betaald door de lonen van andere 
agenten te bevriezen. Roept u maar: sigaren 
uit eigen doos of loze beloften?

Inmiddels heeft de SP diverse bewindslie-
den al op het matje geroepen en gaan er tal 
van acties en campagnes van start. Op  
www.sp.nl vindt u nieuws over acties. Ook 
op gemeentelijk niveau gaat de SP de strijd 
aan. Neem contact op met uw lokale afde-
lingsbestuur; zij weten hoe u kunt helpen de 
rechtse winter een beetje op te warmen.

tekst Rob Janssen
illustraties Marc Kolle

en wat dies meer zij...
•	Het	kabinet	stopt	geen	geld	meer	in	het	
met	elkaar	verbinden	van	hoogwaardige	
natuurgebieden	in	het	kader	van	de	
Ecologische	Hoofdstructuur	(EHS).	De	
EHS	is	de	beoogde	‘groene	corridor’	door	
Nederland	en	geldt	als	paradepaardje	van	
de	natuurontwikkeling	in	ons	land.	

•	De	marktwerking	in	de	zorg	wordt	
doorgezet.	Ziekenhuizen	mogen	winst	
uitkeren aan investeerders. Niet de 
patiënt	of	arts,	maar	de	zorgverzekeraar	
bepaalt	wie	welke	zorg	krijgt.	

•	De	btw	op	kunst	gaat	omhoog	en	
toegangskaartjes	zullen	nog	duurder	
worden.	De	bezuinigingen	op	de	
kunstsector	zorgen	bovendien	voor	een	
fikse	verschraling	in	het	aanbod	van	
kunst.	Ook	hier	weer:	kunst	alleen	nog	
voor	de	rijken?

•	Het	kabinet	voert	een	eigen	bijdrage	in	
voor	jeugdzorg.	Wordt	je	kind	uit	huis	
geplaatst,	dan	hangt	daar	een	prijskaartje	
aan	van	3.400	euro	per	kind	per	jaar.	

•	Fikse	bezuinigingen	zijn	aangekondigd	op	het	
kindgebonden	budget	en	de	kinderopvang.	
En	wederom:	de	laagste	inkomens	worden	
hier	zwaarder	getroffen	dan	de	hoogste.

In	de	Spanning	van	
oktober	wordt	dieper	
ingegaan	op	het	
regeerakkoord	en	
de	bezuinigingen.	
Spanning	wordt	
uitgegeven	door	het	
Wetenschappelijk	
Bureau	van	de	SP.	

Zie	www.sp.nl/nieuws/spanning

nederland 
in tweeën

...niet als het aan de sP ligt
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nieuws

Een waterkanon raakte Dietrich Wagner (66) in zijn ogen; volgens zijn behandelaars blijft hij 
aan één oog blind

Een veldslag was het, daar in Stuttgart. 
Met gummiknuppels, pepperspray  
en waterkanonnen ging de politie op  
30 september actievoerders te lijf. 
Gebroken neuzen en botten, kneuzingen, 
hoofdwonden en aandoeningen aan ogen 
en luchtwegen; naar verluidt raakten 
honderden mensen gewond, onder hen 
ook scholieren en ouderen. Hun ‘misdrijf’ 
bestond uit het protesteren tegen ‘Stutt-
gart 21’, het zwaar omstreden railproject 
rondom de Zuid-Duitse stad. Dit behelst 
onder meer de ondertunneling van het 
huidige station en het kappen van mooie 
stukken bos. Na een niet nagekomen 
verkiezingsbelofte van een referendum 
erover, stijgende kosten (5 miljard euro 
geraamd, een verdrievoudiging wordt 

geschat) en rapporten waarin staat dat de 
grond ongeschikt blijkt en het huidige 
stationsgebouw monumentaal is, zijn de 
tegenstanders volgens peilingen dik in de 
meerderheid. De foto’s en videobeelden 
van het politie-optreden hebben de 
discussie in Duitsland aangewakkerd – de 
demonstrant met bloedende ogen is een 
icoon geworden van de strijd. De discus-
sie gaat over democratie in de 21e eeuw: 
is er nog vrijheid van demonstratie in 
Duitsland, en: hoe kan het toch dat de 
politiek jarenlang dergelijke mega- 
projecten voortzet, terwijl bijna niemand 
dat wil? De demonstranten hebben 
inmiddels voor elkaar dat de kap van 
bomen stilstaat; er wordt onderhandeld 
over stillegging van het hele bouwproject.

> Democratie in DuitslanD

> stop extra  
europa-belasting

De Europese Commissie heeft in haar 
begrotingsplannen voorgesteld dat een 
vast percentage van het btw-tarief 
voortaan naar Brussel gaat. SP-Europar-
lementariër Dennis de Jong is fel tegen 
deze nieuwe belasting: ‘De Commissie wil 
zelf meer geld uitgeven terwijl ze de 
lidstaten oproept rigoureus te bezuinigen.’ 
Het irriteert De Jong vooral omdat de 
Commissie eerder dit jaar toegaf dat 5 
procent van het Europese geld onrecht-
matig uitgegeven wordt. ‘Dat gaat om 7,5 
miljard euro belastinggeld! Het is bijvoor-
beeld onbestaanbaar dat de Commissie 
nu nog toestaat dat de Europese Politie-
academie CEPOL haar boekhouding niet 

> op naar 200: 
berkellanD

In de gemeente Berkelland is de rechtse 
winter al aangebroken. Het college van 
VVD, CDA en D66 bezuinigt erop los. 
Gevolg: alle bibliotheken en muziek-
scholen verdwijnen uit de gemeente. 
SP’er Fred Stomps besloot een jaar 
geleden om de SP-werkgroep in Berkel-
land nieuw leven in te blazen. De plannen 
van rechts zorgden voor een stroomver-
snelling. Stomps: ‘Berkelland heeft  
45 duizend inwoners. Door de plannen 
van de coalitie zal er straks géén 
bibliotheek en géén muziekschool zijn. 
Terwijl de lasten in onze gemeente tot de 
hoogste van Nederland horen. En er 
wordt wél een nieuw gemeentehuis 
gebouwd. Kosten: 14 miljoen – tegenval-
lers nog niet meegerekend. Terwijl we 
ons al jaren prima redden in het oude 
gemeentehuis. De handtekening voor de 
bouw is door het oude college snel nog 
even op de dag vóór de raadsverkiezin-
gen gezet.’
Stomps startte met de SP-werkgroep een 
ansichtkaarten-actie, die al snel meer 
dan duizend handtekeningen opleverde: 
‘Mensen in Berkelland zijn woedend, 
maar ook murw. Ze geloven niet dat het 
nog kan veranderen. Wij hebben hier als 
SP een taak om te laten zien dat je wél 
wat kunt bereiken.’ De actie leverde al 
snel nieuwe SP-leden op, en door 
ledenbezoeken komen er steeds meer 
actieve leden. Er is een lokale website 
gemaakt (berkelland.sp.nl) en met 
scholingen en steun van het landelijk 
scholingsteam worden de leden van de 
werkgroep klaargestoomd om van hun 
werkgroep een echte afdeling te maken.

MODERN NAOBERSCHAP IN BERKELLAND

De SP wil eind 2011 200 afdelingen hebben. 
Woon je in een stad die nog geen zelfstandige 
afdeling heeft, en zie je kansen, neem dan con-
tact op met de voorzitter van de afdeling waar je 
onder valt. En kom, net als in Berkelland, in actie 
voor een sociale gemeente. 

op orde heeft. In 2008 is daar al misbruik 
van publiek geld vastgesteld, waaronder 
de aankoop van meubilair en auto’s voor 
privégebruik van medewerkers.’

foto Suzanne van de Kerk

Dennis de Jong
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> PVV Verraadt Haagse 
busreizigers

HTM verzorgt al 150 jaar naar ieders 
tevredenheid het busvervoer in Den 
Haag, maar is nu door de PVV geofferd. 
Bart van Kent, SP-gemeenteraadslid in 
Den Haag: ‘De SP is tegen aanbeste-
ding van het Haagse busvervoer. HTM 
kan niet winnen van concurrenten die 
bereid zijn verlies te lijden en zal dus 
verdwijnen. Of het zal moeten snijden  
in salarissen en buslijnen.’ Richard de 
Mos, gemeenteraads- en Kamerlid  
voor de PVV, heeft zich voorheen  
juist uitgesproken tegen aanbesteding.  
Van Kent: ‘De Mos bleek een draaikont 
en steunt nu de aanbestedingsplannen 
van VVD en CDA. Tijdens het  
raadsdebat riep een van de aanwezige 
HTM-chauffeurs: ‘De Mos, verrader;  
ik heb nog wel op je gestemd!’  
Als dit doorgaat, betalen de Haagse 
buschauffeurs en reizigers de prijs.’  
De SP in Den Haag bereidt acties voor.

Begin september: bussen vol actievoerders reizen met het Gelders SP-Statenlid Alex Mink 
naar Den Haag om 4.200 handtekeningen te overhandigen aan Tweede Kamerleden

Bewoners langs de spoorlijnen IJssellijn 
en Twentelijn zijn met SP’ers in actie 
gekomen tegen extra goederentreinen. 
De regering wil 40 tot 80 extra treinen 
per dag via die routes naar Duitsland 
laten rijden. Reden: de Betuwelijn – u 
weet wel, het miljardenverslindende 
megaproject waarmee de Rotterdamse 
haven met Duitsland verbonden zou 
worden – loopt niet door naar Duitsland.  
Actievoerders uit onder meer Rheden, 
Zutphen, Hengelo, Almelo, Borne en 
Deventer willen dat de Tweede Kamer in 
november kiest voor alternatieve 
oplossingen. SP-Tweede Kamerlid  
Farshad Bashir steunt hen: ‘Die zware 
goederentreinen rijden dwars door 
dichtbevolkte gebieden en zorgen voor 
geluidsoverlast en trillingen in nabijgele-
gen woningen, ook ’s nachts. En dat 
terwijl de binnenvaart efficiënter, 
schoner en minder overlastgevend is. 
De IJssellijn heet zo omdat er een rivier 
naast ligt. Dus laat de goederentreinen 
varen!’ De actievoerders hebben een 
eerste succes geboekt: de komst van 
een extra spoorlijn door de wijk Col-
schate in Deventer is van de baan.

foto Maarten Hijink

> Laat de goederentrein Varen!

> Vijf jaar? ManteLzorg!

De Rotterdamse PvdA-wethouder Jantine 
Kriens gaat geld besparen op de thuiszorg 
door kleuters tot mantelzorger te bombar-
deren. Heb je een kind van vijf jaar (!) of 
ouder, dan krijg je minder thuiszorg, tot 
maar liefst een uur per dag. SP-raadslid 
Josine Strörmann geloofde het eerst zelf 
ook niet: ‘Toen ik ernaar vroeg, begon 
Kriens erover dat zij een twaalfjarige kende 
die niet eens thuis meehielp – een schande 
volgens haar. Blijkbaar vindt ze het geen 

schande dat vijfjarige kleuters haar 
begrotingsprobleem mogen oplossen.’ Uit 
onderzoek van psycholoog Dominik Sieh 
blijkt dat kinderen met een chronisch zieke 
ouder vaker angstig of depressief zijn en 
lichamelijke klachten hebben. Sieh wil juist 
meer ondersteuning van deze kinderen. 
Daarvoor pleit Strörmann ook; zij gaat het 
de wethouder de komende weken lastig 
maken, zodat deze kinderarbeid snel uit de 
plannen verdwijnt.
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> reünie in Oss

> PensiOenstuiPen

Het blijft rondzingen in nieuwsuitzendin-
gen en kranten: de pensioenfondsen 
zitten in de problemen. In de vorige 
Tribune werd al uitgelegd dat dat door een 
rekentrucje komt – een gegeven dat 
meestal niet wordt genoemd in het 
journaal. Ook de pensioenfondsen zelf 
zien het minder somber in. Vijf van hen 
weigeren de pensioenen te verlagen. De 
Nederlandsche Bank (DNB) eiste een 
plan van de fondsen. Onder andere pensi-
oenfonds PME – 147 duizend gepensio-
neerden uit de metaalsector – wist DNB te 
overtuigen dat ‘afstempelen’ niet nodig is. 
Bij enkele kleine fondsen is nog geen 
zekerheid, maar het ziet ernaar uit dat 
bijna alle gepensioneerden geen verla-
ging krijgen. SP-Kamerlid Paul Ulenbelt 
krijgt dus gelijk: minister Donner heeft, 
toen hij nog minister van Sociale Zaken 
was, honderdduizenden mensen ten 
onrechte de stuipen op het lijf gejaagd. 

> VersPillende  
zOrglObby

Een miljard euro aan belastinggeld en 
zorgpremies waarmee eigenlijk zorg 
betaald moet worden, gaat op aan 
lobbywerk in de zorg. Uit een onderzoek 
van de Universiteit van Tilburg blijkt dat er 
honderden clubs zijn van onder andere 
ziekenhuizen, artsen en patiënten. Zij 
proberen financiering, inspectie en 
organisatie van de zorg te beïnvloeden. 
SP-Tweede Kamerlid Renske Leijten is 
niet verbaasd: ‘Dat krijg je als je van de 
zorg een markt maakt. Patiënten worden 
tegenover specialisten gezet in plaats van 
dat er gezamenlijk bekeken wordt hoe de 
zorg beter kan. Het is prima dat er 
samengewerkt wordt en dat er informatie 
uitgewisseld wordt. Maar een miljard 
besteden aan gelobby voor eigenbelang 
kan niet.’ Leijten gaat minister van 
Volksgezondheid Schippers (VVD) vragen 
of zij dit wel een goed idee vindt.

> succes, Agnes! 

Een van de meest gestelde vragen in 
brieven aan de Tribune: hoe gaat het met 
Agnes? Agnes Kant trad begin maart terug 
als fractievoorzitter van de SP. Zij gaat nu 
werken bij het onafhankelijk centrum dat 
bijwerkingen van geneesmiddelen inventa-
riseert, Lareb. Ze gaat leiding geven aan 
onderzoek naar de veiligheid van vaccins 
en naar bijwerkingen van geneesmiddelen 
bij zwangerschap. Echt iets voor Kant,  
ze is gezondheidswetenschapper en 
promoveerde op een onderzoek naar de 
screening van baarmoederhalskanker.

Worden in andere partijen leden die dertig jaar geleden voorop-
liepen nogal eens weggezet als mastodonten, bij de SP  
zijn ze nog volop in beeld. Op zaterdag 9 oktober was het  
SP-afdelingspand goed gevuld. Zo’n zeventig mensen die vóór 

1980 een kaderfunctie bij de SP in Noord-Oost-Brabant hielden  
een reünie. De SP’ers van het eerste uur luisterden naar  
onder andere een toespraak van Emile Roemer, zelf ook al 
actief in die tijd.
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Zuid-AfrikA nA het Wk

Terwijl Nederlandse en Belgische delegaties ijveren om in 2018 
of 2022 het wereldkampioenschap voetbal naar de lage landen 
te halen, maakt Zuid-Afrika de balans op van een in organi-
satorisch opzicht geslaagd toernooi. Wat heeft ‘De Grootste 
Show Op Aarde’ opgeleverd?

‘Niet betreden’, waarschuwt een groot bord 
aan de voet van een metershoge duin, op 
een kruispunt waar auto’s luid toeterend 
voorbij razen. Welkom bij Lookout Hill, dé 
toeristische attractie van Khayelitsha, een 
township aan de rand van Kaapstad. Hoewel 
het terrein officieel gesloten is, is Lookout 
Hill een bijna vast ritueel voor ‘township 

doel bereikt?

Miljoenen Zuid-Afrikanen wonen in krottenwijken en zien nooit een duur stadion van binnen
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tours’ die door Khayelitsha voeren. ‘Hier 
even opletten’, waarschuwt Mvuyisi Mbono, 
een van de  gidsen die nieuwsgierige toe-
risten via de ‘officieuze route’ naar boven 
begeleidt. Het wordt duidelijk waarom de 
gemeente Kaapstad dat bord heeft geplaatst. 
Er ontbreken planken uit het aangelegde 
wandelpad, waardoor er een gapend gat is 
ontstaan met de onderliggende duin. Links 
en rechts ontbreken ook wat relingen. ‘Ge-
stolen door wanhopige omwonenden, voor 
hun krotten’, licht Mbono toe. Lookout Hill 
ligt er al ruim een jaar zo bij. ‘Het duurt zo 
lang vanwege gekissebis over de aanbeste-
ding van het herstelwerk.’ Zonde, want de 
zandheuvel biedt wat de naam belooft: een 
adembenemend panorama van township tot 
Tafelberg. Arm én rijk in één beeld gevan-
gen. Terwijl het gros van de twee miljoen 
inwoners in Khayelitsha in bittere armoede 
leeft, is er in de binnenstad van Kaapstad 

een stadion van ruim 400 miljoen euro ver-
rezen. 

In de townships is voetbal meer dan 
sport
‘Het WK heeft nagenoeg niks veranderd 
in de townships’, constateert Mbono. De 
doorgaans goed geluimde gids met indruk-
wekkende dreadlocks herinnert zich 15 mei 
2004 als de dag van gisteren. Op die dag trok 
FIFA-voorzitter Sepp Blatter voor het oog 
van de wereld de naam ‘Zuid-Afrika’ uit een 
enveloppe. ‘We waren uitzinnig van vreugde. 
Dit zou de leefsituatie van arme, zwarte 
Zuid-Afrikanen verbeteren’, beschrijft 
Mbono de tijdgeest. ‘Toen we hoorden dat er 
een nieuw stadion in Kaapstad zou komen, 
twijfelden we er niet aan dat dat hier in 
Khayelitsha gebouwd zou worden.’ 
Mbono is geboren en getogen in Langa, het 
oudste township van Kaapstad, waar hij 
opgroeide in een gezin met veertien broers 
en zussen. ‘Geloof me, dan wil je veel tijd 
buiten doorbrengen’, zegt Mbono lachend. 
‘Tot ’s avonds laat speelden we voetbal. 
Daarna was het eten en slapen.’ In de 2700 
townships van Zuid-Afrika, waarvan alleen 
Soweto groter is dan Khayelitsha, is voetbal 
meer dan een sport. ‘Zodra we kunnen 

Voorstanders benadrukken dat de daadwer-
kelijke winst van het toernooi ‘niet in geld is 
uit te drukken’. De Zuid-Afrikaanse minister 
van Financiën, Pravin Gordhan, benadrukt 
dat Zuid-Afrika ‘bijna quitte’ speelt en 
dat het toernooi 120 duizend banen heeft 
opgeleverd. 
Volgens academicus Udesh Pillay, die een 
boek heeft geschreven over de effecten van 
het WK, is dit schromelijk overdreven. ‘Het 
merendeel van de werkgelegenheid betrof 
tijdelijke banen in de bouw van stadions 
en het aanleggen van infrastructuur.’ De 
wereldwijde crisis is ook niet aan Zuid-
Afrika voorbijgegaan en heeft al ongeveer 
1,1 miljoen banen gekost. De werkloosheid 
ligt officieel op 25 procent, maar vakbonds-
organisatie Cosatu schat het daadwerkelijke 
percentage op 36 procent. 
Critici vinden dat Zuid-Afrika, in de ijver om 
de eerste World Cup op Afrikaanse bodem te 
organiseren, de huid te goedkoop heeft ver-
kocht. Zo vindt Cosatu het onvoorstelbaar 
dat de productie van officiële WK-merchan-
dise, waaronder mascotte Zakumi, is  
uitbesteed aan een atelier in Shanghai 
terwijl vorig jaar ruim 14 duizend banen 
verloren zijn gegaan in de Zuid-Afrikaanse 
textielindustrie. Volgens StatsSA, het Zuid-

‘We hadden echt verwacht dat ze  
zo’n groot stadion in een township  
zouden bouwen’

lopen, trappen we tegen elke bal die we 
kunnen vinden. Al moeten we er zelf een 
maken van rondzwervend vuil. Het was voor 
ons ondenkbaar dat ze zo’n groot voetbal-
stadion in de voormalig blanke buurten 
zouden neerzetten. Misschien klinkt het 
achteraf naïef maar we geloofden echt dat 
de overheid, en niet FIFA, bepaalde waar die 
stadions kwamen.’

De wereldwijde crisis is niet aan Zuid-
Afrika voorbijgegaan
Het wereldkampioenschap heeft de Zuid-
Afrikaanse belastingbetaler ongeveer 
40 miljard rand gekost (4,2 miljard euro). 
Critici wijzen erop dat met zo’n bedrag veel 
problemen in het verdeelde land opgelost 
zouden kunnen worden. Voor 23 miljard 
rand kunnen alle Zuid-Afrikanen worden 
aangesloten op goede riolering. Iedereen 
elektriciteit? Kost 27 miljard. 

Afrikaanse Centraal Bureau voor de Statis-
tiek, is de werkgelegenheid in het tweede 
kwartaal van 2010 juist met 1,4 procent 
afgenomen. In de bouw ligt dat zelfs boven 
de 7 procent.

Kapitale witte olifanten
Nadat de euforie is uitgewerkt, vragen 
steeds meer Zuid-Afrikanen zich af of het 
de investering waard is geweest. Zeker nu 
een paar maanden na het laatste eindsignaal 
veel van de projecten kapitale ‘witte olifan-
ten’ dreigen te worden: prestigeprojecten 
waarvan de kosten niet opwegen tegen de 
baten. Zo heeft Kaapstad 300 miljoen euro 
geïnvesteerd in een moderne pendelbus-
dienst, die tijdens het toernooi grotendeels 
leeg tussen vliegveld en binnenstad heeft 
gereden. De gloednieuwe bussen staan nu 
al maanden op een parkeerplaats omdat 
geen geschikte exploitant gevonden kan 
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worden. Ook het 400 miljoen euro kostende 
Cape Town Stadium, het duurste van de vijf 
nieuwe stadions, dreigt een financiële strop 
te worden. Tijdens het WK zagen bijna 63 
duizend fans hoe ‘Oranje’ Uruguay versloeg 
in de halve finale. Drie maanden later trekt 
dé lokale derby tussen Ajax Kaapstad en 
Santos, een wekenlange publiciteitsgolf ten 
spijt, nauwelijks achtduizend fans. 
Geschrokken door de lage bezoekersaantal-
len en ‘onvoorziene kosten’ heeft de Franse 
exploitant van het stadion het dertigjarige 
leasecontract opgezegd. De jaarlijkse reke-
ning van 5 miljoen euro moet nu worden 
opgehoest door de belastingbetaler. Alleen 
al de elektriciteitsrekening bedraagt 35 dui-
zend euro per maand, exclusief btw.
Lokale bestuurders geven toe dat FIFA hen 
‘met de rug tegen de muur’ heeft gezet om 

het stadion volgens hun eisen te bouwen. 
Daarvoor is het oude Groenpuntstadion, 
pal naast het nieuwe complex, met de grond 
gelijk gemaakt. De jaarlijkse atletiekevene-
menten die er werden gehouden moeten 
nu wijken, omdat in het peperdure nieuwe 
stadion geen ruimte is gemaakt voor een 
atletiekbaan.

Een dansvoorstelling zonder muziek
Het Athlone stadion, het voormalige 
thuishonk van Ajax Kaapstad, heeft voor 
het WK nog een facelift van 30 miljoen euro 
ondergaan om te dienen als oefenveld voor 
de bezoekende landenteams. Maar die heb-
ben het stadion in de arme Cape Flats nooit 
gezien. Met het vertrek van Ajax staan ook 
in Athlone de skyboxen en overdekte com-
mentaarposities leeg.

Veel fans van de ‘Urban Warriors’ op de 
Cape Flats voelen zich gepasseerd. ‘It sucks’, 
oordeelt de 31-jarige Mark Calvert, Ajax-fan 
van het eerste uur over het nieuwe stadion. 
Volgens Calvert is het nieuwe stadion voor 
veel échte fans onbereikbaar. ‘In het oude 
stadion kon je bij de poort een kaartje kopen 
voor 25 rand (iets meer dan 2 euro) en je kin-
deren kregen korting.’ In het nieuwe stadion 
kosten de goedkoopste kaartjes het dubbele. 
‘Dan hebben we het niet eens over de extra 
reiskosten om naar het nieuwe stadion te 
reizen.’ Calvert noemt de sfeer in Groenpunt 
‘doods’. ‘Fans worden door de politie bij 
voorbaat als hooligans behandeld. Houten 
vlaggenstokjes en onze karakteristieke 
bonga-drum mogen niet naar binnen. Naar 
Ajax kijken zonder het geluid van de bonga 
is als een dansvoorstelling zonder muziek.’ 

U2, Robbie Williams en Neil Diamond
Van de opleving in voetbalgekte lijkt weinig 
over in Zuid-Afrika. In Durban trekt de 
openingswedstrijd in het voor Oranje-
fans welbekende Moses Mabhidastadion 
niet meer dan drieduizend toeschouwers. 
Supersport United uit Pretoria, drie keer op 

Fifa’s boegbeeld van maatschappelijk 
verantwoord ondernemen bleek niet 
haalbaar

Football for Hope: de zichtbare nalatenschap van het WK
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rij kampioen in de Zuid-Afrikaanse PSL – de 
nationale voetbalcompetitie – trekt bij zijn 
openingswedstrijd nauwelijks zevenhonderd 
fans naar het Ellis Parkstadion dat voor 50 
miljoen euro is verbouwd. Het Peter Mokaba 
stadion in Polokwane is sinds het WK zelfs 
helemaal nooit gebruikt. ‘De opkomst is 
inderdaad behoorlijk beschamend’, erkent 
Kjetil Siem, de Noorse bestuursvoorzitter 
van de PSL-competitie. Ook Port Elizabeth 
en Nelspruit dreigen met moderne witte 
olifanten opgescheept te raken. 
Ondertussen wordt er druk gezocht naar 
alternatieven. Zo is Soccer City een maand 
nadat Spanje en Nederland er dé finale 
speelden tot de nok gevuld voor een rugby-
wedstrijd tussen Nieuw-Zeeland en Zuid-
Afrika. In Kaapstad wordt ook onderhandeld 

met de provinciale rugbybond. Maar die wil 
niet wijken uit het Newlands-stadion, waar 
er regelmatig 50 duizend fans op afkomen. 
Enkele voetbalstadions raken overigens wel 
uitverkocht wanneer U2, Robbie Williams 
en Neil Diamond de piste betreden. In de 
wandelgangen van de Kaapse gemeenteraad 
gonst nu een hardnekkig gerucht dat de 
bovenste laag van het Cape Town Stadium 
omgebouwd gaat worden tot een casino... 

Football for Hope
Arm en rijk liggen nooit ver van elkaar af in 
Kaapstad. Zelfs in Khayelitsha zijn er grote 
verschillen. In de buurt Harare zijn de gevol-
gen van de stedelijke vernieuwing waarmee 
de overheid in 1994 is begonnen duidelijk 
zichtbaar. Armetierige krotten hebben er 
grotendeels plaatsgemaakt voor kleine 
stenen huisjes. Er is een parkje aangelegd 
met een wipkip en een glijbaan. Een groepje 
uitgelaten schoolkinderen loopt vrolijk 
zingend voorbij in smetteloze bordeauxrode 
uniforms. Dit deel van Khayelitsha oogt 
als een oase van rust in een township waar 
het straatbeeld wordt gedomineerd door 
krotten, rondslingerend huisvuil, overvolle 
treinstations en straatverkopers die gegrilde 
schapenhoofden als lekkernij verkopen.
Hier in Harare heeft FIFA eind 2009 het eer-
ste ‘Football for Hope’-centrum aangelegd. 
FIFA-voorzitter Sepp Blatter noemt het trots 
de ‘zichtbare nalatenschap’ van het we-
reldkampioenschap. Een groepje kinderen 
uit de buurt is in ieder geval zichtbaar blij 
met het nieuwe trapveldje. Niet gehinderd 
door rukwinden die straatvuil en zand over 
de grasmat waaien, schoppen ze een lekke 
speelgoedbal heen en weer. Ze wanen zich 
even Siphiwe Tshabalala of Ronaldo. 

‘Het veld wordt heel intensief gebruikt’, zegt 
toezichthouder Mthuthuzeli Qambela van 
Grassroot Soccer, de organisatie die het cen-
trum runt. Van dinsdag tot zondag zijn er na 
schooltijd competities waarbij ruim honderd 
teams in zeven leeftijdscategorieën teams 
betrokken zijn. ‘Het is niet onze bedoeling 
om stervoetballers te produceren’, bena-
drukt Qambela. ‘Het hoofddoel is voorlich-
ting. Op een ongedwongen manier vertellen 
we de kinderen over zaken als hiv, aids en 
criminaliteit.’
Met het FIFA-centrum bouwt Grassroot  
Soccer voort op voorlichtingswerk dat 
al sinds 2002 loopt. Het centrum wordt 
bekostigd door particuliere donateurs, 
de gemeente en non-gouvernementele 
organisaties. En de betrokkenheid van FIFA 
na de overdracht? Qambela diplomatiek: 
‘Ze helpen ook, maar FIFA verdwijnt steeds 
meer naar de achtergrond. Maar dat is de 
bedoeling, uiteindelijk moet de gemeen-
schap het zelf draaiend houden.’ Rondom 
het wereldkampioenschap heeft FIFA zich 
echter midden in de spotlights geplaatst 
met de campagne ‘20 centra voor 2010’. Die 
doelstelling, erkent ook FIFA zelf, is onhaal-
baar gebleken. Slechts vier van de beloofde 
twintig centra, verspreid over het hele 
continent Afrika, zijn voltooid. Als het FIFA 
al lukt om alle centra te voltooien, bedragen 
de totale bouwkosten pakweg 7 miljoen 
euro. Daarmee kost FIFA’s boegbeeld van 
maatschappelijk verantwoord ondernemen 
pakweg 0,3 procent van de ruim 2 miljard 
euro die de voetbalfederatie aan ‘2010’ heeft 
overgehouden. 
In ruil voor deze vrijgevigheid hebben FIFA 
en partners van de Zuid-Afrikaanse belas-
tingdienst een vrijstelling gekregen voor 

Townships anno 2010
•  Zuid-Afrika telt nog altijd zo’n 2700 townships: 

krottenwijken die tijdens de apartheid zijn 
gebouwd voor niet-blanke inwoners. Die werden 
uit de binnensteden verdreven.

•  De bekendste en grootste township is Soweto 
(South Western Townships), bij Johannesburg.

•  Nog steeds worden de townships bewoond door 
voornamelijk zwarte bevolking.

•  Sinds de eerste vrije verkiezingen na de apart-
heid (1994) regeert het Afrikaans Nationaal 
Congres (ANC), de partij van Nelson Mandela. 
Deze regering is begonnen met het laten vervan-
gen van de uit hout en golfplaten opgetrokken 
krotten door stenen huizen.

•  Voor het komende jaar heeft de regering  
1,7 miljard euro uitgetrokken voor de bouw van 
220 duizend van zulke huizen. Er is in Zuid-
Afrika een tekort van ruim 2 miljoen huizen.

•  De economische elite is niet meer uitsluitend 
blank, maar de verschillen zijn nog groot. In 
2008 lag het gemiddeld inkomen voor blanken 
op 75.297 rand, terwijl inwoners van Aziatische 
afkomst 51.457 verdienden en kleurlingen en 
zwarte Zuid-Afrikanen het moesten stellen met 
respectievelijk 16.567 en 9.790 Rand. Een rand 
is ongeveer 10 eurocent.

•  De rassenindeling stamt uit de tijd van de apart-
heid, maar wordt nog steeds in de statistieken 
gebruikt. ‘Kleurlingen’ zijn de restgroep: niet 
blank, niet aziatisch, niet zwart.

Op het trapveldje wanen kinderen zich even kampioen
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btw, inkomstenbelasting en invoerrechten. 
Dit heeft de schatkist tientallen tot honder-
den miljoenen rands gekost. Adrian Lackey, 
woordvoerder van de Belastingdienst, vindt 
het vanzelfsprekend dat de rode loper is 
uitgelegd voor FIFA. ‘Dit was een once in a 
lifetime evenement, daar komen nou een-
maal kosten bij kijken.’

‘We hebben het geflikt!’
Het WK heeft het contrast tussen arm en 
rijk pijnlijk uitvergroot. Terwijl de township-
bewoners die dagelijks afhankelijk zijn van 
het openbaar vervoer tevreden moeten zijn 
met rokende stadsbussen en overbevolkte 
minibustaxi’s, staan er in de binnenstad 
peperdure pendelbussen te verroesten. In 
de stad dreigt een 400 miljoen euro kostend 
stadion omgebouwd te worden tot casino, 
terwijl het voetbalgekke Khayelitsha het 
moet stellen met een trapveldje.
Sheryl Ozinsky, voormalig hoofd van het 
Kaaps toeristenbureau, vindt dat haar opvol-
gers over zich heen hebben laten lopen. ‘De 

Zuid-Afrikaanse speelsteden hadden geen 
onderhandelaars die tegen FIFA op konden.’ 
Ze wijst erop dat Duitsland ongeveer 400 
duizend euro heeft geëist én gekregen om 
het WK in 2006 ‘klimaatneutraal’ te maken. 
Terwijl de reisafstanden in Zuid-Afrika veel 
groter zijn, hebben de organisatoren in 2010 
geen vergoeding gevraagd. Bovendien denkt 
Ozinsky dat slechts een klein deel van de 
Zuid-Afrikaanse bevolking daadwerkelijk 
heeft geprofiteerd. ‘Miljoenen Zuid-Afrika-
nen wonen in krottenwijken zonder enige 
hoop ooit de binnenkant van die stadions te 
zien.’
Toch moet ook de grootste cynicus erken-
nen dat het WK positieve gevolgen heeft 
gehad. Het zal vermoedelijk nog een paar 
jaar duren voordat die in geld uit de drukken 
zijn. Bovenal heeft het succesvol verlopen 
toernooi de beeldvorming over Zuid-Afrika 
bijgesteld. Ook in Zuid-Afrika zelf is er 
sprake van hernieuwd optimisme en wordt 
regelmatig terugverwezen naar dat andere 
magische jaar: 1994. ‘De saamhorigheid is 

zeker verbeterd’, vindt ook gids Mbono. 
‘Er is veel trots dat we het geflikt hebben, 
ondanks al het pessimisme vooraf.’
Het aantal van 270 duizend niet-Afrikaanse 
toeristen is weliswaar teleurstellend in 
vergelijking met de verwachtte half miljoen, 
maar zij zijn door de bank genomen wél met 
een goed gevoel naar huis gegaan. Uit lokaal 
onderzoek onder ruim zevenhonderd WK-
gangers blijkt dat 92 procent het land aanbe-
veelt aan vrienden en familie. Mbono rekent 
zich echter nog niet rijk. ‘Aan het hele WK 
had ik welgeteld één boeking overgehou-
den, een groep uit Fiji nota bene.’ Maar ook 
dat heeft hij ingecalculeerd. ‘De supporters 
kwamen voor de sport en de gezelligheid, ik 
denk dat een culturele township-tour niet 
op hun verlanglijst stond’, zegt hij, het voor 
hem zo bekende uitzicht van Lookout Hill in 
zich opnemend. ‘Maar ik blijf hoopvol dat ze 
straks in groteren getale komen.’

tekst en foto’s Ronald Kennedy

Tourgids Mvuyisi Mbono op Lookout Hill met uitzicht van township tot Tafelberg
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nieuws

> Cateraars winnen!

‘Keet in de catering’ heette het artikel 
waarin de Tribune deze zomer de jaren-
lange strijd van John Roest en zijn collega’s 
beschreef. Lang werkten zij op de catering-
afdeling van Heineken in Zoeterwoude, 
maar zo’n vijf jaar geleden werd die afdeling 
uitbesteed aan Albron Catering. Prompt 
zagen de werknemers hun loon enorm 
kelderen. Heineken dacht daarmee weg te 
komen, omdat de cateraars al eerder in een 
aparte personeels-bv waren ondergebracht. 
Daardoor stonden ze officieel niet meer bij 
de bierbrouwer op de loonlijst. Roest en 
collega’s besloten samen met FNV 
Bondgenoten naar de rechter te stappen, 
tot aan het Europees Hof in Luxemburg. Op 
20 oktober gaf het Hof de cateringmede-
werkers gelijk: zij hebben recht op het loon 
dat ze bij Heineken verdienden.
Uiteraard is John Roest blij met dit ‘stukje 

5 vragen aan

tijn van vugt

Emile Roemer zegt waar het op staat, 
vindt de Jargonbrigade van de 
Nationale Jeugdraad (NJR). Na afloop 
van het debat over de regeringsver-
klaring ontving hij daarom de Klare 
Taal Prijs 2010. Tijn van Vugt (21), 
bestuurslid van de NJR, was erbij.

›Waarom moeten politici klare taal 
spreken?
‘Politiek gaat iedereen aan, dus moeten 
debatten en beslissingen voor iedereen 
te volgen zijn.’

›Waar heeft Emile de prijs aan te 
danken?
‘Zijn inbreng in het debat was helder en 
levendig, zonder onnodig jargon.’

›Wie hebben dat beoordeeld?
‘Onze Jargonbrigade bestaat uit vrijwil-
ligers van ongeveer 12 tot 16 jaar oud, 
die het debat vanaf de publieke tribune in 
de Tweede Kamer hebben gevolgd.’

›Waar hebben ze vooral op gelet?
‘Of politici de draad van hun eigen 
verhaal wel goed vast konden houden, 
zonder zich te verliezen in ellenlange 
bijzinnen, ingewikkelde afkortingen en 
onbegrijpelijk ambtelijk jargon.’

›Wat is het ergste woord dat je in dit 
debat hebt horen gebruiken?
‘Uitverdieneffecten.’

foto Djarno Wijkhuijs

John Roest proost met collega’s op de overwinning

rechtvaardigheid’: ‘Gelijk hébben is één, 
gelijk krijgen is twee. Na de uitbesteding 
verloren wij 35 tot 60 procent aan loon. Dat 
vonden wij gewoon niet rechtvaardig en 
daarin hebben we gelijk gekregen.’ De 
catering-medewerkers kunnen nu een fikse 
nabetaling tegemoet zien, want de uit-
spraak geldt met terugwerkende kracht. ‘Tel 
maar na: onze afdeling werd op 1 maart 
2005 uitbesteed. Het gaat om miljoenen’, 
zegt Roest.
De uitspraak van het Hof zou wel eens 
verstrekkende gevolgen kunnen hebben. 
‘Er zaten in afwachting van deze uitspraak 
al verschillende grote bedrijven in de 
startblokken om de constructie van 
Heineken te gaan toepassen. Door deze 
uitspraak is hen nu de pas afgesneden’, 
aldus Patricia Kruijff van FNV Bondgenoten.

foto Arie Kievit

> reddingsboei voor 
zwembad

Het zwembad in Steyl wordt met sluiting  
bedreigd door gemeentelijke bezuinigings-
plannen. Ton Heerschop, SP-gemeente-
raadslid in Venlo: ‘Eind maart zei de verant-
woordelijk PvdA-wethouder nog dat er geen 
plannen waren om zwembad Nieuw Steyl 
te sluiten. Straks hebben we in heel Venlo 
maar één zwembad. Nu kunnen kinderen 
nog vlakbij school zwemmen en trekken 
ouderen in de buurt hun baantjes.’ Om het 
pleidooi kracht bij te zetten hebben SP,  
reddingsbrigade en zwemverenigingen met 

de actie ‘Gooi een reddingsboei’ 11.323 hand-
tekeningen aangeboden aan de gemeente-
raad. In november wordt besloten of het bad 
na 1 januari open blijft.
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› Waarom werd je lid van de SP? 
 ‘Bij mijn ouders thuis hadden we vroeger 
hele discussies aan de keukentafel. Ik vond 
hun PvdA-verhaal te slap, dus ben ik me 
goed in gaan lezen en toen kwam ik de SP 
tegen.’

› Wanneer werd je lid van de SP?
‘Oktober 2002, vlak voordat ROOD 
opgericht werd. In die chaotische begintijd 
reisde ik half Nederland door om klusjes te 
doen, een ontzettend leuke tijd.’

› Ben je nog steeds zo actief?
 ‘Door het drukke werk blijft het vaak bij 
fotograferen voor de afdeling. Ik mis het 
actievoeren wel, het is veel te leuk om voor 
de SP de straat op te gaan en met mensen te 
praten.’

LinKSVOOr ‘reizen zit in de aard Van het beeStje’
Anouk Pross (28) trok op 
haar achttiende vanuit 
Zutphen de wijde wereld in. 
Na een rondreis door Azië 
en Australië en baantjes in 
Egypte en Griekenland woont 
ze sinds 2006 in Den Haag. 
Daar verdient ze de kost met 
fotograferen, een vaardigheid 
waar ook dankbaar gebruik 
van wordt gemaakt door de 
Haagse SP-afdeling.

› Waar heb je je als fotograaf in 
gespecialiseerd?
‘Mensen en dieren, want stilstaande dingen 
als landschappen krijg ik moeilijk op de 
foto. Zodra het beweegt gaat het een stuk 
makkelijker, vooral omdat ik er dan contact 
mee kan hebben.’

› Wat is je favoriete plek op de wereld?
 ‘Cape Tribulation in Australie, een 
fantastisch strand in het oerwoud waar we 
midden in de zomer kerst gevierd hebben. 
En Tulúm, een Maya-ruïne in Mexico. Met 
uitzicht op de azuurblauwe oceaan hoorde 
ik dat Pim Fortuyn vermoord was, dat was 
heel surrealistisch.’

› Reizen is je passie?
 ‘Het zit in de aard van het beestje, mijn 
fotowebsite heet ook wereldreizigster. Al 
gaat het me niet zo om de bestemming, meer 
om het reizen zelf, de levenservaringen en 
het mensen ontmoeten.’

tekst Jola van Dijk
foto Karen Veldkamp
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nieuws

Jasper luistert
wie Jasper van Dijk (1971), Tweede 
Kamerlid sinds 2006, SP-woordvoerder 
hoger onderwijs, cultuur en defensie.

luiSTerT Zaterdagmatinee, een mid-
dagconcert van het Metropole Orkest met 
jazz en klassieke muziek.

‘niks elitair’

› Waar ben je naartoe geweest?
‘Het Metropole Orkest in het concertge-
bouw in Amsterdam. Een middag met een 
indrukwekkende mix van jazz en klassiek. 
Ondanks het feit dat ik normaliter niet veel 
naar dit soort muziek luister.’

› Waarom dan toch naar het  
Metropole Orkest?
‘Ik wilde dit orkest zien vanwege de grote 
onrust die is ontstaan over de mogelijke 
opheffing ervan. Het Metropole Orkest is 
deel van het Muziekcentrum van de Omroep 
(MCO), met drie orkesten en een koor. Het 
kabinet-Rutte wil dit allemaal afschaffen, 
om 30 miljoen te besparen.’

› Dit soort orkesten zijn toch elitaire  
hobby’s? Waarom moet de staat dat betalen?
‘Niks elitair. Het MCO maakt prachtige 
muziek voor iedereen. Ze doen ook veel 
meer dan concerten geven, zoals educatie. 
De muzikanten geven muzieklessen aan 
leerlingen op scholen. Het is een kweek-
vijver voor talent. Het Metropole Orkest 
maakt filmmuziek. Het treedt vaak op met 
populaire muzikanten, zoals Joe Cocker, 
Within Temptation, Trijntje Oosterhuis, Bløf 
en Elvis Costello.  Afgelopen zomer stonden 
ze nog op Pinkpop met de band Moke.’

› Als ze het zo goed doen, dan gaan ze  
toch commercieel?
‘Dat is nu juist het punt. Ik sprak met een 
van de contrabassisten van het Metropole 
Orkest. Die vroeg me hoeveel het kaartje 
kostte. Dat was € 32,50. Hij legde uit dat 
hetzelfde kaartje zonder subsidie drie keer 
zo veel zou kosten. Dan wordt cultuur pas 
écht exclusief voor de elite. En al die kunst-
educatie: moeten de scholen daarvoor dan 
commerciële prijzen gaan betalen?’

› De VVD is bereid te praten, toch?
‘In het regeerakkoord staat letterlijk dat het 
MCO, waaronder de orkesten en het koor 
vallen, wordt afgeschaft. Nu zegt VVD- 
Kamerlid Van Miltenburg dan het “ongenu-

Mei 2010, Het Metropole Orkest samen met Moke op Pinkpop

anceerd” is om te concluderen dat het kabi-
net het Metropole wil afschaffen. Ik zie dat 
als een draai van de VVD, die ik natuurlijk 
toejuich. Ze zwichten al voor de protesten 
die overal klinken.’

› Klaar dus?
‘Nee, we moeten juist nu de druk erop hou-
den. Deze bezuiniging moet echt van tafel. 
Daarom roep ik iedereen op om de protesten 
te steunen. De twijfels van de VVD laten zien 
dat actievoeren helpt. Kom bijvoorbeeld op 
22 november naar de Heineken Music Hall 
in Amsterdam. Tijdens deze avond, met de 
titel ‘Nederland schreeuwt om cultuur’, zal 
er veel cultuur aan bod komen. Freek de 
Jonge presenteert de avond en Emile Roemer 
komt zijn steun uitspreken. Je kan ook de 
petitie tekenen op www.stopculturelekaal-
slag.nl en die van het MCO zelf op www.
mco.nl.’

 www.sp.nl/cultuur

Foto Hans-Peter van Velthoven

‘Ze zullen zwichten 
voor protesten’
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brieven

Ik maak mij grote zorgen om mijn land, 
want dit gaat een ondemocratisch beleid 
worden, de godsdienstvrijheid weg, we 
zullen rechts geleuter horen van een 
onervaren Rutte, die de villabewoners 
en de boliderijders zo graag een ple-
zier wil doen, en dan nog dit a-sociale 
programma presenteert met een big 
smile, en schouderklopjes gevend aan 
de heer Verhagen en ‘onze’ Geert. Wat 
kan hen nu die mensen schelen, die van 
de bijstand leven, die ziek zijn of invalide, 
ouderen met een AOW. Zeker zou je 
het niet verwachten van een katholieke 
Verhagen, die naar ik aanneem toch  
’s zondags naar de kerk gaat. 
Weet u, mijnheer Roemer, het is al een 
schijnvertoning, en die lolbroekmakerij 
van de heren is een camouflage van 
harde besluiten die alleen de gewone 
man treffen. Ik denk dat de overige 
partijen een flinke oppositie moeten gaan 
voeren. Ik wens u sterkte en ik zal de SP 
daar zeker in steunen. 

Thea Lequé, Amersfoort 
(via www.sp.nl/interact/tegenspraak)

Ook zo’n hekel aan betutteling van de 
overheid? Stem links! In Italië is te zien 
wat er gebeurt als rechts langere tijd aan 
de touwtjes trekt. Silvio Berlusconi’s cen-
trumrechtse partij (sinds 2009 Il Popolo 
della Libertà, ‘Volk van de Vrijheid’) is 
samen met de rechtse Liga Nord al 
jaren aan de macht. Ook lokaal zijn er 
veel burgemeesters van deze partijen. 
En wat gebeurt er als ‘Papi’ Silvio hen 
meer macht geeft om de veiligheid aan 
te pakken? Burgemeester Andrea Sala 
in Vigevano verbiedt dan prompt het 

opmerkelijk

de verhuurder. De opnames van een  
verkiezingsdebat zijn populair op  
youtube.com (zoek op Jimmy McMillan).

Eén van de reacties op het filmpje: ‘Ik 
zou zo naar New York verhuizen om op 
deze man te kunnen stemmen. Maar de 
huur is daar te verdomde hoog.’ 

De Amerikaanse komiek George Carlin 
zei ooit: ‘De reden dat het de Amerikaan-
se Droom heet, is dat je moet slapen om 
erin te geloven.’ Sinds de kredietcrisis 
moet je dronken zijn om banken te 
vertrouwen. Zoiets moet de Vietnamese 
bank Western Bank ook hebben gedacht. 
Wie zijn spaargeld aan hen toevertrouwt 
krijgt een groot blik Duits bier. 

zitten op de trappen van een van de vele 
monumenten in het mooie stadje.  
Boete: 160 euro per persoon! Lekker 
rondstruinen in een kort rokje in het 
zonnige zeehaventje Castellammare di 
Stabia? Asociaal, zegt burgemeester 
Luigi Bobbio. En in het stadje aan zee 
Eraclea bij Venetië is burgemeester Gra-
ziano Teso kordaat opgetreden tegen de 
nieuwste vorm van straatterrorisme: het 
bouwen van zandkastelen!

foto Valdas Zajanckauskas / sxc.hu

betutteling rechtse hobby

bank tapt uit een 
ander vaatje

verdomd leuk
In New York kun je op gouverneurskan-
didaat Jimmy McMillan stemmen, van 
een bijzondere partij: de ‘The Rent Is Too 
Damn High Party’ (De huur is te verdom-
de hoog-partij). Hij domineert de debat-
ten door op elke vraag binnen een paar 
zinnen weer op zijn belangrijkste thema 
te komen: de huur is te verdomde hoog. 
Karate-expert en voormalig postbode  
McMillan betaalt overigens zelf geen 
huur, in ruil voor klusjes die hij doet voor 

Zorgen om mijn land

Volgens Bram Moszkowicz is de vrijheid 
van meningsuiting voor Wilders belang-
rijker dan voor de gewone burger, omdat 
Wilders zijn uitspraken doet in het kader 
van het politieke debat. Daarmee sug-
gererend dat de wereld van de politiek 
hoogstaander is dan die van de straat, 
waardoor politici meer rechten hebben 
dan Jan met de Pet. Een onhoudbare 
suggestie omdat binnen en buiten de 
politiek hetzelfde banale ‘recht van de 
sterkste’ geldt. 
In het licht daarvan slaat Moszkowicz met 
zijn opmerking dat ‘een politicus buiten 
het parlement niet ineens een gewone 
burger is’ de plank mis, wat zijn verdedi-
ging op losse schroeven zet.

Wouter ter Heide, Zwolle

mosZkowicZ 
vergaloppeert Zich

Bij dezen even een foto van een trouwe 
kat die weleens een stukje met mij 
meeloopt als ik de post bezorg. Van deze 
kater, die luistert naar de naam Meneer 
Jansen, mogen we blijven.

H. Knevel, Ermelo (postbezorging TNT)

tnt aan het werk  
in de wijk
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CRYPTOGRAM

Diagram

1

2 3

4 5 

6

7 8  

9

10 11  

12

13 

14  

15 16 17

18 

19 

20

Henry en Lucas, © FLW 2010 

cryptogram 
Horizontaal
4   Officier praat honderduit, maar zegt weinig zinnigs. (11)
7   Aanbouw voor een hooggelegen muziekgezelschap.(8)
8  Dat haar zit wel okay. (4)
10   Gebrek aan vermogen leidt tot flauwte. (7)
11   Muziekinstrument van een haarloze jongen. (7 en 4,3)
13   Honingbij. (12)
14   Een slimme klant is minder duur uit. (4,5 en 9)
15   Geestelijke lijkt geneigd tot grote blunders. (9)
18   Ook spinnen kopen er online. (7)
19   Geen nachtbrakers, die monniken. Ze leven volgens de agenda. (7)
20   Bron van (rood?) erts. (4)

Verticaal
1   Wat krioelen die insekten! (6)
2   Beeldenstormer overtreedt de regels van de geloofsgemeenschap. (12)
3   Nuchtere wintersporter kan gerust autorijden. (9)
4   Pas bevallen en toch alweer op de markt? Daar gaan we langs! (11)
5    Het jaar van de jongere. (2, afk.)
6    Bijna is het op die manier iets. (5 en 2,3)
9    Hier kun je je auto (niet meer) reinigen. (3,6 en 9)
12   ‘Moeder, wat is het heet!’ Die jungle is om gek van te worden. (12)
16   Hèt strijdperk voor voetballers. (5)
17   Respectabel geklede teckel. (7)

HiStoriScHe KruiSWoorDteSt

H
en

ry
 e

n 
Lu

ca
s,

 ©
 F

LW
 2

01
0

Horizontaal: 3) Blokhut 6) Eem 8) Korenaarde 10) Aak  
12) Betogen 13) Veldheer 14) Dwarsbalk 15) Aken  
18) Literatuurprijs 19) Spoorzoeker 20) Baanvak 21) Ras

Verticaal: 1) Petra 2) Boorlocatie 3) Bekeerd 4) Handelsgeest  
5) Zeesla 7) Macht 9) Revolutionair 11) Kweekvijver 16) Huizen  
17) Opperarm

Horizontaal
1  Boek, gebruikt door voorgangers in de liturgie. (14)
10  ‘Morbus …’, de ‘ziekte van de sacrale bouw’. (11)
11  Stad in Hongarije met 5000 jaar oude vuursteengroeve. (5)
12  23e letter van het Arabische alfabet. (3)
13  Schip van de Pilgrim Fathers. (9)
17  Atoomnummer 56 en Sir Humphry Davy (1808). (2, afk.)
18  Kanunniken leefden volgens regels St. Augustinus. (13)
20  5 ‘Opzieners’, met regeringsmacht in het oude Sparta. (6)
21  François … , schrijver van Pantagruel. (8)
24  Naam voor de Surai (uit noord-Irak) en gelijknamig volk  

uit de oudheid. (9)
25  Frans veldheer in WO I, Ferdinand … (1851 – 1929). (4)

Verticaal
2  Pseudoniem van Emile Herzog. (5,7; volle naam geen spatie)
3  Stroming in Europese socialisme staat geleidelijke  

lotsverbetering voor. (10)
4  ‘Snelheid’ heeft naam van Oostenrijks fysicus. (4, achternaam)
5  Emile Zola’s 9e deel van Les Rougon-Macquart. (4)
6  Spartaanse held; zou de Heloten onderworpen hebben. (4)
7  … Bergman, regisseerde Het zevende zegel. (6)
8  … huwelijk ofwel huwelijk ‘met de linkerhand’. (12)
9  Heerserskaste in Egypte (van 1250 tot 1517). (10)
14  Engels koningshuis, met Witte Roos als kenteken. (4)
15  Robert E. … , leider geconfedereerden in Burgeroorlog V.S. (3)
16  Die … Gruppe: schrijvers wilden (1954 - 1964) de literatuur  

vernieuwen. (6)
19  Verdragsorganisatie (1954- ) contra communisme in Azië. (5, afk.)
22  Havenstad was plaats voor 1ste sessie Schotse parlement. (3)
23  Chinees bronzen vaatwerk loopt uit in drie puntige poten. (2)

opLoSSing cryptogram oKtober

Winnaar puzzel oktober: A. Kemmink, Hoorn
Eervolle vermelding Alternatieve Woordenslang:  
Ingrid Burger, Theo Kick, Elke A. Kuiper en Ben Pegman

Stuur uw oplossing vóór 1 december naar de Puzzelredactie  
van de Tribune; Vijverhofstraat 65, 3032 SC Rotterdam of  
tribunepuzzel@sp.nl.  Onder de inzenders van een goede oplos-
sing wordt een gesigneerd boek verloot uit de SP-boekenstal.

HISTORISCHE KRUISWOORDTEST

Diagram

1 2 3 4 5 6 7 8 

9

10 

11  

12 13 14 15 16  

17

18 19 

20 21 22  

23

24  25  

Henry en Lucas, © FLW 2010 

TRIBUNE1110 Ch.indd   31 29-10-10   16:30



TRIBUNE1110 Ch.indd   32 29-10-10   16:30



1tribune december 2010

tribune
Nieuwsblad van de SP • jaargang 46 • nr. 11 • december 2010 • €1,75 • www.sp.nl

Arnold Heertje: ‘een crisis is een creAtieve pAuze’

voor de post, de WsW, de studie, de cultuur:
nederlAnd gAAt de strAAt op 

AcHteruit met de ov-cHipkAArt



2 tribune december 2010

tribune is een  
uitgave van de  
socialistische 
Partij (sP) en
verschijnt 
11 maal 
Per jaar 

mAAk kennis met rood
Ben je net lid geworden van ROOD? Of wil je ROOD gewoon wat beter leren kennen? 
Speciaal voor jou organiseert ROOD op 15 en 16 januari de basisscholing. Een weekend 
lang gaan we terug naar de basis. Waarom bestaan de SP en ROOD? Waarom is ROOD 
een actieve vereniging? Wat betekent het precies om actief te zijn voor de SP? 
Met interessante gasten, een inspirerend programma en gezelligheid zullen ROOD en de 
SP na deze basisscholing geen geheimen meer voor je hebben. Het weekend kost slechts 
25 euro, inclusief overnachting, eten en drinken. Meld je dus snel aan, door 25 euro over 
te maken op 3158651, t.n.v. ROOD. Vermeld daarbij je naam, lidnummer en activiteit. 

meer weteN? www.rood.SP.Nl

rood
jong in de sP

Redactie Tribune
Vijverhofstraat 65 
3032 SC Rotterdam 
T (010) 243 55 42 
F (010) 243 55 66
E tribune@sp.nl

De Tribune in  
gesproken vorm 
Belangstellenden voor  
de Tribune op cd kunnen 
contact opnemen  
met de SP-administratie. 

SP algemeen
T (010) 243 55 55
F (010) 243 55 66
sp@sp.nl
www.sp.nl

Abonnementen- en   
ledenadministratie 
Vijverhofstraat 65
3032 SC Rotterdam 
T (010) 243 55 40
E administratie@sp.nl

Illustraties 
Arend van Dam, 
Wim Stevenhagen

De Tribune op Internet
www.sp.nl/nieuws/tribune

Abonnement
€ 5,00 per kwartaal (machtiging) 
of € 24,00 per jaar (acceptgiro).  
Losse nummers € 1,75.  
SP-leden ontvangen de 
Tribune gratis. 

Redactie 
Diederik Olders (h), Jola van Dijk,  
Rob Janssen, Daniël de Jongh

Vormgeving 
Antoni Gracia, Robert de Klerk,  
Gonnie Sluijs, Chris Versteeg

Aan dit nummer werkten mee 
Suzanne van de Kerk,  
Peter Runhaar, Karen Veldkamp

e-mAil opfrissen
Op de hoogte blijven van wat we als SP 
doen? Geef ons uw correcte e-mailadres 
door! Mogelijk staat uw oude e-mailadres 
nog in onze administratie, of had u nog geen 
e-mail toen u lid werd.

Ga naar www.spnet.nl. Log in met uw 
lidnummer (het eerste getal van maximaal 
6 cijfers boven uw adresgegevens op de 
Tribune) en uw postcode. Op de webpagina 
vindt u rechts bovenaan het blokje ‘Mijn 
SPnet’. 

Als u geen of een verkeerd e-mailadres ziet 
staan, klik door op ‘neen’ of op ‘wijziging 
doorgeven’. Geef aan wat uw e-mailadres is 
en verstuur. Uw e-mailadres wordt pas een 
dag nadat we het in de administratie hebben 
opgenomen zichtbaar.

Foto cover 
Amaury Miller
Hollandse Hoogte

“ ben jij een jonge sp’er, mAAr geen rood-lid? sluit je nu grAtis AAn en 
steun de meest Actieve politieke jongerenorgAnisAtie vAn nederlAnd!



3tribune december 2010

Armoede werkt niet
Kabinetsplannen: thuis zitten

4

 12  Fotoreportage: Strijdbaarheid in de Brabanthallen

24  Regioconferenties: partijdemocratie in actie

27  Succes in de Tweede Kamer

28  Linksvoor: ‘Mijn school leek op een leerfabriek’

29  Nico Schouten leest: Woorden in de strijd

14, 15, 20, 21, 25, 26 Nieuws 30 Brieven en Opmerkelijk  

31 Puzzel 32 Theo de buurtconciërge

in dit nummer

Jan Marijnissen en  
Arnold Heertje
‘Belangrijke beslissingen worden  
genomen door beunhazen’

6

OV-chipkaart
‘Niet uit te leggen’

16

Rawagedeh
Overlevende bloedbad vraagt  
erkenning

19

Nieuwe president Brazilië
Afscheid van onbetwiste voorman

22

Vooroordelen

Mensen vroegen zich regelmatig af: waarom 
werkt links niet vaker samen? Die vraag heb 
ik na de manifestatie ‘Armoede Werkt Niet’ 
niet meer gekregen. Samen met PvdA-leider 
Job Cohen en ruim 1700 andere mensen, en 
gesteund door het FNV en de chronisch zie-
ken- en gehandicaptenraad, demonstreer-
den we tegen het schrappen van banen in 
sociale werkplaatsen en tegen het verlagen 
van de inkomens van mensen met een ar-
beidsbeperking. 
 
Ik ben heel blij met deze samenwerking.  
Gezamenlijk laten we zien dat links niet ver-
deeld hoeft te zijn maar juist een vuist kan 
maken op die punten waarop we het eens 
zijn. En in dit geval zijn we het heel erg eens.
 
We mogen van iedereen in Nederland vragen 
naar vermogen een bijdrage te leveren aan 
de samenleving. Maar anderzijds mogen we 
van diezelfde samenleving vragen dat ieder-
een eerlijke kansen krijgt, en werk tegen een 
eerlijke beloning. Dat betekent begeleiding 
en een aangepaste werkplek waar nodig en 
een fatsoenlijk salaris, omdat iedereen die 
naar vermogen werkt daar recht op heeft.
 
Sociale werkplaatsen bestaan omdat de 
maatschappij nog onvoldoende rekening 
houdt met de mogelijkheden en beperkin-
gen van álle medewerkers en omdat werk-
gevers veel te gemakkelijk mensen kunnen 
weigeren. Ik ben het daarom erg eens met 
de opmerkingen waarmee de cabaretier en 
schrijver Vincent Bijlo de bijeenkomst in 
Den Bosch afsloot: ‘Pas als alle vooroorde-
len de wereld uit zijn, pas dan zijn de socia-
le werkplaatsen overbodig en kunnen we ze 
afschaffen.’

Emile Roemer, fractievoorzitter SP

column
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Hij is gebocheld en zijn hoofd is bedekt 
met een kap. Strompelend beweegt hij 
zich voort. In zijn rechterhand schudt 
hij waarschuwend een luide bel heen en 
weer. In de middeleeuwen betekende dat: 
iedereen als de bliksem wegwezen, want 
daar komen de melaatsen. Maar vandaag in 
Den Bosch sorteert het als melaatse verklede 
personage het tegenovergestelde effect, 
want iedereen volgt hem. Zijn bel kondigt 
het begin aan van de manifestatie ‘Armoede 
werkt niet’. Ruim 1500 bezoekers laten de 
gebochelde voorgaan richting hoofdzaal, 
die wegens ruimtegebrek al snel uitgebreid 
moet worden. 

Mensen met een arbeidsbeperking (Wajong, 
WSW, WWB-uitkering) krijgen, als het 
aan het nieuwe kabinet ligt, een flinke 
inkomensachteruitgang voor hun kiezen 
en tot 2015 verdwijnen 30.000 plekken in 
de sociale werkvoorziening. De uitkering 
van gedeeltelijk arbeidsongeschikte 
jonggehandicapten zal per 1 januari 2014 
worden verlaagd naar 70 procent van het 
wettelijk minimumloon. De gedachte die 
daarachter steekt is de volgende: op deze 
manier gaat de doelgroep vanzelf wel de 
reguliere arbeidsmarkt op en vindt daar 
een baan. Maar vandaag zijn er in Den 
Bosch genoeg mensen die weten dat dat 

niet opgaat. Zoals Ronnie Vermeulen, een 
vijfentwintigjarige WSW’er uit Weert: ‘Ik 
werkte bij een tuincentrum maar na een 
tijdje kreeg ik te horen dat het over was. 
“Sorrie, maar je hebt te veel begeleiding 
nodig”, zeiden ze.’ Wajonger  Janko Hegi 
(26) uit Den Haag overkwam ongeveer 
hetzelfde: ‘ ‘‘We zijn heel tevreden over je, 
maar ergens anders ben je vast en zeker nóg 
beter op je plek”, werd mij verteld.’ Zo gaat 
het maar al te vaak. In de praktijk stroomt 
slechts 5 procent van de tienduizenden 
mensen met een arbeidsbeperking uit naar 
reguliere werk. De redenering dat zij vanzelf 
wel aan de bak komen als hen genoemde 
bezuinigingen boven het hoofd hangen, 
klopt dus niet. Het is hetzelfde als een 
eskimo een visverbod opleggen en zeggen 
dat hij voor zijn voedselvoorziening maar op 
kamelen moet gaan jagen.

Ronnie en Janko hebben geen idee hoe 
het verder moet, als de kabinetsplannen 
doorgaan. Behalve dan: thuis zitten. Als dan 
als klap op de vuurpijl ook nog eens flink het 

Armoede werkt niet
Onder het motto ‘Armoede werkt niet’ demonstreerden op 27 
november ruim 1500 mensen in de Brabanthallen in Den Bosch 
tegen de bezuinigingen ‘op mensen die niet de meeste mazzel 
hebben in het leven’. Daarbij stonden mensen met een arbeids-
beperking, de vakbond, de CG-Raad voor chronisch zieken en 
gehandicapten, de PvdA en de SP schouder aan schouder.
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De rechter: een beter 
mens?

Een poos geleden was ik gastspreker bij 
rechters op retraite. Bij binnenkomst 
werd ik verwelkomd door de president 
van de rechtbank. Op enig moment vroeg 
ik hem: ‘Wat gebeurt er met rechters die 
niet naar behoren functioneren?’ Zijn 
antwoord: ‘Die gaan naar de WAO.’
Ik besloot de inhoud van mijn toespraak 
om te gooien. Hij moest niet meer gaan 
over klassenjustitie, maar over het 
gebrek aan zelfreinigend vermogen bij 
de rechterlijke macht. Ik somde op: jullie 
worden voor het leven benoemd (curi-
eus); jullie opereren geheel zelfstandig; 
jullie zien niet toe op elkaars functione-
ren; er is geen controle-instantie die de 
kwaliteit van jullie werk serieus bewaakt; 
fouten leiden niet tot sancties; er is geen 
publieke controle, omdat jullie de pers 
niet te woord staan; de idee van de trias 
politica schrijft voor dat jullie onafhan-
kelijk zijn van ‘de politiek’, angstvallig 
vermijden politici een mening te geven 
over het functioneren en de uitspraken 
van de rechterlijke macht. 
Het werd een interessante discussie…
Nu wil ik graag geloven in het goede 
van de mens, maar ik weet dat niemand 
zonder controle en correctie kan. Dat 
geldt ook voor rechters. Ook zij kunnen 
vervallen in routinematig handelen en in 
luiheid en onzorgvuldigheid. De gerech-
telijke dwalingen bewijzen dat. Rechters 
vormen niet een beter soort mensen. 
Het zijn gewone mensen met normale 
menselijke neigingen. Volgens een re-
cente publicatie van binnenuit heeft de 
unieke positie van de rechterlijke macht 
geleid tot ‘gebrek aan nijver en nederig-
heid’, ‘een gevoel van onaantastbaarheid’ 
en ‘veel eigen dunk en een gebrek aan 
dienstbaarheid’.
We zijn allemaal voor een onafhankelijke 
rechtspraak. Maar zou dat dan voor de 
rechterlijke macht zelf niet reden moeten 
zijn om manieren van serieuze toetsing 
te introduceren, inclusief 
een stelsel van sancties? 
En die ‘benoeming voor 
het leven’ moet natuurlijk 
worden afgeschaft.

Jan Marijnissen

mes gezet wordt in de bijstandsuitkeringen 
(in twintig jaar 2.000 euro netto per jaar 
omlaag), dan is het duidelijk wat het 
perspectief is: armoede.
‘Ze willen bezuinigen op mensen die niet de 
meeste mazzel hebben in hun leven. Maar 
ook deze mensen willen graag meedoen. 
Ook zij willen – en verdienen – een plekje 
onder de zon’, betoogt even later FNV-

Job Cohen: ‘Dit is nog maar het begin’ 

De WSW brengt Roemer en Cohen bij elkaar
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onderZoek de Hond: 
steun bevolking
Banen schrappen in sociale werkplaatsen

Salaris onder minimumloon mogelijk

Bezuinigen op mensen met een arbeids-
beperking

 Tegen    Voor    Weet niet

en een fatsoenlijk inkomen voor mensen 
met een arbeidsbeperking. PvdA-leider Job 
Cohen wijst erop dat de manifestatie van 
vandaag pas het begin is: ‘Wij gaan keihard 
tegen dit kabinetsbeleid in. Vandaag is het 
begin en we gaan door met de strijd.’ 
Er werd in sommige kringen overigens ietwat 
raar opgekeken van de samenwerking tussen 
de PvdA en de SP op dit vlak. Job Cohen 

voorzitter Agnes Jongerius. Dat de meeste 
Nederlandse kiezers er net zo over denken, 
blijkt overigens uit een recente peiling 
van Maurice de Hond (zie diagram). Emile 
Roemer verwoordt het als volgt: ‘Of je nou 
een arbeidsbeperking hebt of niet, wit of 
zwart bent, of je nou een hoge opleiding 
hebt of een lagere: recht op werk heeft 
iedereen. Wij gaan voor eerlijk werk 
en eerlijk loon.’ De SP pleit voor goede 
opleidingen, goede begeleiding, echte banen 

reageerde daar in het NOS-Jornaal nuchter 
op: ‘We moeten des te meer samenwerken 
als je ziet wat dit kabinet allemaal van 
plan is.’ Emile Roemer: ‘We moeten elkaar 
opzoeken op punten waar we elkaar kunnen 
vinden. Zeker als het om de mensen gaat 
voor wie we vandaag zijn opgekomen.’

tekst Rob Janssen
foto Marcel Antonisse / ANP

s
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We spreken – op verzoek van Heertje – af 
bij hotel Jan Tabak in Bussum, bij hem om 
de hoek. Het is een mooie zonnige middag, 
dus besluiten we buiten te gaan zitten. Met 
een jas aan kan het nog net. Drie tuinman-
nen maken de tuin ‘winterklaar’, gelukkig 
zonder bladblazers. Al wil hij aanvankelijk 
niet op de foto (‘Allemaal ijdelheid!’), in een 
goed gesprek heeft mijn gesprekspartner erg 
veel zin, en ik ook.

› Is economie wetenschap?
‘Ja, meer en meer. De exacte kant van de eco-
nomie heeft steeds meer vorm gekregen. Ik 
ben daar blij mee, want ik ben zelf een bèta-
man. De mathematische benadering van de 
economie levert belangrijke inzichten op 
over de samenleving. Vroeger beperkte de 
economie zich tot redeneringen, nu staan 
we veel meer stil bij de veronderstellingen 
en uitgangspunten die eraan ten grondslag 
liggen.’

› Maar er zijn zo veel variabelen. Is 
daardoor de voorspellende waarde van 
de economie niet zeer beperkt? Anders 
gezegd: waar waren de economen toen ze 
ons hadden moeten waarschuwen voor de 
naderende financiële crisis?

‘Het is waar dat de economische weten-
schap moeite heeft met voorspellingen. Stel: 
je doet voorspellingen over de ontwikkeling 
van de Amerikaanse economie, maar de zit-
tende president wordt doodgeschoten. Dat 
kan alle voorspellingen waardeloos maken. 
En dat komt dan niet door structuurfouten 
binnen de wetenschap, maar door de om-
ringende maatschappelijke ontwikkelingen 
en de onvoorspelbaarheid van het menselijk 
gedrag.’

› Oké, economie is geen natuurkunde, 
maar had men toch niet moeten voorzien 
dat het in de VS helemaal fout zou lopen 
met die hypotheken?
‘Zeker, en dat heeft men ook voorzien. 
Neem de inmiddels overleden econoom Hy-
man Minski. Hij schreef over het financiële 
kapitalisme en de voortdurende geldschep-
ping, waar sommige mensen veel geld aan 
verdienen maar nog veel meer mensen door 
in de problemen worden gebracht. Of neem 
Joseph Stiglitz, een van de beste economen 
van de wereld. Ook hij heeft wel degelijk ge-
waarschuwd voor de politiek van het IMF en 
de Wereldbank en voor de schuldposities in 
de VS, en voorspeld dat het fout zou lopen. 
Ik weet dat mensen uit de directie van De 

Nederlandsche Bank tegen de toenmalige 
baas van de Fed, Greenspan, hebben gezegd: 
‘Dit kan zo niet doorgaan. Je kunt niet hypo-
theken verstrekken aan mensen die de rente 
niet kunnen opbrengen, laat staan aflossen.’ 
Greenspan is vanuit Europa voortdurend 
gewaarschuwd, ook voor de gevolgen van 
het kunstmatig laag houden van de rente. 
Hij was er echter van overtuigd dat de ver-
antwoordelijkheid voor het systeem prima 
bij de banken kon worden gelegd en gelaten. 
Later heeft hij moeten toegeven dat hij dit 
helemaal verkeerd beoordeeld heeft.’

› Hij loopt nog steeds vrij rond.
Lachend: ‘Ja, hij is niet gearresteerd. Acht-
tien jaar heeft hij de Federal Reserve geleid 
en hij was een enorme autoriteit. Elk woord 
dat hij zei werd gewikt en gewogen. Hij was 
een soort godheid. Maar dat heeft niet ver-
hinderd dat hij een ongelooflijk grote fout 
heeft gemaakt.’

› En zijn omgeving ging met hem mee, 
anders was hij wel gecorrigeerd.
‘Zeker. Maar dit is een probleem dat je wel 
vaker tegenkomt: veel ja-knikkers in de 
omgeving van dit soort mensen. De critici 
worden ontslagen. Wat er in de VS gebeurd 
is, is absurd.’

› Wat is ‘De kern van de economie’?
 ‘Te voorzien in de behoeften van de mensen 
van nu, de mensen straks, waar ook ter 
wereld. Dat zijn behoeften die zich in geld 
laten uitdrukken, maar ook andere behoef-
ten. Denk bij dat laatste aan de behoefte aan 
natuur, schone lucht, stilte, gezondheid, 
leefbaarheid, kwaliteit van het bestaan. Deze 
laatste behoeften en hun bevrediging laten 
zich niet, of heel moeilijk en grof, in geld uit-
drukken. Economie is dus veel meer dan dat 
deel van de samenleving dat zich in cijfers 
laat uitdrukken: de productie, de handel en 
de financiële wereld. De kunst is nu om te 

Over ecOnOmie en behOeften, Onderwijs en wetenschap, 
mechanism design en sOcial engineering

Overal in Europa worden giga-bezuinigingen doorgevoerd. 
Is dat wel goed voor ons? Is de maatschappelijke prijs niet 
te hoog? Hoe staan we er voor met de euro? Hoe kunnen 
we de mondiale problemen oplossen? Betekent globalise-
ring per definitie ellende voor de gewone man? Hoe kan 
het algemeen belang onderdeel worden van economische 
afwegingen en besluiten? Ik vraag het aan de econoom 
die bekend staat om zijn pittige stellingnames: emeritus 
hoogleraar Arnold Heertje.

‘Het gaat om Het belang 
van de mensen nu, straks, 
overal ter wereld’
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komen tot een wijze, integrale afweging van 
beide categorieën behoeftes.’

› Wat heeft je belangstelling voor econo-
mie gewekt? Waarom wilde je economie 
studeren?
‘De verklaring ligt in mijn jeugd, de tijd 
dat ik ondergedoken zat in de oorlog. Ik 
zat eerst in het communistische circuit 
van onderduikadressen en daarna in het 
gereformeerde circuit. In dat laatste netwerk 
kwam ik in Nieuw-Vennep in contact met 
een hulpprediker. Ik legde hem – ik weet het 
nog precies, het was in november 1944 – het 
volgende voor: ‘Bijna al die mensen die mij 
helpen zijn arm. Waarom helpen ze mij? 
En waar komt die armoede vandaan?’ Zijn 
antwoord: ‘Dat heeft met economie te ma-
ken.’ Ik wist absoluut niet wat hij daarmee 
bedoelde, maar wist wel: als ik de kans krijg, 
ga ik later economie studeren. Trouwens, 
daarvóór wilde ik predikant worden.’

› Maar je bent toch ook een beetje een 
predikant?
Glimlachend: ‘Dat is ook zo.’

› Zo heb je je fel verzet tegen de  
Betuwelijn. Al spijt?
‘Nee, in het geheel niet. Integendeel.’

› Maar er rijden nu wel dagelijks treinen 
met containers die nu niet over de weg 
hoeven.
‘Hij rijdt, zeker, maar tegen welke enorme 
kosten? Op de eerste plaats financieel, zowel 
de aanleg als de exploitatie kosten veel meer 
dan verwacht. Op de tweede plaats, wat 
is de prijs geweest in de vorm van natuur, 
milieu en vooral cultuur? Heel veel histo-
rische boerderijen – niet reproduceerbare 
goederen – zijn gesloopt, heel veel natuur 
is verknoeid. Uit het oogpunt van een juist 
welvaartsbegrip, waar we het net over 
hadden, zijn er enorme welvaartsverliezen 
geleden. En verder: er is nog steeds geen 
aansluiting op het Europese net.’

› Je hebt je vaak verzet tegen dit soort 
megalomane projecten. Je liet je ook horen 
toen het ging over de Noord-Zuidlijn in 
Amsterdam en ook over De Blauwe Stad in 
Groningen liet je je licht schijnen. Wat is 
de constante bij dit soort projecten waar-
door het steeds fout gaat?
‘Goede besluitvorming is integrale besluit-
vorming. Alle aspecten die relevant zijn voor 
de mensen van nu, de mensen van straks, 
waar ook ter wereld – ik kom steeds op het-
zelfde terug – moeten bij de besluitvorming 
worden betrokken. Het mag dus niet zo zijn 
dat relevante zaken van tafel worden ge-

veegd onder het mom van moeilijk of niet te 
kwantificeren. Ik denk dan aan de zaken die 
ik eerder noemde als natuur, schone lucht, 
gezondheid, enzovoorts. Daarom moet elke 
beslissing een politíeke beslissing zijn. Daar 
vinden de integrale afwegingen plaats, als 
het goed is.’

› Waarom gaat het toch zo vaak fout?
‘Ze weten niet wat ze doen. Het zijn beun-
hazen. En ze zijn niet bereid de expertise te 
mobiliseren die beschikbaar is.’

› Maar waarom niet?
‘Dat komt door de enorme arrogantie, zowel 
aan de kant van veel politici als aan de kant 
van de ambtenaren, en ook bij financiële 
instellingen die beweren dat ze het alle-
maal wel weten. Een van de zaken die vaak 
slecht geregeld worden is de samenwerking, 

vanaf het allereerste begin, tussen degenen 
die de aanleg doen en degenen die verant-
woordelijk worden voor de exploitatie. Zo 
is het ook gegaan met de Betuwelijn. Gerrit 
Zalm zei: ‘We gaan ’m gewoon aanleggen en 
dan zien we later wel hoe we het doen met 
de exploitatie.’ Het gevolg: de deelnemers 
kijken slechts partieel naar de materie. Wim 
Kok maakte later eenzelfde fout. Hij stelde 
miljarden ter beschikking voor een betere 
bereikbaarheid van het noorden, maar het 
businessplan kwam er nooit. De financiële 
claim van het noorden bleef.’

› Veel wetenschappers verkiezen de stilte 
van de studeerkamer. Jij niet. Waarom  
is dat?
‘Ik ben een wetenschapper, een theoreticus. 
Ik ben wel eens een poosje vreemdgegaan. 
Zo ben ik zelfs even lid van Provinciale 

‘Tweehonderd mensen en één koud  
buffet, dat wordt een bende’
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Staten geweest voor DS’70, maar uiteindelijk 
toch weer honktrouw geworden aan de uni-
versiteit. Tot op de dag van vandaag heb ik 
mijn vak goed bijgehouden. En dat vak reikt 
me steeds weer manieren aan voor de aan-
pak van de problemen in de samenleving. En 
nu wil het geval dat ik een zeker vermogen 
heb om ingewikkelde zaken eenvoudig te 
presenteren en om richtingen voor de oplos-
singen van maatschappelijke problemen aan 
te geven. En ja, dan heb je een drive om dat 
alles dan ook kenbaar te maken.’

› Zie je het ook als een opdracht om als 
wetenschapper iets terug te doen voor de 
samenleving?
‘Klopt. Ik krijg heel veel uitnodigingen 
om een lezing te houden, voor studenten 
bijvoorbeeld. In heel het land. Velen vragen 
daar geld voor, ik niet. Ik wil er niets voor 

hebben. En ik zeg altijd precies wat jij stelt: 
de samenleving heeft mij in staat gesteld 
zoveel jaren te studeren, dan vind ik dat ik 
ook iets terug moet doen.’

› Je noemde het menselijk gedrag zonet 
onvoorspelbaar. Hoe kunnen we ervoor 
zorgen dat mensen het goede doen?
‘Er is een theorie ontwikkeld, die heet  
mechanism design. Drie Amerikanen hebben 
voor dit concept drie jaar geleden de  
Nobelprijs gekregen. De kern van hun theo-
rie wordt gevormd door het antwoord op de 
vraag: hoe kan ik een maatschappelijke con-
structie ontwerpen die zo goed mogelijk het 
doel wat men op een bepaald moment heeft 
tot stand kan brengen. Het gaat om social 
engineering, waarmee we het menselijk ge-
drag kunnen coördineren. Bijvoorbeeld: men 
spreekt vaak over vertrouwen. Ik zeg altijd: 

vertrouw niet op vertrouwen. Je kunt er niet 
op vertrouwen dat mensen zich houden aan 
de maximumsnelheid, zelfs niet in woon-
wijken. Je moet mensen zich laten gedragen 
alsof ze te vertrouwen zijn. Je moet gebruik 
maken van mechanismen, constructies en 
architectuur. Dus, concreet met betrekking 
tot die maximumsnelheid: leg een drempel 
aan. Een ander voorbeeld. Stel er zijn hier 
tweehonderd mensen met honger en daar 
staat een koud buffet. Laat je de mensen hun 
gang gaan, dan wordt het een bende. Zet je 
er iemand bij die zegt: nu eerst deze tafel, 
dan die, enzovoorts, probleem opgelost.’

› Sprekende over constructies. De EU 
is ook een constructie. Maar die draagt 
niet bij aan meer vertrouwen, maar juist 
aan wantrouwen, omdat mensen het 
niet begrijpen omdat ze het niet kunnen 
doorzien.
‘De Europese integratie is voor mij direct 
gelinkt aan de Tweede Wereldoorlog en de 
wens nooit meer oorlog te hebben tussen 
Duitsland en Frankrijk. Die historische 
achtergrond moeten we blijven herhalen, 
vooral voor de nieuwe generaties. Na de 
oorlog is men aan dit project begonnen en is 
het steeds verder opgebouwd en opgetuigd. 
Natuurlijk is het een moeizaam proces, 
maar laten we niet vergeten dat er een paar 
kanten zeer positief zijn. Als we eens even 
kijken naar de recente crisis. Ik moet er toch 
niet aan denken dat we nog allemaal onze 
eigen valuta hadden. De Europese coör-
dinatie is van enorme betekenis geweest. 
De Europese integratie is een proces van 
vallen en opstaan, trial and error. Ook dit 
is een kwestie mechanism design. Een 
gelijkgeschakeld Europa mag niet een doel 
in zichzelf worden. Ook hier dient de vraag 
centraal te staan: hoe organiseren we de 
behoeftebevrediging van de mensen van nu, 
van de mensen van straks, in heel Europa. 
Alles hoort te beginnen bij de mensen en 
hún behoeften.’

› Denk je dat de strengere eisen die nu  
aan de begroting en staatsschuld van  
de deelnemende landen worden gesteld, 
effect zullen hebben?
‘Ik geloof erg in transparantie. Griekenland 
heeft jarenlang de kluit belazerd. Men gaf 
gewoon verkeerde informatie. Dat kan 
natuurlijk niet wanneer je vruchtbaar wilt 
samenwerken. Toen men het in de gaten 
kreeg, waren de problemen al enorm groot. 
We moeten naar een situatie dat wanneer 
zich ergens problemen voordoen, we dat 
onmiddellijk op het scherm krijgen, zodat 
het ook meteen onderwerp van publieke en 
politieke discussie kan worden. Zo kun je 

‘De PvdA is desastreus geweest voor  
het onderwijs’ 
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Honderdduizenden zijn ingewijd in de wetten 
van de economie met behulp van zijn studieboek 
‘De kern van de economie’ (1962). Er zouden 
nog vele boeken volgen. Boeken. Hij schrijft ze 
niet alleen, hij verzamelt ze ook. Twaalfduizend 
staan er in de kasten – waaronder ook de eer-
ste, ingenaaide druk van Das Kapital.
Hij werd in 1932 geboren in Breda. Als achtjarig 
jongetje moest hij met zijn familie onderduiken 
bij een arme familie in de Haarlemmermeer. Hij 
studeerde cum laude af aan de Universiteit van 
Amsterdam, de universiteit waar hij later vele 
jaren hoogleraar staathuishoudkunde zou zijn.
Zijn bekendheid ontleent hij niet alleen aan zijn 
wetenschappelijke werk. Zijn maatschappe-
lijke betrokkenheid heeft hem bij velen geliefd 
gemaakt. Hij neemt geen blad voor de mond en 
schroomt niet bewindslieden als Netelenbos ‘in-
competent’ te noemen. Ik zal niet vergeten hoe 
hij in Oss onlangs nog duizend demonstrerende 
medewerkers van Organon toesprak. Ik had 
hem gevraagd iets te zeggen. Hij aarzelde geen 
moment: ‘Natuurlijk Jan, ik kom.’ Daar stond hij 
dan: strijdbaar als altijd, met een goed verhaal 
én met twee krukken. Hij had net een nieuwe 
heup gekregen.

ook voorkomen dat er draconische maatre-
gelen genomen moeten worden. Er zal een 
preventieve werking van uitgaan.’

› Blijft de asymmetrische ontwikkeling 
binnen Europa, waarbij het noorden  
exporteert en het zuiden importeert,  
geen groot probleem?
‘Zeker. Je zult dan ook zien dat er een steeds 
verdergaande integratie en gelijkschakeling 
komt. Dat is onontkoombaar.’

› We krijgen niet twee euro’s: eentje voor 
het noorden, eentje voor de Mediterrane 
landen?
‘Nee, dat geloof ik niet. Dat zou het eind 
van het hele Europese project betekenen. 
De vraag is: wordt het één wereld of geen 
wereld? We bewegen ons in de richting van 
één wereld. Gelukkig maar. De Europese 
integratie is daar een onderdeel van.’

› Sprekende over één wereld. Waarom is 
het hongervraagstuk nog steeds niet opge-

› Maar maak je dan van Europa niet een 
museum?
‘Ik denk het niet. Maar je moet alles met 
mate doen. Je moet mijn voorstel zien in het 
licht van de onvermijdelijke afname van de 
kwantitatieve groei en de toename van het 
belang van duurzaamheid. Naar mijn idee 
had er bijvoorbeeld al lang een nationaal 
plan voor de renovatie van alle woningen 
moeten zijn. Dát is zinvol, alleen al door 
de enorme energiebesparing die je ermee 
zou kunnen bereiken. Nu zetten we overal 
kantoren neer waarvan we weten dat ze leeg 
komen te staan. En niemand doet er wat 
tegen. Uit het oogpunt van beleid: te gek 
voor woorden.’

› Hoe verklaar je dat we nu de meest 
rechtse regering ooit hebben, terwijl het 
failliet van het neoliberalisme toch voor 
iedereen zichtbaar is?
‘Men heeft individuen en instellingen indivi-
dueel hun gang laten gaan. Liberaliseringen 
alom. Daardoor zijn er ongelukkige ontwik-
kelingen ontstaan. We hebben meer vormen 
van coördinatie nodig. De vraag is alleen: op 
welk niveau en van welke aard? Als je het 
Groene Hart groen wilt laten, dan zul je dat 
op centraal niveau moeten besluiten en dus 
niet overlaten aan de gemeenten. De aard 
gaat over de manier waarop je de coördinatie 
gestalte geeft. Nu zijn er maatschappelijk 
problemen in ziekenhuizen, in wijken, in 
het onderwijs – waar de SP meer kennis van 
heeft dan veel andere partijen – die drin-
gend moeten worden opgelost. En ik denk 
dat dit kabinet dat ook gaat doen. Ze zijn 
minder ideologisch, meer pragmatisch. Ons 
land staat bol van de fraude. Daarom denk 
ik dat de onderwijspolitiek weer centraler 
zal worden. Minder vrijheid-blijheid voor de 
scholen. Zij hebben gemaakt dat diploma’s 
niets meer waard zijn.’

› Je bent ook supporter van het eerste uur 
van Beter Onderwijs Nederland.
‘Ja. Zij hebben veel op de agenda gezet: de 
problemen in het hbo, het gebrek aan goede 
lerarenopleidingen, het ten onrechte te-
rugdringen van de vakinhoudelijke kennis-
overdracht ten faveure van het zogenaamd 
competentiegericht leren. Tegenwoordig 
mag je schattend rekenen. Maar hoe doe je 
dat in een ziekenhuis als je medicijnen moet 
samenstellen? Ik heb het gevoel dat de nood 
nu zó hoog is geworden dat men de zaak op 
pragmatische wijze gaat aanpakken.’

› Hoe heeft het zover kunnen komen, dat 
we nu zo over ons onderwijs praten?
Hij verheft zijn stem: ‘Ik denk dat mijn partij, 
de PvdA, heel veel boter op het hoofd heeft. 

lost? Dagelijks sterven er zestienduizend 
kinderen door een gebrek aan calorieën, 
en wij zitten bij Jan Tabak.
‘Dat is één van de vele verdelingsproblemen 
in de wereld.’ Voor het eerst in ons gesprek 
valt hij even stil. Hij denkt na, en vervolgt 
dan met: ‘Dit is voor mij een onderdeel van 
het over all-thema van de duurzaamheid. 
Hier gaat het om de overlevingsvraagstuk-
ken. Ik denk dan aan de klimaatverandering, 
watermanagement, leefbaarheid, kwaliteit 
van het bestaan, duurzame energie. Als we 
deze vraagstukken niet oplossen, dan heeft 
de wereld een overlevingsprobleem. Zo is 
het ook met het hongervraagstuk. Als er niet 
georganiseerd kan worden dat er voldoende 
voedsel is en dat dat ook iedereen bereikt, 
dan is het bestaan van mensen rechtstreeks 
in het geding en komen mensen om. Al deze 
problemen kunnen alleen in gezamenlijk-
heid worden opgelost. We hebben mondiaal 
beleid nodig. En er is positief nieuws. Onder 
invloed van de kredietcrisis is het oefenen 
met mondiaal beleid wel begonnen. De G20 
is bij elkaar gekomen en niet de G8. En er 
zijn effectieve maatregelen genomen. Ook 
klimaatverandering zal – vroeg of laat –  
leiden tot wereldwijde afspraken. Vlak ook 
niet uit wat de nieuwe technologie met  
mensen doet. Het feit dat we vrijwel alles 
wat er aan ellende is onmiddellijk op ons 
scherm te zien krijgen, leidt tot meer betrok-
kenheid, solidariteit en acties.’

› Welk trend zie je als je naar de  
machtsverdeling in de wereld kijkt?
‘Ik denk dat de positie van China zich 
verder zal versterken, al zullen zij ook tegen 
grenzen aanlopen. Het is niet voor niets 
dat de Chinezen niet langer alleen naar het 
kwantitatieve aspect van de economische 
groei kijken, maar steeds meer ook naar de 
kwalitatieve kanten. Men let steeds meer op 
duurzaamheid. Hetzelfde geldt voor India 
en Brazilië. Of de groei van deze landen ten 
koste gaat van de positie van de VS is voor 
mij nog de vraag. Onderschat de veerkracht 
van de Amerikanen niet, ze zijn nog steeds 
de leading economy. En met betrekking 
tot Europa: ik geloof niet in de Lissabon-
agenda, die voorschrijft dat we het meest 
innovatieve continent moeten worden.  
We leggen dat af tegenover de VS. Die zijn 
innovatiever dan wij. Het is niet voor niks 
dat de meeste Nobelprijzen naar dat land 
gaan. Ik geloof dat Europa er goed aan doet 
om haar troef als Oude Wereld uit te spelen. 
Zijn diversiteit zorgt voor uiteenlopende 
landen, talen en culturen. De geschiedenis 
van Europa is groot en boeiend. Deze sterke 
kant van Europa kunnen we te gelde maken 
door middel van toerisme.’
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Ministers van die partij zijn de instigatoren 
geweest van veel dingen die misgegaan zijn 
in het onderwijs. Natuurlijk hebben ook 
andere partijen daaraan bijgedragen. Vanaf 
begin jaren zeventig is fout op fout gesta-
peld, vooral door het vakinhoudelijke en 
het excellente niet te waarderen. Of neem 
al die onderwijskundigen die we hebben, of 
al die mensen die die speciale leerstoelen 
bevolken. Heel veel zijn er lid van de Partij 
van de Arbeid. En ze verkopen allemaal 
kletspraatjes; ze hebben zelf nooit voor de 
klas gestaan. En die gaan mij dan vertellen 
hoe ik wiskundeles moet geven. 
Neem die basisvorming, het idee dat je alle 
kinderen gelijk moet behandelen. Terwijl 
iedereen weet: we zijn gelijkwaardig, maar 
niet gelijk. Het waren ook PvdA’ers die al die 
fusies van scholen geregeld hebben. Puur 
uit kostenbesparing – dachten ze – niet 
om het belang van de leerlingen te dienen. 
Gevolg? Meer misdragingen op school, 
meer anonimiteit, meer uitval, minder 
gemotiveerde leraren, veel management. 
Het was Jo Ritzen die de lerarenopleidingen 
voor academici heeft afgeschaft. Ik heb nog 
les gehad van gepromoveerde docenten, 
karakteristieke figuren, mensen die auto-
riteit hadden op grond van hun vakkennis, 
mensen die je konden enthousiasmeren. 
Ritzen vond al die kennis voor de klas maar 
verspilling. Volgens hem hoefde je niet meer 
te weten dan nodig was om je examen te 
halen. De PvdA is desastreus geweest voor 
het onderwijs.’

› Hoe kijk je aan tegen de enorme bezuini-
gingen die dit kabinet wil doorvoeren?
‘Dan moet je onderscheid maken. Je hebt 
bezuinigingen die de mensen recht in het 
hart raken, bezuinigingen die een negatief 
effect hebben op de publieke sector en be-
zuinigingen die terecht zijn, omdat ze kun-
nen aanzetten tot het leveren van betere 
prestaties. Neem de jeugdzorg. Dat is nu een 
grote bende. De kinderen waar het om gaat 
en die in de problemen zitten, zijn hele-
maal buiten beeld. Ze produceren alleen 
maar wachtlijsten. De hele jeugdzorg moet 
fundamenteel worden geherstructureerd. Er 
is nu veel te veel sprake van fragmentatie, 
vooral van de verantwoordelijkheden. We 
moeten naar minder bureaucratie, minder 
organisaties, minder protocollen, en meer 
gericht zijn op het oplossen van de concrete 
problemen van kinderen. Zo’n andere aan-
pak leidt vast ook tot besparingen.’

› Waarom hebben economen nog niet 
bedacht hoe we van die cycli af kunnen 
komen waarbij we dan eens hoogcon-
junctuur hebben en dan weer eens een 

recessie waarbij veel kapitaal en  
menskracht vernietigd wordt?
‘Ik denk dat we daar niet vanaf komen, om 
de simpele reden dat het in de aard van het 
beestje zit. Voorspoed en tegenslag wisselen 
elkaar nu eenmaal af, net als bij de mens. 
De ene periode is ook de voorwaarde voor 
de andere. Een crisis is een soort creatieve 
pauze. Als er zich nieuwe markten of nieu-
we ontwikkelingen aandienen, dan hebben 
velen de neiging daarin te gaan investeren. 
Overproductie dreigt en het is logisch dat er 
dan een herschikking volgt.’

› Hoe kunnen we het algemeen belang 
onderdeel maken van de economische 
afwegingen en besluiten?
‘Mechanism design gaat uit van de mensen 
en hun behoeften. Het zoekt de optimale 
vormen van coördinatie, vormgegeven door 
verstandige prikkels. Die prikkels moeten 
zorgen dat het gedrag van de mensen 
zodanig wordt gekanaliseerd dat de maat-

schappelijke doelen tot hun recht komen. 
Neem het toezicht op de banken: we zijn 
nu aan het uitvogelen hoe we dat het beste 
kunnen organiseren zodat het maatschap-
pelijk belang beter gediend wordt.’

› Maar hebben we dan de laatste decennia 
niet veel te veel alles vrij gelaten? Elke 
overheidsinterventie was verdacht.
‘Dat klopt. Er is veel te veel nadruk gelegd 
op de individuele vrijheid van mensen en 
instellingen. En dat decentraliseren zonder 
na te denken over de effecten daarvan, 
heeft de zaak ook al niet geholpen. Ik 
moet wel zeggen dat deze houding ook een 
reactie was op de periode daarvoor, waarin 
de overheid te veel macht en mogelijkheden 
werden toegedicht. Maar we zijn zeker veel 
te ver doorgeschoten.’

tekst Jan Marijnissen
foto’s Suzanne van de Kerk

‘De hele jeugdzorg moet fundamenteel 
worden geherstructureerd’
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vuist
Op 27 november kwamen ruim  
1500 mensen naar de Babanthallen 
in Den Bosch voor de manifestatie  
‘Armoede werkt niet’.

Foto 1
Jan Braem, sociale werkplaats-   
mede werker, zet de toon met een  
driewerf ‘Armoede werkt…NIET!’

Foto 2 
FNV-voorzitter Agnes Jongerius:  
‘Werken onder het minimumloon  
accepteren wij niet’

Foto 3
Boodschap aan Den Haag:  
ook Emile Roemer ondertekent

Foto 4
Cabaretier Vincent Bijlo:  
‘Jullie zijn al lang geen slap handje  
meer, maar een ijzersterke vuist’

Foto 5 + 6 
Strijdbaarheid in de Brabanthallen:  
al snel bleek de zaal te klein

foto’s Suzanne van de Kerk

1
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nieuws

Op 20 november schreeuwde Nederland 
om kunst en cultuur. Althans, die Nederlan-
ders die zich zorgen maken om de kabi-
netsvoorstellen. Het kabinet wil onder 
andere belangrijke orkesten opdoeken, 
eenvijfde van het kunstsubsidiegeld 

> bescHaafd scHreeuwen

bezuinigen en de btw op muziek- en 
theatervoorstellingen verdrievoudigen. In 
heel Nederland deden daarom mensen 
mee met de actie ‘Nederland schreeuwt om 
cultuur’. Zo ook de 500 SP’ers die vanwege 
de Nieuwe Ledendag op bezoek waren in 

de Tweede Kamer. Samen met SP-fractie-
voorzitter Emile Roemer, acteur Stefan de 
Walle, zanger Bob Fosko en cabaretier 
Sjaak Bral,vulden zij de hal van het Tweede 
Kamergebouw voor het eerst in de 
geschiedenis met luid geschreeuw.

> nek uitsteken voor jeugdzorg

SP-Kamerlid Nine Kooiman maakte tijdens 
haar debuut in de Kamer dankbaar 
gebruik van haar verleden als jeugdhulp-
verlener: ‘Mijn collega’s en ik hadden veel 
te maken met versnippering en bureaucra-
tie. Mouwen opstropen en daar korte 
metten mee maken is de enige remedie.’ 

Kooiman pleitte voor behoud van het recht 
op jeugdzorg en tegen eigen bijdragen. 
Van het Erfocentrum, het nationaal 
kenniscentrum voor erfelijkheid en 
zwangerschap, kreeg Kooiman twee 
weken eerder een ‘Gekroonde Giraffe’, als 
dank voor het werk van de SP. Aan het 

eind van haar maidenspeech maakte ze 
een gul gebaar naar de minister: ‘Als u 
ook bereid bent uw nek uit te steken door 
mijn voorstellen uit te voeren, sta ik  
mijn giraffe graag aan u af. Zullen we dat 
afspreken?’
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Het regeerakkoord bevatte ook een klein 
beetje goed nieuws. De opslag van CO2 
onder een woonwijk in Barendrecht gaat 
niet door, bij gebrek aan draagvlak onder 
de bevolking. Gerard van Gils was vorig 
jaar een van de initiatiefnemers van de 
eerste demonstratie tegen dit plan en heeft 
nu met de stichting ‘CO2 is Nee’ succes. 
Van Gils: ‘Wij hebben in Barendrecht de 
druk op politiek, pers en publieke opinie 
opgevoerd en ervoor gezorgd dat iedereen 
weet dat er geen draagvlak is. Zo hebben 

> co2 is inderdaad nee we mensen opgeroepen bezwaarschriften 
in te dienen, wat leidde tot het enorme 
aantal van 1127 bezwaarschriften. Onze 
argumenten gaan niet alleen over het 
mogelijke gevaar van opslag onder een 
woonwijk met 25.000 mensen, maar vooral 
over de onzin van CO2 opslaan. Dat is 
geen duurzame oplossing, want het kost 
alleen maar méér energie.’ Van Gils 
ondervond veel steun van SP-Tweede-
Kamerfractie: ‘Ook onder andere Barend-
rechters is er grote waardering voor de 
alerte houding van de SP.’ Van Gils is 
inmiddels SP-lid en voorziet dat dit nog niet 
het einde van het CO2-protest is: ‘We 
krijgen nu verzoeken voor ondersteuning 
uit het noorden van het land, omdat daar  
de opslag nog niet van de baan is. Wij 
helpen ze graag om ook daar deze onzin  
te stoppen.’

5 vragen aan

jaap modder

De Nijmeegse SP diende onlangs een 
motie van wantrouwen in tegen Jaap 
Modder, bestuursvoorzitter van de 
Stadsregio Arnhem-Nijmegen. Een 
Stadsregio is een tamelijk onbekende 
bestuurslaag, waarop geen democrati-
sche controle mogelijk is maar die wel 
over grote bedragen beslist. Modder 
spiegelde de Stadsregio voor dat het 
schrappen van goedkope buskaartjes 
in de regio niet tegen te houden was; en 
dat de afschaffing van de strippenkaart 
in Limburg en Noord-Brabant een feit 
was. Hij sprak echter voor zijn beurt.

› De motie van wantrouwen haalde  
het niet. Blij?
‘Ja en nee. Ja, omdat nu duidelijk is dat de 
SP en enkele splinterpartijen alleen staan 
met hun kritiek. Nee, omdat de SP, die ik 
sympathiek vind, mij in het wilde weg 
beschuldigde.’

› Nou, de motie van wantrouwen kreeg 
weliswaar geen meerderheid maar de 
Nijmeegse gemeenteraad zei de gang 
van zaken wel af te keuren.  
‘Kan ik me wel voorstellen: Nijmegen heeft 
lang een eigen vervoersbedrijf gehad en 
ook lang lol gehad van te lange stippen-
kaartzones. De stad is wat dat betreft 
verwend.’ 

› Ging het dan niet over uw rol als 
voorzitter van de Stadsregio?
‘Een GroenLinks-raadslid zei: ‘We hebben 
die Modder te veel z’n gang laten gaan.’ 
Ja hállo, dan moet je als politiek dáár wat 
aan doen!’ 

› Namens wie spreekt u eigenlijk?
‘Namens twintig gemeentes in de regio.’

› Oké, maar wat is precies de democra-
tische basis van de Stadsregio?
‘Die vraag wordt altijd gesteld als een 
bepaald besluit niet bevalt. Ik heb zelf ooit 
voorstellen gedaan om de Stadsregio te 
democratiseren. Daar wilden de gemeen-
tes toen niet aan. Nou dan.’ 

> commissie-de wit ii

SP-Kamerlid Jan de Wit is verkozen tot 
voorzitter van de tweede parlementaire 
enquêtecommissie aangaande de 
kredietcrisis. Deze commissie zal onder-
zoeken of de tientallen miljarden aan 
crisismaatregelen goed besteed zijn. 
Eerder leidde De Wit al het onderzoek 
naar de oorzaken van de kredietcrisis.

> ‘geen agent extra’

‘De regering beloofde dat er drieduizend 
agenten bij zouden komen, maar dit is 
goedkope propaganda over de rug van de 
dienders’, stelt SP-Tweede Kamerlid 
Ronald van Raak. Minister Opstelten van 
Veiligheid moest na vragen van Van Raak 

toegeven dat er door bezuinigingen ook 
minstens drieduizend agenten zullen 
verdwijnen. Als gevolg van financiële 
problemen bij de politiekorpsen dreigen 
duizenden agenten namelijk hun baan te 
verliezen.
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ov-cHipkAArt: 
vier stAppen AcHt eruit
De invoering van de ov-chipkaart gaat bepaald niet van een leien 
dakje. Bij verschillende meldpunten stromen de klachten van reizigers 
binnen. SP-Tweede Kamerlid Farshad Bashir noemt het ov-chipkaart-
bedrijf TLS een schimmig bv’tje en wil dat het wordt opgeheven.

Voortaan geen verschillende papieren 
kaartjes meer, maar één digitale kaart voor 
alle soorten openbaar vervoer en moeite-
loos betalen per afgelegde afstand in plaats 
van per zone: het reizigersgemak staat 
voorop bij de invoering van de ov-chipkaart. 
Tenminste, als we het Trans Link Systems 
(TLS) moeten geloven, het bedrijf dat voor 
de invoering verantwoordelijk is. SP-Tweede 
Kamerlid Farshad Bashir volgt het proces 
met argusogen. Mede op zijn aandringen 
heeft de regering besloten dat de knelpun-
ten van de ov-chipkaart in beeld gebracht 
moeten worden. Ondertussen stroomt 
bij speciale meldpunten van de SP en de 
onafhankelijke toezichthouder OV loket een 
recordaantal klachten binnen. Voor Bashir is 
de maat vol: hij wil dat TLS wordt opgehe-

ven. Bashir: ‘TLS is een schimmig bv’tje dat 
de laatste tientallen jaren miljoenen verlies 
heeft gemaakt, terwijl de top zijn zakken 
blijft vullen. Ondanks het immense verlies 
van 74 miljoen euro in de laatste vier jaar, 
verdienen de drie bestuurders van TLS geza-
menlijk ruim 640.000 euro op jaarbasis. Dat 
is ruim boven de Balkenende-norm. Iedere 
vorm van controle op het bedrijf ontbreekt. 
Dan kan je als minister maar één ding doen: 
onmiddellijk orde op zaken stellen.’

Stap 1: reizigersgemak
Bij de ontwikkeling van de ov-chipkaart 
staan reizigersgemak en eerlijker tarieven 
centraal, benadrukt TLS. Frans Blanker is 
senior adviseur Openbaar Vervoer van Mu-
Consult, een onafhankelijk onderzoeks- en 

adviesbureau op het gebied van verkeer en 
vervoer en ruimtelijke planning. Hij beaamt 
dat de ov-chipkaart mogelijkheden biedt om 
gemakkelijker en goedkoper te reizen: ‘Maar 
die mogelijkheden worden nog niet volledig 
toegepast. De ov-chipkaart is vooral ontwik-
keld omdat de vervoersbedrijven technisch 
meer inzicht wilden hebben in de verdeling 
van de vervoeropbrengsten, en de prijs als 
marketing-instrument wilden gebruiken. 
Alle technische eisen zijn verzameld en er is 
pas op een veel te laat moment gevraagd hoe 
de kaart aantrekkelijk gemaakt kan worden 
voor de reizigers.’ TLS erkent dat nog niet 
alle mogelijkheden voor de reiziger benut 
worden, maar stelt dat dit komt doordat nog 
niet in heel Nederland met de ov-chipkaart 
gereisd kan worden, en het nog niet het 

‘ZoietS kuN je moeilijk aaN eeN Normaal meNS uitleggeN’
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Reizen met OV-chipkaaRt 
niet duuRdeR dan  
stRippenkaaRt

aanschaf OV-chipkaaRt 
tegen kOstpRijs

alle kORtingen  
blijVen bestaan

OOk kORting VOOR 
anOnieme OV-chipkaaRten

peR Reis één OpstaptaRief

schadelOOsstelling 
abOnneehOudeRs bij 
diefstal, VeRlies Of defect

geen bOete VOOR 
abOnneehOudeRs 
bij niet-inchecken

OV-chipkaaRt OOk geschikt 
VOOR gehandicapten en 
slechtzienden

menselijk tOezicht in het 
OpenbaaR VeRVOeR blijft

in- en uitcheckpOORtjes 
functiOneRen minstens 
95% Van de tijd

minstens 75% ReizigeRs 
gebRuikt OV-chipkaaRt 
VRijwillig

binnen 2 jaaR Veilige 
OV-chipkaaRten

alle tRansacties binnen 
24 uuR digitaal in te zien

ReisgegeVens niet langeR 
dan 1 jaaR bewaRen

Reeds bekende technische 
pROblemen zijn OpgelOst

de eisen vAn de sp voor 
invoering ov-cHipkAArt

ov-cHipkAArt: 
vier stAppen AcHt eruit

enige reis- en betaalmiddel is. Tot zover de 
theorie van het reizigersgemak van de ov-
chipkaart, hoe makkelijk is de kaart op dit 
moment in het gebruik?

Stap 2: Verkrijgbaarheid
De verkoop- en oplaadpunten voor anonie-
me kaarten staan op www.ov-chipkaart.nl. 
Deze kaarten zijn nog niet overal verkrijg-
baar en bieden geen kortingsmogelijkheden. 
De persoonlijke kaart biedt hiervoor een 
oplossing, omdat die vanuit huis besteld 
kan worden en bijvoorbeeld leeftijdgebon-
den kortingen kent. Toch is ov-deskundige 
Blanker niet onverdeeld positief: ‘Je moet 
de kaart aanvragen met formulieren, of via 
internet, met wachtwoorden. Voor de jon-
gere generatie is dat gesneden koek, maar 

veel ouderen kost dat wel moeite. Bovendien 
betaal je € 7,50 voor zo’n kaart, als je met 
de trein wilt reizen moet je hem eerst nog 
activeren en dan staat er ook nog geen reis-
saldo op. Als je die drempels weghaalt, haal 
je ook meteen veel tegenzin en chagrijn weg. 
Als ik een auto koop wordt die met een volle 
tank benzine aangeleverd en krijg ik uitleg 
over alle knopjes, zoiets zou je ook met het 
openbaar vervoer moeten doen.’ Janne-
mieke Zandee, woordvoerder van TLS: ‘OV-
chipkaarten worden via de post verstuurd 
en zijn bewust niet geladen met saldo. Het 
zou hierdoor aantrekkelijk worden om 
deze kaarten en daarmee het saldo van de 
reiziger uit de post te ontvreemden. Bij de 
ov-chipkaart wordt een brochure geleverd 
met uitleg, vergelijkbaar met de uitleg over 
de knopjes van een auto.’

Stap 3: reisgemak
Reizen met de ov-chipkaart is volgens 
Blanker voor frequente reizigers vaak 
gemakkelijker. Voor mensen die minder 
reizen vaak niet: ‘Een veelgehoorde klacht 
is dat reizigers hun borg kwijtraken bij het 
in- en uitchecken. Door kapotte apparatuur, 
of omdat ze nog moeten wennen aan het 
verplichte uitchecken. Daarbij helpen alle 
verschillende systemen niet. Zo moet in het 
streekvervoer bij elke overstap uit- en weer 
ingecheckt worden. Maar in de trein moet je 
dat juist niet doen, tenzij je overstapt tussen 
treinen van NS, Veolia of Syntus. Zoiets kun 
je moeilijk aan een normaal mens uitleggen.’ 
Als de techniek of je geheugen hapert, ben je 
de 4 euro borg kwijt.
Ook moet je niet op een station als Amster-
dam Amstel, waar de treinen en metro’s op 
hetzelfde perron aankomen, rechtstreeks 
vanuit de trein in de metro stappen. Die 
‘fout’ kost maar liefst 24 euro borg: 20 voor 
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de trein en 4 voor de metro. Een oplettende 
reiziger kan dit bedrag wel terugkrijgen: 
door een formulier van de website van de 
busmaatschappij in te vullen en via de post 
op te sturen.

Om te voorkomen dat na een grote trans-
actie meteen het reissaldo op is, kun je het 
saldo automatisch laten aanvullen wanneer 
het onder een bepaald bedrag komt. Daarbij 
kan zich wel het probleem voordoen dat 
als er onvoldoende geld op je bankrekening 
staat, je daar niet direct een melding van 
krijgt. Je merkt het pas als je opeens niet 
meer in kunt checken. Deblokkeren kan pas 
later, als je een brief van TLS hebt ontvan-
gen waarmee je naar het loket moet.

Stap 4: Betalingsgemak
Wat kost reizen met de ov-chipkaart? Dat 
is vaak moeilijk te voorspellen en zelfs ach-
teraf geeft het digitale transactieoverzicht 
niet altijd uitsluitsel. Een reis staat er pas na 
een dag op, of helemaal niet. Bij automaten 
en loketten zijn transactieoverzichten van je 
laatste tien handelingen verkrijgbaar. Op die 
manier overzicht houden is wel omslachtig, 
want elke in- of uitcheck en saldo-aanvul-
ling geldt als een aparte transactie. 
De reiskosten zijn moeilijk te voorspellen, 
want je betaalt per kilometer in plaats van 
per zone. Afhankelijk van de lengte van je 
reis kan je duurder of goedkoper uit zijn dan 
met een papieren kaartje. In Nijmegen zijn 
reizigers met een ov-chipkaart gemiddeld 
8,5 procent duurder uit – mede veroorzaakt 
doordat een aantal kortingen niet gelden 
voor chipkaartgebruikers. De kortingsmo-
gelijkheden die er wel zijn, moeten (vaak 
tegen betaling) van tevoren aangevraagd 
en geactiveerd worden, meereiskorting is 
niet mogelijk en aan dalurenkortingen zit-

ten meer haken en ogen. Verder maakt het 
verschil hoe je eventueel bent overgestapt. 
In veel gevallen berekent het systeem geen 
nieuw opstaptarief als je binnen 35 minuten 
verder reist. Overstappen tussen Veoliabus-
sen en -treinen is daardoor goedkoper. Maar 
NS gebruikt een afwijkend chipsysteem, 
waardoor je altijd een dubbel opstaptarief 
betaalt en dus duurder uit bent. 
Die onoverzichtelijke tarieven en kortings-
regelingen zijn volgens Blanker een groot 
nadeel: ‘Je mag toch verwachten dat mini-
maal de gebruikelijke kortingen mogelijk 
zijn als je zo’n kaart helemaal invoert.’ Een 
‘best price optie’ zou aantrekkelijk zijn: ‘Het 
systeem berekent dan aan het einde van de 
maand het meest voordelige tarief voor de 
reiziger, waardoor die zekerheid heeft dat 
hij nooit te veel betaalt. Als je daar reclame 
voor maakt, zou je zelfs meer mensen over 
kunnen halen om gebruik te maken van het 
openbaar vervoer. Per reiziger verdienen de 
vervoerders dan minder, maar in totaal kan 
het ze geld opleveren.’

nieuws
De problemen met de ov-chipkaart zijn 
ook doorgedrongen tot politiek Den Haag. 

Trans Link Systems (TLS) is verantwoordelijk voor alle transac-
ties met de ov-chipkaart. Deze bv wordt met publieke middelen 
betaald en is voor 100 procent eigendom van vier publieke 
vervoersbedrijven: de NS en de stadsvervoerders GVB, RET 
en HTM. Ondanks de publieke taak en financiering is TLS een 
private onderneming en bestaat er volgens het bedrijf zelf geen 
directe relatie met publieke middelen. De Balkenende-norm is 
daarom niet van toepassing. Journalisten  en de SP-Tweede 
Kamerfractie ontdekten dat de drie topmensen van TLS in 
2008 gezamenlijk een beloning van 672.000 euro ontvingen, 
terwijl het bedrijf alleen nog maar verlies heeft gedraaid. Begin 
2009 bedroeg het totale verlies van TLS al ruim 54 miljoen 
euro. Zolang de ov-chipkaart niet het enige betaalmiddel in 
het openbaar vervoer is, zullen die verliezen naar verwachting 
alleen maar verder oplopen. TLS moet de winst namelijk halen 

SP-Tweede Kamerlid Farshad Bashir kaartte 
de problemen meermaals aan en begin 
oktober sloten andere partijen zich aan bij 
zijn kritiek. Toenmalig minister Eurlings 
besloot daarop dat de strippenkaart voorlo-
pig nog niet mag worden afgeschaft in Oost 
Nederland. De knelpunten moeten in kaart 
gebracht worden en er is een onderzoeks-
commissie aangesteld. In december besloot 
minister Schultz om de ov-chipkaart ook 
in Friesland nog niet te verplichten. Er zijn 
nog te veel problemen, zo kan er op veel 
buslijnen niet met de ov-chipkaart naar de 
aangrenzende provincies Drenthe en Gro-
ningen worden gereisd. ‘Gelukkig heeft het 
kabinet geluisterd naar de Friese reiziger en 
het besluit ingetrokken’, vindt Bashir. ‘Eerst 
de ov-chipkaart verbeteren, dan pas volledig 
invoeren.’

TLS betreurt in een reactie de negatieve toon 
van dit artikel en wil in gesprek met Farshad 
Bashir en Frans Blanker.

tekst en foto’s Jola van Dijk

 www.sp.nl/verkeer

klAcHten top vijf
De meeste gemelde klachten  
bij de SP (www.ovchipleed.nl)  
en OV-loket.
1: Uitcheckproblemen waardoor  

de borg vervalt
2: Dubbele instaptarieven
3: Kapotte ov-chipkaarten
4: Prijsverhogingen en het  

wegvallen van kortingen
5: Onduidelijkheid over tarieven

uit het verwerken van transacties en het verkopen van kaarten. 
Het bedrijf beheert op ieder moment tientallen miljoenen aan 
reizigerssaldo en reiskosten – overigens zonder toestemming 
van De Nederlandsche Bank, door een uitzondering op de 
Europese regels. 
Ander saillant detail: de beveiliging van de ov-chipkaart is 
in 2008 al door onderzoekers van de Radboud Universiteit 
gekraakt. Inmiddels bereidt TLS wel een volgende versie van 
de ov-chipkaart voor, met een hoger beveiligingsniveau. Tot het 
zover is kunnen handige computergebruikers, volgens maand-
blad PC-Active, met een handleiding van internet en een ge-
wone computer het saldo van de ov-chipkaart wijzigen. De SP 
wil nu dat TLS onmiddellijk wordt opgeheven. De taken van het 
bedrijf zouden direct onder minister Schultz moeten vallen.

Het bedrijf AcHter de ov-cHipkAArt



19tribune december 2010

steun AAn overlevende
Saih Bin Sakam is de enige overlevende 
van het bloedbad in 1947 in het Javaanse 
dorpje Rawagedeh.  Tijdens de Indonesische 
onafhankelijkheidsoorlog hield Nederland 
zogenoemde ‘politionele acties’ om het 
Nederlandse gezag te herstellen na het 
uitroepen van de onafhankelijkheid. 
Op 9 december 1947 werd bijna de hele 
mannelijke bevolking van Rawagedeh 
doodgeschoten door Nederlandse militairen. 
Bin Sakam overleefde het bloedbad omdat 
hij zich doodhield, na geraakt te zijn door 
kogels. De verantwoordelijken zijn nooit ver-
volgd. Bin Sakam was in Nederland om zijn 
zaak te bepleiten; hij en negen nabestaanden 
willen excuses en een schadevergoeding. De 
SP vindt dat de staat verantwoordelijkheid 
moet nemen. SP-Tweede Kamerlid Harry van 
Bommel nodigde Bin Sakam uit om in het 
Tweede Kamergebouw aandacht te geven 
aan dit onrecht. Bin Sakam gaf aan verrast te 
zijn door de vriendelijkheid van de Nederlan-
ders, maar ook verbaasd dat bijna niemand 
blijkt te weten wat er in die tijd in Indonesië 
is gebeurd.

foto Bas Stoffelsen

uitgelicHt



nieuws

De succesvolle staking van de schoonma-
kers eerder dit jaar is ook internationaal 
opgevallen. En zo gebeurde het dat een 
schoonmaakster op Schiphol en eentje uit 
het Rotterdamse Erasmusziekenhuis die 
een jaar geleden nog om respect en een 
beetje loonsverhoging moesten vechten, 

> scHoonmakers wereldkampioen

nu schitterden in Nagasaki (Japan) om 
een wereldcup op te halen: de internatio-
nale vakbondsprijs voor de beste vak-
bondsactie. Judy Lock en Christine 
Monk-Simon spraken het congres van de 
Global Union (Wereldbond) toe in het 
Engels en het Spaans. Monk-Simon is 

SP-lid en was een van dé gezichten van 
de staking: ‘De reacties waren geweldig. Ik 
heb verteld dat we alleen iets voor elkaar 
krijgen als we het samen doen. De stakers 
hebben een familieband opgebouwd, door 
alle culturen heen. Daar ben ik nog trotser 
op dan op de prijs.’

> massale staking tnt

De postbodes en de sorteerders zijn boos. 
Duizenden gedwongen ontslagen, intimida-
tie op de werkvloer; de nadelen van 
liberalisatie van de postmarkt komen 
helemaal op hun bordje terecht. Na een 
door de SP georganiseerde startmanifesta-
tie in Rotterdam en het vastlopen van het 
overleg tussen de bonden en TNT, leggen 
de postwerkers het werk neer. Meer dan 
tienduizend komen er op 16 november 
naar het hoofdkantoor van TNT in Den 
Haag om daar voor de deur een geweldige 
manifestatie te houden.
Na nog een staking van twee dagen, 
kondigen de vakbonden begin december 
een staking van drie dagen aan. Abvakabo 
FNV-bestuurder en woordvoerder van ‘Red 
de postbode’ Rob van de Post: ‘Het 
voorstel van TNT aan de bond was: als de 
werknemers loon inleveren, dan kunnen 
we praten. Onacceptabel. Als TNT vast-
houdt aan dit standpunt, is te verwachten 
dat er een onbeperkte staking komt. Dus 
staken tot we er uit zijn. Maar eerst de druk 
stap voor stap opvoeren en ze de kans 
geven wél te bewegen.’

 www.reddepostbode.nl

Den Haag, 16 november – ‘Sharon, Sharon, Sharon!’ De stakers eisen dat SP-Tweede Kamerlid 
Sharon Gesthuizen ook het podium op mag. Als antwoord op dat spreekkoor spreekt ze hen 
toe: ‘Reken maar dat de hoge heren jullie goed kunnen horen.’
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Tijdens de herindelingsverkiezingen 
van 24 november haalde de SP in Oss 
negen zetels en bleef daarmee de 
grootste partij, ondanks licht verlies.

Natuurlijk moest de Osse SP wel even 
slikken toen duidelijk werd dat twee van de 
elf zetels verloren gingen. Maar het feit dat 
de partij wederom als grootste uit de bus 
kwam, terwijl er toch zo’n gure rechtse wind 
door het land waait, maakte veel goed. 
Winnaars waren de VVD (van drie naar zes 
zetels) en de lokale partij VDG (Voor De 
Gemeenschap), die haar zetelaantal van 
zes naar acht zag stijgen. VDG is sinds 
2002 coalitiepartner van de SP.
De Osse verkiezingen kenmerkten zich 
ditmaal door een erg lage opkomst: slechts 
43 procent van de mensen maakte de gang 
naar de stembus. Heel bijzonder is dat niet, 
omdat de opkomst bij herindelingsverkie-
zingen doorgaans een stuk lager is dan bij 
reguliere raadsverkiezingen in het hele 
land. Want daar besteden de landelijke 
media wél altijd fors aandacht aan. In de 
kerkdorpen lag het opkomstpercentage 
beduidend hoger, maar ook dat is volgens 
SP-fractievoorzitter Paul Peters niet echt 
bijzonder bij raadsverkiezingen. ‘De 
aanwezigheid van lokale partijen stuwt de 
opkomst in de regel wat op. Daar komt bij 
dat het deze keer om herindelingsverkie-
zingen ging. Meestal leven die wat meer in 
de dorpen dan in de steden’, aldus Peters.

SP-voorman en zittend wethouder Jules 
Iding heeft inmiddels het initiatief genomen 

> sp blijft de grootste in oss

voor  coalitieonderhandelingen. Wat hem 
betreft wordt de huidige coalitie van SP, 
VDG en PvdA voortgezet: ‘We hebben de 
afgelopen jaren goed samengewerkt en 
voor stabiel bestuur gezorgd. We moeten 
het eens worden over de bezuinigingen die 
het Rijk ons oplegt. Inzet van de SP daarbij 

zal zijn dat de solidariteit in de Osse 
samenleving overeind blijft. Ook willen we 
het verenigingsleven en de cultuur zoveel 
mogelijk ontzien.’

Tekst Rob Janssen
Foto Paul Peters

> ‘wetHoudersnorm’

De SP pleit in Amsterdam voor een 
‘wethoudersnorm’ voor de salarissen in de 
semi-publieke sector. Dat betekent volgens 
SP-fractievoorzitter Laurens Ivens (foto) 
dat de nieuwe directeur van het gemeente-
lijk vervoersbedrijf, maar ook de directeu-
ren van de openbare bibliotheek, de GGD, 
de haven en het afvalenergiebedrijf niet 
meer mogen verdienen dan de stedelijke 
wethouders. Tot nu toe streeft Amsterdam 
naar het salaris van de minister-president 
(186.000 euro) als maximum. Volgens de 
SP zou gemeentelijk het forse salaris van 
de wethouders (110.000 euro) de grens 
moeten zijn. Ivens: ‘Geen enkele dienaar 
van de publieke zaak in Amsterdam hoort 
meer te verdienen dan de eindverantwoor-
delijken.’

> pak misdaadgeld af

Slechts 0,2 procent van de 18,5 miljard 
euro die jaarlijks wordt witgewassen in 
Nederland wordt afgepakt van criminelen. 
Dat berekende SP-Tweede Kamerlid 
Sharon Gesthuizen. Zij roept minister 
Opstelten van Veiligheid dan ook op om 
van het afpakken van misdaadgeld een 
topprioriteit te maken. ‘Geld is vaak de 
drijfveer voor crimineel gedrag. Misdadi-
gers moeten daarom vooral ook in hun 
portemonnee getroffen worden.’ Gesthui-
zen pleit daarom voor veel meer financieel 
rechercheurs. Ook moet het standaard 
worden om bij ieder strafbaar feit te kijken 
wat iemand ermee verdiend heeft en hoe 
dat volledig kan worden afgepakt. ‘Mis-
daad mag nooit lonen.’

Uitslagenavond in Oss, op het scherm een voorlopige uitslag
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Driemaal lukte het hem nét niet, maar in 2002 won Lula de 
Braziliaanse presidentsverkiezingen. Er brak een spontaan 
carnaval uit: eindelijk was er ‘een gewone man’ aan de macht. 
In januari volgt zijn partijgenoot Dilma Rousseff hem op als 
president. Bij zijn afscheid is hij het populairste staatshoofd 
uit de Braziliaanse geschiedenis. 

Luís Inacio ‘Lula’ da Silva: de bebaarde man 
met het bierbuikje. De man die net als de 
meeste Brazilianen houdt van een goede 
churrasco (gegrild vlees), een mooie pot 
voetbal en een koud flesje pils. Die letterlijk 
de taal van de gewone Braziliaan spreekt. 
Kortom: de man die alles vertegenwoordigt 
wat de traditionele politiek niet was. Politiek 
was immers van oudsher het exclusieve 
domein van de Braziliaanse elite. En daar 

was plots Lula: kind van een straatarme 
migrantenfamilie die vanuit het noordoos-
ten van Brazilië neerstreek in São Paulo. In 
zijn biografie vertelt hij hoe het gezin, dat 
bestond uit zestien mensen, een eenkamer-
woning betrok, hoe hij aan het werk ging 
als schoenpoetser en hoe hij – als enige in 
het gezin – een schoolopleiding voltooide. 
Lula werkte zich op van metaalarbeider tot 
vakbondsleider en was vanaf de oprichting 

in 1980 de onbetwiste voorman van de 
Braziliaanse Arbeiderspartij, de Partido dos 
Trabalhadores, kortweg PT.

Die PT ontstond aan het einde van de 
dictatuur en vertegenwoordigde maatschap-
pelijke groepen die nooit een stem in de 
politiek hadden gehad. In de twintig jaar die 
volgden, creëerde de PT als oppositiepartij 
het imago van fel bestrijder van corruptie en 
politieke fraude. Vriend en vijand moesten 
erkennen dat de ‘schone’ Arbeiderspartij 
heel anders was dan de opportunistische 
carrièremachines die van oudsher de poli-
tiek domineerden. De partij onderscheidde 
zich door een enorm aantal actieve leden en 
een praktijkgerichte agenda. In 2002 won 
Lula de presidentsverkiezingen, nadat hij 
bij drie eerdere verkiezingen in de tweede 
ronde nipt had verloren.

fenomeen lula
brazilië neemt afscheid van de pOpulairste president uit de geschiedenis

Luís Inacio ‘Lula’ da Silva en zijn opvolgster Dilma Rousseff
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‘lula is van ons!’
De verwachtingen waren bij Lula’s aantre-
den extreem hoog gespannen. Als vertegen-
woordiger van de anti-corruptiepartij PT 
zou hij eindelijk het vastgeroeste politieke 
stelsel gaan veranderen, verwachtten velen. 
In de eerste twee jaar van zijn mandaat ging 
het ook vrij goed met de regering-Lula. Hij 
voerde weliswaar een beleid dat veel behou-
dender was dan veel progressieven hoopten, 
maar zijn imago als integer bestuurder bleef 
intact. Peilingen wezen consequent op een 
massaal vertrouwen onder de bevolking. 
‘Lula é nosso’, Lula is van ons, hoorde je  
veel op straat.

Lula wist grote successen te boeken op 
het gebied van onderwijs en armoede-
bestrijding. Veel arme Brazilianen zagen 
hun levensomstandigheden aanmerkelijk 
verbeteren. Grote campagnes, zoals het anti-
hongerprogramma ‘Fome Zero’ (letterlijk: 
nul honger), droegen daaraan bij. Op het 
internationale vlak gaf hij het Braziliaanse 
zelfvertrouwen een boost. Hij wierp zich 
met succes op als vertegenwoordiger van 
een generatie nieuwe, zelfbewuste derde  
wereldleiders en zette het armoedevraag-
stuk consequent op de internationale 
agenda. Talloze bekende politici vlogen van 
over de hele wereld naar Brazilië om bij de 
president op bezoek te gaan. De Braziliaanse 
politiek leek, voor het eerst in tijden, ont-
daan van cynisme en wantrouwen.

corruptieschandaal
Helaas, in 2005 ging het mis. Er brak een 
enorm corruptieschandaal uit rondom 
Lula’s tweede man: José Dirceu. Vooral bin-
nen de PT heerste verslagenheid. De schone 
Arbeiderspartij bleek tot ontzetting van veel 
aanhangers van binnenuit zwaar vervuild te 
zijn. ‘We beleven een moment van extreme 
ontgoocheling... dit keer geloofden we dat 
de beloofde veranderingen écht zouden 
komen’, schreef het toonaangevende opinie-
blad IstoÉ. 

Wonder boven wonder overleefde Lula de 
schandalen. Veel kiezers leken de president 
niet verantwoordelijk te houden voor de 
misstanden die zich in zijn omgeving had-
den voorgedaan. Vooral de armere kiezers 

hadden bovendien het gevoel dat Lula echt 
meer voor hen deed dan zijn voorgangers. 
Het gevolg: Lula werd herkozen als presi-
dent. In zijn tweede termijn bleek zijn popu-
lariteit alleen maar te groeien. Recent onder-
zoek toont aan dat meer dan 80 procent van 
de bevolking weer op Lula zou stemmen als 
hij nu opnieuw kandidaat zou zijn geweest. 

armoedebestrijding
Hoe is die enorme populariteit nu – na acht 
jaar Lula – te verklaren? Lula’s tegenstan-
ders laten niet na erop te wijzen dat Lula 
een aantal van Braziliës grootste problemen 
niet heeft kunnen oplossen. Ook benadruk-
ken zij dat Lula het economisch tij mee had. 
Forse economische groei en de stabiliteit 
van de Braziliaanse munt, de real, maken 
regeren nu eenmaal stukken makkelijker. En 
de basis daarvoor is volgens de critici niet 
door Lula gelegd, maar door zijn voorganger 
Fernando Henrique Cardoso. 

Cardoso heeft zeker bijgedragen aan de 
stabiele wisselkoers. Maar Lula heeft van 
die nieuwe stabiliteit wel op zijn manier 
gebruik gemaakt: meer dan twintig miljoen 
arme Brazilianen klommen op tot de mid-
denklasse. Ook werden 12 miljoen van de 
allerarmste gezinnen ondersteund via het 
‘zakgeldprogramma’ Bolsa Família. Men-
sen die hun kinderen laten vaccineren en 
naar school laten gaan, kunnen dankzij dit 
overheidsinitiatief een financiële tegemoet-
koming aanvragen. Er is de gebruikelijke kri-
tiek uit conservatieve hoek: mensen zouden 
hierdoor minder gaan werken en minder ge-
motiveerd zijn om hogerop te komen in het 
leven. Lula’s programma’s blijken echter wel 
degelijk vrucht af te werpen. Onderzoekers 
van de Wereldbank signaleerden diverse 
verbeteringen: meer kinderen op school, 
minder kinderarbeid en minder honger.

president dilma
Het is grotendeels dankzij deze verdiensten 
van Lula dat de relatief onbekende econoom 
Dilma Rousseff als ‘kandidate van Lula’ 
vorige maand werd gekozen tot nieuwe 
president van Brazilië. Opmerkelijk gegeven 
is dat Rousseff tijdens de militaire dicta-
tuur lid was van een kleine verzetsgroep, 
gevangen heeft gezeten en gemarteld is. Na 

het herstel van de democratie werd ze lid 
van de PT, waar zij een lange maar enigszins 
kleurloze politieke carrière achter de rug 
heeft. Lula vroeg haar in 2003 als minister 
van Energie, vanwege haar dossierkennis, 
vastberadenheid en degelijke reputatie. 
In 2005 benoemde hij haar tot zijn kabi-
netschef. De verkiezing van Dilma is om 
minimaal één reden een markant moment in 
de Braziliaanse geschiedenis: ze is de eerste 
vrouwelijke president van het land. 

Rousseff heeft niet de uitstraling van Lula, 
en dat zal het voor haar zeker niet gemak-
kelijker maken. De combinatie van zijn 
aanstekelijke charisma en het gegeven dat 
hij feitelijk de positie van talloze armere 
Brazilianen wist te verbeteren, verklaren 
waarom Lula bij zijn afscheid de populairste 
president is uit de geschiedenis van het land. 
En waar voor- en tegenstanders twisten over 
de inhoud van Lula’s politieke testament, 
komt The Economist tot een even heldere 
als gewichtige slotsom: ‘Dilma erft een beter 
Brazilië dan Lula destijds, en dat heeft ze 
grotendeels aan hem te danken.’

tekst Peter Runhaar

‘Dilma erft een beter Brazilië  
dan Lula destijds en dat is  
grotendeels zijn verdienste’

luís inacio ‘lula’ da silva
•  1945: Luís Inacio da Silva wordt geboren in 

Caetés (deelstaat Pernambuco)

•  1952: Het gezin Da Silva verhuist naar Sao Paulo

•  1957: Lula wordt schoenpoetser en  
straatverkoper

•  1959: Eerste ‘echte’ baan, in een fabriek

•  1975: Verkozen tot leider van een metaal- 
bewerkersbond

•  1980: Mede-oprichter van de PT

•  1989: Lula voor het eerst presidentskandidaat

•  2002: President van Brazilië

•  2006: Herkozen voor zijn laatste termijn  
(het presidentschap duurt wettelijk maximaal 
twee termijnen)
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de regio’s AAn zet
Op 2 maart 2011 worden de derde verkiezingen binnen een jaar gehouden, ditmaal 
voor de Provinciale Staten. Het zal een spannende campagne worden; het gaat ook 
indirect om de Eerste Kamer. Daar heeft de regering-Rutte nu geen meerderheid. 
Als dat zo blijft, kunnen slechte plannen tegengehouden worden. Afgelopen twee 
maanden kwamen in heel Nederland SP-leden bij elkaar om verkiezingsprogram-
ma’s en kandidatenlijsten vast te stellen. Impressie uit Arnhem.

Zaterdagochtend 13 november zijn zo’n 
honderdtwintig leden uit Gelderland en 
Overijssel naar een hotel in Arnhem geko-
men voor de regioconferentie. Daar zullen 
het verkiezingsprogramma en de kandida-
tenlijst worden vastgesteld. Uit de afdeling 
Doetinchem zijn vijf leden afgevaardigd. 
Petra Zimmerman uit Gaanderen is sinds 
maart van dit jaar lid van de SP en is voor 
het eerst aanwezig bij een regioconferentie: 
‘Ik stemde altijd al SP, maar nu Wilders zo 

opkomt wil ik niet meer aan de zijlijn blijven 
staan.’ Daarom heeft ze deelgenomen aan de 
discussie in de afdelingsvergadering en gaat 
ze nu naar de regiovergadering, als een van 
de manieren om actief te worden. ‘Je wordt 
geïnformeerd over problemen en mogelijke 
oplossingen, zodat je vervolgens zelf een 
bijdrage kunt leveren. Vooral het verhaal dat 
een Hengelose SP-wethouder hier vandaag 
hield over sociale werkplaatsen raakte me. 
Zij vertelde wat de landelijke bezuiniging in 
de praktijk betekent voor die mensen en hun 
gezinnen.’

Uiteraard gaat het op een regioconferentie 
niet alleen over landelijke, maar ook over 
regionale onderwerpen. Zo had de afde-
ling Doetinchem bijvoorbeeld graag gezien 
dat de snelweg A15 verder doorgetrokken 
zou worden. ‘Op een regioconferentie kun 
je daar mooi de discussie over aangaan. 
Uiteindelijk hebben we ons voorstel weer in-
getrokken, omdat duidelijk beargumenteerd 
werd dat het voor andere gemeentes juist 
nadelig is.’ Zimmerman vindt de regioconfe-
rentie absoluut de moeite waard: ‘Het is heel 
prettig om de hele dag met gelijkgestemden 
te praten. Het geeft een beetje een familie-
gevoel, want uiteindelijk werken we al-
lemaal met hetzelfde enthousiasme aan 
dezelfde sociale doelen.’

SP’erS BeSluiteN oVer ProViNciale kaNdidateN eN Programma’S

•  De SP-afdelingen zijn ingedeeld in twintig 
regio’s

•  Twee keer per jaar zijn er regioconferen-
ties; per conferentie twee of drie regio’s bij 
elkaar.

•  Alle leden kunnen zich bij hun afdelings-
voorzitter aanmelden voor de regioconfe-
rentie. De lokale ledenvergadering kiest de 
afgevaardigden voor de regioconferentie en 
bereidt deze inhoudelijk voor.

•  Iedere twee jaar kiezen de afgevaardigden 
een regiovertegenwoordiger. Die onder-
steunt afdelingen en is lid van het landelijke 
partijbestuur.

•  Tijdens regioconferenties bespreken 
afgevaardigden, Statenleden en regioverte-
genwoordigers standpunten van de partij, 
het functioneren van de Statenfractie en 
regionale acties. Ook worden congressen en 
landelijke verkiezingen voorbereid.

•  In november hebben alle regioconferenties 
de verkiezingsprogramma’s en kandidaten-
lijsten voor de Provinciale Statenverkiezin-
gen van 2 maart 2011 vastgesteld.

Ondanks die eensgezindheid roept het 
hoofdstuk ‘Weg met de provincie’ uit het 
Gelderse verkiezingsprogramma nog wel 
wat discussie op. Het landelijk standpunt is 
dat provincies opgedeeld moeten worden 
in kleinere regio’s. Dat wordt door vrijwel 
iedereen gesteund. Maar een aantal leden 
vraagt zich af of het wel een speerpunt moet 
zijn in het Gelderse verkiezingsprogramma. 
Naar aanleiding van die discussie wordt 
de tekst van het verkiezingsprogramma 
aangepast. Het nieuwe hoofdstuk met de 
positiever klinkende titel ‘Bestuur dichtbij’ 
en meer uitleg over dit standpunt krijgt 
uiteindelijk ruime steun van de regiocon-
ferentie. De afgevaardigden kiezen Eric van 
Kaathoven als Gelderse lijsttrekker. Waarom 
hij de nummer één van de SP wil zijn in een 
provincie die hij juist af wil schaffen? ‘Er 
staat nog 4,9 miljard op de rekening van die 
provincie door de verkoop van de NUON-
aandelen. Daar kunnen een hoop goede, 
maar ook foute dingen mee gedaan worden. 
Ik wil heel graag met een sterke SP-fractie 
bovenop die besluitvorming zitten.’

tekst Jola van Dijk
foto Javier Cornelissen

 www.sp.nl/partij/afdelingen

Petra Zimmerman (tweede van rechts): ‘Het geeft een beetje een familiegevoel.’



Zomer 2008: Nadat in 2007 in het Brabant-
se dorp Herpen de Q-koorts is uitgebroken, 
eisen SP-Kamerleden Henk van Gerven en 
Hugo Polderman maatregelen van het kabi-
net. De ziekte, die overgaat van schapen en 
geiten op de mens en ernstige griep of long-
ontsteking kan veroorzaken, breidt zich uit 
over Noord-Brabant. De SP-Kamerleden wil-
len een meldplicht voor besmette boerenbe-
drijven en een verbod op uitrijden van mest 
– een van de oorzaken van verspreiding. Het 
ministerie van Landbouw wijst dit af omdat 
het te veel ‘rompslomp’ geeft. In novem-
ber 2009, na anderhalf jaar, verspreidt de 
ziekte zich nog steeds en zijn inmiddels zes 
mensen aan de ziekte overleden en heeft 
een tiental mensen hartklepaandoeningen 
opgelopen. Henk van Gerven bepleit een  
onmiddellijk verbod op het transport van 
dieren door geitenhouders: ‘Tot nu toe 
lijken bij het kabinet vooral de economische 
belangen voorrang te krijgen boven de be-
langen van volksgezondheid. Dat kan zo niet 
langer.’ In januari 2010 moet Van Gerven 
nogmaals de minister aansporen om in actie 
te komen, na nog meer besmettingen.

vroeg of laat:  
Q-koorts

November 2010: Het rapport van de evalu-
atiecommissie Q-koorts verschijnt en trekt 
duidelijke conclusies: er is niet doortastend 
genoeg opgetreden. Volgens de commissie 
was er gebrek aan centrale regie en werd het 
bedrijfsleven nauwelijks aangesproken op 

zijn verantwoordelijkheid. Van Gerven: 
‘De overheid heeft toegegeven dat door-  
tastender gehandeld had moeten worden.’ 
Hij verwacht dat de regering nu ook werk 
maakt van tegemoetkomingen voor slacht-
offers van de Q-koorts.

> spontaan protest studenten

Op 29 november protesteerden zo’n 
tweeduizend studenten in Den Haag tegen 
de bezuinigingen op het onderwijs. Dat is 
bijzonder veel, als je bedenkt dat  
SP-Kamerlid Jasper van Dijk pas op  
25 november mensen spontaan opriep te 
komen en hun stem te laten horen vóór 
het Kamerdebat. Hij deed dat via de 
internetsite Facebook. Toen vervolgens 

bleek dat onverwacht veel mensen zich 
aanmeldden, is SP-jongerenorganisatie 
ROOD snel aan de slag gegaan om het 
grootschaliger te organiseren. ROOD 
waarschuwde tijdens de verkiezingen al 
voor de plannen van partijen om te snijden 
in het onderwijs. Maar nu de regering 
onder andere het collegegeld wil verhogen 
bij vertraging en de studiefinanciering wil 

afschaffen voor de universitaire masters, 
blijkt de actiebereidheid groot. Tegelijk met 
de Haagse actie was er een demonstratie 
in Groningen, met nog eens tweeduizend 
studenten. Er worden meer acties 
gepland.

 www.sp.nl/onderwijs
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Jeroen van der Haring is een van de 
voortrekkers van SP-werkgroep Linge-
waard, een gemeente vlak onder 
Arnhem. In een paar maanden zijn leden 
geworven, plannen gemaakt en acties 
gevoerd. Van der Haring: ‘Vlak voor de 
Tweede Kamerverkiezingen heb ik onze 
moederafdeling Nijmegen gebeld, met 
de boodschap dat het tijd was voor een 
SP-afdeling in Lingewaard. We zijn 
leden gaan bellen en toen bleek er veel 
animo te zijn.’ Er werd weinig tijd 
verspild; intussen hebben de SP’ers de 
lokale televisie gehaald met hun actie 
tegen de loonsverhoging van wethou-
ders. Van der Haring: ‘Er wordt hard 

De SP wil eind 2011 200 afdelingen hebben. Woon je in een gemeente die 
nog geen zelfstandige afdeling heeft, en zie je kansen, neem dan contact 
op met de voorzitter van de afdeling waar je onder valt. En kom in actie 
voor een sociale gemeente. 

> op z’n japans

Met de slogan ‘Japanse toestanden op 
station Duiven’ heeft SP-Duiven, samen 
met de Provinciale Statenfractie, actie 
gevoerd op het Duivense NS-station. 
Overvolle perrons, overvolle treinen en 
treinen die soms niet eens stoppen; het 
lijkt in Duiven regelmatig erg veel op de 
bekende beelden van de Japanse metro. 
Met het Japanse stationsbord en een 
handtekeningenactie strijdt SP-Duiven 

bezuinigd, maar wij zagen in de begro-
ting dat wethouders en raadsleden er 
fors op vooruitgaan. Toen hebben we 
aan de bel getrokken.’ Op een ander 
punt is het eerste succes al binnen. 
Mensen met een minimum die kwijt-
schelding wilden van gemeentebelas-
ting, moesten de portemonnee trekken 
voor een toets of ze daarvoor in aanmer-
king kwamen. Door vragen van de 
SP-Lingewaard is dit direct stopgezet en 
worden de regels aangepast. De 
werkgroep doet inmiddels onderzoek 
naar de verkeersoverlast in het centrum 
van Huissen. Ze zijn nog niet van de SP 
af daar in de Lingewaard!

Een jaar na de eerste vergadering van de 
nieuwe werkgroep Oude IJsselstreek 
kwam SP-leider  Emile Roemer langs om 
de werkgroep te promoveren tot ‘afdeling 
in oprichting’. Dit houdt in dat de SP’ers in 
Oude IJsselstreek het komend halfjaar de 
puntjes op de i zetten om een zelfstan-

voor een dubbelspoor op het traject 
Winterswijk-Arnhem.

> werkgroep lingewaard op stoom

> emile roemer promoveert oude ijsselstreek

dige SP-afdeling te worden. Ondertussen 
voert de Achterhoekse bijna-afdeling 
actie voor behoud van zwembaden, voor 
een betere ov-verbinding, en steunt ze 
bewoners die zich zorgen maken over de 
leegstand en de renovatie van de 
Vogelbuurt.

‘Wat ik al heel lang vermoedde maar nooit 
zeker wist, is nu bevestigd.’ Harry van 
Bommel probeert al jaren de discussie over 
kernwapens in Nederland te voeren, maar 
stuitte steeds op de weigering van de 
regering om te erkennen dat er kernwa-
pens op Nederlands grondgebied staan. 
Totdat de klokkenluidersite Wikileaks eind 
november geheime documenten openbaar-
de, waarin wordt verwezen naar de 
kernwapens in Nederland en België. Van 
Bommel heeft minister Rosenthal van 
Buitenlandse Zaken om opheldering 
gevraagd en hoopt dat nu eindelijk het 
debat gevoerd kan worden: ‘Ons doel blijft 
om de kernwapens uit Nederland terug te 
sturen naar de VS.’ 

> kernwapens:  
publiek geHeim

Treinpersoneel dat noodgedwongen een 
plasje in een fles doet omdat de trein geen 
wc heeft. Volgens SP-Kamerlid Farshad 
Bashir is het te gek voor woorden: ‘De reizi-
ger en het personeel moeten gewoon in 
iedere trein naar het toilet kunnen. Dat is 
geen gekke eis maar een minimale 
voorwaarde voor fatsoenlijk openbaar 
vervoer.’ Een SP-motie hierover is al door 
de Tweede Kamer aangenomen. Toch 
vindt VVD-minister Schulz een paar extra 
toiletten op stations wel voldoende. Bashir: 
‘Wat heb je aan een toilet op het volgende 
station, als je door een storing drie uur 
stilstaat in een trein zonder toilet?’

> reiziger de pot op?
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binnengeHAAld
Zelfs met een rechtse coalitie lukt het de SP om grote en kleine dingen voor 
elkaar te krijgen. In de Tweede Kamer, maar ook in de Eerste Kamer en het 
Europees Parlement. Een paar voorbeelden van de afgelopen maanden.

gesubsidieerd beleggen  
voor rijkelui gestopt
De Tweede Kamer heeft een voorstel aan-
genomen van SP-Kamerlid Farshad Bashir 
om een einde te maken aan de belasting-
constructie die maakte dat mensen die meer 
dan 70.000 euro verdienen subsidie kregen 
om te beleggen in schepen.

roemernorm ingevoerd
Minister Donner van Binnenlandse Zaken 
gaat op elk ministerie de ‘Roemernorm’ in-
stellen, genoemd naar Emile Roemer omdat 
hij dit bezuinigingsvoorstel heeft ingediend. 
Voortaan mag niet meer dan 10 procent van 
de personeelskosten worden uitgegeven aan 
dure externe adviseurs.

teveel AAn sAlAris terugbetAlen
SP-Kamerlid Jasper van Dijk zorgde ervoor 
dat staatssecretaris Zijlstra heeft toegezegd 
dat topbestuurders in het onderwijs die 
meer verdienen dan een minister het ver-
schil moeten terugbetalen.

beter europees lobbyregister
SP-Europarlementariër Dennis de Jong 
onderhandelde actief over het register voor 
lobbyisten in Brussel. Daardoor komen er 
nu strengere regels en een gedragscode. De 
gegevens zullen elk jaar worden geactuali-
seerd.

verkooptruc stAAtsloterij  
gestopt
De Staatsloterij stopt per januari 2011 met 
de verkooptruc van de éénvijfde loten, 
waardoor mensen niet de geadverteerde 
hoofdprijs kregen. Voormalig SP-Kamerlid 
Arda Gerkens stelde deze zaak aan de orde 
en nu is het geregeld.

geld direct nAAr scHolen
Om de macht van bestuurders in het onder-
wijs in te dammen, wil de Tweede Kamer 
op voorstel van SP-Tweede Kamerlid Manja 
Smits experimenteren met het overmaken 
van onderwijsgeld naar de scholen zelf in 
plaats van naar het overkoepelend school-
bestuur.

mAximumsAlAris onderWijs
SP-Kamerlid Jasper van Dijk kreeg de Kamer 
achter zijn voorstel om de zakkenvullerij 
in de onderwijstop te stoppen. Er komt op 
korte termijn een wettelijk maximumsalaris 
voor bestuurders in het onderwijs.

nAbestAAnden mogen 
lintje Houden
Als iemand die ooit een lintje heeft gekregen 
overlijdt, dan moeten de nabestaanden die 
koninklijke onderscheiding inleveren; voor 
veel nabestaanden pijnlijk en onbegrijpelijk. 
De Tweede Kamer steunde het voorstel van 
SP-Kamerlid Ronald van Raak dat dit niet 
meer hoeft.

strengere beloningsregels  
verzekerAArs
Dankzij een motie van Emile Roemer gaat 
ook de top van grote verzekeraars zoals ING 
en Aegon zich houden aan strengere regels 
rondom bonussen en topbeloningen.

pensioenen niet vAnWege  
rente korten
Op voorstel van SP-Kamerlid Paul Ulenbelt 
heeft de Tweede Kamer uitgesproken dat er 
niet gekort mag worden op de pensioenen 
wanneer de lage marktrente hiervoor de 
enige reden is.

AAnpAk Agressie tegen politie
De Tweede Kamer steunt het plan van 
SP-Kamerlid Ronald van Raak om agressie 
tegen agenten aan te pakken. Onder andere 
door snel te straffen en verdachten vaker de 
schade te laten betalen.

uitbreiding spreekrecHt  
slAcHtoffers
Staatssecretaris Fred Teeven gaat het door 
de Tweede Kamer al gesteunde voorstel van 
de SP uitvoeren waarmee het spreekrecht 
voor slachtoffers in strafzaken wordt uit-
gebreid. Behalve het slachtoffer zelf zullen 
ook vertegenwoordigers van slachtoffers, 
zoals bijvoorbeeld ouders van kinderen en 
verstandelijk gehandicapten, spreekrecht 
krijgen.

betere bescHerming beleggers
Op voorstel van de SP en het CDA komt er 
uiterlijk 1 januari 2012 een betere bescher-
ming tegen frauduleuze beleggingsfondsen 
zoals Easy Life en Palm Invest.

einde AAn ontduiking  
erfbelAsting rijke fAmilies
Op voorstel van SP en GroenLinks besloot 
de Tweede Kamer om de ‘Edelweissroute’ 
aan te pakken; vermogende families stalden 
hun bezittingen in bijvoorbeeld Zwitser-
land, waardoor zij in de praktijk nauwelijks 
erfbelasting betaalden. 

verbod ongevrAAgd lezen e-mAils
SP-Europarlementariër Dennis de Jong 
kreeg in het Europees Parlement steun voor 
zijn voorstellen tegen het meelezen van 
e-mails en chatsessies door bedrijven voor 
reclame-doeleinden. Dit mag niet meer zon-
der uitdrukkelijke toestemming vooraf.

omstreden Wet inlicHtingen-
diensten ingetrokken
‘Wie zegt de rechtsstaat te willen bewaken 
tegen terroristische aanvallen van buiten, 
moet ervoor zorgen diezelfde rechtsstaat 
niet van binnenuit onnodig te onder-
mijnen’, aldus SP-Eerste Kamerlid Arjan 
Vliegenthart. Hij is dan ook blij met het, 
mede op initiatief van de SP,  intrekken van 
een omstreden wet die de inlichtingen- en 
veiligheidsdiensten nieuwe bevoegdheden 
had moeten geven.

einde AAn gesjoemel  
eerste kAmerverkiezingen
Als in maart nieuwe Provinciale Staten 
gekozen zijn, kiezen de Statenleden in mei 
een nieuwe Eerste Kamer. Een mede door 
de SP ondertekend wetsvoorstel voorkomt 
dat kandidaten tegen de door hun partijen 
democratisch vastgestelde lijstvolgorde in 
gekozen kunnen worden voor de Eerste 
Kamer, door de voorkeurstemmen van 
slechts een handjevol Statenleden. Ook 
mogen er geen lijstverbindingen meer wor-
den gesloten om nog wat zetels bij elkaar te 
sprokkelen. 
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› Wat doe je in het dagelijks leven?
‘Ik doe de opleiding Maatschappelijke Zorg, 
voor het begeleiden van ouderen, gehandi-
capten en jongeren.’

› Waarom werd je lid?
‘Mijn school begon heel erg op een leer-
fabriek te lijken en ik zag een steeds verdere 
tweedeling in de samenleving. Via de poli-
tiek kun je daar echt wat aan veranderen.’

› Wat is er zoal mis op je school?
‘We hebben echt heel veel lesuitval. Bij twee 
vakken krijgen we niet eens les omdat er 
geen geld is voor een leraar.’

› Hoe kwam je bij de SP terecht?
‘Ik heb me in de geschiedenis van partijen 
verdiept. De PSP past het beste bij me, 
vanwege de combinatie van socialisme 
en pacifisme, maar die partij bestaat niet 
meer. Ik heb uiteindelijk voor de SP gekozen 

linksvoor ‘er is niet eens geld voor voldoende lerAren’ 
Jordi van Lanen (18) uit Uden 
is sinds januari lid van de SP. 
In mei leerde hij in Amster-
dam andere ROOD-jongeren 
kennen, bij de grote demon-
stratie voor de studiefinancie-
ring. Vervolgens verzamelde 
hij zijn linkse vrienden uit 
Uden om samen een lokale 
ROOD-groep op te richten.  
Nu zijn ze bezig met hun eer-
ste acitiviteit: flyeren voor de 
sociale werkplaatsen,  
want armoede werkt niet.

omdat die partij mensen wil dienen, en niet 
het kapitaal.’

› Wat brengt de kapitalist in je naar boven?
‘Als ik een Volkswagenbusje zie rijden, wil 
ik die eigenlijk ook wel hebben. Vanwege de 
nostalgie, en ik vind ze gewoon zo mooi. Het 
is mijn toekomstdroom om een jaar door 
Europa te reizen in een verbouwd Volkswa-
genbusje.’

› PSP, Volkswagenbusjes, je hebt iets met 
de zeventiger jaren?
‘Toen had je nog echt massale demonstraties 
en had de jeugd nog idealen. Nu lijkt het wel 
alsof iedereen zich erbij heeft neergelegd 
dat sommige mensen meer voorrechten en 
kansen hebben dan anderen.’

tekst Jola van Dijk
foto Karen Veldkamp
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nico leest 
Wie Nico Schouten (1945), socioloog, 
onderzoeker Wetenschappelijk Bureau 
van maart 1997 tot december 2010

LeeST Woorden in de strijd: Klassieke 
teksten van socialisten en hun actualiteit.
Ronald van Raak en Sjaak van der Velden 
(red.), uitg. Aspekt

› Wat is het voor boek?
‘Een verzameling van teksten uit de 
Spanning, voor mensen die meer willen 
weten over opvattingen over het socialisme. 
Het zijn heel verschillende verhaaltjes, rond 
historische korte citaten.’

› Welk hoofdstuk sprak je het meest aan?
‘Dat over Jacob Moleschott. Ik kende hem 
niet, had nooit iets van hem gelezen. In 
de negentiende eeuw pleitte hij al voor 
vrouwenstemrecht. Als je het nu leest, gaat 
hij daarin niet ver genoeg – maar voor die 
tijd was het heel wat.’

› Wat spreekt je minder aan?
‘Het boek is bedoeld als introductie, 
om lezers uit te nodigen zich verder te 
verdiepen. Dat is goed, maar ik mis soms 

wel wat diepgang. Het 
is in Nederland niet 
erg gebruikelijk om 
diepgaande analyses 
te maken van de 
samenleving en dat vind 
ik weleens jammer. Het is 
natuurlijk ook altijd een 
spanningsveld: hoe kun je 
ergens dieper op ingaan 
zonder vervreemd te raken 
van de dagelijkse praktijk?’

› Hoe ging je als 
medewerker van het 
Wetenschappelijk Bureau 
met dat dilemma om?
‘Van mijn eerste uitgave 
voor de SP, de Atlas 
van de Macht, tot mijn 
latere boekjes over 
de liberalisering heb 
ik ernaar gestreefd 
om concrete feiten te 
koppelen aan een visie 
op de samenleving. Door 
bijvoorbeeld zichtbaar 
te maken hoe politieke 
besluiten bijdragen aan 
de tweedeling in onze 
samenleving. Werken voor 
het Wetenschappelijk 
Bureau is geen veredelde 

‘onderZoek Alles en 
beHoud Het goede’

journalistiek: het moet altijd meer inhouden, 
zonder verzeild te raken in al te abstracte 
academische vormen. Ik probeer altijd 
de argumenten van de tegenstander voor 
ogen te houden en lezers daartegen te 
wapenen. Zowel inhoudelijk als cijfermatig. 
Zorgvuldigheid en een breed perspectief, dat 
vind ik belangrijk. Niet selectief winkelen in 
de geschiedenis.’

› Na een veelzijdige carrière als student-
activist, boegbeeld van de beweging 
‘Stop de Neutronenbom’ en SP’er ga je 
binnenkort met pensioen. Wat zijn je eigen 
woorden in de strijd, welk citaat heeft jou 
geïnspireerd?
‘Onderzoek alles en behoud het goede, van de 
apostel Paulus. Ik kom uit een gereformeerd 
gezin en was altijd geïnteresseerd in hoe 
andere mensen denken. Op de kweekschool 
verdiepte ik me in de kunst van de islam en in 
katholieke dogmatiek. Ik stelde me open voor 
het andere en probeerde daarvan te leren. Dat 
was ook zo toen ik lid werd van de CPN, en 
later van de SP. Ik ben kritisch, maar ik ben 
geen betweter.’

› Wat is de belangrijkste strijd voor de 
huidige Nederlandse samenleving?
‘De afbraak van de verzorgingsstaat, of 
wat daar nog van over is. Schaamteloos, 
hoe mensen zogenaamde eigen 
verantwoordelijkheid in de schoenen wordt 
geschoven voor zaken waarop ze maar heel 
beperkt invloed uit kunnen oefenen. Je kúnt 
niet zeggen: ‘eigen schuld, zoek het zelf maar 
uit’, in een samenleving die zo complex is dat 
mensen de dupe worden van processen die 
buiten hun macht liggen.

tekst Daniël de Jongh

‘Woorden in de strijd’ is verkrijgbaar in de boekhan-
del, iSBN-13: 978-90-5911-637-5, of te bestellen 
via www.sp.nl/shop/boeken voor €14,95

 www.sp.nl/shop
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brieven

verbleekt links 
Voor wie nog twijfelde of GroenLinks nu 
wel of niet steeds rechtser wordt, laat 
GroenLinks-Kamerlid Jesse Klaver niets 
aan duidelijkheid te wensen over. SP- 
Kamerlid Paul Ulenbelt gaf aan niet blij 
te zijn met een liberale minister en een 
liberale staatssecretaris op Sociale Zaken. 
Reactie van Klaver: ‘Ik had me nog meer 
zorgen gemaakt als er twee socialisten 
hadden gezeten.’

opmerkelijk

vecHten voor 
cultuur
Winston Churchill, Brits premier tijdens de 
Tweede Wereldoorlog, moest bezuinigen 
om de oorlog te kunnen betalen. Op het 
voorstel van zijn minister van Financiën 
om te snijden in cultuursubsidies zei hij: 
‘Goede God, waar vechten we dan voor, 
man?’

midden-oosten 
In ’t Amsterdammertje van november 
2010 schrijft Laurens Ivens dat ‘er een 
strijd plaatsvindt tussen Israel en Pa-
lestina waarbij beide kanten niets liever 
willen dan vrijheid’. Alsof hier sprake is 
van symmetrie... Palestina, Tibet en de 
Westelijke Sahara zijn de laatste kolo-
nies. Israel heeft alle vrijheid om te doen 
en laten wat het wil. Het verlangen naar 
vrijheid ligt bij de Palestijnen.

Mevr. T. van het Veld, Amsterdam

liberAlisering 
Spoorwegen en posterijen
met belastinggeld ontstaan
eminente staatsbedrijven
die zijn heden naar de maan.
Neelie Kroes heeft ze verkwanseld
kijk eens naar het resultaat
treinvertraging, slechte postdienst,
mensen werkeloos op straat.
Uitverkoop der samenleving
zakkenvullers bij ’t gezag
dat heet liberalisering
Wij betalen het gelag.

Lily Kho

WsW Acties
In het artikel over de WSW (Tribune november) wordt gesproken over de acties 
in Amsterdam tegen de proef loondispensatie. Daarbij ontstaat de indruk dat het 
hier slechts om acties van de SP gaat. Dat is niet het geval. Deze acties worden 
gevoerd door het Steuncomité Sociale Strijd, de voortzetting van het Comité Steun 
de Schoonmakers, een samenwerkingsverband van (mensen uit) een breed scala 
aan organisaties, politieke partijen, vakbonden en actiegroepen.

Willem Bos, Amsterdam

klein tnt-leed
In de Tribune van november 2010 zag  
ik dat de kat Meneer Jansen nog steeds 
kan genieten van de ronde met zijn 

postbesteller, H. Knevel uit Ermelo. Onze 
Mimi is ernstig aangedaan vanwege het 
verlies van haar dierbare vriend Mirko, met 
wie ze dagelijks de postronde liep in de 
Bragastraat en Janssoniusstraat in Den 
Haag. Mirko heeft moeten kiezen voor een 
baan in de pakketdienst om zijn inkomen 
zeker te stellen en komt nu niet meer 
dagelijks. Hij is pas een keer op bezoek 
geweest met zijn bus; een bezoek waar-
van Mimi door het dolle heen was. Maar 
in de pakketdienst heeft Mirko een zware 
werkbelasting en is hij pas laat klaar, dus 
een bezoekje aan Mimi zit er niet in. Ook 
de bewoners van de Bragastraat missen 
Mirko en Mimi, die altijd even tijd hadden 
voor een praatje en een aai. Jammer dat 
TNT afscheid neemt van het menselijke 
gezicht.

Monique Kooij, Den Haag

jong geleerd
De onthullingen over de bedenkelijke 
achtergrond van steeds meer PVV-Kamer-
leden zorgen voor veel leedvermaak op 
internet. Bij het bericht dat zes jeugdge-
vangenissen gesloten worden vanwege te 
weinig jeugdige misdadigers, reageerde 
ene C. Ladestein op Facebook: ‘Heeft de 
PVV geen jongerenafdeling?’

‘zin’
Een goede campagne gaat over sex, 
zegt de PVDA. Nee, niet de Nederlandse 
PvdA, maar de Vlaamse partij. En nee, het 
gaat niet over de geslachtsdaad. Voorzit-
ter Peter Mertens: ‘We hebben het over 
S-E-X: S voor sociale zekerheid, E voor de 
economische crisis die jobverlies veroor-
zaakt, en X voor xenofobie.’ Mertens denkt 
dat het debat interessanter is als het over 
echt belangrijke zaken gaat: ‘De PVDA wil 
de mensen opnieuw ‘zin’ doen krijgen in 
echte politiek.’

zonnige toekomst
De zon is van iedereen. Niet dus. De 
zon is van de 49-jarige Spaanse Angeles 
Duran. Zij liet haar claim registreren en 
denkt de wet aan haar kant te hebben. Zij 
wil iedereen die de zon gebruikt daarvoor 
laten betalen. De helft van de opbreng-
sten wil ze aan de noodlijdende Spaanse 
regering geven, de andere helft verdeelt 
ze over de Spaanse pensioenfondsen, 
onderzoek, hongerbestrijding en zichzelf. 
Over euro-steun aan Spanje hoeven we 
ons voorlopig dus geen zorgen te maken.
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Horizontaal
2 Groep lidstaten die de euro als betaalmiddel hebben ingevoerd. (3, afk.),  
6 Belg Paul Henri … was voorzitter van de werkgroep voor Verdrag van 
Rome. (5), 8 Europese commissie voor humanitaire hulp. (4, afk.),  
9 Met arrest-…(1976) besluit het Europees Hof dat het beginsel van gelijke 
beloning rechtstreeks voor mannen en vrouwen van toepassing is. (8),  
11 Ondertekening van het Verdrag van … (1957) maakte de oprichting van 
de EEG mogelijk. (4)

Verticaal
1 Conferentie in … (1958) legt basisbeginselen landbouwbeleid EU. (6)
3 Vedrag van … (1992) diende ter oprichting van de EU. (10),  
4 Satellietnavigatiesysteem, ontwikkeld door de EU. (7), 5 De Europese … 
gaf de Gemeenschap meer bevoegdheden. (4), 6 Spaans politicus Javier 
… was o.a. Hoge Vertegenwoordiger van de EU voor buitenlandse zaken en 
veiligheidsbeleid. (6), 7 Term voor (een van de) overschotten waarmee de EU 
in het verleden te maken heeft gehad. (9), 10 In het arrest …/ENEL stelt het 
Europees Hof vast dat gemeenschapswetgeving voorrang heeft op nationale 
wetgeving van de aangesloten leden. (5)
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oplossing cryptogrAm november 
Horizontaal: 4) Kletsmajoor 7) Dakkapel  
8) Snor 10) Onmacht 11) Kalebas  
13) Medewerkster 14) Goedkoper  
15) Kardinaal 18) Webshop 19) Dagorde  
20) Ader.

Verticaal: 1) Gemier 2) Kerkschender  
3) Bobsleeër 4) Kraambezoek 5) Jr.  
6) Zowat 9) Wasstraat 12) Tropenkolder  
16) Arena 17) Dashond.

oplossing HistoriscHe  
kruisWoordtest november 
Horizontaal: 1) Sacramentarium 10) Aedifi-
candi 11) Sumeg 12) Lam 13) Mayflower  
17) Ba 18) Kruisbroeders 20) Eforen  
21) Rabelais 24) Assyriërs 25) Foch.

Verticaal: 2) André Maurois 3) Reformisme  
4) Mach 5) Nana 6) Agis 7) Ingmar 8) Morga-
natisch 9) Mamelukken 14) York 15) Lee  
16) Wiener 19) SEATO 22) Ayr 23) Li.

Winnaar puzzel november: 
Hans van den Raadt uit Haarlem

Stuur uw oplossing vóór 5 januari naar de 
Puzzelredactie van de Tribune; Vijverhof-
straat 65, 3032 SC Rotterdam of tribune-
puzzel@sp.nl.  Onder de inzenders van een 
goede oplossing wordt een gesigneerd boek 
verloot uit de SP-boekenstal.

duogrAm
De SP Winterpuzzel bestaat uit 2 delen: een Kruiswoordraadsel (I) en een Namenraadsel (II). In elk deel is de helft van de totale oplossing te 
vinden. Zet de letters die u in de met rode letters aangegeven vakjes van het kruiswoordraadsel plaatst tevens in de overeenkomstige vakjes van 
de horizontale balk van het namenraadsel en de oplossing. Samen met de tien oplossingen op de vragen van het namenraadsel levert dat u de 
volledige oplossing. Alle vragen van het Duogram gaan over de Europese Gemeenschap; de vragen van het namenraadsel over personen met 
invloed daarbinnen. De oplossing is het woord van negentien letters. Wij wensen u een fijne tijd & veel puzzelplezier!

omschrijvingen
A) Van 1999 tot 2004 Europees commissaris voor Interne markt, Douane Unie en 
Belastingen. (10), C) ‘Der Alte’ was een van de mannen achter het Schumanplan (1950) (8), 
E) 1ste Voorzitter van de Europese Raad (sinds januari 2010). (6), G) 11de Voorzitter van de 
Europese Commissie (herkozen 2009). (7), I) 1ste Voorzitter van de Europese Commissie 
(van 1958 tot 1967). (9), K) Klokkenluider richtte in 2004 ‘Europa Transparant’ op. (8),  
M) ‘Tory’ leider van 2001 tot 2003 is beroemd euroscepticus. (5), O) Europees Commissaris, 
voorheen (1982-1989) Nederlands Minister van Verkeer en Waterstaat. (5), Q) 8ste 
voorzitter van de Europese Commissie (geboren 20 juli 1925). (6), S) Frans minister van 
BuZa stelt in 1950 voor de kolen- en staalindustrieën van West-Europa te integreren. (7)

oplossing:

ii nAmenrAAdsel

i kruisWoordrAAdsel
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